
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν Μα-

θητές, µαθήτριες και εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο
Δηµοτικό Σχολείο Σκύδρας Πέλλας, µαθητές, µαθήτριες και
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 11ο Δηµοτικό Σχολείο
Αγίου Δηµητρίου Αττικής, το Δηµοτικό Σχολείων Καµαρών,
το Δηµοτικό Σχολείο Περιβόλια Λάρνακας, το 106ο Δηµοτικό
Σχολείο Θεσσαλονίκης, το 4ο Δηµοτικό Περαίας Θεσσαλονί-
κης, το 17ο Δηµοτικό Σχολείο Κοζάνης, το 1ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Ιωαννίνων, το Δηµοτικό Σχολείο Βυρώνειας Σερρών,
φοιτήτριες και φοιτητές από το Πανεπιστήµιο Κρήτης, το Δη-
µοτικό Σχολείο Νέου Μαρµαρά Χαλκιδικής, µέλη του Πολιτι-
στικού Συλλόγου Γυναικών Θεσπιών του Νοµού Βοιωτίας και
τα µέλη του Συλλόγου Ηπειρωτών Νοµού Μαγνησίας , σελ.
4795, 4803, 4806, 4812, 4815, 4823, 4829, 4835, 4842, 4845,
4848, 4856 

2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 4791, 4793, 4794, 4795,
4799, 4800, 4803, 4805, 4806, 4809, 4812, 4814, 4815, 4819,
4820, 4823, 4824, 4825, 4827, 4828, 4829, 4830, 4832, 4835,
4836, 4837, 4840, 4841, 4842, 4845, 4847, 4850, 4851, 4853,
4854, 4856, 4857, 4859, 4860, 4861, 4866, 4867, 4868, 4870,
4871, 4872, 4873, 4874, 4875, 4876, 4877, 4881 

3. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 4794, 4859, 4860 

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συνέχιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του

Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Κύρωση
του Κρατικού Προϋπολογισµού οικονοµικού έτους 2025»,
σελ. 4791 - 4881 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ  Β. , σελ. 4871 - 4881
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 4839 - 4857
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. . ,

σελ. 4806 - 4824
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. . , σελ. 4857 - 4871
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. . , σελ. 4824 - 4839
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. . , σελ. 4791 - 4806

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 4871, 4872, 4873, 4874, 

4875, 4876, 4877, 4881
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 4867, 4876
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 4840, 4841, 4842, 4845, 

4847, 4850, 4851, 4853, 
4856, 4857

ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 4853, 4860, 4874
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 4819, 4853, 4867, 4871, 

4874, 4875, 4876
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 4847
ΖΑΜΠΑΡΑΣ Μ. , σελ. 4850
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 4859, 4860
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 4820
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 4861, 4875

ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β. , σελ. 4825
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 4859
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , 

σελ. 4814
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 4809, 4812, 4814, 4815, 
4819, 4823

ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 
σελ. 4825, 4828, 4830, 4859, 

4860, 4861
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 4859, 4860, 4861, 4865, 

4866, 4867, 4868, 4871
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 4866, 4871, 4881
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 4799, 4809, 4814
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 4866
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 4824, 4825, 4827, 4828, 

4829, 4830, 4835, 4837, 
4838

ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 4870, 4881
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 4832
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 4791, 4793, 47894, 4795, 

4799, 4800, 4803, 4805, 
4806

ΣΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 4847
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 4868

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 4860
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 4794
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 4859

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών:

ΑΚΡΙΤΑ  Έ. , σελ. 4836, 4837
ΑΜΠΑΤΙΕΛΟΣ Ν. , σελ. 4862
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 4802, 4803, 4811, 4813, 
4814

ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ Ε. , σελ. 4840, 4841, 4842
ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 4837
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 4847, 4865, 4866, 4867, 

4872, 4873, 4874, 4875
ΒΡΕΤΤΑΚΟΣ Γ. , σελ. 4808
ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ Μ. , σελ. 4863, 4865
ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ Γ., σελ. 4794, 4795, 4798, 4799
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 4854, 4857, 4858, 4868, 

4870
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 4792, 4795, 4805, 4806, 

4818, 4819, 4820, 4851, 
4853, 4854, 4867, 4872, 
4873, 4874

ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ Κ. , σελ. 4880
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 4851
ΔΑΓΚΑ Π. , σελ. 4844
ΔΕΝΔΙΑΣ  Ν. , σελ. 4809, 4812, 4813
ΔΟΥΔΩΝΗΣ Π. , σελ. 4879
ΕΥΘΥΜΙΟΥ  Ά. , σελ. 4805, 4806, 4826, 4867, 

4871
ΖΑΜΠΑΡΑΣ Μ. , σελ. 4850, 4851, 4857
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ΖΕΡΒΕΑΣ Α. , σελ. 4797, 4810
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 4792, 4793
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 4797, 4810, 4856, 4858
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 4820, 4868, 4867
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 4796, 4799, 4861, 4871, 
4872, 4873, 4874, 4875

ΚΑΣΙΜΑΤΗ Ε. , σελ. 4877
ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ Χ. , σελ. 4816
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β. , σελ. 4823, 4827, 4828
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 4841, 4861
ΚΟΝΤΟΤΟΛΗ Μ. , σελ. 4832
ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ Α. , σελ. 4856
ΚΡΗΤΙΚΟΣ Ν. , σελ. 4822
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 4831
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 4793, 4826, 4829, 4853
ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 4791
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 4800, 4801, 4806, 4819, 

4824, 4825, 4865, 4866, 
4870, 4871, 4873, 4874

ΜΕΝΔΩΝΗ Σ.  σελ. 4848, 4850, 4851
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ  Θ. , σελ. 4852, 4853
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 4805, 4814
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 4876, 4877
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 4869, 4870
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 4820
ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ Ν. , σελ. 4830
ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ Σ. , σελ. 4821
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 4832
ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ Α., σελ. 4831, 4838, 4842, 4844
ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ Κ. , σελ. 4803, 4805, 4807
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 4831
ΣΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 4845, 4846, 4847
ΣΚΕΡΤΣΟΣ Χ., σελ. 4817, 4819, 4820
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 4815
ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 4835
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 4807, 4866
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 4801
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 4847
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 4866, 4867
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 4868, 4872, 4875
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 4796, 4798, 4811, 4842

Δ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΔΟΥΡΟΥ Ε. , σελ. 4801, 4814
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 4842
ΜΠΙΑΓΚΗΣ Δ. , σελ. 4874
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 4851, 4854, 4874
ΠΑΠΠΑΣ Ι. , σελ. 4865



Αθήνα, σήµερα στις 14 Δεκεµβρίου 2024, ηµέρα Σάββατο και
ώρα 9.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευ-
τηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προ-
εδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Καλή σας ηµέρα, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αρχίζει η συνεδρίαση. 

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατι-
κού Προϋπολογισµού οικονοµικού έτους 2025». 

Θα δώσω τον λόγο στην κ. Αθηνά Λινού. Στη συνέχεια θα λάβει
τον λόγο ο κ. Θεοχάρης και µετά ο Υπουργός Εξωτερικών, ο κ.
Γεραπετρίτης. 

Παρακαλώ, κυρία Λινού. 
ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, καληµέρα και καλό

Σαββατοκύριακο. Να πάµε καλά. 
Μιλάµε σήµερα για τον προϋπολογισµό του 2025, ο οποίος,

σύµφωνα µε την Κυβέρνηση, είναι ένας κατ’ εξοχήν αναπτυξιακός
προϋπολογισµός και οπωσδήποτε στοχεύει στην οικονοµική ανά-
πτυξη της χώρας. Και νοµίζω ότι έχει ακουστεί πολύ ότι αναπτύσ-
σονται οικονοµικά οι τράπεζες, οι εταιρείες ενέργειας -δυστυχώς
όχι µόνο αυτές που περιλαµβάνουν πράσινη ανάπτυξη- και τα
καρτέλ των τροφίµων, τα οποία ενισχύουν κάθε άλλο παρά τα
υγιεινά τρόφιµα ή τα τρόφιµα που διασφαλίζουν, όχι µόνο την
υγεία του ανθρώπου, αλλά και την επάρκεια του πλανήτη. 

Διερωτήθηκα. Έτσι εννοούµε την ανάπτυξη, αυτή είναι η ανά-
πτυξη που θέλουµε; Για ποιον είναι η ανάπτυξη; Σαφώς, η ανά-
πτυξη στοχεύει στη βελτίωση της ζωής όλων µας και εποµένως
δεν θα πρέπει αποκλειστικά να είναι ανάπτυξη οικονοµικών ορ-
γανισµών. 

Περιλαµβάνει η ανάπτυξη τα παιδιά; Είναι δυνατόν να αφή-
νουµε πίσω τα παιδιά, τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες, τους ευάλω-
τους, τους χρόνια άνεργους και τους χρόνια άρρωστους; Είναι
ανθρωποκεντρική η ανάπτυξη; Ή µήπως είναι µόνο χρηµατοκε-
ντρική; Αναπτύσσουµε δηλαδή τα χρήµατα και τις µηχανές, που
δυστυχώς δεν θα µπορέσουν να συνεχίζουν να αναπτύσσονται
χωρίς τον άνθρωπο; Χρειάζονται τον άνθρωπο και πρέπει να ανα-
πτύσσονται για τον άνθρωπο και παράλληλα µε τον άνθρωπο. 

Σκέφτηκα µετά να δω τα τρία Υπουργεία που θεωρώ ότι είναι
τα πιο κοντινά στην ανθρώπινη ανάπτυξη και να υπολογίσω τι κά-
νουµε οικονοµικά στον προϋπολογισµό, αν λάβουµε υπ’ όψιν µας
και τον πληθωρισµό, που είναι, όπως έχει δηλωθεί, 2,7%. 

Στο Υπουργείο Υγείας τα πράγµατα φαίνονται καλά. Ο περσι-
νός προϋπολογισµός ήταν λίγο παραπάνω από 6 δισεκατοµµύρια
και φέτος είναι αρκετά παραπάνω από 7 δισεκατοµµύρια. Αν
λάβει υπ’ όψιν κανείς και τον πληθωρισµό, παραµένει σχεδόν 1
δισεκατοµµύριο παραπάνω. Δηλαδή, λείπουν κάποια εκατοµµύ-
ρια για να είναι 1 δισεκατοµµύριο παραπάνω από τον περσινό
προϋπολογισµό. 

Αν το αναλύσουµε αυτό για κάθε άνθρωπο, για κάθε Έλληνα
πολίτη, που είναι δέκα και µισό περίπου εκατοµµύρια, σηµαίνει
ότι στον καθένα µας αντιστοιχούν στον προϋπολογισµό της
υγείας 94 ευρώ παραπάνω. 

Είναι αυτό αρκετό; Δεν προσεγγίζουµε τον µέσο όρο της Ευ-
ρώπης σαν ποσοστό του ΑΕΠ και έχουµε να αντιµετωπίσουµε ένα
Υπουργείο εξαιρετικά γερασµένο. Το ΕΣΥ είναι πολύ γερασµένο
και στις υποδοµές και τους ανθρώπους. 

Προσπαθούµε να λύσουµε το πρόβληµα των ανθρώπων συ-
γκρατώντας ανθρώπους µεγάλης ηλικίας, πάνω από εβδοµήντα
χρονών, που βέβαια έχουν περισσότερη πείρα και εµπειρία, αλλά
ίσως στην πίεση τη δηµιουργική δεν είναι επαρκές. 

Ας δούµε όµως το αµέσως επόµενο Υπουργείο, το Υπουργείο
Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, εκεί που περιµένουµε να
υποστηρίζονται όλοι οι ευάλωτοι, όλοι αυτοί που έχουν ανάγκη. 

Φέτος ο προϋπολογισµός του 2025 είναι 2 - 3 εκατοµµύρια λι-
γότερο από τον περσινό. Αυτό, χωρίς να υπολογίσει κανείς τον
πληθωρισµό. Με τον πληθωρισµό φαίνεται ότι χάνουµε περίπου
110 εκατοµµύρια. Ο προϋπολογισµός του 2025 είναι 110 εκατοµ-
µύρια χαµηλότερος από τον περσινό εκεί που υπάρχουν οι µεγά-
λες ανάγκες. 

Τι σηµαίνει αυτό; Για τον καθένα µας 10 ευρώ λιγότερα δεν
είναι και σηµαντικό, αλλά για τους πολίτες που βρίσκονται κάτω
από το όριο της φτώχειας 40 ευρώ. Τα 40 ευρώ λιγότερα µπορεί
να µην ακούγεται τίποτα, όπως δεν ακούγονται και πολύ σηµα-
ντικό τα 2 ευρώ µε τη µείωση του ΦΠΑ στα τρόφιµα, αλλά για κά-
ποιον που το εισόδηµά του είναι 300 ευρώ, είναι τεράστια
αλλαγή. 

Ας δούµε και το Υπουργείο Παιδείας. Και χαίροµαι που είναι ο
Υπουργός εδώ. 

Στο Υπουργείο Παιδείας, κύριε Υπουργέ, τα πράγµατα είναι
πολύ πιο σοβαρά. Αυτό που συµβαίνει είναι ότι φέτος στον προ-
ϋπολογισµό, αν λάβουµε υπόψη το 2,7% του πληθωρισµού, η
πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση θα έχει 118 εκα-
τοµµύρια λιγότερα απ’ ό,τι είχε πέρσι. Και ήµασταν σε πολύ κακό
επίπεδο πέρσι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα µου δώσετε δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε;

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ B’
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Αυτό σηµαίνει ότι για το 1 εκατοµµύριο τριακόσιες είκοσι τέσ-
σερις χιλιάδες παιδιά θα ξοδεύουµε 90 ευρώ λιγότερα τον χρόνο
και για τους µαθητές που είναι κάτω από το όριο της φτώχειας,
το 28% των παιδιών, θα ξοδεύουµε 318 ευρώ λιγότερα τον
χρόνο. Και αυτό είναι πολύ σηµαντικό. 

Ας δούµε τι γίνεται µε το πρόγραµµα σίτισης των παιδιών.
‘Έχει αυξηθεί κατά 15 εκατοµµύρια, αλλά αν το δει κανείς στον
προϋπολογισµό, δεν είναι τόσο, είναι λιγότερο. 

Πόσα παιδιά σιτίζουµε; Στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια
το 30% των παιδιών και το 33%, αν δούµε µόνο τα παιδιά που δεν
πάνε σε δηµόσια σχολεία. Στο σύνολο των παιδιών µας που φοι-
τούν τα δεκατέσσερα χρόνια σπουδών το 17% των παιδιών παίρ-
νει κάποια µορφή σίτισης, ενώ τα παιδιά που είναι κάτω από το
όριο της φτώχειας είναι 28%. Είναι πολύ περισσότερα, γιατί στο
σχολείο δεν σιτίζουµε µόνο τα παιδιά που είναι κάτω από το όριο
της φτώχειας. Σε κάθε σχολείο, και στο φτωχότερο σχολείο, θα
υπάρχουν κάποια παιδιά που το ξεπερνάνε. 

Τι πετυχαίνουµε και τι χάνουµε µε αυτό, όταν υπάρχουν παιδιά
στα σχολεία που πεινάνε και πεινάνε πολύ; Τι λένε οι µελέτες; Η
έκθεση ενός οργανισµού αµερικάνικου µιλάει για δεκατέσσερα
εκατοµµύρια παιδιά που πεινάνε. Και σε ένα πρόσφατο περιο-
δικό, δηµοσίευση του 2024 για την υγεία του παιδιού, λέει ότι τα
παιδιά που τυχόν πεινάνε έστω µια φορά τον µήνα στο σπίτι τους
έχουν αναπτυξιακές διαταραχές, µείωση των νοητικών δεξιοτή-
των, κατάθλιψη και αυτοκτονικές τάσεις στην εφηβεία, άσθµα,
χρόνιες παθήσεις στην ενήλικη ζωή, κατάχρηση ουσιών, συµµε-
τοχή σε πράξεις βίας. 

Άλλη µελέτη για την κοινωνική πολιτική λέει ότι έχουµε χαµη-
λότερη επίδοση στα µαθηµατικά. Μάλιστα, στην έκθεση της
PISA, εκεί που συγκρίνουµε το τι ξοδεύουµε ανά µαθητή τον
χρόνο ή τι ξοδεύουµε ανά µαθητή σε όλη τη διάρκεια της παι-
δείας του και τι απόδοση έχει, η Ελλάδα βρίσκεται στο χαµηλό-
τερο τεταρτηµόριο και στα δύο.  

Και αυτή η επίδραση, δηλαδή η επίδραση στη φτωχή απόδοση
στην παιδεία, είναι µεγαλύτερη στα κορίτσια απ’ ό,τι στα αγόρια
και έτσι δεν ξέρουµε πραγµατικά πού βρισκόµαστε.

Αν αποφασίσουµε, κύριε Υπουργέ -απευθύνοµαι στον κ. Πε-
τραλιά- να βρούµε 400 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο -µπορούµε
να τα κόψουµε από τις τράπεζες ή να παρακαλέσουµε τις τρά-
πεζες να δώσουν 400 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο- θα µπο-
ρούµε να έχουµε καθολική σίτιση για όλα τα παιδιά που φοιτούν
σε σχολείο. Αυτή τη στιγµή δεν δίνουµε ούτε 1 ευρώ για τα παιδιά
που φοιτούν στα νηπιαγωγεία και είναι, νοµίζω, εκατόν εβδοµή-
ντα χιλιάδες παιδιά -ή κάπου κοντά- και δεν δίνουµε τίποτα για
τα παιδιά που είναι στο Λύκειο ή στο Γυµνάσιο.

Νοµίζω ότι αν θέλουµε να έχουµε ένα µέλλον, αν θέλουµε να
έχουµε πραγµατική ανάπτυξη στη χώρα µας, πρέπει να επενδύ-
σουµε πρώτα στα παιδιά, µετά στους ευάλωτους και ταυτόχρονα
βέβαια στις τράπεζες, στις εταιρείες, αλλά όχι αναγκαστικά στα
καρτέλ τροφίµων.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθηνά Λινού καταθέτει για

τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Λινού.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Χάρη Θεοχάρη από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, δεν θα ασχοληθώ µε τα προφανή του προϋπολογισµού, τον
οποίο ο εισηγητής µας περιέγραψε πολύ καλά, ενός προϋπολο-
γισµού σταθερότητας, αναπτυξιακής πνοής, κοινωνικής στήρι-
ξης, αλλά και άµυνας σε πιθανές αναταράξεις. Από αυτές θα
έχουµε πολλές, να είστε σίγουροι!

Ένα πράγµα αποδεικνύει πόσο καλά πηγαίνουµε. Ένα πράγµα!
Χθες το διετές γερµανικό οµόλογο ήταν πιο ακριβό από το ελλη-
νικό. Εµείς που ζήσαµε την εποχή των CDS και των spreads που
τα παρακολουθήσαµε µέρα µε τη µέρα, χθες το γερµανικό ήταν
ακριβότερο από το ελληνικό. Σκεφτείτε το.

Θα περιοριστώ µόνο σε δύο παρατηρήσεις στην οµιλία µου. 

Πρώτο σηµείο. Αυτός είναι ο προϋπολογισµός των νέων, γιατί
έχει µέτρα για τους νέους και τις νέες οικογένειες. Απαριθµώ: Το
«Σπίτι µου 2» έρχεται σε συνέχεια του επιτυχηµένου προγράµµα-
τος «Σπίτι µου» µε διευρυµένο ποσό στα 2 δισεκατοµµύρια και
διευρυµένα κριτήρια. Η διάθεση του 50% έως 60% των κοινωνι-
κών κατοικιών της ΔΥΠΑ, δυόµισι χιλιάδες τον αριθµό, είναι σε
νέους και νέα ζευγάρια. Η ενίσχυση κατά 20 εκατοµµύρια ευρώ
των επιδοµάτων προς νέους γονείς µε εκατόν εβδοµήντα τρεις
χιλιάδες vouchers και είκοσι χιλιάδες νέες θέσεις παιδικών σταθ-
µών. Η απαλλαγή των παροχών έως και 5.000 ευρώ ετησίως σε
νέους γονείς από τη φορολογία, ποσό που προσαυξάνεται για
κάθε µέλος της οικογένειας. Η σύγκλιση των δικαιωµάτων των
τρίτεκνων µε των πολύτεκνων ανεξάρτητα από εισόδηµα. Οι ντα-
ντάδες της γειτονιάς που θα επεκταθούν µε vouchers έως 500
ευρώ για κάθε παιδί. Η άµεση κατάργηση του φόρου 15% στην
ασφάλιση υγείας για παιδιά µέχρι δεκαοκτώ ετών. Ο δωρεάν
έλεγχος γονιµότητας -πολύ σηµαντικός γιατί πολλές γυναίκες
δεν ξέρουν την κατάσταση της γονιµότητάς τους- από τριάντα
έως τριάντα πέντε ετών και η απλοποίηση καλύψεων του ΕΟΠΥΥ
στην υποβοηθούµενη αναπαραγωγή. Η πιο δίκαιη, τέλος, αποτε-
λεσµατική και στοχευµένη διανοµή των τριών βασικών κοινωνικών
επιδοµάτων, Ελάχιστο Εγγυηµένο Εισόδηµα, επίδοµα στέγασης
και παιδιού.

Υπάρχει όµως και ένας πρόσθετος λόγος, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, που ο προϋπολογισµός αυτός είναι ο προϋπολογισµός
των νέων. Γιατί είναι ο προϋπολογισµός συνέχισης της µείωσης
του χρέους µας ως ποσοστό του ΑΕΠ. Το χρέος µειώνεται πάνω
από εξήντα µονάδες του ΑΕΠ από το 2020, όταν είχε κορυφωθεί
το 2010. Τα πλεονάσµατα που χρηµατοδοτεί η ανάπτυξη, που
αυτή η Κυβέρνηση έφερε, αλλά και η συνετή δηµοσιονοµική πο-
λιτική, είναι το µεγαλύτερο δώρο στους νέους δεκαοκτώ ετών,
στους ανήλικους, αλλά και στους αγέννητους, δηµιουργώντας
ανάχωµα στο δηµογραφικό, τη µεγαλύτερη απειλή για τη χώρα.

Είχαµε φθάσει, κάθε νέος που γεννιέται, για κάθε 1.000 ευρώ
που θα παράγει από την εργασία του, να χρωστάει πάνω από
2.000 ευρώ. Αυτό δίναµε στα παιδιά µας. Σήµερα αυτός ο λόγος
είναι κοντά στα 1.500 ευρώ χρέος για 1.000 ευρώ εισόδηµα και
πρέπει να κατέβει πιο κάτω. Οι θυσίες που κάνουµε σήµερα δεν
είναι µατωµένα πλεονάσµατα, είναι η ελπίδα στις γενιές που έρ-
χονται. Να σταµατήσει επιτέλους η ηθική της κατανάλωσης την
οποία πρεσβεύει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Πείτε, λοιπόν, στον ελληνικό λαό, όταν µας λέτε ότι πρέπει να
δώσουµε περισσότερα, από πού θα τα κόβατε; Γιατί η µείωση
του χρέους δεν πρέπει να διακυβευτεί. Δεν θέλετε να το κάνετε,
δεν µπορείτε να το κάνετε. Γιατί αν το κάνατε, θα ήσασταν η Αντι-
πολίτευση του ορθολογισµού που τόσο ανάγκη έχει η χώρα αντί
για την Αντιπολίτευση του λαϊκισµού.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Για ποιον ακριβώς λέτε;
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Το δεύτερο σηµείο στο

οποίο θέλω να αναφερθώ είναι η πρόταση για τη µείωση του ΦΠΑ
κατά δύο ποσοστιαίες µονάδες την οποία πρεσβεύει η Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση και θέλω να καταρρίψω κάποιους µύθους που
καλλιεργείτε.

Μύθος πρώτος. Έχουµε τον υψηλότερο συντελεστή ΦΠΑ. Η
χώρα µας δεν έχει τον υψηλότερο συντελεστή ΦΠΑ. Αυτόν τον
έχει η Ουγγαρία µε 27%. Είµαστε στο άνω τεταρτηµόριο, φυσικά,
των υψηλών συντελεστών, αλλά είκοσι δύο στις είκοσι επτά
χώρες έχουν υψηλό συντελεστή από το 20% ΦΠΑ και πάνω. 

Εδώ έχω και το γράφηµα το οποίο και καταθέτω στα Πρακτικά,
που αποδεικνύει αυτό που σας λέω.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχά-
ρης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ενώ το 24% είναι ο µεγάλος συντελεστής της χώρας µας,
έχουµε πολλές εξαιρέσεις στο 13% και στο 6%. Αυτό µας λέει ο
ΟΟΣΑ, ότι ευνοεί τους πλούσιους το 13%, οι πολλές εξαιρέσεις.
Και είδα εδώ οµιλητές, τον ένα µετά τον άλλο, να µας κουνούν
το δάκτυλο ότι ο ΟΟΣΑ µας λέει ότι ευνοούν τους πλούσιους και
κρύβουν ότι αυτό που εννοεί ο ΟΟΣΑ είναι να καταργήσουµε το
13%, τις εξαιρέσεις, και να τις µετακινήσουµε στο 24% και τότε
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θα σταµατήσουµε να ευνοούµε τους πλούσιους. Αυτό προτείνει
η έκθεση του ΟΟΣΑ. Αυτό, λοιπόν, µας λέτε όταν την αναπαρά-
γετε από το πρωί ως το βράδυ; Μην κοροϊδεύετε τον κόσµο.

Μύθος δεύτερος. Λόγω του αυξηµένου ΦΠΑ η φορολογία είναι
άδικη. Έχω καταθέσει ένα γράφηµα που έκανα ως Υφυπουργός
Οικονοµικών τρεις φορές. Δεν θέλετε να το καταλάβετε, γι’ αυτό
δεν το εννοείτε. Η συνολική επιβάρυνση έµµεσων και άµεσων
φόρων στις οικογένειες -όταν αθροίσουµε, δηλαδή, τι πληρώνουν
ως φόρο εισοδήµατος και τι πληρώνουν ως ΦΠΑ στην κατανά-
λωσή τους- είναι απόλυτα προοδευτική. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ξέρετε ποιος είναι ο πραγµατικός συντελεστής ΦΠΑ που πλη-
ρώνουµε; Θα σας το υπολογίσω. Ιδιωτική κατανάλωση το 2024,
141 δισεκατοµµύρια. Τουριστικές εισπράξεις, 21 δισεκατοµµύ-
ρια, σύνολο 162 δισεκατοµµύρια. Έσοδα από ΦΠΑ 25,34 δισεκα-
τοµµύρια. Μέσος συντελεστής 15,7%. Αυτό πληρώνουµε στον
ΦΠΑ: 15,7% στη συνολική µας κατανάλωση, ενώ η µέση επιβά-
ρυνση των άµεσων φόρων είναι κοντά στο 20%. Γι’ αυτό οι άµεσοι
φόροι είναι πιο ψηλοί σε σχέση µε τους έµµεσους.

Μύθος τρίτος. Αν µειώσουµε τον συντελεστή, θα αποκαταστή-
σουµε την αναλογία φόρων. Εκτός από το γεγονός ότι η αναλο-
γία φόρων µε τη Νέα Δηµοκρατία -των έµµεσων φόρων- βαίνει
µειούµενη, από το 38% των συνολικών φόρων έχει φθάσει στο
32% αυτά τα πέντε χρόνια -συνεπώς, είναι στον κατάλληλο
δρόµο- εσείς αντιστρέφετε την πραγµατικότητα. Δεν έχουµε
πολλά έσοδα από ΦΠΑ γιατί έχουµε υψηλό συντελεστή. Έχουµε
πολλά έσοδα από ΦΠΑ, κύριε Υπουργέ, γιατί έχουµε υψηλή κα-
τανάλωση. Η χώρα µας καταναλώνει περισσότερο απ’ ό,τι οι
άλλες χώρες και γι’ αυτό έχουµε συνεπαγόµενα και υψηλότερους
φόρους. Εδώ έχω το γράφηµα που δείχνει τη χώρα µας πρώτη
απ’ όλη την Ευρώπη στην κατανάλωση ως ποσοστό του ΑΕΠ.
Αυτός είναι ο λόγος που έχουµε υψηλά έσοδα από έµµεση φο-
ρολογία.

Εσείς, λοιπόν, προτείνετε να µειώσουµε τους φόρους για να
ενθαρρύνουµε την κατανάλωση που βρίσκεται αυτή τη στιγµή
στο 75%. Στην υπόλοιπη Ευρώπη η ιδιωτική κατανάλωση είναι
στο 52%, ενώ µαζί µε τη δηµόσια κατανάλωση στο 88,7% του
ΑΕΠ µας είναι κατανάλωση.

Όταν θέλουµε αλλαγή παραγωγικού µοντέλου αυτό εννοούµε.
Να µετακινήσουµε από την κατανάλωση στις επενδύσεις και
εσείς λέτε να κάνουµε το ανάποδο. Δεν µπορείτε, λοιπόν, υπο-
κριτικά να λέτε ότι πρέπει να αλλάξει το παραγωγικό µοντέλο και
όλες οι προτάσεις σας είναι στη χειροτέρευση του παραγωγικού
µοντέλου. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Μύθος τέταρτος. Η πρόταση είναι κοστολογηµένη. Πάτε να

µας κοστολογήσετε τα 3,2 δισεκατοµµύρια που θα µειώσετε. Ο
µέσος συντελεστής είναι 15,7. Οι δύο µονάδες είναι να το κατε-
βάσουµε στο 13,7, τεράστιο ποσό. Πού θα βρεθούν; Στα µερί-
σµατα που µειώσαµε τον συντελεστή και αυξήθηκαν τα έσοδα;
Αν τον αυξήσετε, θα µειωθούν τα έσοδα. Θα ψάχνετε για δύο µε-
ριές να µας φέρετε αντίµετρα. 

Θέλετε µια πραγµατικά κοστολογηµένη πρόταση; Να σας πω
ποια είναι η κοστολογηµένη πρόταση. Ενοποίηση των συντελε-
στών 13 και 24 στο 18 µε 19. Εκεί θα ήταν το ισοδύναµο. Και
πέντε έως έξι βασικά αγαθά να πάνε στο 6%. Αυτό θα ήταν µια
ουδέτερη δηµοσιονοµικά πρόταση που θα µείωνε και τη γραφει-
οκρατία καταργώντας τους δύο συντελεστές. Δεν θα είχαµε πο-
λυπλοκότητα, θα στηρίζαµε τους ευάλωτους µε τα βασικά αγαθά
και θα είχαµε έναν από τους χαµηλότερους συντελεστές στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδηµα. Όταν λέµε
να φέρετε κοστολογηµένες προτάσεις αυτό εννοούµε. Όταν κυ-
βερνάµε, κυβερνάµε µε αυτού του είδους τις προτάσεις ή όχι.
Εγώ, λοιπόν, αν τη φέρετε, θα τη στηρίξω.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω λέγοντας το εξής. Συζη-
τάµε συχνά ποιος φταίει για την πτώχευση. Αν φταίει ο Κώστας
Καραµανλής ή ο Γιώργος Παπανδρέου. Για την πτώχευση φταίει
η διάβρωση της συνείδησης του Έλληνα τη δεκαετία του 1980
από το ΠΑΣΟΚ. Αντικαταστήστε την ηθική της εργασίας, την
ηθική της δηµιουργίας µε την ηθική της κατανάλωσης. Υπάρχω,

έχω αξία, όχι γιατί δηµιουργώ κάτι, αλλά γιατί κλείνω κάθε βράδυ
το πρώτο τραπέζι πίστα. Αυτό µας πτώχευσε. Αυτό είναι µε µια
λέξη το µοντέλο ΠΑΣΟΚ της δεκαετίας του 1980, η ηθική της κα-
τανάλωσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Και µε αυτή την έννοια κά-
νουµε λάθος που σας λέµε ότι είστε ο «πράσινος ΣΥΡΙΖΑ». Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ ήταν το «ροζ ΠΑΣΟΚ». Για λίγο αλλάξατε. Όµως τώρα
βλέπω µε πολλή λύπη πως µε Αρχηγό τον Νίκο Ανδρουλάκη επι-
στρέφετε στις ένδοξες ρίζες του λαϊκισµού που µας πτώχευσε
µία φορά. Ε, λοιπόν, ο ελληνικός λαός δεν πρόκειται να σας αφή-
σει να µας πτωχεύσετε και δεύτερη φορά. Γι’ αυτό στηρίζουµε
και υπερψηφίζουµε τον προϋπολογισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Θεοχάρη. 

Η κυρία Πρόεδρος έχει ζητήσει τον λόγο για µια παρέµβαση. 
Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πραγµατικά προσπαθώ να ζυγίσω και να µετρήσω σε κιλά, σε

χιλιόµετρα, σε απόσταση, το θράσος ορισµένων προσώπων,
όπως ο οµιλητής που µόλις κατέβηκε από το Βήµα. Το πρόσωπο,
ο κ. Θεοχάρης, ο συνεργάτης του Γιώργου Παπακωνσταντίνου,
του Υπουργού ο οποίος δήλωσε ότι η οικονοµία είναι τιτανικός,
ο συνδεδεµένος µε όλα τα µνηµόνια, ανεβαίνει στο Βήµα και µας
λέει ότι για τη χρεοκοπία της χώρας, που εσείς προκαλέσατε,
φταίνε τελικά οι Έλληνες πολίτες που κάποιοι τους διαµόρφωσαν
τη συνείδηση.

Κύριε Θεοχάρη, σε αυτή εδώ την Αίθουσα, όσο νωρίς και αν
ανεβαίνετε στο Βήµα και όσο κι αν ελπίζετε ότι θα λέτε ό,τι θέ-
λετε, θα υπάρχει πάντα η Πλεύση Ελευθερίας για να σας θυµίζει
τι κάνατε και βεβαίως για να δείχνει ποιον επέλεξε ο κ. Μητσοτά-
κης, τον στυλοβάτη της Κυβέρνησης που µας έβαλε στα µνηµό-
νια, τον στενότερο συνεργάτη του Γιώργου Παπακωνσταντίνου
που υπήρξε από επιστηµονικός συνεργάτης στη συνέχεια Γενι-
κός Γραµµατέας Πληροφοριακών Συστηµάτων και Γενικός Γραµ-
µατέας Δηµοσίων Εσόδων, το πρόσωπο που υπηρετούσε όταν ο
Γιώργος Παπακωνσταντίνου, ο Υπουργός Οικονοµικών της
χώρας, αυτός που υπέγραψε µνηµόνιο χωρίς καµία εξουσιοδό-
τηση και το έφερε εδώ στη Βουλή ανυπόγραφο και το ψηφίζανε
κάποιοι, πήρε στα χέρια του τη λίστα Λαγκάρντ, τη λίστα, δη-
λαδή, των µεγαλοκαταθετών στην τράπεζα HSBC της Ελβετίας,
µια λίστα µε πάρα πολλά πολιτικά πρόσωπα, συγγενείς πολιτικών
προσώπων, υπουργικά πρόσωπα, δηµόσια πρόσωπα, µια λίστα
φοροδιαφυγής. 

Τι την έκανε ο κ. Παπακωνσταντίνου; Την έβαλε στο συρτάρι
του. Και µετά την πήρε σε δεύτερο χρόνο και ο κ. Βενιζέλος. Ο
πολύς κ. Βενιζέλος που κάποιοι θέλουν να µας τον φορτώσουν
τώρα και ως επόµενο Πρόεδρο Δηµοκρατίας. Ελπίζω να µην το
διανοηθούν. Ο κ. Βενιζέλος είχε τη λίστα των µεγαλοκαταθετών
στην HSBC για την πάταξη της φοροδιαφυγής από το 2011 που
ανέλαβε Υπουργός Οικονοµικών. Τι την έκανε; Την έβαλε και
αυτός στην τσέπη του, κύριε Θεοχάρη. 

Την ώρα που έβαλε στην τσέπη του τη λίστα αυτή και έκανε
εκλογές το ΠΑΣΟΚ και εκλογές εθνικές έχοντας στην τσέπη του
ένα πολύτιµο στοιχείο, επέβαλε στον κόσµο, στους πολίτες, αυ-
τούς που µόλις τους είπατε διεφθαρµένους, το χαράτσι. Στο
Υπουργικό Συµβούλιο του Σεπτεµβρίου του 2011 ο κ. Βενιζέλος
µε εσάς τότε, κύριε, υπεύθυνο είπε ότι δεν έχει καµία άλλη επι-
λογή παρά να επιβάλλει το χαράτσι στους πολίτες. Δεν έχει κα-
νέναν άλλο τρόπο να βρει δηµόσια έσοδα παρά να επιβάλλει το
χαράτσι. Και είχε στην τσέπη του τη λίστα Λαγκάρντ. 

Αυτό είναι το θράσος σας, να έρχεστε εδώ το 2024 και να νο-
µίζετε ότι κάποιοι έχουµε πάθει αµνησία. Και να νοµίζετε ότι θα
πείτε ένα άλλο «µαζί τα φάγαµε» ή µάλλον να λέτε στους πολίτες
«εσείς τα φάγατε», την ώρα που χρωστάτε στο κόµµα που τώρα
είστε. Έχετε περάσει από το ΠΑΣΟΚ, από το Ποτάµι, τώρα είστε
στη Νέα Δηµοκρατία. Και αν κάποιος άλλος αποκτήσει το χάρι-
σµα των δανειστών θα είστε µε αυτόν. Διότι ξεκάθαρα δεν είστε
µε την Ελλάδα. Ξεκάθαρα δεν είστε µε την πατρίδα µας και ξε-
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κάθαρα δεν υπηρετείτε τον ελληνικό λαό. 
Υπήρξατε Υφυπουργός Οικονοµικών και επιβάλατε τεκµήρια

φορολόγησης στους ελεύθερους επαγγελµατίες. Επιτυχηµένα
τα κάνατε; Γι’ αυτό είναι στα κάγκελα οι ελεύθεροι επαγγελµα-
τίες; Γι’ αυτό σας έβγαλε από Υφυπουργό ο Πρωθυπουργός σας
και τώρα ψάχνετε νέα θέση από ό,τι λέτε σε διεθνή fora για τον
τουρισµό; 

Ακούστε, κύριε Θεοχάρη, για να είµαστε συνεννοηµένοι. Εδώ
µέσα θα µιλάτε χωρίς να παραποιείτε την πραγµατικότητα, χωρίς
να προσβάλλετε τους πολίτες που εσείς έχετε µε πάρα πολλούς
τρόπους οδηγήσει σε δυστυχία και σε απόγνωση. Φτάσατε να
µας πείτε ότι δεν ξέρετε πού θα βρείτε χρήµατα για να αποκατα-
στήσετε αυτά τα οποία εσείς κάνατε από το 2010 και µετά. 

Η αποκατάσταση του δέκατου τρίτου και του δέκατου τέταρ-
του µισθού έχει κοστολογηθεί σε όλον τον δηµόσιο τοµέα στα
2,1 δισεκατοµµύρια ευρώ. Οκτώ δισεκατοµµύρια ευρώ επιλέγει
η Κυβέρνηση να προπληρώσει, χωρίς να οφείλονται, στο Διεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο. Είναι ξεκάθαρο, λοιπόν, ότι κάνετε µία επι-
λογή φτωχοποίησης, δυσχέρειας και ανέχειας για τους εργαζό-
µενους και µία επιλογή εξυπηρέτησης του Διεθνούς Νοµισµα-
τικού Ταµείου το οποίο και από άλλη θέση έχετε εξυπηρετήσει. 

Οι πολίτες να ξέρετε ότι και ξέρουν και καταλαβαίνουν. Επίσης,
να γνωρίζετε ότι εµείς θα είµαστε εδώ κάθε φορά που θα λέτε
ψέµατα και κάθε φορά που θα στοχοποιείτε τους πολίτες. Να ξέ-
ρετε ότι κάθε φορά που θα λέτε «έτσι κυβερνάµε», σας ακούν
εκείνοι που θα σας µαυρίσουν την επόµενη φορά. Και επειδή
βλέπω ότι περνάτε καλά και γελάτε µαζί µε τον κ. Μηταράκη, που
κι αυτόν τον έβγαλε από Υπουργό ο κ. Μητσοτάκης και τώρα
κάπως µε τις οµιλίες σας διεκδικείτε νέες προαγωγές, να ξέρετε
ότι στη συνείδηση των πολιτών έχετε προ πολλού χρεοκοπήσει.
Αυτό το σύστηµα το οποίο υπηρετείτε έχει ήδη καταρρεύσει. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κυρία Πρόεδρε.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να

έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Για ποιον λόγο, κύριε

Θεοχάρη;
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Πρέπει να απαντήσω επί

προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Για ένα λεπτό, παρα-

καλώ.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κοιτάξτε, κυρία Κωνστα-

ντοπούλου, για να είµαστε συνεννοηµένοι, όπως το είπατε και
εσείς. Δεν µπορεί να συνεννοηθεί κανείς µαζί σας. Είστε σε τέ-
τοια τρικυµία που δεν µπορεί το δεξιό σας ηµισφαίριο να συνεν-
νοηθεί µε το αριστερό, οπότε δεν µπορείτε να συνεννοηθείτε µε
κανέναν.

Απ’ όλα όσα είπατε, το µόνο αληθινό είναι ότι είµαστε στο 2024
και συνεπώς δεν έχει και κανένα νόηµα να απαντήσω. Θα απα-
ντούσα σε οποιονδήποτε άλλον εκ των διακοσίων ενενήντα οκτώ
συναδέλφων µου εκτός από εσάς. Το µόνο µεγαλύτερο από το
θράσος για το οποίο µε κατηγορήσατε είναι η δική σας απελπι-
σία. Και το µόνο µεγαλύτερο από τη δική σας απελπισία, είναι η
περιφρόνηση που έχω για σας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο Υ-

πουργός Εξωτερικών, ο κ. Γεραπετρίτης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κύριε

Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ζούµε στην εποχή των
πολλαπλών κρίσεων, ζούµε στην εποχή της επιθετικότητας, της
κλιµατικής κρίσης, της επισιτιστικής κρίσης, της κρίσης της δη-
µόσιας υγείας, της µεταναστευτικής κρίσης. Αρκεί κάποιος να δει
τον παγκόσµιο χάρτη για να αντιληφθεί τις τεκτονικές αλλαγές
οι οποίες συντελούνται σήµερα, τους κινδύνους οι οποίοι παρά-
γονται για την ανθρωπότητα. 

Σε πενήντα πέντε χώρες αυτή τη στιγµή υφίσταται ένοπλη σύρ-
ραξη, εµφύλιος πόλεµος ή εξωτερική επιρροή. Περίπου εκατόν
δεκαεπτά εκατοµµύρια άνθρωποι βρίσκονται σε καθεστώς ανα-
γκαστικής εκτόπισης, σύµφωνα µε τα στοιχεία της Ύπατης Αρ-
µοστείας για τους πρόσφυγες, εκ των οποίων 40% παιδιά. Σε

αυτό το περιβάλλον έχουµε την απόλυτη κατάργηση των βεβαι-
οτήτων, όπως επίσης έχουµε και την κατάργηση της έννοιας της
εδαφικότητας. Τα προβλήµατα πια ποτέ δεν είναι εθνικά. Είναι
πάντοτε περιφερειακά και διεθνή και οι λύσεις δεν µπορεί να είναι
διαφορετικές από λύσεις οικουµενικές. 

Σε αυτό το πεδίο η ελληνική εξωτερική πολιτική έχει επιλέξει
µια στάση αρχής. Η στάση αυτή αρχής έχει να κάνει µε τον πο-
λύτροπο, τον ενεργητικό χαρακτήρα της ελληνικής διπλωµατίας,
κυρίως όµως µε την αµέριστη, αναπαλλοτρίωτη προσήλωσή µας
στο Διεθνές Δίκαιο. Είχα εχθές την τιµή να παρευρεθώ σε µια συ-
νάντηση, σε έναν διάλογο µε τον πρώην Υπουργό Εξωτερικών,
τον κ. Κοτζιά, ο οποίος µέµφθηκε την παρούσα ηγεσία του
Υπουργείου Εξωτερικών γιατί δεν είναι συναλλακτική, γιατί δεν
φροντίζει να συναλλάσσεται για να µεγιστοποιεί τα ωφελήµατα
για την εξωτερική µας πολιτική. 

Η απάντηση είναι απλή. Η εξωτερική πολιτική ή είναι πολιτική
αρχών ή δεν είναι πολιτική. Για την χώρα το Διεθνές Δίκαιο είναι
ένας µονόδροµος από τον οποίο παραχώρηση δεν πρόκειται να
υπάρξει. Και σε αυτό θα επιµείνουµε έως το τέλος, µε ενέργεια,
µε πολλά µέσα, µε σύγχρονες µορφές διπλωµατίας, µε την οικο-
νοµική µας διπλωµατία και την εξωστρέφεια η οποία έχει απογει-
ώσει τις οικονοµικές µας σχέσεις µε χώρες οι οποίες είναι πολύ
υψηλής ισχύος, περιφερειακά και διεθνώς, µε τη δηµόσια διπλω-
µατία µας, µε την πολιτική των Αποδήµων, µε το στρατηγικό σχέ-
διο για τους Απόδηµους Έλληνες, µε όλα εκείνα τα εργαλεία που
φέρνουν τους Έλληνες της Διασποράς κοντά στη µητρόπολη.

Πού, όµως, τοποθετείται η Ελλάδα σήµερα; Άκουσα τον πρώην
Πρωθυπουργό, τον κ. Τσίπρα, να αναφέρεται στο ότι η Ελλάδα
είναι περίπου σήµερα αδύναµη και οι γείτονές µας, ιδίως η Τουρ-
κία, ισχυροποιείται διαρκώς. Αισθάνοµαι ότι ο πρώην Πρωθυ-
πουργός του διέφυγε το τι συνέβη το 2020 στον Έβρο. Πού είναι
σήµερα η Ελλάδα σε σχέση µε το 2019; 

Ο καθένας ας µιλάει για τα του οίκου του. Κι εγώ θα µιλήσω γι’
αυτά. Το 2020 η Ελλάδα απέτρεψε µία υβριδική απειλή η οποία
ήταν η µείζων η οποία είχε γνωρίσει ως τότε η χώρα µας. Έκτοτε
έχει ενισχυθεί η εθνική µας άµυνα πολλαπλά. Θυµίζω το 2019 η
Ελλάδα είναι εκτός του προγράµµατος των F35, η Ελλάδα είναι
αποδυναµωµένη σε σχέση µε τις Ένοπλες Δυνάµεις, χωρίς καν
να έχει µπει στο πρόγραµµα για την αναβάθµιση των F16. Σήµερα
που µιλάµε η Ελλάδα είναι στο πρόγραµµα των F16, αναβαθµί-
ζονται σε Viper όλα τα µαχητικά µας και παράλληλα έχουµε εντα-
χθεί στο πρόγραµµα των F35, από το οποίο, σας θυµίζω, έχει βγει
η Τουρκία. 

Η Ελλάδα µεγάλωσε. Τα χωρικά µας ύδατα έχουν µεγαλώσει
ως το ακρωτήριο Ταίναρο, έχουν επεκταθεί στα δώδεκα µίλια. ΟΙ
µεγάλες συµφωνίες που έγιναν για τον καθορισµό Αποκλειστικής
Οικονοµικής Ζώνης µε την Αίγυπτο και την Ιταλία έχουν µεγαλώ-
σει το αποτύπωµα της χώρας µας στο Αιγαίο, στην Ανατολική Με-
σόγειο, στην Αδριατική. Η Ελλάδα κατέστη ενεργειακός κόµβος
στην Ανατολική Ευρώπη, µε την Αλεξανδρούπολη αυτή τη στιγµή
να αποτελεί το κέντρο του κάθετου άξονα προς τον Βορρά. 

Οι µεγάλες ευρωπαϊκές πολιτικές φέρουν τη σφραγίδα της Ελ-
λάδας. Το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας ξεκίνησε ως
πρόταση από τη χώρα µας. Το πιστοποιητικό COVID ξεκίνησε
από τη χώρα µας. Όλες οι ανακτήσεις οι οποίες έγιναν σε σχέση
µε τα ενεργειακά, το πλαφόν ξεκίνησε από τη χώρα µας. Και η
χώρα µας σήµερα βρίσκεται στην αιχµή του δόρατος σε όλους
τους διεθνείς οργανισµούς. Σε λίγες ηµέρες η Ελλάδα αναλαµ-
βάνει µη µόνιµο µέλος του Συµβουλίου Ασφαλείας. Καθίσταται
συµπαραγωγός της διεθνούς πολιτικής και της αρχιτεκτονικής
ασφάλειας µε ποσοστό 97% αποδοχής. Από τις εκατόν ογδόντα
οκτώ χώρες οι οποίες ψήφισαν, εκατόν ογδόντα δύο υπερψήφι-
σαν την θέση της Ελλάδας. Υπάρχει ένας καθολικός σεβασµός
στην πολιτική αρχών την οποία ακολουθεί η χώρα µας. Κανένα
φοβικό σύνδροµο, κανένας εταιροκαθορισµός. 

Παράλληλα, φροντίζουµε έτσι ώστε η ενέργειά µας να διοχε-
τεύεται στη νέα συγκρότηση του Υπουργείου Εξωτερικών, στην
προσπάθεια να ενισχυθεί το προσωπικό, να µπορέσουµε να
έχουµε µεγαλύτερο αποτύπωµα, να γίνονται τακτικά τα υπηρε-
σιακά και τα πειθαρχικά συµβούλια, να αυξάνονται οι πόροι. Την
επόµενη εβδοµάδα θα ψηφιστεί, καλώς εχόντων των πραγµάτων,
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το νοµοσχέδιο το Υπουργείου Εξωτερικών µέσω του οποίου αυ-
ξάνεται το προσωπικό µας. Αναλαµβάνουµε εκατό επιπλέον διοι-
κητικούς προξενικούς υπαλλήλους για να καλυφθούν τα σηµα-
ντικά κενά τα οποία υφίστανται τις προξενικές αρχές του εξωτε-
ρικού και παράλληλα, δηµιουργείται, χάρις και στη συνέργεια του
Υπουργείου Οικονοµικών, ένας νέος πόρος από τις προξενικές
εισπράξεις έτσι ώστε να µπορέσουµε να αναβαθµίσουµε τις υπο-
δοµές µας στο εξωτερικό, ένα ειδικό ταµείο για την συντήρηση
των κτιρίων στο εξωτερικό.

Κι εδώ έρχεται το ζήτηµα της πραγµατικής ενέργειας του
Υπουργείου µας για τα εθνικά µας θέµατα. Στο θέµα της Κύπρου
νοµίζω ότι τα πράγµατα είναι προφανή. Σήµερα η Κύπρος απο-
τελεί το νούµερο ένα ζήτηµα εκτός πολέµου για την φροντίδα
του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών. Ήδη στις 15 Οκτωβρίου εί-
χαµε την πρώτη συζήτηση υπό τη σκέπη του Γενικού Γραµµατέα
του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών και την συµµετοχή των ηγετών
των δύο πλευρών έτσι ώστε να επανεκκινήσει ο διάλογος. Θα
υπάρξει και διευρυµένη σύνθεση στο µέλλον. Το Κυπριακό επα-
νέρχεται στην αιχµή του δόρατος για µία λύση στο πλαίσιο των
ψηφισµάτων του Συµβουλίου Ασφαλείας, έτσι ώστε η Κύπρος
µας να βρεθεί και πάλι επανενωµένη.

Και κυρίως, για να µην το ξεχνάµε αυτό, η Ελλάδα έχει επιτύχει
να αναβαθµίσει σε ευρωπαϊκά ζητήµατα εκείνα τα οποία µέχρι
τώρα εθεωρούντο από πολλούς ως διµερή. Στην κοινή θέση των
είκοσι επτά κρατών µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την εντα-
ξιακή πορεία της Αλβανίας πέρασε ειδική αναφορά και ειδικό
ορόσηµο το οποίο αφορά τον σεβασµό των µειονοτήτων και ει-
δικά της ελληνικής εθνικής µειονότητας και τον σεβασµό των πε-
ριουσιακών δικαιωµάτων των µειονοτήτων. 

Στα συµπεράσµατα του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου του Ιουνίου
του 2023 καταγράψαµε τη συµµετοχή της Ευρωπαϊκής Ένωσης
σε όλα τα στάδια επίλυσης του Κυπριακού. Στα συµπεράσµατα
του Απριλίου του 2024 συνδέθηκε η ευρωπαϊκή πορεία της Τουρ-
κίας µε την εξέλιξη στο Κυπριακό. Αναβαθµίζουµε διαρκώς τα ζη-
τήµατα τα οποία µας αφορούν σε ευρωπαϊκές πολιτικές.

Και για την Τουρκία. Εάν κάποιος ακούσει σήµερα τη συζήτηση
για τον ελληνοτουρκικό διάλογο θα θεωρήσει τρία πράγµατα. Το
πρώτον είναι ότι οι αξιώσεις της Τουρκίας δηµιουργήθηκαν τους
τελευταίους δεκαοκτώ µήνες, το δεύτερο είναι ότι συζητάµε για
τα πάντα και το τρίτο είναι ότι συζητάµε πίσω από κλειστές πόρ-
τες. Να δούµε, λοιπόν, τι ισχύει σε σχέση µε αυτό. 

Nα κάνουµε τη βασική µας παραδοχή, όµως, πριν από αυτό.
Οφείλουµε να συζητούµε µε τους γείτονες. Το κάναµε πάντα, θα
το κάνουµε πάντα. Ενίοτε οι πρωθυπουργοί, οι Υπουργοί Εξωτε-
ρικών και οι εµπειρογνώµονες συζητούσαν πολύ περισσότερο,
πολύ πιο οικεία και πολύ περισσότερες ώρες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, αν θα µου επιτρέψετε, δύο λεπτά υπέρβαση
µε την ανοχή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κανένα πρόβληµα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Σας ευ-

χαριστώ.
Για τις αξιώσεις, όµως, της Τουρκίας: Αποστρατικοποίηση,

1964, το casus belli, 1995, η δηµοσίευση χαρτών για τις µαξιµα-
λιστικές αξιώσεις της Τουρκίας, 1974, η γαλάζια πατρίδα, 2006,
η εκχώρηση οικοπέδων από την τουρκική κυβέρνηση στην τουρ-
κική εταιρεία πετρελαίων το 2012, οι γκρίζες ζώνες τη δεκαετία
του 1990. Όλα αυτά υπήρξαν και παρά ταύτα όλες οι κυβερνή-
σεις -και ορθώς- συζητούσαν µε την Τουρκία. Καµία διεύρυνση
δεν υπήρξε. Αντιθέτως υπήρξαν ζητήµατα στα οποία υφίσταται
σήµερα µια σηµαντική αποµείωση και δεν µιλώ µόνο για τη ρη-
τορική, δεν µιλώ για τον ενεργό συντονισµό στο µεταναστευτικό,
για τις σηµαντικές εµπορικές συµφωνίες. Μιλάω για το ένα και
κορυφαίο, πέραν του κυπριακού στο οποίο η Τουρκία προσήλθε
παρά τη διακηρυγµένη θέση της για δύο κράτη, οµιλώ για το γε-
γονός των παραβιάσεων του εθνικού εναέριου χώρου. Αλήθεια,
για να είµαστε λίγο απτοί και να θυµόµαστε, γιατί πολλές φορές
ξεχνούµε εύκολα, το 2018 και το πρώτο εξάµηνο του 2019 σε δε-
καοκτώ µήνες είχαµε περισσότερες από έξι χιλιάδες παραβιάσεις
του εθνικού εναέριου χώρου. Είχαµε περισσότερα από τρεις χι-

λιάδες τουρκικά αεροσκάφη να πετούν πάνω από ελληνική επι-
κράτεια, από τον ελληνικό εναέριο χώρο. Αυτό σήµερα έχει µη-
δενιστεί και νοµίζω ο καθένας καταλαβαίνει τι µπορεί να σηµαίνει
αυτό.

Συζητούµε τα πάντα. Δεν µπορώ να πω κάτι γι’ αυτό, διότι όλοι
γνωρίζετε ποια είναι η θεµελιώδης µου θέση και η θέση την οποία
εκφράζει ο Πρωθυπουργός, το ΚΥΣΕΑ, το Υπουργικό Συµβούλιο
το οποίο καθορίζει την εξωτερική πολιτική την οποία εφαρµόζει
το Υπουργείο Εξωτερικών. Κανένα θέµα κυριαρχίας δεν συζητεί-
ται, ούτε πρόκειται να συζητηθεί. Το ένα και µόνο θέµα το οποίο
αποτελεί τη µείζονα διαφορά η οποία µπορεί να ‘ρθει ενώπιον
διεθνούς δικαιοδοσίας αποτελεί η οριοθέτηση υφαλοκρηπίδας
και Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης. Δεν είµαστε δυστυχώς σή-
µερα εκεί, διότι η θέση της Τουρκίας είναι ότι το ζήτηµα αυτό
συνδέεται και µε άλλα θέµατα. Δεν πρόκειται να προχωρήσει
προφανώς η συζήτηση ειµή µόνον εάν η Τουρκία προσχωρήσει
στη βασική θέση, η οποία είναι η µόνη σύµφωνη µε το Διεθνές
Δίκαιο, ότι πρόκειται για µια και µόνη διαφορά. Μόνο τότε θα
προχωρήσει η συζήτηση. Οφείλουµε σε κάθε περίπτωση να δια-
σφαλίσουµε ότι θα συνεχιστεί η βελτίωση των διµερών σχέσεων,
έτσι ώστε να αποφεύγονται οι εντάσεις και οι κρίσεις και συζη-
τούµε «πίσω από κλειστές πόρτες».

Με κάθε σεβασµό θεωρώ ότι αυτή η υπερβολή, δεν µπορεί
παρά να ερείδεται σε µικροπολιτικές σκοπιµότητες. Για πρώτη
φορά νοµίζω η ελληνική εξωτερική πολιτική συνδέεται τόσο πολύ
µε το αντιπροσωπευτικό Σώµα, στο οποίο όπως γνωρίζετε εγώ
τηρώ µια εξαιρετικά θεσµική στάση από διαθέσεως. Κατά τη
διάρκεια των τελευταίων δεκαοκτώ µηνών έχουν υπάρξει διαρ-
κείς ενηµερώσεις των πολιτικών Αρχηγών, διαρκείς ενηµερώσεις
της Επιτροπής Άµυνας και Εξωτερικών, απαντώ σε όλες τις ερω-
τήσεις οι οποίες αφορούν τα ζητήµατα αυτά. Αισθάνοµαι -και
είναι η πραγµατικότητα- ότι η εξωτερική πολιτική στην Ελλάδα,
µε βάση την εθνική γραµµή και τις δικές µας -όλων µας- κόκκινες
γραµµές, ασκείται από κοινού από την Ελληνική Κυβέρνηση και
τη Βουλή των Ελλήνων ως κοινή ελληνική θέση.

Εµείς δεν θα ξυπνήσουµε µια µέρα διαβάζοντας για τη Συµφω-
νία των Πρεσπών, όπως συνέβη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ο Σαµαράς σας κα-
τηγορεί. Μην πετάτε την µπάλα στην εξέδρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, όχι πα-
ρεµβάσεις.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Επανα-
λαµβάνω, εµείς δεν θα ξυπνήσουµε ένα πρωί για να διαβάσουµε
στις εφηµερίδες τη Συµφωνία των Πρεσπών. Οτιδήποτε συµβεί,
θα είναι το προϊόν της διαβούλευσης στο αντιπροσωπευτικό
Σώµα που έχει τη λαϊκή νοµιµοποίηση για να µας δώσει αυτή την
εντολή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Καµία συµφωνία παρά µόνο µε τη σύµφωνη γνώµη του συνό-

λου του πολιτικού προσωπικού, εάν το θέλουµε, αλλά να σταµα-
τήσουµε αυτή την υποκριτική στάση.

Ξέρετε, η διπλωµατία δεν είναι απλό θέµα και όποιος την αντι-
µετωπίζει υπεραπλουστευτικά, είτε αιθεροβατεί, είτε λαϊκίζει, ένα
από τα δύο. Η ιστορία θα γράψει ποιος ήταν ο αληθινός πατριώ-
της. Αληθινός πατριώτης δεν είναι εκείνος ο οποίος δεν τόλµησε
να κάνει όσα σήµερα απαιτεί. Αληθινός πατριώτης είναι εκείνος
ο οποίος θα καθυποτάξει το εγώ του στο πραγµατικό συµφέρον
της πατρίδας, γιατί εθνικό είναι το αληθές. Αυτή είναι η πραγµα-
τικότητα. Η εξωτερική πολιτική δεν προσφέρεται για λαϊκισµό και
επίσης δεν προσφέρεται για ακινησία. Την ειρήνη και την ασφά-
λεια δεν την προάγει η δογµατική ακινησία. Την προάγει η ενί-
σχυση της ισχύος και ο δοµηµένος διάλογος αρχών. Αυτόν θα
υπηρετήσουµε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές.

Θα ήθελα να κλείσω µε µια αποστροφή του κατά τη γνώµη µου
πιο σηµαντικού διπλωµάτη που πέρασε από το Υπουργείο Εξω-
τερικών, του Γιώργου Σεφέρη. «Δεν γυρεύω µήτε το σταµάτηµα
µήτε το γύρισµα προς τα πίσω. Γυρεύω τον νου, την ευαισθησία
και το κουράγιο των ανθρώπων να προχωρούν εµπρός». 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
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στούµε τον κύριο Υπουργό.
Έχουν ζητήσει τον λόγο ο κ. Χήτας, ο κ. Καραθανασόπουλος,

ο κ. Καζαµίας και ο κ. Ζερβέας.
Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Χήτα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγου-
µένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βε-
νιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι οκτώ µα-
θητές και µαθήτριες και πέντε εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από
το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Σκύδρας Πέλλας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Σας ευχόµαστε καλές γιορτές.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Καληµέρα, κύριε Υπουργέ, καληµέρα σε όλους.
Ακούγοντάς σας, κύριε Γεραπετρίτη, επιβεβαιωθήκαµε -δεν εί-

χαµε βέβαια καµία αµφιβολία- πως συµφωνούµε ότι διαφωνούµε.
Αυτό επιβεβαιώθηκε και στην τελευταία συνάντηση που είχατε
κατ’ ιδίαν µε τον Πρόεδρό µας, τον Κυριάκο Βελόπουλο, οπότε
θα το πω και εγώ σήµερα ότι συµφωνούµε πραγµατικά µαζί σας
ότι διαφωνούµε σε όλα.

Επίσης, επειδή έχετε βρεθεί στο επίκεντρο τον τελευταίο καιρό
και δέχεστε πυρά, θέλω να πούµε το εξής προς όλους: Εµείς το
έχουµε συνειδητοποιήσει και το προτείνουµε και στις υπόλοιπους
πλευρές να το συνειδητοποιήσουν ότι επειδή ασχολούνται ακρι-
βώς όλοι µε εσάς, να πούµε ότι πίσω από την πολιτική που ακο-
λουθείτε, το είπατε και σήµερα πριν από λίγο, βρίσκεται η
Κυβέρνηση, ο Πρωθυπουργός. Άρα, ουσιαστικά η εξωτερική πο-
λιτική που ακολουθεί ο Γιώργος Γεραπετρίτης είναι η εξωτερική
πολιτική την οποία ουσιαστικά υποδεικνύει και συµφωνεί µε
αυτήν ο Πρωθυπουργός, ο Κυριάκος Μητσοτάκης. Διαβάζω τη
δήλωσή σας πριν από δύο µέρες: «Εγώ εφαρµόζω την πολιτική
η οποία τίθεται µε την κατεύθυνση του Πρωθυπουργού και από
το ΚΥΣΕΑ». Άρα, εδώ µιλάµε για συλλογική πολιτική της Κυβέρ-
νησης. Αυτά, για να ξέρουµε ποιος τελικά θα αναλάβει την ευ-
θύνη των αποτελεσµάτων της εξωτερικής πολιτικής που
ακολουθεί η Νέα Δηµοκρατία.

Θέλω να µου πείτε αν συµφωνείτε µε την αδιανόητη -κατ’ εµάς-
δήλωση του Πρωθυπουργού χθες, ο οποίος ουσιαστικά δίνει γη
και ύδωρ στην Αµερική. «Αν είσαι σύµµαχος πρέπει να µην σκέ-
φτεσαι µόνο το δικό σου συµφέρον, το εθνικό συµφέρον, αλλά
και το συµφέρον του συµµάχου σου». Για εµάς αυτή η δήλωση,
κύριε Γεραπετρίτη, είναι αδιανόητη. Θα θέλαµε ένα σχόλιο. Γιατί
για εµάς πάνω από οτιδήποτε άλλο βρίσκεται το εθνικό συµφέ-
ρον. Έχουµε πει πάρα πολλές φορές ότι µόνοι µας ήµασταν,
µόνοι µας είµαστε και µόνοι µας θα είµαστε. Γιατί δεν υπάρχουν
φιλίες, υπάρχουν µόνο συµφέροντα στην εξωτερική πολιτική.

Είναι ευκαιρία να τοποθετηθείτε -εάν το έχετε σκεφτεί µετά το
πέρας δύο ηµερών και τη συνάντηση που είχατε από τον Κυριάκο
Βελόπουλο- στην Εθνική Αντιπροσωπεία για την πρόταση που
σας κατέθεσε ο Πρόεδρός µας στην κατ’ ιδίαν συνάντηση που
είχατε. Κατ’ εµάς, κύριε Υπουργέ, η χώρα µας πρέπει να γίνει ση-
µαιοφόρος, αυτή τη στιγµή που µιλάµε, όπως εξελίσσονται τα γε-
γονότα για ίδρυση κουρδικού κράτους. Κατ’ εµάς είναι η µο-
ναδική διέξοδος για τη χώρα για να απεµπλακεί από την προκλη-
τικότητα της Τουρκίας αυτή τη στιγµή που µιλάµε. Η ίδρυση, λοι-
πόν, κουρδικού κράτους την παρούσα φάση, εµείς πιστεύουµε
θα βοηθήσει τη χώρα µας να απεγκλωβιστεί από τη γάγγραινα
που λέγεται Τουρκία. 

Και ένα τρίτο θέµα, θα θέλαµε επίσης ένα σχόλιο -δεν κάνατε
κάποια αναφορά µετά τις τελευταίες εξελίξεις που είναι πάρα
πολύ σηµαντικές- στα όσα έχουν γίνει στη Συρία. Στην Ελλάδα
βρίσκονται χιλιάδες Σύριοι, οι οποίοι εγκατέλειψαν τη χώρα τους,
επειδή εκδιώχθηκαν από το καθεστώς, όπως λένε, του Άσαντ.
Έτσι είπαν, έτσι βρέθηκαν εδώ.

Ήρθε η ώρα, κύριε Γεραπετρίτη, να επιστρέψουν πίσω αυτοί
οι άνθρωποι. Το καθεστώς, όπως λένε, Άσαντ δεν υπάρχει πλέον,
οι πρόσφυγες αυτοί οι Σύριοι πρέπει αφού πανηγύριζαν στο Σύ-
νταγµα πριν από λίγες µέρες να επιστρέψουν στη Συρία. Υπάρχει
η δήλωση της Κυβέρνησης που λέει το εξής και εµείς διαφω-

νούµε πάλι: Θα περιµένουµε την Ευρωπαϊκή Ένωση τι θα απο-
φασίσει για το θέµα αυτό για να ακολουθήσουµε και εµείς. Εµείς
διαφωνούµε. Τι θα πει θα περιµένουµε την Ευρωπαϊκή Ένωση; Η
χώρα µας πρέπει να αποφασίσει τώρα, άµεσα την επιστροφή των
ανθρώπων αυτών στη χώρα τους από τη στιγµή που πλέον νιώ-
θουν ασφαλείς στη χώρα τους. Πανηγύριζαν, είναι ευχαριστηµέ-
νοι, είναι χαρούµενοι. Στο καλό της Παναγίας να πάνε, να επιστ-
ρέψουν πίσω. Τι θα πει θα περιµένουµε την Ευρωπαϊκή Ένωση;

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Χήτα.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Καραθανασόπουλο, Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

Παρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ξεκινώντας την οµιλία σας είπατε για τις πενή-

ντα πέντε συγκρούσεις σε παγκόσµιο επίπεδο. Τι δεν είπατε; Ότι
η ανατροπή του σοσιαλισµού άνοιξε τον ασκό του Αιόλου, απο-
καλύπτοντας την καπιταλιστική βαρβαρότητα. Πόλεµοι, κρίσεις,
φτώχεια είναι τα συνώνυµα του καπιταλισµού. Και βεβαίως, πο-
λιτική αρχών οι ελληνικές κυβερνήσεις στα εξωτερικά ζητήµατα;
Από ποτέ; Εδώ, δύο µέτρα και δύο σταθµά. Το λέω αυτό γιατί η
στρατηγική σας δεν είναι καµία άλλη και των προηγούµενων κυ-
βερνήσεων, παρά η αναβάθµιση της στρατηγικής σας σύµπλευ-
σης µε τους Αµερικανούς, το ΝΑΤΟ, µε τον ευρωατλαντικό
ιµπεριαλιστικό άξονα. Και σε αυτή ακριβώς την επιλογή, βεβαίως,
έχετε µια ευρύτατη σύµπλευση από όλα τα κόµµατα, τα υπό-
λοιπα, µε τις όποιες µικροπαραλλαγές.

Συνταχθήκατε µε τον Ζελένσκι στην Ουκρανία, στη Μέση Ανα-
τολή µε το κράτος δολοφόνο και τροµοκράτη, το Ισραήλ. Πολι-
τική αρχών; Δηλαδή η Λωρίδα της Γάζας; Ο Λίβανος; Η Συρία;
Βγήκατε και χαιρετίσατε τη Συρία; Μα δεν έχετε διδαχθεί από
αυτή την Αραβική Άνοιξη, τι έγινε στη Λιβύη και στο Ιράκ και τι
συνεχίζεται να γίνεται; Και µιλάτε για σταθεροποίηση. Ίσα-ίσα
που ο κίνδυνος γενικεύεται ακόµη περισσότερο και µάλιστα σας
έχουµε προειδοποιήσει ότι οι εξελίξεις στη Συρία δεν αποκλείεται
να οδηγήσουν σε ένα νέο σύµφωνο καθορισµού της ΑΟΖ, ανά-
µεσα στη νέα κατάσταση στη Συρία και στα κατεχόµενα εδάφη
από την Τουρκία στην Κύπρο. Και το λέµε αυτό γιατί βεβαίως
προσπαθείτε να ωραιοποιήσετε την κατάσταση µε την Κύπρο,
όταν βρίσκεται σε 37% υπό κατοχή και προωθείται η de facto δι-
χοτόµηση του νησιού. 

Από την άλλη µεριά, ισχυριστήκατε ότι η Ελλάδα ισχυροποι-
είται, µε τα F-35, την αναβάθµιση των F-16, τις φρεγάτες και όλα
τα υπόλοιπα εξοπλιστικά προγράµµατα, τα οποία εντάσσονται
πλήρως στους αµερικανονατοϊκούς αυτούς ιµπεριαλιστικούς
σχεδιασµούς, στον πόλεµο και τη µετατροπή της οικονοµίας σε
πολεµική οικονοµία. 

Για τις δηλώσεις του Ρούτε, Γενικού Γραµµατέα του ΝΑΤΟ,
έχετε να πείτε κάτι; Διπλασιασµός από το 2 στο 3, 50% παραπάνω
των πολεµικών δαπανών για τα κράτη µέλη του ΝΑΤΟ ζήτησε ο
Ρούτε. Μείωση συντάξεων και κοινωνικών δαπανών, λέει, γιατί
έτσι επιβάλλει σήµερα η κατάσταση για να κατευθυνθούν στην
πολεµική οικονοµία και στα εξοπλιστικά προγράµµατα. Και βε-
βαίως, πέρα από αυτό ταυτόχρονα προωθείται το αµερικανοευ-
ρωενωσιακό σχέδιο για αντιµετώπιση των διαφορών στην
Ανατολική Μεσόγειο και στο Αιγαίο, ανάµεσα στην Ελλάδα και
στην Τουρκία, δηλαδή, στα πλαίσια της συνδιαχείρισης. Γιατί και
οι Αµερικανοί και το ΝΑΤΟ και η Ευρωπαϊκή Ένωση καλούν σε
συνδιαχείριση να τα βρούµε. 

Από αυτή την άποψη, η συνδιαχείριση οδηγεί de facto σε
βάρος των κυριαρχικών δικαιωµάτων της χώρας µας. Δηλαδή µε
στοχοπροσήλωση υλοποιείτε τον οδικό άξονα που αποφασίστηκε
στο Βίλνιους στη Σύνοδο Κορυφής του ΝΑΤΟ το 2023. Ισχυρο-
ποίηση του Νοτιοανατολικού σκέλους του ΝΑΤΟ, εξοπλιστικά
προγράµµατα Ελλάδας - Τουρκίας και ταυτόχρονα, συνδιαχεί-
ριση στο Αιγαίο. 

Από αυτή την άποψη, λοιπόν εµείς το λέµε καθαρά, ότι µε
αυτές τις πολιτικές η χώρα µετατρέπεται σε σηµαιοφόρο, προ-
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γεφύρωµα και ορµητήριο αυτών των σχεδιασµών. Ο κίνδυνος
αντιποίνων είναι πολύ σοβαρός και δεν το λαµβάνετε υπ’ όψιν,
όπως επίσης ούτε και την εµπλοκή που ήδη υπάρχει σε γενικότε-
ρες συγκρούσεις στην περιοχή µας, στη χώρα µας.

Άρα, λοιπόν, η απαίτηση, κύριε Υπουργέ, είναι η άµεση απε-
µπλοκή της Ελλάδας από τις συγκρούσεις, η επιστροφή των Ελ-
λήνων στρατιωτών από το εξωτερικό, από τις αποστολές που
πάνε στο εξωτερικό, και βεβαίως, το κλείσιµο των αµερικανικο-
νατοϊκών βάσεων και η υλοποίηση από µεριάς της Κυβέρνησης
µιας απόφασης του Ελληνικού Κοινοβουλίου που έχει µείνει που-
κάµισο αδειανό αυτό το διάστηµα, της αναγνώρισης του κράτους
της Παλαιστίνης στα «σύνορα του 67» και µε πρωτεύουσα την
Ανατολική Ιερουσαλήµ.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Καραθανασόπουλο.
Τον λόγο έχει ο κ. Καζαµίας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

της Πλεύσης Ελευθερίας.
Ορίστε, κύριε Καζαµία.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας ακούσαµε να µιλάτε στην αρχή της οµι-

λίας σας για τη σηµασία που έχει µια εξωτερική πολιτική αρχών,
µια εξωτερική πολιτική προσηλωµένη στο Διεθνές Δίκαιο και µια
εξωτερική πολιτική, η οποία είναι ευαισθητοποιηµένη απέναντι
στον πόλεµο και στις εστίες σύρραξης στον πλανήτη, οι οποίες,
όπως πολύ σωστά είπατε, στοιχίζουν τις ζωές σε πάρα πολλά παι-
διά.

Η Πλεύση Ελευθερίας είναι απολύτως προσηλωµένη σε αυτές
τις αρχές και σε µια ειρηνική εξωτερική πολιτική. Σας ακούµε
όµως, και µετά βλέπουµε τι κάνει η Κυβέρνηση και απορούµε αν
ακούµε την ίδια την Κυβέρνηση να µιλά όταν σας παρακολουθή-
σαµε στην οµιλία σας λίγο πριν. 

Όπως γνωρίζετε στις 21 Νοεµβρίου το Διεθνές Ποινικό Δικα-
στήριο εξέδωσε ένταλµα σύλληψης του Πρωθυπουργού του Ισ-
ραήλ Μπενιαµίν Νετανιάχου και του πρώην Υπουργού Άµυνας
Γκάλαντ. Ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος δήλωσε λίγες µέρες
µετά, προφανώς θα υπήρχε και κάποια αµηχανία, ότι δεν βοηθά
η εκτέλεση του εντάλµατος στη χώρα µας. Δηλαδή αν επισκεφθεί
τη χώρα µας ο ισραηλινός Πρωθυπουργός, δεν θα εφαρµοστεί
το ένταλµα. Αυτό τι πολιτική προσήλωση στις αρχές του Διε-
θνούς Δικαίου είναι; Μπορείτε να µας απαντήσετε; 

Και επίσης δεν βοηθά τι ακριβώς; Δεν βοηθά το Ισραήλ να συ-
νεχίσει να διαπράττει εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας; Αυτή
ήταν η κατηγορία και είναι η κατηγορία του Διεθνούς Ποινικού
Δικαστηρίου, εγκληµάτων κατά της ανθρωπότητας. Δεν βοηθά
τον κ. Νετανιάχου να συνεχίζει αυτή την πολιτική εγκληµάτων
κατά της ανθρωπότητας; Τι άλλο δεν βοηθά;

Κύριε Υπουργέ, το διεθνές δίκαιο είναι ο κύριος σύµµαχος της
ελληνικής εξωτερικής πολιτικής. Δεν µπορούµε να διεκδικούµε
τα δίκαια µας στο Αιγαίο και στην Κύπρο χωρίς να είµαστε απο-
λύτως προσηλωµένοι στις αρχές του διεθνούς δικαίου και να τις
εφαρµόζουµε µε συνέπεια. 

Η πολιτική της Κυβέρνησης όσον αφορά το Αιγαίο ζητά πρά-
γµατι την εφαρµογή του Διεθνούς Δικαίου της Θάλασσας. Και το
είπατε τώρα και θεωρούµε ότι είναι ένα βήµα προς τη σωστή κα-
τεύθυνση, το ότι έχουν παγώσει οι συνοµιλίες µε την Τουρκία
όσον αφορά τα θέµατα του Αιγαίου. Υποστηρίζουµε συνολικά τις
συνοµιλίες µε την Τουρκία, αλλά δεν θεωρούµε ότι πρέπει να συ-
νεχιστούν, δεδοµένης της στάσης της Τουρκίας πάνω στο θέµα
αυτό. 

Ωστόσο, ακούµε πάλι από την πρώην Υπουργό Εξωτερικών την
κ. Μπακογιάννη ότι δεν πρέπει να θεωρούµε το Αιγαίο ελληνική
λίµνη και θέσεις, οι οποίες δείχνουν αποστασιοποίηση από τις
αρχές του Διεθνούς Δικαίου που θα έπρεπε να είναι η εφαρµογή
της διεθνούς συνθήκης για το Δίκαιο της Θάλασσας του 1982.
Δεν µπορούµε να παίζουµε µε αυτά τα θέµατα. 

Θέλω να σας πω και κάτι άλλο, το οποίο πολύς κόσµος δεν
αντιλαµβάνεται. Η εφαρµογή του Διεθνούς Δικαίου δεν µπορεί
να υποστηρίζεται όταν αφορά µόνο τους αντιπάλους και τους
εχθρούς µας. Εκεί που φαίνεται η συνέπεια της χώρας είναι όταν
η εφαρµογή του Διεθνούς Δικαίου πρέπει να γίνεται εις βάρος

και των συµµάχων µας. 
Όµως, βέβαια εδώ τίθεται και ένα θέµα του κατά πόσο συµφέ-

ρει την Ελλάδα αυτή η διµερής συµµαχία µε το Ισραήλ. Εµείς θε-
ωρούµε ότι παίζει καταστροφικό ρόλο για τα ελληνικά εθνικά
συµφέροντα, Μας ταυτίζει µε ένα κράτος το οποίο παραβιάζει
διαχρονικά το Διεθνές Δίκαιο µε όλους τους τρόπους, τη στιγµή
που εµάς η εξωτερική µας πολιτική βασίζεται στο Διεθνές Δίκαιο.
Ένα κράτος το οποίο έχει µια πολεµοχαρή εξωτερική πολιτική
και στηρίζεται στον µιλιταρισµό είναι ένα κράτος το οποίο θαυ-
µάζει η άκρα Δεξιά στη χώρα µας και δεν πρέπει να είναι αυτή η
σχέση και η ιδεολογική ορµή, αν θέλετε, στη συνεργασία µε το
Ισραήλ, όσον αφορά την εξωτερική µας πολιτική. Δεν µπορεί η
εξωτερική µας πολιτική να προσδιορίζεται από τον θαυµασµό του
µιλιταρισµού του Ισραήλ που υπάρχει, δυστυχώς, σε κάποια
µικρή µερίδα της ελληνικής κοινωνίας. 

Η Πλεύση Ελευθερίας έχει ξεκαθαρίσει ότι υποστηρίζει µία πο-
λιτική ειρήνης στην περιοχή και προσήλωσης στις αρχές και στο
Διεθνές Δίκαιο και αυτή στηρίζεται στη διακοπή των διπλωµατι-
κών σχέσεων µε το Ισραήλ που έπρεπε να κάνετε, στην άµεση
αναγνώριση του παλαιστινιακού κράτους, στην υποστήριξη της
προσφυγής στο Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης για καταδίκη του
Ισραήλ για παραβίαση της συνθήκης γενοκτονίας και, βεβαίως,
την εφαρµογή του εντάλµατος για τη σύλληψη του Ισραηλινού
Πρωθυπουργού Μπένιαµιν Νετανιάχου. 

Λυπούµαστε που στα λόγια µόνο εκφράζετε προσήλωση στο
Διεθνές Δίκαιο και στις αρχές, αλλά στην πράξη δεν το κάνετε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε τον κ. Καζαµία.
Θα ολοκληρώσουµε µε τον κ. Ζερβέα, Κοινοβουλευτικό Εκπρό-

σωπο των Σπαρτιατών.
Ορίστε, κύριε Ζερβέα, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κάνατε λόγο περί στάσεως αρχής βασιζόµενοι

στην προσήλωσή µας στο Διεθνές Δίκαιο. Θα συµφωνήσουµε
µαζί σας ότι έτσι πρέπει να κινείται η εξωτερική µας πολιτική,
αλλά µε µια διαφορά, ότι δηλαδή η δική µας στάση είναι η ενερ-
γητική προσήλωση στο Διεθνές Δίκαιο και όχι η παθητική. 

Τι θέλω να πω; Είχατε αναφέρει παλαιότερα σε συνέντευξή
σας ότι υπάρχουν τρεις επιλογές, δηλαδή ο πόλεµος, τον οποίο
βεβαίως ουδείς επιθυµεί, η ακινησία και ο διάλογος. Αφού έχουµε
απορρίψει το ενδεχόµενο του πολέµου, ας πάµε να δούµε το εν-
δεχόµενο διαλόγου. Διάλογος επί ποίας βάσεως µε τη γείτονα
χώρα, όταν µας απειλούν µε πόλεµο από το 1995 όπως αναφέ-
ρατε, όταν κατέχουν το 38% της Κύπρου και όταν δεν αναγνωρί-
ζουν το διεθνές δίκαιο και τα δικαιώµατά µας στο Αιγαίο όσον
αφορά την επέκταση των ναυτικών µιλίων, αλλά και την ανακή-
ρυξη της ΑΟΖ; Για να γίνει ένας διάλογος, θα πρέπει να υπάρχει
κοινή βάση. Όταν, λοιπόν, αυτοί διεκδικούν ακόµη και εδάφη της
πατρίδας µας, όταν λένε ότι νησιά, βραχονησίδες, νησίδες ανή-
κουν σε αυτούς, όταν λένε ότι δεν πρέπει να υπάρχουν Ένοπλες
Δυνάµεις στα ελληνικά νησιά, τότε για ποιον διάλογο µιλάµε;

Όσον αφορά την ακινησία, εµείς σας έχουµε προτείνει και πα-
λαιότερα κάτι, το οποίο βασίζεται ακριβώς στην ενεργητική προ-
σήλωσή µας στο διεθνές δίκαιο. Ποιο είναι αυτό; Ποια είναι αυτή
η πολιτική; Είναι η επέκταση των χωρικών µας ναυτικών µιλίων
στα δώδεκα µίλια στα δώδεκα µίλια, όπως δικαιούµαστε, η ανα-
κήρυξη Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης και µετά η µονοµερής
προσφυγή στο Δικαστήριο του Αµβούργου, το οποίο είναι και το
πλέον αρµόδιο. Και εδώ είναι µια παγίδα, η οποία ελπίζω ότι δεν
στήνεται τεχνηέντως. Δεν πρέπει να προσφύγουµε ενδεχοµένως
στο Ποινικό Δικαστήριο της Χάγης το οποίο είναι ένα πολιτικό δι-
καστήριο. Πρέπει να προσφύγουµε στο Δικαστήριο του Αµβούρ-
γου που είναι αρµόδιο για την εφαρµογή του Διεθνούς Δικαίου
της Θάλασσας.

Θα συνεχίσω µε τη Συρία. Είναι κοινώς αποδεκτό ότι νικήτρια,
αν όχι θριαµβεύτρια, απεδείχθη η Τουρκία. Και τίθεται το εξής
ερώτηµα: Εάν το νέο καθεστώς αποδειχθεί φιλοτουρκικό -που
όπως όλα δείχνουν, θα είναι φιλοτουρκικό- τι θα γίνει εφόσον
έχουµε ένα νέο µνηµόνιο, όχι τουρκολυβικό πλέον, αλλά τουρκο-
συριακό; Τι θα κάνετε; Ποια θα είναι η αντίδρασή σας; Ποιες πρω-
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τοβουλίες θα λάβετε για την υπεράσπιση των χριστιανικών πλη-
θυσµών όλων των δογµάτων και δοξασιών, οι οποίοι ήδη γίνονται
στόχος των τζιχαντιστών και των ισλαµιστών τροµοκρατών; 

Τέλος, κύριε Υπουργέ, θέλω να κάνω µια αναφορά για τους
πόρους που προβλέπονται στον προϋπολογισµό για το Υπουρ-
γείο σας. Είναι τραγικά ισχνοί. Δεν µπορούµε να λέµε ότι έχουµε
ένα Υπουργείο Εξωτερικών αποτελεσµατικό στην αλλοδαπή,
όταν ο προϋπολογισµός ισούται µε 0,15%-0,2%. Με ποιον τρόπο
θα κινητοποιηθούν οι πρόξενοί µας και οι πρέσβεις µας στο εξω-
τερικό;

Και, τέλος, όσον αφορά το θέµα του Απόδηµου Ελληνισµού,
κύριε Υπουργέ, πρόσφατα το Υπουργείο σας έκανε λόγο για το
στρατηγικό σχέδιο του Απόδηµου Ελληνισµού από το 2024 µέχρι
το 2027, ένα µεγαλεπήβολο σχέδιο µε το οποίο συντασσόµαστε
και είµαστε υπέρ. Πώς, όµως, αυτό το σχέδιο θα υλοποιηθεί, όταν
βλέπουµε ότι στον προϋπολογισµό του Υπουργείου έχουµε µια
τεράστια µείωση δαπανών όσον αφορά το σκέλος του Απόδηµου
Ελληνισµού, το οποίο κυµαίνεται στο 50% σε σχέση µε πέρσι;

Έχουµε, λοιπόν, µείωση των επιχορηγήσεων για ελληνόγλωσ-
σα σχολεία, µείωση δαπανών για επιµόρφωση εκπαιδευτικών,
µείωση επιχορηγήσεων για πολιτιστικούς συλλόγους οµογενών
και µείωση δαπανών για διοργάνωση πολιτιστικών εκδηλώσεων. 

Με άλλα λόγια, δίνετε ένα πολύ µεγάλο χτύπηµα και στην παι-
δεία και στον πολιτισµό των οµογενών. Με ποιον τρόπο θα κρα-
τήσουµε αυτούς τους ανθρώπους κοντά µας και θα διατηρήσουν
αυτοί οι άνθρωποι την εθνική τους συνείδηση; 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Θα

ήθελα να ευχαριστήσω όλους όσους έλαβαν τον λόγο και έθεσαν
παρατηρήσεις στην οµιλία µου. 

Επίσης, θέλω να εξάρω το γεγονός ότι και στο πλαίσιο του
Εθνικού Συµβουλίου Εξωτερικής Πολιτικής γίνεται µία πολύ ου-
σιαστική συζήτηση. Προ ηµερών είχαµε την τρίτη συνεδρίαση
του Εθνικού Συµβουλίου Εξωτερικής Πολιτικής για την εκτίµηση
και την αποτίµηση των γεγονότων στη Συρία και θέλω να πω το
πόσο ωφέλιµη είναι στην πραγµατικότητα η αλληλεπίδραση
αυτή, έτσι ώστε να µπορούµε να έχουµε µία περισσότερο εθνική
στάση. Το επόµενο Εθνικό Συµβούλιο θα γίνει στις αρχές του
2025. 

Θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ κατ’ ιδίαν σε όσους έλαβαν
τον λόγο. Το πρώτο ζήτηµα από τον κ. Χήτα αφορούσε το συµ-
φέρον των συµµάχων και δεν είµαστε µόνοι µας. 

Θέλω να σας πω για τα δύο αυτά, αξιότιµε κύριε Βουλευτά, το
ακόλουθο. Πρώτα απ’ όλα, η Ελλάδα έχει µία ισχυρή, αυτοδύ-
ναµη, µη ετεροκαθοριζόµενη πολιτική και το έχει αποδείξει, Με
ποιον τρόπο; Έχοντας ένα ισχυρό διπλωµατικό κεφάλαιο, θέλω
να σας θυµίσω, αυτή τη στιγµή µόνιµο µέλος του Συµβουλίου
Ασφαλείας στον σκληρό πυρήνα της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην
πιο καίρια θέση του του Οργανισµού για την ασφάλεια και την
συνεργασία στην Ευρώπη και µε τις περισσότερες διεθνείς στρα-
τηγικές συµµαχίες στην περιφέρεια και τον κόσµο. 

Θέλω, όµως, να έχουµε την εικόνα ότι πάντοτε όταν βρίσκεσαι
µέσα σε µια συµµαχία, όπως είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση, έχεις να
κερδίσεις από αυτή τη συµµαχία. Αναφέρθηκα προηγουµένως,
κύριε Βουλευτά, στο πόσο τον τελευταίο ενάµιση χρόνο έχουµε
αυξήσει το κεφάλαιό µας απέναντι σε αποδεδειγµένα προβλή-
µατα της ελληνικής διπλωµατίας λόγω ακριβώς της ενεργούς πα-
ρουσίας µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση: τα συµπεράσµατα για την
Κύπρο, τα συµπεράσµατα για την Αλβανία, η κοινή θέση για την
Αλβανία. Η Ελλάδα είναι επισπεύδουσα δύναµη αυτή τη στιγµή
στην ευρωπαϊκή πορεία όλων των κρατών των δυτικών Βαλκα-
νίων. Καταλαβαίνουµε το πολλαπλασιαστικό αποτέλεσµα που
έχει για τη διπλωµατική ισχύ της χώρας να µπορείς να είσαι
ενεργό µέλος στον πυρήνα ενός τέτοιου διεθνούς Οργανισµού,
όπως είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση ή ο Οργανισµός Ηνωµένων
Εθνών.

Άρα, ναι, κερδίζουµε από την ισχυρή και ενεργή µας παρουσία
και κερδίζουµε και από τις στρατηγικές µας συµµαχίες. Βεβαίως,

δεν εξαρτώµεθα από κανέναν και γι’ αυτόν τον λόγο έχουµε πολ-
λαπλασιάσει την αµυντική µας ισχύ και έχουµε σταθεροποιήσει
την οικονοµία µας. 

Από την άλλη, όµως, πλευρά το να είσαι µέλος µιας ισχυρής
οµάδας πολλαπλασιάζει το δικό σου κεφάλαιο και ιδίως το αµυ-
ντικό κεφάλαιο. Αναφερθήκατε στο ζήτηµα της Συρίας και στο
Κουρδικό. Όπως είχα την ευκαιρία να θέσω και στο Εθνικό Συµ-
βούλιο Εξωτερικής Πολιτικής καλό θα ήταν να είµαστε ακόµα αρ-
κετά συγκρατηµένοι σε ότι αφορά το ζήτηµα της Συρίας. Η
Ελλάδα από την πρώτη στιγµή ήρθε και είπε ότι η πτώση του ολο-
κληρωτικού καθεστώτος Άσαντ ήταν κάτι το οποίο ήταν ανα-
γκαίο. Αντιλαµβανόµαστε όλοι το ότι η πτώση του αυταρχισµού
είναι αναγκαία. 

Από την άλλη πλευρά προφανώς και διατυπώνουµε επιφυλά-
ξεις σε σχέση µε τους θρησκευτικούς πληθυσµούς, που υφίστα-
νται µε τα θρησκευτικά µνηµεία και κυρίως εκφράζουµε τις
επιφυλάξεις µας σε σχέση µε τη νέα διακυβέρνηση, η οποία οφεί-
λει και κατά το Συµβούλιο Ασφαλείας του Οργανισµού Ηνωµένων
Εθνών και τα ψηφίσµατα του να είναι συµπεριληπτική. Η κυριαρ-
χία και η ακεραιότητα συνέχεται µε την συµπερίληψη. Δεν µπορεί
καµία κοινότητα, ιδίως η Κουρδική, να είναι εκτός αυτής της κυ-
ριαρχίας του κράτους, που θα προκύψει. Και βεβαίως, ανησυ-
χούµε για την περίπτωση κατά την οποία θα έχουµε µία εξέλιξη
προς την κατεύθυνση που έχουµε δει ιστορικά, όπως της Λιβύης
ή του Αφγανιστάν. Είναι, όµως, προς όφελος της περιφερειακής
σταθερότητας, αλλά και της οικουµενικής ειρήνης να µπορέσει
να σταθεροποιηθεί το κράτος και να µπορέσει µε αυτοδιάθεση
να προχωρήσει χωρίς έξωθεν παρεµβάσεις.

Για δε την επιστροφή των προσφύγων, αγαπητέ κύριε Βου-
λευτά, θέλω να σας πω ότι η Ελλάδα είναι ένα κράτος δικαίου.
Δεν πρόκειται να αποστούµε από τις υποχρεώσεις, οι οποίες
απορρέουν από διεθνείς συµβάσεις για την ανθρωπιστική προ-
στασία. Καταλαβαίνω ότι µπορούµε να έχουµε µία διαφορά σ’
αυτό. Εγώ θα επιµείνω. Η Ελλάδα θα συνεχίσει να δέχεται αιτή-
σεις, θα συνεχίζει να επεξεργάζεται αιτήσεις. 

Βεβαίως, αυτή τη στιγµή διαµορφώνεται µια σχετική ευρω-
παϊκή πολιτική, αλλά δεν θεωρώ ότι είναι δυνατό αυτή τη στιγµή
που ακόµη παραµένει ρευστή η κατάσταση να έχουµε µια συνο-
λική τοποθέτηση. Θα αναµένουµε να δούµε εάν και κατά πόσον
η Συρία θα καταστεί πραγµατικά ασφαλής χώρα, διότι η πτώση
Άσαντ δεν την κατέστησε µε έναν οιονεί αυτόµατο τρόπο
ασφαλή. Ασφαλής θα καταστεί µόνον εάν υπάρξει πλήρης εµπέ-
δωση όλων των δικαιωµάτων που απορρέουν.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Για το Κουρδικό;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Είπαµε

για το Κουρδικό.
Κύριε Καραθανασόπουλε, θέλω να σας πω, γιατί αναφερθή-

κατε στα δύο µέτρα και δύο σταθµά. Γνωρίζω τη θέση σας. Είχα
την ευκαιρία και την τιµή να συνοµιλήσω µε το γενικό γραµµατέα
και να έχουµε τη συζήτηση γύρω από το ζήτηµα αυτό. Με κάθε
σεβασµό θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι η Ελλάδα δεν έχει δύο
µέτρα και δύο σταθµά. Είναι το ακριβώς αντίθετο αυτό το οποίο
πράττουµε. Έχουµε µία πολιτική, η οποία είναι συνεπής και νο-
µίζω αυτό το πιστώνεται η ελληνική εξωτερική πολιτική. Αναφερ-
θήκατε σε µία διαφορετική µεταχείριση επί της αρχής σε ότι
αφορά το Παλαιστινιακό έναντι της Ουκρανίας ή άλλων συρρά-
ξεων ένοπλων και µη. 

Θέλω να σας πω ότι εµείς όταν λέµε Διεθνές Δίκαιο το εννο-
ούµε. Ενιαία κριτήρια για όλους. Αναφέρθηκε και ο κ. Καζαµίας
στο ζήτηµα αυτό. Κύριε καθηγητά, η Ελλάδα ήταν από τις χώρες
εκείνες, όχι πολλές ευρωπαϊκές χώρες, οι οποίες υπερψήφισαν
όλα τα ψηφίσµατα του Συµβουλίου Ασφαλείας και της Γενικής
Συνέλευσης του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών για το Παλαιστι-
νιακό, για την άµεση διακοπή των εχθροπραξιών πλην µιας αρχι-
κής περιπτώσεως. 

Η Ελλάδα αυτή τη στιγµή αποτελεί τον πυλώνα συνέπειας και
σταθερότητας. Εξ αυτού του λόγου, κύριε καθηγητά, τόσο το Ισ-
ραήλ, αλλά και όλος ο αραβικός κόσµος αισθάνεται ευγνωµο-
σύνη και απέναντι στην Ελλάδα. Είχα την ευκαιρία να το
διαπιστώσω ο ίδιος. Η πολιτική µας είναι εξαιρετικά ενεργή. Τη
Δευτέρα θα βρεθούµε µε τον Πρωθυπουργό στο Λίβανο. Ο ίδιος
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είχα τις τελευταίες ηµέρες άµεσες επικοινωνίες µε όλο τον αρα-
βικό κόσµο και θα υπάρχει συνέργεια. Η Ελλάδα έχει ένα µεγάλο
κεφάλαιο αξιοπιστίας στον αραβικό κόσµο, το οποίο είναι βέβαιο
ότι θα αποτυπωθεί και στην πράξη. 

Μιλήσατε, κύριε Καραθανασόπουλε, για την Κύπρο και για τα
Ελληνοτουρκικά και την παραγωγική δύναµη, η οποία βρίσκεται
πίσω από την συζήτηση για τα Ελληνοτουρκικά. Η περίπτωση της
Κύπρου είναι ενδεικτική. Πενήντα χρόνια επέκεινα παράνοµης ει-
σβολής έχουµε µια παράνοµη κατοχή. Ο τρόπος για να µπορέ-
σουµε να διακόψουµε αυτόν τον φαύλο κύκλο παρανοµίας του
Διεθνούς Δικαίου είναι να µπορέσουµε να ενεργοποιήσουµε
όλους τους µηχανισµούς του Διεθνούς Δικαίου, το οποίο οφεί-
λουµε να σεβόµαστε από άκρη σε άκρη. Και αυτό πράττουµε. 

Επαναλαµβάνω, γιατί νοµίζω αποτελεί εν τέλει την οµόφωνη
στάση όλης της Αντιπροσωπείας, το Κυπριακό οφείλει να είναι
στην αιχµή του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών. Τους τελευταίους
δεκαοκτώ µήνες ενεργοποιήθηκε προσωπική απεσταλµένη του
Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών, η οποία ανέλαβε το δύσκολο
έργο να µπορέσει να καταθέσει ένα πόρισµα. Είχαµε την άµεση
συζήτηση, επίκειται διευρυµένη συζήτηση. Συµφωνούµε µε το ότι
η Ελλάδα σε σύµπνοια µε την Κυπριακή δηµοκρατία πρέπει να
επενδύει όλες της τις δυνάµεις, έτσι ώστε να µπορέσει να επα-
νεκκινήσει το Κυπριακό και να έχουµε µια λύση ενιαίας Κύπρου
µε βάση τα ψηφίσµατα του Συµβουλίου Ασφαλείας;

Δεν µπορεί να γίνει αυτό µε ακινησία. Δεν µπορώ να το πω µε
άλλο τρόπο. Η εξωτερική πολιτική δεν είναι µια λογική δογµατι-
κής ακινησίας. Η ακινησία θα φέρει επιβάρυνση. Μόνο η ενεργός
διπλωµατία µπορεί να παραγάγει ουσιώδες αποτέλεσµα.

Και σε ό,τι αφορά τα Ελληνοτουρκικά θέλω να σας διαβεβαι-
ώσω πίσω από τη συζήτηση δεν βρίσκονται οι Αµερικανοί, δεν
βρίσκεται το ΝΑΤΟ, δεν βρίσκεται η Ευρωπαϊκή Ένωση, δεν βρί-
σκεται οποιοσδήποτε άλλος φορέας ή οργανισµός. Η Ελλάδα θα
πρέπει να συζητεί µε τους γείτονές της, να συζητεί µε αυτοπε-
ποίθηση και ισχύ. Εκτός εάν θέλουµε να κλειδωθούµε µέσα στη
δική µας γεωγραφική οντότητα, να αποστούµε από οποιονδή-
ποτε διάλογο και να περιµένουµε µε κάποιο µαγικό τρόπο να επι-
λυθούν τα προβλήµατά µας. 

Η απάντηση είναι «όχι». Ενισχύουµε την αµυντική µας θωρά-
κιση, σταθεροποιούµε την οικονοµία µας, µεγαλώνουµε το διπλω-
µατικό µας αποτέλεσµα και µε τον τρόπο αυτό καθιστάµεθα
διπλωµατικά πιο ισχυροί για να συζητάµε µε τον καθένα. Γιατί
είναι πολύ καλύτερα, κύριε Καραθανασόπουλε, να συζητάς από
θέση ισχύος παρά από θέση αδυναµίας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Και το σχέδιο Ανάν,
κύριε Υπουργέ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ πολύ, µην
διακόπτετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ο κ. Κα-
ζαµίας αναφέρθηκε στην απόφαση της εισαγγελίας του διεθνούς
δικαστηρίου για το ζήτηµα Νετανιάχου. Θέλω να σας πω το ακό-
λουθο. Η Ελλάδα σέβεται την δικαιοδοσία του διεθνούς δικαστη-
ρίου. Το λέω µε τρόπο απόλυτο. Εκείνο το οποίο αναφέρουµε
-και θα το επαναλάβω και σήµερα- είναι ότι αυτή τη στιγµή το
άµεσα ωφέλιµο δεν είναι η εφαρµογή αυτής της απόφασης. Το
άµεσο ωφέλιµο είναι να υπάρξει κατάπαυση του πυρός επί τη
βάσει της διπλωµατικής οδού για την ειρηνική επίλυση των δια-
φορών. 

Αλήθεια, πιστεύετε, κύριε καθηγητά, ότι µετά από την από-
φαση αυτή µε έναν επίσης µαγικό τρόπο θα σταµατήσει ο πόλε-
µος στη Μέση Ανατολή; Αυτό το οποίο προέχει είναι η διπλω-
µατία. Το υπόδειγµα του Λιβάνου, όπου είχαµε µία εκεχειρία, την
οποία εµείς θα στηρίξουµε ενεργά και µε την ουσιαστική και συµ-
βολική µας παρουσία τη Δευτέρα είναι το υπόδειγµα. Θα πρέπει
να δοθεί άµεσα χώρος στη διπλωµατία.

Και θα µου επιτρέψετε να πω ότι η Ελλάδα ήταν η πρώτη χώρα
στις 9 Οκτωβρίου, δύο ηµέρες µετά την τροµοκρατική εισβολή
της Χαµάς, που ήρθε και είπε ότι η άµυνα κατά το Διεθνές Δίκαιο,
την οποία δικαιούται το Ισραήλ, οφείλει να κινείται εντός του Διε-
θνούς Δικαίου και ιδίως του Ανθρωπιστικού Δικαίου. Και ήµασταν
η πρώτη, η οποία ήρθαµε και είπαµε ευθαρσώς, αναγνωρίζοντας
τη στρατηγική µας σχέση ότι δεν µπορεί να υπάρξει οποιαδήποτε

δυσανάλογη άµυνα στα ζητήµατα αυτά. Και γι’ αυτόν τον λόγο
έχουµε κερδίσει αυτό το διπλωµατικό κεφάλαιο µε τον αραβικό
κόσµο. 

Σε ποια βάση συζητούµε µε την Τουρκία. Η απάντηση είναι
σαφής και δεν επιδέχεται καµία αµφισβήτηση. Συζητούµε στη
βάση του Διεθνούς Δικαίου. Επιλεκτική εφαρµογή του Διεθνούς
Δικαίου δεν µπορεί να υπάρξει. Είτε εφαρµόζεις το Διεθνές Δί-
καιο καθ’ ολοκληρίαν είτε εφαρµόζεις άτακτη πολιτική. 

Εµείς εφαρµόζουµε το Διεθνές Δίκαιο, το οποίο διαθέτουµε και
ως προϋπόθεση του διαλόγου αυτού. Η διαφορά, κύριε Βου-
λευτά, σε σχέση µε προηγούµενες απόπειρες, οι οποίες έγιναν
για να συζητήσουµε, έγκειται πρώτον, στο γεγονός ότι ο διάλο-
γος είναι δοµηµένος, γίνεται επί τη βάσει τριών πυλώνων, όπου
σε κάθε πυλώνα προΐσταται στέλεχος του Υπουργείου Εξωτερι-
κών, υπάρχει συγκεκριµένη ατζέντα, συγκεκριµένος ιδιοκτήτης,
συγκεκριµένα παραδοτέα και άρα δεν µπορείς να αποστείς σε
οτιδήποτε άλλο, πολλώ δε µάλλον σε θέµατα τα οποία η ελληνική
πολιτεία ουδέποτε θα αναγνώριζε ως αντικείµενο συζήτησης
ενός τέτοιου διαλόγου.

Και το δεύτερο είναι ότι η απαρέγκλιτη προϋπόθεση είναι η
εφαρµογή του Διεθνούς Δικαίου. Θέλω να θυµίσω ότι µε βάση τη
Διακήρυξη των Αθηνών του Δεκεµβρίου του 2023 η Τουρκία κα-
τέγραψε σε κείµενο την προσήλωση στο Διεθνές Δίκαιο και της
ίδιας της Τουρκίας σε ό,τι αφορά τις ελληνοτουρκικές σχέσεις,
γεγονός το οποίο έχει µια µεγάλη πολιτική, δικαιοπολιτική, αλλά
και νοµική αξία, κύριε Ζερβέα.

Σε ό,τι αφορά τη Συρία, σας επαναλαµβάνω ότι, είναι πάρα
πολύ πρώιµο να µιλήσουµε για νικητές και ηττηµένους. Εκείνο το
οποίο είναι το ορθό, κατά την άποψή µου, είναι αυτή τη στιγµή
να παρακολουθούµε, να συντονιζόµαστε, να είµαστε ενεργητικά
παρόντες στη συζήτηση η οποία γίνεται και να ενισχύουµε κατά
το δυνατόν την προσπάθειά µας για την προστασία των χριστια-
νικών πληθυσµών. Η προστασία αυτή παρέχεται ήδη από την
πρώτη στιγµή. Η Ελληνική Διπλωµατική Αντιπροσωπεία στη Δα-
µασκό βρίσκεται σε άµεση, καθηµερινή επικοινωνία µε όλους
τους Έλληνες. Ένας πολύ µικρός αριθµός ζήτησε να εξέλθει της
Συρίας, παρέχουµε αυτή την προξενική συνδροµή και θα εξακο-
λουθήσουµε να το πράττουµε. 

Θέλω κλείνοντας να µιλήσω για τα οικονοµικά του Υπουργείου
στα οποία είχε την τιµή να αναφερθεί ο κ. Ζερβέας. Πράγµατι για
την εξωτερική πολιτική θα έπρεπε να επενδυθούν πολύ περισσό-
τεροι πόροι και πολύ µεγαλύτερο προσωπικό, το αντιλαµβανό-
µαστε όλοι. Όπως επίσης καταλαβαίνουµε ότι δεν υπάρχει
απεριόριστη δυνατότητα δηµοσίων πόρων, διότι ο δηµοσιονοµι-
κός χώρος είναι πεπερασµένος. Και επειδή υπάρχουν αυτή τη
στιγµή πολύ µεγάλες προτεραιότητες της κοινωνικής πολιτικής
που αντιλαµβανόµαστε όλοι και ιδίως το κοµµάτι της υγείας και
της παιδείας, αναγκαστικώς θα πρέπει να γίνουν και κάποιες πο-
λιτικές συναιρέσεις. Παρά ταύτα υπάρχει µια µικρή αύξηση του
προϋπολογισµού από τα 408 στα 420 εκατοµµύρια. Θα υπάρξει
η δυνατότητα εντός του έτους, και γι’ αυτόν τον λόγο θα ήθελα
την καταφατική στάση του κ. Πετραλιά, που κάθεται δίπλα µου -
χαίροµαι για το νεύµα- για περαιτέρω 30 εκατοµµύρια κατά τη
διάρκεια του έτους.

Συµφώνησε, παρακαλώ να καταγραφεί στα Πρακτικά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ο κ. Πετραλιάς συµ-

φώνησε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, νεύµα έκανε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ο κύριος Πρόεδρος το

ερµήνευσε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, ολοκλη-

ρώστε, κύριε Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ζητώ

πάρα πολύ συγγνώµη από το Σώµα και από τον Πρόεδρο, θέλω
να αναφερθώ στο ζήτηµα ιδίως του προσωπικού του Υπουργείου
Εξωτερικών. Το προσωπικό του Υπουργείου Εξωτερικών, δυστυ-
χώς, υπολείπεται του αναγκαίου και υπολείπεται ιδίως σε ό,τι
αφορά τη στελέχωση των προξενείων µας ανά τον κόσµο, που
δηµιουργεί σε ορισµένες περιπτώσεις και µεγάλες δυσχέρειες. 

Το έργο των προξενείων σήµερα έχει πολλαπλασιαστεί και έχει
πολλαπλασιαστεί και εκ του γεγονότος ότι υφίσταται πολύ µε-
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γάλη ζήτηση για µετάκληση εργατών γης ή εργατών που έρχο-
νται στην Ελλάδα για να εργαστούν νοµίµως. Όπως γνωρίζετε,
εµείς ενισχύουµε τις νόµιµες οδούς εργασίας δια της µετανά-
στευσης. Έχουµε τη διµερή συµφωνία µε την Αίγυπτο και την
Ινδία. Αυτό σηµαίνει την ανάγκη για πάρα πολύ µεγαλύτερο προ-
σωπικό.

Χάρη στην καλή συνεργασία µε το Υπουργείο Οικονοµικών και
το Υπουργείο Εσωτερικών, το οποίο ευχαριστώ ιδιαιτέρως, εξα-
σφαλίσαµε εκατό θέσεις διοικητικών προξενικών υπαλλήλων για
να στελεχώσουµε τα προξενεία µας ανά τον κόσµο. Είναι ένα ση-
µαντικό βήµα. 

Επιπλέον να πω ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό όχι µόνο για την
εικόνα της χώρας, αλλά και για την ουσία της άσκησης της εξω-
τερικής πολιτικής τα κτήρια των διπλωµατικών αντιπροσωπειών
της Ελλάδας στο εξωτερικό να είναι ευπρεπή και να αποδίδουν
την αίσθηση ισχύος. Για τον λόγο αυτόν προβλέπουµε ειδικό
πόρο για τη συντήρηση και ανάδειξη των κτηρίων αυτών, έναν ει-
δικό φόρο 10% από τις προξενικές εισπράξεις. Ευελπιστούµε ότι
κτήρια σηµαντικά, όπως είναι της Ουάσιγκτον και της Άγκυρας,
που θα έχουµε ένα νέο κτήριο, να µπορέσουµε επιτέλους να
έχουµε µία ευπρεπή παρουσία.

Κλείνω µε τα οργανωτικά του Υπουργείου, λέγοντας ότι προ-
σπαθούµε να κάνουµε και µια σηµαντική ανασυγκρότηση του
Υπουργείου. Υπερηφάνως θα πω ότι έχουµε συστήσει Γραφείο
Ισότητας και ότι το Υπουργείο Εξωτερικών πρέπει να είναι ίσως
το µόνο Υπουργείο στο οποίο συνολικώς οι γυναίκες υπάλληλοι
είναι περισσότερες από τους άνδρες. Πάνω από το 50% του προ-
σωπικού του Υπουργείου Εξωτερικών είναι γυναίκες, η ισότητα
στην πράξη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Για την ενηµέρωσή σας, θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ Μά-
ντζο, στη συνέχεια στον κ. Στύλιο, µετά στην κ. Αναγνωστοπού-
λου και µετά τον λόγο θα πάρει ο Υπουργός Παιδείας, θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού κ. Πιερρακάκης.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τα όσα είπε ο κ. Θεοχάρης

δεν µπορώ να µην σχολιάσω. Το µόνο σχόλιό µου είναι ότι δεν
πρόλαβα να δω αν χειροκρότησε και ο κ. Πιερρακάκης, ο κ. Γε-
ραπετρίτης, άλλοι κύριοι που είναι στα Υπουργικά. Το µόνο σχό-
λιο που είχα να κάνω, όλα τα υπόλοιπα έχουν κριθεί. 

Η συζήτηση του προϋπολογισµού είναι µια συζήτηση η οποία
σε κάθε περίπτωση δεν µπορεί να εξαντλείται µόνο στα δηµοσιο-
νοµικά µεγέθη, αλλά πρέπει να έχει και ένα οραµατικό πολιτικό
σκέλος όσον αφορά στο µεγάλο ερώτηµα, το βαθύτερο πολιτικό
ερώτηµα, τι ανάπτυξη θέλουµε και για ποιους, πώς θα δηµιουρ-
γήσουµε πλούτο ακόµα µεγαλύτερο, ο οποίος, για να είναι ωφέ-
λιµος στους πολλούς, πρέπει να διανέµεται δίκαια. Να είναι
δηλαδή µια ανάπτυξη πραγµατική, βιώσιµη, ανθεκτική, µια ανά-
πτυξη πραγµατικά περιφερειακή, η οποία θα στηρίζεται σε πα-
ραγωγικές επενδύσεις. 

Διότι αυτή τη στιγµή µε το εµπορικό έλλειµµα να διευρύνεται,
µε την απόσταση µεταξύ εισαγωγών και εξαγωγών, µε τη χώρα
ουραγό σε ξένες επενδύσεις, µε τον Γενικό Γραµµατέα του
ΟΟΣΑ να µας µιλά για χαµηλές επενδύσεις ιδίως στην ψηφιακή
τεχνολογία και για την έλλειψη εργαζοµένων µε δεξιότητες, τα
πράγµατα δεν φαίνονται τόσο ευοίωνα. 

Η ανάγκη για περιφερειακή ανάπτυξη στη χώρα µας παραµένει
ισχυρή. Μια ανάπτυξη που θα στηρίζεται στις τοπικές κοινωνίες,
στην Αυτοδιοίκηση, στις παραγωγικές δυνάµεις κάθε τόπου της
πατρίδας µας, µια φιλική στο περιβάλλον ανάπτυξη, µε αξιοποί-
ηση των πλεονεκτηµάτων κάθε περιοχής, µε καθοριστική συµ-
βολή στη δηµογραφική στήριξη των περιφερειών της χώρας. 

Η ανάπτυξη είναι πράγµατι µια πολύ σύνθετη διαδικασία, πο-
λιτική διαδικασία, που υπερβαίνει τα δηµοσιονοµικά µεγέθη του
προϋπολογισµού. Απαιτεί τόλµη και απαιτεί και εξωστρέφεια.
Απαιτεί µια σύγχρονη στρατηγική εξωστρέφεια, µια σύγχρονη οι-
κονοµική διπλωµατία, την παρουσία της Ελλάδας παντού στον
κόσµο όχι ως Ελ Ντοράντο κερδοσκόπων σε ακίνητα, σε κόκκινα

δάνεια, ούτε ως το µονοπώλιο του τουρισµού. Για να µην υπάρξει
το φαινόµενο της «διχασµένης χώρας», όπως πολύ γλαφυρά έχει
περιγράψει ο γενικός εισηγητής µας στον προϋπολογισµό, ο
Πάρις Κουκουλόπουλος: Ό,τι δεν ακουµπάει ο τουρισµός να κα-
ταδικάζεται στην εγκατάλειψη. 

Αλλά ως µιας χώρας σύγχρονης, εξωστρεφούς, ανταγωνιστι-
κής, µε στρατηγικά πλεονεκτήµατα, φυσικά και θεσµικά, που εν-
θαρρύνουν υγιείς οικονοµικές δραστηριότητες, επενδύσεις
παραγωγικές που δηµιουργούν καλές θέσεις εργασίας, προστι-
θέµενη αξία για τον τόπο. Μια χώρα πυλώνα σταθερότητας,
ασφάλειας και ειρήνης στην ευρύτερη περιοχή, που ακολουθεί
ανυπόκριτα και ανεπιφύλακτα µια εξωτερική πολιτική αρχών δια-
χρονικά και παντού, και στην Ουκρανία, και στη Μέση Ανατολή,
στη Γάζα, και στη Συρία. Με την προσήλωση στις αρχές του Διε-
θνούς Δικαίου, του ανθρωπισµού, της αξίας της ανθρώπινης
ζωής, αλλά και των µεθόδων ειρηνικής επίλυσης των διαφορών. 

Μια χώρα στο επίκεντρο της διεθνούς γεωπολιτικής, που θα
ανακαλύπτει, και θα αναδεικνύει, και θα αξιοποιεί νέες µορφές
διπλωµατίας πέραν της παραδοσιακής σε πεδία κρίσιµα, όπως η
οικονοµία, η ενέργεια, ο πολιτισµός, το φυσικό περιβάλλον. Με
πολυεπίπεδη παρουσία και εγγυητικούς ρόλους για την εφαρ-
µογή του Δικαίου της Θάλασσας και του Διεθνούς Δικαίου στο
σύνολό του στο Αιγαίο και στην Ανατολική Μεσόγειο. Με ρεαλι-
στικά δεδοµένα, επίγνωση των θέσεων της άλλης πλευράς, όχι
ρηχή επικοινωνιακή εκµετάλλευση και µόνο του διαλόγου µε την
Τουρκία, ο οποίος πρέπει να συνεχιστεί χωρίς αυταπάτες. Για τη
δίκαιη και βιώσιµη λύση του Κυπριακού προβλήµατος πάνω και
µόνο στη βάση των αποφάσεων του Συµβουλίου Ασφαλείας του
Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών. Για την ευρωπαϊκή προοπτική των
Βαλκανίων, µιας γεωγραφικής περιοχής µε ιδιαίτερη στρατηγική
σηµασία για την πατρίδα µας. Με εµβάθυνση της δηµοκρατίας,
του κράτους δικαίου, µε διαφύλαξη των δικαιωµάτων των µει-
ονοτήτων σε όλες τις χώρες της περιοχής. 

Οφείλει να επενδύει αυτή η χώρα, η Ελλάδα, στις διεθνείς της
σχέσεις, να αναβαθµίζει διαρκώς τη διεθνή της παρουσία, να
εµπνέει φίλους και συµµάχους, να είναι, και να φαίνεται αυτό και
στο εξωτερικό, ένα ισχυρό κράτος δικαίου µε µια ανθεκτική δη-
µοκρατία. Ένα κράτος δικαίου που θα επενδύει στη διπλωµατία
για να αποτρέψει τις κρίσεις πριν καν αυτές γεννηθούν.

Άκουσα µε προσοχή τον κύριο Υπουργό να απευθύνεται στο
Σώµα. Όλα όσα είπε δεν µπορεί προφανώς να τα απευθύνει του-
λάχιστον στο ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλλαγής και στην αντιπολίτευση
που ασκούµε. Μάλλον είναι και πρέπει να εκληφθούν ως ισχυρι-
σµοί και ενστάσεις του προσωπικές, αλλά και θεσµικές για όλο
το Υπουργείο Εξωτερικών, απέναντι στο εσωτερικό ακροατήριο
της Νέας Δηµοκρατίας, δεξιά και άκρα δεξιά ενδεχοµένως ακρο-
ατήρια, τα οποία αυτή τη στιγµή έχουν µαζί µε την Κυβέρνηση
επιδοθεί σε ένα ανέξοδο παιχνίδι, µια πλειοδοσία πατριωτισµού.

Μαθήµατα πατριωτισµού προφανώς δεν µπορεί να δεχθεί το
ΠΑΣΟΚ. Δεν µπορεί να δεχθεί η παράταξη εκείνη, η οποία έχει
αποδείξει και ότι γνωρίζει να προσδιορίζει το αληθές, το ρεαλι-
στικό, όχι το κατά φαντασίαν ούτε το κατά παράδοσιν εθνικό συµ-
φέρον, να εφαρµόζει εξωτερική πολιτική αρχών, εξωτερική
πολιτική που αποδεικνύει την πίστη και την προσήλωση στο Διε-
θνές Δίκαιο και στην ειρηνική επίλυση των διαφορών. Άρα, µόνο
ως αυτοκριτική της Νέας Δηµοκρατίας και εσωτερική κριτική
µπορεί να εκληφθεί η τοποθέτηση.

Πρέπει κάποια στιγµή άλλωστε εδώ, σε αυτή την Αίθουσα, να
το πούµε χωρίς συστολή: «Η διπλωµατία δεν είναι πολυτέλεια,
δεν είναι µια πολυτελής δηµόσια υπηρεσία, είναι η πολιτική που
πρέπει να προηγείται από τον πόλεµο και να τον αποτρέπει», για
να βελτιώσουµε το γνωστό ορισµό του Κλάουζεβιτς. Δεν µπορεί
να υπολείπεται, λοιπόν, τόσο πολύ των αµυντικών δαπανών. Συµ-
φωνούµε να υπάρχει ενίσχυση της αποτροπής της χώρας, το έχει
πει και ο Υπουργός. Πρέπει, όµως, να περάσουµε στην επόµενη
διαπίστωση ότι η εξωτερική πολιτική είναι κρίσιµο σηµείο και
τµήµα αυτής ακριβώς της αποτροπής.

Λέµε πολύ συχνά πως οι αµυντικές δαπάνες είναι αναγκαίες
και µπορούµε έτσι να διαπραγµατευόµαστε καλύτερα από θέση
ισχύος, αλλά ποιοι διαπραγµατεύονται; Τείνουµε να ξεχνούµε ότι
τη διαπραγµάτευση την κάνει το Υπουργείο Εξωτερικών και πρά-
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γµατι αυτό δεν µπορεί να επιτευχθεί, γίνεται πιο δυσχερές µε
έναν υποχρηµατοδοτούµενο κρατικό προϋπολογισµό εξωτερικής
πολιτικής. Οι συγκρίσεις µε άλλες χώρες, όχι µόνο µε τη γειτο-
νική Τουρκία, µε το Βέλγιο, µε την Πορτογαλία, µε άλλες χώρες
εφάµιλλου πληθυσµιακού και κοινωνικού και οικονοµικού µεγέ-
θους, είναι πολύ προβληµατικές.

Οι διπλωµάτες µας χρόνια τώρα µε διαρκή υποµνήµατα ζητούν
στήριξη. Αντί να είναι στην πρωτοπορία δίνουν τον αγώνα της κα-
θηµερινότητας. Η Υπηρεσία στην αλλοδαπή δεν αποζηµιώνεται
επαρκώς. Ο κλάδος δεν είναι το ίδιο ελκυστικός. Έχουµε αφυ-
πηρετήσεις περίπου τριάντα διπλωµατών το χρόνο και µόλις δώ-
δεκα εισόδους τον χρόνο. Ζητούνται κάθε χρόνο σχέδια στρα-
τηγικής και στόχων από τις πρεσβείες µας, κοστολόγηση και όλα
αυτά τα σχέδια µένουν στο συρτάρι, διότι δεν υπάρχουν οι πόροι
υλοποίησης.

Κρίσιµες µονάδες του Υπουργείου στην κεντρική υπηρεσία, σε
υπηρεσίες του εξωτερικού, παραµένουν υποστελεχωµένες µε
κίνδυνο για την ποιοτική τους απόδοση παρά το φιλότιµο και την
επαγγελµατική υπευθυνότητα του προσωπικού και των στελεχών
που τις στελεχώνουν. Την ώρα που µαίνονται πόλεµοι παντού
γύρω µας και η ανασφάλεια ενός πολυπολικού κόσµου εντείνεται
διαρκώς, τι άλλο πρέπει να συµβεί για να αντιληφθούµε το πρό-
βληµα και να δράσουµε και να µη µένουµε µόνο στις διαπιστώ-
σεις κάθε χρόνο τέτοιες µέρες του Δεκέµβρη;

Η υλοποίηση της εξωτερικής πολιτικής, αν θέλουµε να είναι
αυτή διορατική και ενεργητική, χρειάζεται επαρκείς πόρους,
απαιτεί προσωπικό το οποίο θα είναι και έµπειρο και εξειδικευ-
µένο και προσοντούχο και θα κατανέµεται σωστά στα αντίστοιχα
πόστα και οι πόροι θα κατανέµονται σωστά και ορθολογικά στους
τοµείς όπου υπάρχει ανάγκη.

Πώς θα γίνει αυτό; Με ποιον προϋπολογισµό; Σε αυτό τον
µικρό προϋπολογισµό, στον οποίο µαζί µε τις υπόλοιπες ανελα-
στικές δαπάνες έχουµε και τις απόρρητες δαπάνες; Πόσες ακρι-
βώς είναι οι απόρρητες δαπάνες, ώστε να γνωρίζουµε και τι
ακριβώς µένει στις πραγµατικές δαπάνες του Υπουργείου Εξω-
τερικών, που µπορούµε να αξιοποιήσουµε για τις ανάγκες της
εξωτερικής µας πολιτικής;

Πώς περιµένουµε -άκουσα τον κύριο Υπουργό να χρησιµοποιεί
τη λέξη «δηµόσια διπλωµατία», τον όρο, τον πολύ σωστό όρο της
«δηµόσιας διπλωµατίας»- να αυξήσουµε τη διεθνή µας επιρροή,
να προβάλουµε την ήπια ισχύ µας στον κόσµο, αυτό τον κόσµο
που αλλάζει τόσο βίαια, όταν τα γραφεία δηµόσιας διπλωµατίας
και τα αντίστοιχα στελέχη µας βρίσκονται µόλις στο ένα τέταρτο
των υπηρεσιών της αλλοδαπής; Ή µπορούν να τα κάνουν όλα οι
διπλωµατικοί υπάλληλοι, οι πρέσβεις, οι οποίοι πολλές φορές
είναι µε έναν υπάλληλο και πρέπει την ίδια ώρα να κάνουν και
χρέη δηµόσια διπλωµατίας, να ανανεώνουν ακόµα και τις σελίδες
των πρεσβειών µας στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ευχαριστώ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό.
Μιλάµε και σωστά για την ανάγκη ενίσχυσης της κοινής εξω-

τερικής πολιτικής και πολιτικής ασφαλείας της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Μιλάµε για τη στρατηγική πυξίδα, για τη διεύρυνση, για την
ανάγκη ενίσχυσης της αµυντικής βιοµηχανίας της Ευρώπης, για
τη γειτονία της Ευρώπης, µιλάµε για το Ταµείο Ευρωπαϊκής Κυ-
ριαρχίας που είναι πρότασή µας. Προτάσεις µας ήταν και το Τα-
µείο Ανάκαµψης, κάποτε όταν το Λαϊκό Κόµµα µάς λοιδορούσε,
πριν το ανακαλύψει ο κ. Μητσοτάκης και η Νέα Δηµοκρατία,
όπως και τα ευρωοµόλογα. Μιλάµε για όλους αυτούς τους θε-
σµούς και τα εργαλεία.

Την ίδια ώρα έχει καταργηθεί το πολιτικό χαρτοφυλάκιο του
Αναπληρωτή Υπουργού Εξωτερικών για τα ευρωπαϊκά θέµατα.
Έχει καταργηθεί όλη η διοικητική δοµή για τα ευρωπαϊκά θέµατα
στο Υπουργείο των Εξωτερικών, µιας χώρας που το δεύτερο εξά-
µηνο του 2027 θα αναλάβει την Προεδρία της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Γιατί συνέβη αυτή η επιλογή, η οποία κοστίζει σε πολιτικό
επίπεδο, µια επιλογή που δεν έχει γίνει σε άλλα κράτη-µέλη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης;

Αναλαµβάνουµε είπατε σωστά, κύριε Υπουργέ, την 1-1-2025
µη µόνιµο µέλος του Συµβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ, µία σπου-

δαία ευκαιρία πράγµατι. Έχουµε την ευθύνη ως πολιτεία να στε-
λεχώσουµε τις διπλωµατικές µας αρχές και στη Νέα Υόρκη και
αλλού. Πώς θα τα καταφέρουµε µε τα τρέχοντα οικονοµικά δε-
δοµένα; Και φυσικά ανάλογη είναι η ευθύνη για τη δικτύωση µε
τη διασπορά που είναι πολύ σηµαντικός παράγοντας ήπιας
ισχύος.

Το Συµβούλιο Απόδηµου Ελληνισµού δεν έχει συγκροτηθεί
ακόµη, ενώ είναι συνταγµατικός θεσµός. Οι συµπατριώτες µας
στο εξωτερικό δεν είναι µόνο ψηφοφόροι, ώστε να θεωρήσουµε
ως πολιτεία ότι έχουµε κάνει το καθήκον µας ψηφίζοντας τον
νόµο για την ψήφο τους. Είναι κοινωνοί µιας πολιτιστικής και ιστο-
ρικής κληρονοµιάς, µιας κοινής εθνικής εικονογραφίας µε κυ-
ρίαρχα στοιχεία τη γλώσσα και τον πολιτισµό.

Και εκεί ακριβώς είναι η αξία της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης
ως ενός ισχυρού δεσµού της µητρόπολης µε τη Διασπορά. Και
εκεί ακριβώς επιµένουµε µαζί µε το Στέφανο Παραστατίδη, τον
Τοµεάρχη Παιδείας, στα ζητήµατα των σοβαρών κενών των σχο-
λείων του εξωτερικού και είναι τύχη αγαθή που είναι εδώ και ο
Υπουργός Παιδείας. Με τα τρέχοντα οικονοµικά δεδοµένα δεν
έχουµε εκπαιδευτικούς να στελεχώσουν τα κρίσιµα κενά στη Γερ-
µανία και αλλού.

Και, βεβαίως, τα προξενικά γραφεία όπως αναφέρατε, κύριε
Υπουργέ, εκτός από την εξυπηρέτηση των οµογενών µας, του
απόδηµου Ελληνισµού, έχουν αναλάβει και το φόρτο, το καθήκον
των θεωρήσεων εισόδου για τους µετανάστες εργάτες µε βάση
την ισχύουσα νοµοθεσία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε τη διαπί-
στωση.

Πενήντα χρόνια δηµοκρατίας, η εξωτερική µας πολιτική ίσως
είναι το µοναδικό πεδίο στο οποίο επιτεύχθηκε τόσο ζηλευτή
εθνική συνεννόηση και εξασφαλίστηκε η ιστορική συνέχεια, µε
όλες τις διαφοροποιήσεις που υπήρχαν, αποκλίσεις από τα βα-
σικά δεν υπήρξαν.

Έχουµε βαθιά ιστορική διπλωµατική παράδοση που, όµως,
πρέπει να υποστηριχθεί για να υλοποιήσει την εθνική µας στρα-
τηγική, να εµβαθύνει τις διεθνείς µας σχέσεις και τις συµµαχίες,
να αξιοποιήσει κάθε µορφή διπλωµατίας, να πυκνώσει η χώρα
µας το δίκτυο µε τη διασπορά, να εµπεδώσει τον ρόλο της ως εγ-
γυητή σταθερότητας, ειρήνης και ασφάλειας στην ευρύτερη πε-
ριοχή, µε µια ενεργητική και πολυσχιδή εξωτερική πολιτική
ρεαλιστικού πατριωτισµού και πατριωτικού ρεαλισµού.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Μάντζο.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Τραγάκη, που έχει αλλάξει µε

τον κ. Στύλιο. Μετά είναι η κ. Αναγνωστοπούλου και µετά ο
Υπουργός.

Παρακαλώ, κύριε Τραγάκη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στέκο-

µαι ενώπιον της Ολοµέλειας του Σώµατος µετά από πενήντα χρό-
νια κοινοβουλευτικής θητείας. Σκεφτείτε ότι έχω πάρει τον λόγο
σε πάνω από εκατόν πενήντα προϋπολογισµούς.

ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Να σας µοιάσουµε!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Ευχαριστώ.
Μάλιστα ήταν προηγουµένως και ο Πρόεδρος, ο κ. Τασούλας

εδώ, που είχαµε την τύχη και την τιµή να µας βραβεύσει προχθές
στη Βουλή µε το ασηµένιο µετάλλιο της Βουλής των Ελλήνων µε
την επιγραφή «ΣΦΡΑΓΙΣ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ 1821». Παραβρέθηκαν
δέκα, οι οποίοι ήµασταν από το 1974.

Εγώ έχω την τιµή να είµαι ο αρχαιότερος εν ενεργεία κοινο-
βουλευτικός στον κόσµο. Δηλαδή Βουλευτής, ο οποίος να ήταν
το 1974 Βουλευτής και να είναι και το 2024 Βουλευτής, δεν υπάρ-
χει. Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, µε τι δέος και σεβασµό σας αντιµε-
τωπίζω όλους, για να υπερασπιστώ τον προϋπολογισµό του 2025.

Αντιλαµβάνεστε ότι η κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία
είναι η ψήφος εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση, είναι οι προγραµ-
µατικές δηλώσεις και βέβαια οι προϋπολογισµοί, οι οποίοι ενέ-
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χουν και οι ίδιοι το σκέλος της ψήφου εµπιστοσύνης.
Δεν θα αναφερθώ πολύ στα νούµερα του προϋπολογισµού. Θα

ήθελα να µιλήσω επί της ουσίας του προϋπολογισµού. Άλλωστε,
και οι εισηγητές όλων των κοµµάτων -το χαίροµαι αυτό- έχουν
εστιάσει στη µεγάλη εικόνα του προϋπολογισµού, έχουν αναλύ-
σει τα νούµερα του προϋπολογισµού. Γι’ αυτό επιτρέψτε µου να
αναφερθώ σε ορισµένα γενικά θέµατα.

Ο κρατικός προϋπολογισµός του 2025 είναι ένας προϋπολογι-
σµός που κοιτάζει µπροστά, χωρίς, όµως, να ξεχνά από πού ξε-
κινήσαµε. Είναι ένας προϋπολογισµός που ισορροπεί µεταξύ της
δηµοσιονοµικής ευθύνης και της οικονοµικής ανάπτυξης. Για
πρώτη φορά µετά από πολλά χρόνια οι αριθµοί δείχνουν ότι η Ελ-
λάδα δεν είναι απλώς εκτός κρίσης, αλλά είναι πρωταγωνίστρια
σε µία Ευρώπη που αναζητά πρότυπα ανάπτυξης και ανθεκτικό-
τητας.

Τι σηµαίνει αυτό στην πράξη; Σηµαίνει περισσότερες επενδύ-
σεις σε έργα υποδοµής σε όλη την Ελλάδα, από τον Έβρο µέχρι
την Κρήτη. Σηµαίνει στήριξη του Έλληνα αγρότη, του επαγγελ-
µατία, του εργαζόµενου. Σηµαίνει φοροελαφρύνσεις για τα νοι-
κοκυριά. Σηµαίνει επένδυση στη νέα γενιά, στα παιδιά µας, µέσω
της ενίσχυσης της παιδείας -χαίροµαι που είναι εδώ ο Υπουργός
Παιδείας-, της καινοτοµίας και της τεχνολογίας.

Και ναι, αγαπητοί συνάδελφοί, σηµαίνει και θωράκιση του κοι-
νωνικού κράτους. Γιατί δεν µπορούµε να µιλάµε για ανάπτυξη,
όταν υπάρχει έστω και ένας συµπολίτης µας, ο οποίος νιώθει
εγκαταλελειµµένος.

Η αύξηση των συντάξεων, η στήριξη των ευάλωτων κοινωνικών
οµάδων και η αναβάθµιση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας απο-
τελούν κεντρικές προτεραιότητες του προϋπολογισµού.

Ας µιλήσουµε για τα αποτελέσµατα. Αυξήσεις αποδοχών και
µειώσεις φόρων! Στον προϋπολογισµό του 2025 περιλαµβάνεται
το σύνολο των παρεµβάσεων που έχουν ανακοινωθεί, συµπερι-
λαµβανοµένων και όσων παρουσιάστηκαν από τον Πρωθυπουρ-
γό, τον Κυριάκο Μητσοτάκη, στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης.

Πρόκειται για δώδεκα αυξήσεις αποδοχών, νέα αύξηση των
συντάξεων, νέα αύξηση των µισθών του δηµοσίου, αύξηση του
φοιτητικού επιδόµατος και δώδεκα µειώσεις φόρων, όπως περαι-
τέρω µείωση των ασφαλιστικών εισφορών κατά 1%, κατάργηση
του τέλους επιτηδεύµατος για τους ελεύθερους επαγγελµατίες,
µονιµοποίηση της επιστροφής του ειδικού φόρου κατανάλωσης
στο αγροτικό πετρέλαιο.

Έχουµε υψηλότερο βαθµό ανάπτυξης από τον ευρωπαϊκό
µέσο όρο. Η ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας αποδεικνύεται
ανθεκτική, επιτυγχάνοντας έναν από τους υψηλότερους ρυθµούς
οικονοµικής µεγέθυνσης µεταξύ των µελών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

Αναφέροµαι στα προχθεσινά δηµοσιεύµατα των γερµανικών
µέσων ενηµέρωσης, που αναφέρουν ότι η Ελλάδα από προβλη-
µατικό παιδί της Ευρώπης προήχθη σε πρότυπο µαθητή και ανα-
πτύσσεται –κρατήστε το αυτό- πιο γρήγορα και από τη Γερµανία.
Αυτό αποδεικνύεται και από τους οίκους αξιολόγησης, οι οποίοι
αξιολογούν τα ελληνικά οµόλογα σε πολύ καλύτερο βαθµό. Μά-
λιστα, επανερχόµεθα περίπου στο 2006, όταν ήταν 0,82 η δια-
φορά µας από τα γερµανικά οµόλογα.

Αντίστοιχα, το Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν σε ονοµαστικούς
όρους το 2025 αναµένεται να αυξηθεί περίπου κατά 10 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Έχουµε µείωση της ανεργίας στα χαµηλότερα
επίπεδα της τελευταίας δεκαετίας. Μην ξεχνάτε ότι έχουν δηµι-
ουργηθεί περισσότερες από πενήντα χιλιάδες νέες θέσεις εργα-
σίας.

Έχουµε σηµαντική αύξηση των εξαγωγών και των επενδύσεων.
Οι επενδύσεις θα τρέξουν µε πολύ υψηλό ρυθµό και αυτό έχει
σαν αποτέλεσµα την ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας. Το ίδιο
ισχύει και για τις δηµόσιες επενδύσεις, οι οποίες έχουν υπερδι-
πλασιαστεί το 2024 σε σχέση µε το 2019.

Έχουµε περαιτέρω σηµαντική µείωση του δηµόσιου χρέους.
Θα ήθελα να σταθώ λίγο σε αυτό. Η Ελλάδα είναι η χώρα που
σηµειώνει τη µεγαλύτερη µείωση του δηµόσιου χρέους προς το
ΑΕΠ σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση µεταξύ 2019-2023.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να αναφέρω ότι ο προ-
ϋπολογισµός του 2025 αποτυπώνει ότι στην Ελλάδα συνδυάζο-

νται αρµονικά η δηµοσιονοµική σύνεση µε την ανάπτυξη. Όµως,
δεν εφησυχάζουµε. Γνωρίζουµε ότι οι προκλήσεις είναι µπροστά
µας: Ο παγκόσµιος πληθωρισµός, οι γεωπολιτικές εντάσεις, οι
ανάγκες της κλιµατικής κρίσης. Έχουµε, όµως, σχέδιο, έχουµε
τη δύναµη και την αποφασιστικότητα να προχωρήσουµε.

Αγαπητοί συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2025 δεν είναι
απλώς µια πρόταση, είναι ένα σοβαρό και συγκροτηµένο σχέδιο,
που συνδυάζει τη δηµοσιονοµική σοβαρότητα και την οικονοµική
ανάπτυξη, απαντά σε εθνικές και κοινωνικές προτεραιότητες,
επουλώνει τις πληγές της κρίσης των περασµένων δεκαετιών, συ-
ντελεί στο να ανέβει η πατρίδα µας ακόµα ψηλότερα.

Γι’ αυτό τον λόγο σάς καλώ να στηρίξετε τον κρατικό προϋπο-
λογισµό, σας καλώ να στείλουµε ένα µήνυµα ενότητας, ελπίδας
και αποφασιστικότητας. Η Ελλάδα µπορεί και θα τα καταφέρει.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα παρατεταµένα από την πτέρυγα της Νέας

Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

Πρόεδρο, τον κ. Τραγάκη.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στην κ. Σία Αναγνωστοπούλου από

τη Νέα Αριστερά.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριε Υφυπουργέ, χαίροµαι που είναι εδώ

σχεδόν όλοι οι Υπουργοί που µας αφορούν. Λείπει ο Υπουργός
Υγείας, αλλά αυτό είναι άλλο «κεφάλαιο».

Μίλησε ο κ. Γεραπετρίτης, ο Υπουργός Εξωτερικών. Τον άκου-
σα µε προσοχή. Είπε ότι έχει περιορισµένο προϋπολογισµό το
Υπουργείο Εξωτερικών, γιατί υπάρχουν οι κοινωνικές δαπάνες
και τα Υπουργεία των κοινωνικών δαπανών.

Δεν είναι αλήθεια, κύριε Υπουργέ, γιατί στην παιδεία ο προ-
ϋπολογισµός του ΑΕΠ είναι 2,92%, όταν ο µέσος όρος στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση είναι 4,7%. Στην υγεία είναι 5,7%, όταν µέσος
όρος είναι 7,4%. Άρα, δεν πάνε εκεί τα λεφτά του προϋπολογι-
σµού.

Σε µια στιγµή που µας χρειάζεται η διπλωµατία, σε µια στιγµή
που τα όπλα «φωνάζουν» όλο και περισσότερο, στη δικιά µας
χώρα η διπλωµατία έπρεπε να είναι πιο ισχυρή από όλα τα άλλα.
Τα λεφτά του προϋπολογισµού πηγαίνουν στην άµυνα, στις αµυ-
ντικές δαπάνες.

Εµείς ως Νέα Αριστερά έχουµε κάνει πραγµατικά την επικεφα-
λίδα της στάσης µας στον προϋπολογισµό σε σχέση µε την κα-
ταψήφιση των αµυντικών δαπανών, όχι µόνο γιατί είναι υπέρο-
γκες δαπάνες, όχι µόνο γιατί η χώρα µας ακόµα και την περίοδο
της οικονοµικής κρίσης, όταν ο κόσµος δεν κατανάλωνε, δεν ήταν
κακοµαθηµένος, όπως µας είπε ο κ. Θεοχάρης, αλλά είχε συν-
θλιβεί…

Μη βάλετε ότι κατανάλωνε το 1980, το 1981 και µετά, όταν µία
κοινωνία αισθάνθηκε από τη σκοπιά την αριστερή ότι µπορεί επι-
τέλους να διεκδικήσει κάτι συλλογικά, να έχει ένα άλλο όραµα.

Εγώ θα σας δείξω τους πίνακες, κύριε Υπουργέ, και χαίροµαι
που είσαστε εδώ. Για τον κ. Δένδια το λέω.

Η χώρα µας είναι µέσα στις δέκα πρώτες επί µεγάλο χρονικό
διάστηµα στις αµυντικές δαπάνες. Φέτος και πάλι ο προϋπολογι-
σµός είναι στο 3,1%, όταν ο κ. Ρούτε –θα επανέλθω στον κ.
Ρούτε, όπως καταλαβαίνετε- είπε ότι κάτι πρέπει να γίνει για να
ανέβουν στο 3%. Εµείς το έχουµε ξεπεράσει προ πολλού.

Θέλω, όµως, εδώ να µείνω σε ένα πράγµα. Τι µας είπε ο Γενι-
κός Γραµµατέας του ΝΑΤΟ ούτε λίγο ούτε πολύ; Αυτό που βιώ-
νουµε εµείς επί πολλά χρόνια σε αυτή τη χώρα. Οικονοµία
πολέµου, πολεµική οικονοµία. Ξεχάστε τις κοινωνικές δαπάνες,
περιορίστε τες, γιατί τώρα δεν ξέρετε τι σας περιµένει σε τέσ-
σερα-πέντε χρόνια. Γιατί το είπε ο κ. Ρούτε αυτό, προετοιµάζο-
ντας τις κοινωνίες για ακόµα µεγαλύτερη συµπίεση των κοινω-
νικών αναγκών και των κοινωνικών δαπανών;

Αφού ο νεοφιλελευθερισµός έκανε στην κυριολεξία πλιάτσικο
µε όλους τους τρόπους, καταλύοντας όλο το αξιακό σύστηµα
που οι κοινωνίες -και η δικιά µας- έφτιαξαν µε πολύ κόπο από τον
Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο και µετά, τώρα το µεγαλύτερο πλιάτσικο
θα γίνει µέσα από την πολεµική βιοµηχανία. Αυτή η τροφοδότηση
των λίγων σε βάρος των πολλών και επειδή, βέβαια, ο Τραµπ
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απείλησε ότι θα φύγει η Αµερική από το ΝΑΤΟ. Άρα, πληρώστε
Ευρωπαίοι όσο µπορείτε περισσότερα, αν θέλετε, µήπως και κρα-
τήσουµε τον Τραµπ µέσα στο ΝΑΤΟ. Δεν θέλω, όµως, να έλθω
σε αυτά, ελπίζω ότι θα έχουµε την ευκαιρία µε τον Υπουργό Εθνι-
κής Άµυνας να τα συζητήσουµε.

Θα µιλήσω, όµως, αυστηρά για τον προϋπολογισµό στις αµυ-
ντικές δαπάνες, γιατί και σε αυτόν τον προϋπολογισµό τα περισ-
σότερα χρήµατα για δαπάνες -ένα µεγάλο, τεράστιο µέρος-
πηγαίνουν στα εξοπλιστικά προγράµµατα.

Κύριε Υπουργέ, διάβασα πολύ προσεκτικά τον προϋπολογισµό
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. Το Ελεγκτικό Συνέδριο κάνει
εδώ και καιρό -όχι µόνο σε αυτόν, αλλά και στους προηγούµε-
νους προϋπολογισµούς- µερικές παρατηρήσεις πάρα πολύ χρή-
σιµες.

Παρατήρηση πρώτη. Πότε συζητήθηκαν αυτά τα εξοπλιστικά
προγράµµατα; Πότε συζητήθηκαν, πότε έγινε διαβούλευση; Πότε
έγινε µία διαβούλευση και µε τη Βουλή, µε την αντίστοιχη επι-
τροπή; Πότε έγινε διαβούλευση; Ποιοι είναι οι γεωπολιτικοί κίν-
δυνοι; Ποιες είναι οι γεωπολιτικές απειλές; Τι οπλικά συστήµατα
µας χρειάζονται; Γιατί µας χρειάζονται; Ξέρετε τι σας λέει Ελε-
γκτικό Συνέδριο; Ότι τα επιτελεία των Ενόπλων Δυνάµεων έρχο-
νται µετά να νοµιµοποιήσουν αποφάσεις που έχει πάρει η
πολιτική ηγεσία. Ξέρετε τι κάνουµε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ λίγο περισσότερο χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
Προσέξτε. Ακόµα και το ΝΑΤΟ, στα κριτήρια που δίνει, αριθµός

ένα είναι ότι πρέπει να υπάρχει δωδεκαετής µακροπρόθεσµος
προγραµµατισµός και τριετής κυλιόµενος προγραµµατισµός, για
να µπορεί να ελέγχεται η ηγεσία για το πού πηγαίνουν οι δαπάνες
και τι είδους οπλικά συστήµατα είναι αυτά. Πότε τα κάναµε εµείς
αυτά;

Ξέρετε τι γίνεται, κύριε Υπουργέ; Κάνουµε shopping οπλικών
συστηµάτων. Είναι σαν να είµαστε καθ’ υπαγόρευση του ΝΑΤΟ
και των Ηνωµένων Πολιτειών. Ό,τι χρειάζονται και για όπου τα
χρειάζονται. Και η χώρα µας κάνει αυτό το πράγµα εδώ και χρό-
νια, κράχτης των πολεµικών βιοµηχανιών των Ηνωµένων Πολι-
τειών και όχι µόνο.

Πότε, λοιπόν, έγινε αυτός ο σχεδιασµός και µη µου πείτε για
την ατζέντα 2030 η οποία ήταν µία έκθεση ιδεών. Πού υπήρχε η
οποιαδήποτε συζήτηση για όλα αυτά; Δηλαδή, να ξέρουµε αν
αυτά τα αεροπλάνα είναι καλύτερα, αν αυτά είναι πιο αποτελε-
σµατικά, αν αυτά µας χρειάζονται και που µας χρειάζονται, αν οι
φρεγάτες είναι για τη δική µας αποτελεσµατική άµυνα ή αν είναι
για να τρέχουν στην Ερυθρά Θάλασσα και εναντίον των Σοµα-
λών. Αυτά τα πράγµατα πότε τα συζητήσαµε; Πότε υπήρξε λο-
γοδοσία; Δηλαδή, να παρακολουθούµε τι αγοράζουµε και πού
πηγαίνουν.

Κύριε Υπουργέ, το είπα και άλλες φορές και στην επιτροπή. Εί-
µαστε υποχρεωµένοι ως Βουλευτές και Βουλεύτριες κάθε 1 ευρώ
δαπάνης να αντιστοιχεί σε 1 ευρώ άµυνας αυτής της χώρας. Και
γι’ αυτό πρέπει να υπάρχει συνεχής λογοδοσία.

Μένω λίγο στα F35. Μπορεί να είναι το υπερόπλο. Πώς τα πή-
ραµε; Πώς έκλεισε η αγορά των F35; Μήπως θυµόµαστε; Ήταν
τότε που πανηγυρίζαµε γιατί η Τουρκία δεν έµπαινε στο πρό-
γραµµα συντήρησης των F-16, εµείς προχωρούσαµε ακόµα πα-
ραπέρα στα F35, σε µία εποχή που είχε τεθεί πρόβληµα από το
Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, το αντίστοιχο της Αµερικής, γι’
αυτό το πρόγραµµα των F35 που είναι πολυδάπανο και τώρα έρ-
χεται ο Τραµπ και το λέει αυτό και δεν ξέρουµε τι θα γίνει. Και
µετά ήλθε ο Μπλίνκεν για να δώσει και τη συντήρηση των F-16
στην Τουρκία.

Δεύτερο στοιχείο, πολύ σηµαντικό. Αµυντικές δαπάνες για
άµυνα της χώρας είναι το ανθρώπινο δυναµικό, κύριε Υπουργέ.
Αυτό το ανθρώπινο δυναµικό το οποίο φεύγει από τον Στρατό.
Διάβαζα τις προβλέψεις πέρυσι για τις αποχωρήσεις από τον
Στρατό ήταν χίλιες αποχωρήσεις και κάτι. Τελικά, η πραγµατικό-
τητα µας δείχνει ότι είναι δύο χιλιάδες τόσες. Γίνεται πρόβλεψη
για το 2025 δυόµισι χιλιάδες περίπου.

Το αµυντικό αποτύπωµα µιας χώρας είναι κατ’ αρχάς -και κατ’
αρχήν- οι άνθρωποι. Και εδώ έχουµε τεράστια προβλήµατα στα

στρατιωτικά νοσοκοµεία -θα τα πούµε µε το νοµοσχέδιο, τα µα-
θαίνουµε από τις εφηµερίδες ή τις οµιλίες σας- από τις Σχολές
και την καταβύθιση των Στρατιωτικών Σχολών. Τα βλέπουµε, κυ-
ρίως, από τις αποχωρήσεις των στρατιωτικών.

Έχουµε, λοιπόν, ένα πρόβληµα δηµοκρατίας και αδιαφάνειας.
Ξέρετε τι λέει η διεθνής βιβλιογραφία για τις µίζες και τη δια-
φθορά; Και βάζει την Ελλάδα ως πρωταγωνίστρια. Ο κύριος πα-
ράγοντας της διαφθοράς είναι τα εξοπλιστικά προγράµµατα. Ο
κύριος παράγοντας, από την άλλη µεριά, αποµάκρυνσης, απα-
ξίωσης του ανθρώπινου δυναµικού -που βλέπουµε σε αυτή τη
χώρα, σε όλο τον δηµόσιο τοµέα- φαίνεται και στις Ένοπλες Δυ-
νάµεις.

Ως Νέα Αριστερά έχουµε καλέσει και τον ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ
να καταψηφίσουν αυτές τις αµυντικές δαπάνες µε τον τρόπο που
γίνονται. Ακούµε σιδερένιους θόλους από το Ισραήλ. Όχι σιδε-
ρένιους θόλους, αλλά από την άλλη µεριά θα πάρουµε πυραυ-
λικά συστήµατα –διαβάζω- από το Ισραήλ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Έχουµε µπει στην
ευθεία ακριβώς, Ελλάδα-Κύπρος-Ισραήλ σε µία περιοχή, όπου οι
γεωπολιτικές αλλαγές χρειάζονται ισχυρή διπλωµατία και πρα-
γµατικά προσήλωση στις αρχές και στις αξίες.

Καλούµε τα κόµµατα που τοποθετούνται στον προοδευτικό
χώρο, να καταψηφίσουν. Είναι ο πυρήνας της σύγκρουσης µε την
πολεµική οικονοµία, µε την οικονοµία του πολέµου, µε την ανυ-
παρξία εντελώς οποιουδήποτε -όποιο και να ήταν αυτό- ευρωπαϊ-
κού συστήµατος αξιών της διπλωµατίας, αλλά κυρίως είναι υπέρ
της διαφθοράς και της αυταρχικής αντιµετώπισης - αυταρχικής
αντιµετώπισης, όπως λαµβάνονται οι αποφάσεις για τέτοια κρί-
σιµα θέµατα- γι’ αυτό και θα καταψηφίσουµε και είναι για µας η
γραµµή υπεράσπισης αυτού που ονοµάζουµε δηµόσιο συµφέρον
και δηµοκρατία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Αναγνωστοπούλου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, πενήντα µέλη του Πολιτιστικού Συλλόγου Γυναικών Θε-
σπιών του Νοµού Βοιωτίας, του ιστορικού, βέβαια, σωµατείου,
απόγονοι των επτακοσίων Θεσπιέων και τόπος καταγωγής του κ.
Παραστατίδη.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας ευχόµαστε καλές γιορτές!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού, τον κ. Πιερρακάκη.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάντοτε η συζήτηση για τον
προϋπολογισµό µας προσφέρει µία διπλή ευκαιρία. Μια ευκαιρία
για απολογισµό και αναστοχασµό από τη µία, µια ευκαιρία για
προγραµµατισµό και σχεδιασµό από την άλλη. Και σε αυτή τη συ-
ζήτηση νοµίζω ότι έχει νόηµα κανείς να ξεκινάει από το πλαίσιο,
δηλαδή πού βρισκόµαστε και πώς η συγκυρία στην οποία συζη-
τάµε τον προϋπολογισµό εντάσσεται µέσα σε ένα ευρύτερο ιστο-
ρικό πλαίσιο. Αρκεί κανείς να κάνει τη σύγκριση µε το πού
βρισκόµασταν νοµίζω δέκα χρόνια πριν, το 2015, ποιο ήταν το
φάσµα της χρεοκοπίας που ίσχυε τότε, το φάσµα της αποσταθε-
ροποίησης, ο φόβος, για να κάνει τη σύγκριση και να δει πως
έχουµε κάθε λόγο σήµερα να ατενίζουµε το µέλλον πολύ πιο αι-
σιόδοξα.

Αισιόδοξα, όµως, επιτρέψτε µου να πω σε καµµία περίπτωση
δεν σηµαίνει αυτάρεσκα. Η εποχή της αυταρέσκειας έχει τελει-
ώσει. Είµαστε στην εποχή της κινητικότητας, της περιέργειας και
µε περισυλλογή και ωριµότητα θέλουµε διαρκώς να βελτιώνουµε
τους εαυτούς µας, διαρκώς να γινόµαστε καλύτεροι. Έχει κατα-
κτηθεί η σταθερότητα στα οικονοµικά της χώρας.

Είναι αυτός ο προϋπολογισµός, είναι γενικά η οικονοµική πο-
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λιτική της Κυβέρνησης η στέρεα βάση πάνω στην οποία µπορούν
να οικοδοµηθούν όλες οι πολιτικές που διαρθρώνονται από τη
χώρα; Η απάντηση είναι ναι. Και γι’ αυτό αρκεί να δει κανείς
πρώτα τα στοιχεία και να µεταφράσει αυτά τα στοιχεία σε κοινω-
νικές πραγµατικότητες για να το αξιολογήσει, είτε µιλάµε για το
χρέος το πώς αποκλιµακώθηκε µέσα στον χρόνο από το 183,2%
του ΑΕΠ όταν ξεκινούσαµε το 2019, στο 147% του χρόνου, είτε
δει κανείς τους ρυθµούς ανάπτυξης.

Το 2,2% φέτος είναι πολλαπλάσιο του 0,8% που είναι ο µέσος
όρος της Ευρωζώνης. Το 2,3% που προβλέπεται του χρόνου είναι
παραπάνω από το 1,3% που προβλέπεται για την Ευρωζώνη. Ο
κατώτατος µισθός εξελίχθηκε από τα 650 ευρώ το 2019 στα 830
ευρώ σήµερα. Θα φτάσει στα 950 ευρώ στο τέλος της τετραε-
τίας. Και η ανεργία έχει αποκλιµακωθεί από το 17,3% σε µονο-
ψήφια περίπου ποσοστά. Θα είναι στο 9,7% του χρόνου.

Αυτά µας λένε οι αριθµοί. Οι αριθµοί είναι πραγµατικότητες και
είναι η σταθερή βάση πάνω στην οποία µπορούµε να οικοδοµή-
σουµε πολλές και σηµαντικές αλλαγές στο βιοτικό επίπεδο των
πολιτών. Αλλά πέρα από την αµιγώς οικονοµική συνθήκη υπάρχει
και µια πολιτική συνθήκη. Ας δει κανείς τι συµβαίνει στη Γαλλία.
Ας δει κανείς τι συµβαίνει στην Ιταλία. Ας µεταφράσει αυτό που
συµβαίνει στην Ιταλία και στη Γαλλία στα spreads των οµολόγων.

Ποιος θα µας έλεγε στη δεκαετία της καχεκτικής ελληνικής οι-
κονοµίας του 2010 ότι κάποτε τα ελληνικά οµόλογα θα είχαν κα-
λύτερη επίδοση από το γαλλικό και το ιταλικό οµόλογο; Αυτή είναι
µια συνέπεια της έλλειψης πολιτικής σταθερότητας σε µεγάλο
βαθµό σε αυτές τις χώρες και είναι πολύ µεγάλη κατάκτηση της
πολιτικής σταθερότητας για να µπορεί κανείς να τη διαφυλάξει.

Και φυσικά είναι δεδοµένο ότι κάποτε ως χώρα είχαµε θεµε-
λιώσει εκείνο το ρητό που είχε πει κάποτε ο Τσώρτσιλ για τα Βαλ-
κάνια, ότι παράγουµε πιο πολλή ιστορία απ’ ό,τι µπορούµε να
καταναλώσουµε, γι’ αυτό και την εξάγουµε. Η Ελλάδα αυτό έκανε
σε µεγάλο βαθµό. Εξήγαγε προβλήµατα. Κι έτσι βήµα-βήµα από
το 2019 έγινε αξιόπιστος συνοµιλητής και τώρα, υπό την ηγεσία
του Κυριάκου Μητσοτάκη, είναι συνδιαµορφωτής πολιτικών στις
Βρυξέλλες σε πάρα πολλά επίπεδα. Επίσης, µια πολύ σηµαντική
κατάκτηση συµβολής σε κοινές λύσεις.

Σε ό,τι αφορά στο κοµµάτι του προϋπολογισµού εκείνο το
οποίο έχει να κάνει µε την παιδεία -κι επειδή πολλά αναφέρθη-
καν- επιτρέψτε µου και εµένα να σταθώ σε κάποια στοιχεία.
Άκουσα κάποια στοιχεία να λέγονται από την Αντιπολίτευση και
νοµίζω ότι έχει νόηµα κανείς να υπογραµµίσει ποια είναι πραγµα-
τικότητα. Οι δαπάνες του Υπουργείου Παιδείας -προσοχή όχι οι
δαπάνες παιδείας, γιατί οι δαπάνες παιδείας δεν είναι µόνο οι δα-
πάνες του Υπουργείου Παιδείας, όπως δεν ήταν σε κανέναν προ-
ϋπολογισµό οποιασδήποτε κυβέρνησης- θα φτάσουν µε βάση
αυτό το κείµενο του προϋπολογισµού στα 6,6 δισεκατοµµύρια,
του Υπουργείου. Αυτό συνιστά αύξηση 16,7% από το 2019.

Οι συνολικές δαπάνες παιδείας όπως υπολογίζονται από τη
EUROSTAT είναι ακόµη 9,58 δισεκατοµµύρια ευρώ για του χρό-
νου. Αυτό µας τοποθετεί στο 3,9% του ΑΕΠ. Αυτό είναι το πρα-
γµατικό νούµερο στο σύνολο. Ο µέσος όρος της Ευρωζώνης
είναι 4,6%, της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι 4,7%. Άρα, ακόµη δεν
είµαστε στο σηµείο το οποίο θέλουµε, αλλά ο τρόπος που κατα-
κτάς αυτό το σηµείο είναι βήµα-βήµα µε αξιοπιστία και µε σταθε-
ρές επιλογές. Είµαστε στο 3,9% τώρα. Ήµασταν πιο πριν στο
3,8%. Βήµα-βήµα αυξάνεται αυτό το µείγµα.

Για να απαντήσω και στην Αντιπολίτευση, δεν είδα κάποιο από
τα κόµµατα που κυβερνούσε τα προηγούµενα χρόνια να έρθει µε
ένα µαγικό ραβδί και να πολλαπλασιάσει τις δαπάνες παιδείας
ως ποσοστό του ΑΕΠ. Ποια είναι η αξιοπιστία της κριτικής όταν
κόµµατα που κυβέρνησαν, αυτό δεν το έπραξαν; Και ποια είναι η
εναλλακτική πραγµατικότητα απέναντι σε αυτή των σταθερών κα-
τακτήσεων και των σταθερών βελτιώσεων;

Αυτό είναι, λοιπόν, που επιδιώκει να κάνει αυτό το σχέδιο προ-
ϋπολογισµού. Αυτό είναι πάνω στο οποίο θα έρθουµε εµείς να
χτίσουµε µε µια σειρά από αλλαγές. Εδώ θα µου επιτρέψετε να
κωδικοποιήσω ως προς το σχέδιο του Υπουργείου Παιδείας ποιες
είναι αυτές οι αλλαγές, ποιες είναι κάποιες πρώτες κατακτήσεις
που είχαµε και τι περιµένουµε να δούµε φέτος.

Ξεκινώ τα σχολεία. Η χρονιά φέτος ξεκίνησε µε 11 συν 1 αλλα-

γές στα σχολεία. Οι περισσότερες έχουν ξεκινήσει. Κάποιες θα
έχουν ολοκληρωθεί κατά τη διάρκεια του χρόνου. Μονοπώλησε
τη συζήτηση πάρα πολύ το θέµα των κινητών τηλεφώνων στα
σχολεία. Για το ότι δεν επιτρέπεται η εµφανής κατοχή και χρήση
κινητών τηλεφώνων στα σχολεία είναι πάρα πολύ σπουδαίο που
αγκαλιάστηκε από την ελληνική κοινή γνώµη. Το 86% συµφωνεί,
σύµφωνα µε τελευταία δηµοσκόπηση.

Εγώ θα πω ότι είναι ακόµη πιο σηµαντικό το ότι αγκαλιάζει και
τους εκπαιδευτικούς µέσα στα σχολεία, από τις οικογένειες, από
τους γονείς. Και το µέτρο αυτό σήµερα εφαρµόζεται. Αυτό,
όµως, ήταν ένα κοµµάτι του νέου κανονισµού λειτουργίας που
ισχύει σήµερα στα σχολεία µας. Και είναι ένα κοµµάτι όλων
αυτών των αλλαγών.

Φέτος είχαµε δέκα χιλιάδες µόνιµους διορισµούς στην εκπαί-
δευση. Πολύ σπουδαίο για να µπορέσουµε να αλλάξουµε το µεί-
γµα των αναπληρωτών καθηγητών ως προς το σύνολο. Να
κάνουµε πιο πολλούς µόνιµους διορισµούς. Αυτό ξεκίνησε να επι-
τυγχάνεται φέτος. Θα συνεχιστεί.

Επιτρέψτε µου να σταχυολογήσω, σε ό,τι αφορά στα πρά-
γµατα που, ήδη, έγιναν, ακόµα δύο για τα σχολεία. Το ένα έχει
να κάνει µε την εισαγωγή της τεχνολογίας µε το ότι αυτή τη στι-
γµή σε κάθε σχολείο από πέµπτη δηµοτικού και πάνω, µέχρι το
τέλος της χρονιάς θα έχουµε διαδραστικό πίνακα. Αλλά έχει να
κάνει και µε την αναγνώριση µιας πραγµατικότητας από την Κυ-
βέρνηση ότι δεν µπορείς να έχεις διαδραστικό πίνακα το 2024 σε
ένα σχολείο και να έχεις κι ένα σοβά που πέφτει.

Και ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο δηµιουργήθηκε ένα πρό-
γραµµα που ανακοινώθηκε από τον Πρωθυπουργό στη ΔΕΘ.
Είναι το πρόγραµµα που είχε οραµατιστεί η αείµνηστη Μαριέττα
Γιαννάκου, το οποίο ξεκινάει µε 250 εκατοµµύρια ευρώ και θα
δούµε παρεµβάσεις να συµβαίνουν στα σχολικά κτήρια. Έχουµε
προοπτική και µε ιδιωτικές χορηγίες και µε κάθε ενέργεια να κά-
νουµε παρεµβάσεις όπου χρειάζεται. Γιατί ταυτόχρονα γίνεται
και προσεισµικός έλεγχος από το ΤΕΕ στα σχολεία. Αυτά, όµως,
είναι µόνο η αρχή.

Ανακοινώσαµε, ήδη, ότι πρέπει να κάνουµε κι άλλες αλλαγές.
Κι εγώ θα σας πω ότι οι αλλαγές πρέπει να έχουν την εξής φιλο-
σοφία κατά τη γνώµη µου. Δεν µπορεί να είµαστε θιασώτες της
µίας και µοναδικής αλήθειας. Λέει ένα λατινικό ρητό: «να φοβάσαι
τον άνθρωπο του ενός βιβλίου». Πρέπει να προσπαθήσουµε να
προωθήσουµε πολυτυπία, να κάνουµε και άλλες αλλαγές, να πει-
ραµατιστούµε µε αλλαγές και να δούµε τι γίνεται διεθνώς. 

Αποφασίσαµε να εισάγουµε και στη δηµόσια εκπαίδευση το
διεθνές Baccalaureate, το οποίο σήµερα ισχύει µόνο σε δεκατρία
ιδιωτικά σχολεία. Είναι ένας µηχανισµός µείωσης ανισοτήτων
αυτός. Ένας µηχανισµός µείωσης ανισοτήτων είναι το ψηφιακό
φροντιστήριο γιατί η µέση ελληνική οικογένεια δαπανά χρήµατα
για φροντιστήριο.

Αποδεχόµαστε, λοιπόν, αυτή την πραγµατικότητα και ερχόµα-
στε να προσθέσουµε -το κάναµε, ήδη, και λειτουργεί- ένα ψη-
φιακό φροντιστήριο το οποίο κατ’ αρχάς αφορά την Γ’ λυκείου
αλλά θα διευρυνθεί σε όλες τις τάξεις. Και η ιδέα ποια είναι; Η
ιδέα είναι να µπορέσουµε να µειώσουµε ανισότητες. Το διεθνές
Baccalaureate είναι ένα βήµα.

Στο βήµα αυτό φυσικά θα πρέπει να κάνουµε κι άλλες αλλαγές.
Θα πρέπει να εξετάσουµε -εφόσον το εφαρµόζουµε και εφόσον
θα εφαρµοστεί και αφού εφαρµοστεί στα δηµόσια σχολεία- και
το πώς θα µπορεί κανείς -γιατί όχι;- να εισάγεται και στη δηµόσια
τριτοβάθµια εκπαίδευση. Σε πολύ µικρούς αριθµούς, εγώ θα σας
έλεγα για αρχή γι’ αυτό. Και γενικότερα πρέπει να µπορέσουµε
να κάνουµε και άλλες αλλαγές.

Προσθέτω σε αυτό που λέτε ως αντιπολίτευση: Πανεπιστήµια.
Λέτε κι ακούω: «δεν έχουµε δει τα µεγάλα, τα διεθνή πανεπιστή-
µια να έρχονται στην Ελλάδα». Απαντώ. Ήξερα ότι κάποιοι δεν
ψήφισαν τον νόµο. Δεν ήξερα ότι δεν τον διάβασαν. Γιατί ο νόµος
προβλέπει ότι τα πανεπιστήµια θα έρθουν από τον Σεπτέµβριο
του 2025 και θα ξεκινήσουν. Και θα ξεκινήσουν κατ’ αρχάς από
το δηµόσιο πανεπιστήµιο.

Χθες ήµουν στη σύνοδο των πρυτάνεων. Στη σύνοδο των πρυ-
τάνεων αναλύθηκαν τα προγράµµατα της διεθνοποίησης. Σας
ενηµερώνω ότι έχουν κατατεθεί κορυφαίες προτάσεις από όλα
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τα ανώτατα δηµόσια ιδρύµατά µας για συµπράξεις, για κοινά µε-
ταπτυχιακά ανάµεσα στα ελληνικά δηµόσια πανεπιστήµια και σε
κορυφαία ξένα πανεπιστήµια. Θα δούµε, λοιπόν, κορυφαία ξένα
πανεπιστήµια να έρχονται στη χώρα µας κατ’ αρχάς µέσω του
ελληνικού δηµοσίου πανεπιστηµίου. Και ναι, µέσα στο 2025 θα
δούµε να σπάει ένα ιστορικό ταµπού, ένα περιττό ταµπού στη δη-
µόσια εκπαίδευση. Θα ιδρυθούν µη κρατικά, µη κερδοσκοπικά
πανεπιστήµια στην Ελλάδα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Το εξής ένα.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-

µάτων και Αθλητισµού): Βιάζεστε.
Είναι ένα αίτηµα διαχρονικό. Το θέλει η πλειοψηφία της ελλη-

νικής κοινής γνώµης.
Να προσθέσω, όµως, σε αυτό ότι και σε ό,τι αφορά τα πανεπι-

στήµια δεν έχουµε σταθεί µόνο στη διεθνοποίησή τους. Φέτος
έγιναν και ανακοινώθηκαν και θα δροµολογηθούν γρήγορα χίλιοι
διορισµοί µελών ΔΕΠ στα ελληνικά δηµόσια πανεπιστήµια. Ρωτώ
την Αντιπολίτευση: Το κάνατε όταν κυβερνήσατε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ναι.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-

µάτων και Αθλητισµού): Διορίσατε χίλια µέλη ΔΕΠ; Πότε και µε
ποιον τρόπο; Αθροιστικά ή σε µία χρονιά; Με ποιον τρόπο στηρί-
ξατε το ελληνικό δηµόσιο πανεπιστήµιο, µε ονοµαστικές ιδρύσεις
τµηµάτων;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ναι, είναι η απάντηση.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-

µάτων και Αθλητισµού): Η απάντηση είναι ότι σε όλα αυτά, τα
οποία λέτε έχετε περίσσευµα υποκρισίας στην κριτική στην οποία
ασκείτε. Είναι καιρός να µπορέσετε να στηρίξετε επιλογές. Γιατί;
Διότι πρέπει να υπάρξει θεµελίωση συναίνεσης σε µια σειρά από
παραµέτρους που αφορούν την εκπαίδευση.

Κλείνω µε δύο στοιχεία, κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε. Το
πρώτο αφορά τα θρησκεύµατα. Σε ό,τι αφορά τα πατριαρχεία,
γιατί είχα πρόσφατα την ευκαιρία να επισκεφτώ το Πατριαρχείο
Αλεξανδρείας, η Κυβέρνηση έχει λάβει την απόφαση να δροµο-
λογήσει τη σύσταση οργανικών θέσεων στα Πρεσβυγενή Πα-
τριαρχεία και στην Ιερά Μονή Σινά. Και αυτό είναι ένα αίτηµα, το
οποίο υπάρχει διαχρονικά και αφορά τη στήριξη του απόδηµου
Ελληνισµού, τη στήριξη της Ορθόδοξης Εκκλησίας στο εξωτε-
ρικό και γίνεται για θρησκευτικούς, εθνικούς και γεωπολιτικούς
λόγους. Πρέπει να στηριχθεί από όλες και όλους, όπως και οι
προηγούµενες επιλογές.

Θα µου επιτρέψετε να κλείσω µε την εξής παρατήρηση πάνω
σε αυτό και ας µου επιτραπεί να πω κάτι προσωπικό. Είχα την ευ-
καιρία πρόσφατα να επισκεφθώ την Αίγυπτο. Στην Αίγυπτο επι-
σκέφθηκα τα ελληνικά σχολεία, τα σχολεία στην Αλεξάνδρεια, το
«Αβερόφειο», το «Τοσιτσαίο», τα σχολεία στο Κάιρο. Όταν κανείς
µπαίνει στα ελληνικά σχολεία, ας µου επιτραπεί να το πω, ειδικά
σε ό,τι αφορά το «ελληνικό τετράγωνο» στην Αλεξάνδρεια, για
το οποίο είχα διαβάσει µόνο από τα βιβλία του Τσίρκα, νιώθεις
µε πολύ µεγάλη ένταση τη δύναµη του Ελληνισµού µέσα σου.

Ταυτόχρονα βλέπεις και µία σειρά από προβλήµατα, γιατί βλέ-
πεις έναν πανέµορφο χώρο, τεράστιο χώρο που κάποτε είχε χι-
λιάδες παιδιά, τώρα να έχει µερικές δεκάδες παιδιά, να έχει
εκπαιδευτικούς που έρχονται από την Ελλάδα διά του Υπουρ-
γείου Παιδείας και βλέπεις και µια κοινότητα, η οποία θέλει να
πειραµατιστεί, να κάνει αλλαγές. Τους βλέπεις να µιλάνε µε ένα
ελληνικό δηµόσιο πανεπιστήµιο που θέλει να στήσει παράρτηµα
στο Κάιρο και στην Αλεξάνδρεια εντός τους ελληνικού τετραγώ-
νου, το Πανεπιστήµιο Πατρών. Βλέπεις τη διάθεση αυτών των αν-
θρώπων να πειραµατιστούν.

Εγώ, λοιπόν, για αρχή θα εκφράσω την πίστη µου σε αυτές τις
προσπάθειες και θα πω ποιο είναι το κυριολεκτικό και ποιο το µε-
ταφορικό µάθηµα για µάς. Το κυριολεκτικό, προφανώς, έχει να
κάνει µε το δηµογραφικό και γενικότερα µε το πώς θα στηρί-
ξουµε γενικά τον Ελληνισµό. Το µεταφορικό έχει να κάνει µε την
εµµονή στις ίδιες συνταγές. Δεν µπορεί ο χώρος της παιδείας να
έχει τις τελευταίες δεκαετίες γίνει το απόλυτο πεδίο πολιτικής
αντιπαράθεσης της Ελλάδας και στο κάθε τι να µιλάµε µε συνθή-
µατα και να σκεφτόµαστε ποια είναι η µία και µοναδική αλήθεια
η οποία θα µας οδηγήσει σε συνθήκη να αντιµετωπίσουµε πολύ

µεγαλύτερα προβλήµατα εµείς και οι επόµενες γενιές από ό,τι
έχουµε να αντιµετωπίσουµε σήµερα.

Στην Αίγυπτο των εκατόν δέκα περίπου εκατοµµυρίων πολιτών
καταλαβαίνεις ότι εµείς σε ένα κράτος δέκα εκατοµµυρίων είµα-
στε µικροί σε αριθµούς για να είµαστε τόσο διχασµένοι και να
έχουµε τέτοιες διαφωνίες, ειδικά σε θέµατα που είναι υπαρξιακά
για την υπόσταση της χώρας. Ακριβώς γι’ αυτό, λοιπόν, και ανά-
µεσα σε άλλα, τόσο στο κοµµάτι που αφορά νέες νοµοθετικές
πρωτοβουλίες για τα σχολεία, τόσο στο κοµµάτι το οποίο αφορά
νέες νοµοθετικές πρωτοβουλίες για τα πανεπιστήµια ή για την
επαγγελµατική εκπαίδευση στην οποία θα έχουµε κι εκεί πρωτο-
βουλίες, θα ζητήσω από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης να κα-
ταθέσουν ολοκληρωµένες και κοστολογηµένες προτάσεις τις
οποίες µε πολύ παρρησία θα υιοθετήσουµε ως πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου Παιδείας, οπουδήποτε θα είναι συµβατές µε
τους αξιακούς στόχους τους οποίους έχουµε θέσει, ακριβώς
γιατί πρέπει να κινηθούµε γρήγορα και µπροστά.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κύριο Υπουργό. 

Έχει ζητήσει το λόγο για µια παρέµβαση ο κ. Γιαννούλης, Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.

Παρακαλώ, κύριε Γιαννούλη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Πολύ σύντοµα, κύριε Πρόεδρε, και

αν υπάρχει και χρονοδιαίρεση, θα έλεγα ότι είναι και ένα λεπτό
από τα τρία για να τα κρατήσουµε παρακαταθήκη.

Κύριε Υπουργέ, σε ένα λεπτό ξέρετε πραγµατικά είναι πολιτικά
ανέντιµο αυτό που κάνετε, µια λαθροχειρία που λέει εµείς δηµι-
ουργούµε µια εικόνα ιδανική για τα ελληνικά δηµόσια πανεπιστή-
µια και να πετάτε ως παγίδα µια σκέψη σας µε ένα πολύ
ευαίσθητο ζήτηµα που είναι ο Ελληνισµός της οικουµενικής Ελ-
λάδας, να καταλαµβάνετε πιθανή αρνητική στάση µας σε αυτό
που δεν περιγράφεται µε ακρίβεια. Δηλαδή, αυτό είναι, µε συγ-
χωρείτε πάρα πολύ, οι πολιτικές κουτοπονηριές. Προκαταλαµβά-
νετε ότι η Αντιπολίτευση, Αξιωµατική ή ελάσσων Αντιπολίτευση,
είναι εκ προοιµίου αρνητική για να δηµιουργήσετε εντυπώσεις.

Έτσι δηµιουργείτε την εντύπωση ότι έχουµε πολύ καλή προ-
οπτική να έρθει το Χάρβαρντ στην Ελλάδα, αλλά οι φοιτητικές
εστίες στη Θεσσαλονίκη παραµένουν τρώγλες, κύριε Υπουργέ.
Η φοιτητική λέσχη στη Θεσσαλονίκη λειτουργεί µε τριτοκοσµικό
τρόπο. Η ουσιαστική χρηµατοδότηση του ερευνητικού έργου και-
νοτοµίας είναι ακόµα χίµαιρα για τους Έλληνες φοιτητές και τους
Έλληνες ακαδηµαϊκούς.

Αλλάξτε ρότα πολιτικής προσέγγισης. Μη χρησιµοποιείτε
αυτές τις λαθροχειρίες. Δεν το αξίζει η παιδεία ως αξία για τον
τόπο και για τα παιδιά µας.

Κύριε Πρόεδρε, ενάµισι λεπτό αποµένει!
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κυρία

Ευθυµίου, έχετε τον λόγο.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Παρ’ ότι θα περίµενα να πάρει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος  του ΠΑΣΟΚ εδώ…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Βρε µανία µε το ΠΑΣΟΚ!
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Δεν έχουµε καµµία µανία. Απλά λέω ότι θα

περίµενα για τόσο σηµαντικά ζητήµατα, όπως το θέµα της παι-
δείας, που αφορά τη νέα γενιά, νοµίζω είναι κορυφαίο θέµα.

Όµως, εντάξει το ΠΑΣΟΚ µπορεί να πιστεύει ότι έρχεται µε
φόρα. Εγώ και κυρίως οι νέοι άνθρωποι δεν µπορούν να ξεχά-
σουν µε πόση φόρα µέσα σε µία νύχτα το «ναι» των µη κρατικών
πανεπιστηµίων έγινε «όχι». Αυτό νοµίζω ότι δεν µπορούν να το
ξεχάσουν.

Όπως επίσης, για την τοποθέτηση του κ. Γιαννούλη ότι εµείς
προκαταλαµβάνουµε. Όχι, δεν προκαταλαµβάνουµε τίποτα. Ε-
σείς είστε εκ προοιµίου δογµατικοί και ιδεοληπτικοί στα θέµατα
της ίδρυσης µη κρατικών πανεπιστηµίων. Είστε εκ προοιµίου δο-
γµατικοί και ιδεοληπτικοί.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Όχι διάλογο, παρα-

καλώ.
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ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Θα το κρίνουν. Απευθύνεστε στους νέους
ανθρώπους που θέλουν να µείνουν εδώ να σπουδάσουν στον
τόπο τους. Εκεί πρέπει να απευθυνθείτε, όχι σ’ εµένα, κύριε Γιαν-
νούλη.

Όλοι αξιολογούµαστε εδώ πέρα και αξιολογούµαστε γιατί
ακριβώς έρχεται εδώ ο Υπουργός και σας λέει περιµένετε, τα µη
κρατικά πανεπιστήµια θα τα δούµε, όπως ο νόµος λέει και οφεί-
λετε να το έχετε διαβάσει, τον Σεπτέµβριο του 2015. Ως τότε, ο
καθένας µπορεί να φαντάζεται οτιδήποτε. Εµείς, όµως, είµαστε
εδώ για να αξιολογήσουµε τις προτάσεις και πραγµατικά πιστεύω
ότι θα δοθεί µία άλλη εναλλακτική.

Όσο, δε, για τη διεθνοποίηση των κρατικών πανεπιστηµίων κι
εκεί δεν ακούσαµε ένα «µπράβο» για τα προγράµµατα που υπάρ-
χουν στα µεταπτυχιακά µε εξαιρετικά ξένα πανεπιστήµια. Αυτή
την πρόοδο δεν έχουµε ακούσει κάποιος να την επιδοκιµάζει.
Όπως δεν έχει ακουστεί ένα «µπράβο», µία θετική κρίση σε ό,τι
αφορά την πρόοδο που έγινε στα σχολεία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ανάγκη από «µπράβο» έχετε;
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Δεν έχουµε ανάγκη από «µπράβο», αλλά

είστε µονίµως «όχι» σε όλα. Είναι ένα ΠΑΣΟΚ αλά ΣΥΡΙΖΑ κι ένας
ΣΥΡΙΖΑ τσίριζα. Αυτό είναι κατά τη διάρκεια αυτής της συζήτησης
του προϋπολογισµού.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Δεν τσιρίζω. Ήρεµα µιλάµε.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Γιαννούλη, δεν καταλαβαίνετε ότι

έτσι, µε αυτούς τους έξι προϋπολογισµούς που θα έχουµε ψηφί-
σει εδώ, την έκτη ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση, ότι στην
οποία αποδοκιµάζετε τον ελληνικό λαό. Αυτό κάνετε µε αυτή σας
τη στάση. Τουλάχιστον σε κάποια ζητήµατα φανείτε λίγο πιο συ-
γκαταβατικοί, πιο συναινετικοί. Δηλαδή, τι έγινε; Πήραµε φέτος
εννέα χιλιάδες επτακόσιους ενενήντα δύο εκπαιδευτικούς για να
αλλάξουµε την αναλογία µεταξύ των αναπληρωτών; Αυτό δεν
ήταν ένα θετικό βήµα; Το ψηφιακό φροντιστήριο δεν είναι ένα θε-
τικό βήµα; Το ΙΒ δεν είναι ένα θετικό βήµα για την αντιµετώπιση
των ανισοτήτων και την ενίσχυση των ίσων ευκαιριών; Η µη χρήση
κινητών στα σχολεία, που απασχολεί όλους τους γονείς -και
µιλάω ως µητέρα δύο παιδιών- δεν µας απασχολεί; Αυτό δεν
έφερε θετικά αποτελέσµατα; Θα θέλαµε να ακούσουµε ένα «ναι»
σε αυτό, µία θετική κρίση.

Επίσης, οι τριάντα έξι χιλιάδες διαδραστικοί πίνακες. Εγώ πήγα
σε πάρα πολλά σχολεία της περιφέρειας µου. Ξέρετε πόσο θε-
τικό αντίκτυπο είχε αυτό και στους εκπαιδευτικούς; Εκπαιδευτικοί
µου το λένε αυτό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Στην ίδια εκλογική περιφέρεια είµα-
στε.

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κάντε µια βόλτα, κύριε Γιαννούλη, στα
σχολεία της Α’ Θεσσαλονίκης να σας πούνε πόσο θετικό αντί-
κτυπο είχε. Και οι εκπαιδευτικοί θα το πουν και οι µαθητές θα το
πουν.

Όπως επίσης για υποδοµές, ναι θέλουµε να κάνουµε υποδο-
µές. Είναι ένα πολύ µεγάλο πρόγραµµα το «Μαριέττα Γιαννά-
κου», 250 εκατοµµύρια. Και η αλλαγή του σχολικού κανονισµού,
όµως, για εµάς είναι πολύ σηµαντικό βήµα. Όχι µόνο για τα κι-
νητά.

Έχουν γίνει και άλλα βήµατα, η διάθεση των απουσιών σε αδι-
καιολόγητες και δικαιολογηµένες. Έχουν γίνει πιο αυστηρά τα
πειθαρχικά µέτρα που υπάρχουν µέσα στον κανονισµό αυτόν.

Και τέλος θα ήθελα να κλείσω µε µια πολύ µεγάλη προσπάθεια
που καταβάλλεται από το Υπουργείο Παιδείας, για την αντιµετώ-
πιση του ενδοσχολικού εκφοβισµού. Η πλατφόρµα στο µπούλινγκ
έχει φέρει αποτελέσµατα, όπως επίσης και το γεγονός ότι οι κοι-
νωνικοί λειτουργοί και οι ψυχολόγοι έχουν αυξηθεί σε ένα ποσο-
στό πάνω από 30% αυτή τη σχολική χρονιά.

Με τις σκέψεις, λοιπόν, αυτές θα περίµενα τουλάχιστον να
ακούσω κάποιες θετικές κρίσεις από εσάς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.

Ευθυµίου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-

ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, σαράντα δύο µαθητές και µαθήτριες και εννέα εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 11ο Δηµοτικό Σχολείο Αγίου Δηµη-
τρίου Αττικής, από το Δηµοτικό Σχολείων Καµαρών και από το
Δηµοτικό Σχολείο Περιβόλια Λάρνακας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Σας ευχόµαστε καλές γιορτές.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Μάντζο και στη συνέχεια στην
κ. Τζούφη.

Παρακαλώ, κύριε Μάντζο, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν ξέρω γιατί η καθ’ όλα συµπαθής και πολύ ικανή Κοινοβου-

λευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας αισθάνθηκε την
ανάγκη σε µία συζήτηση, η οποία γίνεται νοµίζω µε τη δέουσα
σοβαρότητα για ένα πράγµατι πολύ κρίσιµο πεδίο κοινωνικής πο-
λιτικής, όπως είναι η παιδεία, η εκπαίδευση, να κάνει µια τοποθέ-
τηση προκατασκευασµένη ίσως εναντίον του ΠΑΣΟΚ -σας έλειψε
µάλιστα ότι δεν κάναµε και παρέµβαση για να τα πείτε όλα αυτά-
και µάλιστα µε µια ένταση η οποία δεν προσήκει ούτε στη θέση
την οποία έχουµε πάρει σε όλα τα ζητήµατα εκπαίδευσης, µε
πρώτο το θέµα των πανεπιστηµίων, αλλά και σε όλη την εκπαι-
δευτική πολιτική, της Κυβέρνησης και διαχρονικά των κυβερνή-
σεων. Πρέπει να απαντήσω σε ορισµένα ζητήµατα τα οποία
θέσατε.

Πρώτα και κύρια, είπατε και είπε και ο κύριος Υπουργός και το
συνεχίσατε ότι θα πρέπει να περιµένουµε ως τον Σεπτέµβρη για
να δούµε τα µεγάλα και σπουδαία πανεπιστήµια της αλλοδαπής
που θα έρθουν να συµπράξουν µε τα δηµόσια πανεπιστήµια και
ως τότε -είπατε χαρακτηριστικά- πρέπει να περιµένουµε. Δεν
έχουµε να περιµένουµε. Έως τότε µετράµε ήδη ένα πανεπιστήµιο
ιδιωτικό από την Κύπρο, που ήρθε και µε ένα fund έφταιξε, ήδη,
ιδιωτική σχολή. Είναι ακριβώς αυτή η επένδυση για την οποία νο-
µοθετήσατε. Αυτό έγινε. Δικαιωνόµαστε. Με επίσηµα έγγραφα
της Επιτροπής Ανταγωνισµού και του Υπουργείου Παιδείας δι-
καιώνεται το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής για όλη την αντιπολίτευση
που άσκησε, τη δοµηµένη και τεκµηριωµένη πάνω στο ζήτηµα
αυτό.

Πάµε στο άρθρο 16 του Συντάγµατος. Κατ’ αρχάς άκουσα τον
κύριο Υπουργό σήµερα να µιλάει για µη κρατικά µη κερδοσκο-
πικά πανεπιστήµια. Σηµειώνεται αυτό. Εδώ ήµαστε, ο Στέφανος
Παραστατίδης εδώ, όλοι οι Βουλευτές µας, ο Πρόεδρος, ο Νίκος
Ανδρουλάκης, ρωτούσαµε. Το εννοείτε το «µη κρατικά, µη κερ-
δοσκοπικά πανεπιστήµια»; Ο Υπουργός Επικρατείας ο κ. Βορίδης
στην ίδια θέση καθόταν, κύριε Υπουργέ και έλεγε µόνο «µη κρα-
τικά». Το «µη κερδοσκοπικά» το άφηνε απ’ έξω. Θα συνεννοηθείτε
στην Κυβέρνηση τι ακριβώς θέλετε;

Να θυµίσω στο σηµείο αυτό κάτι πολύ κρίσιµο για τη δηµοκρα-
τία µας, όχι για τη Νέα Δηµοκρατία, για τη δηµοκρατία. Το επό-
µενο έτος υπάρχει δικαίωµα της Βουλής να γίνει αναθεωρητική,
να συζητήσει για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος. Αντί, λοι-
πόν, να µετράτε τις δήθεν ολιγωρίες του ΠΑΣΟΚ, το οποίο είναι
το µόνο κόµµα σε αυτόν τον τόπο που έχει είκοσι έτη κρυστάλ-
λινη θέση στο θέµα των πανεπιστηµίων, των µη κρατικών, µη κερ-
δοσκοπικών πανεπιστηµίων και κυρίως της ενίσχυσης του δηµο-
σίου πανεπιστηµίου -αυτή είναι η θέση του ΠΑΣΟΚ είκοσι έτη,
χωρίς ούτε µια µετατόπιση, όχι «κωλοτούµπα» ή «κυβίστηση»,
όπως λέγατε, µετατόπιση, εκατοστό, αυτή είναι η θέση-, µετρη-
θείτε εσείς µεταξύ σας και στις θέσεις τις οποίες έχετε κατά και-
ρούς λάβει, που είναι τελείως διαφορετικές και ελάτε µετά να
κάνετε διάλογο.

Και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε, µε το θέµα του διαλόγου,
επειδή άκουσα για τον διάλογο. Ξέρετε, πριν από το σχέδιο
νόµου για τα πανεπιστήµια δεν υπήρξε κανένας διάλογος, ούτε
µε τα κόµµατα, ούτε µε την εκπαιδευτική κοινότητα. Σας λέγαµε
ότι το 2024 εν όψει της αναθεώρησης, αν αυτή ανοίξει, έπρεπε
να είναι έτος εθνικού διαλόγου για την παιδεία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Δεν θα κάνετε µαθήµατα διαλόγου στο ΠΑΣΟΚ, το οποίο είναι
το µοναδικό κόµµα το οποίο έχει αποδείξει πώς γίνεται διάλογος
για εκπαιδευτικές µεταρρυθµίσεις στην πατρίδα µας. Προτάσεις
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και έχουµε και τις τεκµηριώνουµε και µεταφέρουµε διεθνείς βέλ-
τιστες πρακτικές και είµαστε εδώ για τους πολίτες που περιµέ-
νουν προτάσεις, όχι για µια Κυβέρνηση που κάνει προσχηµατική
επίκληση και χρήση του διαλόγου µόνο όταν την βολεύει.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει η κ. Τζούφη, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος από τη Νέα Αρι-
στερά.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κύριε Υπουργέ, χθες είχα την ευκαιρία να
συναντηθώ µε τους εκπροσώπους της ΠΟΣΔΕΠ, τους οποίους
έχετε συναντήσει, απ’ ό,τι µάθαµε µόνο µία φορά και στους οποί-
ους αρνείστε να κάνετε έναν ουσιαστικό διάλογο που θα µπο-
ρούσε να γίνει µέσω της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων και
που δεν έγινε σε κανένα από τα προηγούµενα νοµοσχέδια. Ο
ίδιος ο προϋπολογισµός σας αποδεικνύει µε την πολύ µικρή αύ-
ξηση των δαπανών κατά µόνο 0,9% ότι οι ανάγκες που υπάρχουν
δεν εξασφαλίζουν την αναβάθµιση του εκπαιδευτικού συστήµα-
τος. Το ίδιο µάλιστα προκύπτει και από το πρόγραµµα δηµοσίων
επενδύσεων και το Ταµείο Ανάκαµψης που βλέπουµε µια µείωση
κατά 7,6%. Η ουσία είναι, όµως, ότι τα χρήµατα που δίνετε στα
πανεπιστήµια δεν καλύπτουν τις λειτουργικές ανάγκες των πανε-
πιστηµίων. Σας το έχουν θέσει επανειληµµένα και παρ’ όλα αυτά
συνεχίζετε να µιλάτε για στήριξη του δηµόσιου πανεπιστηµίου.

Καµαρώσατε ότι έχει αυξηθεί ο αριθµός των µελών ΔΕΠ. Υπάρ-
χει σοβαρότατο πρόβληµα και το ξέρετε. Αυτό που έγινε είναι ότι
είχατε αρνηθεί αυτά τα χρόνια να υλοποιήσετε έναν νόµο ψηφι-
σµένο, τον νόµο ένα προς ένα, ο οποίος έδινε τη δυνατότητα της
αντικατάστασης των µελών ΔΕΠ και έγιναν κάποιοι πιο µαζικοί
διορισµοί από τα προηγούµενα χρόνια και εµφανίζεται πράγµατι
ένα τέτοιο νούµερο, ενώ ξέρετε πολύ καλά ότι πήρατε θέσεις από
το Εθνικό Σύστηµα Υγείας άγονες και τις δώσατε στις ιατρικές
σχολές. Φυσικά τα πανεπιστήµια δεν µπορούν να λειτουργήσουν
µόνο µε τα µέλη ΔΕΠ, αλλά χρειάζονται πολύ περισσότερο προ-
σωπικό διοικητικό και λοιπό, ώστε να µπορούν να ανταποκριθούν
στις πολύ µεγάλες τους ανάγκες.

Όλα αυτά που λέτε για στήριξη του δηµόσιου πανεπιστήµιου
δεν ισχύουν και βεβαίως γι’ αυτό και το πολύ µεγάλο πάθος να
µας µιλήσετε για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια, έναν νόµο τον οποίο
ψηφίσατε και που ξέρετε ότι είναι αντισυνταγµατικός και που
αυτή τη στιγµή έχουν προσφύγει τόσο η ΠΟΣΔΕΠ όσο και πανε-
πιστηµιακοί δάσκαλοι στο Συµβούλιο Επικρατείας για την αντι-
συνταγµατικότητα του, παρ’ όλα αυτά επιµένετε. Από την άλλη
µεριά η ΕΘΑΑΕ που είχε δεσµευτεί ότι θα ελέγξει τα προγράµ-
µατα σπουδών, τα προσόντα αυτών που θα υπηρετήσουν σε
αυτά τα ιδιωτικά πανεπιστήµια, δεν έχει κάνει τίποτε σε αυτή την
κατεύθυνση. Εποµένως, έχετε επιλέξει από τη µια µεριά την ου-
σιαστική υποχρηµατοδότηση και υποβάθµιση του δηµόσιου πα-
νεπιστήµιου για να αναδείξετε έναν χώρο ιδιωτικής εκπαίδευσης.

Και τι άλλο κάνετε; Ζητάτε να διαγραφούν οι φοιτητές από τα
ελληνικά πανεπιστήµια που συµπληρώνουν το όριο. Εδώ σύµ-
φωνα µε τα στοιχεία είναι γύρω στο 40% αυτό το ποσοστό των
παιδιών. Ξέρετε ότι οι οικονοµικές δυσκολίες οι οποίες υπάρχουν
αλλά και άλλα σοβαρά θέµατα δηµιουργούν σοβαρό πρόβληµα
που παρατείνεται η φοίτηση -δεν είναι κάτι πρωτοφανές. Συµβαί-
νει σε όλα τα ευρωπαϊκά πανεπιστήµια- αλλά δεν γίνονται δια-
γραφές. Δηµιουργούνται προδιαγραφές και προϋποθέσεις να
στηρίξουµε αυτό το φοιτητικό δυναµικό. Και τι άλλο κάνετε; Τους
λέτε «πάρτε τις πιστωτικές µονάδες και µπορείτε, αν έχετε τα
χρήµατα, να πάτε να υπηρετήσετε ή να φοιτήσετε και να ολοκλη-
ρώσετε τις σπουδές σας στα ιδιωτικά πανεπιστήµια», τα οποία
έχετε ιδρύσει. Εποµένως, ο προσανατολισµός σας είναι πάρα
πολύ συγκεκριµένος.

Όσον αφορά, δε, τα ζητήµατα της αριστείας κατέθεσα στην
οµιλία µου την ανακοίνωση της ΠΟΣΔΕΠ για τον αδιαφανή απο-
λύτως τρόπο µε τον οποίο αξιολογήθηκαν copy paste όλες οι
ερευνητικές προτάσεις που χρηµατοδοτούνται από το Ταµείο
Ανάκαµψης, όπου έχει καταλυθεί η διαφάνεια, η αξιοκρατία και
η αντικειµενικότητα, σύµφωνα µε την ανακοίνωση της ΠΟΣΔΕΠ,
πράγµα που αποτρέπει σαφώς τους άλλους πανεπιστηµιακούς
να δουλέψουν πολύ σκληρά σε αυτήν την κατεύθυνση. Εποµένως
και στα ζητήµατα αυτά υπάρχει σοβαρότατο πρόβληµα.

Και ένα τελευταίο. Τι κάνετε στις άλλες βαθµίδες της εκπαί-
δευσης; Επιστρατεύετε συνταξιούχους εκπαιδευτικούς για να
µπαλώσουν τα κενά, διότι έχετε κενά σε σηµαντικές περιοχές κα-
θόσον οι αναπληρωτές καθηγητές εκτός από τον χαµηλό επιµί-
σθιο, υποχρεώνονται να περιοδεύουν σε διάφορα σχολεία και για
τις µητέρες αναπληρώτριες δεν υπάρχουν ειδικά µέτρα αντιµε-
τώπισης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκληρώ-
στε.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Εποµένως, ενώ διορίζονται, πάνω από χί-
λιους από αυτούς έχουν παραιτηθεί. Και τι κάνετε; Διορίζετε συ-
νταξιούχους εκπαιδευτικούς.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε, κύ-

ριε Υπουργέ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-

µάτων και Αθλητισµού): Κατ’ αρχάς, κύριε Πρόεδρε, θέλω να ξε-
κινήσω ζητώντας συγγνώµη από τον κ. Γιαννούλη. Και αυτό γιατί
είπατε ότι δηµιουργώ την ψευδαίσθηση ότι θα έρθει το Harvard
στην Ελλάδα, σωστά; Πράγµατι δεν έρθει το Harvard. Το Yale
έχει καταθέσει πρόταση σύµπραξης µε το Πανεπιστήµιο Αθηνών,
το Πανεπιστήµιο της Καλιφόρνια έχει καταθέσει πρόταση, το
Eteha έχει καταθέσει πρόταση, το Πανεπιστήµιο της Νέας Υόρ-
κης έχει καταθέσει πρόταση και περίπου άλλα δεκαπέντε που δεν
θυµάµαι και οι οποίες θα αξιολογηθούν. Οπότε θα τις δείτε µε τα
ίδια σας τα µάτια.

Σε ό,τι αφορά τις εστίες, αυτή η Κυβέρνηση βρήκε δέκα χιλιά-
δες κλίνες περίπου µαζί µε τις πρόσθετες, όχι µόνο της αµιγείς
κλίνες των εστιών, και δηµιούργησε το µεγαλύτερο πρόγραµµα
ΣΔΙΤ για την ανέγερση νέων εστιών. Θα πάµε στις είκοσι χιλιάδες
κλίνες. Εσείς το κάνατε; Ταυτοχρόνως να πω ότι αυτή η Κυβέρ-
νηση επιδοτεί τη φοιτητική στέγη και το κάνει περισσότερο για
τα πανεπιστήµια της περιφέρειας από πέρυσι. Άρα να µη βιαζό-
µαστε να εξάγουµε κρίσεις, ειδικά όταν τα πεπραγµένα µας είναι
αντιφατικά µε αυτά που λέµε θα σας έλεγα.

Τώρα, σε ό,τι αφορά το ΠΑΣΟΚ, λέτε το εξής ένα µη κρατικό
πανεπιστήµιο έκανε αίτηση. Δεν θέλετε προφανώς να καταλά-
βετε, όπως είχαµε πει και στην τότε συζήτηση, ότι αυτό έγινε δυ-
νάµει του θεσµικού πλαισίου που υπήρχε πριν, όπως το ξέρετε
πάρα πολύ καλά. Αυτό είναι που πήγαµε να θεραπεύσουµε, γιατί
όλο αυτό γινόταν ανεξέλεγκτα. Και τώρα έρχονται και µπαίνουν
κανόνες.

Λέτε για το κοµµάτι των µη κερδοσκοπικών. Μα συγγνώµη,
αυτή η Κυβέρνηση νόµο για µη κερδοσκοπικά δεν ψήφισε; Αντι-
φατική είναι η δικιά σας θέση, η οποία άλλαξε πέντε, έξι φορές
εκείνη την εβδοµάδα στη Βουλή. 

Και µιας και µιλάµε για αλλαγές, κύριε Μάντζο, τώρα που εί-
µαστε εδώ και σας βρήκα, να σας θέσω το εξής ερώτηµα: Χτες
ο τοµέας παιδείας του ΠΑΣΟΚ έκανε µία ανακοίνωση, την οποία
και θα καταθέσω στα Πρακτικά. Λέει: «ΠΑΣΟΚ για το ΙΒ στα πρό-
τυπα σχολεία: ο κ. Πιερρακάκης λειτουργεί ως προωθητής ξένων
προγραµµάτων». Αυτό ανέβηκε –και το καταθέτω και αυτό στα
Πρακτικά- στα εκπαιδευτικά site και µετά κατέβηκε και καταλα-
βαίνω γιατί κατέβηκε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού κ. Κυριάκος Πιερρακάκης καταθέτει για τα Πρακτικά
τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Το θεσµικό πλαίσιο για το ΙΒ ποιος το ψήφισε; Το ψήφισε ο
Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης µε Υπουργό Παιδείας Κυ-
ριάκο Πιερρακάκη επί κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας; Το θε-
σµικό πλαίσιο έχει ψηφιστεί το 1995. Πρωθυπουργός ήταν ο
Ανδρέας Παπανδρέου και Υπουργός Παιδείας ο Γιώργος Παπαν-
δρέου και προέβλεπε ένα θεσµικό πλαίσιο για τα ιδιωτικά και τα
δηµόσια σχολεία. Αυτό, δηλαδή, το οποίο κατηγορεί ο τοµέας
παιδείας του ΠΑΣΟΚ είναι η διάταξη που φέρατε εσείς. Και
ερωτώ τώρα, αυτή τη στιγµή: µε τη δική σας διάταξη αυτό κατέ-
ληξε να εφαρµόζεται µόνο σε δεκατρία ιδιωτικά σχολεία. Εµείς
ερχόµαστε να το βάλουµε στα δηµόσια. Ποια είναι η θέση σας
ακριβώς ως κόµµα για το συγκεκριµένο θέµα; Ναι, όχι ή κάτι άλλο
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ή θα έχουµε repeat αυτό που είχαµε στα µη κρατικά πανεπιστή-
µια, τις πέντε, έξι αλλαγές, τα πέντε, έξι slalom;

Θα περιµένω να την ακούσω.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Οι επόµε-
νοι οµιλητές είναι οι εξής: ο κ. Βρεττάκος, ο κύριος Υπουργός, κ.
Δένδιας, ο κ. Μπάρκας, ο κ. Στύλιος και ο κ. Κατσιβαρδάς.

Ελάτε, κύριε Βρεττάκο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΡΕΤΤΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διανύοντας τον

έκτο χρόνο διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, συζητάµε σή-
µερα έναν προϋπολογισµό που θα µας βάλει στο δεύτερο µισό
του αιώνα, µετά τη Μεταπολίτευση.

Φέτος είναι τα πενήντα χρόνια από τη Μεταπολίτευση και µε
τον προϋπολογισµό αυτόν θα µπούµε στο πεντηκοστό πρώτο
έτος, µία χρονολογία από τότε που επέστρεψε η δηµοκρατία
στον τόπο που τη γέννησε.

Είναι ιδιαίτερα σηµαντικό να αποτιµήσουµε σε βάθος τα σωστά
και τα λάθη αυτής της µακράς ιστορικής χρονικής περιόδου, για
να βγάλουµε συµπεράσµατα που θα µας βοηθήσουν να χτίσουµε
πάνω σε σωστά, αλλά και πολύ σηµαντικό να µην επαναλάβουµε
τα λάθη. Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως λέει µια γνω-
στή φράση «ο λαός που ξεχνάει την ιστορία του είναι καταδικα-
σµένος να την ξαναζήσει». Η Μεταπολίτευση αδιαµφισβήτητα
ήταν µία από τις καλύτερες περιόδους στην ιστορία του νεοελ-
ληνικού κράτους. Εδραιώθηκε η δηµοκρατία, αυξήθηκαν ραγδαία
τα εισοδήµατα των Ελλήνων πολιτών, αναπτύχθηκε η χώρα, µπή-
καµε στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στη συνέχεια στην Ευρωζώνη,
ζήσαµε τουλάχιστον τριάντα πέντε χρόνια ένα ξέφρενο πάρτι που
συνεχώς αυξανόταν η κατανάλωση µε θεαµατικά γρήγορους
ρυθµούς.

Όλο αυτό, όµως, το ξέφρενο πάρτι που ζήσαµε στα χρόνια της
Μεταπολίτευσης ήρθε µια µέρα και έσκασε µε αποτέλεσµα η
χώρα να φτάσει τελικά στα όρια της χρεοκοπίας. Μια χρεοκοπία
που ήρθε να µας προσγειώσει ανώµαλα και να καταλάβουµε ότι
το πάρτι αυτό που ζούσαµε τόσα χρόνια έχει τελειώσει άδοξα.
Τα λάθη της Μεταπολίτευσης που οδήγησαν τελικά στην κατάρ-
ρευση δεν πρέπει σε καµµία περίπτωση να τα επαναλάβουµε. Το
ότι η χώρα για πάρα πολλά χρόνια κατανάλωνε περισσότερα από
όσα παρήγαγε ήταν η πηγή του προβλήµατος. Ένα πολιτικό σύ-
στηµα ακραίας πόλωσης και διχασµού µε τον λαϊκισµό και τη δη-
µαγωγία να επικρατούν σχεδόν παντού, κυρίως µε ευθύνη του
ΠΑΣΟΚ το οποίο συµπαρέσυρε και τα υπόλοιπα κόµµατα σε
αυτό, µε τις µεταρρυθµίσεις να µην προχωρούν, µε τους θεσµούς
να ατονούν, να µην αναλαµβάνουν οι κυβερνήσεις, πλην ελαχί-
στων εξαιρέσεων, το πολιτικό κόστος να κάνουν το σωστό, τα κοι-
νοτικά πακέτα στήριξης να δαπανώνται µε λάθος τρόπο. Ένα
κράτος που συνεχώς διογκωνόταν µε τους συνεχείς διορισµούς
που γίνονταν και µια κοινωνία που ουσιαστικά έκλεβε από την
ευηµερία των παιδιών της, από την ευηµερία των επόµενων γε-
νεών. Και µετά από όλα αυτά ήρθε η δεκαετής οικονοµική κρίση
σκληρής λιτότητας, που είδαµε τους νέους να φεύγουν στο εξω-
τερικό, είδαµε επιχειρήσεις να κλείνουν, την ανεργία να αυξάνε-
ται, να µπαίνουµε σε µια πολύ δύσκολη κατάσταση που όλοι µας
θέλουµε να ξεχάσουµε. Και εκεί που πήγαµε να βγούµε από την
κρίση, πάλι ένα κύµα λαϊκισµού, αυτή τη φορά µε τον ΣΥΡΙΖΑ,
ήρθε για να µας πει ότι µε µια µαγική λύση θα λύσει όλα τα προ-
βλήµατα. Και οι πολίτες το πίστεψαν, αλλά και πάλι καταλήξαµε
σε µνηµόνια και περισσότερη λιτότητα. Και στη συνέχεια ο λαός
αφού είδε όλα αυτά και τις αυταπάτες, οι οποίες λίγο έλειψε να
µας πετάξουν στα βράχια και να καταστρέψουν τη χώρα, αποφά-
σισε να δώσει εντολή σε αυτή την Κυβέρνηση και στον Κυριάκο
Μητσοτάκη, που ερχόταν µε ένα µετρηµένο και κοστολογηµένο
πρόγραµµα, να κάνει µια συµφωνία αλήθειας µε τους πολίτες,
µια συµφωνία που τιµήσαµε κατά την πρώτη τετραετία, µε απο-
τέλεσµα στις εκλογές του 2023 να έχουµε επιτέλους το τέλος
του λαϊκισµού, να έχουµε το παράδοξο στη Μεταπολίτευση, µία
κυβέρνηση να παίρνει µεγαλύτερο ποσοστό σε δεύτερες εκλογές
τάζοντας λιγότερα, σε αντίθεση µε µια Αντιπολίτευση, η οποία
είχε φυτέψει λεφτόδεντρα και έταζε τα πάντα στους πάντες ανεύ-
θυνα.

Όλα αυτά, κυρίες και κύριοι, τα λέω γιατί πιστεύω ότι αυτός ο
προϋπολογισµός που συζητάµε σήµερα έχει µια βαθιά ιστορική
µνήµη όλων αυτών των γεγονότων. Στον πυρήνα του συµπυκνώ-
νει τα συµπεράσµατα από όλη αυτή τη µακρά περίοδο της χώρας
µας. Όσο η Νέα Δηµοκρατία του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει την
ευθύνη διακυβέρνησης του τόπου δεν θα παίξουµε ποτέ µε το
µέλλον των επόµενων γενεών, δεν θα εφαρµόσουµε ανεύθυνες
πολιτικές για να γίνουµε πρόσκαιρα αρεστοί, αδιαφορώντας για
το τι θα γίνει στο µέλλον, δεν θα φοβηθούµε να αναλάβουµε το
πολιτικό κόστος και να υλοποιήσουµε µεταρρυθµίσεις που ξεβο-
λεύουν τους λίγους, αλλά ευνοούν τους πολλούς. Με λίγα λόγια
δεν πρόκειται να επαναλάβουµε λάθη του παρελθόντος.

Έχουµε µπροστά µας λοιπόν, έναν προϋπολογισµό σύνεσης
που νοικοκυρεύει ακόµα περισσότερο τα δηµόσια οικονοµικά,
είναι ισοσκελισµένος, αναπτυξιακός και δίνει µέρισµα από την
ανάπτυξη στους συµπολίτες µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτα από όλα εµείς οι ίδιοι
αναγνωρίζουµε ότι υπάρχουν πολλά σηµαντικά προβλήµατα σή-
µερα στην ελληνική κοινωνία, ότι υπάρχουν συµπολίτες µας και
ειδικά από τα χαµηλά στρώµατα που τα βγάζουν πέρα δύσκολα.
Σας µιλάω εγώ που πολιτεύονται και ζω σε µια περιοχή όπως είναι
η Β’ Πειραιά, όπου πολλοί συµπολίτες µου λόγω του συσσωρευ-
µένου πληθωρισµού και της ακρίβειας αντιµετωπίζουν µια δύ-
σκολη καθηµερινότητα. Αυτούς τους πολίτες, όµως, τους κοιτάµε
στα µάτια και τους λέµε την αλήθεια. Δεν υπάρχει καµµία µαγική
λύση που θα επαναφέρει τους µισθούς, τα εισοδήµατα και τη ζωή
µας εκεί που ήταν πριν από χρόνια πριν έρθει η µεγάλη οικονο-
µική κρίση. Δεν γίνεται αυτό µε το πάτηµα ενός κουµπιού. Αυτό
γίνεται µε την εφαρµογή µιας σταθερής πολιτικής που σταδιακά
βελτιώνει τα πράγµατα. Γι’ αυτό πέρα από τους συµπολίτες µας
που πιέζονται, βλέπουµε και την άλλη όψη του νοµίσµατος, ότι
σε µια περιοχή όπως η Β’ Πειραιά, που ήταν πρωταθλήτρια σε
όλη την Αττική στην ανεργία, οι άνεργοι βρίσκουν δουλειά, οι επι-
χειρήσεις ανοίγουν, οι µισθοί αργά αλλά σταθερά αυξάνονται και
ο κατώτατος και ο µέσος.

Βλέπω ζευγάρια να αποκτούν σπίτι από το πρόγραµµα «Σπίτι
µου 1» και να περιµένουν το πρόγραµµα «Σπίτι µου 2» που έρχε-
ται µε αυτόν τον προϋπολογισµό, προκειµένου να αποκτήσουν
ένα σπίτι και να µπορέσουν να κάνουν την οικογένειά τους εδώ.
Και εκεί που δεν είχαµε καµµία οικοδοµική δραστηριότητα,
βλέπω οικοδοµές να γίνονται και να ξεκινάει πάλι η ατµοµηχανή
της οικονοµίας µας.

Βήµα-βήµα, λοιπόν, βλέπουµε ότι γίνονται θετικά πράγµατα
που πηγαίνουν τη χώρα µπροστά. Και όσο και αν η Αντιπολίτευση
έρχεται να µας πει για άλλη µια φορά την ίδια κασέτα, ότι δηλαδή
όλα στη χώρα είναι µαύρα και τίποτα δεν γίνεται σωστά, έρχεται
η ίδια η πραγµατικότητα να τους διαψεύσει. Και πιστέψτε µε, το
2025 θα είναι µια εξαιρετική χρονιά για τη χώρα µας. Οι µισθοί
και τα εισοδήµατα θα συνεχίσουν να αυξάνονται µε σταθερό
ρυθµό. Οι φόροι θα συνεχίσουν να µειώνονται. Η ανεργία θα µει-
ώνεται. Το δηµόσιο χρέος θα µειώνεται. Ο πληθωρισµός και η
ακρίβεια θα συνεχίσουν να µειώνονται, ενώ παράλληλα οι επεν-
δύσεις θα αυξάνονται, οι εξαγωγές θα αυξάνονται, ο τουρισµός
θα πηγαίνει καλύτερα.

Επίσης, θα ολοκληρώνονται το ένα πίσω από το άλλο τα έργα
του Ταµείου Ανάκαµψης. Τα νοσοκοµεία θα ανακαινίζονται. Τα
κέντρα υγείας θα ανακαινίζονται. Περισσότεροι γιατροί και νοση-
λευτές θα είναι στα νοσοκοµεία µας. Θα υλοποιούνται προγράµ-
µατα προληπτικής ιατρικής για όλον τον πληθυσµό. Τα δηµόσια
σχολεία και τα πανεπιστήµια θα ανακαινίζουν τις υποδοµές τους.
Νέες φοιτητικές εστίες θα κατασκευαστούν µέσω ΣΔΙΤ. Μη κρα-
τικά πανεπιστήµια θα ανοίξουν στη χώρα µας τον Σεπτέµβριο του
2025. Το Κτηµατολόγιο θα τελειώσει. Τα Τοπικά Χωροταξικά Σχέ-
δια το ένα πίσω από το άλλο θα ολοκληρώνονται. Οι δράσεις για
το δηµογραφικό µε το στρατηγικό σχέδιο που καταθέσαµε, στα-
διακά θα αρχίσουν να εφαρµόζονται. Και πολλά άλλα καλά θα γί-
νουν µέσα στο 2025, που για να τα πούµε δεν φτάνει ο χρόνος.

Εσείς απλά, κύριοι της Αντιπολίτευσης, θα παρακαλάτε, όπως
κάνετε πάντα, να αποτύχει η χώρα, µήπως και κάποια στιγµή οι
πολίτες έρθουν µε το µέρος σας και γίνετε κυβέρνηση.

Μέσα στη µιζέρια αυτή, λοιπόν, σας προσπερνάνε οι ίδιες οι
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εξελίξεις και σας προσπερνάµε και εµείς οι ίδιοι. Πάµε µπροστά,
κοιτάµε το µέλλον µε αισιοδοξία και υπερψηφίζουµε άλλον έναν
προϋπολογισµό που έρχεται ως µέρος µιας συνολικής πολιτικής,
για να φτιάξει µια χώρα καλύτερη για όλες τις Ελληνίδες και
όλους τους Έλληνες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε πολύ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν ολοκλή-

ρωσε αυτά που θα κάνουν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Μπάρκα, εδώ θα είστε να τα ακούσετε όλα.
Τώρα τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Δένδιας.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην εισήγησή µου ιδίως για τις

δαπάνες που εµπεριέχει ο προϋπολογισµός για το Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας πρέπει κατ’ αρχάς να απαντήσω σε ένα βασικό
ερώτηµα το οποίο τέθηκε στην Αίθουσα. Είναι µεγάλες αυτές οι
δαπάνες; Οι δαπάνες θα µπορούσαν να θεωρηθούν µεγάλες, µι-
κρές, επαρκείς, ανεπαρκείς, οτιδήποτε, αλλά όποιος τοποθετεί-
ται γι’ αυτό πρέπει να εξηγήσει επί τη βάσει ποιων κριτηρίων τις
σταθµίζει.

Εγώ θα σας προτείνω το ένα και βασικό κριτήριο, αφού κά-
νουµε µια κατ’ αρχάς παραδοχή. Απειλείται η χώρα, ναι ή όχι; Και
από ποιον προέρχεται η βασική απειλή κατά της χώρας; Μπο-
ρούµε να συµφωνήσουµε όλοι ότι η γειτονική µας χώρα έχει εκ-
πεφρασµένο «casus belli» (αιτία πολέµου) εναντίον της πατρίδας
µας, εάν αυτή ασκήσει νόµιµα δικαιώµατα, ναι ή όχι; Μπορούµε
να συµφωνήσουµε ότι επιχειρεί να επιβάλει το παράνοµο και ανύ-
παρκτο τουρκολυβικό µνηµόνιο και διά της βίας, ναι ή όχι; 

Εάν αυτό είναι αλήθεια, τότε σας καλώ σε µια απλή σύγκριση
αριθµών. Ποιο είναι το ποσό που χαλά η γειτονική µας χώρα για
εξοπλιστικά το 2025; Θα σας δώσω εγώ την απάντηση. Είναι 26,8
δισεκατοµµύρια, δεκατέσσερις φορές ό,τι δαπανά η Ελλάς.

Ακούγονται πολύ υπερβολικές οι εξοπλιστικές δαπάνες της
χώρας, κυρίες και κύριοι; Ακούγονται εκτός µέτρου;

Έρχοµαι τώρα στον τρόπο αξιοποίησης του υστερήµατος του
Έλληνα φορολογούµενου, της προσπάθειας δηλαδή να γεφυρω-
θεί το τεράστιο χάσµα του 1:14 που έρχεται δίπλα σε ένα άλλο
χάσµα του 1:10 πληθυσµιακά. Υπάρχει µια πλήρως διαφορετική
αντίληψη, την οποία εµπεριέχει η «Ατζέντα 2030». Εάν δεν υπάρ-
ξει µια πλήρως διαφορετική αντίληψη, το χάσµα αυτό δεν γεφυ-
ρώνεται.

Υπάρχουν και άλλες παράµετροι, όπως η νέα υποχρέωση των
Ενόπλων Δυνάµεων εξαιτίας των φαινοµένων από τη θέρµανση
του περιβάλλοντος να συντρέχουν στις φυσικές καταστροφές µε
τη δηµιουργία της Ειδικής Διεύθυνσης Φυσικών Καταστροφών.
Όµως, δεν µπαίνω σε αυτά. Μπαίνω στη βασική ανάγκη να παρέ-
χουν ασφάλεια στην ελληνική κοινωνία.

Απαιτείται µία εντελώς νέα προσέγγιση και αυτό κρύβεται πίσω
από τα νούµερα αυτού του προϋπολογισµού. Κατ’ αρχάς, στα ζη-
τήµατα που έχουν να κάνουν µε την επιλογή των εξοπλιστικών
και τη µορφή των νέων όπλων, η κύρια κατεύθυνση είναι η χώρα
να µπει στον αιώνα της καινοτοµίας. Ήδη, η Εθνική Αντιπροσω-
πεία έχει ψηφίσει το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας,
αυτό το οποίο µαζί µε τη Διεύθυνση Καινοτοµίας που έχει δηµι-
ουργηθεί το 2024 στις Ένοπλες Δυνάµεις ενώνει τις ανάγκες των
Ενόπλων Δυνάµεων µε το ελληνικό περιβάλλον καινοτοµίας και
µοχλεύει, ώστε οι δαπάνες αυτές να γίνουν και οικονοµική ανά-
πτυξη, να γίνουν και εξαγώγιµα προϊόντα.

Το ΕΛΚΑΚ είναι κάτι το εξαιρετικά αισιόδοξο. Προχθές οργα-
νώσαµε το πρώτο συµπόσιο µαζί µε τους Γάλλους συµµάχους
και εταίρους µας. Το ΕΛΚΑΚ οργάνωσε έναν διαγωνισµό εν όψει
αυτού του συµποσίου, στο οποίο µετείχε το ελληνικό αµυντικό
σύστηµα καινοτοµίας. Ποια ήταν η ερώτηση που τέθηκε από το
ΕΛΚΑΚ για τις επιχειρησιακές µας ανάγκες; Πώς µπορεί να κυ-
βερνηθεί επιθετικά ή να αντιµετωπιστεί αµυντικά µεγάλο σµήνος
drones UAV; Φαντάζεστε τη λογική του ερωτήµατος. Ξέρετε
πόσες ελληνικές επιχειρήσεις έδωσαν απάντηση; Απάντησαν

εκατόν σαράντα µία και από αυτές, σαράντα αξιολογήθηκαν ως
εξαιρετικά σοβαρές.

Μπαίνουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια νέα εποχή,
στην οποία µπορούµε να παράγουµε και να παρέχουµε λύσεις
στα αµυντικά µας προβλήµατα, πέραν της παλιάς λογικής: «Πάω
και αγοράζω µόνο από το εξωτερικό». Και το πιο περήφανο πα-
ράδειγµα µέσα σε ελάχιστο χρονικό διάστηµα είναι ο «Κένταυ-
ρος», το αντι-drone σύστηµα το οποίο δοκιµάστηκε σε πραγ-
µατικές συνθήκες πολέµου στον Κόλπο και πλέον θα αποτελέσει
το βασικό αντίπαλο όπλο των φρεγατών µας και των ελληνικών
Ενόπλων Δυνάµεων.

Όµως, πέρα από την καινοτοµία, χωρίς την οποία δεν υπάρχει
λύση σήµερα και µην κοροϊδευόµαστε, προχωράµε σε µια αντί-
ληψη νέων πλατφορµών πολλαπλών δυνατοτήτων, αλλά µε οµο-
γενοποίηση, ώστε να µην πετάµε χρήµατα από το παράθυρο. Σας
είπα σε προηγούµενη τοποθέτησή µου για την Ελληνική Αεροπο-
ρία ότι από τους πολλούς τύπους αεροσκαφών που έχουµε –
οκτώ σήµερα- πηγαίνουµε σε µια Αεροπορία τριών µόνο τύπων,
δηλαδή 4,5 και 5ης γενιάς.

Όµως, πάµε και σε µια άλλη πολύ πιο προχωρηµένη αντίληψη.
Δηµιουργούµε θόλο αντιαεροπορικής και αντι-drone προστασίας
πάνω από την πατρίδα και ελευθερώνουµε την Αεροπορία µας
από την υποχρέωση της αντιαεροπορικής άµυνας, ώστε να λει-
τουργήσει ως πολλαπλασιαστής ισχύος και όχι ως αµυντικό µόνο
εργαλείο.

Παράλληλα, δηµιουργούµε τείχος πυραυλικό στο Αιγαίο, για
να µην είναι ανάγκη τα µεγάλα µας πλοία, οι µεγάλες µας πλατ-
φόρµες, οι Belharra του ενός δισεκατοµµυρίου, να επιχειρούν
στα στενά νησιά του Αιγαίου, δηλαδή να µην πάθουµε µόνοι µας
αυτό που έκανε ο Θεµιστοκλής στους Πέρσες όταν έβαλε τα βα-
πόρια του στη Σαλαµίνα.

Και επίσης, µε αυτή την αντίληψη σώζουµε δισεκατοµµύρια.
Προχωράµε σε µια πλήρη νέα δοµή των Ενόπλων Δυνάµεων. Πα-
ρουσιάστηκε, ήδη, στην αρµόδια Επιτροπή, περνάει από το
ΚΥΣΕΑ πριν από τα Χριστούγεννα. Την ακολουθεί, διότι έτσι ο
νόµος, το νέο εξοπλιστικό της δεκαετίας. Πρώτη φορά που θα
κατατεθεί εξοπλιστικό δεκαετίας στη νεότερη ελληνική ιστορία.

Η νέα δοµή, επίσης, έχει µία τελείως διαφορετική αντίληψη, λι-
γότερες µονάδες µέσα από συγχωνεύσεις. Κλείνουµε εκατόν
τριάντα επτά στρατόπεδα. Διαφορετική µορφή των µονάδων.
Χρήση drone, χρήση αντι-drone. Και επίσης, δυνατότητες κυβερ-
νοπολέµου επιθετικές και αµυντικές, ό,τι η πατρίδα µας δεν είχε.
Και πέραν από όλα αυτά γυρνάµε και ασχολούµαστε µε το αν-
θρώπινο δυναµικό, τον κύριο, πράγµατι, πολλαπλασιαστή ισχύος.

Έχουµε κάνει όσα θέλαµε; Και βέβαια, όχι. Νοµοθετήσαµε,
όµως, τις αποζηµιώσεις για τα πληρώµατα των πλοίων του Πο-
λεµικού Ναυτικού. Νοµοθετήσαµε το επίδοµα ειδικών αποστο-
λών. Αυξήσαµε την αποζηµίωση νυκτερινής απασχόλησης.
Αλλάξαµε την αποζηµίωση για τους φοιτούντες στις στρατιωτικές
σχολές. Κάναµε ήδη και εκτελείται ένα οικιστικό πρόγραµµα χι-
λίων κατοικιών. Εδώ έχω να σας πω ότι θα ανακοινωθεί µέσα στο
χρόνο που έρχεται η συνέχιση του προγράµµατος των χιλίων κα-
τοικιών µέχρι το 2030, όπου θα έχουµε φτάσει τις τέσσερις χιλιά-
δες κατοικίες µε 25 εκατοµµύρια τον χρόνο µετά τα πρώτα 100,
όπου θεωρούµε ότι είναι η οροφή και θα έχουµε καλύψει όλες
τις ανάγκες τις στεγαστικές των στελεχών των Ενόπλων Δυνά-
µεων. Ή για να το πω απλά, όποιον µεταθέτει κάπου η πατρίδα
είτε µόνο του είτε µε την οικογένειά του θα του δίνει, στο επαγ-
γελµατικό στέλεχος δηλαδή θα δίνει και ένα κλειδί µε ένα σπίτι,
όπως γίνεται σε όλους τους προοδευµένους στρατούς σε αυτόν
τον πλανήτη. 

Και βεβαίως, δηµιουργούµε το καλύτερο πλαίσιο προστασίας
για την οικογένεια των στελεχών µας που υπήρξε ποτέ. Θα έρθει,
έχει κατατεθεί στη γενική γραµµατεία της Κυβέρνησης πολύ πριν
γίνουν γνωστά αυτά τα προβλήµατα των τελευταίων ηµερών µε
τα στρατιωτικά νοσοκοµεία, µία διαφορετική νέα αντιµετώπιση
των στρατιωτικών νοσοκοµείων, γιατί ήταν προφανή τα προβλή-
µατα. Απλώς τώρα βγήκαν στην επιφάνεια. Αυτά τα προβλήµατα
τα χειρίστηκαν σωρεία κυβερνήσεων. Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη
παρενέβη και σας ξαναλέω πριν εµφανιστούν στον δηµόσιο διά-
λογο.
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Και επίσης, δίνουµε τη δυνατότητα να αντιµετωπίζουµε και
προκλήσεις πέραν των συνόρων µας. Έγινε αναφορά στην επι-
χείρηση «Ασπίδες». Είµαστε υπερήφανοι για την επιχείρηση
«Ασπίδες». Έχει ελληνικό όνοµα, γιατί εµείς ήµασταν η χώρα, η
οποία είχε πρωταγωνιστικό ρόλο στο να δηµιουργηθεί. Και τι
κάνει η επιχείρηση «Ασπίδες»; Λειτουργεί ως φρουρός της οδού
επικοινωνίας µε τα λιµάνια µας, µε τον Πειραιά, µε τη Θεσσαλο-
νίκη. Μας είναι αδιάφορη η διώρυγα του Σουέζ εµάς, για να κα-
ταλάβω; Δεν αφορά τα ελληνικά συµφέροντα; Η παρουσία µας
στο Κόσοβο, στην ΚFOR, µας είναι αδιάφορη; Η παρουσία µας
στη Βοσνία-Ερζεγοβίνη, στα δυτικά Βαλκάνια µας είναι αδιά-
φορη; Δεν υπηρετεί τα συµφέροντα του ελληνισµού;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε πάει σε µια τελείως δια-
φορετική αντιµετώπιση. Τα θέµατα της εθνικής άµυνας δεν είναι
θέµατα που αφορούν µία κυβέρνηση, έναν Πρωθυπουργό, έναν
Υπουργό, µία Κοινοβουλευτική Οµάδα. Είναι πολύ ευρύτερο
αυτό. Ουδεµία άρνηση υπάρχει πλήρους λογοδοσίας ή πλήρους
εξήγησης των επιλογών που γίνονται και ουδείς γνωρίζει µόνος
την απόλυτη αλήθεια. Θα πρέπει, όµως, να είναι σαφές σε όλους
µας και µε δεδοµένο ότι ουδενός αµφισβητείται η πατριωτική
αντίληψη ότι η χώρα αντιµετωπίζει υπαρκτή και ζώσα απειλή. 

Και είπα και χθες στο συνέδριο του Βήµατος, εδώ δίπλα στην
πλατεία Συντάγµατος, ότι είναι καλό να θυµηθούµε αυτό που εγώ
διδάχτηκα στο κλασικό γυµνάσιο, το διάλογο των Μηλίων µε τους
Αθηναίους στο Ε’ βιβλίο του Θουκυδίδη, που στην αρχή τίθεται
σαφώς το ότι το δίκαιο λαµβάνεται υπόψιν -πότε;- όταν υπάρχει
ίση δύναµη για την επιβολή του. Και πως όταν αυτό δεν υπάρχει,
όταν δεν υπάρχει η ισχύς, τότε οι µεν ισχυροί κάνουν όσα τους
επιτρέπει η ισχύς τους, οι δε αδύναµοι παραχωρούν όσα τους
επιβάλλει η αδυναµία τους. Στο αρχαίο κείµενο η φράση είναι:
«Δυνατά δε οι προύχοντες πράσσουσι και οι ασθενείς ξυγχωρού-
σιν».

Δεν επιθυµώ η πατρίδα µου να ξυγχωρεί, κυρίες και κύριοι.
Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Ζερβέας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, θεωρούµε ότι ισχυρές Ένοπλες Δυνάµεις ση-

µαίνει ισχυρή κοινωνία. Και ισχυρές Ένοπλες Δυνάµεις Σηµαίνει
ισχυρή ειρηνική κοινωνία. Γιατί, όπως είπατε πολύ ορθώς και
στον λόγο σας απέναντί µας έχουµε µια επεκτατική δύναµη, µια
αναθεωρητική δύναµη, η οποία αµφισβητεί την άσκηση των νο-
µίµων κυριαρχικών µας δικαιωµάτων σύµφωνα µε το Διεθνές Δί-
καιο, αµφισβητεί την εδαφική ακεραιότητα ακόµη και νησιών. Και
εποµένως, η µόνη δύναµη ανασχέσεως αυτής της δύναµης είναι
οι Ένοπλες Δυνάµεις µας και όσο πιο ισχυρές είναι τόσο το κα-
λύτερο για εµάς. Και βεβαίως, υπάρχουν οι ανθρώπινοι πόροι και
υπάρχουν και οι υλικοί πόροι. 

Δυστυχώς, κάποιες πολιτικές δυνάµεις και εντός του Κοινο-
βουλίου θεωρούν ότι η επένδυση, γιατί πρόκειται περί επενδύ-
σεως, όπως είπα στην ειρήνη ουσιαστικά, στους πολεµικούς
εξοπλισµούς είναι πέταµα χρηµάτων. Προφανώς, αυτοί οι κάποιοι
θεωρούν ότι όταν εισβάλλουν, όταν επιχειρήσουν, απευκταίο βε-
βαίως, αλλά δυστυχώς το έχουν στο µυαλό τους οι Τούρκοι, να
εισβάλουν στην ελληνική επικράτεια, αυτοί θα τους βοµβαρδί-
σουν µε τόµους Διεθνούς Δικαίου.

Στηρίξαµε και εµείς τη δηµιουργία του Ελληνικού Κέντρου
Αµυντικής Καινοτοµίας. Θεωρούµε ότι ήταν µια τοµή, ήταν κάτι
το οποίο δεν είχε πράξει προκάτοχός σας και σας τιµά αυτό. Βε-
βαίως, οι κυβερνήσεις στις οποίες και εσείς ήσασταν µέλος είτε
ως Βουλευτής είτε ως Υπουργός, αλλά και όλες οι άλλες κυβερ-
νήσεις της Μεταπολιτεύσεως φρόντισαν να ακολουθούν τη λο-
γική, που ορθώς ψέγετε εσείς σήµερα, της αγοράς από το ράφι. 

Πρέπει να φύγουµε από αυτήν τη λογική. Έχει γίνει ένα πρώτο
βήµα µε την ίδρυση του Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτο-
µίας. Πρέπει να γίνουν, όµως και άλλα βήµατα το γρηγορότερο
δυνατόν, γιατί έχουµε µείνει πίσω. Οι Τούρκοι παράγουν ό,τι µπο-
ρεί να φανταστεί ο ανθρώπινος νους και πρέπει να καλύψουµε
αυτό το κενό. 

Θα αναφερθώ τώρα και στο έτερο σκέλος των ισχυρών Ενό-

πλων Δυνάµεων, το ανθρώπινο δυναµικό. Βλέπω σύµφωνα µε την
πρόβλεψη του προϋπολογισµού ότι θα έχουµε µείωση από
91.440 στελέχη το 2024 σε 90.347 το 2025. Θα ήθελα να εξηγή-
σετε για ποιο λόγο, λόγω συνταξιοδότησης, λόγω προβλέψεων
πιθανών αποχωρήσεων; 

Το ανθρώπινο δυναµικό, το οποίο θα κληθεί ανά πάσα στιγµή
να υπερασπιστεί την εδαφική ακεραιότητα της πατρίδος µας,
πρέπει να ζει τουλάχιστον αξιοπρεπώς. Πρέπει λοιπόν να λη-
φθούν µέτρα στήριξης, γενναία µέτρα στήριξης, οικονοµικής φύ-
σεως και βεβαίως λύσεως προβληµάτων, όπως το πρόβληµα του
στεγαστικού, καθώς και θέµατα µεταθέσεων. 

Τέλος, πρέπει να δούµε το ζήτηµα της φυγής φοιτητών από τις
στρατιωτικές σχολές. Παλαιά οι στρατιωτικές σχολές θεωρού-
νταν το φιλέτο των πανελληνίων εξετάσεων και τώρα βλέπουµε
ότι παρ’ ότι κάποια παιδιά έχουν δαπανήσει χρόνο, χρήµατα,
κόπο για να ενταχθούν σε αυτές τις σχολές µετά, αφού εισέλ-
θουν, αποχωρούν. Θα πρέπει να µας πείτε ποιοι είναι, κατά τη
γνώµη σας, οι λόγοι και πώς σκέφτεστε να διορθώσετε αυτό το
φαινόµενο.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Πάµε αντί-

στροφα στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. Τον λόγο έχει
ο κ. Καζαµίας από την Πλεύση Ελευθερίας και αµέσως µετά η κ.
Σία Αναγνωστοπούλου, αλλάξανε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Δένδια, µας µιλήσατε για
την ανάγκη χρήσης αντιπυραυλικών συστηµάτων στο Αιγαίο, για
να προστατεύσουν τις φρεγάτες και για να προστατεύσουν όλες
τις Ένοπλες Δυνάµεις µας όταν επιχειρούν στο Αιγαίο. 

Η Πλεύση Ελευθερίας θεωρεί, και το λέω αυτό για να ξεκαθα-
ρίσω προτού πω αυτά που θα πω, ότι οι ελληνικές Ένοπλες Δυ-
νάµεις και η χώρα πρέπει να έχουν ισχυρά αντιπυραυλικά
συστήµατα. Πρόκειται για αµυντικά συστήµατα και η άµυνα της
χώρας είναι σηµαντική. Είναι πρώτη προτεραιότητα και για εµάς. 

Ωστόσο µαθαίνουµε από τον διεθνή τύπο, κύριε Υπουργέ, ότι
βρίσκεστε ήδη σε σηµαντικές διαπραγµατεύσεις µε το Ισραήλ,
συνοµιλίες, για την αγορά αντιπυραυλικών συστηµάτων από εκεί
συνολικού ύψους 2 δισεκατοµµυρίων, µε σκοπό να δηµιουργή-
σετε αυτό που αποκαλείται αντιπυραυλικός θόλος. Δεν είναι δό-
κιµο να τα µαθαίνουµε αυτά από τα διεθνή ειδησεογραφικά
πρακτορεία, όπως το «Reuters» ή και πριν από έναν µήνα από τη
βρετανική «Independent» και από άλλες τέτοιες πηγές. Καλό θα
ήταν να γίνει µια συζήτηση εδώ, στη Βουλή, για τις συγκεκριµέ-
νες προθέσεις που έχει η Κυβέρνηση και για το γεγονός ότι ξεκι-
νάει συνοµιλίες µε το Ισραήλ. 

Κατά δεύτερο λόγο πρέπει να σας πω ότι η εντύπωση που δίνει
ο αντιπυραυλικός θόλος του Ισραήλ αµφισβητείται πάρα πολύ
σοβαρά από πολλούς επιστήµονες. Το «BBC», που είναι µια
έγκριτη πηγή, θα συµφωνήσετε, έχει αναφέρει ότι το 2012 ο ίδιος
ο ισραηλινός στρατός δήλωσε πως ο αντιπυραυλικός του θόλος
ήταν κατά 84% επιτυχής, δηλαδή είχε πάρα πολλά κενά, όταν δέ-
χτηκε πυραυλικές επιθέσεις τότε από τη Χεζµπολά. Και η Χεζ-
µπολά δεν είναι ένας ισχυρός στρατός, όπως ο τουρκικός
στρατός, δεν έχει τα πυραυλικά συστήµατα που έχει η Τουρκία. 

Ακόµη και το 2021, σύµφωνα πάλι µε το BBC, το οποίο είµαι
σίγουρος δεν θα αµφισβητήσετε, οι Ισραηλινοί οι ίδιοι λένε ότι
κατά το 90% ο θόλος αυτός προστάτεψε το Ισραήλ. Εµπειρογνώ-
µονες πάλι του BBC, του ΜΙΤ, του Ινστιτούτου Τεχνολογίας του
Μίσιγκαν, λένε ότι αυτά τα στοιχεία είναι ψευδή. Αυτά τα υποστη-
ρίζει και το BBC, την άλλη άποψη αυτή. Με άλλα λόγια υπάρχει
µια πολύ µεγάλη συζήτηση γύρω από την αποτελεσµατικότητα
αυτών των αντιπυραυλικών συστηµάτων που παρουσιάζονται
µέσα από µία προπαγάνδα ως πάρα πολύ πετυχηµένα. 

Επίσης το think tank της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο Βερολίνο
έχει εκδώσει απόψεις και θεωρεί ότι η εφαρµογή αυτού του συ-
στήµατος σε χώρες, όπως είναι η Ελλάδα, πολύ µεγαλύτερες και
λιγότερο συµπαγείς από το Ισραήλ, θα έχει ακόµη πιο µικρά απο-
τελέσµατα. Μάλιστα έχει εκφράσει αρνητική γνώµη για τη χρήση
ενός αντιπυραυλικού θόλου στην Ευρώπη. 

Αυτά τα λαµβάνετε καθόλου υπ’ όψιν σας; Μήπως είστε εντυ-
πωσιασµένος από µία προπαγάνδα που γίνεται από την πλευρά
του Ισραήλ και αµφισβητείται από επιστήµονες, επειδή έχετε
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έναν θαυµασµό απέναντι στο πρότυπο που προάγει το Ισραήλ
στη Μέση Ανατολή; 

Και κάτι τελευταίο, κύριε Υπουργέ, αυτή τη στιγµή συντελείται
µια γενοκτονία, κατά τον ΟΗΕ, από το Ισραήλ στη Γάζα. Η Κυ-
βέρνηση του Ισραήλ και ο Πρωθυπουργός της ζητείται από το
Διεθνές Ποινικό Δικαστήριο για διάπραξη εγκληµάτων κατά της
ανθρωπότητας. Πρόκειται για µια τέτοια κυβέρνηση. Το Ισραήλ
δεν είναι η µόνη χώρα που έχει αντιπυραυλικό θόλο, υπάρχουν
πολλές άλλες. Και η Βρετανία, και οι Ηνωµένες Πολιτείες έχουν
την τεχνολογία που θα µπορούσε να µας επιτρέψει να τα κά-
νουµε. Όµως πάτε εκεί. Και δεν είστε µόνο εσείς, και ο κ. Γεωρ-
γιάδης πάει εκεί να πάρει µαθήµατα για το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας λες και τα ευρωπαϊκά εθνικά συστήµατα υγείας δεν είναι
καλύτερα από αυτά του Ισραήλ. 

Έχετε µία πολύ µονόπλευρη προσήλωση στο Ισραήλ, η οποία
δεν θεωρούµε ότι συνάδει µε µία σοφή εκτίµηση του τι θα απο-
τελούσε εθνικό συµφέρον στην περίπτωση της αεράµυνας. Θα
θέλαµε να µας πείτε γιατί προτιµάτε το Ισραήλ. Έχετε κάνει δια-
γωνισµό; Έχετε εξετάσει άλλες περιπτώσεις; Και γιατί δεν µας
ανακοινώνετε εκ των προτέρων ότι µπαίνετε σε τέτοιες διαπρα-
γµατεύσεις µε το Ισραήλ; Αλλά χρειάζεται να έχετε και η χώρα
πρέπει να έχει µια ηθική διάσταση στην εξωτερική και αµυντική
πολιτική της και φοβόµαστε ότι αυτή δεν την έχετε καθόλου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει η κ. Αναγνωστοπούλου.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ακούσαµε πολλά και είµαι υποχρεωµένη να

κάνω µερικές ερωτήσεις και µερικές παρατηρήσεις. 
Μας είπατε ότι απειλείται η χώρα. Επί πενήντα χρόνια το ξέ-

ρουµε και το ακούµε αυτό και αγοράζει η χώρα συνέχεια εξοπλι-
στικά. Ξέρετε πόσο ήταν επί του ΑΕΠ το ποσοστό που κατανα-
λώναµε, που δαπανούσαµε, για εξοπλιστικά προγράµµατα από
το 1988 µέχρι το 2010; Περίπου στο 4,5%, κύριε Υπουργέ. Έπε-
φτε κατά καιρούς, αλλά ξανά ανέβαινε. Επί κρίσης έπεσε λίγο.
Ποτέ όµως, ποτέ, κάτω από 2,5%. 

Άρα λοιπόν µία συζήτηση επείγουσα για το πώς ορίζουµε και
πώς αντιµετωπίζουµε την απειλή σε επίπεδο Βουλής, της επιτρο-
πής, όπου θα είναι και ο Υπουργός Εξωτερικών, θα είσαστε και
εσείς, ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας, της εκάστοτε κυβέρνησης
και εκεί θα µιλήσουν και οι ηγεσίες των επιτελείων για να οριστεί
τι και πώς αντιµετωπίζεται, ποιες είναι οι γεωπολιτικές προκλή-
σεις αυτό κάνουν οι σοβαρές δηµοκρατικές χώρες. Δεν το
έχουµε, κύριε Υπουργέ.

Μας είπατε ότι η Τουρκία θα δαπανήσει 26,4 δισεκατοµµύρια.
Εµείς πόσα θα δαπανήσουµε για εξοπλιστικά; Μπορείτε να µας
πείτε; Σε δύο χρόνια 5 δισεκατοµµύρια και δεν πιάνουµε αυτά τα
οποία είναι κρυφά. Εγώ σας δείχνω εδώ τον πίνακα του ΝΑΤΟ για
το 2023, κύριε Υπουργέ, για να ξέρουµε τι λέµε. Είναι η Πολωνία,
οι Ηνωµένες Πολιτείες και µετά η Ελλάδα τρίτη για το 2023. Άρα
λοιπόν η Τουρκία πού βρίσκεται; Για κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ,
στο ένα είναι τρίτη από το τέλος 1,31. 

Και θέλω να σας πω ωραία, αλλάζει ο τρόπος πολέµου και όλα
αυτά. Πού το έχουµε συζητήσει αυτό; Πότε το συζητήσαµε; Πότε
ήρθαν τα επιτελεία να µας εξηγήσουν; Εσείς πάτε και ψωνίζετε,
κάνετε shopping. Αν δει κανείς όλη την ιστορία των εξοπλιστικών
προγραµµάτων, είναι shopping, όπως έγινε και µε τα F-35 για τα
οποία δεν είπατε τίποτα και την απειλή τώρα του επερχόµενου
Προέδρου των Ηνωµένων Πολιτειών. 

Θέλω όµως να σας ρωτήσω κάτι άλλο, κύριε Υπουργέ. Σύµ-
φωνα πάντα όχι µε τα δικά µας κριτήρια, όχι µιας Αριστεράς που
είναι µειωµένου πατριωτισµού, όπως είναι η Δεξιά γενικώς, αλλά
του ΝΑΤΟ του ίδιου, αλλά και του Ελεγκτικού Συνεδρίου, που έχει
τη συνταγµατική ευθύνη να παρακολουθεί τον προϋπολογισµό,
νούµερο ένα είναι τα εξοπλιστικά, η προµήθεια. 

Ξέρετε ποιο είναι  ο µεγάλος όγκος στον προϋπολογισµό, που
εκεί θα πρέπει να διατίθεται; Είναι η λειτουργία, η υποστήριξη και
οι υποδοµές. Ξέρετε πόσο είναι στον τρέχοντα προϋπολογισµό
αυτό το οποίο προϋπολογίζεται για τις υποδοµές; Είναι 0,3%.
Μπορείτε να µου απαντήσετε πόσο είναι για τα άλλα κράτη-µέλη

του ΝΑΤΟ; Αν θέλετε µε τη δική σας λογική. 
Το Ελεγκτικό Συνέδριο σας λέει ότι για την αµυντική βιοµηχα-

νία δεν προβλέπεται απολύτως τίποτα. Λέτε συνέχεια για το
ΕΛΚΑΚ, άκουσα και τους αντιπροσώπους κάποιους που θα πά-
ρουν προγράµµατα. Δεν θέλουµε ντίλερ ξένων δυνάµεων, ξένων
χωρών στη χώρα, θέλουµε την αµυντική βιοµηχανία τη δικιά µας.
Και εκεί µη κάνετε συγκρίσεις µε την Τουρκία. 

Ανθρώπινο δυναµικό: Είναι η ίδια κατάσταση που αφορά όλη
τη χώρα. Για τα στρατιωτικά νοσοκοµεία; Για το ανθρώπινο δυ-
ναµικό; Σας λέω εκεί είναι ό,τι αφορά όλη τη χώρα. Τους καθη-
γητές, τους ανθρώπους που δουλεύουν στο δηµόσιο, τους
διπλωµάτες κ.λπ.. Έχουµε µπει σε µία αντίληψη όπου προσπα-
θείτε να µας πείσετε ότι ο πατριωτισµός ταυτίζεται µε τον πα-
τριωτισµό, ο οποίος «πατριωτισµός» -µέσα σε εισαγωγικά- µε
αυτό που υποβάλλει και επιβάλλει το ΝΑΤΟ. Και έχουµε ταυτίσει
τα συµφέροντα της χώρας µε αυτά του Ισραήλ. Τα είπε ο κ. Κα-
ζαµίας, δεν θα τα επαναλάβω. 

Λέτε για σιδερένιο θόλο, όχι, δεν θα το πάρουµε από το Ισ-
ραήλ, θα το πάρουµε. Δεν έχουµε συζητήσει µε κανέναν, µε τα
επιτελεία, µε τις ηγεσίες να µας πουν τι χρειάζεται αυτή η χώρα,
η χώρα µας. Γιατί για µας αυτό είναι ο πατριωτισµός, η χώρα µας!
Λοιπόν το I-Rerstart. Τι έχει γίνει; Αλλά αυτά θέλουµε να συζητή-
σουµε στη Βουλή. Το P-3B τι έχει γίνει, που έχουν δοθεί τα λεφτά
για τον εκσυγχρονισµό; 

Δεν ψηφίζουµε, κύριε Υπουργέ, γιατί δεν υπάρχει διαφάνεια,
δεν υπάρχει δηµοκρατικότητα και δαπανώνται άπειρα λεφτά σε
βάρος του ελληνικού λαού και είµαστε υποχρεωµένοι να λογο-
δοτήσουµε. Εγώ θα ντραπώ αύριο να έχω σηκώσει το χέρι µου,
σε κάτι που δεν µπορώ να δώσω εξηγήσεις σε αυτό τον λαό, ο
οποίος έχει περιορισµένη παιδεία, περιορισµένη υγεία, περιορι-
σµένο κράτος κοινωνικής πρόνοιας. Να είµαστε σοβαροί πια! Και
πατριωτισµός χωρίς κοινωνική δικαιοσύνη, δηµοκρατία, δικαιώ-
µατα δεν υπάρχει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Χήτας

έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Σας ευχαριστώ. 
Κύριε Υπουργέ, στο σηµείο αυτό πριν προχωρήσω στα ερωτή-

µατα και τις παρατηρήσεις µας, να ξεκαθαρίσουµε ότι η Ελληνική
Λύση όπως κάνει κάθε χρόνο έτσι και φέτος θα υπερψηφίσει τις
αµυντικές δαπάνες. Δεν το συζητάµε αυτό, το ξεκαθαρίζουµε και
προχωράµε. 

Κύριε Υπουργέ, καλά είναι τα «θα», σας άκουσα πριν από λίγο,
αλλά τα όσα είπατε για την παραγωγή εξοπλιστικών από τη δικιά
µας την πλευρά, το έχουµε προτείνει από το 2019. Θα θυµάστε
κι εσείς τον Πρόεδρό µας να προτείνει την δηµιουργία, κατα-
σκευή και την παραγωγή drone δικών µας κ.λπ.. Έρχεστε στα
λόγια µας µετά από πέντε, έξι χρόνια καθυστερηµένα. 

Υπάρχει ένα πρόβληµα που λέγεται αµυντική βιοµηχανία, γιατί
η αµυντική µας βιοµηχανία, δυστυχώς, σέρνεται. Έχουµε µία
ΕΛΒΟ αδρανή, έχουµε την ΕΑΒ σε πολύ κακή κατάσταση, έχουµε
τα ΕΑΣ όπου επικρατεί επίσης µια θολή κατάσταση, οπότε δεν
ξέρω πώς µπορούν να υλοποιηθούν όλα αυτά. 

Ένα σχόλιο για τα αντισταθµιστικά οφέλη από τα εξοπλιστικά
προγράµµατα και ένα ερώτηµα: Γιατί δεν παίρνουµε και δεν
έχουµε αντισταθµιστικά οφέλη και εµείς; Παράδειγµα η Τουρκία
φτάνει έως και 70%. Ένα ερώτηµα είναι αυτό. 

Πάµε τώρα σε κάποια θέµατα και θα θέλαµε ως Ελληνική Λύση
-αυτός είναι και ο λόγος του διαλόγου αυτού- ξεκάθαρες απα-
ντήσεις, µια τοποθέτηση από εσάς, κύριε Δένδια. Τι λέει ο Νίκος
Δένδιας; Θα αναφερθούµε σε αυτό το παγκόσµιο φαινόµενο,
αυτή την παγκόσµια πατέντα που υπέγραψε η Κυβέρνησή σας
και νοµοθέτησε, τη µειωµένη επήρεια ΑΟΖ µε την Αίγυπτο. Μει-
ωµένη επήρεια. Αυτό είναι πραγµατικά ένα παγκόσµιο φαινόµενο. 

Γνωρίζετε ότι πολλά από τα προβλήµατα που καλούµαστε
τώρα να αντιµετωπίσουµε, κύριε Υπουργέ, µε την Τουρκία έχουν
ως αφετηρία αυτή τη µειωµένη ΑΟΖ, µια µειωµένη ΑΟΖ µε την
Αίγυπτο, η οποία άφησε τη µισή Ρόδο απέξω, άφησε το Καστε-
λόριζο απέξω. Ακόµα-ακόµα και αυτό που έγινε στην Κάσο πριν
από λίγο καιρό σχετίζεται µε τη µειωµένη ΑΟΖ. Το εκµεταλλεύε-
ται η Τουρκία 
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Και θέτουµε το εξής ερώτηµα: Γιατί η Ελλάς δεν προχωράει
στο µονοµερές της δικαίωµα ανακήρυξης ΑΟΖ µε την Κύπρο;
Είναι ένα µονοµερές δικαίωµα. Γιατί; Θέλουµε ο Νίκος ο Δένδιας
να µας πει, εάν συµφωνείτε σήµερα ή διαφωνείτε ότι πρέπει χθες
η Ελλάδα να έχει ανακηρύξει ΑΟΖ µε την Κύπρο. Εσείς τι λέτε; 

Επίσης δεύτερο ερώτηµα: Ο Νίκος ο Δένδιας τι λέει; Συµφω-
νείτε µε τον κ. Μητσοτάκη, τον κ. Ανδρουλάκη, τον κ. Τσίπρα που
λένε «προσφυγή στη Χάγη»; Ο Νίκος Δένδιας συµφωνεί µε προ-
σφυγή στη Χάγη, χωρίς µάλιστα πρωτίστως να έχουµε ανακηρύ-
ξει ΑΟΖ µε την Κύπρο ή τα 12 ναυτικά µίλια υφαλοκρηπίδας; Αν
συµφωνείτε ή διαφωνείτε. 

Αµυντική συνεργασία µε Ηνωµένες Πολιτείες. Όταν συζητού-
νταν το νοµοσχέδιο είχαµε εκφράσει τις επιφυλάξεις µας γιατί δί-
ναµε γη και ύδωρ. Μετά από λίγο καιρό ενώ υπερψηφίστηκε -το
ψηφίσατε και εσείς- είπατε ότι οι Ηνωµένες Πολιτείες µας ξεγέ-
λασαν και ο Μπλίνκεν. Είπατε ότι µας ξεγέλασαν οι Ηνωµένες Πο-
λιτείες, υπογράψατε κάτι το οποίο δεν υλοποιήθηκε. Άρα, λοιπόν,
πώς µπορούµε εµείς να σας εµπιστευτούµε ως Κυβέρνηση; 

Άλλο θέµα, κύριε Υπουργέ. Αποστρατικοποίηση νησιών. Έφυ-
γαν τα τεθωρακισµένα οχήµατα µεταφοράς προσωπικού τα γνω-
στά σε όλους µας ΤΟΜΠ, από τα νησιά µας, µε την προϋπόθεση
ότι θα έρθουν τα γερµανικά Marder, κάτι το οποίο δεν έγινε ποτέ.
Θέλω να µου πείτε αν συµφωνείτε µε αυτό που είπε ο Πρωθυ-
πουργός. Θέσαµε το ερώτηµα και στον κ. Γεραπετρίτη πριν από
λίγο, στον Υπουργό Εξωτερικών, ο οποίος συµφώνησε µε τον κ.
Μητσοτάκη. 

Θέτουµε το ίδιο ερώτηµα και στον Υπουργό Άµυνας, τον κ.
Δένδια και λέµε: Κύριε Δένδια, ο κ. Μητσοτάκης είπε ότι: «Αν
είσαι σύµµαχος δεν πρέπει να σκέφτεσαι µόνο το δικό σου συµ-
φέρον αλλά το συµµαχικό». Συµφωνείτε µε αυτή τη δήλωση του
Πρωθυπουργού; Εµείς τη χαρακτηρίζουµε απαράδεκτη. Ναι ή
όχι; 

Επίσης τότε ήσασταν, βέβαια, Υπουργός Εξωτερικών τώρα
είστε Υπουργός Άµυνας. Όταν έγινε αυτό στείλαµε όπλα στην
Ουκρανία. Τώρα ως Υπουργός Άµυνας συµφωνείτε µε την απο-
στολή όπλων στην Ουκρανία, την ίδια ώρα που -δεν θα πω ότι
είναι όπλα τα οποία έχει πληρώσει µε αίµα ο ελληνικός λαός,
αλλά πέραν τούτου- δεν έχουµε στείλει ούτε µια σφαίρα στην
Κύπρο και έχουµε στείλει όπλα στην Ουκρανία. Συµφωνεί ο Νίκος
Δένδιας µε την αποστολή όπλων στην Ουκρανία; Είναι ένα ερώ-
τηµα ακόµα.

Και τελευταίο, αν θέλετε να µας διαφωτίσετε, γιατί υπάρχει ένα
πολύ µεγάλο ενδιαφέρον και ανησυχία από τον κόσµο στον
Έβρο. Αναφέροµαι, κύριε Υπουργέ, στην 7η Ταξιαρχία στον Προ-
βατώνα που θέλετε να το κλείσετε. Εκεί ξέρετε υπάρχει µια πολύ
µεγάλη ανησυχία. Ο νοµός βράζει, ιδίως ο κεντρικός Έβρος από
το Σουφλί και πάνω. 

Να θυµίσω, κύριε Υπουργέ, ότι είναι µια περιοχή η οποία
επλήγη από τις φωτιές τις καταστροφικές και την περιοχή αυτή
πρέπει να τη στηρίξουµε και στρατιωτικά και οικονοµικά και το
Υπουργείο, η Κυβέρνηση πάει να κλείσει την 7η Ταξιαρχία. Θέ-
λουµε µία τοποθέτηση και σε αυτό το θέµα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Υπάρχει

κάποιος άλλος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος που έχει ζητήσει
τον λόγο; Όχι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, τριάντα εννέα µέλη του Συλλόγου Ηπειρωτών Νοµού
Μαγνησίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα προσπαθήσω να είµαι
σύντοµος. 

Ευχαριστώ και τους συναδέλφους για τις ερωτήσεις τους και
τις διευκρινίσεις που ζητήθηκαν. Θα προσπαθήσω να τις απα-

ντήσω διευκρινίζοντας, όµως, κατ’ αρχάς ότι η παρούσα ιδιότητά
µου είναι του Υπουργού Αµύνης, όχι του Υπουργού Εξωτερικών.
Κατά συνέπεια θα απαντήσω σε ό,τι αφορά το Υπουργείο Άµυ-
νας, όχι ό,τι αφορά το Υπουργείο Εξωτερικών.

Ως προς τα ζητήµατα που παρατηρήθηκαν για τη µείωση των
στελεχών, κύριε συνάδελφε, δεν αναφέροµαι σε κόµµατα, γιατί
θεωρώ ότι είναι εθνικό το θέµα, άρα θα προτιµήσω να το θεω-
ρήσω ως ερωτήσεις συναδέλφων. Έχετε δίκιο, είναι µικρότεροι
οι αριθµοί και εάν κανείς παρατηρήσει την πληθυσµιακή εξέλιξη
της χώρας, η χώρα αντιµετωπίζει απειλή. 

Εάν συνεχίσουµε έτσι, µέσα στον 21ο αιώνα θα είµαστε µια
χώρα επτά εκατοµµυρίων, κατά πλειοψηφία γερόντων. Και αυτό
δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί µε επιδόµατα. Ο χρόνος τον οποίο
έχουµε µπροστά µας, αν δείτε την καµπύλη εξέλιξης του πληθυ-
σµού, είναι απολύτως πιεστικός. 

Το δηµογραφικό για το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας είναι η
πρώτη απειλή για την ασφάλεια της χώρας. Μπορούµε να κου-
βεντιάσουµε πάρα πολύ σε αυτό. Κάνουµε διάφορες σκέψεις για
το τι µπορεί να γίνει στο µέλλον. Όπως ξέρετε, θα ξεκινήσουµε
την εθελοντική στράτευση γυναικών, για να µπορέσουµε να
έχουµε κάποια στοιχεία αντιµετώπισης. Όµως, το πληθυσµιακό -
το ξαναλέω στην Εθνική Αντιπροσωπεία- είναι η υπ’ αριθµόν ένα
απειλή για τη χώρα. Με αυτό τον ρυθµό γεννήσεων, πολύ κάτω
από το 2,1%, που είναι η διατήρησή µας σε ίσο επίπεδο, η χώρα
απειλείται. 

Ως προς το στεγαστικό, εξήγησα ότι η πρόθεση της Κυβέρνη-
σης είναι µέχρι το 2030 κάθε στέλεχος των Ενόπλων Δυνάµεων,
όταν µετατίθεται, να έχει ένα σπίτι εκεί που πηγαίνει. Και υπάρχει
ήδη η χρηµατοδότηση. 

Στο νοµοθέτηµα που θα έρθει για την ακίνητη περιουσία των
Ενόπλων Δυνάµεων -ελπίζω να έρθει µέσα στο πρώτο τρίµηνο
του χρόνου, θα παρουσιαστεί στο Υπουργικό Συµβούλιο στις 23
του µηνός- υπάρχουν και οι αριθµοί που εξηγούν αυτή την απά-
ντηση. Θα επεκταθούµε τότε. 

Όσον αφορά την ερώτηση σχετικά µε τον αντιπυραυλικό θόλο,
θα µου επιτρέψετε, κύριε Καζαµία, να πω ότι είναι λάθος η περι-
γραφή του θόλου ως αντιπυραυλικού και πιθανόν υπάρχει σύγ-
χυση δύο διαφορετικών πραγµάτων που είπα. 

Υπάρχει ο ένας θόλος, ο οποίος είναι και αντιπυραυλικός και
αντι-drone. Και αντιλαµβάνεται κανείς ότι η πραγµατικότητα για
την Ελλάδα -δεν µπορώ βεβαίως να επεκταθώ σε επίπεδο δηµό-
σιας τοποθέτησης γι’ αυτό- δεν είναι ίδια µε του Ισραήλ. Το Ισ-
ραήλ αντιµετωπίζει κίνδυνο από ρουκέτες και πυραυλικές επιθέ-
σεις. Για εµάς το ζήτηµα είναι πολύ περισσότερο ζήτηµα drones.
Άρα το πού κατευθύνουµε τον σχεδιασµό είναι κάτι το τελείως
διαφορετικό. 

Επίσης, δεν πρέπει αυτό να συγχέεται µε το πυραυλικό τείχος
το οποίο είναι αντι-ship, εναντίον πλοίων. Είναι τρία πράγµατα.
Τα δύο είναι ενιαία, ένας ενιαίος θόλος, που απευθύνεται στον
αέρα, και ένα άλλο τείχος -όχι θόλος- που απευθύνεται στη θά-
λασσα. 

Βεβαίως, δεν υπάρχει ένας προνοµιακός συνοµιλητής της
χώρας. Βεβαίως δεν υπάρχει. Η διαδικασία αυτή θα είναι διαδι-
κασία ανταγωνιστικών προσφορών. Αλίµονο! Δεν µπορείς να πας
να πάρεις µόνο…

Κατ’ αρχάς, δεν το επιτρέπει το κοινοτικό δίκαιο. 
Και βεβαίως, για όλα αυτά τα θέµατα θα ενηµερωθεί η αρµόδια

επιτροπή, κύριε Δαβάκη, της οποίας έχετε την προεδρία, όταν
γίνει η συζήτηση για τα εξοπλιστικά, που θα γίνει αµέσως µετά.
Τελείωσε η συζήτηση για τη δοµή δυνάµεων. Θα περάσει στο
ΚΥΣΕΑ η δοµή δυνάµεων τις αµέσως προσεχείς ηµέρες και µετά
θα παρουσιαστεί στη Βουλή για πρώτη φορά -γιατί άκουσα τα
περί αδιαφάνειας κ.λπ.- στη νέα ελληνική ιστορία ο δεκαετής σχε-
διασµός εξοπλιστικών. Και µάλιστα, στην πραγµατικότητα θα
είναι εικοσαετής, δέκα συν δέκα, δηλαδή το τι γίνεται µετά από
αυτό. Και θα είναι εντός δηµοσιονοµικού πλαισίου, µετά από δια-
πραγµατεύσεις µε το Υπουργείο Οικονοµικών, για να µην τεθεί
σε οποιαδήποτε αµφισβήτηση η δηµοσιονοµική σταθερότητα της
χώρας. Γιατί βεβαίως αν τεθούµε σε επιτήρηση, άντε µετά να
εξηγήσουµε ότι έχουµε δίκιο. 

Εδώ ανοίγω παρένθεση. Η ευρωπαϊκή προσέγγιση, κυρίες και
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κύριοι συνάδελφοι, της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι σχιζοφρενική.
Από τη µία πλευρά µας καλεί να δηµιουργήσουµε αυτόνοµο βρα-
χίονα άµυνας και από την άλλη µας θέτει ένα στενότατο δηµο-
σιονοµικό κολάρο και µας θέτει σε επιτήρηση αν το υπερβούµε,
χωρίς να αξιολογήσει πριν αν ήταν απαραίτητη η υπέρβαση. Αυτά
δεν είναι σοβαρά πράγµατα από πλευράς της Ευρώπης. Αλλά,
αυτό είναι µια άλλη συζήτηση. 

Αν µε ρωτήσετε αν θα µετέχουν εταιρείες του Ισραήλ στον διά-
λογο, θα µετέχουν, ναι. Διότι η Ευρωπαϊκή Ένωση και εµείς δεν
έχουµε επιβάλει κυρώσεις στο Ισραήλ. Αυτή είναι η πραγµατικό-
τητα. Αν η Ευρωπαϊκή Ένωση επιβάλει κυρώσεις σε ισραηλινές
εταιρείες, η Ελλάδα δεν πρόκειται να πάρει προσφορές από ισ-
ραηλινές εταιρείες. 

Οφείλω να πω, κυρία συνάδελφε, ότι πρώτη φορά άκουσα ότι
η Τουρκία υποεξοπλίζεται. Με εκπλήξατε. Μακάρι! Τι να σας πω;
Μακάρι! Είπατε ότι  η Τουρκία έχει πολύ περιορισµένες δαπάνες
στο Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν της για την άµυνα…

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Μην διαστρέφετε…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Μην µε διακόπτετε. Εγώ σας άκουσα. Η στοιχειώδης ευγέ-
νεια, την οποία είναι βέβαιο ότι έχετε, επιβάλει να µε ακούσετε
και να µην µε διακόπτετε. Δεν σας διέκοψα ποτέ. 

Είναι δικαίωµά σας να θεωρείτε ότι η Τουρκία υποεξοπλίζεται.
Λυπάµαι, αλλά αυτό αντίκειται, όχι µόνο στους αριθµούς, αλλά
και στην κοινή αντίληψη. 

Ξαναλέω. Δεν θα υπάρξει ευτυχέστερη στιγµή στη ζωή όλων
ηµών -διότι ουδενός αµφισβητώ τον πατριωτισµό- όταν θα κατα-
λήξουµε όλοι εδώ ότι η Τουρκία υποεξοπλίζεται, ότι έχει µια δια-
φορετική προσέγγιση και ότι δεν υπάρχει κανένας λόγος εµείς
να πηγαίνουµε σε εξοπλισµούς. Μακάρι! Αλλά, για την ώρα οι
αριθµοί είναι αυτοί που σας έδωσα. 

Θέλετε να σας δώσω και έναν χειρότερο αριθµό; Γιατί σας
έδωσα µόνο τον στενό αριθµό των εξοπλιστικών τους. Οι συνο-
λικές τους δαπάνες είναι 47 δισεκατοµµύρια για την εθνική τους
ασφάλεια, γιατί εκεί περιλαµβάνονται και οι µη στρατιωτικές µο-
νάδες έντονου στρατιωτικού ρόλου, όπως η στρατοχωροφυλακή. 

Αρκεί να πάρετε φωτογραφίες από µια τουρκική εφηµερίδα
στην πρώτη σελίδα και θα δείτε πάντα τον Πρόεδρο Ερντογάν να
εγκαινιάζει µια καινούργια πλατφόρµα, είτε είναι πλοίο, είτε είναι
αεροπλάνο, είτε τοκάν, είτε είναι drone. Όχι, να λέµε τώρα ότι
και η Τουρκία υποεξοπλίζεται! 

Ως προς το F-35 και πάλι, εγώ δεν ήµουνα στην Εθνική Αντι-
προσωπεία που εξήγησα στον ναύαρχο Αποστολάκη -δεν είναι
τώρα εδώ ο ναύαρχος- γιατί προχωράµε στο F-35; Σας παρα-
καλώ, θυµηθείτε το τι είπα. Είπα ότι προχωράµε τώρα, γιατί δεν
ξέρουµε τι θα συµβεί στις εκλογές στις Ηνωµένες Πολιτείες της
Αµερικής και δεν ξέρουµε µια διαφορετική κυβέρνηση στις Ηνω-
µένες Πολιτείες της Αµερικής αν θα διατηρήσει την απόφαση
αποκλεισµού της Τουρκίας από το πρόγραµµα των F-35. Και δεν
µπορεί η Ελλάδα να αναλάβει το ρίσκο η Τουρκία να έχει F-35 και
η Ελλάδα να µην έχει F-35. 

Μάλιστα, στην επιτροπή στη Βουλή, επειδή ήταν κεκλεισµένων
των θυρών, σας έκανα και αξιολόγηση των δύο τύπων αεροσκα-
φών, του F-35 και του F-16 σε επίπεδο 70 Viper, για να εξηγήσω
την ανάγκη να συµβεί αυτό. Δεν τα θυµάστε αυτά; 

Όσον αφορά ότι δεν δίνουµε εξηγήσεις, µε συγχωρείτε, αλλά
η δοµή δυνάµεων δεν πέρασε από την αρµόδια Επιτροπή Εξωτε-
ρικών και Άµυνας της Βουλής; Δεν ήταν εκεί οι αρχηγοί των επι-
τελείων, εκτός από τον Υπουργό και τον Υφυπουργό και τον
Γενικό Γραµµατέα; Δεν ήταν ανοιχτή σε οποιαδήποτε ερώτηση
θέλατε να υποβάλετε; Απαγόρευσε κανείς; Υπήρξε ερώτηση που
υπεβλήθη και δεν απαντήθηκε; Πώς εµφανίζονται τα καινοφανή
ότι εν κρυπτώ και παραβύστω αποφασίζουµε; 

Ποια είναι η σειρά, δε, που αναφέρεται; Πρώτα εγκρίνεται η
δοµή δυνάµεων και µετά εγκρίνονται τα όπλα για τη δοµή δυνά-
µεων, το εξοπλιστικό. Αυτό ακολουθούµε. Πώς θα πηγαίναµε,
ανάποδα; Πρώτα τα όπλα και µετά τους ανθρώπους;  

Το ξαναλέω, δεν υπάρχουν σε αυτά στεγανά. Το µόνο στεγανό
είναι η εθνική ασφάλεια. Θα έρθουν τα εξοπλιστικά, θα συζητή-
σουµε το κάθε πράγµα ξεχωριστά και πού πάµε. Όµως, πρέπει
όλοι να έχουµε µια κατανόηση, ότι είναι τέτοια η διαφορά των

δαπανωµένων χρηµάτων που αν δεν πάµε σε έξυπνες και διαφο-
ρετικές λύσεις, δεν µπορούµε να τα αντιµετωπίσουµε. Αυτό υπη-
ρετούν και το τείχος και οι θόλοι και το ΕΛΚΑΚ. 

Όσον αφορά το ζήτηµα των αντισταθµιστικών που τέθηκε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να είµαστε εδώ ειλικρινείς. Τα
αντισταθµιστικά ως τέτοια ήταν η µία από τις πηγές διαφθοράς
στο ελληνικό πολιτικό σύστηµα.

Τι ήταν τα αντισταθµιστικά; Στη βασική τιµή του όπλου προστί-
θετο ένα ποσό, το οποίο διαχειριζόταν η εταιρεία που πουλούσε
το όπλο, επιστρέφοντάς το για υποδοµές ή άλλα σε υπεργολά-
βους τους οποίους αυτή επέλεγε εντός της ελληνικής αγοράς.
Είναι αυτό ή δεν είναι αυτό; 

Εµείς δεν κάνουµε κάτι τέτοιο. Εµείς αυτό που ζητάµε είναι πο-
σοστό της τιµής της πλατφόρµας που αγοράζεται να επενδύεται
στην Ελλάδα, δηλαδή να υπάρχει Έλληνας υποκατασκευαστής. 

Πηγαίνοντας στους Γάλλους για να συζητήσουµε την πιθανό-
τητα της τετάρτης Belharra, είπαµε ότι πρέπει αυτό για τις φρε-
γάτες να ανέβει στο 15%. Και υπάρχει έγγραφο µε την υπογραφή
µου στη Γενική Διεύθυνση Εξοπλισµών, που λέει ότι ξένος προ-
µηθευτής θα ζητείται να µπει στη λογική του 15% ως στοιχείο της
διαπραγµάτευσης και της ανάθεσης. 

Η µεγάλη µας ελπίδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι
εκεί. Η µεγάλη µας ελπίδα είναι το ΕΛΚΑΚ. Το ΕΛΚΑΚ είναι η µό-
χλευση χρηµάτων για να υπάρξει ελληνική παραγωγή. Και η ελ-
ληνική παραγωγή δεν θα είναι οι µεγάλες πλατφόρµες. Δεν θα
φτιάξουµε αεροπλάνο Stelth εµείς αύριο το πρωί. 

Στο ΕΛΚΑΚ -κοιτάξτε τους αριθµούς-, ήδη ένα «βρέφος» µη-
νών…

Αυτό είναι το ΕΛΚΑΚ. Ακόµα ο κ. Πετραλιάς δεν έχει εγκρίνει
τους κανονισµούς αµοιβής του διοικητικού του συµβουλίου. Το
ενέκρινε χθες. 

Διαχειρίζεται ογδόντα ένα προγράµµατα 166 εκατοµµυρίων
από τα οποία τα 80 εκατοµµύρια είναι από το ΝΑΤΟ και την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, δεν είναι ελληνικά λεφτά και προσβλέπει σε δια-
κρατικά προγράµµατα 2,8 δισεκατοµµυρίων ευρώ, για να πάµε
σε προϊόντα νέας τεχνολογίας, καινοτοµίας. Και το ΕΛΚΑΚ δεν
είναι προϊόν της ευφυΐας Υπουργού ή Υφυπουργού ή Κυβέρνη-
σης. Είναι το Blooprint που ακολουθούν όλες οι προηγµένες
χώρες στον κόσµο, απλώς εµείς δεν είχαµε. 

Χθες ήλθε στην Ελλάδα ο ανάλογος γαλλικός φορέας: Es-
sence de la renovation de la defense. Στην Αµερική λέγεται Darpa
και Info Quest. Αν σας έλεγα τώρα «info quest», µετά από δύο
βδοµάδες θα έλθει κάποιο κόµµα της Αριστεράς και θα µας πει:
«Ναι, το info quest χρηµατοδοτείται από τη CIA», αίσχος! Ναι, το
info quest χρηµατοδοτείται από τη CIA. Αλήθεια είναι αυτό, σας
το λέω εγώ. Αλλά αυτό είναι το διεθνές πρότυπο παραγωγής-και-
νοτοµίας και η Darpa χρηµατοδοτείται από το Υπουργείο Άµυνας
των Ηνωµένων Πολιτειών. Και οι Άγγλοι έχουν κάτι ανάλογο και
οι Εµιρατινοί έχουν κάτι ανάλογο. Έτσι θα πάµε µπροστά, όχι
απλώς, αγοράζοντας, όπως µέχρι τώρα. 

Συµφωνία µε τις Ηνωµένες Πολιτείες. Εγώ είµαι περήφανος
για τις δύο στρατιωτικές συµφωνίες µε τις Ηνωµένες Πολιτείες
που φέρουν την υπογραφή µου. Όπως και για τη συµφωνία µε
τη Γαλλία, όπως και για τη συµφωνία µε τα Εµιράτα. Οι συµφω-
νίες µε τις Ηνωµένες Πολιτείες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
έβαλαν την Αλεξανδρούπολη στον χάρτη και αυτό είναι απολύ-
τως απαραίτητο για εθνικούς λόγους και το ξέρετε και δεν υπάρ-
χει αµφισβήτηση γι’ αυτό.

Οι Ηνωµένες Πολιτείες, αυτά που προέβλεπαν αυτές οι συµ-
φωνίες, τα τήρησαν. Ξέρετε τι δεν τήρησαν; Αυτά που προβλέπει
η επιστολή Μπλίνκεν. Αυτά που έγραψε ο Υπουργός Μπλίνκεν
στον Πρωθυπουργό δεν τηρήθηκαν από τις Ηνωµένες Πολιτείες
-και το είπα ευθέως- και γι’ αυτό δεν έχει ευθύνη ούτε η Κυβέρ-
νηση ούτε ο Έλληνας Πρωθυπουργός ούτε η χώρα µας. Έγρα-
φαν «LCS» και µας µας πρότειναν «LCS» χωρίς διορθωµένο το
σύστηµα πρόωσης. Αυτό έλειπε να τις πάρουµε και µε ανάγκη να
πληρώσουµε 50 εκατοµµύρια για την καθεµία. Όχι, χίλιες φορές,
όχι. Και εσείς την ίδια απόφαση θα παίρνατε, µε αυτήν που πήρα
εγώ. 

Αποστρατικοποίηση των νησιών. Πολύ ευαίσθητο θέµα. Επι-
τρέψτε µου να σας πω, µε όλο τον σεβασµό, πως ό,τι λέτε είναι
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ανακριβές. Και οποτεδήποτε θέλετε, είµαι απολύτως στη διάθεσή
σας να σας πω τι είναι ακριβές. Σας διαβεβαιώ, όµως, ότι έχουµε
απόλυτη συνείδηση -απόλυτη συνείδηση!- και απέναντι στα νησιά
του ανατολικού Αιγαίου βρίσκεται ο µεγαλύτερος αποβατικός
στόλος της Μεσογείου. 

Όπως δεν αµφισβητώ τον πατριωτισµό οιουδήποτε, παρακαλώ
µην αµφισβητήσετε και τον δικό µου. Ξέρουµε τι µας γίνεται.
Είµαι στη διάθεσή σας να εξηγήσω -κατ’ ιδίαν, βεβαίως- ή εν
πάση περιπτώσει, µε συνθήκες εθνικού απορρήτου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταλήγω λέγοντας το εξής:
Ουδενός αµφισβητούµε -εννοώ η Κυβέρνηση Μητσοτάκη- τον
πατριωτισµό. Όµως, είµαστε σε µια ευαίσθητη καµπή. Τη διευ-
ρυνόµενη γκάµα διεκδικήσεων εναντίον της πατρίδας µας τη βλέ-
πετε. Τη ζείτε καθηµερινά. Χρειαζόµαστε εθνική συναίνεση. Το
δίληµµα «βούτυρο ή όπλα» είναι ψευδεπίγραφο. Εάν δεν έχεις
όπλα, το βούτυρο θα το φάει άλλος, δεν θα το φας εσύ. Και δεν
έχετε το µονοπώλιο της καρδιάς. Και εµείς θέλουµε σχολεία. Και
εµείς θέλουµε νοσοκοµεία. Τα προτιµάµε από τα F35. Τα προτι-
µάµε από τα Rafale, αλλά για να τα έχουµε αυτά, πρέπει να
έχουµε τα F35 και να έχουµε τα Rafale. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, τον
λόγο, παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ, κυρία Αναγνωστοπούλου, παρακαλώ. Δεν σας σταµατάω µε
τίποτα. 

Ελάτε, ελάτε, έχετε τον λόγο. Είναι η τρίτη σας και τελευταία
παρέµβαση. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι, ναι, κύριε Πρό-
εδρε, είναι θέµα ηθικής τάξης, ευχαριστώ. 

Ποτέ δεν είπα την έκφραση «που εξοπλίζεται η Τουρκία», γιατί
αυτά δηµιουργούν πάντα κουτσοµπολίστικα θέµατα. Δεν λέω για
σας, αλλά απ’ αυτούς που θα τα πάρουν. Ενώ εγώ σας είπα
απλώς: «Αν τον αµφισβητείτε, είναι του ΝΑΤΟ» επί των προϋπο-
λογισµών, το ποσοστό επί του ΑΕΠ. Λοιπόν, αν το αµφισβητείτε,
αµφισβητείστε το. Εγώ αυτό σας έδειξα. Γιατί, κύριε Υπουργέ -
και το ξέρετε πολύ καλά- δεν έχω αµφισβητήσει τον πατριωτισµό
κανενός. Δεν επιτρέπω, όµως, και σε κανέναν να αφήνει υπονο-
ούµενα για τον πατριωτισµό τον δικό µας, της Αριστεράς, εν
γένει!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε τώρα µε τον κ. Μπάρκα, µετά ο κ. Στύλιος, µετά ο κ. Κα-
τσιβαρδάς και µετά ο κ. Σκέρτσος. 

Ορίστε, κύριε Μπάρκα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Να πω ότι έχουµε ευθύνη εµείς οι Βουλευτές, να σεβόµαστε

τον εαυτό µας και τον ρόλο της Βουλής. Όχι οι Υπουργοί ούτε
το Προεδρείο, αλλά οι Βουλευτές. Και να σεβόµαστε και τους
χρόνους, γιατί όλοι θέλουµε να µιλήσουµε και δεν µπορεί το τε-
λευταίο τρίωρο να έχουν µιλήσει µόνο δύο Βουλευτές. 

Έχω τη χαρά να έχω µπροστά µου τον Υπουργό Άµυνας, ο
οποίος έκανε µια διεξοδική ανάλυση για τον προϋπολογισµό που
συζητούµε και ο οποίος ήταν και ο τέως Υπουργός Εξωτερικών,
πράγµατα τα οποία έχουν σχέση το ένα µε το άλλο. Διότι εδώ ο
κ. Γεραπετρίτης το πρωί µας είπε -φαντάζοµαι και ο Υπουργός
Άµυνας το ίδιο πιστεύει- ότι η άµυνα της χώρας, πέραν των οπλι-
κών συστηµάτων, πρέπει να έχει και δυνατή εξωτερική πολιτική.

Κύριε Κουκουλόπουλε, τουλάχιστον, να σέβεστε τους Βουλευ-
τές, σας παρακαλώ! 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ (ΠΑΡΙΣ) ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Σε µένα το λέτε
αυτό;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ναι σε σας, που µιλάτε µε τους
Υπουργούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-
νάδελφοι, ψυχραιµία λίγο. Είναι η ώρα δύσκολη, µεσηµέρι… 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ (ΠΑΡΙΣ) ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ήταν κάτι σο-
βαρό… 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Πρέπει να σεβόµαστε τους συ-
ναδέλφους, κύριε συνάδελφε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ, παρακαλώ! Με σεβασµό…

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ (ΠΑΡΙΣ) ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ζητώ συγγνώ-
µη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ, δόθηκαν οι εξηγήσεις.

Κύριε Μπάρκα, βάζω τον χρόνο από την αρχή, συνεχίστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, δεν

θα τον χρειαστώ.
Λέω, λοιπόν, ότι θα πρέπει να δοθεί και βάρος στη διπλωµατία.

Και επειδή, κύριε Υπουργέ, µας ενηµερώσατε για τον προϋπολο-
γισµό του Υπουργείου Άµυνας της Τουρκίας, ενηµερώστε µας
σας παρακαλώ, ο προϋπολογισµός της Τουρκίας, σε σχέση µε
το Υπουργείο Εξωτερικών είναι ο ίδιος µε της Ελλάδας; Διότι εδώ
ο κ. Γεραπετρίτης το πρωί µας είπε ότι είναι µειωµένος και χρει-
αζόµαστε παραπάνω χρήµατα σε σχέση µε το Υπουργείο Εξωτε-
ρικών.

ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Κι ο κ. Δένδιας το είχε πει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κι ο κ. Δένδιας το έχει πει, προ-

φανώς, ακριβώς για να υπερασπιστεί τα συµφέροντα της χώρας.
Φαντάζοµαι, συµφωνείτε σε αυτό. 

Δεύτερον. Κύριε Υπουργέ, πριν από λίγο, εσείς παραδεχτήκατε
ότι η αποχώρηση στελεχών από το Υπουργείο Άµυνας και το γε-
γονός ότι νέα παιδιά δεν επιλέγουν τις στρατιωτικές σχολές, θα
µας οδηγήσει σε πολύ µεγάλα προβλήµατα στο µέλλον. Και ρω-
τάει κανείς: Για να µπορέσει κάποιος να χρησιµοποιήσει τα
οπλικά συστήµατα που παίρνει η χώρα µας, ποιοι άνθρωποι θα
κάνουν χρήση αυτών, εφόσον θα δηµιουργηθεί τέτοιου είδους
ζήτηµα; 

Πρέπει, λοιπόν, κύριε Υπουργέ -το καταλαβαίνετε και εσείς,
εµείς το έχουµε αναδείξει και µε την αρµόδια τοµεάρχη µας- να
δοθεί βάρος και στη διπλωµατία. Η ελληνική διπλωµατία, δυστυ-
χώς, πάσχει. Ο προϋπολογισµός της χώρας πάσχει στην ελληνική
διπλωµατία. 

Ήταν εδώ ο Υπουργός Παιδείας ο οποίος µας ενηµέρωσε για
διάφορα πράγµατα, τα οποία κάνει το Υπουργείο Παιδείας. Κοι-
τάξτε να δείτε, την ώρα που ο προϋπολογισµός λέει ότι θα ρίξει
το βάρος στην παιδεία και θα πάρει διαδραστικούς πίνακες, να
ενηµερώσουµε ότι η Σουηδία -ο Υπουργός Παιδείας έχει έτσι ένα
σοσιαλιστικό παρελθόν- βγάζει τους διαδραστικούς πίνακες από
τα σχολεία, όπως και τα κινητά και τα τάµπλετ και επιστρέφει πάλι
στην κιµωλία. Γιατί; Διότι µέσα από έρευνες που κάνανε εκεί στην
κυβέρνησή τους, είπαν ότι θα βοηθήσει τα παιδιά στην εκµάθησή
τους και δεν θα έχουν ζητήµατα απόσπασης προσοχής. 

Εµείς λοιπόν, κατά την άποψή µου, είµαστε δέκα χρόνια πίσω.
Φαντάζοµαι ότι σε δέκα χρόνια, αν είµαστε όλοι εδώ -αν, τέλος
πάντων, είµαστε εν ζωή- θα κουβεντιάζουµε για το πώς θα βγά-
ζουµε τους διαδραστικούς πίνακες που σήµερα αγοράζουµε -και
που η Ευρώπη αποσύρει από το εκπαιδευτικό σύστηµα- από τα
σχολεία µας. 

Έκανα αναφορά στα ελληνικά σχολεία του εξωτερικού. 
Κύριε Υπουργέ, ως τέως Υπουργός Εξωτερικών, έχετε επισκε-

φθεί σε πολλά σχολεία του εξωτερικού Έλληνες οι οποίοι ζουν
στο εξωτερικό. Γνωρίζετε ότι καθηγητές που αποσπώνται στα ελ-
ληνικά σχολεία εκεί, φεύγουν, διότι το κονδύλι που αφορά τη δια-
βίωσή τους στις χώρες του εξωτερικού δεν τους βοηθά να
ζήσουν. 

Παράδειγµα εγώ έχω τη Νορβηγία, όπου εκεί έχουµε µεγάλο
ελληνισµό, γιατί νέα παιδιά -κυρίως, µηχανικοί- τα χρόνια της κρί-
σης πήγαν και µένουν στη Νορβηγία. Δεν µπορεί µια καθηγήτρια
να ζήσει µε το επίδοµα το οποίο παράσχει το Υπουργείο Παιδείας
στους ανθρώπους αυτούς, γιατί τα ενοίκια είναι στο Θεό και άρα,
δεν τους φτάνουν τα χρήµατα. Ή παραδείγµατος χάριν, τα σχο-
λεία της Αιγύπτου. Επειδή εγώ έχω συγγενικό πρόσωπο -το γνω-
ρίζετε- το οποίο µένει στην Αίγυπτο, δεν µπορούν να πάνε τα
παιδιά στα ελληνικά σχολεία, ακριβώς γιατί δεν υπάρχουν καθη-
γητές. Άρα, για ποιον ελληνισµό και για ποια στήριξη συζητάµε; 

Όσον αφορά στα ιδιωτικά πανεπιστήµια δεν χρειάζεται να πω
ότι µεγάλη επιτυχία της µεταρρύθµισης που κάνατε είναι να ανοί-
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ξει στο Ελληνικό µία ιατρική σχολή ενός fund το οποίο είναι σε
όροφο. Μια χαρά σχολή είναι αυτή. Και µάλιστα το fund έχει αγο-
ράσει και µια µεγάλη εταιρεία ιδιωτικής υγείας. Καρπώνεται πε-
ρίπου το µισό των χρηµάτων που δαπανά ο ελληνικός λαός στην
ιδιωτική παιδεία και άρα θα φτιάχνει τι; Γιατρούς οι οποίοι θα
δουλεύουν στα δικά της νοσοκοµεία στα οποία πηγαίνουν οι Έλ-
ληνες πολίτες. Αντί να φτιάχνουµε τη δηµόσια υγεία, αυτό που
κάνουµε είναι να φτιάχνουµε τις εταιρείες οι οποίες καρπώνονται
την ιδιωτική υγεία. 

Η κ. Κεραµέως πήγε στην Ολλανδία προ ηµερών για το Rebrain
Greece. Εκεί, λοιπόν, σύµφωνα µε το Υπουργείο Εργασίας η
ανταπόκριση των ενδιαφεροµένων, των ανθρώπων δηλαδή που
τους έκανε ενηµέρωση για το πώς πρέπει να γυρίσουν στην χώρα
µας και να εργαστούν εδώ, νέα παιδιά τα οποία ζουν στην Ολ-
λανδία, ήταν εντυπωσιακά µεγάλη καθώς οι συµµετέχοντες ξε-
πέρασαν τους χίλιους εκατό γεγονός που υποδηλώνει πολύ
µεγάλο ενδιαφέρον. 

Τι δεν µας είπε όµως το Υπουργείο Εργασίας; Ως εδώ όλα
καλά. Σε ερώτηση λοιπόν του κοινού για το τι συµβαίνει στην Ελ-
λάδα, µιας και στην Ολλανδία το µεγαλύτερο ποσοστό των ερ-
γαζοµένων δουλεύει τετραήµερο οκτάωρο µε πενθήµερο µισθό
στον ιδιωτικό τοµέα –κύριε Υπουργέ, είµαι υπέρ του ιδιωτικού
τοµέα, µαζί µε εσάς συµβαδίζω- η κ. Κεραµέως είπε «και στην Ελ-
λάδα έχουµε θεσπίσει τετραήµερη εργασία, αλλά δουλεύουνε
δέκα ώρες». Δηλαδή, τετραήµερο αλλά δουλεύεις δέκα ώρες.
Εκεί, λοιπόν το πλήθος των χιλίων εκατό Ελλήνων του εξωτερικού
ξέσπασε στα γέλια µε την κ. Κεραµέως. Στη συνέχεια εκπρόσω-
πος τράπεζας που συµµετείχε εκεί σε αυτό το Rebrain Greece
είπε στους παρευρισκόµενους, στους χίλιους εκατό Έλληνες «αν
σκέφτεστε να επιστρέψετε στην Ελλάδα -σας το προτείνω να
πάτε για δουλειά- ετοιµαστείτε για αποστολή στο εξωτερικό και
κυρίως στο Αφγανιστάν». Έτσι περιέγραψε ένα τραπεζικό στέλε-
χος τον τρόπο µε τον οποίο εργαζόµαστε στη χώρα µας. 

Το κερασάκι δε στην τούρτα αυτού του Rebrain Greece το
έβαλε ένας εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας ο οποίος είναι
και υπάλληλος του Υπουργείου Εξωτερικών. Καλό είναι αυτό. Να
υπάρχει µια συσχέτιση. Να ξέρει τι λέει το κόµµα µε το Υπουρ-
γείο. Είπε στους Έλληνες πως οφείλουν να επιστρέψουν στη
χώρα κάτω από αυτές τις συνθήκες εργασίας ώστε να επιστρέ-
ψουν στην Ελλάδα αυτά που τους έδωσε. Ένα θαλασσοδάνειο,
δηλαδή, έχουµε δώσει στους Έλληνες του εξωτερικού και αυτοί
οφείλουν τώρα να επιστρέψουν τα δανεικά πίσω. 

Ο προϋπολογισµός της Νέας Δηµοκρατίας για ακόµη µια φορά
είναι ένας προϋπολογισµός ανασφάλειας, ένας προϋπολογισµός
που κατά την άποψή µας οδηγεί στην παραπάνω µείωση του βιο-
τικού επιπέδου των Ελλήνων και των Ελληνίδων. Γι’ αυτό κι εµείς
θα τον καταψηφίσουµε.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Πολύ ω-

ραία. 
Ο κ. Στύλιος έχει τον λόγο. Αµέσως µετά ο κ. Κατσιβαρδάς. Κι

αµέσως µετά ο κύριος Υπουργός. 
Ορίστε, κύριε Στύλιο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η έγκριση του προϋπολογισµού

είναι µια πράξη βαθιάς κοινοβουλευτικής ευθύνης. Μέσω αυτής
εξουσιοδοτείται η Κυβέρνηση να εφαρµόσει τις δηµοσιονοµικές
πολιτικές της τον επόµενο χρόνο. 

Σε ένα οργανωµένο κράτος ο προϋπολογισµός απεικονίζει τις
οικονοµικές προτεραιότητες και εγγυάται τη διαφάνεια και τη νο-
µιµότητα στη διαχείριση του δηµοσίου χρήµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, αν µου επιτρέπετε, θα ήθελα να ανακοινώσω ένα σχο-
λείο που ξέχασα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Βεβαίως. Ό,τι πει το Προεδρείο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά

θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, δεκαέξι µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 106ο Δηµοτικό Σχολείο Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ευχαριστούµε, κύριε συνάδελφε. Παρακαλώ, συνεχίστε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Σε ένα οργανωµένο κράτος ο προϋπο-

λογισµός απεικονίζει τις οικονοµικές προτεραιότητες και εγγυά-
ται τη διαφάνεια και τη νοµιµότητα στη διαχείριση του δηµόσιου
χρήµατος. Ο φετινός προϋπολογισµός µάλιστα διαφέρει σε
σχέση µε προηγούµενους, καθώς κατατίθεται εντός ενός νέου
πλαισίου οικονοµικής διακυβέρνησης της Ευρωπαϊκής Ένωσης
µε τον Κανονισµό 1263/2024. Οι χώρες έχουν συµφωνήσει σε κοι-
νούς ευρωπαϊκούς δηµοσιονοµικούς κανόνες που δεσµεύονται
να ακολουθούν. Ο προϋπολογισµός του 2025, που θα καταψηφί-
σει η Αντιπολίτευση, είναι ένας από τους οκτώ προϋπολογισµούς
χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης που εγκρίθηκε χωρίς καµία επι-
φύλαξη από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2025 έρ-
χεται ως συνέχεια της σταθερής αναπτυξιακής πορείας της ελ-
ληνικής οικονοµίας τα τελευταία πεντέµισι χρόνια. Πάνω σε αυτή
την πορεία και τα θετικά της συνδυάζει τη δηµοσιονοµική σταθε-
ρότητα, την ανάπτυξη και την κοινωνική συνοχή. Βασική αρχή η
σύνεση και η σοβαρότητα. Απαράβατος κανόνας µας να δίνουµε
από αυτά που έχουµε. Και στόχος να επιστρέφονται στην κοινω-
νία και στους πολίτες τα κέρδη της ανάπτυξης µε µείωση φόρων,
αντιµετώπιση της φοροδιαφυγής, αύξηση του παραγόµενου
πλούτου και στοχευµένες πολιτικές για τους πιο αδύναµους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αίσθηµα ευθύνης και πρό-
νοιας ο φετινός προϋπολογισµός περιλαµβάνει µέτρα στήριξης
ιδίως για τους αγρότες και την ελληνική περιφέρεια. Μόνιµη επι-
στροφή του Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης για το αγροτικό πετρέ-
λαιο που επιβλήθηκε το 2016 και ίσχυσε από το 2017 από την
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Οριστική κατάργηση του τέλους επι-
τηδεύµατος. Ενίσχυση του ΕΛΓΑ κατά 40 εκατοµµύρια. Μείωση
κατά µία ποσοστιαία µονάδα των ασφαλιστικών εισφορών. Επέ-
κταση του µειωµένου κατά 50% τεκµηρίου για τους ελεύθερους
επαγγελµατίες και τους αγρότες σε κοινότητες έως 1.500 κατοί-
κους. Το πρόγραµµα «ΓΑΙΑ» για την ενέργεια µε τιµή ρεύµατος
σε πραγµατικά χαµηλά επίπεδα. 

Όλα αυτά βοηθούν να γίνουν οικονοµίες κλίµακος που µει-
ώνουν το κόστος παραγωγής των προϊόντων και καθορίζουν την
τιµή στο ράφι για να αντιµετωπιστεί η ακρίβεια. Η στήριξη όµως
των αγροτών είναι σηµαντική και για έναν ακόµα λόγο. Οι αγρό-
τες πρώτοι απ’ όλους υφίστανται τις επιπτώσεις της κλιµατικής
κρίσης. Πρόκειται στην ουσία για µια πράξη κοινωνικής δικαιο-
σύνης και ενίσχυσης της εθνικής παραγωγής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι ζούµε µέσα στην κοινωνία.
Κανένας δεν έχει το µονοπώλιο της κοινωνικής ευαισθησίας και
της αυθεντικής έκφρασης του λαού. Οι δύο πόλεµοι, η πανδηµία,
η ενεργειακή κρίση δηµιουργούν πληθωριστικές πιέσεις και αυ-
ξάνουν τις τιµές σε αγαθά και προϊόντα. Η αντιµετώπισή τους δεν
γίνεται µε θαύµατα, αλλά µε πολιτικές κοινής λογικής. Όπως δεν
παραγνωρίζουµε τα προβλήµατα και τις δυσκολίες, οφείλουµε
να αναγνωρίσουµε τις επιτυχίες και τα επιτεύγµατα της ελληνικής
οικονοµίας. Είναι επιτεύγµατα πρωτίστως των Ελλήνων πολιτών
που µε τις θυσίες και τον ιδρώτα τους κρατούν τη χώρα όρθια. 

Τη βελτίωση της ελληνικής οικονοµίας την καταδεικνύουν όλες
οι εκθέσεις των διεθνών οργανισµών, οι συνεχείς πιστοληπτικές
αναβαθµίσεις των διεθνών οίκων, καθώς και ρεπορτάζ µεγάλων
µέσων. Την τελευταία πενταετία είχαµε τη µεγαλύτερη αύξηση
επενδύσεων στην Ευρωπαϊκή Ένωση κατά 64%, επίσης τη µεγα-
λύτερη αύξηση εξαγωγών σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση, τη µε-
γαλύτερη µείωση του δηµοσίου χρέους σε όλη την Ευρωπαϊκή
Ένωση και τη δεύτερη µεγαλύτερη παγκοσµίως. 

Είχαµε επίσης το τέταρτο υψηλότερο πρωτογενές πλεόνασµα
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, 2,5% του ΑΕΠ για το 2024, την υπερδι-
πλάσια αύξηση από το µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 2,2%
αύξηση του ΑΕΠ στην Ελλάδα όταν είναι 0,9% στην υπόλοιπη Ευ-
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ρώπη, τη µεγαλύτερη µείωση της ανεργίας σε όλη την Ευρώπη.
Μέσα σε πέντε χρόνια σε µια χώρα δέκα εκατοµµυρίων κατοίκων,
πεντακόσιες χιλιάδες Ελληνίδες και Έλληνες βρήκαν δουλειά,
ενώ αναµένεται το 2025 επιπλέον τριάντα χιλιάδες άνεργοι να
βρουν δουλειά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός που θα κατα-
ψηφίσει η Αντιπολίτευση είναι ένας προϋπολογισµός κοινωνικής
συνοχής, µε αναπτυξιακό πρόσηµο που προβλέπει 1,1 δισεκατοµ-
µύριο ευρώ επιπλέον πόρους που εστιάζουν στη στήριξη του δια-
θέσιµου εισοδήµατος, στην αντιµετώπιση του δηµογραφικού και
του στεγαστικού ζητήµατος. Δώδεκα µειώσεις φόρων και δώδεκα
µέτρα ενίσχυσης του εισοδήµατος. Τρίτη διαδοχική αύξηση των
συντάξεων χωρίς προσωπική διαφορά κατά 2,4%. Νέα αύξηση του
κατώτατου µισθού και του µέσου µισθού µε τον στόχο των 950
ευρώ στα 1.500 ευρώ αντίστοιχα στο τέλος της τετραετίας να είναι
εφικτός. Αυξήσεις στις απολαβές των γιατρών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός για το 2025
απαντά µε σαφήνεια, ξεκάθαρα και κοστολογηµένα στα προβλή-
µατα των πολιτών, των οικογενειών και στις ανάγκες της καθη-
µερινότητας, γιατί αυτός είναι ο στόχος µας. Το 2025 οι πολίτες
θα δουν βελτίωση τόσο στα εισοδήµατά τους όσο και στην κα-
θηµερινότητά τους. 

Ο προϋπολογισµός αντικατοπτρίζει τον χαρακτήρα και τη φι-
λοσοφία της διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, της συνέπειας και της συνέχειας. Όσα
υπόσχεται τα υλοποιεί. Το είπαµε, το κάναµε. Είναι µια πολιτική
που αποπνέει ασφάλεια, σταθερότητα, εµπιστοσύνη, δηµιουργεί
τις προϋποθέσεις για µια οικονοµία αξιόπιστη, ανθεκτική, αντα-
γωνιστική, πράσινη, ψηφιακή και καινοτόµα, µια οικονοµία που
οδηγεί στη βελτίωση των εισοδηµάτων, που προσελκύει επενδύ-
σεις και φέρνει την ανάκαµψη και την ανάπτυξη. 

Για όλους αυτούς τους λόγους υπερψηφίζω τον φετινό προ-
ϋπολογισµό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει ο κ. Κατσιβαρδάς και µετά ο Υπουργός Επικρατείας κ.
Σκέρτσος.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αξιό-
τιµες κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
κατ’ αρχάς, εγώ ως Ανεξάρτητος Βουλευτής, θεωρώ ότι θα εκ-
πληρώσω την αντικειµενική υπόσταση της ανεξαρτησίας η οποία
είναι αρρήκτως συνυφασµένη µε την ελευθερία του ήθους. Και
τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι προεχόντως και κυρίως, χωρίς δη-
µαγωγικούς λαϊκισµούς, χωρίς καµία απολύτως συνθηµατολο-
γική ρητορική ή χωρίς να διολισθήσω, κατά την ταπεινή υπο-
κειµενική µου γνώµη, σε κάποια µορφή εργαλειοποίησης ή σφε-
τερισµού κρίσιµων εθνικών ζητηµάτων, όπως είναι εν τοιαύτη πε-
ριπτώσει ο εθνικός προϋπολογισµός, θα διατυπώσω το γεγονός
ότι καταφάσκων το διαληφθέν περιεχόµενο αυτού θα υπερψη-
φίσω τον παρόντα προϋπολογισµό. 

Το λέω αυτό διότι ως ανεξάρτητος, σαφώς, δεν θέτω καµία
απολύτως προτεραιότητα σε κάποιες αντιλήψεις ή σε κάποιες
απόψεις. Διότι το εθνικό συµφέρον και το δηµόσιο συµφέρον
είναι αυτό το οποίο προέχει έναντι οιασδήποτε αντίρρησης. Διότι
ορισµένα ζητήµατα δεν αποτελούν αντικείµενο µικροπολιτικής
εκµεταλλεύσεως. Είναι µια συνισταµένη ζητηµάτων στο οποίο
είµαι υπέρµετρα ευαισθητοποιηµένος, όπως είναι τα οικονοµικά
και τα εθνικά, στα οποία το ζητούµενο πρέπει να είναι η σύγκλιση. 

Ως προς τα λεγόµενά µου, σίγουρα θα κατηγορηθώ ή θα επι-
κριθώ ότι στηρίζω τον Πρωθυπουργό κ. Μητσοτάκη. Εδώ στην
παρούσα φάση και ως νοµικός, ως δικηγόρος δηλαδή, θεωρώ ότι
το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας δεν είναι ένα προσωποκεντρικό
κόµµα. Από την άλλη πλευρά, ο Πρωθυπουργός, ο κ. Μητσοτά-
κης είναι ένας κραταιός Πρωθυπουργός και πηδαλιουχεί τη Νέα
Δηµοκρατία η οποία έχει συµπαγή και αραγή ενότητα. Άρα, δεν
τίθεται θέµα αναφορικώς µε τη δική µου ψήφο. Εν άλλοις λόγοις,
θέλω να πω ότι το ζήτηµα είναι ότι στην παρούσα χρονική συγκυ-
ρία βεβαίως ταυτίζοµαι γιατί κατά την ταπεινή υποκειµενική µου
γνώµη είναι ζήτηµα εθνικού συµφέροντος. 

Ως προς το διά ταύτα, για τον συγκεκριµένο προϋπολογισµό

στις επιµέρους διατάξεις, βεβαίως δεν είµαι επαΐων οικονοµολό-
γος, αλλά διατρέχων κάποια στοιχεία, θεωρώ ότι είναι επιτακτική
και αδήριτη ανάγκη να υπάρχει αυτή η προϊούσα παραγωγική
ανάπτυξη, καθόσον αφορά την εθνική µας οικονοµία. Διότι ναι
µεν υπάρχει αυξηµένη φορολογία, υπάρχουν φορολογηµένα
έσοδα τα οποία αντιστοιχούν αν δεν απατώµαι στο 9% ή στο 10%
κατ’ αντιστοιχία του ΑΕΠ, αλλά είναι µονόδροµος καθότι οφείλω
εγώ, κατά συνείδηση, υπακούοντας στη φωνή της συνείδησής
µου να στηρίξω τον παρόντα προϋπολογισµό διότι εναρµονίζεται
όπως προείπα µε το εθνικό µας συµφέρον, καθότι εξυπηρετεί το
κράτος δικαίου. 

Καταλαµβάνει διατάξεις κοινωνικοκεντρικής φύσεως, όπου
µόνον τοιουτοτρόπως θα υπάρχει το αρκούντως ικανοποιητικό
εισόδηµα, θα υπάρχει δηλαδή η δυνατότητα και να δηµιουργη-
θούν έργα πνοής, αλλά και ταυτόχρονα το ίδιο το κράτος µέσα
στα πλαίσια αυτής της κοινωνικής ευαισθησίας, απόρροια του
κράτους δικαίου, να διασφαλίσει το µάξιµουµ της οικονοµικής
τρόπον τινά ευταξίας, αλλά και ευµάρειας. 

Καλώς ή κακώς, αυτά είναι τα δεδοµένα, λόγω του ότι από πε-
ριδινήσεις αλλεπάλληλων µνηµονίων, µε γνώµονα, όµως, τον
αµείλικτο πολιτικό ρεαλισµό και όχι απλώς µια ρητορική πολιτι-
κής ουτοπίας ή ενός ιδεαλισµού. Διότι αν στηρίξουµε έναν πολι-
τικό ιδεαλισµό είναι σαν να παραδεχόµαστε τον αυτοκτονικό
ιδεασµό καθόσον αφορά τα πολιτικά του τόπου. Άρα, λοιπόν,
θεωρώ ότι η κοινωνικοκεντρική κατεύθυνση, απότοκος του κρά-
τους δικαίου, ισχυροποιεί το κοινωνικό κράτος και για τον λόγο
αυτό, όπως είπαµε, συντάσσοµαι αναφανδόν, εκθύµως και δια-
πρυσίως.

Στον αντίποδα του κοινωνικού κράτους και δια του βήµατος
τούτου, για να οριοθετήσω δηλαδή και τη θέση µου µε απόλυτη
σαφήνεια, υπερασπιζόµενος και προς τον αντίποδα την κατεύ-
θυνση της ανεξαρτησίας και της ελευθερίας της συνειδήσεώς
µου, είναι ότι είχα καταστηλιτεύσει και εξακολουθώ τον woke κα-
πιταλισµό ο οποίος αποτελεί τον δούρειο ίππο ενός άκρατου νε-
οφιλελευθερισµού, µιας αγριότερης έκφανσης ουσιαστικά της
καθηµαγµένη αναδιάρθρωσης του καπιταλισµού, εξαιτίας και συ-
νεπεία των µακροκοινωνικών και µικροκοινωνικών συνεπειών
λόγω της πανδηµίας και της παρατεταµένης µη ορθής και εύρυθ-
µης λειτουργίας της οικονοµίας εξαιτίας της περιόδου εκείνης. 

Άρα, εποµένως, θέλω να πω ότι είναι κάτι διαφορετικό. Δεν
τάσσοµαι υπέρ αυτού του άκρατου νεοφιλελευθερισµού και συν
τοις άλλοις, είναι η woke κουλτούρα η οποία περιάπτεται του
µανδύα ενός αντιεπιστηµονικού και άκρατου δικαιωµατισµού,
αλλά επί της ουσίας το υπόβαθρο είναι αµιγώς οικονοµικό. Είναι
µια αντίληψη και ένας τρόπος ο οποίος αντιτίθεται στις ταυτότη-
τες και στην ιδιοπροσωπεία. 

Βεβαίως, η woke εν γένει κουλτούρα, µε αυτό το υπόβαθρο και
τη νοηµατοδότηση, δεν σχετίζεται µε τα θεµελιώδη ατοµικά και
κοινωνικά δικαιώµατα πάσης φύσεως, τα οποία είναι ρητώς συ-
νταγµατικώς κατοχυρωµένα από διεθνείς συµβάσεις και κυρίως
και από την Ευρωπαϊκή Σύµβαση Δικαιωµάτων του Ανθρώπου,
αλλά µιλώ γι’ αυτό το µείγµα ουσιαστικά µιας, κατά την ταπεινή
µου γνώµη, αντιεπιστηµονικής προσέγγισης του woke ακτιβι-
σµού. 

Εν κατακλείδι, για τους λόγους αυτούς θεωρώ ότι το συγκε-
κριµένο σχέδιο νόµου το οποίο άγεται προς ψήφιση ενώπιον της
ηµετέρας Ολοµελείας βρίσκεται στη σωστή κατεύθυνση και εξυ-
πηρετεί το δηµόσιο και το εθνικό συµφέρον. Άρα, σε αυτή τη µε-
ταβατική καµπή, δεδοµένου ότι υπάρχει και η δυστοπία της
αποσταθεροποιήσεως στη Μέση Ανατολή και του µαινόµενου πο-
λέµου Ρωσίας - Ουκρανίας, φρονώ ότι βρισκόµαστε σε αυτή τη
µισγάγγεια για την εντορµία µεταξύ του λυκόφωτος και του λυ-
καυγούς. 

Άρα η υπερψήφιση του συγκεκριµένου σχεδίου νόµου, του συ-
γκεκριµένου προϋπολογισµού, θα αποτελέσει το εφαλτήριο για
µια προϊούσα παραγωγική οικονοµική ανάπτυξη, στέρεη και στα-
θερή, της πατρίδας µας ούτως ώστε να µπορούµε να µιλούµε µε
υπερηφάνεια για ένα καλύτερο αύριο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε πάρα πολύ. 
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Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Επικρατείας κ. Σκέρτσος.
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, διατρέχοντας τον προϋπολογι-

σµό του 2025, τον έκτο κατά σειρά που καταθέτει η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη, αισθάνοµαι πως µπορούµε να ισχυρι-
στούµε ότι η Ελλάδα αρχίζει επιτέλους να κλείνει τις βαθιές πλη-
γές που άφησε πίσω της η πολυετής κρίση και η µεγάλη ύφεση
της προηγούµενης δεκαετίας. Χρειάστηκε πολύς κόπος, πολύς
πόνος, πολλές διαψεύσεις και µαταιώσεις, µαθήµατα που κόστι-
σαν πολύ ακριβά για να σταθούµε ξανά όρθιοι σε πιο στέρεες βά-
σεις.

Καθηµερινά βέβαια ο βραχνάς του «δεν φτάνουν τα λεφτά»,
βασανίζει ακόµη πολλούς συµπολίτες µας. Έτσι είναι και το βλέ-
πουµε και το ξέρουµε. Δεν το προσπερνάµε. Το πολεµάµε και θα
αναλύσω παρακάτω πώς. Υπάρχουν και λάθη, υπάρχουν αστο-
χίες, υπάρχουν παραλείψεις σε κυβερνητικές πολιτικές, διαχρο-
νικές ελλείψεις στη δηµόσια διοίκηση, υπάρχουν και συγκεκρι-
µένα βήµατα όµως που γίνονται προς τα µπρος. Τα αναγνωρί-
ζουµε και τα αναλαµβάνουµε όλα και τα µεν και τα δε. Θέλουµε
να είµαστε µια Κυβέρνηση της ευθύνης.

Ο έκτος, όµως, αυτός προϋπολογισµός είναι ένας ιστορικός
σταθµός, το κλείσιµο ενός ιστορικού κύκλου. Το 2025 θα κατα-
φέρουµε να δούµε το εθνικό µας εισόδηµα στα 247 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, δηλαδή λίγο υψηλότερα από εκεί που αφήσαµε το
ΑΕΠ στα 242 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2008. Μεσολάβησαν
πολλά χρόνια, δεκαεπτά ολόκληρα χρόνια για να φτάσουµε ξανά
εκεί που ήµασταν, πολύ περισσότερο από οποιαδήποτε άλλη
χώρα.

Ήµουν τριάντα δύο χρονών το 2008 και θα γίνω σαράντα εννέα
το 2025. Απόκτησα µαζί µε τη σύζυγό µου έναν γιο το 2010, τα
παιδιά της κρίσης που έχουν µεγαλώσει µόνο µέσα σε κρίσεις,
κρίση χρέους, κρίση υγειονοµική, κρίση ενεργειακή, προσφυγική,
κλιµατική κρίση. Δεν έχουν γνωρίσει τίποτα πέρα από αυτό. Είναι
έφηβος πλέον ο γιος µου. Είναι ένας ανθεκτικός, πεισµατάρης
και διεκδικητικός έφηβος, απαιτητικός -και δίκαια- από εµάς τους
µεγαλύτερους. Η γενιά µου πλέον βαδίζει στη µέση ηλικία. Είδε
τα πιο παραγωγικά της χρόνια να χάνονται σε µια χώρα που βυ-
θιζόταν για πολλά χρόνια στην οικονοµική κατάρρευση, στην πο-
λιτική τοξικότητα, στη διεθνή ανυποληψία, στο brain drain. Ποτέ
ξανά.

Ποτέ ξανά να µην επιτρέψουµε, λοιπόν, στον λαϊκισµό να µας
διχάσει, να µας χρεοκοπήσει και να µας σπρώξει στα πολιτικά
άκρα. Η µνήµη, η διατήρηση της µνήµης για όσα ζήσαµε, είναι
οδηγός για το µέλλον. Είναι καθήκον όλων µας και ταυτόχρονα
υποχρέωση πρωτίστως προς τα παιδιά µας.

Ο προϋπολογισµός του 2025 εγγυάται ακριβώς αυτό, ότι η Ελ-
λάδα έχει µάθει από τα λάθη της. Μπορεί να πετύχει την ευηµε-
ρία των πολλών µε καλύτερα εισοδήµατα, αλλά πλέον και µε µια
κρίσιµη διαφορά, αυτή τη φορά µε πρωτογενή πλεονάσµατα αντί
για δηµοσιονοµικά ελλείµµατα, µε ρυθµούς ανάπτυξης υψηλότε-
ρους, διπλάσιους από την Ευρωπαϊκή Ένωση, µε ένα δηµόσιο
χρέος που πλέον µειώνεται ραγδαία αντί να αυξάνεται και απο-
πληρώνεται µε ταχύτερους ρυθµούς, µε περισσότερη φορολο-
γική δικαιοσύνη, µε λιγότερη παραοικονοµία, µε λιγότερα
αδήλωτα εισοδήµατα, µε ένα πιο φιλικό επιχειρηµατικό περιβάλ-
λον που αυξάνει τις ιδιωτικές επενδύσεις, µε ένα κράτος που ψη-
φιοποιείται πλήρως έως το 2027, µε µια οικονοµία πολύ πιο
εξωστρεφή από το 2008 και 2010, µε εξαγωγές που υπερβαίνουν
πλέον το 45% και θέλουµε να φτάσουν ή και να ξεπεράσουν το
50% του ΑΕΠ, µε εµπορικό πλεόνασµα πλέον στα αγροτικά µας
προϊόντα, µε αύξηση του µεριδίου της µεταποίησης και της βιο-
µηχανίας τα τελευταία δύο χρόνια κατά δύο µονάδες του ΑΕΠ,
µε ρεκόρ εσόδων και επισκεπτών στον τοµέα των τουριστικών
υπηρεσιών, µε εξυγίανση και περισσότερο ανταγωνισµό υπέρ
των καταναλωτών υπέρ των επιχειρήσεων στο τραπεζικό σύ-
στηµα αλλά και σηµαντική υποχώρηση των κόκκινων δανείων, µε
ενεργειακή αυτονοµία και αυτάρκεια, µε πράσινη ενέργεια, µε τη
δυνατότητα να παράγουµε και να καταναλώνουµε τη δική µας κα-
θαρή πράσινη ενέργεια αλλά και να την εξάγουµε, µε µια δικαιο-
σύνη που γίνεται µέρα µε τη µέρα πιο ψηφιακή πιο γρήγορη που

εκδίδει και θα εκδίδει αποφάσεις -ευελπιστούµε και θέλουµε- το
2027 στους ευρωπαϊκούς χρόνους, µε ένα ευρωπαϊκού επιπέδου
και ευρωπαϊκής ποιότητας δηµόσιο σύστηµα υγείας και ένα δη-
µόσιο σύστηµα εκπαίδευσης έως το 2027, µε µέσα µαζικής µε-
ταφοράς -λεωφορεία, τρένα, µετρό, πλοία- σύγχρονα πράσινα
και ασφαλή και το σηµαντικότερο µε εισοδήµατα σε σταθερά
ανοδική τροχιά.

Πρόθεσή µου δεν είναι σε καµία περίπτωση να περιγράψω µια
χώρα παράδεισο. Ξέρουµε πολύ καλά ότι η Ελλάδα δεν θα γίνει
Ελβετία ή Δανία µέσα σε λίγα χρόνια. Είναι πολλά τα προβλήµατα
που αντιµετωπίζουν οι πολίτες, βαθιές ακόµα οι ανισότητες, µε-
γάλες οι αλλαγές που πρέπει να γίνουν µέσα στο κράτος, µε κυ-
ριότερο πρόβληµα όλων τον συσσωρευµένο πληθωρισµό που
έχει ροκανίσει ένα µέρος των µεγάλων σηµαντικών αυξήσεων
που έχουν δοθεί τα τελευταία χρόνια.

Ο πληθωρισµός είναι µια απειλή που γνωρίζουµε ότι συνεχίζει
να πολιορκεί τα νοικοκυριά. Οι τιµές σε παγκόσµιο επίπεδο αυ-
ξήθηκαν πολύ τα τελευταία τρία χρόνια και δεν έχουν υποχωρή-
σει. Τώρα έχει σταθεροποιηθεί κάπως ο πληθωρισµός. Επιβα-
ρύνει εδώ και τρία χρόνια πολύ τα νοικοκυριά και τις οικογένειες.
Κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν για να βοηθήσουµε τις οικογένειες να
αντιµετωπίσουν το υψηλό κόστος διαβίωσης, µε νέες αυξήσεις
σε µισθούς και συντάξεις, µε δώδεκα νέες µειώσεις φόρων και
εισφορών, συνολικά εβδοµήντα τρεις στα τελευταία πέντε χρόνια
µειώσεις από το 2019, µε δωρεάν ψηφιακό φροντιστήριο για τα
παιδιά µας τους µαθητές, µε δωρεάν προληπτικές εξετάσεις και
προσωπικό γιατρό για όλο τον πληθυσµό, µε δωρεάν παιδίατρο
για µισό εκατοµµύριο παιδιά, µε δωρεάν απογευµατινά χειρουρ-
γεία για όλους, µε προσωπικούς βοηθούς για τα άτοµα µε ανα-
πηρία, µε αύξηση voucher για τους βρεφονηπιακούς και παι-
δικούς σταθµούς, µε αύξηση των επιδοµάτων στήριξης για τα νε-
ογέννητα παιδιά και τις οικογένειές τους, µε νέα προγράµµατα
για την προσιτή στέγη και την ανακαίνιση των παλιών κατοικιών,
µε ειδικό πρόγραµµα επιτέλους για το δηµογραφικό ζήτηµα.

Επιταχύνουµε και διευρύνουµε αυτές τις κοινωνικές πολιτικές
ακριβώς διότι µας το επιτρέπει η καλή πορεία της οικονοµίας.
Έτσι µπορούµε να το κάνουµε και έτσι βοηθάµε τις οικογένειες,
τους νέους, τους ευάλωτους µε το υψηλό κόστος διαβίωσης.
Έχουµε κατακτήσει τη σταθερότητα, αλλά δεν πρέπει να το κρύ-
βουµε, δεν έχουµε κατακτήσει ακόµη την ευηµερία. Όµως και η
σταθερότητα για µια χώρα που το µόνο που έκανε τα προηγού-
µενα χρόνια ήταν να παράγει κρίσεις από το πολιτικό της σύ-
στηµα, δεν είναι µια καθόλου ευκαταφρόνητη κατάκτηση.

Τις τελευταίες µόνο δέκα µέρες µια σειρά από διεθνείς εκδό-
σεις, έγκριτους διεθνείς οικονοµικούς οργανισµούς, πιστοποιούν
µε τις δηµοσιεύσεις τους και τις εκθέσεις τους την καλή πορεία
και τη σταθερή απόδοση της ελληνικής οικονοµίας τα τελευταία
χρόνια. Προεξοφλούν δε βάσει του προϋπολογισµού που συζη-
τάµε αυτές τις ηµέρες στη Βουλή τη συνέχιση αυτής της καλής
πορείας και τα επόµενα χρόνια. Κι όλα αυτά µέσα σε ένα εξαιρε-
τικά ρευστό και αβέβαιο διεθνές οικονοµικό περιβάλλον, όπου
στην υπόλοιπη Ευρώπη -και ειδικά στις µεγαλύτερες οικονοµίες
τους- καταγράφεται πολιτική και κυβερνητική αστάθεια, µε πολύ
πιο αδύναµους ρυθµούς ανάπτυξης της οικονοµίας και αύξηση
των εισοδηµάτων από τα ελληνικά εισοδήµατα.

Μερικά παραδείγµατα νοµίζω αξίζει να αναφερθούν. Ο οίκος
αξιολόγησης Scope αναβάθµισε εκ νέου την ελληνική οικονοµία
ένα σκαλοπάτι πλέον πιο πάνω από την επενδυτική βαθµίδα που
έχουµε κατακτήσει. Θα ήθελα να καταθέσω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Επικρατείας κ. Χρήστος - Γεώρ-
γιος Σκέρτσος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Ο «Economist» κατέταξε για τρίτη συνεχή χρονιά την πατρίδα
µας στην πρώτη τριάδα των παγκόσµιων οικονοµιών µεταξύ τριά-
ντα επτά χωρών. Δεν είναι η πρώτη φορά. Είναι η τρίτη φορά. Τα
προηγούµενα δύο χρόνια η Ελλάδα ήταν στην πρώτη θέση µε-
ταξύ τριάντα επτά παγκόσµιων οικονοµιών χάρη στις καλές επι-
δόσεις της οικονοµίας. Παρακαλώ θα ήθελα να το καταθέσω στα
Πρακτικά.
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(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Επικρατείας κ. Χρήστος - Γεώρ-
γιος Σκέρτσος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Ο ΟΟΣΑ αναγνώρισε δια του Γενικού του Γραµµατέα της ση-
µαντικές µεταρρυθµίσεις που πολλοί αµφισβητούν ότι γίνονται
µέσα σε αυτήν την Αίθουσα και έχουν οδηγήσει σε περαιτέρω
βελτίωση -στη µεγαλύτερη βελτίωση- της λειτουργίας του αντα-
γωνισµού στις αγορές προϊόντων σε κράτος-µέλος του ΟΟΣΑ.
Μιλάµε πολύ για τον ανταγωνισµό. Στην Ελλάδα έχουµε κάνει µε-
ταρρυθµίσεις που τον βελτιώνουν από το 2018 έως σήµερα, αλλά
και στη µείωση της γραφειοκρατίας, των φορολογικών και ασφα-
λιστικών βαρών. Η Ελλάδα έχει σηµειώσει τη µεγαλύτερη µείωση
φορολογικών βαρών, σύµφωνα µε τους δείκτες του ΟΟΣΑ. Πα-
ρακαλώ, θα καταθέσω στα Πρακτικά τις µελέτες και τις εκθέσεις
του ΟΟΣΑ.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Επικρατείας κ. Χρήστος - Γεώρ-
γιος Σκέρτσος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έβαλε την Ελλάδα στο τσάµπιονς λιγκ
των µόλις επτά ευρωπαϊκών χωρών που επιδοτούνται για να φτιά-
ξουν ένα από τα εργοστάσια του µέλλοντος, ένα από τα πρώτα
ευρωπαϊκά AI factories. Ανακοινώθηκε µόλις την περασµένη
εβδοµάδα και αυτό.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Επικρατείας κ. Χρήστος - Γεώρ-
γιος Σκέρτσος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Αντίστοιχα η Ευρωπαϊκή Επιτροπή κατατάσσει την Ελλάδα
στην πρώτη θέση πανευρωπαϊκά στη µείωση των εκποµπών διο-
ξειδίου του άνθρακα από το 2005 έως σήµερα κατά 46%, ενώ ήδη
η µισή ενέργεια που καταναλώνουµε παράγεται πλέον από ήλιο
και αέρα, κατατάσσοντας την Ελλάδα στη δεύτερη θέση της Ευ-
ρώπης πίσω µόνο από τη Δανία. Παρακαλώ, θα καταθέσω και
αυτό για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Επικρατείας κ. Χρήστος - Γεώρ-
γιος Σκέρτσος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Τέλος, οι «Financial Times» αναφέρονται µε θετικά σχόλια στη
σταθερή και δυναµική ανάκαµψη των οικονοµιών του ευρωπαϊκού
νότου µε ιδιαίτερες αναφορές στην ελληνική οικονοµία, όπως και
η γερµανική «Zeit» ή η «Handelsblatt».

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Επικρατείας κ. Χρήστος - Γεώρ-
γιος Σκέρτσος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Προσέξτε, αυτά έχουν συµβεί µόνο τις τελευταίες δέκα µέρες.
Όλο τον προηγούµενο χρόνο έχουµε αντίστοιχες διεθνείς ανα-
φορές. Είναι πληρωµένα τα διεθνή µέσα και κάνουν αυτές τις θε-
τικές αναφορές στην ελληνική οικονοµία; Συµµετέχουν σε κάποια
διεθνή συνωµοσία υπέρ της ελληνικής Κυβέρνησης και του Έλ-
ληνα Πρωθυπουργού; Δεν το νοµίζω. Και µιας και γιορτάζουµε
τα πενήντα χρόνια οµαλού δηµοκρατικού βίου, τα πενήντα χρόνια
της Μεταπολίτευσης, ειλικρινά δεν θυµάµαι ποτέ στο παρελθόν
από το 1974 έως σήµερα η Ελλάδα να συγκεντρώνει τόσα θετικά
σχόλια από τον διεθνή τύπο για την οικονοµική ανάκαµψη που
σηµειώνει. Μετρούν, συγκρίνουν, αξιολογούν, καταλήγουν σε συ-
µπεράσµατα που δεν χωρούν αµφισβήτηση. Λέγεται ανεξάρτητη
δηµοσιογραφία, λέγεται ανεξάρτητη οικονοµική ανάλυση. 

Γιατί τα αναφέρω όλα αυτά; Διότι αν σταθούµε στην κριτική
που ασκείται από την Αντιπολίτευση εντός αυτής της Αίθουσας,
θα νοµίζουµε ότι µιλάµε για µια άλλη οικονοµία, για έναν άλλο
πλανήτη και µια χώρα που βαδίζει αν δεν βρίσκεται ήδη στα πρό-
θυρα της οικονοµικής καταστροφής. Η χώρα όµως, βρίσκεται

στον αντίποδα της οικονοµικής καταστροφής και το επιβεβαι-
ώνουν εκείνοι που µας ασκούσαν -και δικαίως- τα προηγούµενα
χρόνια την πιο αυστηρή κριτική. Να θυµόµαστε όµως, ότι η χώρα
µας δυσκολεύτηκε να βγει από την κρίση χρέους, διότι για αρ-
κετά χρόνια αρνιόµασταν επίµονα να ακούσουµε τις αξιολογή-
σεις αυτών ακριβώς των ξένων οίκων, αυτών των ξένων επενδυ-
τών, τα καµπανάκια που αυτοί χτυπούσαν τα προηγούµενα χρό-
νια. Αντιθέτως, επιλέξαµε ως κοινωνία να πιστέψουµε όσους υπό-
σχονταν λεφτόδεντρα. Αλλά και πάλι σήµερα τα βλέπουν όλα
µαύρα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κλείνοντας, ποια είναι η απο-
στολή, ο ρόλος της πολιτικής στις σηµερινές συνθήκες της ευ-
ρύτερης γεωπολιτικής, οικονοµικής, κλιµατικής και κοινωνικής
αστάθειας των επάλληλων πολυκρίσεων που βιώνουµε στον
κόσµο µας; Είναι ένας και µοναδικός: Η πολιτική να προσφέρει
ασφάλεια, να προσφέρει φροντίδα, µέτρο, σταθερότητα, διαφά-
νεια, λογοδοσία, προβλεψιµότητα και ισορροπία στις ζωές των
ανθρώπων, παντού σε κάθε γωνιά της χώρας µας. Αντί η πολιτική
να τροφοδοτεί την αυξανόµενη και διάχυτη ανασφάλεια που βιώ-
νουν πολλές κοινωνίες και οικονοµίες του κόσµου και της Ευρώ-
πης σήµερα, να την περιορίζει, να θεραπεύει τις πληγές του
παρελθόντος, να προβλέπει και να διαχειρίζεται µε επάρκεια τις
απειλές και τις προκλήσεις του παρόντος και του µέλλοντος, να
δηµιουργεί συνθήκες ασφάλειας, συνθήκες δικαιοσύνης, ευηµε-
ρίας, προοπτικής για το παρόν και το µέλλον, χωρίς να αφήνει
κανέναν πίσω. 

Αυτό είναι το δικό µας όραµα. Να γίνει η Ελλάδα µια χώρα αυ-
τάρκης και αυτόνοµη παραγωγικά, ενεργειακά, αµυντικά, µε λι-
γότερες εξαρτήσεις και λιγότερες απειλές. Μια χώρα που
εργάζεται, µια χώρα που δηµιουργεί, παράγει και εξάγει τα δικά
της προϊόντα. Μια χώρα νοικοκυρεµένη, που έχει τα οικονοµικά
της σε τάξη, που αποταµιεύει στις καλές εποχές για να µπορεί
να στηρίξει τους ευάλωτους στις δύσκολες εποχές. Μια χώρα
ανοιχτή και φιλική στην καινοτοµία, στο διεθνές εµπόριο, στις
ιδιωτικές επενδύσεις, που δηµιουργούν καλύτερα εισοδήµατα
για όλους. Μια χώρα που µειώνει τις ανισότητες και διευκολύνει
τις ζωές των σκληρά εργαζόµενων ανθρώπων, µε υπηρεσίες ποι-
ότητας και αξιοπρέπειας στη δηµόσια υγεία, στη δηµόσια εκπαί-
δευση, στα µέσα µαζικής µεταφοράς. Μια χώρα µε λιγότερες
περιφερειακές ανισότητες, όπου κάθε πολίτης της θα µπορεί να
επιλέγει να µείνει στον τόπο του, στον τόπο που γεννήθηκε, για
να προκόψει εκεί και να µην ξενιτεύεται. Μια χώρα που επιβρα-
βεύει και ανταµείβει αυτόν που δουλεύει σκληρά, όσους παρά-
γουν και καινοτοµούν, εκείνον που τηρεί τον νόµο και δεν κλέβει
το κράτος, όσους σέβονται και φροντίζουν τον διπλανό τους. Μια
χώρα όπου ευηµερούν οι πολλοί και όχι οι λίγοι. Μια χώρα πιο
ασφαλής από στεριά, από αέρα, από θάλασσα που είναι ισχυρή
στα σύνορα και περήφανη, που τη σέβονται και την υπολογίζουν
φίλοι και εχθροί. Μια χώρα που θα µπορούν επιτέλους οι νεότε-
ρες γενιές να ζήσουν ξανά, καλύτερα από τις προηγούµενες.
Αυτό είναι το ζητούµενο. Αυτό χάσαµε στα χρόνια της βαθιάς κρί-
σης, της προηγούµενης δεκαετίας και αυτό παλεύουµε να ξανα-
κερδίσουµε. Να δώσουµε ξανά ελπίδα στα νεότερα παιδιά, στα
παιδιά µας να ονειρευτούν, να δηµιουργήσουν, να πιστέψουν ότι
αξίζει να ζουν και να δηµιουργούν στη χώρα µας. 

Ο προϋπολογισµός του 2025 όπως και οι πέντε προηγούµενοι
προϋπολογισµοί που ψηφίστηκαν και υλοποιήθηκαν εκ του απο-
τελέσµατος επιτυχηµένα, υπηρετεί ακριβώς αυτό το σχέδιο, αυτό
το όραµα. Δεν έχουµε φτάσει ακόµη εκεί που θέλουµε, όµως
προσπαθούµε και βελτιωνόµαστε µέρα µε τη µέρα. 

Σας καλώ να τον υπερψηφίσετε για να συνεχίσουµε την πορεία
προς µια Ελλάδα, η οποία θα είναι πιο δίκαιη, πιο παραγωγική,
πιο πράσινη, πιο ψηφιακή, πιο δηµοκρατική. Μια Ελλάδα πιο
ισχυρή, µια Ελλάδα µε όλους, για όλους. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Γιαννούλης.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Σκέρτσο, θα προσυπέγραφα κάθε σηµείο της οµιλίας
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σας και ειδικά το κεντρικό σύνθηµα. Το «ποτέ ξανά». Με µια προ-
σθήκη: «Ποτέ ξανά και όχι από τους ίδιους ως θύτες». Θα προ-
συπέγραφα επίσης, τον συγγραφέα της οµιλίας σας είτε είστε
εσείς είτε κάποιος συνεργάτης σας για το περιεχόµενο, µόνο που
θα σας παρακαλούσα για να είστε αξιόπιστοι µε την αντιστοιχία
έργων και λόγων, θα έπρεπε να έχει ηµεροµηνία 2019. Αυτό θα
µπορούσατε να το λέτε και να το αρθρώνετε ως αφήγηµα το
2019, όταν ήταν η πρώτη θητεία της εκλογής της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Έξι χρόνια µετά και µετά από έξι προϋπολογισµούς, θέλω
να δώσετε εσείς την απάντηση στο ερώτηµα: Σήµερα ευηµερούν
οι πολλοί ή οι λίγοι; Γιατί δεν πρόκειται να βρούµε άκρη στο ίδιο
επιχείρηµα που αναπαράγουµε µε διαφορετικό πρόσηµο εσείς
και εµείς. Εµείς λέµε σε εσάς ότι περιγράφετε µια άλλη Ελλάδα
και εµείς λέµε επίσης, ότι ζούµε σε µια άλλη Ελλάδα που δεν αντι-
στοιχεί µε τις περιγραφές της Κυβέρνησης. Άρα αυτό δεν θα το
λύσουµε. Το ερώτηµα που θέσατε όµως, µπορεί να απαντηθεί
από εσάς µε γενναιότητα, εντιµότητα και ειλικρίνεια που πιστεύω
ότι σας διέπει. Ευηµερούν σήµερα οι πολύ ή οι λίγοι, ξαναρωτώ.

Αναφερθήκατε στις αξίες που είναι πολιτικές και οικονοµικές
και τεχνοκρατικές του ανταγωνισµού και της αγοράς. Θέλω να
µου απαντήσετε, πάλι µε το χέρι στην καρδιά -και θέλω ως µε-
σεγγυητής αυτής της εµπιστοσύνης ότι θα ανταποκριθείτε και
στη βιωµατική αναφορά που κάνατε στο παιδί σας, που πράγµατι
τα παιδιά αυτού του χρονικού ορίζοντα που αναφέρατε είναι από
τους σύγχρονους ήρωες αυτής της χώρας-, σε ποιο βαθµό συµ-
βάλλατε εκ του αποτελέσµατος στον ανταγωνισµό τεσσάρων πα-
ραγωγικών δραστηριοτήτων, της ενέργειας, των καυσίµων, των
τραπεζών και των ειδών βασικής ανάγκης, σούπερ µάρκετ. Σε τι
βαθµό έχετε συµβάλει, έτσι ώστε σήµερα η πολιτική διάσταση
του Προϋπολογισµού, που εµείς θέλουµε να καταψηφίσουµε -όχι
από γινάτι- να µην απαντά στην κυρίαρχη εξίσωση σε σχέση µε
το εισόδηµα που έχουν οι Έλληνες και το κόστος ζωής σε αυτήν
τη χώρα, που έχει και στατιστική αποτύπωση, σε σχέση µε τη
Βουλγαρία κ.λπ.. Να µη λέµε τα ίδια και τα ίδια. 

Εγώ θα σας παρακαλέσω να προσθέσετε στις προτεραιότητές
σας -όχι αφαιρετικά και µε ελεύθερη απόδοση- τις έννοιες δηµο-
κρατία, ανεξαρτησία, ελευθεροτυπία και πλουραλισµός. Είναι ση-
µαντικά. Μη µε κάνετε να φτάσω στην απέναντι όχθη, που µπορώ
να ανασύρω και εγώ και όλοι οι συνάδελφοι εκατοντάδες δυσφη-
µιστικά για την Ελλάδα, µέσω της Κυβέρνησής σας και των πρα-
κτικών της, για ζητήµατα κράτους δικαίου, δικαιοσύνης, ταχύ-
τητας δικαιοσύνης, ελευθεροτυπίας, αδιαφάνειας στα δηµόσια
οικονοµικά. Γιατί ξέρετε, κύριε Σκέρτσο, αυτά µας πήγαν στη δε-
καετή και πλέον κρίση που αποτυπώθηκε βιωµατικά και στιγµατί-
ζει και το παιδί σας και χιλιάδες παιδιά σε αυτή τη χώρα. Δεν µας
πήγε µόνο η θεωρητική διαµάχη µεταξύ Δεξιάς και Αριστεράς.
Μας πήγε η αδιαφάνεια, η διαφθορά και η ασέβεια στα δηµόσια
οικονοµικά και η έλλειψη στόχων. Αυτά διακρίνουµε σε αυτόν τον
προϋπολογισµό. Την έλλειψη προοπτικής. Και πιστεύω ότι έχετε
τη δυνατότητα να απαντήσετε γενναία και ειλικρινά σε όλα αυτά
τα ερωτήµατα. Μην παραλείπετε, όµως, το κράτος δικαίου. Έχει
συνοδευτεί από απώλειες ανθρώπινων ζωών και καθορίζει σε µε-
γάλο βαθµό και τη δηµοκρατία. Και στην ελευθεροτυπία µην ξε-
χνάτε και το τι κάνατε αυτά τα έξι χρόνια µε τις διάφορες
χρηµατοδοτήσεις σε ανθρώπους του Τύπου, ας µην το πω, ο κα-
θένας καταλαβαίνει. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Ολοκληρώσατε και τη δεύτερη παρέµβασή σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Όχι και τη δεύτερη. Τη µιάµιση, 1,35

και 3, 4,5. Μένει 1,5 για τη δεύτερη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τα µαθη-

µατικά αυτά δεν βγαίνουν.
Ελάτε, κύριε Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Αυτό είναι παζάρι, κύριε Υπουργέ,

συγγνώµη.
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Κύριε Γιαννούλη, ευχαριστώ για την παρέµβασή σας. 
Θα ξεκινήσω από το τέλος. Εµείς, τον εαυτό µας και τις επιδό-

σεις της Κυβέρνησης στα θέµατα του κράτους δικαίου τα µε-

τράµε µε βάση τις εκθέσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Είναι ο
πλέον αρµόδιος φορέας, όπως και ο ΟΟΣΑ να αξιολογεί το πώς
τα πηγαίνει η χώρα µας σε ό,τι έχει να κάνει µε τη λειτουργία της
δικαιοσύνης, µε την προστασία της ελευθεροτυπίας, µε την ανε-
ξαρτησία και τη λειτουργία των µέσων των µη κυβερνητικών ορ-
γανώσεων. 

Η τελευταία έκθεση του 2024 διαπιστώνει για την Ελλάδα µία
από τις µεγαλύτερες προόδους στα θέµατα του κράτους δικαίου
και είναι κάτι που περιµένουµε από τα κόµµατα της Αντιπολίτευ-
σης που έχουν δυσφηµήσει, δυστυχώς, την Ελλάδα στο εξωτε-
ρικό για το κράτος δικαίου, να τη διαβάσουν, να τη µελετήσουν
αναλυτικότερα και να αξιολογήσουν την πρόοδο που έχουµε
κάνει ειδικά στη δικαιοσύνη και όχι µόνο…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Την πρόοδο; Προσέξτε, έχει σηµα-
σία.

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Την πρόοδο. Βεβαίως, την πρόοδο. Μα, για την πρόοδο µιλάµε.
Και δεν µπορείτε εσείς που αυτοπροσδιορίζεστε ως προοδευτικά
κόµµατα να είστε αρνητές της προόδου. Διότι αυτό είστε, όταν
δεν γνωρίζετε τα βήµατα που γίνονται προς τα εµπρός. Είστε αρ-
νητές της προόδου.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ποια βήµατα; Της προόδου;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Τα βήµατα προς τα πίσω εννοείτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μη διακό-

πτετε, κύριοι συνάδελφοι, τον Υπουργό. Λίγη υποµονή.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Αφήστε, κύριοι συνάδελφοι, να µιλή-

σουν τα στοιχεία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Μά-

ντζο, αν θέλετε, µετά µπορείτε να πάρετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ναι, αλλά όχι µαθήµατα προόδου σε

µας, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, συνεχίστε.
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Θυµίζω ότι η Ελλάδα από το 2010 και µετά αντιµετωπιζόταν από
τον διεθνή Τύπο ως «failed democracy» λόγω της βαθιάς οικονο-
µικής κρίσης και των ανερµάτιστων πολιτικών –που υποστήριζε
ένα µέρος, δυστυχώς, των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης- που
µας κράτησαν ακόµα περισσότερο στη βαθιά κρίση. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Της τότε αντιπολίτευσης.
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Το «failed democracy» σηµαίνει αποτυχηµένη δηµοκρατία και
αποτυχηµένο κράτος δικαίου. Έχετε ευθύνη σε αυτή την παρα-
κµή της δηµοκρατίας και του κράτους δικαίου. Δεν έχετε αυτή
τη στιγµή την πολυτέλεια να κουνάτε το δάχτυλο στην Κυβέρ-
νηση που βελτιώνει τις επιδόσεις της δηµοκρατίας και του κρά-
τους δικαίου, µε βάση –επαναλαµβάνω- όχι κάποιες ανερµάτι-
στες εκθέσεις κάποιων φορέων που µπορεί και να πρόσκεινται
πολιτικά ή ιδεολογικά σε εσάς, αλλά βάσει των πιο έγκυρων ορ-
γανισµών που αξιολογούν το κράτος δικαίου. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Με τις υποκλοπές; Οι υποκλοπές
είναι κράτος δικαίου;

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Σταµατήστε να λιθοβολείτε τη χώρα σας. Σταµατήστε να το κά-
νετε αυτό. Δεν είναι σωστό.

Να επανέλθω στα υπόλοιπα ζητήµατα. Ως προς τη λειτουργία
του ανταγωνισµού σε συγκεκριµένες αγορές, κανείς δεν έχει πει
από την Κυβέρνηση ότι η ελληνική αγορά και η ελληνική οικονο-
µία λειτουργούν µε τον βέλτιστο δυνατό τρόπο ως προς τη λει-
τουργία του ανταγωνισµού. Αντιθέτως, ένα από τα βασικά
διαρθρωτικά προβλήµατα της ελληνικής οικονοµίας και ένας από
τους λόγους που χρεοκόπησε είναι ότι ήταν µια κλειστή οικονο-
µία, χωρίς καλή και σοβαρή λειτουργία του ανταγωνισµού. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ποιος φταίει;
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Αυτό όσο περνούν τα χρόνια βελτιώνεται. Αυτό το οποίο θέλουµε
να αξιολογήσουµε εδώ είναι τα βήµατα προόδου που γίνονται.
Γίνονται βήµατα προόδου σε όλες τις αγορές προϊόντων και υπη-
ρεσιών και αυτή την έκθεση κατέθεσα πριν, την έκθεση του
ΟΟΣΑ που δείχνει ότι στην Ελλάδα έχει υπάρξει από το 2018 έως
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σήµερα, χάρη στις µεταρρυθµίσεις που εφαρµόζονται, η µεγα-
λύτερη βελτίωση του ανταγωνισµού στις αγορές προϊόντων όλων
των αγορών, όλων των κλάδων, κύριε Γιαννούλη.

Μελετήστε, σας παρακαλώ, τα στοιχεία. Γι’ αυτό έχω καταθέ-
σει αυτά τα στοιχεία, για να µπορέσει να ενηµερωθεί το Σώµα
της Βουλής.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Αυτό είναι το κακό, ότι τα έχουµε µε-
λετήσει.

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Μα, δεν τα έχετε µελετήσει, γιατί επαναλαµβάνω ότι έχουµε ση-
µειώσει από το 2018 τη µεγαλύτερη βελτίωση στη λειτουργία του
ανταγωνισµού. Πώς µπορείτε να έρχεστε εδώ και να λέτε το αντί-
θετο; Δεν παραπληροφορείτε το Σώµα, αλλά και την κοινή γνώµη
και τους πολίτες; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Εσείς εναρµονισµένες πρακτικές
δεν βλέπετε στην ενέργεια…

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Φυσικά και βλέπω και κάνουµε παρεµβάσεις.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Και µιλάτε για ανταγωνισµό;
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Μα, γι’ αυτό κάνουµε παρεµβάσεις.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Τους τροµάξατε!
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Εγώ δεν έχω δει κάποιο κόµµα της Αριστεράς ή και του ΠΑΣΟΚ
παλαιότερα να επιβάλει κάποια έκτακτη φορολογία στα διυλιστή-
ρια, στις εταιρείες ενέργειας για τα υπερκέρδη που σηµείωσαν.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δικό σας δηµιούργηµα
είναι!

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Τα υπερκέρδη δεν ήταν ένα ελληνικό φαινόµενο, µια ελληνική ιδι-
αιτερότητα.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες)
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Έτσι θα γίνεται τώρα, κύριε Πρόεδρε;
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Θέσατε κάποια ερωτήµατα και θα µε αφήσετε, παρακαλώ, να
απαντήσω. 

Τα υπερκέρδη -επαναλαµβάνω- των εταιρειών ενέργειας δεν
ήταν µια ελληνική ιδιαιτερότητα. Ήταν µια ευρωπαϊκή και παγκό-
σµια ιδιαιτερότητα που συνέβη κατά τη διάρκεια της ενεργειακής
κρίσης. Η Ελλάδα ήταν από τις λίγες χώρες και µάλιστα, η πρώτη
χώρα που επέβαλε έκτακτη φορολογία και που δηµιούργησε, ει-
σηγήθηκε και πέτυχε να γίνει ευρωπαϊκή πολιτική ο µηχανισµός
ανάκτησης των υπερκερδών από τις εταιρείες ενέργειας λόγω
των δυσλειτουργιών της αγοράς ενέργειας. Εποµένως, µακριά
από εµάς οποιαδήποτε προσπάθεια ή µοµφή για υπόθαλψη δυσ-
λειτουργιών στον ανταγωνισµό σε οποιαδήποτε αγορά.

Στην αγορά των τραπεζών µπορεί και να υπάρχουν ζητήµατα
τα οποία θα τα δούµε πολύ σύντοµα και νοµίζω ότι ο Πρωθυ-
πουργός αύριο θα απαντήσει.

Ως προς το πρώτο σας ερώτηµα –για να κλείσω- για το κατά
πόσο ζούµε σε µια κοινωνία όπου ευηµερούν οι πολλοί, το είπα
στην οµιλία µου και νοµίζω ότι δεν µε ακούσατε. Είπα ότι έχουµε
κατακτήσει τη σταθερότητα που είναι πάρα πολύ σηµαντική. Την
ευηµερία ακόµη δεν την έχουµε κατακτήσει. Ισχύει αυτό. Η ευη-
µερία, όµως, δεν είναι µόνο ένας οικονοµικός παράγοντας. Η
ευηµερία έχει να κάνει µε την ποιότητα και την παροχή των κρί-
σιµων δηµόσιων αγαθών και υπηρεσιών, µε τη λειτουργία του
κράτους, της υγείας, της παιδείας, της ασφάλειας των µέσων µα-
ζικής µεταφοράς. 

Σε όλα αυτά τα προηγούµενα χρόνια, εξαιτίας και των δικών
σας πολιτικών, υπήρξε µια µακρά και τεράστια αποεπένδυση. Δεν
προσλάβαµε γιατρούς επί ΣΥΡΙΖΑ, δεν προσλάβαµε εκπαιδευτι-
κούς…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Εντάξει, καταλάβαµε.
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

…δεν προσλάβαµε οδηγούς για τα λεωφορεία, δεν ανανεώθηκε
ο στόλος των λεωφορείων. Και όλα αυτά τώρα µπορούµε να τα
διορθώσουµε χάρη στην καλύτερη πορεία της οικονοµίας. 

Και κάτι τελευταίο. Εφ’ όσον νοιάζεστε τόσο πολύ για τους
ευάλωτους και τους φτωχούς, η Ελλάδα έχει σηµειώσει την τρίτη,
αν δεν κάνω λάθος, µεγαλύτερη βελτίωση του δείκτη φτώχειας

στην Ευρώπη τα τελευταία χρόνια. Μιλάµε για τους φτωχούς.
Καλό είναι να µελετήσετε τα στοιχεία της Eurostat και της ΕΛ-
ΣΤΑΤ. Μιλάµε για την τρίτη –επαναλαµβάνω- µεγαλύτερη βελ-
τίωση του δείκτη φτώχειας.

Παρακαλώ, να δείχνετε µεγαλύτερο σεβασµό στους ανθρώ-
πους που υποφέρουν και που βλέπουν -χάρη στη δική µας εφαρ-
µοζόµενη πολιτική- να βελτιώνεται έστω και λίγο η ζωή τους. Να
µην είστε αρνητές της προόδου. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Απ’ ό,τι

βλέπω δεν θέλει κάποιος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος να µι-
λήσει.

Εποµένως, τον λόγο έχει ο κ. Καλαφάτης από τη Νέα Δηµο-
κρατία, µετά ο κ. Παραστατίδης, ο κ. Κρητικός, ο κ. Σιµόπουλος
και θα ακολουθήσει Υπουργός. 

Ορίστε, κύριε Καλαφάτη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός που συζη-

τούµε αυτές τις ηµέρες είναι το κορυφαίο ετήσιο νοµοθέτηµα
που θα αποτελέσει και τον οδηγό της ελληνικής οικονοµίας για
το 2025. Τρία είναι τα βασικά του χαρακτηριστικά: αναπτυξιακή
πνοή, δηµοσιονοµική συνέπεια και κοινωνική ευαισθησία. Υπηρε-
τεί τη βιώσιµη ανάπτυξη και την κοινωνική συνοχή, τη συλλογική
πρόοδο και την ατοµική προκοπή. Αποδεικνύει τη συνέπεια στις
προεκλογικές µας δεσµεύσεις και την αταλάντευτη προσήλωση
στη µεταρρυθµιστική στρατηγική µας. 

Περιλαµβάνει, ακόµα, µια σειρά από διαρθρωτικές παρεµβά-
σεις για την αντιµετώπιση προκλήσεων όπως το στεγαστικό, το
δηµογραφικό, την κλιµατική κρίση, την ενίσχυση των επενδύσεων
και της καινοτοµίας αλλά και τις αναγκαίες αυξηµένες δαπάνες
της εθνικής άµυνας. 

Προβλέπει νέες µειώσεις ή ακόµα και καταργήσεις φόρων,
όπως είναι: η κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος, η διπλάσια
µείωση του ΕΝΦΙΑ από το 2025, η µονιµοποίηση της επιστροφής
του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο αλλά
και η νέα µείωση ασφαλιστικών εισφορών κατά µία επιπλέον µο-
νάδα.

Προβλέπει, όµως, την ίδια στιγµή και νέες αυξήσεις µισθών και
συντάξεων, νέα αύξηση του κατώτατου µισθού, αυξήσεις των
αποδοχών των σπουδαστών στρατιωτικών σχολών, αλλά και νέα
αύξηση του φοιτητικού επιδόµατος. Μέτρα που στηρίζουν ξεκά-
θαρα τη µεσαία τάξη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2025
έχει, όµως, επιπρόσθετα και έντονο κοινωνικό πρόσηµο. Ενδει-
κτικά, οι δαπάνες για την υγεία θα είναι αυξηµένες κατά 74% σε
σχέση µε το 2019. Όπως και οι δαπάνες για τα νοσοκοµεία θα
είναι αυξηµένες κατά 120%. Ενώ προβλέπεται αύξηση των δαπα-
νών του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων και του Ταµείου
Ανάκαµψης κατά 285 εκατοµµύρια ευρώ, ώστε να επιταχύνουµε
την ανακαίνιση των νοσοκοµείων και των κέντρων υγείας σε όλη
τη χώρα. 

Ταυτόχρονα, οι δαπάνες για την παιδεία αυξάνονται κατά 141
εκατοµµύρια ευρώ έναντι του περσινού προϋπολογισµού. 

Παράλληλα, οι δαπάνες για την προστασία του περιβάλλοντος
αυξάνονται και αυτές σηµαντικά, διότι για µας είναι ζήτηµα προ-
τεραιότητας η προστασία του φυσικού µας πλούτου και η αντι-
µετώπιση των συνεπειών της κλιµατικής αλλαγής. 

Κι όµως, µπροστά σε αυτή την πραγµατικότητα, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, εθελοτυφλείτε. Εξακολου-
θείτε να παρουσιάζετε µια εικόνα µηδενισµού. Ξεχνάτε το πού
βρισκόταν η χώρα το 2019 και αδικείτε την προσπάθεια όλων των
συµπολιτών µας. Επιδίδεστε για ακόµα µια φορά σε ένα ρεσιτάλ
ισοπέδωσης και λαϊκισµού. Λησµονείτε ότι την τελευταία πεντα-
ετία καταργήθηκαν ή µειώθηκαν πάνω από εξήντα φόροι. Προ-
σποιείστε πως δεν καταλαβαίνετε ότι άλλο αυξηµένα έσοδα και
άλλο αυξηµένοι φόροι. Έσοδα που προέρχονται από το µεγά-
λωµα της «πίτας», από την αύξηση δηλαδή, του ΑΕΠ και τις συ-
ντονισµένες παρεµβάσεις της Κυβέρνησης για τον περιορισµό
της φοροδιαφυγής. Κάνετε πως δεν βλέπετε πως η ανεργία υπο-
χωρεί, µε µισό εκατοµµύριο συµπολίτες µας τα τελευταία χρόνια
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να έχουν βρει δουλειά. 
Θέλετε δεν θέλετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπο-

λίτευσης, ο νέος προϋπολογισµός έρχεται να πιστοποιήσει ότι η
Ελλάδα, παρά τη διεθνή αβεβαιότητα, έχει αλλάξει πίστα και οι
θυσίες των πολιτών πιάνουν τόπο. 

Κυρίες και κύριοι, ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης, η
Κυβέρνηση και η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας
αποδεικνύουµε συνέπεια σε όσα δεσµευτήκαµε στους πολίτες.
Συνεχίζουµε αταλάντευτα στο δρόµο των µεταρρυθµίσεων, που
ενισχύουν την ανάπτυξη, ψηφιοποιούν το κράτος, διευκολύνουν
την επιχειρηµατικότητα και δηµιουργούν νέες θέσεις εργασίας. 

Ο νέος προϋπολογισµός ανταποκρίνεται στο σχέδιό µας για
την Ελλάδα που θέλουµε, ένα σχέδιο δηµοσιονοµικής ισορρο-
πίας που δεν επιτρέπει να κινδυνεύσουν ποτέ ξανά όσα µε θυσίες
κατακτήσαµε. Ένα σχέδιο που µε µια «βεντάλια» µέτρων στηρίζει
την εθνική οικονοµία, τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις. Σχέδιο
που προβλέπει ρυθµό ανάπτυξης 2,3% του ΑΕΠ, υψηλότερο του
µέσου όρου της Ευρωζώνης, σηµαντική αύξηση επενδύσεων
πάνω από 8%, µείωση της ανεργίας από το 10,3% στο 9,7%, πρω-
τογενές πλεόνασµα 2,4%, µείωση του δηµοσίου χρέους στο
147,5% από 154% του ΑΕΠ, µείωση του πληθωρισµού στο 2,1%
από 2,7% φέτος.

Ο προϋπολογισµός του 2025 στέλνει µήνυµα αισιοδοξίας. Πι-
στοποιεί ότι η οικονοµία θα συνεχίσει να ανεβαίνει ψηλότερα
µέσα σε ένα ασταθές διεθνές περιβάλλον, υπηρετεί τη βασική
στρατηγική µας στόχευση για σύγκλιση των εισοδηµάτων µε τον
ευρωπαϊκό µέσο όρο, επιβεβαιώνει το σχέδιο και το όραµά µας
για την Ελλάδα που γίνεται πιο ισχυρή οικονοµικά, γεωπολιτικά,
αµυντικά και αναδεικνύεται σε παράγοντα σταθερότητας και
ασφάλειας στην ευρύτερη περιοχή.

Και βέβαια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2025 βρίσκει τη
Θεσσαλονίκη στον δρόµο της προόδου και της ανάπτυξης µε το
σχέδιο για τη Θεσσαλονίκη του 2030, στην εκπόνηση του οποίου
είχα την τιµή να συνεισφέρω ενεργά από τη θέση του Υφυπουρ-
γού Εσωτερικών αρµόδιου για θέµατα Μακεδονίας-Θράκης. Με
το εµβληµατικό έργο-καταλύτη, το µετρό Θεσσαλονίκης που ξε-
κίνησε την λειτουργία του, ένα σύµβολο προόδου της Μακεδο-
νίας και ολόκληρης της Ελλάδας, όπως υπογράµµισε ο Πρω-
θυπουργός, µε τον περιφερειακό οδικό άξονα fly over, µε τα δύο
νέα σύγχρονα νοσοκοµεία, το παιδιατρικό και το αντικαρκινικό,
µε το Μουσείο Ολοκαυτώµατος, µε το τεχνολογικό πάρκο «Th-
essINTEC», µε το κέντρο logistics στο πρώην στρατόπεδο «Γκό-
νου», µε το µητροπολιτικό πάρκο «Παύλου Μελά», µε την ανά-
πλαση του χώρου της Διεθνούς Εκθέσεως Θεσσαλονίκης, η Θεσ-
σαλονίκη µε αυτό το σχέδιο, που βρίσκεται σε εξέλιξη, µπαίνει
σε µια νέα εποχή δυναµικής ανάπτυξης. Σε µια Ελλάδα που θέ-
λουµε και αξίζει σε όλες τις Ελληνίδες και όλους τους Έλληνες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ό,τι είπαµε, γίνεται. Ό,τι λέµε,
το κάνουµε. Γι’ αυτό λέµε «ναι» στον νέο προϋπολογισµό, «ναι»
στην Ελλάδα της εθνικής υπερηφάνειας, του υπεύθυνου πατριω-
τισµού και της κοινωνικής συνοχής. Λέµε «ναι» στον Πρωθυ-
πουργό, Κυριάκο Μητσοτάκη. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει ο κ. Παραστατίδης από το ΠΑΣΟΚ, ακολουθεί ο κ. Κρη-
τικός και ο κ. Σιµόπουλος.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

η συζήτηση του προϋπολογισµού διεξάγεται σε ένα διεθνές πε-
ριβάλλον αβέβαιο και ασταθές.

Η µεταψυχροπολεµική τάξη πραγµάτων θρυµµατίζεται και ρευ-
στοποιείται. Παραδοσιακές συµµαχίες διαλύονται. Οι µεταπολε-
µικές σταθερές υποχωρούν. Στη δύση η εκλογή Τραµπ σηµατο-
δοτεί την αποµόνωση, τον προστατευτισµό, τη σύγκρουση. Το
σενάριο ενός εµπορικού πολέµου µε την Ευρώπη, πλέον, φαντά-
ζει πιθανό. Το µέχρι πρότινος σενάριο επιστηµονικής φαντασίας
ενός ΝΑΤΟ χωρίς την Αµερική, πλέον, ακούγεται επισήµως ως
ενδεχόµενο από τα χείλη του εν αναµονή προέδρου των ΗΠΑ. 

Ταυτόχρονα, ο γενικός γραµµατέας του ΝΑΤΟ καλεί την Ευ-
ρώπη να δαπανήσει πολύ περισσότερα για την άµυνά της, θεω-

ρώντας, επίσης, πιθανό το σενάριο πολέµου µε τη Ρωσία. Στη
Μέση Ανατολή η πτώση του Άσαντ και οι εξελίξεις στη Συρία
ανοίγουν την αυλαία µιας επόµενης ηµέρας, όπου η Τουρκία ανα-
λαµβάνει τα ηνία από το αποδυναµωµένο Ιράν ως ο κεντρικός
ρυθµιστικός παράγοντας στην περιοχή. Και η Ευρώπη ενεργει-
ακά και αµυντικά ευάλωτη, εσωτερικά διαιρεµένη και θεσµικά δυ-
σκίνητη οδηγείται σε µείωση του µεριδίου ισχύος της στον
πλανήτη. Η δε δίδυµη πολιτική κρίση στον γαλλογερµανικό άξονα
συγχρονίζεται µε ένα νέο κύκλο ευρωπαϊκής λιτότητας και περιο-
ριστικής δηµοσιονοµικής πολιτικής από το 2025. Σε αυτό το
ασταθές περιβάλλον η Ελλάδα καλείται να επιδείξει µία θωρακι-
σµένη οικονοµία. 

Ο προϋπολογισµός του 2025, όµως, έρχεται να επαναβεβαι-
ώσει ένα στρεβλό αναπτυξιακό µοντέλο, που δεν προάγει την και-
νοτοµία και την παραγωγικότητα, δεν επενδύει επαρκώς στην
τεχνολογία, την εκπαίδευση και την έρευνα, δεν επενδύει σε το-
µείς υψηλής µακροπρόθεσµης προστιθέµενης αξίας, παρά επι-
κεντρώνεται µονοδιάστατα και µε όρους εξάρτησης σε παρα-
δοσιακούς τοµείς, όπως ο τουρισµός.

Το δε φορολογικό µείγµα παραµένει στρεβλό, παράγοντας
αδικίες εις βάρος των αδύναµων διά µέσου των αυξηµένων έµ-
µεσων φόρων και υπερφορολογώντας την εργασία έναντι του κε-
φαλαίου. Οι άµεσες ξένες επενδύσεις επικεντρώνονται κυρίως
στο real estate, αφελληνίζουν αντί να υποβοηθούν την ελληνική
οικονοµία, ενώ η Golden Visa ανταλλάσσει, βραχυπρόθεσµα,
ρευστό µε µία τιµητική ιθαγένεια.

Η Κυβέρνηση χέρι-χέρι µε τα καρτέλ στην υγεία, στην ενέρ-
γεια, στις τηλεπικοινωνίες, στην πίστωση καταδικάζει τους Έλ-
ληνες πολίτες στην ανασφάλεια, στη φτώχεια, στην κοινωνική
στασιµότητα. Η ελληνική νεολαία παγιδευµένη σε βιοτικές τρο-
χιές επισφάλειας καλείται να παλέψει καθηµερινά µε την αναξιο-
κρατία, την εργασιακή ανασφάλεια, την αδυναµία πρόσβασης σε
φθηνή στέγη, σε πίστωση, σε ευκαιρίες για να διεκδικήσει την αυ-
τονοµία της, τη µετάβασή της στην ενήλικη ζωή, µία ζωή µε αξία.
Και τέλος, η ελληνική περιφέρεια εγκαταλελειµµένη από τις προ-
τεραιότητες του επιτελικού κράτους οδηγείται σε δηµογραφικό
και οικονοµικό µαρασµό. 

Στον τοµέα µου, αυτόν της παιδείας, η Ελλάδα έχει την τρίτη
χαµηλότερη δαπάνη στην Ευρωπαϊκή Ένωση για την εκπαίδευση
µε 3,8% του ακαθάριστου εθνικού προϊόντος έναντι του µέσου
όρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης 4,7%. Το πρόβληµα, όµως, δεν
βρίσκεται µόνο στο ύψος της χρηµατοδότησης της εκπαίδευσης,
αλλά στο πώς οι περιορισµένοι αυτοί πόροι αξιοποιούνται σε επί-
πεδο πολιτικών επιλογών, σχεδιασµού και εφαρµογής. 

Όλες οι µεταρρυθµίσεις που εξήγγειλε η Κυβέρνηση στις προ-
γραµµατικές της δηλώσεις παραµένουν σήµερα ανεφάρµοστες.
Το πολλαπλό βιβλίο πήρε επτά παρατάσεις. Παράταση πήραν,
επίσης, τα πιστοποιητικά γλωσσοµάθειας, οι ψηφιακές δεξιότη-
τες στο δηµόσιο σχολείο και το σύστηµα προσλήψεων. Παρά-
ταση δόθηκε και για το εξαγγελθέν εθνικό πρόγραµµα ανα-
βάθµισης των κτηριακών υποδοµών των σχολείων της χώρας, πα-
ράταση και για τον προσεισµικό έλεγχο των σχολείων µε πολλά
από αυτά ετοιµόρροπα, παγίδες για µαθητές και εκπαιδευτικούς,
παράταση και στο διάλογο για το εθνικό απολυτήριο, παράταση
και για τις πολυδιαφηµιζόµενες µέγα-δοµές στην επαγγελµατική
εκπαίδευση και κατάρτιση, παράταση και για τη δηµιουργία ενός
σύγχρονου πληροφοριακού συστήµατος καταγραφής των εκπαι-
δευτικών κενών. 

Ο κ. Πιερρακάκης επένδυσε στο µπακαλοτέφτερο 2.0 και
φέτος µε σηµαντικές αρρυθµίες, τις οποίες είδαµε στην πλήρωση
των εκπαιδευτικών κενών. Παράταση στην παράταση, κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας. Αυτά βλέπουν το Χάρβαρντ, το Γέιλ και η Οξ-
φόρδη και σας αντιγράφουν, πήραν και αυτοί παράταση, δεν έρ-
χονται στην Ελλάδα. Ξέχασα, κάποιοι έρχονται για µεταπτυχιακά,
αλλά δεν χρειαζόταν ο νόµος Πιερρακάκη γι’ αυτό, όπως και ανα-
φέρθηκε.

Τη θέση τους, όµως, θα την πάρουν κάποια κολέγια που λει-
τουργούν ήδη, αφού πρώτα θα αλλάξουν µαρκίζα και θα µετονο-
µαστούν σε πανεπιστήµια µαζί µε κάποια νέα παραρτήµατα
κερδοσκοπικών επιχειρήσεων χαµηλής εκπαιδευτικής ποιότητας. 

Λέµε για το φθινόπωρο του 2025 ότι θα ξεκινήσει η διαδικασία,
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αλλά κάποιοι µάλλον είχαν πολύ καλύτερη πρόσβαση στην πλη-
ροφορία και πρόλαβαν και πήραν οικόπεδα, κατέθεσαν αίτηµα
στην Επιτροπή Ανταγωνισµού και προχωρούν. Για τους υπόλοι-
πους θα περιµένουµε. 

Ο δε ακραίος λαϊκισµός -τον θυµάστε φαντάζοµαι- στα τηλε-
παράθυρα επί δίµηνο, των σαράντα χιλιάδων φοιτητών που θα
φέρνατε πίσω εξέπνευσε ως επιχείρηµα. Οι εισροές φοιτητών,
που συνιστούν πραγµατικό ζητούµενο, θα παραµείνουν χαµηλές
και στο µέλλον δυστυχώς, διότι αυτό απαιτεί ισχυρά, δηµόσια πα-
νεπιστήµια και όχι αρπαχτές. Όσο για την κωδική ονοµασία
«ελεύθερο πανεπιστήµιο», που είχε εξαγγείλει ο φιλελεύθερος,
κατά τα άλλα, κ. Μητσοτάκης, το συνταγµατικά κατοχυρωµένο
αυτοδιοίκητο παραµένει σε εισαγωγικά. 

Οι πολιτικές σας επιλογές και στην παιδεία διευρύνουν αντί να
αµβλύνουν τις ανισότητες. Από τη µία η πλούσια Ελλάδα των
funds στη σχολική και τριτοβάθµια εκπαίδευση των υψηλών δι-
δάκτρων και των ανισοτήτων και από την άλλη η φτωχή Ελλάδα
των ετοιµόρροπων δηµοσίων σχολείων, των εκπαιδευτικών
κενών, των πανεπιστηµίων χωρίς εστίες και βιβλιοθήκες, των υπο-
αµειβόµενων καθηγητών, των κοστοβόρων φροντιστηρίων, των
λιγότερων ευκαιριών. 

Και έρχεται σήµερα ο κ. Πιερρακάκης, ο οποίος φέρνει µία
ανακοίνωση που δεν βγήκε καν από το γραφείο Τύπου του
ΠΑΣΟΚ και υπήρξε διορθωτική, και µας καλεί ή µας εγκαλεί να
τοποθετηθούµε για το International Baccalaureate, για το διεθνές
απολυτήριο, το οποίο πράγµατι εµείς έχουµε θεσµοθετήσει µε
το ν.2327/1995, µε κυβέρνηση Ανδρέα Παπανδρέου και Υπουργό
Παιδείας τον Γιώργο Παπανδρέου. Πράγµατι, αυτό πιστεύουµε,
πιστεύουµε στις νέες εκπαιδευτικές διαδροµές και ευκαιρίες. Το
ερώτηµα είναι το πώς. Πού αποφάσισαν να δοκιµάσουν το διε-
θνές απολυτήριο, σε ποια σχολεία; Ποιος ο αριθµός των σχο-
λείων; Ποιο το χρονοδιάγραµµα µετά; Είναι άλλο ο νόµος και
άλλο το πώς θα τον εφαρµόσετε. 

Όµως έχει πολύ ενδιαφέρον γιατί ο κ. Πιερρακάκης ήρθε ένα
ωραίο πρωί, σήµερα, και µας είπε ότι θα συνδεθεί αυτό µε την εί-
σοδο στα δηµόσια πανεπιστήµια. Δηλαδή, µας είπε σήµερα -δεν
ξέρω αν το καταλάβατε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας- ότι θα
κάνει bypass τις πανελλαδικές. Το καταλάβατε; Αυτό ειπώθηκε
σήµερα από τον Υπουργό Παιδείας, ότι θα γίνει bypass στις πα-
νελλαδικές. 

Και ρωτάω εγώ: Ας γίνει bypass στις πανελλαδικές, αυτοί οι
οποίοι είναι κάτοχοι IB των δεκατριών ιδιωτικών σχολείων θα
έχουν το δικαίωµα και αυτοί να κάνουν bypass τις πανελλαδικές;
Αυτός είναι ο εθνικός διάλογος της Κυβέρνησης για την πρό-
σβαση στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, για το εθνικό απολυτήριο;
Ερχόµαστε ένα ωραίο πρωί και συζητάµε αυτά τα πράγµατα; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω λέγοντας ότι η οικονο-
µική πολιτική της Κυβέρνησης είναι και αντιφιλελεύθερη και κοι-
νωνικά άδικη. Η Νέα Δηµοκρατία επιλέγει να αυγατίσει τη
συσσώρευση κεφαλαίου χωρίς καµµία διαδικασία αναδιανοµής.
Η οικονοµική εξάρτηση των pass στερεί από τον πολίτη την αυ-
τοπεποίθηση, αυξάνει το ρίσκο, µεγαλώνει τον φόβο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, ολοκληρώστε.

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω, δώστε µου λίγα
δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ.

Η στρατηγική της κρατικής αισχροκέρδειας από τον υψηλό
πληθωρισµό και των οικονοµικών εξαρτήσεων µέσω επιδοµάτων
διακρίνει τους πολίτες σε δύο κατηγορίες, στους πραγµατικά
ελεύθερους και σε αυτούς που στερούνται ελευθερίας εξαιτίας
της ένδειας, της φτώχειας και του φόβου. Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, η πραγµατική ελευθερία πρέπει να συνοδεύεται από
την απουσία κυριαρχίας. Αυτός που κυριαρχείται δεν κάνει ελεύ-
θερες επιλογές. 

Το ΠΑΣΟΚ στοχεύει στην οικοδόµηση µιας οικονοµίας που
προωθεί την έννοια του χειραφετηµένου πολίτη, ενός κράτους
που τον προστατεύει από κάθε µορφή εξουσίασης και εξάρτησης
στο εργασιακό και οικογενειακό περιβάλλον και µιας κοινωνίας
που θεµελιώνει την ίση ελευθερία. Για να συµβεί αυτό δεν αρκεί
η εκπαιδευτική ισότητα και το κοινωνικό κράτος, πρέπει να επα-
νεξεταστεί όλο το φάσµα των σχέσεων εξουσίας. Ακριβώς, λοι-

πόν, στην αντίθετη κατεύθυνση από αυτή που προϋπολογίζει η
Νέα Δηµοκρατία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε µε τον κ. Κρητικό, τον κ. Σιµόπουλο, τον κ. Παπα-

ναστάση και µετά ο Υπουργός. 
Ορίστε, κύριε Κρητικέ. Έχετε τον λόγο. 
ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολο-

γισµός του 2025 αποτυπώνει τον συνδυασµό δηµοσιονοµικής σύ-
νεσης και κοινωνικής συνοχής µε τον οποίον πορευόµαστε εδώ
και πέντε χρόνια. Τα νέα µόνιµα δηµοσιονοµικά µέτρα επιφέρουν
πρόσθετο δηµοσιονοµικό κόστος περίπου 1,1 δισεκατοµµύριο
ευρώ σε σχέση µε το 2024 και επικεντρώνονται στη στήριξη του
διαθέσιµου εισοδήµατος, στην ενίσχυση των επενδύσεων και της
καινοτοµίας, στην αντιµετώπιση των προκλήσεων που απορρέουν
από το δηµογραφικό και το στεγαστικό ζήτηµα καθώς και από
την κλιµατική αλλαγή. Την ίδια στιγµή ο νέος προϋπολογισµός
φέρνει δώδεκα διαφορετικές αυξήσεις αποδοχών και δώδεκα µει-
ώσεις φόρων. 

Οι δαπάνες στις οποίες δίνει πρωταρχική προτεραιότητα είναι
η υγεία, όπου θα είναι αυξηµένες κατά 74% σε σχέση µε το 2019.
Είναι η µεγαλύτερη αύξηση σε σχέση µε όλα τα υπόλοιπα Υπουρ-
γεία. Ειδικά οι δαπάνες για τα νοσοκοµεία θα είναι αυξηµένες
κατά 120% σε σχέση µε το 2019. 

Για την άµυνα έχουµε τη δεύτερη µεγαλύτερη αύξηση δαπα-
νών ήτοι θα είναι αυξηµένες κατά 73% σε σχέση µε το 2019, απο-
δεικνύοντας πως στηρίζουµε διαχρονικά τις Ένοπλες Δυνάµεις,
θωρακίζοντας τη χώρα µας από οποιαδήποτε επιβουλή.

Για την παιδεία ο τακτικός προϋπολογισµός αυξάνεται κατά
141 εκατοµµύρια του προϋπολογισµού του 2024, ενώ ενισχύο-
νται σηµαντικά οι δαπάνες για την προστασία του περιβάλλοντος,
για τη θωράκιση έναντι των συνεπειών της κλιµατικής αλλαγής,
οι οποίες κρίνονται πλέον ως απολύτως απαραίτητες. 

Ο προϋπολογισµός κινείται γύρω από τον άξονα της δηµοσιο-
νοµικής σύνεσης, όπως είπα, που συνίσταται στο να µην ξο-
δεύουµε περισσότερα από αυτά που αντέχουµε, γιατί βρισκό-
µαστε σε αβέβαιους καιρούς και δεν µπορούµε να παίζουµε µε
το µέλλον της χώρας µας. Η Κυβέρνηση είναι πλέον σε θέση να
επιτυγχάνει λογικά πρωτογενή πλεονάσµατα και φέτος θα
έχουµε το τέταρτο υψηλότερο πρωτογενές πλεόνασµα στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, ενώ το συνολικό έλλειµµα θα αγγίξει το µηδέν.
Παράλληλα, έχουµε δραστική αποκλιµάκωση του χρέους, τη µε-
γαλύτερη στην ιστορία της Ευρωζώνης. Ο νέος προϋπολογισµός
βρίσκει τη χώρα µας να έχει λάβει την επενδυτική βαθµίδα µε
υγιή δηµόσια οικονοµικά. Μια χώρα, το ΑΕΠ της οποίας το 2025
θα έχει αυξηθεί κατά 62 δισεκατοµµύρια σε σχέση µε το 2019. 

Σας παρέθεσα ορισµένα µόνο από τα στοιχεία, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, για την πορεία των οικονοµικών µεγεθών που
προβλήθηκαν σε πίνακες και διαγράµµατα από τον κ. Χατζηδάκη
κατά την επεξεργασία του νοµοσχεδίου στη Διαρκή Επιτροπή Οι-
κονοµικών Υποθέσεων. Ποιος µπορεί, συνάδελφοι, να διαψεύσει
ένα από τα στοιχεία που παρουσίασε ο κύριος Υπουργός;

Ενώ, αναφορικά µε την ανεργία, από το 17,9% το 2019 µει-
ώνεται στο 9,7% το 2025, µε µισό εκατοµµύριο νέες θέσεις ερ-
γασίας. Προβλεπόµενη µείωση, λοιπόν, στα προ κρίσης επίπεδα
µε τη χώρα µας να καταγράφει µεταξύ του 2019 και του 2023 τη
µεγαλύτερη µείωση ποσοστού ανεργίας σε ολόκληρη την Ευρω-
παϊκή Ένωση. 

Σε αυτό το σηµείο πρέπει να θυµίσουµε ότι µε αυτή την Κυβέρ-
νηση ξεπάγωσαν οι αποδοχές στο δηµόσιο, οι συντάξεις αυξά-
νονται µε βάση τον κανόνα ΑΕΠ-πληθωρισµού, αυξάνονται οι
αποδοχές για εφηµερίες, ένστολους, το φοιτητικό στεγαστικό
επίδοµα, το επίδοµα γέννησης, αυξήθηκε το αφορολόγητο για
οικογένειες, µειώθηκαν οι ασφαλιστικές εισφορές, επιστρέφεται
µόνιµα ο ειδικός φόρος κατανάλωσης στους αγρότες. Συγχρό-
νως, έχουµε υπεραπόδοση των εσόδων κατά 3,7 δισεκατοµµύρια
εξαιτίας και των παρεµβάσεών µας για την αντιµετώπιση της φο-
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ροδιαφυγής ή και της διεύρυνσης των ηλεκτρονικών συναλλα-
γών, µε τα πιο απτά αποτελέσµατα από κάθε άλλη εποχή, στη µε-
γάλη µάχη που δίνουµε κατά της φοροδιαφυγής. 

Και βέβαια, η αύξηση της απασχόλησης και των µισθών δεν
είναι εφικτή χωρίς υγιή δηµοσιονοµικά ειδικά σε µια χώρα που
εξακολουθεί παρά τη συρρίκνωσή του να έχει υψηλό δηµόσιο
χρέος στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Γι’ αυτό λέµε ότι έχουµε απόλυτη
επίγνωση της κατάστασης και κινούµαστε µε υπευθυνότητα και
σοβαρότητα. Γι’ αυτό λέµε πως η συνολική εικόνα δεν επιδέχεται
πανηγυρισµών, αλλά και πως δεν θα δεχτούµε ένα πλαστό αντι-
πολιτευτικό αφήγηµα.

Ναι, ξεκινώντας από µια δυσµενή αφετηρία, τα τελευταία πέντε
χρόνια έχουµε σαφή βελτίωση σε όλους τους τοµείς που ανα-
γνωρίζεται από τους διεθνείς οργανισµούς, από τον ΟΟΣΑ και
βέβαια, τη χωρίς επιφυλάξεις ευρωπαϊκή έγκριση από την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή του ελληνικού προϋπολογισµού. 

Η ανάταξη της οικονοµίας δεν προέκυψε έτσι απλά, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι. Είναι προϊόν συστηµατικής δουλειάς. Και
προχωρούµε αναγνωρίζοντας τα σοβαρά οικονοµικά και κοινω-
νικά προβλήµατα, γνωρίζοντας πως φυσικά και δεν έχουν επου-
λωθεί όλα τα τραύµατα της µεγάλης κρίσης της προηγούµενης
δεκαετίας. Είναι, όµως, ιδιαίτερα σηµαντικό ότι σε αβέβαιους και-
ρούς, εν µέσω γεωπολιτικών κλυδωνισµών προβαίνουµε σε µει-
ώσεις φόρων, αυξήσεις αποδοχών και αυξήσεις δαπανών σε
κρίσιµους τοµείς. 

Βαδίζουµε µπροστά, κυρίες και κύριοι, αφήνοντας στην κρίση
του κόσµου τις αποσπασµατικές και ακοστολόγητες προτάσεις
της Αντιπολίτευσης και κλείνοντας τα αυτιά στις πρόσκαιρα ευ-
χάριστες λύσεις, τις ανεπανόρθωτες συνέπειες των οποίων
έχουµε βιώσει και πληρώσει πανάκριβα στο παρελθόν. 

Φτάνοντας προς το τέλος της τοποθέτησής µου, να ευχαρι-
στήσω τον Πρωθυπουργό, Κυριάκο Μητσοτάκη, που µε την κα-
ταλυτική παρέµβασή του ξεµπλόκαρε µετά από δεκαετίες η
κατασκευή του νέου µουσείου της Σπάρτης, το οποίο θα υλοποι-
ηθεί αµιγώς από εθνικούς πόρους, ενώ φτάνει προς το τέλος του
το 2025 µε πόρους ΕΣΠΑ το Συγκρότηµα Παλατιού των Δεσπο-
τών, ένα εµβληµατικό τοπόσηµο στον αρχαιολογικό χώρο Μυ-
στρά. 

Και ένα επίκαιρο σχόλιο για την ενσωµάτωση της τεχνητής
νοηµοσύνης στις δηµόσιες πολιτικές. Πρόκειται για ένα εξαιρε-
τικά χρήσιµο εργαλείο για την καλυτέρευση και διευκόλυνση της
ζωής των πολιτών. Η Ελλάδα φιλοδοξεί να παίξει πρωταγωνιστικό
ρόλο στο νέο αυτό κόσµο. Είναι εποµένως ιδιαίτερα ενθαρρυ-
ντικό ότι η δηµοσίευση της εθνικής στρατηγικής για την τεχνητή
νοηµοσύνη επιλέχθηκε ως ένα από τα επτά Artificial Intelligence
Factories από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και δυνάµεθα να κάνουµε
χρήση σε κρίσιµους τοµείς, όπως η υγεία και η πολιτική προστα-
σία. 

Κλείνοντας, λοιπόν, και τη δική µου συνεισφορά σε αυτή την
κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία, σας καλώ να συνταχ-
θούµε υπέρ της κύρωσης του προϋπολογισµού. Μέσω και αυτού
του κορυφαίου σχεδίου, η Κυβέρνηση κάνει ακόµα ένα βήµα για
την εκπλήρωση των προεκλογικών της δεσµεύσεων. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας
«Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι πέντε µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 4ο Δηµοτικό Περαίας Θεσσαλονίκης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Σιµόπουλος. Ο κ. Σιµόπουλος απου-
σιάζει. 

Ο κ. Παπαναστάσης –εδώ ήταν- απουσιάζει, επίσης. 
Κύριε Υπουργέ, ελάτε. Η Κυβέρνηση στα δύσκολα καλύπτει το

κενό των οµιλητών. 
Ελάτε, κύριε Υπουργέ, ευχαριστούµε πάρα πολύ. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Θα επανέλθουν οι κύριοι συνάδελφοι στην Αίθουσα, προκειµέ-
νου να τοποθετηθούν.

Κυρίες και οι κύριοι συνάδελφοι  της συγκυβέρνησης, κύριοι
συνάδελφοι στη Νέα Δηµοκρατία, κύριοι συνάδελφοι στη µείζονα
και ελάσσονα Αντιπολίτευση, αισθάνοµαι για µια ακόµα φορά και
θα το πω δηµοσίως και ειλικρινώς ότι τα θέµατα της πολιτικής
προστασίας, της αξίας και της προστασίας της ανθρώπινης ζωής
και µετά των δασών, της περιουσίας των ανθρώπων, η προστασία
των οικογενειών µας, των φίλων µας, των συγγενών µας, των
συγχωριανών µας, των συµπολιτών µας είναι τέτοιας ιδιαίτερης
υφής και αξίας που δεν χωρά µικροπολιτική, δεν χωρούν κοµµα-
τικοί διαξιφισµοί και δεν χωρά λαϊκισµός. 

Δυστυχώς, αυτό δεν επετεύχθη τα τελευταία χρόνια, αλλά θα
ήθελα να κάνω µια προσπάθεια σήµερα εδώ από το Βήµα, όπου
µιλάµε για τον προϋπολογισµό 2025, να καταστεί σαφές πόσο
σηµαντικά είναι τα διακυβεύµατα εν µέσω της κλιµατικής κρίσης
για τους συµπολίτες µας, την κοινωνία µας και τη χώρα µας.

Δεν είναι ψέµα ότι το 2019 -γνωρίζετε τα στοιχεία, κύριοι συ-
νάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ- παραλάβαµε µια πολιτική προστασία που
ήταν µια γενική γραµµατεία σε ένα κτήριο µεσούσης της πόλης
χωρίς στατικά, µε ένα γενικό γραµµατέα χωρίς αρµοδιότητες.

Υποεκτιµήσαµε, νοµίζω, στα χρόνια της κρίσης και εσείς στα
χρόνια που κυβερνήσατε, τη σηµασία της προστασίας των συ-
µπολιτών µας στα ακραία φαινόµενα της κλιµατικής κρίσης, τα
οποία τα βλέπετε παντού στη Μεσόγειο, στην Ευρώπη και στον
κόσµο: Ακραίες πυρκαγιές, πληµµύρες, σεισµοί, φαινόµενα τα
οποία εντείνονται, δυστυχώς, το ξέσπασµά τους είναι ραγδαίο
και µέσα σε λίγα λεπτά, σε λίγα δευτερόλεπτα, µπορούν να οδη-
γήσουν σε ανθρώπινες τραγωδίες και καταστροφές. 

Θα πρέπει να παραδεχτούµε όλοι ότι η Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη και ο Πρωθυπουργός ο ίδιος παρέλαβαν αυτά,
µετρήσιµα, και σήµερα, πεντέµισι χρόνια µετά, έχουµε ένα
Υπουργείο, το οποίο είναι σαν κτήριο και δοµές µε αιχµή του δό-
ρατος το war room του ΕΣΚΕΔΙΚ της Πολιτικής Προστασίας ό,τι
πιο σύγχρονο υπάρχει στον ευρωπαϊκό τρόπο αντιµετώπισης τέ-
τοιων κρίσεων, 2,1 δισεκατοµµύρια ευρώ σε διαγωνισµό του
«Αιγίς» -που επανειληµµένως είπατε ότι δεν προχωράνε και δεν
έχουν προχωρήσει- στην υπηρεσία των εθελοντών µας, των πυ-
ροσβεστών µας, των ανθρώπων της ΕΜΑΚ, των δασοκοµάντος,
της Αστυνοµίας, του Στρατού, του Λιµενικού, των ανθρώπων της
τοπικής αυτοδιοίκησης και ένα νέο δόγµα για την αντιµετώπιση
των δασικών πυρκαγιών, αλλά και των άλλων έκτακτων φαινοµέ-
νων που φαίνεται ότι αποδίδουν. 

Για του λόγου το αληθές και επειδή θέλω να λογοδοτώ στην
ελληνική κοινωνία και στους συναδέλφους για το τι έχει γίνει, κύ-
ριοι συνάδελφοι, έχουν δηµοπρατηθεί 1,7 δισεκατοµµύριο ευρώ
έργα του «Αιγίς», έχουν συµβασιοποιηθεί µισό δισεκατοµµύρια
έργα και µέχρι τα τέλη του Φλεβάρη του 2025 άλλα 700 εκατοµ-
µύρια. Ολοκληρώνεται το πρόγραµµα «Αιγίς». 

Θα σας αναφέρω παράδειγµα. Παραλαµβάνουµε 449 από τα
1.191 οχήµατα της Πυροσβεστικής τον Μάιο και τον Αύγουστο
του 2025 και, επίσης, 300 οχήµατα για τη Δασική Υπηρεσία, 553
οχήµατα για την ΕΛ.ΑΣ., 140 οχήµατα για το Λιµενικό Σώµα, 250
ασθενοφόρα για το ΕΚΑΒ, 176 οχήµατα για το ΥΠΕΘΑ και 47.824
είδη εξοπλισµού για όλους τους ανωτέρω, για οτιδήποτε συνιστά
κρίση στη χώρα, είτε επίγεια είτε εναέρια.

Με την προσωπική παρέµβαση του Πρωθυπουργού 7 Canadair
CL-515, 10 πυροσβεστικά ελικόπτερα µεσαίου τύπου. Προσέξτε
δεν έχει γίνει ποτέ, πέραν διακρατικών συµφωνιών, διαγωνισµός
για τέτοιου είδους εξοπλισµό. Μήπως  µε ενηµέρωσε πριν από
λίγα λεπτά ο εντεταλµένος σύµβουλος του ΤΑΙΠΕΔ, ο κ. Πανα-
γιώτης Σταµπουλίδης, ότι ολοκληρώθηκε ο διαγωνισµός και πάει
να συµβασιοποιηθεί για τα 10 µεσαίου τύπου ελικόπτερα πυρο-
σβεστικά, που για πρώτη φορά θα τα έχει η χώρα µας, η Πολιτική
Προστασία και οι Ένοπλες Δυνάµεις, 3 αεροσκάφη, εναέρια κέ-
ντρα επιχειρήσεων, συµβασιοποιηµένα και υπογεγραµµένα, 1 δι-
κινητήριο τζετ, 2 εξοπλισµένα Super Puma, 25 αµφίβια µε
σταθερή πτέρυγα, οι τράκτορες.

Προσέξτε. Να πάµε στο προσωπικό. Με ολοκλήρωση πριν από
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την αντιπυρική περίοδο του 2025 προσλάβαµε 2.500 εποχικούς
πυροσβέστες. Έγινε πολλή κουβέντα γι’ αυτούς τους ανθρώ-
πους. Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη από τον Γενάρη
του 2025 θα έχει µετατρέψει σε δασοκοµάντος τους 1.650 από
αυτούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε 20 µονάδες δασοκοµά-
ντος αεροµεταφερόµενες στα µήκη και στα πλάτη της χώρας.
Τους είδατε -είστε Βουλευτές της περιφέρειας οι πιο πολλοί- στα
νησιά µας, στις ακριτικές περιοχές, να δίνουν µάχες οκτώ µήνες
την αντιπυρική περίοδο µαζί µε εθελοντές, µαζί µε δηµάρχους,
αντιδηµάρχους, εντεταλµένους της Πολιτικής Προστασίας, τις
Ένοπλες Δυνάµεις, την Ελληνική Αστυνοµία. 

Τα νούµερα δεν µπορούν να αµφισβητηθούν. Μόνο για το 2025
έγιναν 831 προσλήψεις για την Πολιτική Προστασία, 70 δόκιµοι
ανθυποπυραγοί µε πανελλήνιες εξετάσεις, 260 δόκιµοι πυροσβέ-
στες, 300 δασοκοµάντος, 150 πυροσβέστες οδηγοί, 10 γιατροί,
30 στελέχη για τα πυροσβεστικά πλοία, 15 πλοηγοί µηχανικοί, 15
τεχνικοί, 8 χειριστές αεροσκαφών και ελικοπτέρων. 

Παραλάβαµε το Πυροσβεστικό Σώµα µε 13.000 πυροσβέστες.
Την αντιπυρική περίοδο 2025 θα έχουµε 18.000, 16.500 µόνιµους
και 2.500 εποχικούς. Θα έχουµε τεχνητή νοηµοσύνη στο war
room της Πολιτικής Προστασίας. Ήδη πέταξαν drones πάνω από
τη χώρα, οργανωµένα και δοµηµένα, µε 50 κέντρα επιχειρήσεων,
ειδικούς χειριστές και µηχανικούς. Είδατε τη συµβολή τους στο
να µπορούν να φτάνουν στο πεδίο νωρίτερα αναγνωρίζοντας πού
είναι οι κίνδυνοι µε εναέριες περιπολίες όλων. Όλοι µαζί, τα Σώ-
µατα Ασφαλείας και οι Ένοπλες Δυνάµεις στη µάχη ενάντια στις
κρίσεις, στην υπηρεσία και στην προστασία της ελληνικής κοινω-
νίας και του ελληνικού λαού. 

Κυρίες και κύριοι, αν αυτό το ενώσει κάποιος µε το σύνολο της
πολιτικής µας στα εθνικά και στην άµυνα, κατά την άποψή µου,
αυτός είναι ο σύγχρονος πατριωτισµός για τη χώρα. Οι αποφά-
σεις δεν λαµβάνονται στο ΚΥΣΕΑ παρουσία του Πρωθυπουργού
και όλων των Υπουργών, δεσµεύουν όλους µας και, άρα ,εξ
αυτού τεκµαίρεται ότι ουδείς ο οποίος συµµετέχει στην Κυβέρ-
νηση -είτε Υπουργός και φυσικά, διά των κοινοβουλευτικών επι-
τρόπων είτε Βουλευτής- µπορεί να έχει καµµία αµφιβολία για το
τι συνιστά εσωτερική ασφάλεια, εξωτερική ασφάλεια και αποφά-
σεις στην εξωτερική πολιτική. 

Σας δηλώνω, λοιπόν, µετά λόγου γνώσεως, για µια ακόµα
φορά, ως µέλος της Κυβέρνησης και του ΚΥΣΕΑ, ότι ουδέποτε
έχω ακούσει ή έχω γίνει κοινωνός οποιασδήποτε πολιτικής αυτά
τα χρόνια που εκχωρεί ένα µικρό πετραδάκι από τη χώρα µας,
πόσω µάλλον όλα αυτά τα οποία ακούγονται τον τελευταίο καιρό. 

Αυτός είναι ο σύγχρονος πατριωτισµός και εµπεριέχει πολύ
σκληρή δουλειά, προσπάθεια, ανθρωποώρες από αυτούς στους
οποίους κατά καιρούς βλέπω ότι τους παινεύουµε -και σωστά-
για τη δουλειά την οποία κάνουν είτε είναι εθελοντές είτε είναι
πυροσβέστες είτε είναι όλοι οι άνθρωποι της Πολιτικής Προστα-
σίας. Κοιτάξτε. Πλέον δεν υπάρχει περίοδος για αυτούς αντιπυ-
ρική. τις ίδιες δυσκολίες και τα ίδια προβλήµατα τα ζούµε
καθηµερινά και λόγω των πληµµυρών και λόγω άλλων ακραίων
καταστάσεων, οι οποίες µας δοκιµάζουν. Τα βλέπουµε γύρω µας
στην Ευρώπη και αισθάνοµαι ότι για αυτόν τον λόγο η δουλειά
που έχει γίνει στην Πολιτική Προστασία, αλλά και στο σύνολο,
όπως βλέπετε, των θεµάτων της άµυνας και της ασφάλειας, βάζει
τη σφραγίδα τα τελευταία πεντέµισι χρόνια στο πώς εµείς εννο-
ούµε τον πατριωτισµό. 

Να θυµίσω κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, ποιοι πάλεψαν στον
Έβρο, στα βόρεια σύνορά µας. Δεν ήταν η Ελληνική Αστυνοµία;
Δεν ήταν οι Ένοπλες Δυνάµεις; Ποιοι εµπόδισαν όλους αυτούς
τους παράνοµους µετανάστες να µπουν στη χώρα; Στην πανδη-
µία ποιοι πάλεψαν; Οι υγειονοµικοί µας δεν ήταν; Δεν ήταν και οι
άνθρωποι της Πολιτικής Προστασίας; Δεν ήταν και οι άνθρωποι
της αυτοδιοίκησης ή οι συνάδελφοι σε κάθε περιοχή; Το Λιµενικό
πού ήταν; Δεν πάλεψε το Λιµενικό µας στα θαλάσσια σύνορά
µας; Ακούγαµε ευφάνταστα πράγµατα περί χώρου. 

Πρόκειται για χώρα, κύριοι, µε θαλάσσια σύνορα και τα υπε-
ρασπιστήκαµε παντού. Δεν φέραµε καλύτερα νούµερα σε ό,τι
έχει να κάνει µε την αντιµετώπιση του προσφυγικού-µεταναστευ-
τικού; Δεν ήταν αυτό µετρήσιµο στις ευρωπαϊκές πολιτικές; Ο

τρόπος που συµπεριφερθήκαµε και κινηθήκαµε στην αντιµετώ-
πιση της πανδηµίας δεν έφερε κεφάλαια, όπως τα RRF, στη
χώρα; Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός παρενέβη για αυτό. Δεν επεν-
δύθηκαν στη χώρα; Δεν επενδύονται; Δεν απορροφώνται; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Δύο λεπτά θα χρειαστώ ακόµη, κύριε Πρόεδρε, αν έχετε την
ευγενή καλοσύνη.

Κύριοι, σας απέδειξα ότι το «Αιγίς» δεν είναι ένα υπερδεκαετές
πρόγραµµα αστείο, σαν κι αυτά τα οποία είδαµε πολλά χρόνια να
βουλιάζουν στη γραφειοκρατία και να µην υλοποιούνται ποτέ.
Εντός έντεκα ηµερολογιακών µηνών είναι αυτά τα οποία ακού-
σατε σε ένα πολύ βαρύ πρόγραµµα και δύσκολο. 

Λίγο µετά είχαµε τις προκλήσεις τις οποίες έφερε, δυστυχώς,
η αστάθεια στην Ευρώπη. Ποιος θα περίµενε πόλεµο στην καρδιά
της Ευρώπης µετά από ογδόντα χρόνια; Δεν βρεθήκαµε εκεί να
αντιµετωπίσουµε και τις προκλήσεις, αν θέλετε, και στον τοµέα
της ενέργειας; Δεν προδίκαζαν κάποιοι ότι θα καταρρεύσει η
χώρα πάλι;

Είχαµε και δεύτερη πληγή στη Μέση Ανατολή πάλι. Με πολύ
µεγάλη προσοχή και εγκράτεια δεν είµαστε εκεί για να αντιµετω-
πίσουµε τις προκλήσεις, οι οποίες, δυστυχώς, είναι τέτοιες που
θέτουν σε αβεβαιότητα το µέλλον οργανισµών ολόκληρων της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, την εσωτερική ασφάλεια των χωρών και
οδηγούν σε προβληµατισµό;

Δεν είναι η Κυβέρνηση αυτή που επί πέντε-πεντέµισι χρόνια
κατ’ επανάληψη έχει βγει µπροστά για όλα αυτά;

Και εν τοιαύτη περιπτώσει, δεν είναι η ανώτερη στιγµή της δη-
µοκρατίας αυτή της λαϊκής ετυµηγορίας; Πόσες φορές δεν πή-
γαµε στην κάλπη είτε την εθνική κάλπη είτε για την τοπική
αυτοδιοίκηση είτε –αν θέλετε- για την Ευρωβουλή, για να απο-
δειχθεί αν επικροτεί ή όχι η κοινωνία τις πολιτικές µας;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φυσικά θα υπερψηφίσω τον
προϋπολογισµό. Φυσικά σας καλώ όλους να κάνετε το ίδιο και εν
τοιαύτη περιπτώσει, επειδή αυτό δεν έχει γίνει ποτέ στα πενήντα
χρόνια του σύγχρονου κοινοβουλευτισµού και καταλαβαίνω ότι
µόνιµα θα υπάρχουν αιτιάσεις και λόγοι για τους οποίους η µεί-
ζονα και η ελάσσονα Αντιπολίτευση δεν θα θέλει να ψηφίσει έναν
προϋπολογισµό, σας βλέπω ότι συναινείτε στο κοµµάτι των αµυ-
ντικών δαπανών, σε ό,τι έχει να κάνει µε τον προϋπολογισµό αυτό
και το µέλλον της χώρας και θα έλεγα ότι το ίδιο πρέπει να κάνετε
για την Πολιτική Προστασία, αφορά στην εσωτερική ασφάλεια.
Αυτοί οι άνθρωποι παλεύουν κάθε ηµέρα στο πεδίο, δεν έχουν
κοµµατικό πρόσηµο, δεν κοιτάξαµε ποτέ να δούµε πού ανήκουν,
πού βρίσκονται, τι είναι, γιατί είναι, αξιωµατικοί είτε πυροσβέ-
στες, εθελοντές είτε αστυνοµικοί, λιµενικοί, στρατιωτικοί. Είναι
άνθρωποι που µας κάνουν υπερήφανους και αξίζουν τη στήριξή
σας και τη βοήθειά σας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κύριο Υπουργό.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κ. Μάντζος έχει τον

λόγο για µια παρέµβαση τριών λεπτών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Νοµίζω ότι είναι η δεύτερη, έτσι δεν

είναι;
Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Υπουργέ, δυστυχώς, παρά τα όσα λέµε εδώ πολλές

φορές και επαναλαµβανόµενα και παρά τις φυσικές καταστρο-
φές που εµφιλοχωρούν, το κράτος συνεχίζει να λειτουργεί αντι-
δραστικά αντί προληπτικά, µε αποτέλεσµα να επιβαρύνονται
οικονοµικά και κοινωνικά οι πολίτες µετά από κάθε καταστροφή.
Οι καθυστερήσεις στις αποζηµιώσεις είναι χτύπηµα στην αξιοπι-
στία του κράτους, υπονοµεύουν την εµπιστοσύνη των πολιτών
στους θεσµούς και φυσικά, η έλλειψη συντονισµού µεταξύ των
κρατικών και των τοπικών αρχών καταδεικνύει την απουσία ενός
ολοκληρωµένου σχεδιασµού πολιτικής προστασίας και διαχείρι-
σης των κρίσεων.
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Είναι ο έκτος χρόνος της Νέας Δηµοκρατίας στη διακυβέρ-
νηση της χώρας και δυστυχώς, αποδεικνύεται η καταφανής ανε-
πάρκεια αποτελεσµατικής διαχείρισης των φυσικών καταστρο-
φών. Ακούσαµε πάρα πολλές διαβεβαιώσεις το περασµένο κα-
λοκαίρι από το Υπουργείο σας για την πρωτόγνωρη ετοιµότητα,
για το νέο επιχειρησιακό δόγµα της Πολιτικής Προστασίας «Πρό-
ληψη, Προετοιµασία, Ετοιµότητα» στο οποίο η Κυβέρνηση κλή-
θηκε να ανταποκριθεί. Δυστυχώς, ο άξονας «Πρόληψη» δεν
χρηµατοδοτήθηκε, οργανωτικά η Πυροσβεστική Υπηρεσία δεν
βελτιώθηκε και στην καταστολή δαπανήθηκε πακτωλός χρηµά-
των χωρίς αντίκρισµα.

Έχουµε τη βορειοανατολική Αττική µε τα 104.000 στρέµµατα
καµένης γης, τα 1.238 κατεστραµµένα κτήρια, τον 1 νεκρό, τους
5 τραυµατίες πυροσβέστες, τους εκατοντάδες συµπολίτες µας
να υποφέρουν από αναπνευστικά προβλήµατα επί σειρά ηµερών,
το Ξυλόκαστρο της Κορινθίας µε τα 70.000 καµένα στρέµµατα
καλλιεργήσιµης γης, τους 2 νεκρούς, κατεστραµµένες καλλιέρ-
γειες και κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις και οικισµούς, το χάος
στον Όρβηλο Σερρών µε µια φωτιά που ξεκίνησε στις 18 Ιουλίου
του 2024 και κράτησε για έναν µήνα ενεργή, αδιανόητο για µια
υποτιθέµενη έτοιµη Πολιτική Προστασία.

Όλα αυτά είναι γνωστά και τα πειστήρια της ανεπάρκειας είναι
πολύ ισχυρά.

Ραντάρ µετεωρολογικής κάλυψης: Από τα οκτώ ραντάρ, τους
σταθµούς της ΕΜΥ, µόλις δύο υπολειτουργούν και τα υπόλοιπα
είναι εκτός λειτουργίας. Από πότε το γνωρίζει η πολιτεία αυτό;
Γιατί ήρθε κατόπιν εορτής µε τεράστια καθυστέρηση να εξαγγεί-
λει το έργο και να χρειαστεί να περιµένουµε άλλα δύο έτη, προ-
κειµένου να έχουµε µετεωρολογικούς σταθµούς σε λειτουργία;

Προµήθεια εξοπλισµού: Οι καθυστερήσεις στην παραλαβή των
Canadair και των νέων πυροσβεστικών µέσων είναι πολύ µεγάλες.
Πληρώνουµε µεγάλα ποσά για µέσα τα οποία θα έρθουν αφού
καούν και άλλα στρέµµατα.

Πρόληψη: Εδώ έχουµε µια εγκληµατική αναλογία «80-20» «κα-
ταστολής-πρόληψης», που δεν επιτρέπει, προφανώς, τον σοβαρό
σχεδιασµό αντιµετώπισης των καταστροφών. Το πρόγραµµα
«Αιγίς» κατά µεγάλη πλειοψηφία δαπανάται σε µέτρα καταστο-
λής, σε ανάγκες που είναι ήδη γνωστές εδώ και πάρα πολλά χρό-
νια. Αναρωτιόµαστε αν δεν υπήρχε αυτό το πρόγραµµα, αν δεν
υπήρχε το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, όλες αυτές οι
γνωστές εδώ και χρόνια ανάγκες και µε δεδοµένη την κλιµατική
κατάρρευση, πώς θα καλύπτονταν; Γιατί το πρόγραµµα «Αιγίς»
δεν µπόρεσε να αξιοποιηθεί και για την πρόληψη και αποτροπή
των ανάλογων φαινοµένων στο µέλλον; Κατακερµατισµένα δα-
σαρχεία, έλλειψη προσωπικού, µεταβίβαση αρµοδιοτήτων στο
ΤΑΙΠΕΔ για τη διαχείριση των δασών που τα αφήνουν απροστά-
τευτα, απουσία συντονισµού των υπηρεσιών και επιµέρους ζητή-
µατα.

Έχουµε την πληµµυρική περίοδο. Στον Κηφισό η Περιφέρεια
Αττικής και οι είκοσι επτά παρακηφίσιοι δήµοι µιλούν για την ανά-
γκη αύξησης της παροχετευτικής ικανότητας του ποταµού, προ-
κειµένου να αποφευχθούν οι πολύ σοβαροί κίνδυνοι που υπάρ-
χουν. Πότε θα γίνουν αυτά τα έργα -αν γίνουν- και πώς;

Όλα είναι καλά µε τον Περιφερειάρχη Αττικής σε αυτό το θέµα,
κύριε Υπουργέ; Και Υπουργείο-κέλυφος στο οποίο, δυστυχώς,
προΐστασθε αυτό είναι η κορωνίδα σε όλη αυτή την πολύ προ-
βληµατική περίπτωση και κατάσταση. Από το 2021 δεν υπάρχει
οργανόγραµµα, δεν υπάρχει ολοκληρωµένος µηχανισµός Πολι-
τικής Προστασίας, γιατί πολύ απλά δεν έχουν εκδοθεί οι κοινές
υπουργικές αποφάσεις, τα προεδρικά διατάγµατα και όλες οι
αναγκαίες κανονιστικές πράξεις της διοίκησης.

Ακόµα και όσον αφορά στα δεκατρία ΠΕΚΕΠΠ στις περιφέ-
ρειες της χώρας, σας το είχαµε πει πολλές φορές και ο Ανδρέας
Πουλάς και όλοι µας ότι αυτός ο φαραωνικός σχεδιασµός δεν θα
µπορέσει να ολοκληρωθεί εγκαίρως. Το καταλαβαίνετε µετά, κα-
τόπιν εορτής και προφανώς ναυαγεί το σενάριο αυτό µε πολύ µε-
γάλο κόστος για τις περιφέρειες της χώρας.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, επαναλαµβάνοντας ότι εµείς θα κά-
νουµε αυστηρή, τεκµηριωµένη και υπεύθυνη αντιπολίτευση και
κοινοβουλευτικό έλεγχο στα ζητήµατα της πολιτικής προστασίας
και της αντιµετώπισης κλιµατικής κρίσης µε πλήρη συναίσθηση

της βαρύτητας του θέµατος και της εθνικής -το είπατε σωστά,
κύριε Υπουργέ- ανάγκης να έχουµε µηχανισµό πολιτικής προστα-
σίας.

Όµως, για να έχουµε κάτι τέτοιο χρειαζόµαστε µία αναλογία
ισόρροπη µεταξύ της καταστολής και της πρόληψης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, όµως,
κύριε Μάντζο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Χρειαζόµαστε την οµογενοποίηση
του Πυροσβεστικού Σώµατος, ένα ενιαίο Πυροσβεστικό Σώµα
που θα είναι επιχειρησιακά αποτελεσµατικό και θα καλύψει ορ-
γανικές του θέσεις και όχι να έχουµε δυόµισι χιλιάδες εποχικούς
πυροσβέστες ανέργους, όταν έχει η χώρα µας πολύ µεγάλες
ανάγκες πρόληψης και τον χειµώνα. Πρέπει να αυξηθεί η αντιπυ-
ρική περίοδος. Αυτό πρέπει να το πούµε και να οµονοήσουµε.
Πρέπει να δοθεί λύση και εµείς θα αναλάβουµε και νοµοθετική
πρωτοβουλία µε τροπολογία, γιατί τελικά πρέπει να αποφασί-
σουµε: Έχουµε κλιµατική κρίση ή απλές εποχικές ανάγκες; Δεν
γίνεται και τα δύο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, έχετε υπερ-
βεί πολύ τον χρόνο σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ελέγχουµε, λοιπόν, αυστηρά την Κυ-
βέρνηση, διότι η κλιµατική κρίση δεν µπορεί να περιµένει. Χρει-
άζεται η χώρα µας ένα λειτουργικό, αποτελεσµατικό κράτος µε
µία πολιτική διαφανή, προνοητική και λειτουργική που θα στηρίζει
τους πολίτες και θα προετοιµάζει τη χώρα για τις προκλήσεις του
µέλλοντος.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η κ. Κωνσταντοπού-

λου θα πάρει τον λόγο για µια παρέµβαση.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, όχι, όχι.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Όχι, του δίνω τη θέση µου, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν δίνετε εσείς,

εγώ δίνω. Κοιτάξτε, εδώ υπάρχει µία διαδικασία. Η διαδικασία
είναι να ολοκληρώνονται οι παρεµβάσεις…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αφού θέλει να απαντήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν πάει να θέλει;
Εµένα δεν µε ενδιαφέρει.

(Χειροκροτήµατα)
Ακούστε, λοιπόν, αν θέλετε να παρέµβετε για τρία λεπτά, έχετε

τη δυνατότητα.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας το είπα ότι θέλω, αλλά θέλει να απαντήσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, δεν θέλει συ-

νήγορο ούτε εγώ θέλω.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν ξέρω, ίσως και να θέλετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι.
Στο τέλος θα απαντήσετε, κύριε Υπουργέ, σε όλα µαζί.
Ορίστε, κυρία Κωνσταντοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Κικίλια, όπως είδατε, εγώ είµαι gentlewoman, σας
παραχώρησα τη θέση για να απαντήσετε, γιατί θεωρώ πάντα κρί-
σιµο να σας ακούµε και πάντα σηµαντικό να δίνονται οι απαντή-
σεις. Εµείς είµαστε εξάλλου εκείνη η Κοινοβουλευτική Οµάδα
που είναι µονίµως εδώ και ακούει τους πάντες. Δεν συµµεριζό-
µαστε την κουλτούρα του να ερχόµαστε, να µιλάµε και να φεύ-
γουµε ούτε, βεβαίως, αντιλαµβανόµαστε τη συνήθεια της
Κυβέρνησης να έρχεται και να απέρχεται χωρίς να ακούει κανέ-
ναν. Είναι, βέβαια, πρώτος διδάξας ο κ. Μητσοτάκης ο οποίος
ακούει µόνο τον εαυτό του και φαίνεται ότι και γύρω-γύρω του
κάνετε τους αντιλάλους και δεν ακούει καµµία άλλη άποψη και
θα προσγειωθεί πολύ απότοµα, ίσως µε ελικόπτερο της Πολιτικής
Προστασίας, ίσως και όχι.

Τώρα, επειδή ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι εµάς µας καίνε τα
θέµατα της Πολιτικής Προστασίας κυριολεκτικά, όπως καίνε την
ελληνική κοινωνία, επειδή ξέρετε πολύ καλά ότι έχουµε καταθέ-
σει προτάσεις για την πολιτική προστασία από τις 31 Αυγούστου
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του 2023, από εκείνη την πρώτη συζήτηση σε επίπεδο πολιτικών
Αρχηγών µετά τις φοβερές πυρκαγιές του 2023 που κάηκε ο
τόπος -που κάηκε ο τόπος!- και που ήρθε ο κ. Μητσοτάκης να
µας πει ότι είµαστε από άλλον πλανήτη εάν θεωρούµε ότι µπο-
ρούµε να προστατεύσουµε όλα µας τα δάση. Αυτό ήρθε να πει,
ότι είµαστε εξωγήινοι, όταν αξιώνουµε Πολιτική Προστασία έτσι
οργανωµένη, ώστε να προστατεύονται όλα τα δάση, ότι είµαστε
εξωγήινοι που καταθέσαµε δέκα προτάσεις, µε πρώτη τη µονιµο-
ποίηση του προσωπικού και την πρόσληψη σε δωδεκάµηνη βάση
όλων των εποχικών πυροσβεστών. 

Η δεύτερη πρόταση αφορούσε στην αύξηση του προϋπολογι-
σµού της Πολιτικής Προστασίας στο πεδίο της εξάρτησης, γιατί,
κύριε Κικίλια, βρήκα τους πυροσβέστες ακόµη µε µασκούλες
φαρµακείου στην Πεντέλη και στα Βριλήσσια. Με µασκούλες
φαρµακείου! Αυτές τους δώσατε ως εξοπλισµό για να µπουν
µέσα στη φωτιά. 

Η τρίτη πρόταση που καταθέσαµε αφορούσε στη δηµιουργία
πραγµατικής δασοφυλακής και αγροφυλακής, η τέταρτη πρό-
ταση αφορούσε στην ενεργοποίηση όλων των πυροφυλακείων
της χώρας που είναι εγκαταλελειµµένα, η πέµπτη το να αποτά-
ξετε το επίορκο προσωπικό που ενέχεται στις πυρκαγιές, η έκτη
πρόταση αφορούσε στη νοµοθεσία απόλυτης προστασίας των
αναδασωτέων εκτάσεων εν αντιθέσει µε την πολιτική σας που
είναι η εγκατάσταση ανεµογεννητριών στις αναδασωτέες και κα-
µένες εκτάσεις, η έβδοµη πρόταση την απαγόρευση του κυνη-
γιού στις καµένες εκτάσεις, η όγδοη πρόταση τη σύσταση
εξεταστικής επιτροπής για το έγκληµα των πυρκαγιών που επα-
ναλήφθηκε αυτό το καλοκαίρι, η ένατη τον έλεγχο των εµπλεκο-
µένων δικαστικών λειτουργών στη συγκάλυψη µεγάλων εγκλη-
µάτων, εµπρησµών και πυρκαγιών και η δέκατη πρόταση αφο-
ρούσε σε µία µεγάλης κλίµακας ακρόαση φορέων εδώ στη
Βουλή για όλα τα ζητήµατα Πολιτικής Προστασίας.

Πριν από αυτές τις δέκα προτάσεις, είχαµε καταθέσει το 2022
δεκατέσσερα σηµεία για ένα εθνικό σχέδιο αυτοδύναµης Πολιτι-
κής Προστασίας και περιβαλλοντικής πολιτικής, ενώ έχουµε πα-
ρέµβει στα θέµατα αυτά ξανά και ξανά. Προσωπικά έχω βρεθεί
µέσα στη φωτιά στην πατρίδα µου, την Εύβοια, το 2021 που εξα-
κολουθεί να µην έχει αποκατασταθεί και την οποία αφήσατε να
καεί -δεν ήσασταν εσείς τότε Υπουργός, αλλά αφήσατε να καεί
µε φωτιά που προέλαυνε επί δέκα ηµέρες σε συνθήκες άπνοιας-
µέχρι τη Ρόδο που κατακάηκε και ξανακατακάηκε και τώρα πληµ-
µυρίζει.

Ο πατριωτισµός, κύριε Κικίλια, δεν είναι να προστατεύσετε τις
ακριτικές περιοχές από τους µετανάστες, γιατί άκουσα την το-
ποθέτησή σας. Δηλαδή, ως Υπουργός Πολιτικής Προστασίας µας
λέτε ότι προστατεύετε τον Έβρο από τους µετανάστες; Από τις
πυρκαγιές ποτέ θα τον προστατεύσετε; Από την πυρκαγιά που
κατέκαψε τη Δαδιά και δεν έχετε κάνει εργασίες αποκατάστασης
και είναι εξαγριωµένοι οι κάτοικοι του Έβρου, πότε θα προστα-
τεύσετε τις ακριτικές περιοχές; Ο πατριωτισµός δεν είναι η ρευ-
στοποίηση της πατρίδας. Ο πατριωτισµός δεν είναι η εγκατά-
λειψη του πληθυσµού των ακριτικών νησιών. Ο πατριωτισµός δεν
είναι η αποψίλωση της Πολιτικής Προστασίας, όταν το σηµαντι-
κότερο κεφάλαιο -το σηµαντικότερο κεφάλαιο!- στο πλαίσιο της
εθνικής κυριαρχίας είναι το περιβάλλον και τα έµβια όντα, αυτά
δηλαδή που εγκαταλείπονται συστηµατικά. 

Μιλήσατε για τους εποχικούς πυροσβέστες και συνολικά για
το έµψυχο δυναµικό. Δεν κατάλαβα τι ακριβώς µας λέτε. Για
ποιον λόγο τους στείλατε στην ανεργία; Δεν είχατε χρήµατα; Δεν
πιστεύετε ότι χρειάζονται; Μας κατηγορείτε ότι δεν τους αναγνω-
ρίζουµε εσείς που τους δείρατε, εσείς που τους ξυλοκοπήσατε
και τους ρίξατε χηµικά στο κτήριο του Υπουργείου και που παι-
νεύεστε ότι υπάρχει, ενώ προηγουµένως δεν υπήρχε. Το Υπουρ-
γείο, δηλαδή, υπάρχει για να δέρνετε το προσωπικό και για να
ρίπτονται χηµικά εντός του κτηρίου; Πιστεύω πως όχι. Οι άνθρω-
ποι αυτοί που δίνουν την ψυχή τους και τη ζωή τους και πέφτουν
στη φωτιά και έχουν γυναίκες και παιδιά ή οι γυναίκες έχουν άν-
δρες και παιδιά ή έχουν οικογένειες ή δεν έχουν, αλλά πάντως
πέφτουν στη φωτιά για όλους µας, αυτή τη µεταχείριση αξίζουν,
κύριε Κικίλια; 

Μας λέτε ότι δεν τους µεταχειρίζεστε πολιτικά. Εσείς δεν βγή-

κατε να τους πείτε προβοκάτορες και πολιτικά υποκινούµενους,
επειδή ζήτησαν το αυτονόητο, να δουλεύουν όλη την περίοδο,
γιατί η κλιµατική κρίση είναι αυτή που επιβάλλει να είναι δώδεκα
µήνες εν ισχύ τα µέτρα της αντιπυρικής περιόδου και δώδεκα
µήνες εν ισχύ τα µέτρα της αντιπληµµυρικής περιόδου; 

Και αν πράγµατι πιστεύετε ότι υπάρχει κλιµατική κρίση, κάντε
αυτό που σας έχουµε προτείνει µε τροπολογία που καταθέσαµε.
Την κήρυξη αντιπυρικής περιόδου όλη τη χρονιά, την κήρυξη
αντιπληµµυρικής περιόδου όλη τη χρονιά και προσλάβετε αυτούς
τους ανθρώπους για την ανταπόκριση σε αυτές τις ανάγκες όλη
τη χρονιά. Αυτό δεν είναι µονιµοποίηση υπό τη στενή έννοια που
σας απασχολεί ότι µπορεί να προσκρούσει σε άλλες απαγορεύ-
σεις. Είναι µία απολύτως -απολύτως!-εφικτή ρύθµιση που είναι
συµβατή µε περιβαλλοντική πολιτική και µε ανταπόκριση στις
ανάγκες της Πολιτικής Προστασίας και της κλιµατικής κρίσης
που δεν την κάνετε, γιατί θέλετε να τιµωρήσετε κάποιους ανθρώ-
πους, επειδή διεκδικούν τα δικαιώµατά τους. 

Είστε ένας σχετικά νέος άνθρωπος, ένας άνθρωπος της δικής
µου γενιάς, της δικής µας και δεν επιτρέπετε τους συνοµηλίκους
σας και συνοµηλίκους µας να τους αντιµετωπίζετε σαν γέρους
που δεν µπορούν να προσφέρουν τίποτε. Διότι αυτό προβλέπουν
τα νοµοσχέδιά σας, ότι όσον αφορά στους άνω των 35 ή άνω των
40 κατά περίπτωση, εκείνος που πέφτει στη φωτιά τον Οκτώβριο
είναι άχρηστος τον Νοέµβριο και τον Φλεβάρη παίρνει «0», είναι
ταµείο ανεργίας έχοντας εξαντλήσει τα επιδόµατα.

Αυτά, λοιπόν, είναι θέµατα που θα πρέπει να µας τα απαντή-
σετε. Γιατί, δηλαδή, στον προϋπολογισµό του Υπουργείου σας
δεν προβλέπεται εκείνη η ρύθµιση που θα αποκαταστήσει τους
ανθρώπους; Μη µετέλθετε αυτό το φθηνό τέχνασµα του κ. Μη-
τσοτάκη που την ώρα που εξαθλιώνει τους υγειονοµικούς λέει
«εσείς δεν σέβεστε τους υγειονοµικούς» και την ώρα που εξα-
θλιώνει τους πυροσβέστες, λέει «εσείς δεν σέβεστε τους πυρο-
σβέστες».

Εµείς σας προτείνουµε και σας προκαλούµε και σας προσκα-
λούµε να αναλάβετε πρωτοβουλίες, να σταµατήσετε την αντιπα-
ράθεση µε δυόµισι χιλιάδες οικογένειες. Να ξέρετε ότι κάποιοι
από αυτούς ήρθαν στη Βουλή και κάποιοι από αυτούς όχι απλώς
δάκρυσαν, αλλά έβαλαν τα κλάµατα από τη συγκίνηση που βρέ-
θηκαν στη Βουλή. Τέτοιο σεβασµό αισθάνθηκαν γι’ αυτόν εδώ
τον χώρο που κάποιοι, οι πιο πολλοί, δυστυχώς, από την κυβερ-
νητική πλειοψηφία, τον απαξιώνουν.

Σας καλώ να απαντήσετε εάν θα αναλάβετε άµεσα πρωτοβου-
λίες και εάν θα προβλέψετε, όπως µπορείτε και εφόσον το θέ-
λετε, την αποκατάσταση των ανθρώπων αυτών. Και σας διαβε-
βαιώ ότι αν το κάνετε, αυτό θα είναι µία υπηρεσία για το εθνικό
συµφέρον και θα είναι µία πάρα πολύ πατριωτική κίνηση. Διότι η
πατρίδα δεν υπάρχει χωρίς το έµψυχο δυναµικό της, πατρίδα δεν
υπάρχει χωρίς τις θάλασσες, τα δάση, τα βουνά και το έµβιο
υλικό της, πατρίδα δεν υπάρχει εάν την κατακάψουν, την κατα-
στρέψουν και την πληµµυρίσουν και την αφήσουµε αθωράκιστη. 

Πατριωτικά, λοιπόν, όπως µιλάτε κι εσείς, εγώ σας καλώ να
πράξετε αυτό που οφείλετε και που πιστεύω ότι σας υπαγορεύει
η συνείδησή σας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει τώρα

για την παρέµβασή της η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Άννα Ευθυµίου. 

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα από την πλευρά του ΠΑΣΟΚ ότι θέλει να κάνει µια αυ-

στηρή αντιπολίτευση, η οποία είναι εύλογη και καλοδεχούµενη.
Όταν, όµως, συζητάµε για τον προϋπολογισµό, πέραν του ότι κρί-
νεται η αξιοπιστία και η πολιτική της Κυβέρνησης, κρίνεται και η
αξιοπιστία και η πολιτική της Αντιπολίτευσης.

Εσείς, κύριοι του ΠΑΣΟΚ, έχετε κυβερνήσει. Άρα, εµείς µπρο-
στά σε µία σφοδρή κλιµατική αλλαγή µε βίαιες συνέπειες ερχό-
µαστε να αντιµετωπίσουµε και όλες τις παθογένειες του παρελ-
θόντος. Εποµένως, καλοδεχούµενη η κριτική, αλλά νοµίζω ότι σε
κάθε περίπτωση όταν µιλάµε για φυσικές καταστροφές, πρέπει
να υπάρχει, τουλάχιστον, ένα ελάχιστο σηµείο πολιτικής συναί-
νεσης σε ένα τόσο µείζον και κρίσιµο ζήτηµα.

Και επειδή άκουσα ότι υπάρχει απώλεια συνεκτικού σχεδίου
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για την αντιµετώπιση των φυσικών καταστροφών, κατ’ αρχάς να
πούµε ότι προτεραιοποιείται αυτό το κοµµάτι, δηλαδή οι φυσικές
καταστροφές, στον προϋπολογισµό, γιατί προβλέπεται ως ξεχω-
ριστό κεφάλαιο. Είναι η σελίδα 189 του προϋπολογισµού. 

Πέρα απ’ αυτό, όµως, υπάρχει ένα απολύτως συνεκτικό σχέ-
διο, το οποίο πατάει σε τρεις πυλώνες. 

Ο πρώτος είναι η πρόληψη. Πρόγραµµα «AntiNero» I, II, III,
πάνω από 400 εκατοµµύρια ευρώ. 

Ο δεύτερος πυλώνας είναι η αντιµετώπιση. Πρόγραµµα «Αιγίς»
2,1 δισεκατοµµύρια ευρώ. Μάλλον δεν ήσασταν εδώ όταν ο
Υπουργός είπε ότι το µισό δισεκατοµµύριο ευρώ έχει ήδη συµ-
βασιοποιηθεί και πολύ γρήγορα θα ολοκληρωθεί το πρόγραµµα
«Αιγίς». Και πρέπει, επίσης, να γνωρίζουµε ότι αυτοί οι διαγωνι-
σµοί, που αφορούν σε µεγάλα χρηµατικά ποσά, είναι διαγωνισµοί
που παίρνουν χρόνο να ολοκληρωθούν. Άρα, εµείς αυτό που κά-
ναµε είναι να τρέξουµε αυτούς τους διαγωνισµούς όσο γρήγορα
µπορούσαµε µέσα στις προβλεπόµενες διαδικασίες. Και, φυσικά,
να πούµε ότι ο εξοπλισµός µε υπερσύγχρονα drones είναι κάτι
που βοήθησε πάρα, µα πάρα, πολύ αυτή την αντιπυρική περίοδο. 

Και ο τρίτος πυλώνας, είναι ο µηχανισµός άµεσης αποκατά-
στασης που βλέπουµε ότι επί Κυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας
πρώτη φορά έχει εφαρµοστεί και αυτός φέρνει αποτελέσµατα. 

Καταλήγοντας, θα ήθελα να δώσουµε την αξία που αξίζει στον
µηχανισµό λειτουργίας «112», γιατί βλέπουµε ότι εδώ λειτουργεί
και πραγµατικά σώζει ζωές και είναι µείζονος σηµασίας να σώ-
ζουµε ζωές. Το θέτω αυτό εδώ, σε αντιπαράθεση µε τη Βαλένθια,
όπου είδαµε τι έγινε στην περίπτωση των πληµµυρών. 

Καταλήγοντας, λοιπόν, θα ήθελα να πω ότι, επειδή επισκέ-
φτηκα τον κ. Κικίλια µέσα στην αντιπυρική περίοδο και πήγα στο
κέντρο επιχειρήσεων, είδα, πραγµατικά, µε τα µάτια µου -και το
καταθέτω αυτό- πόσο σοβαρή δουλειά γίνεται και πόσο ρόλο έχει
διαδραµατίσει η συνεργασία όλων των εµπλεκόµενων φορέων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ. 

Και τώρα, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο µε άνεση να απαντή-
σετε στα ερωτήµατα τα οποία σας ετέθησαν.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Κύριε Πρόεδρε, συνήθως είµαι λακωνικός,
αλλά ζητώ την επιείκειά σας στο σηµείο αυτό, διότι -για παράδει-
γµα- η κυρία Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας έκανε ερώτηση
οκτώµισι λεπτών. Είναι φύσει αδύνατο, να απαντήσω σε τρία
λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, όχι, δεν µετρή-
σατε σωστά. Μίλησε εννέα λεπτά και πενήντα έξι δευτερόλεπτα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Εντάξει, εποµένως, παρακαλώ, λίγη επιεί-
κεια για να µπορέσω να απαντήσω σε όσο πιο πολλά ερωτήµατα
υπάρχουν.

Πρώτα, θα απαντήσω στον συνάδελφό µου –και νέο συνά-
δελφο στη Βουλή- τον κ. Μάντζο. Δεν ξέρω ποιος σας έχει δώσει
τα στοιχεία, αν είναι ο κ. Πουλάς ή κάποιος άλλος. Αλλά, ξέρετε,
τα στοιχεία είναι αδιάσειστα και όταν τοποθετείστε στο Εθνικό
Κοινοβούλιο, την ύψιστη στιγµή του κοινοβουλευτισµού που είναι
η συζήτηση για τον προϋπολογισµό, πρέπει να είστε πολύ προ-
σεκτικός. Τα στοιχεία είναι από το «Engage», δεν είναι από το
σπίτι µου. Το «Engage» είναι σύστηµα τεχνητής νοηµοσύνης και
γεωεντοπισµού µε όλα τα στοιχεία για την αντιπυρική περίοδο
και όλη τη χρονιά για τις πυρκαγιές µας του 2023–2024. Το 2024
εκδηλώθηκαν 7,42% παραπάνω ενάρξεις από κάθε άλλο έτος,
αλλά κατεγράφησαν λιγότερες καµένες εκτάσεις κατά 13,67%
από τον µέσο όρο της εικοσαετίας, στις χειρότερες κλιµατολογι-
κές συνθήκες των τελευταίων σαράντα ετών, κύριε συνάδελφε.

Επίσης, ο µέσος όρος της εικοσαετίας για αµιγώς τα δάση µας
-ό,τι πιο υψηλής αξίας έχουµε στην οικολογία, τα υψηλής αξίας
δάση µας- ήταν 117.858 στρέµµατα. Το 2024 κάηκαν 27.756
στρέµµατα δασών. Καταγράφηκε µείωση 76,45%, κύριε συνά-
δελφε. Επίσης, σε ό,τι έχει να κάνει µε τα δάση και τις δασικές
εκτάσεις. Τι είναι οι δασικές εκτάσεις; Θάµνοι, πουρνάρια, σχίνα
κ.λπ.. Καταγράφηκε µείωση το 2024 κατά 15,6%. 

Επίσης, στο σύνολο των 444.000 καµένων στρεµµάτων, τα
191.000 -και έτσι εξηγούνται όλες αυτές οι µειώσεις- είναι καλα-
µιές, καλλιέργειες, υπολείµµατα εκτάσεων και χορτολιβαδικές.
Αυτά, κύριε συνάδελφε, είναι τα στοιχεία από το «Engage». Δεν
αµφισβητούνται. Στη χρονιά –σας επαναλαµβάνω, µε βάση τους
δείκτες- που ήταν η δυσκολότερη και η χειρότερη που έχει αντι-
µετωπίσει η χώρα µας, µε ρεκόρ θερµοκρασιών, από τότε που
καταγράφονται από την ΕΜΥ, για τον Μάιο, Ιούνιο, Ιούλιο και Αύ-
γουστο και µε στοιχεία, κίτρινο, πορτοκαλί και κόκκινο, του ηµε-
ρήσιου χάρτη που βγαίνει για την επικινδυνότητα, δεκάδες φορές
πάνω από οποιαδήποτε άλλη χρονιά. Το ένα είναι αυτό. 

Πάµε στην πρόληψη. Εµένα µου αρέσει που το ΠΑΣΟΚ θέλει
να συζητήσει και να µιλήσει για πρόληψη. Είπε η κυρία συνάδελ-
φος και Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, η κ. Ευθυµίου ότι,
τρία χρόνια µε το «AntiNero» καθαρίστηκαν δάση και δηµιουργή-
θηκαν ξανά δασικές οδοί, χωµάτινοι δρόµοι, αντιπυρικές οδοί,
κόπηκαν κλαδιά και φύλλα, όταν στο σύνολο της Μεταπολίτευ-
σης των πενήντα χρόνων αυτό ήταν ταµπού και κανείς δεν είχε
µπει ποτέ µέσα στα δάση. Γι’ αυτό και έχουµε ακόµη, κύριε συ-
νάδελφε, δύο µέτρα καύσιµη ύλη -ξύλα και λοιπή καύσιµη ύλη-
µέσα στα δάση µας. 

Θα χρειαστούν πολλά χρόνια, δυστυχώς, προκειµένου αυτά τα
δάση στο σύνολό τους να καθαριστούν. Αλλά θεωρώ ότι είναι µια
πολύ θαρραλέα, πολύ µπροστά από την εποχή της και πολύ
σωστή πολιτικά τοποθέτηση του Πρωθυπουργού να επενδύσει
κάτι λιγότερο από 1 δισεκατοµµύριο γι’ αυτούς καθαρισµούς. 

Πάµε να δούµε τι έκαναν οι συµπολίτες µας. Πάλεψαν µαζί µας
και µας βοήθησαν σε αυτήν την προσπάθεια; 840.000 καθαρι-
σµένα οικόπεδα. Αυτό λέω, κυρία Πρόεδρε της Πλεύση Ελευθε-
ρίας, ότι είναι ο νέος πατριωτισµός: 840.000 οικογένειες καθά-
ρισαν τα οικόπεδα τους και εκεί δεν περπάτησε η φωτιά. Γι’ αυτό
και έχουµε αυτά τα στοιχεία. 

Επίσης, «αργείτε να επενδύσετε και δεν προχωράτε και έχουν
µείνει πίσω οι επενδύσεις κ.λπ.». Θέλω να ελπίζω ότι αστειεύεστε!
Δεν έχει ξαναγίνει στην ιστορία σε µερικούς µήνες να τρέχει,
αφού ξεµπλοκαρίστηκε, ένα τόσο βαρύ πρόγραµµα. 

Σας εξήγησα και είναι αδιαµφισβήτητο. Αν θέλετε να πάρετε
τους ορκωτούς λογιστές –το PMOs που χρησιµοποιούν είτε το
ΤΑΙΠΕΔ είτε η «Κοινωνία της Πληροφορίας» είτε το ΕΣΠΑ για
τους διαγωνισµούς τους οποίους έχουµε κάνει, για να πάρετε και
εσείς τα στοιχεία- είναι 1,7 δισεκατοµµύριο ευρώ στους διαγωνι-
σµούς τους τελευταίους έντεκα µήνες, µισό δισεκατοµµύριο συµ-
βασιοποιηµένο και άλλα 700 εκατοµµύρια µέχρι τον Φλεβάρη.
Σας είπα και είδηση της τελευταίας στιγµής σε ό,τι έχει να κάνει
µε τα δέκα µεσαίου τύπου ελικόπτερα. Δεν υπάρχει καµµία αµ-
φιβολία ότι έχουν τρέξει και µπράβο στους επιχειρησιακούς,
µπράβο στους εργαζόµενους στην πολιτική προστασία, µπράβο
στην επιτελική δοµή, µπράβο στο ΕΣΠΑ, µπράβο στο ΤΑΙΠΕΔ,
µπράβο στις καινούργιες πληροφορίες από το Υπουργείο Οικο-
νοµικών που συνεργάστηκαν µαζί µας γι’ αυτό το οποίο φάνταζε
ακατόρθωτο.

Πάµε στο οργανόγραµµα του Υπουργείου. Μα, ο Πρωθυπουρ-
γός αποφάσισε -και σωστά- να υπάρχει πρόληψη, αντιµετώπιση
και αρωγή. Δεν θυµάστε επί των ηµερών σας πόσα χρόνια έκανε
κάποιος να αποζηµιωθεί από κάποια καταστροφή, πυρκαγιά, σει-
σµό ή οτιδήποτε; Θα σας πω εγώ πόσα χρόνια έκανε. Ποτέ. Γιατί
υπάρχουν ακόµη και βλέπω µε τον κ. Τριαντόπουλο τι δεν έχει
εκκαθαριστεί όλα αυτά τα χρόνια. Μιλάµε για τριάντα και σαρά-
ντα χρόνια πίσω. Προσέξτε, και µε δική µας ευθύνη µερικές
φορές. Αλλά αυτή είναι η πραγµατικότητα που παραλάβαµε. 

Το ότι υπάρχει ένα κοµµάτι κρατικής αρωγής και οι µηχανικοί
µας του Υπουργείου σπεύδουν αµέσως σε µια καταστροφή ανά
την Ελλάδα, είτε είναι νησί είτε ακριτική περιοχή είτε ηπειρωτική,
καταγράφουν αµέσως και υπάρχει προκαταβολή και αποζηµιώ-
σεις γι’ αυτούς οι οποίοι υπέστησαν αυτές τις καταστροφές, δεν
το θεωρείτε ως µία συµβολή πολύ σηµαντική και µεταρρυθµι-
στική στο όλο πεδίο. 

Πάµε παρακάτω και στο έµψυχο δυναµικό, για να απαντήσω
και στο κοµµάτι το οποίο η κυρία Πρόεδρος έθεσε. Και εγώ
θεωρώ ότι είναι ειλικρινές το ενδιαφέρον της για όλο το έµψυχο
δυναµικό της Πολιτικής Προστασίας, του Πυροσβεστικού Σώµα-
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τος και τους εθελοντές και της τοπικής αυτοδιοίκησης. 
Και πάλι, κυρία Πρόεδρε, τα στοιχεία είναι αδιάψευστα: Το

2019 -και µπορείτε να ελέγξετε τα στοιχεία- παραλάβαµε το Πυ-
ροσβεστικό Σώµα µε 13.000 πυροσβέστες και στην αντιπυρική
περίοδο το 2025 θα έχει 18.000 πυροσβέστες. Τεκµαίρεται εξ
αυτού ότι µε πρόθεση και εντολή του Πρωθυπουργού της χώρας,
τον οποίο µέµφεστε ότι θα φύγει µε ελικόπτερο της πολιτικής
προστασίας κ.λπ., κάθε χρόνο προσλαµβάνουµε δασοκοµάντος
και πυροσβέστες και φτάσαµε σε αυτό το νούµερο. Από δε τους
αρχικούς δυόµισι χιλιάδες εποχικούς οι 1.650 έχουν ήδη µονιµο-
ποιηθεί και έχουν γίνει δασοκοµάντος. 

Τι προέβλεπε, τότε, ο νόµος ΣΥΡΙΖΑ για τους δυόµισι χιλιάδες
εποχικούς; Όσο θα προσλαµβάνουµε µόνιµους, τόσο θα µει-
ώνουµε τον αριθµό των εποχικών. Τον µειώσαµε; Όχι. Πάλι δια-
γωνισµό κάνουµε για πέντε έτη για δυόµισι χιλιάδες εποχικούς.
Η εποχικότητα υπάρχει σε αυτό το επάγγελµα σε όλες τις χώρες
του κόσµου, προφανώς, και απαιτείται στα χρόνια αιχµής, προ-
φανώς. Και τι είπαµε; Αυξάνουµε και τα όρια ηλικίας. Παραµέ-
νουν στα 40 χρόνια -από τα 35 που ήταν και το είχαµε αυξήσει-
στους µάχιµους και τα πάµε στα 50 στους οδηγούς. Μάλιστα. 

Και εξ αυτού πιθανώς κάποιοι εποχικοί –εκατό, διακόσιοι, τρια-
κόσιοι- θα µείνουν εκτός. Επεξεργάζεται η Προεδρεία της Κυβέρ-
νησης –κι όταν είµαστε έτοιµοι θα έρθουµε να τοποθετηθούµε γι’
αυτό- έναν τρόπο να µπορούν οι συγκεκριµένοι να ενσωµατω-
θούν στα τµήµατα της πολιτικής προστασίας των δήµων ή στις
διευθύνσεις της πολιτικής προστασίας των περιφερειών ή στα
δασαρχεία. 

Θέλω, επίσης, εδώ να σας πω ότι µετά από εξετάσεις και αθλή-
µατα θα συνεχίσουν να προσλαµβάνονται επί ηµερών µου οι πυ-
ροσβέστες, γιατί πρέπει να ανεβαίνουν επάνω στο βουνό και να
ανεβάζουν µάνικες µε 20.000 βαθµούς και σε καταστάσεις και
συνθήκες πάρα πολύ δύσκολες και πρέπει να είναι γυµνασµένοι
και σε καλή φυσική κατάσταση, αλλά και ιατρικώς –αν θέλετε-
έχω ευθύνη και έχουµε ευθύνη µε βάση την εισήγηση της υπη-
ρεσίας, δεν είναι αυθαίρετο αυτό. Το Αρχηγείο αποφασίζει για
τους ανθρώπους αυτούς και ποια είναι τα όρια στα οποία µπο-
ρούν να δουλεύουν, προκειµένου να τους προσλάβουµε αενάως,
µέχρι τη σύνταξη τους. Γιατί αυτό σηµαίνει µετατρέπουµε τη σύµ-
βαση µετά από διαγωνισµό και αθλήµατα σε δασοκοµάντος. Είναι
επτά χρόνια, συν επτά χρόνια και µετά µονιµοποίηση. 

Άρα, αυξήσαµε τους εθελοντές. Έχουµε πέντε χιλιάδες στην
Πολιτική Προστασία και τέσσερις χιλιάδες στο Πυροσβεστικό
Σώµα, δηλαδή συνολικά εννέα χιλιάδες. Αυξήσαµε τους πυρο-
σβέστες, συστήσαµε τους δασοκοµάντος και έχουµε είκοσι µο-
νάδες σε όλη την Ελλάδα και τους αυξήσαµε. Συνεργαστήκαµε
µε υποδειγµατικό τρόπο µε τους δύο βαθµούς τοπικής αυτοδιοί-
κησης. Μπορείτε, εάν θέλετε, να κάνετε την έρευνά σας σε όλη
την Ελλάδα και να µιλήσετε µε δηµάρχους, αντιδηµάρχους και
περιφερειάρχες, ανεξάρτητα που ανήκουν πολιτικά, και να ρω-
τήσετε: Αυτή η πολιτική προστασία ήταν δίπλα στο πεδίο καθ’
όλη τη διάρκεια της αντιπυρικής περιόδου, ηµέρα και νύχτα; Εί-
χαµε χωµατουργικά µηχανήµατα εκεί, µε τις παλιές ΜΟΜΑ του
στρατού ανοίξαµε αντιπυρικές οδούς, µε βάση τις άδειες των δύο
δασαρχών εκεί που αυτοί µας ζήτησαν. Με τους δασάρχες, δα-
σικούς υπαλλήλους παλέψαµε µαζί στο πεδίο, σύµφωνα µε το
νέο δόγµα των δασικών πυρκαγιών µαζί και οι κύριοι λιµενικοί,
µαζί και η Αστυνοµία και το «112» λειτούργησε υποδειγµατικά και
όλο αυτό είναι µία πολύ µεγάλη προίκα για την ελληνική κοινωνία
και µαζί µε το «Αιγίς» για τις επόµενες γενιές. 

Αισθάνοµαι, λοιπόν, κυρία Πρόεδρε, ότι έχουν γίνει όλα αυτά
τα οποία απαιτούνται, σύµφωνα µε τη δική µας πολιτική, αντί-
ληψη και αξιακό κώδικα, προκειµένου να αφήσουµε µια Πολιτική
Προστασία πολύ πιο ισχυρή απ’ ό,τι βρήκαµε. Εµείς αξιολογού-
µαστε και έχουµε ψηφιστεί πέντε συνεχόµενες φορές για να εί-
µαστε στα έδρανα της Κυβέρνησης και εσείς αξιολογείστε –και
είναι η δουλειά σας να µας κρίνετε και να µας ελέγχετε- κι αυτή
τη στιγµή είστε στα έδρανα της ελάσσονος Αντιπολίτευσης. 

Άρα, µε αυτό το οπτικό πρίσµα καλώς κάνετε και ελέγχετε και
κάνετε τη δουλειά σας. Είµαι υποχρεωµένος, όµως, να απαντώ
και να βάζω τα πράγµατα στη θέση τους, όπως εγώ πιστεύω. 

Να πω και κάτι ακόµη που το είπα τότε και το ξαναλέω τώρα.

Όχι, το σύνολο των εποχικών των δυόµισι χιλιάδων φυσικά δεν
έκανε αυτό το οποίο εγώ θεωρώ επιεικώς απαράδεκτο, να σπάσει
τις πόρτες και να µπει σε ένα Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας,
ενώ είχαµε δύο πυρκαγιές και µάχες στο ΕΣΚΕΔΙΚ. 

Όπως θεωρώ αδιανόητο οι άνδρες και οι γυναίκες των Ενό-
πλων Δυνάµεων να σπάσουν τις πόρτες στο Πεντάγωνο και να
µπουκάρουν µέσα ή οι άνδρες και οι γυναίκες της Ελληνικής
Αστυνοµίας να σπάσουν τις πόρτες στη ΓΑΔΑ ή στο Υπουργείο
Προστασίας του Πολίτη και να µπουν µέσα, έτσι θεωρώ και αδια-
νόητο, έστω και την τελευταία µέρα της σύµβασής τους, κάποιοι
λίγοι από αυτούς να σπάσουν τις πόρτες και να µπουν µέσα και
να συµπεριφερθούν µε αυτόν τον τρόπο στο Υπουργείο Πολιτι-
κής Προστασίας.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): (Δεν ακούστηκε)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Δεν τελείωσα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε παρα-

καλώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Όλους τους Πυροσβέστες, λοιπόν, στο σύ-
νολό τους και τους σέβοµαι και τους αγαπώ και έχω το προνόµιο,
κυρία Πρόεδρε, να έχω παλέψει µαζί τους στο πεδίο στις πιο δύ-
σκολες συνθήκες και σε πυρκαγιές και σε πληµµύρες και παντού. 

Αυτό, λοιπόν, δεν το εκχωρώ. Και ο σύγχρονος πατριωτισµός
αυτό επιβάλλει. Βεβαίως, δικαιώµατα, αλλά και υποχρεώσεις. Βε-
βαίως, στήριξη της κοινωνίας και των κοινωνικών οµάδων, αλλά
σε ένα πλαίσιο που δεν καταπατά ο ένας την ελευθερία και την
ελευθεριότητα του άλλου. Και σε ό,τι έχει να κάνει µε τα Σώµατα
Ασφαλείας και τις Ένοπλες Δυνάµεις, αυτό πρέπει να τηρείται
απαρέγκλιτα. Αλλιώς, ποιος θα είναι αυτός ο οποίος θα πάει στο
πεδίο και θα υπηρετήσει µε κανόνες και µια καθετοποιηµένη
δοµή; Ποιος θα είναι αυτός σε ό,τι έχει να κάνει µε την Ελληνική
Αστυνοµία, σε ό,τι έχει να κάνει µε τις Ένοπλες Δυνάµεις, σε ό,τι
έχει να κάνει µε το Λιµενικό Σώµα και σε ό,τι έχει να κάνει µε το
Πυροσβεστικό Σώµα;

Τους αγαπώ και τους σέβοµαι έναν, έναν και µία, µία και είµαι
δίπλα τους, µε κανόνες όµως και µε τέτοιον τρόπο που να δια-
σφαλίζεται πάνω απ’ όλα η σωµατική ακεραιότητα των συµπολι-
τών µας και της κοινωνίας, µετά οι περιουσίες τους και το φυσικό
κάλλος.

Θεωρώ, λοιπόν, εκ του αποτελέσµατος, κυρία Πρόεδρε, ότι
αυτό το έχω και το έχουµε υπηρετήσει µε τον καλύτερο δυνατό
τρόπο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Πρόεδρε, όχι,

όχι, δεν προβλέπεται, δεν υπάρχει η δυνατότητα. Την πρώτη
ηµέρα ανακοινώθηκε η διαδικασία. Εάν θέλετε να πάρετε την
τρίτη παρέµβαση που δικαιούστε, να σας δώσω τον λόγο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για την τριτο-
λογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, έχετε τον λό-
γο.

Και παρακαλώ να µπορέσουµε να συνεχίσουµε τη διαδικασία
γιατί…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μπορώ να έχω τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, όπως δικαιού-
µαι; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα τον πάρετε τον λό-
γο µε άνεση, µη φοβάστε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, έχετε τον λό-
γο και θα τα πω µετά αυτά που εγώ θέλω να πω για την από εδώ
και πέρα διαδικασία. 
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ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Κικίλια, άκουσα τη µε χαµηλούς τόνους απάντησή
σας, άκουσα και την επιφύλαξή σας να αποκαταστήσετε τους αν-
θρώπους που έχετε αφήσει αυτή τη στιγµή ξεκρέµαστους. 

Όπως εσείς δεν επιτρέπετε αυτά που λέτε ότι δεν επιτρέπετε,
έτσι και εγώ δεν επιτρέπω, επειδή ήµουν εκεί στις 31 Οκτωβρίου,
επειδή ρίφθηκε στα πόδια µου βοµβίδα κρότου - λάµψης, επειδή
δίπλα µου ήταν ένα παιδί εργαζόµενο, εποχικός πυροσβέστης,
µε τα γυαλιά ηλίου στο κεφάλι –τόσο επικίνδυνος-, ο οποίος
έλεγε «ι κάνετε;» και τον εµβόλισε µηχανή της οµάδας «ΔΕΛΤΑ»
χωρίς διακριτικά και µε καλυµµένα τα χαρακτηριστικά, επειδή
µπροστά στα µάτια µου αστυνοµικοί, χωρίς διακριτικά και µε κα-
λυµµένα τα χαρακτηριστικά, άσκησαν δολοφονική βία απέναντι
σε άοπλους, εργαζόµενους ανθρώπους, που συµβαίνει να ανή-
κουν στα Σώµατα Ασφαλείας και κυρίως, κύριε Κικίλια, που συµ-
βαίνει να είναι οι ήρωες οι οποίοι πέφτουν στη φωτιά για όλους
µας, εγώ δεν επιτρέπω να τους συκοφαντείτε, εγώ δεν επιτρέπω
να τους λασπώνετε. Γιατί οι άνθρωποι αυτοί έχουν επιλέξει, πολ-
λοί από αυτούς ήταν εθελοντές πολύ πριν γίνουν εποχικοί, έδιναν
τον χρόνο τους, την υπόστασή τους και την ψυχή τους για τη δα-
σοπροστασία και την αλληλεγγύη στον συνάνθρωπο. 

Εγώ, λοιπόν, δεν επιτρέπω να τους λασπώνετε µε σενάρια τα
οποία είναι καθ’ ολοκληρίαν κατασκευασµένα. Κανείς δεν έσπασε
καµµία πόρτα. Το ξέρετε αυτό. Ξέρετε ότι το ΕΣΚΕΔΙΚ φυλασσό-
ταν από αστυνοµική δύναµη, µε επικεφαλής τον κ. Αλεξανδρό-
πουλο. Ξέρετε ότι ήταν παρών ο Υπαρχηγός της Αστυνοµίας κ.
Ρουµελιώτης. Ξέρετε, επίσης, ότι είναι τα πάντα µαγνητοσκοπη-
µένα, ώστε να µην υπάρχει η παραµικρή αµφιβολία ότι οι εποχικοί
πυροσβέστες άσκησαν το συνταγµατικό δικαίωµα στην ειρηνική
διαµαρτυρία και στη διεκδίκηση του δικαιώµατος εργασίας, αµοι-
βής και αξιοπρέπειας. 

Ξέρετε ότι ζήτησαν να έχουν συνάντηση µαζί σας και σας είδαν
στον διάδροµο και τους είπατε «την Τετάρτη». Σας είδαν στον
διάδροµο και σας είπαν: «Δείτε µας», την τελευταία µέρα της
υπηρεσίας τους και τους είπατε: «την Τετάρτη θα σας δω». 

Ξέρετε ότι ήταν εκεί ειρηνικά, ότι έκαναν καθιστική διαµαρτυ-
ρία, όπως έχουν το δικαίωµα και ξέρετε πολύ καλά ότι µε εντολή
την οποία δεν έχει αναλάβει κανείς σας µέχρι στιγµής -ούτε
εσείς, ούτε ο κ. Χρυσοχοΐδης, ούτε κανείς- επέλασαν εντός του
εσωτερικού χώρου του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολι-
τικής Προστασίας οργανωµένες δυνάµεις των ΜΑΤ και µε γκλοπ
ξυλοκόπησαν γυναίκες και άνδρες πυροσβέστες, προκάλεσαν
σωµατικά τραύµατα, έριψαν εντός του χώρου χηµικά -ανεπίτρε-
πτη ενέργεια σε µία δηµοκρατία, επιζήµια για την ανθρώπινη ζωή
και για την υγεία!-, λιποθύµησαν πυροσβέστες και ποδοπατήθη-
καν από τα ΜΑΤ. Όλα αυτά έχουν µαγνητοσκοπηθεί. 

Ξέρετε ότι αποχώρησαν ουσιαστικά ξυλοκοπούµενοι και ξέ-
ρετε ότι οι δυνάµεις των ΜΑΤ τους κυνηγούσαν και στους δρό-
µους, στην Κηφισίας και ακόµη και στα στενάκια απέναντι. 

Καταδίωξη κανονική σε ποιους; Στους ήρωες; Στους ανθρώ-
πους που πέφτουν στη φωτιά µε ελάχιστη εξάρτυση, χωρίς µέσα,
µε πεπαλαιωµένα επίγεια µέσα, µε ανύπαρκτες στολές, µε µπό-
τες οι οποίες έχουν λήξει, µε στολές οι οποίες έχουν λήξει, µε
κράνη εργοταξίου των τριών ευρώ; Σ’ αυτούς, αντί να αναλάβετε
την ευθύνη σας και να πείτε ότι ήταν µία παράνοµη πράξη της
Αστυνοµίας και ότι η Κυβέρνηση αναλαµβάνει την ευθύνη; Αυτό
είναι η παλικαρίσια στάση. Αντί να πείτε αυτό, θέλετε να τους εµ-
φανίσετε ως τραµπούκους, προβοκάτορες, κακοποιά στοιχεία και
ταραχοποιούς; Ποιους; Αυτούς που µπήκαν στην Βουλή και κλαί-
γανε από τη συγκίνηση; Αυτούς που σώζουν γέροντες, παιδάκια,
ανθρώπους από τη φωτιά; Αυτούς που σώζουν από την πληµ-
µύρα; Αυτούς που δουλεύουν µε κίνδυνο ζωής βγάζοντας σκυ-
λάκια και αδέσποτα ζώα µέσα από τη φωτιά; Αυτούς θέλετε να
εµφανίσετε εσείς ότι τι; Ότι πήγαν να τα σπάσουν; 

Μα, είναι κόντρα στη φύση τους και στην υπόστασή τους και
στην υπηρεσία που προσφέρουν, ενώ αντίθετα αυτή η δράση της
Αστυνοµίας -έχετε υπηρετήσει στην ηγεσία του συγκεκριµένου
Υπουργείου- είναι δράση αυταρχικού καθεστώτος, δεν είναι
δράση δηµοκρατίας, είναι λόγος για τον οποίον ελέγχεται η χώρα
µας για παραβιάσεις του κράτους δικαίου και για παραβίαση όχι
µόνο του δικαιώµατος στη ζωή, αλλά και του δικαιώµατος στην

ειρηνική διαµαρτυρία, διότι όταν επιφυλάσσετε τέτοιου είδους
κακοποίηση και δολοφονικές συµπεριφορές απέναντι σε άο-
πλους ανθρώπους που ανήκουν και αυτοί στα Σώµατα Ασφαλείας
και διαµαρτύρονται, τότε κανένας απλός πολίτης δεν µπορεί να
αισθάνεται ασφαλής.

Προσωπικά ως Αρχηγός κόµµατος, κύριε Κικίλια, θα περίµενα
να µου έχετε δώσει εξηγήσεις, όπως σας έχω ζητήσει, για ποιον
λόγο ασκήθηκε βία και σε εµένα, για ποιον λόγο ρίφθηκε κρότου
- λάµψης στα πόδια µου, για ποιον λόγο έχει µαγνητοσκοπηθεί η
βία αστυνοµικών και σε εµένα και σε άλλους δύο Βουλευτές, την
κ. Πέρκα από τη Νέα Αριστερά και τον κ. Κατσώτη από το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα και πώς δικαιολογείτε αυτού του είδους τη συ-
µπεριφορά των αστυνοµικών δυνάµεων. Ήµασταν και εµείς
τραµπούκοι; Τα σπάσαµε και εµείς; Ήµασταν και εµείς κίνδυνος
για τη δηµόσια τάξη; Διότι αν αυτά τα υιοθετείτε, να ξέρετε ότι
ιστορικά αυτά παραπέµπουν σε άλλα καθεστώτα και σε άλλες
εποχές. 

Δεν σας επιτρέπω λοιπόν να συκοφαντείτε τους ανθρώπους οι
οποίοι δίνουν για όλους µας τη µάχη. Ούτε λίγοι ούτε περισσό-
τεροι. Ήταν όλοι εκεί. Ήταν µια διαµαρτυρία των εποχικών πυ-
ροσβεστών από το πρωί της 31ης Οκτωβρίου, τελευταία µέρα της
υπηρεσίας τους. Την άλλη µέρα τους βγάζατε στην ανεργία.
Ήταν δυόµισι χιλιάδες πυροσβέστες εκεί. Εγώ πήγα και το πρωί
και τους είδα, πήγα και το βράδυ και τους είδα ξυλοκοπηµένους
και κάλεσα προσωπικά τον κ. Χρυσοχοΐδη να µου πει πού είχαν
εξαφανιστεί τρεις τραυµατίες άγρια ξυλοκοπηµένοι και χρειάστη-
καν επανειληµµένα τηλεφωνήµατά µου στον κ. Χρυσοχοΐδη για
να τους ανακαλύψω ξυλοκοπηµένους και βαρύτατα τραυµατισµέ-
νους στη ΓΑΔΑ. Ο κ. Χρυσοχοΐδης δεν αναλαµβάνει την ευθύνη
γι’ αυτό και διέταξε έρευνα και τη διαβίβασε στον Συνήγορο του
Πολίτη. Εσείς κάνατε την έρευνα και έχετε να µας πείτε ότι τελικά
ήταν κακοποιοί οι εποχικοί;

Σας παρακαλώ να µην επαναλάβετε αυτούς τους ισχυρισµούς,
γιατί θα είµαι εδώ κάθε φορά να τους αποκρούω και ως συνήγο-
ρός τους αφιλοκερδώς, γιατί και αυτή µου την ιδιότητα την έχετε
στοχοποιήσει ως Κυβέρνηση, όχι εσείς προσωπικά ελπίζω, θα το
δούµε και αυτό. Να ξέρετε όµως ότι η κοινωνία ολόκληρη γνωρί-
ζει πάρα πολύ καλά ότι αυτοί οι άνθρωποι πέφτουν στη φωτιά την
ώρα που κάποιοι Υπουργοί, που τώρα είναι εισηγητές της Πλει-
οψηφίας, πηγαίνουν για µπάνιο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι ε-

µείς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας
«Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι τρεις µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 17ο Δηµοτικό Σχολείο Κοζάνης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο και
καλές γιορτές. 

Πρέπει να σας πω ότι σας παρακολουθούν στην Αίθουσα Βου-
λευτές της περιοχής σας, ο κ. Κουκουλόπουλος, η κ. Βέττα, αλλά
βλέπω και τον κ. Κωνσταντινίδη, ο οποίος είναι δίπλα σας στα θε-
ωρεία.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κύριε Υπουργέ, θέλετε να απαντήσετε;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Δεν θα τελειώσουµε ποτέ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εντάξει, κύριε Υπουρ-

γέ. Μας διευκολύνετε.
Πριν πάµε στα επόµενα βήµατα, να σας ενηµερώσω, γιατί όλοι

περιµένουν να δουν τη διαδικασία από εδώ και πέρα. Θα την προ-
διαγράψω και είναι η οριστική.

Σήµερα γενικά θα εξαντληθεί ο κατάλογος όλων των Βουλευ-
τών. Το τονίζω αυτό, γιατί εγώ ως παλαιός πολλές φορές παλαι-
ότερα δεν προλάβαινα και δεν µίλαγα. Έτσι, κύριε Παφίλη;
Θυµάστε. Τα τελευταία χρόνια υπάρχει µια προσπάθεια που κάνει
αυτό το Προεδρείο και ο Πρόεδρος της Βουλής, έτσι ώστε να
εξαντλείται όλος ο κατάλογος των οµιλητών και των συναδέλφων
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Βουλευτών, αλλά και των Υπουργών. Άρα, σήµερα κλείνουµε
αυτόν τον κύκλο.

Αµέσως τώρα θα µιλήσουν τρεις συνάδελφοι Βουλευτές και
συγκεκριµένα ο κ. Παπαναστάσης, ο Ε’ Αντιπρόεδρος της Βου-
λής κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος και η κ. Μαρία - Νεφέλη
Χατζηιωαννίδου. Στη συνέχεια τον λόγο θα πάρει ο Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Αθανάσιος Παφίλης. Αµέσως µετά θα µιλήσουν τρεις συνάδελφοι
Βουλευτές, η κ. Κοντοτόλη, η κ. Τζάκρη και η κ. Ακρίτα και αµέ-
σως µετά την κ. Ακρίτα τον λόγο θα πάρει ο Υφυπουργός Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Πετραλιάς. Από εκεί και πέρα θα
ακολουθήσει η υπόλοιπη διαδικασία.

Αύριο η συνεδρίαση θα ξεκινήσει στις 11.00’ το πρωί µε τον
κύκλο των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων κατά αντίθετη σειρά.
Πολλοί εκ των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων θα εκφωνήσουν
είτε την πρωτοµιλία τους, αν δεν το κάνουν σήµερα, η οποία είναι
δώδεκα λεπτά, είτε τη δευτερολογία τους όσοι θα έχουν µιλήσει
ήδη, η οποία είναι έξι λεπτά. Στις 11.00’ θα ξεκινήσουµε µε τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο των Σπαρτιατών και θα κλείσουµε
µε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, τον
κ. Πλεύρη. Αµέσως µετά χωρίς διακοπή θα ξεκινήσουν οι οµιλίες
των πολιτικών Αρχηγών πάλι µε την αντίστροφη φορά από το
τέλος προς την αρχή. Βεβαίως –δεν χρειάζεται να το πω αυτό,
το γνωρίζετε όλοι- η διαδικασία θα ολοκληρωθεί, όπως πάντα, µε
την οµιλία του Πρωθυπουργού και στη συνέχεια την ψηφοφορία
για τον προϋπολογισµό του 2025.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, αύριο θα υπάρχουν και Υπουργοί ή όχι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι. Όπως ξέρετε,
µετά τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ακολουθεί
πάντα η οµιλία του Υπουργού Οικονοµικών και στη συνέχεια µετά
το τέλος της οµιλίας του Υπουργού Οικονοµικών τον λόγο παίρ-
νει ο Πρωθυπουργός, ο οποίος και κλείνει τη διαδικασία και πάµε
–πρώτα ο Θεός- στην ψηφοφορία αύριο το βράδυ. 

Δεν υπάρχει κάτι άλλο σε αυτά. Ανακοινώσεις ήταν, ούτε δια-
δικασίες, ούτε συζητούνται. 

Θέλω να καλέσω στο Βήµα τον Βουλευτή του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδος τον κ. Νικόλαο Παπαναστάση.

Ορίστε, κύριε Παπαναστάση, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, της Πολιτικής Προστασίας, πολλά «εγώ» ακού-

στηκαν. Εµείς θα σας πούµε –εµείς- ότι όλους τους αγαπάτε,
όλους τους φροντίζετε, όλους τους έχετε σε οµηρία. Αυτά τα
λίγα. Και αν θέλετε ως προερχόµενος από τις Ένοπλες Δυνάµεις
να κάνω δύο, τρία σχόλια στα λεχθέντα από τον κύριο Υπουργό
Άµυνας. 

Αναρωτήθηκε ο κ. Δένδιας αν οι δαπάνες για τις Ένοπλες Δυ-
νάµεις είναι µεγάλες µε δεδοµένη την τουρκική απειλή. Θα θέ-
λαµε να του απαντήσουµε και του λέµε ότι το ύψος των δαπανών
δεν τον καθορίζει η τουρκική απειλή, τον καθορίζει η νόρµα που
βάζει το ΝΑΤΟ και που συµφωνεί και αυτή η Κυβέρνηση και οι
προηγούµενες και όλα τα κόµµατα του ευρωατλαντισµού, που
είναι πάνω από 3% τη στιγµή που ο λαός πεινάει και από αυτό το
3%, το 20% πάει υποχρεωτικά σε καινούργια οπλικά συστήµατα.
Άρα να παραµερίσουµε το κλασικό υποζύγιο που φορτώνει η Κυ-
βέρνηση κάθε εξοπλισµό για το ΝΑΤΟ στην Τουρκία. 

Αναρωτήθηκε επίσης ρητορικά αν απειλείται η Ελλάδα, πάλι
υπονοώντας για το ύψος των εξοπλισµών. Βεβαίως και απειλείται.
Απειλείται από την Τουρκία. Τι είναι η Τουρκία; Η Τουρκία είναι
ένα µέλος του ΝΑΤΟ, σύµµαχος της Ελλάδας και αν θέλετε δεί-
χνει αυτό και πώς εξευτελίζεται κάθε έννοια προστασίας που
δήθεν προσφέρει το ΝΑΤΟ και που επικαλείται συνεχώς η Κυβέρ-
νηση.

Απειλείται επίσης από τη Ρωσία. Γιατί; Γιατί η πολιτική της Κυ-
βέρνησης µε τα σύµφωνα που έστησε ο ΣΥΡΙΖΑ και τα υπέγραψε
η Κυβέρνηση, ελληνοαµερικανικής συνεργασίας, έχει γίνει η Ελ-
λάδα µια απέραντη επιθετική αµερικανική βάση, κοµβικής σηµα-
σίας για τους σχεδιασµούς και τις επιχειρήσεις τώρα στην
Ουκρανία και για τη Μέση Ανατολή. Βεβαίως αυτή η επιθετικό-
τητα που εκπορεύεται από το ελληνικό έδαφος, δηµιουργεί απει-
λές για την Ελλάδα. Τα έχουν πει και οι Πρόεδροι αυτών των

χωρών αλλά και αντίστοιχα του Ιράν.
Προβάλλει ο κύριος Υπουργός ως µέγιστη επιτυχία -και αν θέ-

λετε ένα στοιχείο που θα βοηθήσει στους εξοπλισµούς της Ελ-
λάδας- την εταιρεία καινοτοµίας. Τι είναι αυτή η εταιρεία; Είναι
µια πλατφόρµα που θα συντονίσει στο πλαίσιο της πολεµικής οι-
κονοµίας τις επιχειρήσεις, τους επιχειρηµατίες, που θα επενδύ-
σουν στον κύκλο της κερδοφορίας πάνω στο θάνατο, την
καταστροφή και τον ξεριζωµό, τα κέρδη τους. Αυτό είναι η και-
νοτοµία. 

Μίλησε ο κύριος Υπουργός για τον αντιπυραυλικό θόλο πια και
ότι αυτός θα προστατεύσει την Ελλάδα, τον Έβρο, τα νησιά. Τι
δεν λέει ο Υπουργός; Ότι η Ελλάδα είναι µία από τις δεκαπέντε
χώρες στη γερµανική πρωτοβουλία υπό την αιγίδα της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης για τη δηµιουργία της ευρωενωσιακής αντιπυραυ-
λικής ασπίδας µε υλικά που κυρίως θα το αγοράσουν από
εταιρείες της Γερµανίας. Άλλο υποζύγιο τώρα βρήκε, ξανά το
ίδιο, ο Υπουργός για να πει για την αντιπυραυλική προστασία. 

Επίσης, ένα άλλο στοιχείο σε σχέση µε αυτό είναι το ότι αφού
νοιάζεται για την αντιπυραυλική προστασία της χώρας η Κυβέρ-
νηση, γιατί έχει µία πυροβολαρχία Patriot 440 εκατοµµυρίων δο-
λαρίων να φυλάει την «ARAMCO» στη Σαουδική Αραβία; Αν
ήθελαν αντιπυραυλική προστασία, να την είχαν εδώ. 

Βέβαια είναι πάρα πολλά άλλα. Μιλώντας για τις προκλητικές
θέσεις του κυρίου Υπουργού, δεν θα προλάβω να µιλήσω και θα
φωνάζει ο κύριος Πρόεδρος εδώ. Γι’ αυτό τα παρατάω µέχρι
εδώ. 

Πάµε στην οµιλία. Σε αυτό που είχα σχεδιάσει να σας πω. Κυ-
ρίες και κύριοι, οι τελευταίες εξελίξεις στην ευρύτερη περιοχή
της Ελλάδας, Ευρώπη και Μέση Ανατολή, δείχνουν καθαρά ότι
υπάρχει µια όξυνση των δύο ενδοϊµπεριαλιστικών ανταγωνισµών.
Ευρωπαϊκή Ένωση, ΗΠΑ, ΝΑΤΟ αναδεικνύονται σε πρωταγωνι-
στές αυτών των πολέµων και επεµβάσεων. Κύριο στοιχείο όλων
αυτών είναι η πολεµική οικονοµία η οποία συντείνει στην κλιµά-
κωση του πολέµου. Αυτό είναι πρώτη προτεραιότητα και της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ. 

Στην έκθεση Ντράγκι είναι 500 δισεκατοµµύρια δολάρια στο
θάνατο. Αυτό ο Ντράγκι το βάφτισε και η Ευρωπαϊκή Ένωση
«άνοδος της ευρωπαϊκής ανταγωνιστικότητας». Επίσης 400 δισε-
κατοµµύρια από το Ταµείο Συνοχής, που είναι το εργαλείο δήθεν
της Ευρωπαϊκής Ένωσης σύγκλισης των διαφορών των χωρών
βορρά - νότου. Ακόµη 900 δισεκατοµµύρια, σχεδόν ένα τρισεκα-
τοµµύριο, για να δουλέψουν οι επιχειρηµατίες του θανάτου. Τι
Τουρκία και παραµύθια ακούµε εδώ µέσα; Όλα όσα γίνονται, γί-
νονται στο πλαίσιο αυτό.

Γιατί τα κάνουν αυτά; Γιατί επιβεβαιώνουν τη θέση µας ότι για
το κεφάλαιο οι ιµπεριαλιστικές επεµβάσεις και οι πόλεµοι είναι
επενδυτικές ευκαιρίες προσφέρουν κερδοφόρα διέξοδο στο
υπερσυσσωρευµένο κεφάλαιο. Οι εκατό µεγαλύτερες βιοµηχα-
νίες όπλων στον κόσµο το 2023 έφτασαν τα 632 δισεκατοµµύρια.
Συνολικά ο κύκλος αυτός του πολέµου για το 2023 ξεπέρασε τα
2,5 τρισεκατοµµύρια δολάρια, αν είναι δυνατόν! Η ασύλληπτη
αυτή κερδοφορία ήταν αυτή η αιτία που δύο χιλιάδες εκπρόσω-
ποι κυβερνήσεων και επιχειρηµατικών οµίλων στο Βερολίνο πριν
από λίγο καιρό µαζεύτηκαν για να συζητήσουν. Αυτή είναι η ηθική
τους, να συζητήσουν για τις επενδυτικές ευκαιρίες που παρου-
σιάζει η κατακρεουργηµένη Ουκρανία. Τα κοράκια ήδη πετούν
πάνω από το πτώµα και δεν είναι χάρτινα και έχουν και νύχια
γαµψά. Αυτή είναι η ηθική του απάνθρωπου και βάρβαρου καπι-
ταλισµού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, λίγο την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίστε, την έχετε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Αυτή η αύξηση των εξοπλισµών

αφαιρεί χρήµατα από τα κονδύλια τα οποία θα προσανατολίζο-
νταν στην κάλυψη κάποιων αναγκών του προσωπικού των Ενό-
πλων Δυνάµεων, που είναι έωλα εδώ και χρόνια, στέγαση, υπερω-
ρίες, νυχτερινή εργασία, ανάγκες υγείας, επίδοµα ανθυγιεινής
εργασίας, χρηµατοδότηση των στρατιωτικών νοσοκοµείων. Είναι
και επίκαιρο τώρα τελευταία. Μάλιστα έχει διαρρεύσει, καθόλου
τυχαία, ένα σχέδιο νόµου. Κατά την άποψή µας αυτό το νοµοσχέ-
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διο καλά θα είναι η Κυβέρνηση να µην το βγάλει ούτε καν σε δια-
βούλευση.

Χαίρεται το ΝΑΤΟ για τους εξοπλισµούς. Ξέρετε γιατί χαίρετε;
Προχθές τα είπε και ο Ρούτε στον Πρωθυπουργό και τον χτύπησε
και στην πλάτη και τον ευχαρίστησε. Γιατί; Εκτός από το 3% και
πάνω που δίνει η Κυβέρνηση στο ΝΑΤΟ, τι άλλο του δίνει; Ανα-
βαθµισµένα F-16 Viper 1,5 δισεκατοµµύριο, τα νέα Rafale 2,5 δι-
σεκατοµµύρια, τα F-35 που τα περιµένουµε 3,8 δισεκατοµµύρια
δολάρια, Belaharra 4,1, εξήντα ελικόπτερα Black Hawk 1,2 δισε-
κατοµµύριο. Τι άλλο να πεις; Άµα τα σουµάρεις όλα αυτά, βγαί-
νουν πάνω από 15 δισεκατοµµύρια δολάρια, που είναι ο ιδρώτας
των εργαζοµένων. Αυτά όπως τα παίρνει η Κυβέρνηση, έτσι τα
προσφέρει για την αύξηση της ισχύος του ΝΑΤΟ. 

Αυτά όλα είναι συστήµατα ζωτικής σηµασίας για την πολεµική
µηχανή του ΝΑΤΟ και κλείνω. Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
συγκρούεται µε αυτή ακριβώς την πολιτική ως πραγµατική λαϊκή
Αντιπολίτευση, ως δύναµη αντεπίθεσης και ανατροπής για να
ζήσει ο λαός τη ζωή που του αξίζει ειρηνικά µε τους άλλους
λαούς, χωρίς εκµεταλλευτές και ψευτοπροστάτες, µε το τιµόνι
της εξουσίας στα χέρια του.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κύριε Παπαναστάση, και να καλέσω στο Βήµα τον Βου-
λευτή του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής και Αντιπρόεδρο της
Βουλής, τον κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλο. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαβάζοντας τον προϋπολογι-
σµό επέλεξα να βάλω δύο ερωτήµατα που πρέπει να απαντη-
θούν. Υπάρχει βιώσιµο σχέδιο για τους Έλληνες; Υπάρχει
δικαιοσύνη µέσα από τον προϋπολογισµό; Και νοµίζω ότι οι απα-
ντήσεις και στα δύο είναι όχι. 

Και για να µη λέµε απλά θεωρία, αρκεί να πούµε δύο - τρία πα-
ραδείγµατα που αφορούν το δηµογραφικό, τη γήρανση του πλη-
θυσµού και την ερηµοποίηση της περιφέρειας. 

Σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ, τριακόσιες τριάντα χιλιάδες λιγότε-
ροι άνθρωποι σε µια δεκαετία. Η Κυβέρνηση αντιµετώπισε αυτό
το θέµα µε την αύξηση στην επιδότηση του ηλεκτρικού αυτοκι-
νήτου ως 9.000 ευρώ, την ίδια ώρα που το επίδοµα του παιδιού,
του τέταρτου παιδιού, είναι στα 3.500 ευρώ. Για να δούµε λίγο
τα αποτελέσµατα του 2023: Είχαµε εκατόν είκοσι χιλιάδες νέα
επιβατικά ηλεκτροκίνητα αυτοκίνητα και µόλις εβδοµήντα µία χι-
λιάδες γεννήσεις. 

Υπάρχουν εθνικοί στόχοι; Υπάρχουν πραγµατικά ζητήµατα που
πρέπει πιθανόν όλοι µαζί να τα απαντήσουµε; Για το θέµα του δη-
µογραφικού υπήρξε µε πρωτοβουλία της Φώφης Γεννηµατά µια
ολόκληρη διαρκής επιτροπή και πολλά συµπεράσµατα. Αναρω-
τιέµαι αν θα µπορούσαµε να έχουµε έναν εθνικό στόχο για εκα-
τόν πενήντα χιλιάδες γεννήσεις κάθε χρόνο. 

Θα µπορούσαµε όλοι µαζί να το στηρίξουµε µε µια έκτακτη φο-
ρολόγηση των υπερκερδών των τραπεζών; Για σκεφτείτε, γύρω
στα 375 εκατοµµύρια κάθε συστηµική τράπεζα. Και για δείτε λίγο
την αδικία. Οι τράπεζες απασχολούν είκοσι οκτώ χιλιάδες ανθρώ-
πους, το 6‰ των απασχολουµένων και καρπώνονται το 9% των
συνολικών κερδών προ φόρων της οικονοµίας.

Είµαστε πάρα πολλοί Βουλευτές από την επαρχία και η ερη-
µοποίηση της είναι χαρακτηριστική. Έντεκα νοµοί µε µείωση πλη-
θυσµού πάνω από 10%, ανάµεσα σε αυτές και η δική µου
περιοχή, η Αρκαδία. Αλλά πώς να µην ερηµοποιηθεί η περιφέρεια
όταν σε µια µικρή κωµόπολη στα Τρόπαια δεν έχουν πάει ακόµα
-ήταν ο Υπουργός πριν- µαθηµατικός και καθηγητής πληροφορι-
κής, όταν τα κέντρα υγείας και τα περιφερειακά ιατρεία εγκατα-
λείπονται;

Για να δούµε πώς απευθυνόµαστε σε αυτούς σε σχέση µε τους
τραπεζίτες. Οι αγρότες είναι το 12% του γενικού πληθυσµού και
το 40% είναι στην επαρχία. Συµβάλλουν στο 4% του ΑΕΠ και παί-
ζουν πολύ σηµαντικό ρόλο στις εξαγωγές. Αφού ερηµώνεται η
επαρχία, έχουµε την αύξηση των εισαγωγών. Γι’ αυτό δεν είµαστε
αυτάρκεις στα σιτηρά, το κρέας, τη ζάχαρη, τα γαλακτοκοµικά,
τις πατάτες, το µέλι. Η Κυβέρνηση δεν µπορεί να αντιµετωπίσει
ούτε καν την ελληνοποίηση του κινεζικού µελιού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή µιλάµε µε τις τράπεζες
και πολλές φορές µας νουθετείτε ότι τώρα ασχοληθήκαµε, θέλω
να σας καταθέσω εδώ ότι από τον Οκτώβριο του 2019 µέχρι σή-
µερα έχω καταθέσει έντεκα ερωτήσεις σχετικά µε όλα αυτά που
λέει η παράταξή µου και το ΠΑΣΟΚ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής και Ε’ Αντιπρόεδρος της Βου-
λής κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά
το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Για να δούµε όµως τα µεγάλα ζητήµατα τα οποία θέσατε και
αυξάνουν τον πληθωρισµό και δηµιουργούν µε τον ΦΠΑ, γιατί συ-
νέχεια µας λέτε να κοστολόγησει το ΠΑΣΟΚ. Υπάρχει εισφορο-
διαφυγή σήµερα και φέρνετε τη µείωση; Αρκεί η µείωση των
ασφαλιστικών εισφορών κατά 1%; 

Θέλω να σας πω, αγαπητοί συνάδελφοι και κύριε Υπουργέ, ένα
παράδειγµα για να µου πείτε αν είναι πραγµατικό. Ένας υπάλλη-
λος παίρνει 1.100 ευρώ και οι κρατήσεις του εργαζόµενου είναι
183 ευρώ. Άρα, πάει στα 826 ευρώ. Ο εργοδότης πληρώνει επι-
πλέον 225 ευρώ και το κόστος του είναι 1.235 ευρώ. Κύριε
Υπουργέ, εσείς που είσαστε στο Γενικό Λογιστήριο πιστεύω ότι
το έχετε δει το νούµερο: είναι 430 ευρώ το µη µισθολογικό κό-
στος, το µισό από αυτό που παίρνει ο εργαζόµενος. Ο εργαζό-
µενος παίρνει 860 ευρώ και τα 430 πάνε σε µη µισθολογικό
κόστος. Άρα, θα υπάρξει εισφοροδιαφυγή; Θα υπάρξει.

Και να σας ρωτήσω το εξής. Αν µειώναµε τις ασφαλιστικές ει-
σφορές και τις ασφαλιστικές εισφορές για τις υπερωρίες και
αφήσουµε αυτήν την αδικία ένας κακοµοίρης που έχει φούρνο
να δουλεύει δώδεκα ώρες και να πληρώνει µικρότερες ασφαλι-
στικές εισφορές -να το κεφάλι- από τον εργαζόµενο του οκτάω-
ρου, πώς γίνεται αυτό; 

Και θα συνεχίσω, γιατί βλέπω ότι τελειώνει ο χρόνος, να δούµε
µια άλλη αδικία. Ακούω συνέχεια την Κυβέρνηση να µας νουθετεί
για την Ισπανία -και εσείς το λέτε- ότι όταν, λέει, µειώνεται ο ΦΠΑ,
χάνουµε έσοδα. Ωραία, εγώ σας πιστεύω. Γιατί µειώσατε τον
ΦΠΑ στην εστίαση στο take away από 24% στο 13%;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Για τον COVID το κάναµε.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Έχουµε ακόµα COVID; Έχουµε COVID τώρα; Δεν
ξέρω, παιδιά. Έχουµε COVID;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Έχει η Νέα Δηµοκρατία!
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Συγγνώµη, κύριε Υπουργέ, µας λέτε ότι το 24% το κά-
νατε 13% για τον COVID;

Μας λέτε ότι αφού µειώνετε, χάνετε έσοδα. Να σας ρωτήσω
κάτι; Στο take away µειώνετε τους ανθρώπους που δουλεύουν
και εργάζονται. Επιδοτείτε µόνο έναν: τις µεγάλες αλυσίδες
τύπου «MacDonald’s» κ.λπ..

Άρα ουσιαστικά µη µας κουνάτε συνέχεια το χέρι για τη µείωση
του ΦΠΑ, γιατί εσείς την κάνατε. Περισσότερα έσοδα θα φέρετε
αν µειώσετε τον ΦΠΑ στο 13% και αυστηροποιήσετε τα µέτρα.
Αλλά ξέρετε κάτι; Δεν θέλετε, γιατί δεν σας ενδιαφέρουν όλες οι
επιχειρήσεις. Σας ενδιαφέρουν ελάχιστες επιχειρήσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει µια δηµόσια συζήτηση
στη χώρα και κυρίως, από τα µίντια και στην πολιτική ζωή ότι µία
είναι η σοβαρή οικονοµική πρόταση, η πρόταση της Κυβέρνησης.
Αν επικρατήσει αυτό το σενάριο, ότι υπάρχει µονόδροµος, τότε
θα είναι κακό για την οικονοµία, για τη χώρα και το πολιτικό σύ-
στηµα. 

Γι’ αυτό εγώ πιστεύω ακράδαντα ότι το ΠΑΣΟΚ µπορεί, γιατί
ιδεολογικά, πολιτικά, αλλά και στελεχιακά, να έχει µια διαφορε-
τική πρόταση που θα φέρει δικαιοσύνη και καλύτερες µέρες στην
πατρίδα µας. Αυτό είναι το στοίχηµα και θα το κερδίσουµε. 

Καλά Χριστούγεννα σε όλους.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Αντιπρόεδρο και να καλέσω στο Βήµα τη Βουλευτή του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Κοντοτόλη και αµέσως µετά
τον λόγο θα πάρει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµ-
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µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Θανάσης Παφίλης. 
ΜΑΡΙΝΑ ΚΟΝΤΟΤΟΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε πριν ξεκι-

νήσω την τοποθέτησή µου για τον προϋπολογισµό του 2025, να
σας µεταφέρω τη βαθιά µου θλίψη για την απώλεια του αγαπη-
µένου φίλου και σπουδαίου στιχουργού Νίκου Βρεττού. 

Ο Νίκος Βρεττός ήταν ένας άνθρωπος ταπεινός, ένας άνθρω-
πος αυθεντικός, που µε τους στίχους του έδωσε φωνή στα συ-
ναισθήµατα όλων µας και άφησε ανεξίτηλο το στίγµα του στον
ελληνικό πολιτισµό. Η απώλειά του είναι µεγάλη, αλλά η κληρο-
νοµιά του θα συνεχίσει να µας εµπνέει. Στην οικογένειά του και
στους οικείους του εκφράζω εκ µέρους του Προέδρου µας Σω-
κράτη Φάµελλου και όλων µας τα θερµά µας συλλυπητήρια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η τέταρτη ηµέρα συζήτη-
σης του προϋπολογισµού του 2025, ενός προϋπολογισµού που
δυστυχώς µοιάζει περισσότερο µε λίστα αποφυγής παρά µε πρα-
γµατικό σχέδιο για το µέλλον. Και τι µας λέει αυτός ο προϋπολο-
γισµός για τον πολιτισµό και τον αθλητισµό; Ότι παραµένουν για
την Κυβέρνηση δύο τοµείς παραµεληµένοι, δύο τοµείς που τους
θυµούνται µόνο όταν χρειάζονται φωτογραφίες σε εγκαίνια και
δηµόσιες σχέσεις. 

Ας το ξεκαθαρίσουµε από την αρχή. Ο πολιτισµός και αθλητι-
σµός δεν είναι διακοσµητικά στοιχεία ενός προϋπολογισµού,
είναι η καρδιά και η ψυχή της κοινωνίας. Και σε αυτόν τον προ-
ϋπολογισµό η καρδιά αυτήν τη στιγµή χτυπά αδύναµα. Το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού είναι ένα παραγωγικό Υπουργείο, ένα Υπουργείο
όχι µόνο δαπανών αλλά και εσόδων, δηλαδή εισφέρει µε έσοδα
στον κρατικό προϋπολογισµό, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά την εί-
σπραξη εσόδων από τα εισιτήρια σε µουσεία και αρχαιολογικούς
χώρους. Όπως προκύπτει από τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ για τα
έσοδα του 2023, τα µουσεία και οι αρχαιολογικοί χώροι της
χώρας εισέπραξαν από εισιτήρια 158 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ για
το 2024 τα έσοδα αυτά αναµένεται να ξεπεράσουν αυτό το επί-
πεδο. Συνεπώς, θα πρέπει προκαταρκτικά να σηµειώσουµε ότι
πρώτον, ο πολιτισµός δεν είναι δαπανηρός µε δεδοµένη την οι-
κονοµική του ανταποδοτικότητα και ότι δεύτερον, η αύξηση των
εσόδων του πολιτισµού δεν φαίνεται να επιστρέφει ως αύξηση
δαπανών στην προστασία των µνηµείων και στην ανάπτυξη της
µουσειακής πολιτικής. 

Αλήθεια, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, πόσα από αυτά τα
δεκάδες εκατοµµύρια επιστρέφουν σε υπηρεσίες πολιτισµού και
προς ποια κατεύθυνση; Ο προϋπολογισµός του Υπουργείου Πο-
λιτισµού για το 2025 παρουσιάζει µείωση της κρατικής χρηµατο-
δότησης κατά 83 εκατοµµύρια ευρώ, µε την κάλυψη να βασίζεται
σε πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης. Όµως, το Υπουργείο Πολι-
τισµού παρουσίασε απορροφητικότητα µόλις 40% αναφορικά µε
τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, αρ-
κετά χαµηλότερα από το µέσο όρο ποσοστού απορρόφησης που
είναι συνολικά για τα υπόλοιπα υπουργεία στο 57,1%. Δεν υπάρ-
χει αµφιβολία ότι η συνειδητή υποστελέχωση µε ελάχιστες προσ-
λήψεις και µειωµένη µισθολογική δαπάνη δηµιουργεί καθυστε-
ρήσεις και περιορίζει τη λειτουργικότητα του Υπουργείου. Πολ-
λές συνταξιοδοτήσεις, ελάχιστες προσλήψεις, η µισθολογική δα-
πάνη µειώνεται δηµιουργώντας κρίσιµα κενά. Προβλέπονται
µόλις εκατόν είκοσι έξι χιλιάδες προσλήψεις για το 2025 από τις
είκοσι χιλιάδες συνολικά στον δηµόσιο τοµέα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα τα παραπάνω δεν είναι
αριθµοί, είναι απόδειξη της αποτυχίας. 

Και πάµε τώρα στον αθλητισµό. Μέσα σε λίγους µήνες µόνο,
αφότου έσβησαν τα φώτα των Ολυµπιακών Αγώνων στο Παρίσι,
φαίνεται πως λύγισαν τα χειροκροτήµατα για τις εξαιρετικές επι-
τυχίες της ελληνικής αποστολής και ξεθώριασαν οι φωτογραφίες
αεροδροµίου. Για άλλη µια χρονιά η πολιτεία διαθέτει για τον
αθλητισµό –ακούστε- µόλις 0,01% του συνολικού προϋπολογι-
σµού, αποκλείοντας κάθε προοπτική ανάπτυξης και κάλυψης των
πραγµατικών αναγκών του αθλητικού οικοσυστήµατος!

Από τον προϋπολογισµό του 2025 δεν προκύπτει καµµία ανα-
πτυξιακή λογική, καµµία προσπάθεια υποστήριξης των ελάχιστων
υφιστάµενων αθλητικών υποδοµών, καµµία απολύτως προσπά-
θεια να καλυφθούν τα κενά σε αθλητικές υποδοµές και συγκε-
κριµένα βήµατα και συγκεκριµένες αθλητικές δραστηριότητες. 

Και αλήθεια, τι κάνετε για τους νέους αθλητές; Πώς θα εµπνεύ-
σετε τα παιδιά µας να ασχοληθούν µε τον αθλητισµό, όταν τα
σχολεία στερούνται βασικού εξοπλισµού, όταν ο ερασιτεχνικός,
ο λαϊκός µαζικός αθλητισµός λαµβάνει ελάχιστη στήριξη;

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να επιση-
µάνω σοβαρές δυσκολίες που αντιµετωπίζει ο πολιτισµός και
αθλητισµός στον Νοµό Τρικάλων. Τα ποδοσφαιρικά σωµατεία
συρρικνώνονται λόγω ανεπαρκούς χρηµατοδότησης και της ελά-
χιστης στήριξης για τα υπέρογκα έξοδα τους. Στα ΤΕΦΑΑ µετά
τις πληµµύρες «Ντάνιελ» παραµένουν ανεπίλυτα ζητήµατα, όπως
η έλλειψη ρεύµατος και οι κατεστραµµένοι λέβητες. Τα αθλητικά
γήπεδα βρίσκονται σε κακή κατάσταση απαιτώντας άµεσες πα-
ρεµβάσεις.

Πάµε στον πολιτισµό. Η γέφυρα της Σαρακίνας, αριστούργηµα
του 16ου αιώνα παραµένει εγκαταλειµµένη. Το σπήλαιο της Θεό-
πετρας και το κέντρο τεκµηρίωσης παραµένουν κλειστά στερώ-
ντας από την περιοχή πολύτιµους πόρους και επισκεψιµότητα.
Αν δεν υπάρξει άµεση ενίσχυση του πολιτισµού και του αθλητι-
σµού, τότε να µην περιµένουµε την κοινωνική και οικονοµική ανά-
πτυξη του τόπου µας. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2025 παρουσιά-
ζεται ως εργαλείο ανάπτυξης και προόδου. Όµως, για τον προ-
ϋπολογισµό και τον αθλητισµό είναι περισσότερο ένας κατάλο-
γος αναβολών, παραλείψεων και δικαιολογιών. Και θέλω να είµαι
σαφής. Αυτό δεν είναι απλά ένα τεχνοκρατικό ζήτηµα. Είναι µια
βαθιά πολιτική απόφαση που αγνοεί τις ανάγκες των πολιτών. Αν
δεν µπορείτε να απαντήσετε στους πολίτες, τότε οι πολίτες θα
απαντήσουν σε εσάς την ώρα της κάλπης. Γιατί ο πολιτισµός και
αθλητισµός δεν είναι µόνο θέµα πολιτικής, είναι θέµα ταυτότητας
ζωής και µέλλοντος.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω µε τα
λόγια του αγαπηµένου φίλου και σπουδαίου στιχουργού και εξαι-
ρετικού ανθρώπου, του Νίκου Βρεττού: «Για να κατοικεί η άνοιξη
µέσα σου, πρέπει να το οργώνεις το χωράφι». Και εσείς, δυστυ-
χώς, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, δεν οργανώνετε ούτε το
χωράφι του πολιτισµού ούτε το χωράφι του αθλητισµού. 

Σας εύχοµαι ολόψυχα καλές γιορτές. Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε την κ. Κοντοτόλη.
Και να καλέσω στο Βήµα τώρα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-

σωπο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, τον κ. Θανάση
Παφίλη. 

Ορίστε, κύριε Παφίλη, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, για να µην έχουµε

διακοπές, θα πάρω όλο τον χρόνο που δικαιούµαι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα πάρετε και αύριο

τη δευτερολογία σας. Τώρα θα µιλήσετε µε άνεση. Αφήστε σε
εµένα να διαχειριστώ το θέµα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Η Κυβέρνηση και οι κυβερνητικοί Βου-
λευτές δίνουν ένα ρεσιτάλ της ωραιοποίησης της κατάστασης,
που όµως δεν πέρασε και δεν περνά στον λαό. Ζούµε σε κόσµους
µαγικούς, όταν ακούµε τους Υπουργούς. Και γιατί δεν πέρασε
ούτε περνάει στον λαό; Γιατί η πραγµατικότητα είναι τελείως δια-
φορετική. Βγείτε από τους πύργους, αν είστε εκεί! Και πάρα πολ-
λοί είσαστε στους πύργους, ζείτε όπως ζουν αυτοί που είναι
στους πύργους και πάτε στα εργοστάσια του δωδεκάωρου, πάτε
στους σκοτωµένους και στις οικογένειές τους από τα εργοδοτικά
εγκλήµατα, πάτε στους εξακόσιους πενήντα χιλιάδες της µερικής
απασχόλησης. 

Και µην κάνετε νεοδηµοκρατικό µαγειρείο στα στοιχεία. Οι ει-
σηγητές µας και οι Βουλευτές µας τα κάνουν φύλλο και φτερό.
Εγώ θα αναφερθώ σε µερικά παραδείγµατα. Λέτε ότι έχει κοινω-
νικό πρόσηµο. Είναι αστείο, γιατί η ζωή, όπως είπα, της εργατικής
τάξης και του λαού είναι σκληρή, πολύ σκληρή, για να βγάλει τα
προς το ζην. Και δεν τα βγάζει τα προς το ζην. Και µη µας λέτε
τώρα ιστορίες για αγρίους. Γιατί; Γιατί η καπιταλιστική ανάπτυξη
που εσείς διαφηµίζετε έχει µία κατεύθυνση, τα κέρδη των µονο-
πωλίων, των επιχειρηµατικών οµίλων. Και σταµατήστε να παρα-
βιάζονται τα εύσηµα από τον «ECONOMIST», από τον ΟΟΣΑ, από
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την Ευρωπαϊκή Ένωση κ.λπ.. Γιατί; Γιατί από στόµατος κοράκου
«κρα» θα ακούσεις. Γιατί όλοι αυτοί οι οργανισµοί είναι στυλοβά-
τες και δίνουν και κατεύθυνση στο καπιταλιστικό σύστηµα και
σας παινεύουν ακριβώς γι’ αυτό, γιατί αυξάνετε τα κέρδη µιας
συντριπτικής µειοψηφίας που ρουφάει το αίµα του λαού και βέ-
βαια τσακίζετε τον λαό. 

Είναι µύθος και η αύξηση των µισθών και των συντάξεων. Κατ’
αρχάς, είναι ξεφτίλα πολιτική κυριολεκτικά να µιλάτε για αύξηση
2,5% στους συνταξιούχους µετά από το 2010 που κόπηκαν, από
το 2011. Δεν ντρέπεστε λίγο; Ο πληθωρισµός είναι 2,7% και µι-
λάτε για αύξηση; Έχει φαγωθεί τόσο καιρό. Και ξεκινάω από
αυτό το ακραίο. Είναι κυριολεκτικά προκλητικό να µιλάτε για κα-
τώτατο µισθό και για µέσο µισθό, όταν ο µέσος µισθός είναι
14,5% παρακάτω από το 2011. 

Είναι µύθος η µείωση της φορολογίας. Αυτά µόνο αλχηµείες
τα κάνουν: 70 δισ. θα αυξηθούν και θα πάνε και παραπάνω, όπως
πήγαν και το 2024. Ποιος το πληρώνει; Αυτό γιατί δεν το λέτε; Οι
εργαζόµενοι 65 δισ., που θα πάνε 67 και 68 απ’ ό,τι φαίνεται, και
οι αυτοαπασχολούµενοι, 5 δισ. το κεφάλαιο, στο θεό σας! Αυτοί
που έχουν τον πλούτο, το 60%-70% του ΑΕΠ πληρώνουν 5 δισε-
κατοµµύρια φόρους και ο υπόλοιπος λαός πληρώνει το 95% και
µας µιλάτε για δίκαιο φορολογικό σύστηµα! Οι όποιες µειώσεις
φόρων που κάνετε εξυπηρετούν τους επιχειρηµατικούς οµίλους
και όχι τον λαό. Οι όποιες αυξήσεις, επίσης, αυτά τα ψίχουλα που
δίνετε, εξανεµίζονται από την αύξηση των φορολογικών βαρών.
Γιατί; Διότι όταν αυξηθεί ο µισθός, θα αυξηθεί και η φορολογία
και θα τον πάρει πίσω, πέρα από την ακρίβεια που τα κατατρώει
όλα.

Κραδαίνετε εδώ -δεν είναι εδώ ο κ. Δήµας, που έχει γίνει τώρα
αιχµή του δόρατος και στον αντικοµµουνισµό, αλλά θα του τα
πούµε, του τα είπε ο Καραθανασόπουλος, θα του τα πούµε κι
εµείς- τη σπάθη της φοροδιαφυγής. Και µας ρωτάτε: «Είστε µε
τους φοροφυγάδες;». Τι λέτε; Τι µας λέτε λοιπόν; Εσείς κουνάτε
αυτήν τη σπάθη πάνω από τα κεφάλια τους, τη στιγµή που είσα-
στε πρυτάνεις, πατριάρχες -κύριε Χατζηδάκη, που ήρθατε, καλω-
σήρθατε- της νόµιµης φοροδιαφυγής, που είναι οι φοροαπαλ-
λαγές, που κάνετε συνέχεια ανακαλύψεις, σκαρφίζεστε συνεχώς
νέες διατάξεις για να απαλλαγούν από τα όποια ψίχουλα που δί-
νουν. Εθελοντική φορολογία δεν λέτε στους εφοπλιστές; Γιατί
δεν τη λέτε και στον λαό, αφού είστε δίκαιοι; Είναι πάµφτωχοι οι
καηµένοι! Στην Οµόνοια είναι και ζητιανεύουν! 

Εσείς, λοιπόν, αυτό κάνετε συνέχεια. Απαλλάσσετε όλο και πε-
ρισσότερο το µεγάλο κεφάλαιο, εφοπλιστές, βιοµήχανοι, τραπε-
ζίτες, επιχειρηµατικοί όµιλοι και πώς τους είπαµε, Αφροδίτη; Οι
άγγελοι της επένδυσης! «Άµα έχεις τέτοιους αγγέλους, τι τους
θέλεις τους διαόλους!» να πω εγώ γι’ αυτούς που τέλος πάντων
λειτουργούν µε αγγέλους κ.λπ.. Αυτά κάνετε. Πενήντα επτά φο-
ροαπαλλαγές οι εφοπλιστές. Παντού, στις επενδύσεις, στα πάντα
δίνετε φοροαπαλλαγές. 

Μας έχετε ζαλίσει -θα το ξαναπώ µετά- µε τα στοιχεία και την
ανάπτυξη. Θα σας πω ότι όσοι είναι σοβαροί το καταλαβαίνουν:
Λογαριάζετε χωρίς τον ξενοδόχο. Και ποιος είναι ο ξενοδόχος;
Είναι η νέα επερχόµενη κρίση στην Ευρωπαϊκή Ένωση που δεν
χτυπάει την πόρτα, αλλά σπάει την πόρτα. Πού; Στις ισχυρότερες
οικονοµίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, Γερµανία, Γαλλία, Ιταλία
κ.λπ.. Κάνουµε λάθος; Έτσι δεν είναι η πραγµατικότητα;

Μάλιστα, τώρα εδώ µας έχετε µας πεθάνει όλοι σας, εδώ πιά-
νει όλο το «ανφάν γκατέ», όλους τους «ευρωλιγούρηδες» λέµε
εµείς, αλλά ας µη χρησιµοποιήσω αυτήν την έκφραση, αφού την
είπα! Μάλιστα, όλοι σας έχετε ζαλίσει τον κόσµο µε τον ευρω-
παϊκό µέσο όρο. Τώρα ο ευρωπαϊκός µέσος όρος πού θα πάει µε
τις περικοπές που θα γίνουν στη Γαλλία, που θα γίνουν στη Γερ-
µανία και που φυσικά αυτές είναι η ατµοµηχανή και θα συµπαρα-
σύρουν και τους υπόλοιπους; Και µιλάµε για αµύθητα ποσά. 

Μας λέτε για τις βέλτιστες πρακτικές. Ποιες είναι οι βέλτιστες
πρακτικές; Αυτές που έχουν καταντήσει τον κόσµο να δουλεύει
δεκατρείς ώρες το εικοσιτετράωρο για να µπορέσει να βγάλει µε-
ροκάµατο που δεν καλύπτει τις ανάγκες του. Μας λέτε για το ευ-
ρωπαϊκό κεκτηµένο. Ποιο είναι αυτό; Θα µας το εξηγήσετε
καµµιά φορά; Πάτε να το πείτε στους εργάτες! Πάτε να το πείτε
στους αυτοαπασχολούµενους, στους φτωχούς αγρότες! Να τους

πεις ότι «έχουµε ευρωπαϊκό κεκτηµένο». Και θα σου απαντήσουν
φυσικά και σωστά: «Τρώγεται αυτό; Καλύπτει τις ανάγκες;».

Τι είναι τώρα αυτό που είναι σηµαντικό; Εδώ έχουµε καλλιστεία
Νέας Δηµοκρατίας, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, -και συνεχίζω- Νέας Αριστε-
ράς, Πλεύση Ελευθερίας για το ποιος είναι πιο ευρωλάγνος. Και
έχουµε τώρα ένα ψεύτικο παιχνίδι που παίζετε. Η Νέα Δηµοκρα-
τία λέει ότι «εγώ εφαρµόζω» -και σωστά, τα εφαρµόζει- «όλα αυτά
τα ευρωπαϊκά», οι άλλοι λένε «όχι, η Ευρώπη είναι καλή, άγια,
αλλά η Νέα Δηµοκρατία φταίει που δεν εφαρµόζει την ευρωπαϊκή
πολιτική». Τι µας λέτε; Μας κοροϊδεύετε; Πάτε, ψηφίζετε τις οδη-
γίες όλες της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο Ευρωκοινοβούλιο που δί-
νουν αυτήν την αντιλαϊκή κατεύθυνση και µετά παραπονιέστε και
λέτε ότι δεν τα εφαρµόζει καλά η Νέα Δηµοκρατία, η οποία τα
εφαρµόζει καλά και µε σεβασµό, εντός ή εκτός εισαγωγικών.

Μύθος είναι -είναι και η µέρα τώρα, µίλησαν και οι δύο Υπουρ-
γοί, που δεν είναι θέµα προσωπικό, αλλά είναι θέµα πολιτικής της
Κυβέρνησης- ότι η Ελλάδα είναι πυλώνας σταθερότητας –τι πάει
να πει αυτό;- ασφάλειας –τι πάει να πει αυτό;- και ειρήνης! Τι µας
λέτε τώρα; Κοροϊδεύετε τον κόσµο; Με δεκατρείς αµερικανονα-
τοϊκές βάσεις από τη µια άκρη ως την άλλη, επιθετικές βάσεις;
Τι µας λέτε; Δεν λέτε στον κόσµο ότι έχετε παραδώσει, όχι µόνο
τις στρατιωτικές υποδοµές, αλλά και τις πολιτικές υποδοµές -
αυτά µόνο επί κατοχής ξένης χώρας γίνονται- στο ΝΑΤΟ και
στους Αµερικάνους και αναπτύσσονται ακόµα περισσότερο. Και
στη Σούδα αναπτύσσονται και στη βόρεια Ελλάδα αναπτύσσο-
νται κ.λπ. κ.λπ.. 

Τι εξυπηρετούν αυτά; Την άµυνά µας απέναντι στην Τουρκία;
Ας γελάσουµε! Τη σύµµαχο στο ΝΑΤΟ, που είναι και αυτή µέσα
σε αυτά τα προγράµµατα; Όχι. Εξυπηρετούν τα πολεµικά δολο-
φονικά σχέδια του ΝΑΤΟ, στα οποία η Κυβέρνηση µε συναίνεση
των άλλων κοµµάτων… Δεν µιλάει κανένας –τζιζ- από τους άλ-
λους εναντίον του ΝΑΤΟ. Άλλωστε, το έχετε αναδείξει. Ούτε αυτά
που έλεγε η Νέα Δηµοκρατία, ο Κασσελάκης -τέλος πάντων, δεν
ήταν µόνο ο Κασσελάκης, ήταν κι άλλος, ο κ. Κατρούγκαλος- ότι
το ΝΑΤΟ άλλαξε και είναι φιλειρηνική δύναµη. Εκεί που κάθεται
η κ. Κοντοτόλη καθόταν και πιαστήκαµε εδώ. Δεν λέει κανένας
κουβέντα για όλα αυτά. Κουβέντα. Αυτά εξυπηρετούν. 

Άρα, η Ελλάδα είναι πολεµικό ορµητήριο, δεν είναι εκτός και
αυτά που µας λέει ο κ. Γεραπετρίτης ωραία και λογοτεχνικά για
πολιτική ειρήνης που θέλουµε και όλες αυτές τις «σούπες». Είναι
µέρος του πολέµου. Συµµετέχει ενεργά στον πόλεµο. Είναι συ-
νυπεύθυνη για το σφαγείο της Ουκρανίας, για το σφαγείο και τη
γενοκτονία στο Ισραήλ και άλλα, και άλλα, και άλλα. 

Τι κάνει εδώ µε όλα αυτά η Κυβέρνηση; Πρώτα-πρώτα, συµµε-
τέχει στη σφαγή, όπως λέω, των άλλων λαών και γίνεται ταυτό-
χρονα στόχος σε περίπτωση αντιποίνων. Αυτά έχουν ειπωθεί
δηµόσια, δεν είναι φαντασιώσεις του ΚΚΕ, ειδικά σε γενίκευση
πολέµου. Η Ρωσία λέει ότι σε περίπτωση γενίκευσης είναι στόχος
οι βάσεις οι αµερικανονατοϊκές. Το Ιράν λέει τα ίδια. Η Ρωσία λέει
ότι έχουν και «φουντουκιές», οι οποίες άµα πέσουν, θα αφανιστεί
η Αλεξανδρούπολη που είναι και κέντρο. Ευχόµαστε να µη γίνει. 

Στέλνετε πυροµαχικά. Τι µας λέτε τώρα; Πήρατε δέκα χιλιάδες
βλήµατα από τη Λήµνο 155 χιλιοστών των πυροβόλων -βασικό
όπλο άµυνας, το ξέρουν οι στρατιωτικοί- και τα στείλατε στον Ζε-
λένσκι, σε αυτό το να µην πω τώρα, σε αυτό το ανδρείκελο, σε
αυτόν τον δολοφόνο. 

Αυτόν υποστηρίζετε, που µας έφερε τους φασίστες εδώ µέσα
και βαράγατε και παλαµάκια, αυτόν που έχει σκοτώσει τριάντα
χιλιάδες Ουκρανούς µε αυτή την επίθεση που έκανε στο Κουρσκ,
που έχουν τρελαθεί όλοι οι στρατιωτικοί σε όλο τον κόσµο. Αυτό
ήταν δολοφονία τριάντα χιλιάδες στρατιωτών µέχρι τώρα και θα
έχει και υπόλοιπα. Σε αυτόν τα στείλατε -να µη συνεχίσω και
άλλα- ο οποίος είναι το ανδρείκελο των ιµπεριαλιστών. 

Στον πόλεµο, λοιπόν, συµµετέχετε ενεργά. Η Ελλάδα έχει γίνει
πέρασµα µεταφοράς πολεµικού υλικού. Σας παίρνουµε χαµπάρι
και σας σταµατάµε. Το κάναµε αυτό στον Τίρναβο, το κάναµε
στην Αλεξανδρούπολη, το κάναµε και αλλού, γιατί εµείς είµαστε
µε τους λαούς και όχι µε τους δολοφόνους των λαών είτε αυτοί
είναι Ρώσοι είτε αυτοί είναι Ουκρανοί είτε αυτοί είναι Ισραηλινοί
ή οτιδήποτε άλλο.

Εκπαιδεύετε πιλότους για τα F-16. Έτσι δεν είναι; Όµως, τα
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γκρεµίζουν οι Ρώσοι. Τι τα στέλνετε; 
Στηρίζετε το κράτος - δολοφόνο, το Ισραήλ και µας λέτε και

µας είπε ο κ. Γεραπετρίτης -δεν είναι προσωπικό του, είναι πολι-
τική της Κυβέρνησης- ότι εµείς υποστηρίζουµε το Διεθνές Δίκαιο
και το Διεθνές Δίκαιο λέει ότι δικαιούται µια χώρα µετά από επί-
θεση την αυτοάµυνα. Αυτοάµυνα; Τα λέτε ακόµα και δεν ντρέπε-
στε; Από τι αµύνεται; Από δέκα πέντε χιλιάδες παιδιά - είκοσι
έχουν φτάσει- που τα δολοφονεί από την κούνια; Είναι Χίτλερ σε
νέα έκδοση. Και αυτούς τους υποστηρίζετε ακόµα -το Ισραήλ-
και έχετε και στρατηγική συµµαχία;

Συµµετέχει, λοιπόν, στη σφαγή και έχει ευθύνη πολιτική όχι
άµεσα στρατιωτική η Ελλάδα σε αυτό; Έχει. 

Και η απογείωση ήταν τα γεγονότα στη Συρία. Η ανακοίνωση
της Κυβέρνησης: Χαιρετίζουµε την πτώση του Άσαντ. Δικαίωµά
της να το πει. Και εµείς δεν τα είχαµε καλά µε τον Άσαντ ποτέ. 

Εσείς τα είχατε καλύτερα όλοι σας εδώ και µε το Μπάαθ, κύ-
ριοι του ΠΑΣΟΚ, γιατί κάθε κόµµα έχει ιστορία. Ωστόσο, εµείς
λέµε ότι κάθε λαός έχει δικαίωµα να αλλάξει, να επαναστατήσει
και να αλλάξει και την ηγεσία του. 

Εσείς τώρα αναγορεύσατε εµµέσως τους τζιχαντιστές -τους
τζιχαντιστές επαναλαµβάνω- σαν µαχητές της ελευθερίας και
πριν να στεγνώσει το µελάνι, βλέπουµε σφαγές. Δείτε τα βίντεο.
Βγήκαν όλα. Άλλωστε, είναι Αφγανιστάν νούµερο δύο. Ποιους
στηρίζετε και έχετε στρατηγικούς συµµάχους; Αυτούς που άνοι-
ξαν πόλεµο στο Αφγανιστάν, που έµεναν τόσα χρόνια για να χτυ-
πήσουν τους ταλιµπάν και έφυγαν και παρέδωσαν την εξουσία
στους ταλιµπάν. Έτσι δεν είναι; Τα ίδια συνέβησαν και εδώ. Ποιος
τους όπλισε; Ποιος τους βοήθησε; Ποιος τους έστειλε εκεί; Και
τι θα προκύψει µετά από όλα αυτά;

Και µιας και µιλάµε, για να µην πω πολλά πράγµατα ακόµα -
έχω ακόµη δώδεκα και έξι, δεκαοκτώ και τρία, είκοσι ένα, έχω
ακόµα- για προϋπολογισµό, θέλω να πω ότι κανένας παρά κάτι
ψιλά δεν έβγαλε άχνα για τη στροφή στην πολεµική οικονοµία, η
οποία, κύριε Τσακαλώτο, ως καλός οικονοµολόγος ξέρετε ότι
υπηρετεί δύο στόχους: ο πρώτος είναι για να ξεπεραστεί η κρίση
µε επενδύσεις στον τοµέα της πολεµικής βιοµηχανίας και ο δεύ-
τερος είναι η προετοιµασία του πολέµου. 

Μόνο ένας Υπουργός -δεν θέλω να πω το όνοµά του, γιατί είναι
και άλλοι- µίλησε κυνικά, όπως ο Ρούτε. Τι είπε; Η ειρήνη, λέει,
έχει κόστος. Και τι είπε ο Ρούτε; Κανένας δεν µίλησε. Διαβάστε
τις οµιλίες του. Είναι φρικαλέες: Κόψτε, λέει. Η Ευρώπη δίνει
πολλά στον κοινωνικό τοµέα. Κόψτε µισθούς, κόψτε συντάξεις
και ρίξτε τα όλα στην πολεµική βιοµηχανία γιατί, ουσιαστικά αυτό
που είπε, είναι ότι σε πέντε χρόνια θα έχουµε παγκόσµιο πόλεµο.
Αυτά δεν είπε; 

Και οι κυβερνήσεις της Ευρώπης σας είτε είναι -πώς να τις
πούµε- δεξιοί, συντηρητικοί, φιλελεύθεροι είτε είναι σοσιαλιστές,
κύριοι του ΠΑΣΟΚ, όπως η Γερµανία, η Ισπανία και του ΣΥΡΙΖΑ,
είναι πρωταγωνιστές. Έχουν αδειάσει τις αποθήκες τους και
τώρα ετοιµάζονται να δώσουν 500 δισεκατοµµύρια στην πολε-
µική βιοµηχανία. Ποιος πληρώνει; Και στην ειρήνη πληρώνουν τα
λαϊκά στρώµατα και κερδίζουν τα µονοπώλια και στον πόλεµο
πάλι αυτοί κερδίζουν από το αίµα και κερδίζουν και περισσότερα
µάλιστα. 

Έτσι δεν είναι, κύριε Μηταράκη; Εκτός αν χάνουν. Το κεφά-
λαιο, λοιπόν, οι όµιλοι κερδίζουν και στην ιµπεριαλιστική ειρήνη
γιατί καπιταλισµός είναι και στον πόλεµο.

Οι αποφάσεις Ντράγκι εδώ χαιρετίστηκαν σαν θετικές. Η Νέα
Δηµοκρατία έβγαλε σηµαίες και πανηγύριζε, το ΠΑΣΟΚ είπε
«µπράβο, δίνει προοπτικές», και ο ΣΥΡΙΖΑ είπε ότι είναι καλή η
έκθεση Ντράγκι. Τι λέει η έκθεση Ντράγκι; Λέει 500 δισεκατοµ-
µύρια στην πολεµική βιοµηχανία.

Για να πάµε και στην Ελλάδα. Ποιος ωφελείται, παραδείγµατος
χάριν; Τα ΕΑΣ, που τόσα χρόνια παλεύαµε να ανοίξουν, ξαφνικά
έγινε ένα µαγικό κόλπο και ανοίγουν. Με ποιον; Ήρθαν οι Τσέχοι
στην αρχή, τώρα είναι η «ONEX», η οποία θα χρηµατοδοτηθεί για
να παράγει βλήµατα των 155 χιλιοστών, που πάλευε τόσα χρόνια
και δεν τη χρηµατοδοτούσε το κράτος, η «THEON» µε ρεκόρ κερ-
δών και εσόδων το 2024 και τεράστιες παραγγελίες. 

Είναι αυτά µόνο; Είναι η στρατικοποίηση τοµέων στρατηγικού
χαρακτήρα που συνδέονται µε νέες µορφές πολέµου, όπως, πα-

ράδειγµα, ο κυβερνοπόλεµος, µε τη σύµβαση ΟΤΕ, δηλαδή
«DEUTSCE TELECOM», για να είµαστε και πιο ακριβείς, µε τη
«UNI SYSTEMS» µε το ΝΑΤΟ, αυτή η κοινοπραξία για παροχή
υπηρεσιών υποστήριξης συστηµάτων πληροφοριών και ασφά-
λειας.

Δεν είναι µόνο αυτά σε αυτούς τους τοµείς. Αναπροσαρµόζε-
ται η οικονοµία -και θυµηθείτε τα ποτέ δεν έχουµε πέσει έξω και
τα µελετάµε- σε όλους τους κλάδους: ενέργεια, µεταφορές, φαρ-
µακοβιοµηχανίες, βιοµηχανίες τροφίµων, αγροτική παραγωγή,
κατασκευές, υποδοµές.

Και επειδή πάρα πολύ ανησυχείτε µερικοί για το θέµα της πο-
λιτικής προστασίας -και σωστά ανησυχείτε και εµείς ανησυχούµε-
πρέπει να ξέρετε ότι η πολιτική προστασία υποτάσσεται στην πο-
λεµική οικονοµία και στο ΝΑΤΟ. Να το ξέρετε, όπως και διάφορα
πολλά έργα, που είπε ο κ. Καραθανασόπουλος και του έκαναν
κριτική, είναι έργα που έγιναν µε προδιαγραφές ΝΑΤΟ κυριολε-
κτικά για να µπορούν να περνάνε και όχι αντιπληµµυρικά και όλα
τα υπόλοιπα. 

Ποιος πληρώνει, λοιπόν, για όλα αυτά, δηλαδή 3%, 7 δισεκα-
τοµµύρια; Πληρώνει ο λαός και δεν πληρώνει επειδή απειλείται
από την Τουρκία. Όλα αυτά είναι έτοιµα, τα πληρώνει ο ελληνικός
λαός υποτίθεται για την άµυνα και σερβίρονται στο ΝΑΤΟ. Αν
δείτε τις εισηγητικές εκθέσεις για την προµήθεια των F-16 Viper
και τώρα τα υπόλοιπα F-35 και λοιπά στο Πεντάγωνο, λένε ότι
υπηρετούν τα συµφέροντα των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερι-
κής στην ευρύτερη νατοϊκή Μεσόγειο και ισχυροποιούν τη νοτι-
οανατολική πτέρυγα του ΝΑΤΟ. 

Η στάση σας έχει µεγάλη επίδραση και πολλαπλές συνέπειες
στην ελληνική οικονοµία, στον λαό βέβαια, όπως οι κυρώσεις
προς τη Ρωσία, για παράδειγµα. 

Ας ξεκινήσουµε από το φυσικό αέριο. Το παίρνατε 30% φθη-
νότερο από τη διεθνή τιµή. Και τώρα γίνεται αντικατάσταση µε
το πανάκριβο LNG, το αµερικανικό. Αυτό παίζει. Ποιος το πληρώ-
νει; Ο ελληνικός λαός. 

Οι κυρώσεις προς τη Ρωσία στους αγρότες οδήγησαν σε ακρι-
βές πρώτες ύλες, γιατί, όπως γνωρίζετε, λιπάσµατα και όλα τα
υπόλοιπα ήταν από εκεί, περιορισµό εξαγωγών. Το ξέρουµε ει-
δικά στη βόρειο Ελλάδα. 

Και ρωτάµε εµείς: Συνέφερε τον ελληνικό λαό; Εµείς είµαστε
αντίθετοι και µε τον Πούτιν και την πολιτική του και το έχουµε
αποδείξει. Επαναλαµβάνω: Συνέφερε τον ελληνικό λαό να πάρει
µέρος σε αυτές; Γιατί; Γιατί ακολουθείτε τη γενική πολιτική. 

Ποιος είναι απέναντι; Μόνο το ΚΚΕ. Θα µου πείτε µοναχοφάη-
δες είστε. Δεν είµαστε. Οι υπόλοιποι είστε µια βολική Αντιπολί-
τευση και χαίρεται πολύ η Νέα Δηµοκρατία να σας έχει. Γιατί;
Έχετε στρατηγική συµφωνία -να αρχίσω-, σύµφωνο σταθερότη-
τας –ζήτω-, µατωµένα πλεονάσµατα –ζήτω- και, µάλιστα, ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ έκανε πρωταθλητισµό: Εµείς, λέει, δώσαµε 36 δισεκατοµµύ-
ρια. Από πού τα πήρατε; Από το κεφάλαιο; Από τους εργαζόµε-
νους. Τους λιώσατε για να πάρετε αυτό το «µαξιλάρι», όπως το
ονοµάσατε.

Πράσινη µετάβαση: Εδώ γίνεται χαµός, ακόµα και λάτρεις της
πράσινης µετάβασης λένε ότι δεν συµφέρει συνολικά πέρα από
τις συνέπειες που έχει. Εσείς εκεί! Γιατί; Γιατί εξυπηρετούνται τα
συµφέροντα των επιχειρηµατικών οµίλων.

Και έχουµε τώρα το παραµύθι «παραγωγικό µοντέλο». Χρει-
αζόµαστε νέο παραγωγικό µοντέλο. Για εξηγήστε µας τι είναι
αυτό το νέο παραγωγικό µοντέλο. Το όποιο παραγωγικό µοντέλο
δεν αναιρεί τη σιδερένια φτέρνα του καπιταλισµού που κάνει τον
πλούσιο πλουσιότερο και τον φτωχό φτωχότερο. Αυτή είναι και
η βαρβαρότητα του συστήµατος το οποίο υπηρετείτε όλοι µε πα-
ραλλαγές. Βγήκε κανένας να πει να ανατραπεί ο καπιταλισµός,
να αλλάξει το καπιταλιστικό σύστηµα; Κανένας! Όλοι για τη δια-
χείριση µιλάτε.

Και βέβαια, έχετε δοκιµαστεί, έχετε πάρει και παράσηµα, πα-
ραδείγµατος χάριν παράσηµο Μέρκελ, δόθηκε αυτό. Έχετε κάνει
πρωταθλητισµό και µάλιστα έλεγα να πω ότι υπάρχει πρώτος,
δεύτερος και τρίτος, χρυσό, ασηµένιο και χάλκινο, αλλά δεν γί-
νεται. Γιατί είστε όλοι µαζί, ξεκινάµε ΠΑΣΟΚ, που σήµερα σκίζει
τα ρούχα του και τα τρία µνηµόνια, Νέα Δηµοκρατία, ένα στην
αρχή που δεν το ψήφισε και µετά ψήφισε το τρίτο που περιείχε
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και τα άλλα δύο, ΣΥΡΙΖΑ, αυτός έφερε το τοπ, την κορυφή, τρία
σε ένα, έφερε το τρίτο µνηµόνιο το οποίο περιελάµβανε και τα
άλλα δύο. Και αφήστε τα κόλπα στον κόσµο ότι έχουµε βγει από
τα µνηµόνια. Πόσοι µνηµονιακοί νόµοι καταργήθηκαν; Κανένας,
κανένας µνηµονιακός νόµος! Έφυγαν τα µνηµόνια, έµειναν οι
νόµοι. Και άλλο; Είναι η ευρωπαϊκή σταθερότητα, ο έλεγχος των
εξαµήνων και όλα και όλα στα οποία όλοι συµφωνείτε. Τα έχετε
συµφωνήσει αυτά και όταν τα εφαρµόζει η Νέα Δηµοκρατία, λέτε
ότι φταίει η Νέα Δηµοκρατία, δεν φταίει η Ευρωπαϊκή Ένωση.
Άρα, τα µείγµατα δοκιµάστηκαν. Εσείς έχετε δοκιµαστεί. Άλλη
λύση δεν υπάρχει.

Η λύση λέγεται αγώνας σκληρός, ανασύνταξη του ταξικού κι-
νήµατος. Θα πετάγεστε στον ύπνο σας σε λίγο καιρό, να το ξέ-
ρετε, γιατί υπάρχει ένα ποτάµι που αρχίζει και σχηµατίζεται
σήµερα µέσα στους εργαζόµενους, ειδικά στην εργατική τάξη,
αγώνας για να σταµατήσετε, να κερδίσουν ό,τι µπορούν και ανα-
τροπή.

Το σύστηµα σάπισε, σαπίζει, βρωµάει σε όλους τους τοµείς.
Τι θέλετε; Ποιες αξίες, αλήθεια; Φωνάζετε τώρα για το µπούλινγκ,
την παιδική βία, το ένα και το άλλο. Ποιος τα καλλιεργεί όλα
αυτά; Πάρτε τα έργα τα αµερικάνικα που είναι και ο οδηγός. Σα-
πίζει σε όλους κυριολεκτικά τους τοµείς, δεν δέχεται επιδιορθώ-
σεις, δεν γίνεται ανθρώπινο. Όσοι εξήγγειλαν ότι θα το βελτιώ-
σουν και θα το κάνουν ανθρώπινο τι κέρδισαν; Ενσωµατώθηκαν
και αυτοί µέσα στο σύστηµα.

Άρα, η επαναστατική ανατροπή αυτού του συστήµατος είναι
κοινωνική αναγκαιότητα. Δεν είναι επειδή τη λέει το ΚΚΕ. Με τέ-
τοιο πλούτο που έχει η κοινωνία, µε τέτοια επιστηµονικά άλµατα
που έχουν γίνει µπορούσε ο κόσµος να ζήσει καλύτερα. Γιατί δεν
ζει; Γιατί ο καπιταλισµός έχει νόµο το κέρδος των λίγων, µια χού-
φτα έχουν τον πλούτο, µιλάµε για απίστευτα νούµερα και αυτοί
που παράγουν τον πλούτο ζουν όλο και χειρότερα. Όµως, θα το
κάνουν, θα την πάρουν αυτή την εξουσία αυτοί και θα είναι και
µέρα µεσηµέρι και δεν µπορείτε να κάνετε κάτι, το ποτάµι όσα
φράγµατα και να του βάλετε θα φτάσει στη θάλασσα και αυτή η
θάλασσα είναι ο σοσιαλισµός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού ενηµερώθηκαν
για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λει-
τουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «Ελευθέριος Βενιζέλος», τριάντα µία µαθήτριες και µαθητές
και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Ιωαν-
νίνων.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει! Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο,
καλές γιορτές! Και από ό,τι βλέπω, πριν από λίγο ήταν ο κ. Τσί-
µαρης εδώ, είναι ο κ. Έξαρχος, Βουλευτής της περιοχής σας και
προφανώς, σας παρακολουθεί και ο Πρόεδρος της Βουλής διαρ-
κώς από το γραφείο του. Καλή επιστροφή στα ωραία Γιάννενα
και καλές γιορτές!

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Ξαναλέω ότι τώρα θα καλέσω στο Βήµα την κ. Τζάκρη, Ανεξάρ-

τητη Βουλευτή, στη συνέχεια τον λόγο θα πάρει η κ. Έλενα
Ακρίτα, η κ. Καλλιόπη Βέττα και αµέσως µετά θα µιλήσει ο Υφυ-
πουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, ο κ. Πετραλιάς.

Ορίστε, κυρία Τζάκρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο προϋπο-

λογισµός του 2025 είναι µια ακραία νεοφιλελεύθερη παραίσθηση
που αποτυπώνει την κουλτούρα της Κυβέρνησης, η οποία διά
στόµατος του Αντιπροέδρου της, του κ. Γεωργιάδη, προσπαθεί
να µας πείσει από τηλεοράσεως ότι δεν είµαστε φτωχοί αλλά αι-
σθανόµαστε φτωχοί.

Αυτό, λοιπόν, είναι το επικοινωνιακό υπόβαθρο της οικονοµικής
πολιτικής που επέρχεται, που δεν είναι τίποτα περισσότερο από
ένα µείγµα αλαζονείας και ειρωνείας, διότι η ελληνική κοινωνία
και φτωχή είναι και αισθάνεται φτωχή απέναντι στο τέρας της
ακρίβειας, της αχαλίνωτης κερδοσκοπίας και της οικονοµικής
ασφυξίας που προκαλεί για το 80% των πολιτών το εκρηκτικό µεί-
γµα του διαρκώς µειούµενου διαθέσιµου εισοδήµατος και της αυ-
τόµατης αφαίµαξης µέσω της αύξησης των έµµεσων φόρων, της
εκτόξευσης του κόστους στέγασης, της παντελούς έλλειψης βιώ-

σιµων ρυθµίσεων για την αντιµετώπιση του ιδιωτικού χρέους και
βεβαίως, της εκτίναξης του κόστους ενέργειας.

Έχει σηµασία, επειδή είναι ο έκτος προϋπολογισµός αυτής της
Κυβέρνησης, να ειπωθούν σήµερα τα µεγέθη µε αναδροµικότητα,
ώστε να καταπέσει η στρατηγική του «λίγο λίγο να µη φαίνεται»
και να αντικατασταθεί από µια ορατότητα που θα καταδείξει την
ακραία φορολόγηση, την ακραία αναδιανοµή του εισοδήµατος
υπέρ του 20% του ελληνικού λαού, αλλά βεβαίως και την αρχιτε-
κτονική της συρρίκνωσης του διαθέσιµου εισοδήµατος.

Έτσι, λοιπόν, το 2025 η συνολική φορολογική επιβάρυνση σε
σύγκριση µε το 2021 θα αυξηθεί κατά 43,5%, δηλαδή κατά 21 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ, την ίδια στιγµή που οι δαπάνες έχουν αυ-
ξηθεί µόνο κατά 17%. Άρα, από τα 37 δισεκατοµµύρια των
εσόδων της γενικής κυβέρνησης µόνο τα 25 δισεκατοµµύρια
πάνε προς την κοινωνία και τους δανειστές και από αυτά τα 25
δισεκατοµµύρια τα 8 δισεκατοµµύρια αφορούν σε τόκους και ένα
µικρό µέρος µόνο των 17 εναποµεινάντων δισεκατοµµυρίων κα-
τευθύνονται προς την πραγµατική οικονοµία και κοινωνία, µε τη
µερίδα του λέοντος να επιστρέφει σε ολιγοπωλιακές επενδύσεις
ελάχιστης ή µηδαµινής εγχώριας προστιθέµενης αξίας.

Εν ολίγοις, ο πυρήνας του προβλήµατος είναι ότι από ένα συ-
νολικά διαµορφωµένο πρωτογενές πλεόνασµα 12 δισεκατοµµυ-
ρίων ούτε 1 ευρώ δεν κατευθύνεται προς την κοινωνία, υπό την
έννοια της ενδυνάµωσης του κοινωνικού κράτους ή της στήριξης
των οικονοµικά αδυνάτων. Και όταν µάλιστα τελειώσουν οι εισ-
ροές του Ταµείου Ανάκαµψης το 2027, το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων θα µειωθεί κατά 35% έως 40%. Άρα, αντιλαµβάνε-
στε ότι αυτός ο προϋπολογισµός αποµυζά τις τελευταίες αντοχές
της ελληνικής κοινωνίας, χωρίς κανένα σχέδιο για το τι θα συµβεί
µετά το 2026.

Όπως αποδείχτηκε και στο µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα της
τριετίας 2024-2026, η Κυβέρνηση έθεσε πλασµατικούς στόχους
πλεονάσµατος αθροιστικά 7,3% του ΑΕΠ, ενώ η Κοµισιόν ανακοι-
νώνει προβλέψεις πλεονάσµατος που ανέρχονται πάνω από το
9%. Τι θα σηµάνει αυτό; Θα σηµάνει 3,92 δισεκατοµµύρια υπερ-
πλεόνασµα, τα οποία, προφανώς, θα αφαιρεθούν από τις τσέπες
του 80% των πολιτών.

Όλο αυτό δεν βγάζει νόηµα, καθώς για το ίδιο διάστηµα προ-
ηγµένες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του δυτικού κό-
σµου, χώρες µε µεγάλα χρέη, δηµόσια χρέη και τεράστιες οικο-
νοµίες συγχρόνως, όπως η Γαλλία, η Γερµανία, η Μεγάλη Βρε-
τανία, οι ΗΠΑ, συνειδητά θα κινηθούν µε έλλειµµα για να τονώ-
σουν την ανάπτυξη. Και µιλάµε για ελλείµµατα που στο σύνολο
των είκοσι έξι χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα κινούνται στο
µείον 3,1% µεσοσταθµικά, στην περίπτωση της Γαλλίας στο µείον
9,3% και στην περίπτωση των Ηνωµένων Πολιτειών στο 7,8% και
της Γερµανίας στο 2,7%. Αυτό το κάνουν, όπως είπα, για να το-
νώσουν την ανάπτυξη και την ίδια στιγµή ο κ. Μητσοτάκης, έχο-
ντας από το Σύµφωνο Σταθερότητας το δικαίωµα να κινηθεί στο
µείον 3% έλλειµµα για να τονώσει την ανάπτυξη, αντί να το χρη-
σιµοποιήσει έρχεται για έκτο συνεχόµενο χρόνο και εκτοξεύει τα
πλεονάσµατα. Άρα, φέρνει υπανάπτυξη. Άρα, δηµιουργεί οικο-
νοµική ασφυξία.

Κυρίες και κύριοι, µπαίνουµε στον έκτο προϋπολογισµό αυτής
της Κυβέρνησης και σύµφωνα µε τη EUROSTAT, καταλαµβά-
νουµε την εικοστή πρώτη θέση στην Ευρώπη σε ό,τι αφορά τους
ρυθµούς ανάπτυξης, τη στιγµή που το 2024 ήµασταν µακράν οι
τελευταίοι σε ό,τι αφορά τη σχέση επενδύσεων προς το ΑΕΠ,
αυτό που κατάφερε µε τους παραισθητικούς προϋπολογισµούς
στα τόσα χρόνια της Κυβέρνησης Μητσοτάκη.

Πάµε, λοιπόν, και σε µια άλλη κρίσιµη αναδροµικότητα που
αφορά στον πιο βασικό έµµεσο φόρο, τον ΦΠΑ, ο οποίος έχει αυ-
ξηθεί σε σχέση µε το 2021 ως έσοδο κατά 54,24% και η φορολο-
γία εισοδήµατος φυσικών και νοµικών προσώπων κατά 66%,
δηλαδή τριάντα µονάδες πάνω από το ΑΕΠ. Και ας λέει ό,τι θέλει
ο κ. Μητσοτάκης. Ζούµε, δηλαδή, στη χώρα που την κυβερνά ο
µεγαλύτερος αρνητής της πραγµατικότητας και συγχρόνως ο κα-
λύτερος αρχιτέκτονας ενός πολύπλοκου οικοδοµήµατος αφαίµα-
ξης της αγοράς µε προφανή στόχο την κατάργηση της µεσαίας
τάξης και την υπαγωγή της στο 80% των φτωχοποιηµένων Ελλή-
νων.
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Πού πάνε, λοιπόν, τα λεφτά; Αυτό θα µας το απαντήσει ο κ. Χα-
τζηδάκης, καθώς στον προϋπολογισµό του 2025 δεκαέξι από τα
είκοσι τέσσερα Υπουργεία της Κεντρικής Κυβέρνησης εµφανίζο-
νται ελλειµµατικά, δηλαδή σε πραγµατικούς όρους µειώνονται τα
κονδύλιά τους σε σχέση µε το 2024. Όσον αφορά το ποια Υπουρ-
γεία είναι αυτά, είναι το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, το Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής, το Υπουργείο
Εσωτερικών, το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης και το Υπουργείο Υποδοµών. Αυτή
είναι η σκληρή αλήθεια των αριθµών, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, και η κυνική απόδειξη ότι όλα αυτά τα δισ. δεν κατευθύνονται
ούτε κατά διάνοια στην κοινωνία και στις δηµόσιες επενδύσεις.
Αναµένω από τον κ. Χατζηδάκη να απαντήσει µε ευθύτητα πού
πάνε τα λεφτά.

Όλα αυτά, όπως τα επισηµαίνει και ο Στέφανος Κασσελάκης,
σηµαίνουν για το 2025 ότι για την αντιµετώπιση του προβλήµατος
της στέγασης τα κονδύλια µειώνονται κατά 1,5 δισ., για την υγεία
3,6 δισ., για την παιδεία 2 δισ., για την ανεργία 1,3 δισ., για την
ασθένεια και την αναπηρία κατά 2,9 δισ., για την αντιµετώπιση
της υπογεννητικότητας κατά 1,35 δισ. πάντα σε σχέση µε το ΑΕΠ.
Αυτή η µείωση είναι η πραγµατική µας απόκλιση από τον ευρω-
παϊκό µέσο όρο. Ο δικός µας στόχος ως Κίνηµα Δηµοκρατίας και
διακηρυγµένη πρόταση είναι το υπερπλεόνασµα κατά ένα µε-
γάλο µέρος του να κατευθυνθεί στην αναπλήρωση αυτών των ελ-
λειµµάτων, για να αισθανόµαστε και να είµαστε µέρος του
ευρωπαϊκού κεκτηµένου.

Και πάµε τώρα και στην τρίτη και τελευταία αναδροµικότητα.
Με βάση αυτόν τον προϋπολογισµό και µετρώντας από το 2021,
σε έναν χρόνο από τώρα τα οικογενειακά επιδόµατα θα έχουν
µειωθεί κατά 25%, το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα κατά 32%,
το επίδοµα στέγασης κατά 17% και η συνολική µείωση των επι-
δοµάτων αντιµετώπισης του δηµογραφικού κατά 9%.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επένδυσα τον χρόνο της οµιλίας
ακριβώς και µόνο στους αριθµούς που υποδεικνύουν το χρέος
µιας υπεύθυνης Αντιπολίτευσης να καθιστά ορατά όλα όσα η Κυ-
βέρνηση θέλει να κρύψει από τον ελληνικό λαό και να προτείνει
µε ευθύτητα µια άλλη και υποστηρικτική προς την κοινωνία αντί-
ληψη διανοµής των πλεονασµάτων που επιβαλλόµενοι οι προηγη-
θέντες φόροι δηµιουργούν.

Σε έναν χρόνο από σήµερα µε αυτόν τον κοινωνιοκτόνο προ-
ϋπολογισµό η γεωµετρικά αυξανόµενη ακρίβεια σε συνδυασµό
µε τη διαρκώς µειούµενη διαθεσιµότητα του εισοδήµατος θα
έχουν καταστήσει την Ελλάδα πύλη εξόδου των νέων και ένα
γκέτο φτώχειας για όσους µένουν εδώ αναγκαστικά εγκλωβισµέ-
νοι σε αυτή τη χώρα που κάποτε ήταν περήφανη, που κάποτε
ήταν γεµάτη χαµόγελα και που κάποτε κάθε χρόνος ήταν καλύ-
τερος από τον προηγούµενο.

Εµείς ως Κίνηµα Δηµοκρατίας θέλουµε πίσω αυτήν την Ελλάδα
µε σύνεση και µέτρο τώρα που είµαστε έξω από τα µνηµόνια,
τώρα που υπάρχουν οι πόροι, τώρα που τα πάντα κρίνονται από
τη θετική ή αρνητική βούληση των κυβερνώντων. 

Κι εσείς, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, έχετε και αρνητική
πολιτική βούληση και κακό σκοπό. Και δεν ντρέπεστε γι’ αυτό και
είστε υπερήφανοι γι’ αυτό! Και αυτό είναι το ασυγχώρητο του
προϋπολογισµού του 2025 και γενικά της εξαετούς σας θητείας
ως Κυβέρνησης. 

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, ό,τι κι αν λέτε πλην του κονδυλίου για
τις αµυντικές δαπάνες, γιατί απλά η αµυντική θωράκιση µιας χώρας
µε τη δική µας ιστορία και στρατηγική θέση σηµαίνει την προτεραι-
οποίηση της εθνικής ανεξαρτησίας ως στρατηγικού µας στόχου.

Υπερψηφίζουµε, λοιπόν, αλλά απαιτούµε περισσότερα. Είναι
χρέος µας να επενδύσουµε στον άνθρωπο που υπηρετεί στις
Ένοπλες Δυνάµεις και βεβαίως στην αξιοπρέπειά του, καθώς επί-
σης και στην εγχώρια παραγωγή. Θα αγωνιστούµε για να πέσετε
και να γλιτώσει η κοινωνία. Καταψηφίζουµε, γιατί εµείς ως Κίνηµα
Δηµοκρατίας δεν µπορούµε να είµαστε συνένοχοι σε αυτή την
αθλιότητα. Ο χρόνος σας τελείωσε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την κ.
Τζάκρη.

Και τώρα καλώ στο Βήµα τη Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία κ. Έλενα Ακρίτα.

Ορίστε, κυρία Ακρίτα, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΕΝΑ ΑΚΡΙΤΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Εδώ και τρεις µέρες ακούµε τους Βουλευτές της Πλειοψηφίας

να µιλάνε συνέχεια για τον λαϊκισµό. Λαϊκισµός, λαϊκισµός, λαϊκι-
σµός! Νοµίζω ότι είναι καιρός να ανοίξουν κανένα βιβλίο και να
επανασυστηθούν µε τον όρο. Ο λαϊκισµός βασίζεται στη δια-
σπορά του φόβου. Ο λαϊκισµός εξαπλώνεται µε την ιλιγγιώδη τα-
χύτητα ενός θανατηφόρου ιού. Άλλωστε, αυτό έκαναν ανέκαθεν
όλα τα ολιγαρχικά καθεστώτα από αρχαιοτάτων. Χρησιµοποι-
ούσαν τον λαϊκισµό ως εργαλείο για να εγκαθιδρύσουν τον φόβο
στις καρδιές των ανθρώπων και έτσι να κυβερνούν έντροµους
πολίτες, άρα υπάκουους πολίτες µε σκυµµένο το κεφάλι. Και ο
Τραµπ, άλλωστε, αυτό έκανε και κέρδισε. Είστε σε καλό δρόµο!

Θα ήθελα να µου επιτρέψετε να εστιάσω λίγο σε θέµατα κοι-
νωνικής πρόνοιας ορµώµενη από τη δήλωση του Πρωθυπουργού
που λέει «η οικονοµία υπεραποδίδει και τα χρήµατα επιστρέφουν
σε έργα µε κοινωνικό αποτύπωµα». Για να το δούµε λίγο αυτό το
κοινωνικό αποτύπωµα. 

Ξέρετε πού φιλοξενήθηκαν τα πέντε παιδιά του ζευγαριού των
αστυνοµικών που φέρονται ότι τα βίασαν και τα κακοποίησαν; Σε
παιδιατρικό νοσοκοµείο, ενώ ήταν υγιέστατα. Τα πήγαν επί δέκα,
δώδεκα µέρες σε παιδιατρικό νοσοκοµείο, όπου το προσωπικό,
πρώτον, είναι εξουθενωµένο, διότι έχει πάρα πολλή δουλειά, πνί-
γεται κυριολεκτικά και, δεύτερον, δεν έχει τα κατάλληλα, αν θέ-
λετε, γνωστικά εργαλεία για να µπορέσει να βοηθήσει και να
στηρίξει αυτά τα παιδιά. 

Τι έκαναν, λοιπόν, ελλείψει δοµών; Τα πήγαν εκεί πέρα και άρ-
χισαν να τα αντιµετωπίζουν ως φυλακισµένους. Τρεις φορές την
ηµέρα ένας αστυνοµικός τα έβγαζε βόλτα. Αυτά τα παιδιά τα
οποία είναι θύµατα τώρα επαναθυµατοποιούνται µέσα από αυτό
τον δρόµο του -εντός εισαγωγικών- «κοινωνικού» αποτυπώµατος.
Τώρα πήγαν τα τρία παιδιά στην «Κιβωτό» και το άλλο στο Κέντρο
«Μητέρα». 

Ας πάµε τώρα σε άλλο κοινωνικό αποτύπωµα. Την περασµένη
εβδοµάδα ήµασταν στο Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο «Αττικόν»,
όπου είχαµε πάει για να µιλήσουµε µε τους εργαζόµενους και το
προσωπικό. Βγαίνουµε, λοιπόν, έξω και βλέπουµε στην αίθουσα
αναµονής, όπου είναι τα καθίσµατα για να περιµένει ο κόσµος,
να υπάρχουν πάνω στα καθίσµατα στρωσίδια. Και ρωτάµε -ήµα-
σταν µαζί µε τη Ρένα Δούρου- το εξής: «Τι είναι αυτά τα στρωσί-
δια;». Α, λέει, αυτά είναι για τους άστεγους. Οι εργαζόµενοι, οι
νοσηλευτές είχαν βάλει τα στρωσίδια σε αυτή τη χώρα µε το σού-
περ συγκλονιστικό κοινωνικό αποτύπωµα, για να πηγαίνουν εκεί
οι άστεγοι στις καταιγίδες στις βροχές, στους καύσωνες και να
τους δίνουν ένα πιάτο φαΐ και εν ανάγκη να τους παράσχουν και
τις πρώτες βοήθειες. 

Κοινωνικό αποτύπωµα νούµερο «3». Εδώ θέλω να δούµε µε
ποιον τρόπο η Κυβέρνηση κλείνει το µάτι στον πολίτη επικρατώ-
ντας επί της ουσίας το ρουσφέτι και την κοινωνική και κυβερνη-
τική παραβατικότητα. Υπάρχει µία πολύ ενδιαφέρουσα στιχο-
µυθία στα social media ανάµεσα σε µία µάνα ασθενούς και τον
Υπουργό Υγείας. Κοιτάξτε να δείτε τι λέει η µητέρα. Η µητέρα
λέει ότι έχει έναν γιο ο οποίος πρέπει οπωσδήποτε να χειρουρ-
γηθεί. Έλα, όµως, που του δίνουν µία ηµεροµηνία πέντε µήνες
µετά και το παιδί δουλεύει σεζόν, έχει δηλαδή µία δουλειά κα-
θαρά εποχιακή. Πήγε, λοιπόν, η µάνα µέσα στην απελπισία της
να ρωτήσει τι γίνεται και τέλος πάντων πόσο µπορεί να κοστίσει
ένας ιδιώτης γιατρός. Της είπαν 3.000 ευρώ και φυσικά δεν µπό-
ρεσε να το κάνει.

Προσέξτε τώρα τι της απαντάει ο Υπουργός Υγείας επί λέξει:
«Καληµέρα σας και καλά Χριστούγεννα. Εάν το επιθυµείτε,
στείλτε µου ένα µήνυµα µε τα στοιχεία σας και θα βρούµε σί-
γουρα διαθέσιµο χειρουργείο άµεσα, καθώς λόγω των δωρεάν
απογευµατινών οι λίστες εκκαθαρίζονται µε µεγάλη ταχύτητα.
Πολλά περαστικά, εύχοµαι». 

Και λέει η µάνα: «Ο λόγος που έγραψα δεν ήταν για να µου
κάνει ο Υπουργός χάρη. Ό,τι ζω το ζουν όλοι οι Έλληνες αυτήν
τη στιγµή, που δεν έχουν µάθει να λειτουργούν µε ρουσφέτια.
Καλύτερα να βάλω τα πόδια µου σε λίµνη µε πιράνχας».
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Πάµε, λοιπόν, πίσω και πάλι στο φοβερό κοινωνικό αποτύπωµα
του Πρωθυπουργού µας. Το συναντάµε στην ασύδοτη ζούγκλα
της αγοράς εργασίας. Το συναντάµε στις υποστελεχωµένες
δοµές πρόνοιας σε όλη την Ελλάδα. Το συναντάµε στις φυλακές. 

Πιστέψτε µε, ο ΣΥΡΙΖΑ έχει οργώσει αυτόν τον χρόνο σχεδόν
όλες τις φυλακές του τόπου µας. Τα σχολεία δεύτερης ευκαιρίας
φυλλοροούν αυτήν τη στιγµή, γιατί είναι όλα υποστελεχωµένα.
Δεν υπάρχουν ούτε φυλακές ούτε κανένας. Όπου να ’ναι θα
ναυαγήσουν. Στις αγροτικές φυλακές Τίρυνθας, που είχαµε πάει
πάλι πριν από ένα µήνα, ξέρετε πόσους κοινωνικούς λειτουργούς
είχανε; Μηδέν. Κανέναν. Ξέρετε πόσους ψυχολόγους είχανε;
Μηδέν. Κανέναν. 

Και βεβαίως, όπως καταλαβαίνετε, το βρίσκουµε αυτό και το
συναντάµε και στη στεγαστική κρίση. Δεν υπάρχει πουθενά ούτε
για παιδιά ούτε για φοιτητές ούτε για ζευγάρια. Σας µιλάω µετά
λόγου γνώσεως. Είδα αγγελία, η οποία δείχνει τη φωτογραφία,
όπου είναι ένα πλυσταριό σε ταράτσα, και γράφει –είναι κωµικο-
τραγικό, συγγνώµη- «Ενοικιάζεται loft για 500 ευρώ». Το πλυστα-
ριό έγινε loft.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Βεβαίως.
ΕΛΕΝΑ ΑΚΡΙΤΑ: Επίσης, να αναφέρουµε το φοβερό κοινωνικό

αποτύπωµα για τις φτωχές οικογένειες, ιδίως για τις µονογονεϊ-
κές οικογένειες, όπου εκεί πέρα οι γονείς κάνουν δύο και τρεις
δουλειές και ταυτόχρονα πρέπει να φροντίσουν το παιδί, να φρο-
ντίσουν και την ψυχή του και την καρδιά του, και τις ανάγκες του
ενδεχοµένως. Εκεί, λοιπόν, θέλω να σας πω ότι ο κ. Άδωνις Γε-
ωργιάδης είπε το µνηµειώδες, το οποίο νοµίζω ότι εντάσσεται µε
επιτυχία στα λόγια µεγάλων ανδρών, «Ο κόσµος δεν είναι φτω-
χός. Ο κόσµος αισθάνεται φτωχός». Δεν ξέρω αν το προσέχετε,
έχει διπλή ανάγνωση αυτό. Σου λέει, δηλαδή, δεν είναι ότι δεν
έχεις λεφτά να αγοράσεις ψωµί. Νοµίζεις ότι δεν έχεις. Δεν είναι
ότι πεινάει το παιδί σου. Νοµίζει ότι πεινάει. Είναι αυτό που µας
έλεγε η µάνα µας «έλα, έλα, όλα στο µυαλό είναι». Είναι αυτό το
πράγµα. 

Μιλάµε, λοιπόν, για το κοινωνικό αποτύπωµα στην ασύδοτη
ζούγκλα εργασίας, στις υποστελεχωµένες δοµές πρόνοιας, πα-
ντού, παντού, παντού. Αυτά όλα ο κόσµος τα κατάλαβε και σας
γυρίζει την πλάτη. Έχουν κατακρηµνιστεί και τα ποσοστά σας.
Και για να σας προλάβω, επειδή θα πείτε και για τα ποσοστά του
ΣΥΡΙΖΑ, να πω ότι, βεβαίως, και εµείς διάγουµε µια δύσκολη πε-
ρίοδο -πολύ δύσκολη- είµαστε λιγότεροι, αλλά είµαστε ενωµένοι,
θα το παλέψουµε, θα το προχωρήσουµε, γιατί ο κόσµος ακόµα
µας εµπιστεύεται και είµαστε ευγνώµονες γι’ αυτό. Κλείνει αυτή
η παρένθεση. 

Τι γίνεται λοιπόν; Σας γυρίζει ο κόσµος την πλάτη και µένουν
για εσάς µόνο οι φανατικοί και µόνο οι ευνοηµένοι. Αυτό που λέ-
γαµε πριν για τα ρουσφέτια. Όλοι οι άλλοι -και το λέω, κλείνο-
ντας- σας έχουν καταλάβει. Και οι φτωχοί και αυτοί που αισθά-
νονται φτωχοί. Και θα έρθει η ώρα που θα µιλήσουν και θα σας
στείλουν σπίτι σας. Κι όταν εσείς τους κλείσετε το µάτι, κανονι-
κοποιώντας την κυβερνητική παραβατικότητα, και όταν εσείς
πείτε στον πολίτη «Ψήφισέ µας πάλι» εκείνος θα σας απαντήσει
«Καλύτερα να βάλω τα πόδια µου σε λίµνη µε πιράνχας». 

Καλές γιορτές. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την κ.

Ακρίτα.
Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία, η κ. Καλλιόπη Βέττα και, επαναλαµβάνω ότι, µετά την
κ. Βέττα τον λόγο θα πάρει ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών ο κ. Αθανάσιος Πετραλιάς. 

Ορίστε, κυρία Βέττα, έχετε τον λόγο. 
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός που συζη-

τάµε σήµερα είναι, πραγµατικά, ενδεικτικός της κυβερνητικής πο-
λιτικής: Μεγάλη αύξηση εσόδων από φόρους, διάχυση οφελών
σε ελάχιστους, έλλειψη σχεδιασµού και ασυδοσίας της αγοράς,

µε τη µεγάλη πλειοψηφία των πολιτών και των µικροµεσαίων επι-
χειρήσεων να βρίσκεται σε καθεστώς ανασφάλειας. 

Είµαστε -υπενθυµίζω- σύµφωνα µε τον ΟΟΣΑ πρωταθλητές
στους έµµεσους φόρους, που αποτελούν τη βασική πηγή για την
εκτέλεση του προϋπολογισµού, µε την αναλογία έµµεσοι - άµεσοι
φόροι, να είναι 2 προς 1, την ώρα που στην Ευρωπαϊκή Ένωση η
σχέση είναι 1 προς 1. 

Και η Κυβέρνηση, αρνούµενη να αλλάξει το φορολογικό µεί-
γµα, αδιαφορεί για τα δεινά της ακρίβειας-ρεκόρ του κόστους
στέγασης και διαβίωσης, τη διάλυση στην υγεία και την αποδιάρ-
θρωση στην παιδεία. Αδιαφορεί για οτιδήποτε έχει να κάνει µε το
κοινωνικό κράτος, το δίχτυ ασφαλείας, την αναδιανοµή, τις προ-
οπτικές των νέων, των επισφαλώς εργαζοµένων, των ανέργων,
των συνταξιούχων, της παραγωγικής ραχοκοκαλιάς της χώρας. 

Την ίδια στιγµή, το µέσο εισόδηµα, σε όρους αγοραστικής δύ-
ναµης, είναι προτελευταίο στην Ευρώπη µετά τη Βουλγαρία και
η Κυβέρνηση βαφτίζει το ψάρι, κρέας, προσπαθώντας να µας πεί-
σει για τη δική της εικονική πραγµατικότητα, τη στιγµή που η
πλειοψηφία των πολιτών δεν µπορεί να βγάλει τον µήνα. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα και όχι η δική σας εικονική πραγµατικό-
τητα. 

Ισχυρίζεται η Κυβέρνηση ότι µειώνει την ανεργία. Το ποσοστό
ανεργίας µπορεί να έπεσε -αν και στη δική µου περιοχή στην ΠΕ
Κοζάνης έχει αυξηθεί, ειδικά στους νέους, καθώς είµαστε πρω-
ταθλητές σε ολόκληρη την Ευρώπη- όµως το ποσοστό ανεργίας
παραµένει ένα από τα υψηλότερα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ενώ
σύµφωνα µε τον ΟΟΣΑ βρισκόµαστε στην τρίτη θέση από το
τέλος µεταξύ των 38 χωρών του ΟΟΣΑ. Παράλληλα, η «ΕΡΓΑΝΗ»
δίνει τη θλιβερή εικόνα της απασχόλησης στη χώρα µας, καθώς
µόνο το 53% των εργαζοµένων δουλεύει σε οκτάωρη βάση, το
38% δουλεύει σε θέσεις µερικής απασχόλησης και το 9% εκ πε-
ριτροπής. 

Ισχυρίζεστε, επίσης, ότι αντιµετωπίζετε την ακρίβεια. Στην πρα-
γµατικότητα, ο πληθωρισµός της πενταετίας -της διακυβέρνη-
σης, δηλαδή, της Νέας Δηµοκρατίας- σκαρφάλωσε στο 17%, ενώ
η αγοραστική δύναµη έχει εξαερωθεί, καθώς βρίσκεται στο 68%
του µέσου όρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Λέτε ότι στηρίζετε τους µισθούς, µε τον µέσο ετήσιο µισθό
πλήρους απασχόλησης στην Ελλάδα να είναι µόλις το 45% του
µέσου ετήσιου µισθού της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτό, λοιπόν,
το επιχείρηµα που λέτε είναι και ψευδές και εξοργιστικό. 

Προβάλλετε ένα ισχυρό εξαγωγικό προφίλ και αύξηση στις
επενδύσεις, κρύβοντας επιµελώς τον εκτροχιασµό του ισοζυγίου
τρεχουσών συναλλαγών και ισοζυγίου αγαθών, µε το έλλειµµα
του ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών να έχει διαµορφωθεί την
περίοδο Ιανουαρίου - Σεπτεµβρίου του 2024 στα µείον 7,7 δισε-
κατοµµύρια ευρώ και το έλλειµµα του ισοζυγίου αγαθών στα
µείον 26 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Ισχυρίζεται, επίσης, η Κυβέρνηση ότι θέτει φιλόδοξους στό-
χους στον τοµέα των επενδύσεων, µε στόχο το 2025 να φτάσουν
στο 17% του ΑΕΠ, δηλαδή τα 37, 8 δισεκατοµµύρια ευρώ, απο-
κρύπτοντας πως ούτε το 2023 ούτε το 2024 µπόρεσε να φτάσει
τους στόχους, µε το µεγαλύτερο µέρος των επενδύσεων να
αφορά, όχι παραγωγικούς τοµείς, αλλά εξαγορά κόκκινων δα-
νείων από funds και real estate, µε επενδύσεις αµφιβόλου νοµι-
µότητας, σαν αυτή στη Ζάκυνθο µε την οποία επιχειρήθηκε η
εκµετάλλευση του Ναυαγίου και η υφαρπαγή από τους κατοί-
κους περίπου δεκαπέντε χιλιάδων στρεµµάτων γης. 

Να µας ενηµερώσετε, παρακαλώ, ποια είναι η θέση σας για το
δηµοσίευµα του αυριανού «Documento» µε τίτλο τον οποίο σας
διαβάζω ακριβώς: «Χρηµατοδότες τζιχαντιστές οι επενδυτές στο
Ναυάγιο Ζακύνθου» και µε υπότιτλο: «Ο κ. Μητσοτάκης στηρίζει
την επένδυση». 

Αυτή είναι η εικόνα της οικονοµίας, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, και όσο και αν θέλετε να την αποκρύψετε ή να κατηγορήσετε
τους πολίτες ότι είναι µίζεροι -το ακούσαµε και αυτό- γκρινιάρη-
δες, αγνώµονες, η πραγµατικότητα είναι σκληρή και δεν αφήνει
περιθώριο εναλλακτικής ανάγνωσης.

Για την Κοζάνη να πω ότι ακόµη πιο δύσκολη και σκληρή είναι
η πραγµατικότητα στην περιοχή µου, την Π.Ε. Κοζάνης, καθώς
εντός του 2025 συµπληρώνονται έξι χρόνια από την αιφνίδια και
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καταδικαστική εξαγγελία για την απολιγνιτοποίηση. Ακόµη και αν
σε όλη τη χώρα µιλάµε για στασιµότητα, απόκλιση από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και αναδιανοµή υπέρ ολίγων, στην Π.Ε. Κοζάνης
η κατάσταση είναι ακόµη χειρότερη, µιλώντας πλέον για βέβαιη
οπισθοδρόµηση, µε όλους τους δείκτες να πιστοποιούν την κα-
τάρρευση, κύριε Χατζηδάκη. Ήσασταν από τους πρωτοπόρους
τότε, σαν Υπουργός Ενέργειας και ήρθατε επάνω, δεν ακούγατε
τους πολίτες, παρά προσπαθήσατε να ρίξετε και δακρυγόνα, µε
ΜΑΤ, το θυµάστε πολύ καλά. Μετά µου λέγατε γιατί έκλαιγα,
όταν έφαγα το δακρυγόνο από τα ΜΑΤ επάνω µου. 

Τι έχετε κάνει; Ούτε µία θέση εργασίας -ούτε µία!- δεν έχετε
κάνει εδώ και έξι χρόνια. Πώς αλλιώς, άλλωστε, µιας και τα ερω-
τήµατα παραµένουν αναπάντητα για τη χρηµατοδότηση, την ερ-
γασία, το χαµένο ΑΕΠ, την αποκατάσταση εδαφών, τις τηλεθερ-
µάνσεις, την άναρχη ανάπτυξη των ΑΠΕ, το περιβάλλον, τον
αγροτικό τοµέα, τις υποδοµές; Τίποτα απ’ όλα αυτά δεν έχει
λυθεί, κύριε Χατζηδάκη.

Να πω µόνο το εξής: Ο προϋπολογισµός του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας δεν έχει καµµία ευθεία αναφορά στη
δυτική Μακεδονία, καµµία αναφορά στην απολιγνιτοποίηση, γε-
γονός που αποδεικνύει την αδιαφορία και την προχειρότητα της
Κυβέρνησης, που σε µια αντιστροφή της πραγµατικότητας πα-
νηγυρίζει για τα πεπραγµένα της. 

Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε λίγα λόγια για τον τουρι-
σµό. Η Κυβέρνηση επιδεικνύει και στον τουρισµό την ίδια εγκλη-
µατική αµέλεια, παρά το γεγονός ότι αποτελεί βασικό µέγεθος
της οικονοµίας, µε άµεση συνεισφορά που αντιστοιχεί στο 11,5%
του ΑΕΠ και έµµεση µεταξύ 25,3% και 30,5%, ενώ απασχολεί πε-
ρίπου οκτακόσιους χιλιάδες εργαζόµενους άµεσα σε αυτόν.  

Αν και παρουσιάζεται ελάχιστα αυξηµένος ο συνολικός προ-
ϋπολογισµός, συνεχίζεται η µείωση των κονδυλίων από τον τα-
κτικό προϋπολογισµό και το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων
του Υπουργείου Τουρισµού, µε τον τακτικό προϋπολογισµό να
πέφτει περίπου 2 εκατοµµύρια ευρώ και το Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων να πέφτει -ακούστε!- από τα 129 εκατοµµύρια
ευρώ κατά το 2024, στα 26 εκατοµµύρια ευρώ, έχουµε δηλαδή
µια τεράστια µείωση. 

Όσο για τις χρηµατοδοτήσεις των 113 εκατοµµυρίων ευρώ
που ωθούνται από το Ταµείο Ανάκαµψης, η διαχειριστική ανεπάρ-
κεια που έχει επιδείξει η Κυβέρνηση τα προηγούµενα χρόνια και
η υστέρηση στις απορροφήσεις δεν διασφαλίζουν την υλοποίηση
των έργων και επενδύσεων στον κλάδο. 

Παράλληλα, δεν υπάρχει καµµία αναφορά και χρηµατοδότηση
στις µεγάλες προκλήσεις που καλείται να αντιµετωπίσει ο τουρι-
σµός, όπως είναι η αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής, η δια-
σύνδεση και διαχείριση των προορισµών, όπως και η διασφάλιση
της ανθεκτικότητας και βιωσιµότητάς του. 

Η πραγµατικότητα είναι η εξής: Απουσία υποδοµών διαχείρι-
σης του ύδατος και εξασφάλισης πόσιµου νερού. Απουσία απο-
τελεσµατικής διαχείρισης απορριµµάτων και συνεχώς αυξανόµε-
να τέλη, χωρίς ανταποδοτικότητα. Αποκλεισµός των µικρών και
µεσαίων ξενοδοχείων από χρηµατοδότηση, µε απόρριψη του
81% των επενδύσεων από τις ενισχύσεις του αναπτυξιακού
νόµου.

Το µόνο που υπάρχει είναι παρεµβάσεις φορολογικού, εισπρα-
κτικού χαρακτήρα, όπως η αύξηση, για δεύτερη φορά µέσα σε
έναν χρόνο, του τέλους για την κλιµατική αλλαγή και η επιβολή
τέλους κρουαζιέρας. Καµµία πρόβλεψη για την εκπόνηση µηχα-
νισµού αντιµετώπισης κρίσεων, όπως -ας πούµε- από φυσικές κα-
ταστροφές ή από την κατάρρευση µεγάλων tour operators.
Καµµία λύση για υπερχρέωση µικροµεσαίων επιχειρήσεων, για
την αντιµετώπιση αυξηµένου κόστους λειτουργίας, ενέργεια,
ακρίβεια, χρέη, µισθοί. 

Τέλος, αναφορικά µε την εργασία, κανένα µέτρο για την αντι-
µετώπιση της µεγάλης φυγής των εργαζοµένων από τον τουρι-
σµό για τη δηµιουργία µόνιµων ποιοτικών και αξιοπρεπών θέσεων
εργασίας που ακούνε όλες αυτές τις µέρες, για την αντιµετώπιση
της µερικής και εκ περιτροπής απασχόλησης, καµµία πραγµατική
στήριξη και αναβάθµιση των σχολών τουριστικής εκπαίδευσης.
Και, βέβαια, καµµία αυτοκριτική για το γεγονός ότι πάνω από το
50% του πληθυσµού της Ελλάδας αδυνατεί να κάνει διακοπές

στη χώρα µας, µιας και η Κυβέρνηση µάλλον συµφωνεί µε αυτή
την πραγµατικότητα. 

Τέλος, η Υπουργός Τουρισµού στη χθεσινή της οµιλία επιβε-
βαίωσε ότι αντιµετωπίζει τον κλάδο µε λογική υπερσυγκέντρω-
σης, καθώς πανηγύριζε για την αύξηση των πεντάστερων
ξενοδοχείων, την ώρα που οι µικροµεσαίες τουριστικές επιχειρή-
σεις φυτοζωούν, αδυνατώντας να καλύψουν τα µεγάλα τους
έξοδα. Ανέφερε και άλλα, για αναβάθµιση υποδοµών, υπηρεσιών
εκπαίδευσης, η οποία είναι µια µαγική εικόνα και επιφυλασσόµα-
στε να µιλήσουµε στο νοµοσχέδιο που θα έρθει σύντοµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, τελειώνοντας,
καταψηφίζουµε τα κυβερνητικά πεπραγµένα, καταψηφίζουµε τον
προϋπολογισµό του 2025, καθώς πιστεύουµε ότι δεν αντιµετω-
πίζει τα πάγια, αλλά και τα έκτακτα προβλήµατα της οικονοµίας,
αδιαφορεί για τους πολίτες και την ανάπτυξη, αναδιανέµει τα
οφέλη υπέρ ολίγων και ισχυρών. Είναι ένας προϋπολογισµός µε-
ροληπτικός, ένας προϋπολογισµός άδικος, αντιαναπτυξιακός και
ατελέσφορος, καθώς για να πετύχει τους στόχους του θα πρέπει
να έχει πραγµατοποιηθεί ένα ακόµη συντριπτικό πλήγµα στην οι-
κονοµία και τους πολίτες. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε

την κ. Βέττα.
Και τώρα θα καλέσω στο Βήµα τον Υφυπουργό Εθνικής Οικο-

νοµίας και Οικονοµικών κ. Αθανάσιο Πετραλιά, τον οποίο πρέπει
να συγχαρώ, γιατί παραµένει ακίνητος -µόνο µέχρι τον διάδροµο
πάει- επί τέσσερις ηµέρες. Μία ηµέρα, κύριε Υπουργέ, απέµεινε.
Όλα θα πάνε καλά!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Να είστε καλά!
Είναι και άλλοι συνάδελφοι εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κύ-
ριοι Βουλευτές, σε ένα ασταθές διεθνές περιβάλλον, που χαρα-
κτηρίζεται από αυξανόµενες γεωπολιτικές εντάσεις αλλά και
σηµαντικούς δηµοσιονοµικούς κινδύνους -βλέπετε στις µεγάλες
οικονοµίες της Ευρώπης τι συµβαίνει και βλέπουµε ότι αυτό
εντείνεται όσο περνάει ο χρόνος-, η ελληνική οικονοµία αποδει-
κνύεται ανθεκτική. Φέτος αναµένουµε να κλείσει ο ρυθµός ανά-
πτυξης στο 2,2% έναντι µόλις 0,8% στην Ευρωζώνη -να πούµε ότι
και πέρυσι ήταν 2,3% η ανάπτυξη στην Ελλάδα, 0,4% στην Ευ-
ρωζώνη- και το 2025 προβλέπεται να αναπτυχθεί πάλι µε ρυθµό
2,3% έναντι 1,3% στην Ευρωζώνη. Άρα συνεχώς έχουµε ανά-
πτυξη πραγµατική, σε σταθερούς όρους, αφαιρώντας τον πλη-
θωρισµό, πολλαπλάσια της Ευρωζώνης.

Η συνέπεια και τα αποτελέσµατα της οικονοµικής πολιτικής
αναγνωρίζονται καθολικά από τη διεθνή επενδυτική κοινότητα,
από τους οίκους αξιολόγησης, από τους εταίρους στην Ευρω-
ζώνη και η χώρα µας αναφέρεται παντού, στον διεθνή Τύπο, σε
όλα τα fora, στα συνέδρια, στην Κοµισιόν ως θετικό παράδειγµα
ισχυρής ανάπτυξης και δηµοσιονοµικής σταθερότητας. Τον Δε-
κέµβριο µάλιστα, πριν λίγες ηµέρες, η χώρα µας αναβαθµίστηκε
για πρώτη φορά από την «SCOPE» σε δύο σκαλοπάτια πάνω από
το κατώφλι της επενδυτικής βαθµίδας και αυτό είναι πρόδροµος
και άλλων αναβαθµίσεων. 

Τα επιτεύγµατα αυτά δεν έγιναν τυχαία. Ακούσαµε τις προ-
ηγούµενες ηµέρες τη συζήτηση στη Βουλή. Έλεγαν ότι γίνεται
αυτόµατα, δηλαδή όταν έχεις ύφεση, µετά είναι σαν ελατήριο και
ανεβαίνει, και ότι δεν κάναµε τίποτα. 

Παραλάβαµε το 2019 µια χώρα σε ενισχυµένη εποπτεία. Δεκα-
τρείς αξιολογήσεις ενισχυµένης εποπτείας, συµµετείχα σε όλες.
Εβδοµήντα δύο µειώσεις φόρων. Εκατοντάδες µέτρα καθηµε-
ρινά, ΚΑΔ, επιστρεπτέες. Για τον COVID, είχαµε από τις πιο επι-
τυχηµένες διαχειρίσεις της περιόδου του κορωνοϊού. Μέτρα για
την ενέργεια. Πρότυπος µηχανισµός να παίρνουµε τα κέρδη.
Έβλεπε ο κόσµος επί ενάµιση χρόνο στους λογαριασµούς του
εκπτώσεις. Αυτό έγινε τυχαία!

4838 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Αυτά τα εβδοµήντα δύο µέτρα-µειώσεις φόρων δεν περιλαµ-
βάνουν τις αυξήσεις αποδοχών δηµοσίων υπαλλήλων, συνταξι-
ούχων, επιδοµάτων µητρότητας, ΑΜΕΑ. Αυτά όλα έγιναν τυχαία!

Τυχαία, λοιπόν, από τα 185 δισεκατοµµύρια που είχαµε ΑΕΠ
το 2019, έχουµε 247 δισεκατοµµύρια εφέτος, δηλαδή 11,5% αύ-
ξηση σε πραγµατικούς όρους, αφαιρώντας τον πληθωρισµό. Οι
επενδύσεις έχουν διπλασιαστεί από τα 20 δισεκατοµµύρια στα
41 δισεκατοµµύρια. Το ποσοστό ανεργίας µειώθηκε από το
17,3% στο 9,7%. Οι δαπάνες υγείας έχουν αυξηθεί από τα 4,1 δι-
σεκατοµµύρια το 2019 στα 7,2 δισεκατοµµύρια. 

Οι δαπάνες για την άµυνα από τα 3,5 στα 6,1. Οι δαπάνες για
την παιδεία από τα 5,6 στα 6,6. Οι δαπάνες συντάξεων έχουν αυ-
ξηθεί 23%, από τα 28 δισεκατοµµύρια στα 34,6. Οι επιχορηγήσεις
των νοσοκοµείων έχουν υπερδιπλασιαστεί. 

Τι σηµαίνουν αυτά; Σηµαίνουν ότι η οικονοµία µεγαλώνει και
µεγαλώνει µε πολλαπλάσιο ρυθµό από την Ευρώπη. Ξέρω ότι δεί-
χνετε συνέχεια αυτό το γράφηµα µε τη purchase power parity και
λέτε ότι στους ονοµαστικούς όρους είµαστε στο 67%, αλλά δεν
λέτε πού ήµασταν το ’19.

Να σας πω, λοιπόν, ότι από το ’19 στο ’23 µε τα ίδια στοιχεία
της EUROSTAT η Ελλάδα είχε κατά κεφαλήν ΑΕΠ σε σταθερές
τιµές -γιατί αυτό χρησιµοποιεί το γράφηµα, κατά κεφαλήν ΑΕΠ
σε σταθερές τιµές- αύξηση 8,5% και η Ευρωπαϊκή Ένωση των εί-
κοσι επτά που συγκρίνετε είχε αύξηση 3,3%. Είχαµε τριπλάσια
αύξηση του κατά κεφαλήν ΑΕΠ ανά άτοµο σε σταθερές τιµές,
χωρίς τον πληθωρισµό, σε σχέση µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτό
είναι σύγκλιση ή δεν είναι; 

Λέτε για τον πληθωρισµό. Εναρµονισµένος δείκτης τιµών κα-
ταναλωτή, Ελλάδα ’19-’23 αύξηση 13%, το ’24 έχει πάει 16,5%,
Ευρωπαϊκή Ένωση των 27 20,7%. Αµφισβητήστε το. Εναρµονι-
σµένος δείκτης τιµών.

Άρα πώς γίνεται να έχεις 7% µικρότερη αύξηση των τιµών από
το ’19, τριπλάσιο ρυθµό ανάπτυξης και να λέτε ότι δεν γίνεται σύ-
γκλιση; Άρα, όταν συγκρίνουµε µια εικόνα, εγώ να δεχτώ ότι προ-
φανώς η Ελλάδα είναι πιο κάτω από την Ευρώπη, από τον
ευρωπαϊκό µέσο όρο στα εισοδήµατα και έχουµε δρόµο ακόµα
να διανύσουµε, αλλά θα πρέπει να συγκρίνετε τη σηµερινή εικόνα
µε την εικόνα του ’19 που ήµασταν ακόµα πιο κάτω. Άρα, όταν
είσαι ακόµα πιο κάτω και ανεβαίνεις, αυτό δείχνει µια βελτίωση,
κύριοι.

Ναι, δεν έχουµε φτάσει εκεί που θέλουµε. Ακόµα έχουµε πολύ
δρόµο να διανύσουµε, αλλά έχουµε βελτιωθεί, έχουµε συγκλίνει.
Αυτό θέλουµε να πούµε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Λέτε για τη φτώχεια. ΕΛΣΤΑΤ, δείκτης φτώχειας και κοινωνικών
ανισοτήτων. Σε κίνδυνο φτώχειας ή κοινωνικού αποκλεισµού το
’18 30,3% του πληθυσµού, το ’23 26,1% του πληθυσµού και
αυτός είναι ο κυµαινόµενος δείκτης, όχι ο anchored που είναι ο
σταθερός. Τι σηµαίνει αυτό; 4,2% µείωση της φτώχειας. Τι ση-
µαίνει αυτό σε αριθµούς; 450.000 άνθρωποι στην Ελλάδα σήµερα
που το ’19 ήταν φτωχοί, σήµερα δεν είναι. Αµφισβητήστε το. Συγ-
γνώµη, αλλά αυτό δεν το χαρίζουµε σε κανέναν. 450.000 άνθρω-
ποι που ήταν φτωχοί στην Ελλάδα το ’19, στα τέλη του ’23 δεν
ήταν και το ’24 αυτό βελτιώνεται και άλλο. Τα έχει τα στοιχεία ο
προϋπολογισµός. 

Άρα δεν θα ισχυριστώ ότι έχουµε συγκλίνει µε την Ευρώπη,
δεν θα ισχυριστώ ότι έχουµε φτάσει εκεί που θέλουµε να φτά-
σουµε. Θα ισχυριστώ όµως ότι πηγαίνουµε καλύτερα από την Ευ-
ρώπη και ότι βελτιωνόµαστε και ότι τα εισοδήµατα αυξάνονται.
Ναι, δεν έχουµε φτάσει εκεί που θα θέλαµε. 

Ήλθε και ένας συσσωρευµένος πληθωρισµός, µια συσσωρευ-
µένη κρίση το ’22-’23 που τσάκισε όλον τον κόσµο διεθνώς και
εµείς προσπαθούµε να την αντιµετωπίσουµε. Τι προσπαθούµε να
κάνουµε; Να αυξήσουµε τους µισθούς παραπάνω από τον πλη-
θωρισµό, να καλύψουµε το χαµένο έδαφος και από του χρόνου
οι άνθρωποι να βλέπουν και πραγµατικές αυξήσεις. 

Τι προβλέπουµε για του χρόνου; Αύξηση των αµοιβών εξαρτη-
µένης εργασίας ανά εργαζόµενο. Δεν είναι δικές µας προβλέ-
ψεις. Είναι οι φθινοπωρινές προβλέψεις της Κοµισιόν πριν από
ένα µήνα. Φέτος 4,3 µε πληθωρισµό 2,7, άρα πλέον οι αµοιβές

αυξάνονται παραπάνω από τον ρυθµό πληθωρισµού και καλύ-
πτουν και από το χαµένο έδαφος των προηγούµενων ετών που
είχαµε τον συσσωρευµένο πληθωρισµό. Αυτή είναι η αλήθεια. Και
του χρόνου αύξηση των αµοιβών εξαρτηµένης εργασίας 3,2 µε
πληθωρισµό 2,1. Άρα, ναι, πλέον φέτος και του χρόνου οι αµοιβές
αυξάνονται ταχύτερα από τον πληθωρισµό και καλύπτουµε το χα-
µένο έδαφος από την πληθωριστική κρίση. Αυτό συµβαίνει. Αυτές
οι αυξήσεις δεν περιλαµβάνουν µέσα τις µειώσεις των ασφαλι-
στικών εισφορών. Αυτό είναι πράγµατι ένα επιπλέον κέρδος στο
πραγµατικό εισόδηµα, γιατί οι αµοιβές εξαρτηµένης εργασίας,
αν ξέρετε τον ορισµό από την EUROSTAT, είναι µεικτές, άρα οι
καθαρές αυξάνονται άλλο 1%. 

Εποµένως εγώ δεν λέω ότι είναι όλα καλά, προς θεού. Και ο
κόσµος υποφέρει και υπάρχουν προβλήµατα και υπάρχει ακρί-
βεια και προσπαθούµε να το αντιµετωπίσουµε. Τι προσπαθούµε
να κάνουµε; Να το βελτιώσουµε και να πάρουµε µέτρα που βελ-
τιώνουν κάθε χρόνο την κατάσταση του πολίτη. Αυτό είναι το
στοίχηµα.

Πώς βελτιώνεται αυτό; Πώς θα αυξηθούν οι µισθοί παραπάνω
από τον πληθωρισµό; Πώς γίνεται αυτό; Με έναν τρόπο γίνεται.
Ναι, υπάρχουν τα µέτρα που φέρνουµε για τον κατώτατο µισθό,
υπάρχουν τα µέτρα που παίρνουµε για τις τριετίες, τις µειώσεις
των φόρων. Στην πράξη, για να δουν ουσιαστικές αυξήσεις οι µι-
σθωτοί, πρέπει να έρθουν επενδύσεις. Δεν υπάρχει άλλος τρό-
πος παρά µόνο αν δηµιουργηθούν νέες καλά πληρωµένες θέσεις
εργασίας, να µειωθεί η ανεργία, να υπάρχει µεγαλύτερη ζήτηση
εργασίας από προσφορά και έτσι να αυξάνονται οι µισθοί. Βασι-
κός κανόνας.

Τι κάνουµε γι’ αυτό, λοιπόν; Βλέπετε το παραγωγικό κενό. Λέτε
ότι το ’23 ήµασταν στην τελευταία θέση ως ποσοστό του ΑΕΠ
στην Ευρώπη. Ναι, το ’23 ήµασταν. Ελάτε όµως που το ’19 ήµα-
σταν στο 11%. Η Ευρώπη είναι στο 20,7. Ήµασταν στο 11% επεν-
δύσεις προς ΑΕΠ, φέτος ήµασταν στο 16,5 και του χρόνου θα
είµαστε στο 17,5%. Συγκλίνουµε: Έχουµε διπλασιάσει τις επεν-
δύσεις και σε σταθερές τιµές έχουµε αυξήσει και 77%. Έχουµε
καλύψει το 70% της απόστασης. Αυτό γίνεται αυτόµατα;

Άρα τι κάνουµε µ’ αυτόν τον προϋπολογισµό; Προσπαθούµε
να αυξήσουµε το διαθέσιµο εισόδηµα των πολιτών. Πώς το κά-
νουµε αυτό; 

Θέλω να πάω σε κάτι άλλο. Δεν θέλω να καθυστερήσω, τα
έχουµε συζητήσει πάρα πολύ όλα αυτά εδώ και τέσσερις µέρες.
Θέλω να αναφερθώ σ’ αυτό που ενδιαφέρει πραγµατικά τους πο-
λίτες. Ξέρουν όλοι σε τι κατάσταση είναι σήµερα, ξέρουν όλοι ότι
είναι σε καλύτερη κατάσταση από το ’19. Έχει αυξηθεί ο µέσος
µισθός της «ΕΡΓΑΝΗΣ» 20%. Ό,τι και να λέµε, αυτή είναι η αλή-
θεια. Ναι, δεν έχει αυξηθεί για όλους. Είναι ο µέσος, σωστά. Για
κάποιους δεν έχει αυξηθεί αρκετά. Αυτή είναι η αλήθεια και αυτό
πρέπει να το προσέξουµε. 

Ας δούµε χρονολογικά τι θα συµβεί µέσα στο 2025 που στο
τέλος νοµίζω ότι αυτό ενδιαφέρει τους πολίτες απ’ όλη τη συζή-
τηση εδώ στη Βουλή. Από τον Ιανουάριο οι µισθωτοί θα δουν µι-
κρότερες κρατήσεις από την ερχόµενη πληρωµή του Ιανουαρίου
για ασφαλιστικές εισφορές κατά 0,5% και άλλο 0,5% οι εργοδό-
τες και οι συνταξιούχοι θα δουν αυξηµένες τις συντάξεις τους
κατά 2,4. Είναι αρκετό; Μακάρι να µπορούσαµε παραπάνω. Αυτό
είναι, όµως. 

Θα σας εξηγήσω και για τα δηµοσιονοµικά πλαίσια. Αυτή η αύ-
ξηση των συνταξιούχων θα περάσει πλέον σε όλους και σ’ αυ-
τούς που υπόκεινται σε εισφορά αλληλεγγύης, γιατί αναπροσαρ-
µόσαµε και την κλίµακα και τα κατώφλια της εισφοράς αλληλεγ-
γύης. Αυξάνονται και αυτά 2,4% από φέτος. 

Οι γονείς που έχουν ασφάλεια υγείας για τα παιδιά τους θα
δουν 15% µείωση του κόστους ασφάλισης της υγείας τους από
τον Ιανουάριο. Όσες επιχειρήσεις δώσουν παροχές, που δίνουν
κάποιες µεγάλες επιχειρήσεις παροχές σε νέους γονείς, αυτές
θα περάσουν πλέον ολόκληρες στον εργαζόµενο, δεν θα φορο-
λογηθούν. 

Όσοι ιδιοκτήτες νοικιάσουν τα σπίτια τους που τους καλούµε
να βγάλουν τα σπίτια στην αγορά και να τα νοικιάσουν, αν τα
έχουν κενά, δεν θα πληρώσουν φόρο εισοδήµατος για τρία χρό-
νια. Όσοι τα ασφαλίζουν θα έχουν µείωση 20% του ΕΝΦΙΑ.
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Επειδή ειπώθηκε κάτι για το ασφαλιστήριο, ένα µέσο ασφαλιστή-
ριο σπιτιού είναι γύρω στα 110 ευρώ. Περίπου λοιπόν το 20% κα-
λύπτει το ασφαλιστήριο, έχω να σας πω, γιατί ειπώθηκε κιόλας
ότι είναι πολύ µικρότερο.

Το γρήγορο internet µε οπτική ίνα, που οι περισσότεροι πλέον
στην Αθήνα έχουν σταθερή τηλεφωνία πάνω από 100 Mbps, θα
είναι πλέον 5% φθηνότερο από τον επόµενο λογαριασµό. 

Καταργείται και το χαρτόσηµο σε πλήθος συναλλαγών, χρησι-
δάνεια, ασφαλιστικές συναλλαγές, ενέγγυες πιστώσεις, τόκους
δανείων, πλήθος συναλλαγών µε παράβολα, επαγγελµατικές
άδειες και όπου παραµένει είναι πλέον ψηφιακό. 

Από τον Ιανουάριο επίσης αυξάνεται το πραγµατικό εισόδηµα
των ιατρών του ΕΣΥ, γιατί φορολογούνται αυτοτελώς και αυξά-
νεται και των ένστολων η αποζηµίωση νυχτερινής απασχόλησης
και οι αγρότες θα δουν µεσοσταθµικά υψηλότερες επιστροφές.
Να πω ότι χθες πιστώθηκε και η δεύτερη δόση του ΕΦΚ στους
αγρότες και από τον Ιανουάριο θα βλέπουν πλέον συνεχώς µε-
γαλύτερες επιστροφές. Εκδόθηκε η ΚΥΑ. Πάµε στο 100% του
ορίου µε πραγµατικά τιµολόγια µέσω του myDATA που θα ανε-
βάζουν αυτόµατα τα πρατήρια. Δεν χρειάζεται να υποβάλουν τί-
ποτα. Όλα αυτά από τον Ιανουάριο.

Τον Μάρτιο οι δηλώσεις εισοδήµατος θα ανοίξουν στην ώρα
τους για πρώτη φορά και όσοι υποβάλλουν ως το τέλος Απριλίου
δήλωση εισοδήµατος, θα έχουν και 4% έκπτωση στον φόρο ει-
σοδήµατος. Αυτά δεν είναι κέρδος για τους πολίτες;

Την ίδια στιγµή οι ελεύθεροι επαγγελµατίες φέτος δεν θα δουν
πλέον τέλος επιτηδεύµατος και δεν θα ξαναπληρώσουν τέλος
επιτηδεύµατος. 

Τον Απρίλιο, έναν µήνα µετά, θα αυξηθεί περαιτέρω ο κατώτα-
τος µισθός και µε την αύξηση αυτή, πέρα από το επίδοµα ανερ-
γίας και άλλα επιδόµατα που συνδέονται, θα αυξηθεί και ο µισθός
των δηµοσίων υπαλλήλων.

Θα µου πείτε: H αύξηση αυτή τώρα είναι σηµαντική; Όχι, δεν
είναι σηµαντική γι’ αυτόν τον Απρίλιο, αλλά είναι σηµαντικό το
µέτρο, γιατί είναι µόνιµο. 

Γιατί πλέον εµείς προεκλογικά είχαµε υποσχεθεί τον Ιανουάριο
του 2024 να αυξήσουµε τους µισθούς των υπαλλήλων και τους
αυξήσαµε 1 δισεκατοµµύριο. Και τώρα θεσπίζουµε ένα µέτρο µό-
νιµων αυξήσεων ετησίως. Μετά από δεκατέσσερα χρόνια που
είχαν να δουν αύξηση, ξέρουν πλέον ότι θα βλέπουν αυξήσεις
ετησίως. Θα είναι 40 ευρώ; Θα είναι 40 ευρώ. Αλλά θα βλέπουν
κάθε χρόνο συν 40 ευρώ, ανάλογα πώς αυξάνεται ο κατώτατος
µισθός. Και αυτό είναι σηµαντικό. Και από εκεί και πέρα ό,τι πε-
ραιτέρω αυξήσεις µπορούµε να κάνουµε σε συγκεκριµένες οµά-
δες, θα τις κάνουµε. Αλλά πλέον σταµατάει να είναι παγωµένο
και το εισόδηµα των δηµοσίων υπαλλήλων και θα βλέπουν αυξή-
σεις. Και αυτό επειδή είναι µόνιµο µέτρο, είναι σηµαντικό.

Κάποιος µπορεί να πει ότι τα ανωτέρω είναι λίγα, κάποιος µπορεί
να πει ότι είναι πολλά. Το ζήτηµα είναι ότι είναι µετρηµένα και είναι
εντός των δηµοσιονοµικών στόχων. Και λέτε ότι αφού βγήκαµε έξω
από τα µνηµόνια, ωραία να τα ξοδέψουµε. Να δώσουµε δέκατο
τρίτο, δέκατο τέταρτο, να µειώσουµε τον ΦΠΑ δύο µονάδες, να
ξοδέψουµε 2 δισεκατοµµύρια, 3 δισεκατοµµύρια, 4 δισεκατοµµύ-
ρια. Πόσα θέλετε; Θέλετε 10, 20 δισεκατοµµύρια; Μπράβο.

Το ότι έχουµε βγει από τα µνηµόνια και από την ενισχυµένη
εποπτεία, είναι γεγονός. Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν έχουµε στό-
χους. Η ρήτρα διαφυγής που ως πέρσι είχε ανασταλεί, από φέτος
ισχύει για όλες τις χώρες της Ευρωζώνης. Εδώ θα πούµε αλή-
θειες. Οκτώ χώρες µπήκαν σε διαδικασία υπερβολικού ελλείµµα-
τος πριν λίγο καιρό. Και η αλήθεια είναι ότι πλέον ισχύει ένα νέο
δηµοσιονοµικό ευρωπαϊκό πλαίσιο. Και οι µειώσεις φόρων και οι
αυξήσεις δαπανών, λοιπόν, υπάγονται πλέον σε συγκεκριµένα
όρια. Και αν ξεπεράσεις αυτά τα όρια, που για εµάς είναι 3,7%
για του χρόνου και 2,6% φέτος -γιατί κάποιοι δεν το έχουν κατα-
λάβει, ο στόχος και του 2,6% ισχύει και από φέτος, ισχύει σωρευ-
τικά το 2,6 και 3,7- προβλέπει το Σύµφωνο Οικονοµικής Διακυ-
βέρνησης της Ευρώπης ότι µπαίνεις τον επόµενο Απρίλιο, που
θα τα ξεπεράσεις, σε διαδικασία υπερβολικού ελλείµµατος και
καλείσαι εντός έξι µηνών να πάρεις αντίµετρα. Και εάν δεν τα πά-
ρεις, µετά έχουν δικαίωµα να σε βάλουν ξανά σε ενισχυµένη επο-
πτεία. 

Αν εσείς, λοιπόν, θέλετε να ξαναοδηγηθεί έτσι η χώρα, εµείς
δεν θα πέσουµε σε αυτή την παγίδα. Εµείς είµαστε υπεύθυνοι και
θα κρατήσουµε το τιµόνι, ώστε να µην ξαναµπεί ποτέ, ποτέ αυτή
η χώρα που τη βγάλαµε µε τόσο κόπο, σε αυτή την κατάσταση. 

Και όταν λέτε ότι τα όρια είναι ασφυκτικά, να ξέρετε ότι όταν
σε εµάς είναι 3,7%, στη Γαλλία είναι 1,1% ο µέσος όρος της τε-
τραετίας, στην Ιταλία είναι 1,5%, στην Ισπανία που αγαπάτε είναι
3%, εµείς έχουµε µεγαλύτερο όριο δαπανών από την Ισπανία -
ετήσια ποσοστιαία µεταβολή είναι αυτή- ενώ η Γερµανία ακόµα
δεν έχει υποβάλει µεσοπρόθεσµο σχέδιο λόγω των δυσµενών πο-
λιτικών εξελίξεων και τα reference trajectories που είχε στείλει η
Κοµισιόν είναι κάτω από 3%, να ξέρετε. 

Άρα η αλήθεια, λοιπόν, είναι ότι εµείς παρεµβαίνουµε εντός
όµως των ορίων -ακριβώς είµαστε στα 3,6% µε 3,7% όριο- και
αυτό πρέπει το τηρήσουµε. Αυτή είναι υπεύθυνη στάση από
όλους. Η αλήθεια λοιπόν είναι ότι οι παρεµβάσεις είναι σηµαντι-
κές και πιο σηµαντικές από άλλες χώρες της Ευρωζώνης και είναι
ακριβώς εντός στόχων. Και τελικά η ουσία είναι η διατήρηση του
µέτρου. Ούτε πολλά, ούτε λίγα, τόσα όσα αντέχουµε, ώστε να µη
διακινδυνεύσει η δηµοσιονοµική ισορροπία που χτίσαµε όλοι µας
µε τόσο κόπο, αλλά και τόσο ώστε να ενισχύει σε πραγµατικούς
όρους το εισόδηµα των πολιτών, ιεραρχώντας τις µεγαλύτερες
ανάγκες και τα προβλήµατα που έχει η χώρα. 

Έχει την κλιµατική κρίση. Πρέπει να δώσει τις αποζηµιώσεις,
να φτιάξει ξανά τους δρόµους, τα φράγµατα. Έχει το δηµογρα-
φικό. Βλέπετε τα µέτρα. Έχει το στεγαστικό που διογκώνεται και
πρέπει να πάρουµε µέτρα. Έχουµε τα τραπεζικά θέµατα. Θα
δείτε και άλλες πρωτοβουλίες αύριο. Η διατήρηση της δηµοσιο-
νοµικής ισορροπίας δεν είναι κάτι δεδοµένο. 

Λέτε για ένα µέτρο που έχει 2 δισεκατοµµύρια, ας πούµε. Αντί
για 3,6 λοιπόν, πας στα 5,6 δαπάνη. Τον Απρίλιο του 2026 έχεις
µπει σε διαδικασία υπερβολικού ελλείµµατος και πρέπει να πά-
ρεις αντίµετρα. Έχουµε βγει από τα µνηµόνια, αλλά έχουµε στό-
χους. Και ξέρουµε ότι εάν τους ξαναπαραβιάσουµε, θα ξανα-
µπούµε. Πλέον είµαστε ελεύθεροι να δείξουµε ότι είµαστε υπεύ-
θυνοι. Άρα πρέπει να σταθούµε πάλι στο ύψος των περιστάσεων
και να δείξουµε ότι µπορούµε να είµαστε ελεύθεροι. 

Η Ελλάδα, λοιπόν, έχει την ευκαιρία µέχρι το 2028 να µην είναι
η χώρα µε το µεγαλύτερο χρέος στην Ευρώπη και να έχουµε πιο
υγιή οικονοµικά από άλλες χώρες της Ευρωζώνης και να έχουµε
µειώσει και το χρέος µας τόσο, ώστε να σταµατήσουµε να επι-
βαρύνουµε τη νέα γενιά. Το καλύτερο που µπορείτε να κάνετε
για τη νέα γενιά είναι να µειώσετε το χρέος. Αυτό είναι το καλύ-
τερο που µπορείτε να κάνετε αυτήν την στιγµή. 

Σας καλώ, λοιπόν, να υπερψηφίσετε τον κρατικό προϋπολογι-
σµό, έναν προϋπολογισµό θετικό µε πλήθος παρεµβάσεων που
ωφελούν τους πολίτες και ενισχύουν το κοινωνικό κράτος. Ας επι-
τρέψουµε στη χώρα µας να πρωτοπορήσει, να γίνει ένας πόλος
σταθερότητας -το λέµε αυτό- και ανάπτυξης. Γιατί εάν είναι ένας
πόλος σταθερότητας -είναι ευκαιρία αυτή τη στιγµή, όταν όλη η
άλλη Ευρώπη δεν πάει καλά- και αν εσύ πηγαίνεις καλά, θα έρ-
θουν οι επενδύσεις στη χώρα σου, γιατί θα σε προτιµήσουν όλοι. 

Εγώ θέλω να σας ευχαριστήσω όλους για αυτήν την τριήµερη
συζήτηση. Πραγµατικά ήταν ουσιαστική. Να σας ευχηθώ χρόνια
πολλά!

Τώρα στις γιορτές να χρησιµοποιείτε κάρτα. Όσο µειώνεται η
φοροδιαφυγή, θα έχουµε χώρο και για άλλες παροχές και είναι
σηµαντικό. Και του χρόνου, να είστε καλά!

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Να δω ποιοι θέλουν
να κάνουν παρέµβαση και αµέσως µετά είναι ο κ. Χήτας για  την
οµιλία του. 

Τον λόγο έχει η κ. Αχτσιόγλου από τη Νέα Αριστερά. 
ΕΥΤΥΧΙΑ (ΕΦΗ) ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, άκουσα µε

προσοχή την οµιλία σας και θα ήθελα να σταθώ σε κάποια σηµεία
από αυτά που αναφέρατε και να κάνω κάποιες παρατηρήσεις και
να κάνω και κάποιες ερωτήσεις. 

Το πρώτο ζήτηµα σας ετέθη από την πρώτη στιγµή που πήρε
τον λόγο η Νέα Αριστερά σε αυτή τη συζήτηση. Αφορά το επί-
πεδο της ανάπτυξης αναφορικά µε τα όσα έχουν δαπανηθεί όλα

4840 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



αυτά τα χρόνια. Σας είπε και ο εισηγητής µας ο κ. Τσακαλώτος
στην αρχική του τοποθέτηση ότι αυτά τα χρόνια δαπανήθηκαν
πολλά. Το «δαπανήθηκαν» δεν είναι ότι δαπανήθηκαν από την κυ-
βέρνηση, είναι φορολογικά έσοδα τα οποία προέρχονται από
τους πολίτες. Επίσης δαπανήθηκε ένα ποσό µεγάλο και την πε-
ρίοδο του κορωνοϊού και τώρα είχατε και µία πολύ µεγάλη ευκαι-
ρία από τα χρήµατα του Ταµείου Ανάκαµψης που ξεπερνάνε τα
30 δισεκατοµµύρια µαζί µε τους πόρους από το ΕΣΠΑ. 

Αν η ανάπτυξη του 2,2% φέτος και 2,3% του χρόνου αντιστοιχεί
σε αυτές τις δαπάνες, ποιος είναι πολλαπλασιαστής αυτών των
δαπανών; Δηλαδή, τελικά για να µπορέσουµε να κρίνουµε αν
αυτό το µοντέλο το αναπτυξιακό ή το επενδυτικό στη χώρα λει-
τουργεί ή όχι, για κάθε 1 ευρώ που πήραµε, που δώσαµε, τι γύ-
ρισε πίσω σε ανάπτυξη στη χώρα; Διότι µε αυτά τα νούµερα,
συγκρίνοντας δηλαδή τα ποσά που δαπανήθηκαν σε σχέση µε το
επίπεδο της ανάπτυξης που φτάνουµε -το ο κ. Μητσοτάκης όταν
ήσασταν στην αντιπολίτευση το χαρακτήριζε αναιµικό, ανεπαρ-
κές τώρα το θεωρεί επαρκές, το ξεπερνά όµως αυτό γιατί αυτή
η αλλαγή από την αντιπολίτευση στην κυβέρνηση γίνεται σε πάρα
πολλά επίπεδα από τη Νέα Δηµοκρατία- θεωρείτε ότι δείχνει ότι
υπάρχει ένας πολλαπλασιαστής των δαπανών που έγιναν στην
οικονοµία, που ξεπερνάει το ένα τουλάχιστον; Γιατί από τα δικά
µας λίγα πράγµατα που µπορεί κανείς να κατανοήσει, αυτό δεν
είναι, είναι κάτω του ένα. Άρα δεν έχουµε ένα µοντέλο το οποίο
αυτή τη στιγµή αποδίδει στις επενδύσεις ή στις εισαγωγές σε
σχέση πάντα µε τις εξαγωγές κ.λπ.. 

Δεύτερο ζήτηµα, αναφερθήκατε ειδικότερα στα ζητήµατα των
µισθών και λέτε ότι η οικονοµία µεγαλώνει, αυξάνουν οι µισθοί,
αυξάνουν οι συντάξεις. Ό,τι είπατε για τις συντάξεις, θα επανα-
λάβω αυτό που είπα και στον Υπουργό σας την πρώτη φορά. Δεν
έχει νόηµα να επικαλείστε ως δική σας πρωτοβουλία πολιτική ένα
µέτρο που ισχύει νοµοθετικά ήδη από το 2017. Από το 2017 και
µετά λέει ότι κατ’ έτος αυξάνονται οι συντάξεις µε έναν µηχανι-
σµό ίσο κατά το ήµισυ από τον πληθωρισµό και κατά το ήµισυ
από την αύξηση του ΑΕΠ. Αυτό είναι. Άρα εσείς εδώ εφαρµόζετε
µια νοµοθετηµένη υποχρέωση. Δεν κάνετε τίποτα περισσότερο
γι’ αυτό. 

Για τους µισθούς αναφέρετε συνεχώς το ζήτηµα της σύγκλι-
σης και λέτε ότι βελτιώνονται τα µεγέθη. Και για το εισόδηµα το
είπατε αυτό. Με βάση το κατά κεφαλήν ΑΕΠ, -στο οποίο είπατε
ειδικά ότι έχει βελτιωθεί η θέση µας αναφέροντας πόσα και όχι
θέση, γιατί η σύγκλιση και η απόκλιση κρίνεται µε τις θέσεις, όχι
µε τα ποσά- στην Ελλάδα το 2018 ήµασταν τρίτοι από το τέλος,
κακή θέση προφανώς αλλά τρίτοι από το τέλος. Εδώ και αρκετά
χρόνια που κυβερνάτε εσείς, είµαστε δεύτεροι από το τέλος.
Έχουµε πέσει δηλαδή. Κάτω από εµάς είναι µόνο η Βουλγαρία.
Αυτό το αµφισβητείτε. Είναι στοιχεία της EUROSTAT. Αυτό δεν
είναι βελτίωση, είναι χειροτέρευση και απόκλιση. 

Άλλο ζήτηµα είναι ο δείκτης της φτώχειας. Από το 2019 στο
2023 ήταν 17,9%. Έχει πάει στο 18,9. Είναι στοιχεία EUROSTAT.
Το αµφισβητείτε; Αυτό είναι απόκλιση, χειροτέρευση. Μιλήσατε
για τους µισθούς, για το µέσο µισθό ότι έχει αυξηθεί ως ποσό.
Μάλιστα. Ως θέση πού βρισκόµαστε; Ισχύει ότι αυτή τη στιγµή η
Ελλάδα κατέχει τη χειρότερη θέση στο πραγµατικό ωροµίσθιο
στην Ευρώπη; Είναι EUROSTAT και αυτό. Το αµφισβητείτε; 

Αυτό έχει επιδεινωθεί τα πέντε χρόνια που κυβερνάτε. Είναι
σύγκλιση ή απόκλιση; Η επιδείνωση είναι απόκλιση, δεν είναι η
σύγκλιση, εκτός αν αµφισβητείτε τη EUROSTAT. 

Η οικονοµία µεγαλώνει και αυξάνουν οι µισθοί και οι συντάξεις.
Ποιο είναι το µερίδιο των µισθών και ποιο είναι το µερίδιο των
κερδών στην οικονοµία που µεγαλώνει; Δεν είναι διπλάσιο το µε-
ρίδιο των κερδών των επιχειρήσεων από το µερίδιο των µισθών;
Δεν έχει επιδεινωθεί αυτή τη σχέση; Άρα για ποιου είδους συµπε-
ριληπτική εδώ ανάπτυξη µιλάµε;

Χαίροµαι που αναγνωρίζετε ότι τα 13 ευρώ καθαρά που θα δο-
θούν το 2025 στον δηµόσιο υπάλληλο δεν είναι επαρκή. Χαίρο-
µαι, γιατί µέχρι τώρα άκουγα θριαµβολογίες γι’ αυτού του είδους
την αύξηση των µισθών. Αναρωτιέµαι και σας ρωτάω το εξής. Με
760 ευρώ σήµερα µπορεί να ζήσει ένας εκπαιδευτικός; Απαντή-
στε µου. Τι µπορεί να πληρώσει; Ενοίκιο; Σουπερµάρκετ; Ενέρ-
γεια; Τι; Δεν έχει νόηµα να λέτε πόσο αυξήθηκε ο µισθός από το

2019 µέχρι σήµερα. Σήµερα τι µπορεί να πληρώσει; Τι µπορεί να
καλύψει µε τα τρέχοντα;

Και τα «λίγα ή πολλά» που ρωτάτε, κύριε Υπουργέ, εγώ θα σας
πω σε σχέση µε τι; Είναι λίγα ή πολλά το 600% παραπάνω κέρδος
στις εταιρείες ενέργειας; Είναι λίγα ή πολλά το 550% πάνω στα
κέρδη των εισηγµένων εταιρειών την τελευταία πενταετία; Είναι
λίγα ή πολλά τα 12 δισ. παραπάνω στις τράπεζες κέρδος την τε-
λευταία πενταετία της τετραετίας της διακυβέρνησής σας; Εγώ
λέω ότι είναι πολλά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία
συνάδελφε.

ΕΥΤΥΧΙΑ (ΕΦΗ) ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Τα 13 ευρώ στον δηµόσιο
υπάλληλο είναι λίγα ή πολλά; Εγώ θα πω ότι είναι λίγα.

Άρα τα δηµοσιονοµικά περιθώρια και τις παρεµβάσεις πρέπει
να τις κοιτάµε συνολικά, γιατί υπάρχουν περιοχές της οικονοµίας
στις οποίες έχουν συγκεντρωθεί προκλητικά, χυδαία, δυσθεώ-
ρητα κέρδη που µένουν ανέγγιχτα και µετά λέµε στον υπάλληλο
του δηµοσίου για τα 13 ευρώ «Αυτά µπορούµε φέτος».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Η τελευταία παρέµ-

βαση για τον κ. Κόντη από τους Σπαρτιάτες.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε προσοχή, όπως έχω ακούσει

και τον κ. Χατζηδάκη. Εγώ έχω µια απορία στο θέµα του προϋπο-
λογισµού. Οι προϋπολογισµοί χωρών πολύ πιο προηγµένων οι-
κονοµικά από εµάς, όπως η Γερµανία, αλλά και Γαλλία, τουλά-
χιστον πέρσι έκλεισαν περίπου 400 δισεκατοµµύρια της Γαλλίας
και 460 της Γερµανίας µε µειωτικό και για τους δύο, µε deficit, 60
δισεκατοµµύρια η Γερµανία και περίπου 50 δισεκατοµµύρια η
Γαλλία. 

Η απάντηση σε αυτό είναι ότι προτιµούµε να κάνουµε κοινω-
νικό προϋπολογισµό µε βοήθεια προς τους πολίτες µας, παρά να
ψάχνουµε για ένα θετικό πρόσηµο προϋπολογισµού. Αυτή είναι
και νοµίζω ότι δεν έχω άδικο. Έχω διαβάσει τουλάχιστον πέντε
βιβλία-αναφορές σε αυτό.

Γιατί εµείς δεν κάνουµε κάτι παρόµοιο και ψάχνουµε και κυνη-
γάµε νούµερα και πάντα εξαρτόµαστε από την Ευρωπαϊκή
Ένωση στο τι θα µας πει στα στενά, τα ανελαστικά όριά της και
δεν προσπαθούµε και εµείς να τραβήξουµε προς την πλευρά µας
τα σκοινιά και να πούµε ότι, τέλος πάντων, πρέπει να δώσουµε
και στον κόσµο κάποιες παροχές, αφού τους λέµε ότι έχουµε βγει
από τα µνηµόνια. 

Εγώ δεν θα πιάσω πάλι την κουβέντα που την είπατε µόνος
σας, αφού έχουµε βγει και λέµε από τα µνηµόνια για δέκατο τρίτο
και δέκατο τέταρτο. Για εµάς εξυπακούεται ότι είναι αυτό και εγώ
να ξέρετε δεν έχω δηµοσιοϋπαλληλική νοοτροπία, δεν υπήρξα
ποτέ δηµόσιος υπάλληλος και πάντα δηµιούργησα προσωπικά
και όλοι µας. Αλλά νοµίζω ότι δικαιούνται οι άνθρωποι αυτοί,
αφού σε όλη τους τη ζωή γνώριζαν και αµείβονταν έτσι, έχουν
φτιάξει τη ζωή τους βάσει αυτού του  προνοµίου, αν θέλετε να
το βάλετε που το παίρνουν και οι ιδιωτικοί υπάλληλοι, και γι’ αυτό
υπάρχουν και όλες οι διαφορές. 

Δεν µπορούν να πληρώσουν πλέον τις υποχρεώσεις τους, έχα-
σαν τα σπίτια τους, γιατί είχαν υπολογίσει ότι σε όλη τη ζωή θα
έχουν δέκατο τρίτο και δέκατο τέταρτο. Δεν είναι µήπως πλέον
ώρα να επανέλθει ο µισθός, έστω ένας µισθός, ας γίνει δέκατος
τρίτος, αντί να αρνούµαστε συνεχώς επικαλούµενοι δηµοσιονο-
µικά κριτήρια;

Επίσης, µήπως πρέπει να αυξήσουµε λίγο τα µισθολογικά κρι-
τήρια για τις πολύτεκνες τουλάχιστον οικογένειες, γιατί µια οικο-
γένεια σήµερα, η οποία φτάνει στους 20.000 - 22.000 συνολικά
έσοδα τον χρόνο από µισθούς, δεν νοµίζω ότι µπορεί να επιβιώ-
σει µε τα ενοίκια, τα ρεύµατα και όλα αυτά, µε τρία παιδιά ή και
παραπάνω και εµείς προσπαθούµε να λύσουµε το δηµογραφικό.

Σίγουρα ένας τρόπος για να λυθεί κάπως ή να γίνει µια ελα-
στική προσπάθεια ένταξης των ανθρώπων αυτών σε κάποιες πιο
ευνοϊκές συνθήκες και να µπορέσουν να κινηθούν είναι να πά-
ρουν κάποια επιδόµατα παραπάνω -τα επιδόµατα αυτά είναι πολύ
χαµηλά ούτως ή άλλως-, να δώσουµε τη δυνατότητα να µπορέσει
να κινηθεί.

Δεν θα πιάσω άλλα θέµατα, όπως τον περιορισµό και το σφί-
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ξιµο της οικονοµίας µε την αφαίµαξη των µετρητών, γιατί όλη η
Ευρώπη µιλάει και ψάχνει για το πλαστικό χρήµα τόσα χρόνια,
αλλά πλέον έχει στραφεί στην πράσινη µετάβαση και βλέπω ότι
όλες οι χώρες κυκλοφορούν µε µετρητά. Η Ιταλία επιτρέπει µέχρι
10.000 ευρώ και στην Ελλάδα δεν γίνονται συναλλαγές πάνω από
500 ευρώ σε µετρητά. Και η οικονοµία ξέρουµε πολύ καλά ότι
στηρίζεται και στην ύπαρξη των µετρητών, ειδικά η µικρή οικο-
νοµία των µικροµεσαίων ή απλών ανθρώπων οι οποίοι κινούνται. 

Έχει επαγγέλµατα τα οποία είναι της καθηµερινότητας χωρίς
να έχουν τη δυνατότητα να κινούνται µε POS και µε όλα αυτά.
Θα πρέπει να δώσουµε µια ελαστικότητα, µια άνεση δηλαδή στην
οικονοµία, αντί να τα σφίγγουµε και να τα κάνουµε όλα όπως τα
έχουµε κάνει και να φτάνουµε σε αδιέξοδα. 

Θα µιλήσω αργότερα για το µεγάλο θέµα που το έχουµε αφή-
σει στην άκρη, της ναυτιλίας µας. Διότι, κύριε Υπουργέ, έχετε
υποσχεθεί ότι θα βρίσκατε µαζί µε τους ακτοπλόους και τους
εφοπλιστές 11 δισ. για να αλλάξουν τα πλοία τους και να προ-
σαρµοστούν στην πράσινη ναυτιλία, έχουν παραγγείλει πλοία τα
οποία θα καίνε αµµωνία σαν καύσιµο και αυτή η αλλαγή των
πλοίων πλέον έχει µείνει εκεί, δεν βρίσκονται αυτά τα 11 δισ. που
είχε πει η Κυβέρνηση στο ναυτικό επιµελητήριο και που έχει κάνει
τη µελέτη η «Ernst & Young». Είχε πει ότι θα βρεθούν, δεν έχουν
βρεθεί και να ξέρετε ότι υπάρχει πρόβληµα το οποίο ακόµα δεν
έχει εµφανιστεί και θα εµφανιστεί σιγά σιγά. 

Διότι η αλλαγή αυτή των πλοίων είναι εύκολο να τη λέµε και να
την παραγγέλνει η κ. Φον ντερ Λάιεν, το θέµα είναι στην πράξη τι
θα γίνει και πώς θα έχουµε. Από φέτος, θυµίζω, έχουµε ΣΕΚΑ στη
Μεσόγειο. Και ξέρετε τι σηµαίνει το ΣΕΚΑ, έτσι; Τα ακτοπλοϊκά
εισιτήρια θα ανέβουν κατά 50%. Θα πηγαίνει ο άλλος στην Τήνο
και θα θέλει 1.000 ευρώ να πάει και να έρθει. Θα ανέβουν γιατί
θα καίνε γκάζι όλα τα πλοία πλέον και όχι fuel. Είναι θέµατα αυτά.

Έχουµε αφήσει την κλιµατική αλλαγή, την πράσινη µετάβαση
και όλα αυτά να κατευθύνουν τις ζωές µας. Αλλά είναι θέµα στην
οικονοµία. Μας πιέζει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, πα-

ρακαλώ για τις απαντήσεις σας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Αχτσιόγλου, κατ’ αρχάς προσωπικά σάς τιµώ και ξέρω

ότι έχετε πραγµατικά εργαστεί κατά τη διάρκεια της τότε κυβέρ-
νησης στο Υπουργείο Εργασίας και είχατε αποτελέσµατα για τη
µείωση της ανεργίας. 

Όσον αφορά τον πολλαπλασιαστή, επειδή µιλήσαµε και µε τον
κ. Τσακαλώτο, να εξηγήσω ότι όταν δίνεις τα επιδόµατα ή κάνεις
µια µείωση έµµεσου φόρου, ΦΠΑ κ.λπ., ο πολλαπλασιαστής είναι
περίπου 0,5. Υπάρχουν και οι σχετικές µελέτες και οι σχετικές
αναλύσεις στο ΑΕΠ. Έχει µικρότερη επίδραση στο ΑΕΠ. 

Όταν γίνονται επενδύσεις, ο πολλαπλασιαστής στην Ελλάδα
είναι περίπου στο 1,5. Όταν µειώνεις ασφαλιστικές εισφορές
είναι επίσης 1,5, έχει µεγαλύτερο πολλαπλασιαστή, γι’ αυτό βλέ-
πετε ότι προτιµάµε τη µείωση των ασφαλιστικών εισφορών στην
ανάπτυξη, γιατί δηµιουργούνται νέες θέσεις, καλύτεροι µισθοί
κ.λπ.. Άρα όλη η πολιτική µας βασίζεται κοιτώντας αυτό το µεί-
γµα, αλλά, ναι, όταν έχεις κορωνοϊό ή κρίση, θα δώσεις και έκτα-
κτες επιδοτήσεις. Δεν µπορείς να µη δώσεις, γιατί πρέπει να
βγάλουν τον µήνα, το τρίµηνο. 

Άρα για τις µειώσεις έµµεσων φόρων και για τα επιδόµατα, τις
επιδοτήσεις, ο πολλαπλασιαστής είναι γύρω στο 0,5 στο ΑΕΠ η
κάθε δαπάνη που κάνεις. Για επενδύσεις και κάποιες µειώσεις
ασφαλιστικών εισφορών ή φόρων επιχειρήσεων είναι γύρω στο
1,5. Οι µειώσεις των άµεσων φόρων είναι γύρω στη µονάδα, για
να ξέρουµε λίγο τα νούµερα. Άρα, ναι, µεσοσταθµικά, αν δείτε
το µείγµα, είναι περίπου στη µονάδα οι συνολικές δαπάνες που
έχει κάνει το κράτος, αλλά αυτή είναι η ουσία, η αλήθεια αντικει-
µενικά. 

Συντάξεις, ναι, είναι νόµος, ισχύει από το 2017. Μόνο που
πρώτη φορά συντάξεις δοθήκαν το 2023.

ΕΥΤΥΧΙΑ (ΕΦΗ) ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Το 2019.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Μάλιστα.

Άρα εδώ, λοιπόν, ερχόµαστε και λέµε γιατί δεν το εφαρµόζαµε
τόσα χρόνια πριν. Και µάλιστα να πω ότι πρόπερσι δόθηκαν και
µεγάλα ποσά, πάνω από 7% αύξηση. Τώρα είναι η τρίτη χρονιά
που γίνεται η αύξηση και κάθε χρόνο δίνουµε και έξτρα σε όσους
έχουν προσωπική διαφορά, οι οποίοι µειώνονται σταθερά, τώρα
είναι κάτω από 700.000 και έχουµε και την αλλαγή στην κλίµακα
τώρα της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης συνταξιούχων. 

Για τον δείκτη φτώχειας, αυτό που αναφέρετε το νούµερο -δεν
θυµάµαι ακριβώς τις χρονιές που κοιτάτε- δεν µετράει τον κοι-
νωνικό αποκλεισµό. Δηλαδή τι εννοώ; Όταν έρχεται το κράτος
και δίνει στέγαση, δίνει επιδοτήσεις, όλα αυτά δεν µπαίνουν. Πρέ-
πει να δείτε τον γενικό δείκτη φτώχειας και κοινωνικού αποκλει-
σµού που περιλαµβάνει και όλες τις επιδοτήσεις του κράτους.
Αυτός, λοιπόν, µειώθηκε από το 30,3 στο 26,1, κατά 4,2 µονάδες. 

Όσον αφορά στους µισθούς, δεν έχουµε φτάσει ακόµη στο
επίπεδο που θέλουµε, αλλά έχει αυξηθεί ο µέσος µισθός στην
«ΕΡΓΑΝΗ» από το 1.045 στα 1.250 πέρσι, 20% αύξηση, και φέτος
υπολογίζουν στα 1.300, 24,7% αύξηση από το 2019 ο µέσος µι-
σθός και ο κατώτατος έχει αυξηθεί 27,7% µέχρι φέτος και θα
δείτε του χρόνου περαιτέρω αύξηση.

Και, τέλος, να αναφέρω και στον κ. Κόντη ότι, ναι, η Γερµανία
60 δισ., η Γαλλία 50 δισ. και γι’ αυτό δεν µπορούν να σχηµατίσουν
τώρα κυβέρνηση. Έπεσαν οι κυβερνήσεις και δεν µπορούν να ψη-
φίσουν προϋπολογισµό, γιατί µε βάση το νέο δηµοσιονοµικό
πλαίσιο πρέπει να πάρουν αντίµετρα µέτρα 20-40 δισ. περίπου η
καθεµία. 

Εποµένως, ό,τι λέµε σαν πρόσκαιροι πολιτικοί, µετά από δέκα
χρόνια έχουµε µάθει τις συνέπειες, νοµίζω. Άρα θα πρέπει να πα-
τάµε σε στέρεα βήµατα. Ναι, ό,τι µπορούµε να δώσουµε δεν το
κρατάµε. Δεν είναι δικά µας. Δεν τα κρατάµε. Ό,τι µπορούµε,
πάµε στα όρια και το δίνουµε, αλλά εντός ορίων. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», σαράντα µαθή-
τριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
109ο Δηµοτικό Σχολείο Θεσσαλονίκης, καθώς και έντεκα µαθή-
τριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό
Σχολείο Βυρώνειας Σερρών.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχει ανέβει ήδη στο Βήµα για την οµιλία του ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης κ. Χήτας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πετραλιά, τέσσερα-πέντε λεπτά, αν µιλούσατε ακόµα,

µπορεί να µας πείθατε να ψηφίσουµε τον προϋπολογισµό. Πλάκα
κάνω. Δηλαδή, για τον θεό! Αυτά που λέτε, πραγµατικά, δεν ξέρω
αν και εσείς οι ίδιοι τα πιστεύετε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Απολύτως.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Απολύτως τα πιστεύετε.
Εγώ θα σας πω κάποια πράγµατα σήµερα εδώ. Εάν σε κάτι που

πω διαφωνείτε ως προς τους αριθµούς, εγώ θα κατέβω κάτω, θα
σταµατήσω την οµιλία µου. 

Λέτε ότι µειώσατε το χρέος ως προς το ΑΕΠ. Το ΑΕΠ γιατί αυ-
ξήθηκε, κύριε Πετραλιά; Γιατί υπάρχει φοροκαταιγίδα. Σωστά;
Αύξησε τα έσοδα του δηµοσίου. Φόροι: φωτιά, χαµός. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Τι σχέση έχει το ΑΕΠ
µε τους φόρους;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Μισό λεπτό. Πόσο θα αντέξει αυτή
την τακτική, πιστεύετε, ο καθηµερινός Έλληνας;

Πάµε παρακάτω. Διαβάζω µια δήλωση του κ. Χατζηδάκη, ο
οποίος είναι Βουλευτής από το 2007.  Λέει και το είπατε και εσείς:
«Εµείς τη χώρα δεν θα την οδηγήσουµε σε χρεοκοπία ξανά.» Κατ’
αρχάς, το είπαµε και προχθές. Η χώρα δεν χρεοκόπησε µόνη της.
Δεν χρεοκοπεί µια χώρα µόνη της. Κάποιοι την χρεοκόπησαν. Και
όταν το λέει αυτό ένας Υπουργός ή Βουλευτής ο οποίος είναι

4842 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



στην Κυβέρνηση από το 2007 έχει πολύ µεγάλο µερίδιο ευθύνης.
Τη χώρα αυτή τη χρεοκοπήσατε εσείς, η Νέα Δηµοκρατία, το
ΠΑΣΟΚ, και ό,τι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ. Αλλά τη χρεοκοπήσατε εσείς,
τα δύο κόµµατα. Δεν χρεοκόπησε η χώρα από µόνη της. Άρα θα
πρέπει να λέει ο κ. Χατζηδάκης: «Δεν θα ξαναοδηγήσουµε τη
χώρα σε χρεοκοπία».

Μιλάτε για ανάπτυξη. Πάµε να δούµε λίγο τώρα για το ΑΕΠ
που σας είπα πριν. Την ώρα που η Κυβέρνηση µιλάει για ανά-
πτυξη, το εµπορικό έλλειµµα -και αν έχω λάθος, να µου το πείτε-
το πρώτο δεκάµηνο του 2024 έφτασε τα 28,3 δισεκατοµµύρια,
αύξηση 8,6% σε σχέση µε ακριβώς το ίδιο διάστηµα πέρυσι. Το
2024 το έλλειµµα αναµένεται να κλείσει στα 35 δισεκατοµµύρια
ευρώ, θα πλησιάσει δηλαδή περίπου τα επίπεδα της εποχής πριν
τη χρεοκοπία. Ναι ή όχι; Τόσο ήταν πριν από τη χρεοκοπία. Οι
αριθµοί είναι αµείλικτοι. Άρα, πηγαίνουµε χειρότερα, δεν πηγαί-
νουµε καλύτερα. Μειώθηκαν οι εξαγωγές, αυξήθηκαν οι εισαγω-
γές. Το πρώτο εννιάµηνο δηµιουργήσαµε, λοιπόν, ένα χρέος 25,1
δισεκατοµµύρια. Ποιος θα το πληρώσει αυτό; Σε ποιον γενναίο
θα πέσει πάλι ο κλήρος; Φόροι, φόροι, φόροι.

Πάµε λίγο στους µισθούς. Λέτε ότι κάνατε αύξηση των κατώ-
τατων µισθών. Η Ελλάδα, ξέρετε, είναι η µοναδική χώρα -αυτό
δεν το λέτε, πείτε το- που έχει µικρότερο µέσο µισθό, κύριε Πε-
τραλιά, όχι κατώτατο. Τον µέσο µισθό να δούµε. Έχει τον µικρό-
τερο µέσο µισθό. Όλες οι χώρες έχουν µεγαλύτερους µισθούς.
Από το 2009 µέχρι τώρα έχουµε µείωση 20% στον µέσο µισθό.
Για τον µέσο µισθό, γι’ αυτόν θα λέτε, όχι για τον κατώτατο. Εί-
µαστε τρίτοι από το τέλος. Το λέει η EUROSTAT, όχι η Ελληνική
Λύση. Το έχουµε καταθέσει στα Πρακτικά. Δεν µπορεί η EURO-
STAT να λέει ό,τι θέλει, δεν µπορεί να λέει ψέµατα. Είµαστε τρίτοι
από το τέλος στον µέσο µισθό. Τέλος! Τι να κάνουµε τώρα; Δεν
πάτε να λέτε ό,τι θέλετε εσείς; Αυτή είναι η αλήθεια, όταν οι υπό-
λοιπες χώρες έχουν αύξηση έως και 44% στον µέσο µισθό! 

Δεν λέτε, όµως, τι γίνεται µε τον πραγµατικό µισθό, κύριε Πε-
τραλιά, όχι τον ονοµαστικό. Δεν λέει ότι έχει πέσει στα τάρταρα
ο κ. Χατζηδάκης ή και εσείς που ανεβήκατε εδώ και είστε ένας
νέος πολιτικός και πρέπει να λέτε την αλήθεια στον κόσµο, ότι ο
κορυφαίος φόρος, που είναι ο πληθωρισµός, και η αισχροκέρ-
δεια, που υπάρχει, ουσιαστικά έχουν οδηγήσει στα τάρταρα την
αγοραστική δύναµη των Ελλήνων. Αυτά δεν τα λέτε.

Λέτε, όµως, άλλα. Λέτε ωραία πράγµατα. Για παράδειγµα, τι
λέτε; Ότι δεν είναι οι Έλληνες φτωχοί, ότι δεν τα βγάζουν δύ-
σκολα πέρα. Νοµίζουν ότι τα βγάζουν δύσκολα πέρα. Αισθάνο-
νται ότι είναι φτωχοί. Το είπε ο λαλίστατος Υπουργός Υγείας.
Είναι, δηλαδή, µια ψυχολογική φτώχεια. Δεν είναι ότι δεν έχουµε
λεφτά στην τσέπη. Νοµίζουµε ότι δεν έχουµε λεφτά στην τσέπη!
Δεν είµαστε φτωχοί. Νοµίζουµε ότι είµαστε φτωχοί! Δεν έχουµε
τα ακριβότερα καύσιµα. Νοµίζουµε ότι έχουµε τα ακριβότερα
καύσιµα! Δεν χρωστάµε, ρε παιδί µου, στην εφορία ούτε στις
τράπεζες. Νοµίζουµε ότι χρωστάµε στις τράπεζες και στην εφο-
ρία! Αυτή είναι µια πραγµατικότητα που περιγράφει ένας κορυ-
φαίος Υπουργός σας, ο κ. Γεωργιάδης.

Λέει η Κυβέρνηση ότι µειώνει τους φόρους. Βγαίνει εδώ και
λέει: «Εµείς µειώνουµε τους φόρους.» Η πραγµατικότητα, όµως,
λέει, κύριε Πετραλιά, ότι τα φορολογικά έσοδα αυξάνονται. Ναι
ή όχι; Το 2019 πληρώσαµε 51 δισεκατοµµύρια ευρώ σε φόρους.
Το 2025 θα πληρώσουµε 69 δισεκατοµµύρια. Κάτσε, ρε φίλε. Το
51 ή το 69 είναι µεγαλύτερο; Ποιος αριθµός είναι µεγαλύτερος;
Το 69 που θα πληρώσουµε το 2025. Το 2019 πληρώσαµε 51 δισ.
Άρα πώς µειώσατε τους φόρους; Τι µαγικά είναι αυτά, που δεν
βγαίνουν τα νούµερα; 

Η αύξηση των φορολογικών εσόδων προέρχεται κυρίως από
τους έµµεσους φόρους. Πάµε τώρα στο παιχνίδι των έµµεσων
φόρων, που είναι περίπου το 60% των φόρων που θα πληρώ-
σουµε. Είναι οι πιο άδικοι φόροι που υπάρχουν, γιατί όλοι ξέρουν
ότι οι έµµεσοι φόροι είναι αυτοί που ουσιαστικά πλήττουν τους
χαµηλόµισθους και τους χαµηλοσυνταξιούχους. Είµαστε πρωτα-
θλητές στους έµµεσους φόρους στην Ευρώπη. Η Κυβέρνηση
κρατάει σχετικά χαµηλά τους άµεσους φόρους, τους φόρους ει-
σοδήµατος -γιατί αυτοί οι φόροι φαίνονται, παίρνεις το εκκαθα-
ριστικό σου και τους βλέπεις- και την ίδια ώρα έχει στείλει στα
ύψη τους έµµεσους φόρους οι οποίοι είναι κρυµµένοι µέσα στις

τιµές, δεν φαίνονται και δεν τους αντιλαµβάνεται ο κόσµος. Κο-
ροϊδεύετε τον κόσµο, µε λίγα λόγια. Για παράδειγµα, οι πολίτες
δεν ξέρουν ότι, όταν πάω στο πρατήριο και βάζω 30 ευρώ βεν-
ζίνη, στο 1,70 ευρώ που πληρώνω το λίτρο, τα 70 λεπτά είναι ει-
δικός φόρος. Και αν αφαιρέσουµε και το ΦΠΑ, η πραγµατική τιµή
της βενζίνης είναι 0,80 λεπτά. Αυτό είναι που σας περιέγραψα
πριν από λίγο µε ένα παράδειγµα. Έχουµε τους πιο υψηλούς έµ-
µεσους φόρους στην Ευρώπη. Και αν νοιαζόσασταν πραγµατικά
για τα χαµηλά εισοδήµατα, θα τους είχατε µειώσει όπως κάνουν
άλλες χώρες, τουλάχιστον τους έµµεσους. 

Όταν ανεβαίνουν οι έµµεσοι φόροι, λοιπόν, όπως ο ΦΠΑ, ανε-
βαίνουν και τα φορολογικά έσοδα. Έτσι, κάποιοι κάνουν πάρτι µε
τον πληθωρισµό. Ανεβαίνουν οι τιµές, ανεβαίνουν τα έσοδα από
τον ΦΠΑ. Πώς; Πίνοντας το αίµα του κόσµου. Και µετά παρου-
σιάζετε πλεονάσµατα. 

Πάµε τώρα σε µια κουβέντα που είχαµε πριν από λίγες µέρες.
Θα επανέλθουµε αύριο σε αυτά. 

Τράπεζες. Το τραπεζικό καρτέλ, κύριε Πετραλιά. Γιατί είναι
πολλά καρτέλ. Έχετε ενεργειακά καρτέλ, έχετε τα καρτέλ στα
σουπερµάρκετ, έχετε και τα τραπεζικά καρτέλ. Με τις πλάτες της
Κυβέρνησης συνεχίζουν να κάνουν το πάρτι. 

Θα έρθει πολύ σκληρός αύριο ο Πρωθυπουργός. Θα κάνει
«ντα» τις τράπεζες αύριο. Αύριο θα ανακοινώσει µέτρα για τις
τράπεζες. 

Μηδενικά επιτόκια καταθέσεων, τα µεγαλύτερα επιτόκια χορη-
γήσεων, τεράστιο κόστος συναλλαγών. Η Κυβέρνηση δεν καταρ-
γεί τον αναβαλλόµενο φόρο. Η αισχροκέρδεια των τραπεζών
είναι αφορολόγητη µε τις ευλογίες της Νέας Δηµοκρατίας, µε τις
ευλογίες του ΠΑΣΟΚ, που ψήφισαν τον νόµο αυτόν. 

Τέσσερα δισεκατοµµύρια κέρδη, όπως έχουµε πει, θα έχουν
το 2024 οι τράπεζες και φόρο µηδέν. Για τον θεό! Εγώ το 4 δισ.
ούτε να το γράψω δεν µπορώ. Τέσσερα δισεκατοµµύρια υπερ-
κέρδη, µηδέν φόρος. Τι να πούµε παραπάνω;   

Τις τράπεζες τις ανακεφαλαιοποίησε ο ελληνικός λαός. Με τα
λεφτά που φορτώθηκε στην πλάτη του ο κοσµάκης σώθηκαν οι
τράπεζες και αυτοί συνεχίζουν να ρηµάζουν τον κόσµο. Αυτά τα
golden boys, που συνεχίζουν να µοιράζουν θαλασσοδάνεια,
όπως αυτά που πήρατε εσείς, κύριε Πετραλιά, το κόµµα σας, η
Νέα Δηµοκρατία, όπως αυτά που πήρε το ΠΑΣΟΚ και χρωστάτε
από 500 εκατοµµύρια ευρώ. Ένα 1 δισ. τα δύο κόµµατα, δεν θα
σταµατήσουµε να το λέµε. Δεν µπορεί αυτοί που χρωστάνε 500
και 500 στο µαγαζί το δικό τους, να θέλουν να νοικοκυρέψουν
την ελληνική κοινωνία, δεν γίνεται.

Όταν ανέλαβε, λοιπόν, ο κ. Μητσοτάκης την προεδρία της
Νέας Δηµοκρατίας το 2016, το κόµµα σας, κύριε Πετραλιά, χρω-
στούσε 211 εκατοµµύρια στις τράπεζες. Το 2023 χρωστάει 475
εκατοµµύρια. Ο νοικοκύρης! Από τα 211. Ναι, γιατί κάνετε προ-
εκλογικές καµπάνιες εκατοµµυρίων και εµείς πάµε φειδωλά στα-
γόνα-σταγόνα σαν κόµµα. Δεν κατάλαβα! Εµείς δεν χρωστάµε
τίποτα, µηδέν, εσείς χρωστάτε µισό δισεκατοµµύριο: 211 εκατοµ-
µύρια χρωστούσε η Νέα Δηµοκρατία το 2016, 475 εκατοµµύρια
τώρα. Γιατί; Έχουµε ζητήσει να µας καταθέσετε τη ρύθµιση που
έχετε κάνει και πρέπει να τη δούµε. Τι ρύθµιση έχετε κάνει µε τις
τράπεζες; Να µας τη δείξετε εδώ, να δούµε τι πληρώνετε, τι ρύθ-
µιση έχετε κάνει ή αν είστε µπαταχτσήδες, όπως αποκαλείτε τον
ελληνικό λαό και του παίρνετε τα σπίτια. 

Να µας τα δείξετε αυτά, κύριε Πετραλιά. Κάθε µέρα ο κόσµος
χάνει τα σπίτια του. Και τι λέει η Κυβέρνηση; «Δεν µπορούµε να
κάνουµε τίποτα. Είναι ελεύθερη η αγορά, δεν µπορούµε να πα-
ρέµβουµε!». Από τη µια δεν µπορεί να παρέµβει, αλλά από την
άλλη θα παρέµβει αύριο ο Πρωθυπουργός για να µειωθούν οι
προµήθειες των τραπεζών. Τελικά µπορεί ή δεν µπορεί να βάλει
χέρι στις τράπεζες; Να µας το πει. Η ερώτηση δεν είναι αν µπορεί
ή δεν µπορεί. Η ερώτηση είναι αν θέλει ή δεν θέλει.

Πάµε στο άλλο καρτέλ τώρα, όπως των τραπεζών, της ενέρ-
γειας πολύ γρήγορα. Είναι επιδοτούµενο καρτέλ. Γιατί είναι επι-
δοτούµενο το καρτέλ της ενέργειας; Γιατί οι πάροχοι ξέρουν
πάρα πολύ καλά ότι, ακόµη και αν τιµολογήσουν πάνω από 15
λεπτά την κιλοβατώρα, θα καλύψει τη διαφορά η Κυβέρνηση, άρα
είναι σίγουρα κερδισµένοι. Δεν χάνουν αυτοί µε τίποτα. Χρηµατι-
στήριο Ενέργειας, δικό σας παιδί. Τα ψηφίσατε όλα εσείς. Καρ-
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τέλ, χρεώσεις στα ύψη και δεν κάνουµε εξορύξεις. Δεν έχω
χρόνο να το πω τώρα, το λέµε από το 2019 ως κόµµα. Από το
2007 ο Πρόεδρός µας ως Βουλευτής εδώ πέρα έδωσε µάχη για
τις εξορύξεις και για τον πλούτο της χώρας µας.

Πώς µπορεί να ορθοποδήσει µία χώρα, κύριε Πετραλιά, όταν
δεν στηρίζουµε τον πρωτογενή τοµέα; Αφήστε τι λέµε εµείς.
Πάµε να δούµε τι λέει η EUROSTAT πολύ γρήγορα; Η αγροτική
παραγωγή στην Ελλάδα, τι παράγουµε να φάµε δηλαδή, το 2023
µειώθηκε σε σχέση µε το 2022 16%, η µεγαλύτερη µείωση στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Και βγαίνετε και µιλάτε εσείς ότι στηρίζετε
τον πρωτογενή τοµέα. Πώς; Είστε ψεύτες. Άλλα λέει η EURO-
STAT. Ήλιος, πλούσια εδάφη, νερά έχουµε, τα πάντα, µειώνεται
η αγροτική παραγωγή µας και αυξήθηκε -ακούστε- στο Λουξεµ-
βούργο, που εκεί βλέπουν ήλιο µόνο από την τηλεόραση! Στο
Λουξεµβούργο τον ήλιο τον βλέπουν από την τηλεόραση µόνο
και εκεί αυξήθηκε η αγροτική παραγωγή και εδώ µειώθηκε 16%.
Μιλάµε για κατάντια. 

Διαλύσατε τον αγρότη, τον γεωργό, τον κτηνοτρόφο. Δεν µπο-
ρεί να στείλει ο γεωργός, ο παραγωγός από την Πέλλα, από την
Ηµαθία τα ροδάκινά του στη Ρωσία, γιατί έχετε εµπάργκο στη
Ρωσία. Την ίδια όµως στιγµή τα τάνκερ των Ελλήνων ολιγαρχών
πάνε και έρχονται κουβαλώντας ρωσικό πετρέλαιο. Αυτό είναι δί-
καιο; Είναι δίκαιη πολιτική αυτή; Τα χατίρια; Και καλά κάνουν,
γιατί επιχειρηµατίες είναι οι τανκεράδες και κουβαλάνε πετρέ-
λαια. Άσε, όµως, και τον αγρότη να βγάλει στη Ρωσία το ροδά-
κινό του, να µην πεινάσει. Γιατί δεν το κάνετε αυτό; Οι ολιγάρχες
µετράνε εκατοµµύρια και οι αγρότες κλαίνε µε µαύρο δάκρυ.
Αυτή είναι η πολιτική σας. Και αν δεν είναι αυτή, πείτε µας. 

Ακούσαµε τον κ. Δένδια προηγουµένως να κρούει τον κώδωνα
του κινδύνου για το δηµογραφικό. Τι είναι; Σχολιαστής; Κυβερ-
νάει είκοσι πέντε χρόνια ο ίδιος και η Κυβέρνησή του. Τι έχετε
κάνει για το δηµογραφικό; Συµπεράσµατα; Ο ρόλος της Κυβέρ-
νησης είναι να βγάζει συµπεράσµατα και να λέει «έχουµε πρό-
βληµα δηµογραφικό»; Αλήθεια; Έχει αδειάσει η περιφέρεια, ο
κόσµος φεύγει. Πάτε µια βόλτα στην περιφέρεια. Δεν είναι µόνο
η Αθήνα η Ελλάδα. Πάτε λίγο στο Κιλκίς, στις  Σέρρες, στα Γιάν-
νενα, στην Πέλλα, στη Δράµα, στη Φλώρινα, στην Καστοριά, στη
Θράκη, να δείτε ότι ερηµώνουν τα χωριά µέρα µε τη µέρα, στον
Έβρο. Έχουν µείνει κάποιοι ηλικιωµένοι εκεί πέρα να φυλάνε
Θερµοπύλες και απλά λέµε «α, έχουµε πρόβληµα δηµογραφικό,
ο µεγάλος εφιάλτης της Ελλάδας». Και; Τι κάνετε; Δίνετε 8.000
επιδότηση για αυτοκίνητα και 2.000 στη µάνα την Ελληνίδα να
γεννήσει. 

Ποια είναι η πολιτική της Κυβέρνησης, λοιπόν, για το δηµογρα-
φικό; Συµπεράσµατα; Τι έχουµε εδώ; Συνέδριο έχουµε; Βουλή εί-
µαστε. Αποφασίζουµε για το αύριο της Ελλάδας. Ποιες είναι οι
αποφάσεις για να στηρίξουµε την Ελληνίδα µάνα, την ελληνική
οικογένεια; Ποιες είναι; Ο γάµος των οµοφυλόφιλων; Αυτό που
µε χαρά τον ανακοινώσατε και πανηγυρίζατε στα µπαρ το βράδυ
µε την κ. Σακελλαροπούλου; Είναι η τέταρτη χρονιά που έχουµε
αρνητικό ισοζύγιο µεταξύ γεννήσεων και θανάτων στη χώρα µας.
Η τέταρτη συνεχόµενη χρονιά.

Ο κ. Δένδιας ήρθε σήµερα εδώ -και κλείνω- και µας είπε για τα
F-35, όταν τον ρωτήσαµε «βιαστήκαµε, γιατί είχαµε εκλογές στην
Αµερική και δεν ξέραµε τι θα γίνει». Τι να γίνει; Ο Τραµπ είναι
αυτός που πέταξε έξω από το πρόγραµµα των F-35 την Τουρκία.
Σαν τι να γινόταν δηλαδή; Σαν τι να γινόταν; Πού τα λέει αυτά ο
κ. Δένδιας; Απλά δεν είχαµε τη δυνατότητα να ξαναµιλήσουµε
µετά, να του απαντήσουµε. Πού τα λέει αυτά; Ο Τραµπ πέταξε
έξω από το πρόγραµµα τους Τούρκους και από το F-16. Ο Τραµπ
ήταν αυτός.

Και µάθαµε και κάτι άλλο από τον κ. Δένδια σήµερα, όταν τον
ρωτήσαµε για τα αντισταθµιστικά. Τα κόψαµε, λέει, γιατί πέφτανε
µίζες! Το ακούσαµε και αυτό από στόµα Υπουργού! Μας είπε δη-
λαδή ότι γινόταν «της µίζας». Δεν µας είπε ποιοι τα παίρνανε
όµως. «Δεν έχουµε πλέον αντισταθµιστικά -λέει- γιατί υπήρχαν
µίζες, το ξέρετε»! Εµείς το ξέρουµε; Εσύ πες τα. Βγες εδώ και
πες «τα πήραν αυτοί», να µπουν φυλακή. Να µπουν φυλακή. Ποιοι
πήραν µίζες; Τα λέει επίσηµα ο Υπουργός από το Βήµα της Βου-
λής.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, πολύ γρήγορα. Ένα σύντοµο σχόλιο

για τον Σαµαρά, για τον Σαλµά, για όλους αυτούς τώρα που θυ-
µήθηκαν ότι διαφωνούν µαζί σας, ενώ µια ζωή µε τα δύο χέρια
ψήφιζαν και στήριζαν αυτή την Κυβέρνηση. Τι έκανε ο Σαµαράς
εχθές; Τι έκανε; Καθόµουν και το σκεφτόµουν, όταν τον άκουγα.
Επιβεβαίωσε όλα όσα φωνάζει και καταγγέλλει ο Κυριάκος Βε-
λόπουλος και η Ελληνική Λύση όλα αυτά τα χρόνια από το Βήµα
της Βουλής, όλα αυτά τα χρόνια που ο Σαµαράς στήριζε και ψή-
φιζε όσα έφερνε η µειοδοτική Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.
Όσο αυτός στήριζε και ψήφιζε τα νοµοσχέδια της Νέας Δηµο-
κρατίας, και ο Σαµαράς και ο Σαλµάς και όλοι αυτοί, εµείς καταγ-
γέλλαµε αυτά που τώρα ξύπνησε ο Σαµαράς να καταγγείλει. 

Κοιτάξτε. Θα επανέλθω αύριο, κύριε Πρόεδρε, µε τις δευτερο-
λογίες των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. Όµως, κύριε Πετρα-
λιά, από τα νούµερα αυτά που αναφέραµε για το εµπορικό
έλλειµµα, για το ισοζύγιο, ό,τι σας είπα, για τον µέσο µισθό να
πείτε στον Έλληνα, για τη µείωση που έχουµε. Αν κάπου διαφω-
νείτε, πάρτε τον λόγο και πείτε. Αλλά αυτή είναι η πραγµατικό-
τητα, δυστυχώς για την Ελλάδα. Μακάρι να είχαµε µια τελείως
διαφορετική πραγµατικότητα και να λέγαµε «µπράβο, ρε παιδιά,
τι ωραία που τα κάνετε». Αλλά δεν είναι έτσι. Τι να κάνουµε τώρα;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει για

δύο λεπτά ο κύριος Υπουργός. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Τα νούµερα λοιπόν. Ωραία. 
Ο κατώτατος τα ξέρετε. Δεν τα λέω, 650, 830. «ΕΡΓΑΝΗ»:

1.045 το 2019, 1.251 το 2023. Υπολογίζουµε 1.305 φέτος. Δείκτης
µισθολογικού κόστους, ΕΛΣΤΑΤ, δεύτερο τρίµηνο 2019, δεύτερο
τρίµηνο 2024 αύξηση 25,3%. Σας λέω τα νούµερα. Έχω και τους
τέσσερις τρόπους. Για να ξέρουµε, υπάρχουν τέσσερις τρόποι
µέτρησης του µέσου µισθού επισήµως. 

Να σας πω λίγο και πώς µετράται: Ο ένας είναι ο µισθός «ΕΡ-
ΓΑΝΗ». Είναι ο µέσος µισθός του ιδιωτικού τοµέα. Έχει πάει, λοι-
πόν, από τα 1.045 στα 1.251 πέρυσι και 1.300 φέτος. Ο δεύτερος
είναι ο δείκτης µισθολογικού κόστους που µετράει η ΕΛΣΑΤ µε
µέθοδο δειγµατοληψίας. Έχει αυξηθεί από το δεύτερο τρίµηνο
του 2019 έως το δεύτερο τρίµηνο του 2024 25,3%. Ανοίξτε το,
είναι µέσα. Υπάρχει το τρίτο, αµοιβές ανά εργαζόµενο. Συνολικές
αµοιβές εργαζοµένων και αµοιβές ανά εργαζόµενο. Αυτό είναι
µεικτές αµοιβές. Με βάση τους τριµηνιαίους εθνικούς λογαρια-
σµούς βγαίνει αυτός ο δείκτης και αυτόν παίρνει και η EURO-
STAT. Την περίοδο 2019 µε 2024 11,3%. Την περίοδο 2019 µε
2025 14,3% µεικτά, γιατί καθαρά είναι +5%, επειδή µειώσαµε τις
ασφαλιστικές εισφορές. 

Αυτά είναι, λοιπόν, τα τρία µεγέθη που έχουµε για τον µισθό.
Έχουµε τον «ΕΡΓΑΝΗ», τον δείκτη συνολικού κόστους και το
compensation per employee που παίρνει και η ΕΛΣΤΑΤ, αµοιβές
ανά εργαζόµενο. Αυτό που βλέπετε εσείς µείωση 20%, πραγµα-
τικά δεν ξέρω, έχετε λάθος πρόσηµο µάλλον.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σας ευχαριστώ και

τους δύο. 
Περνάµε στον κατάλογο των οµιλητών. Η κ. Δάγκα από το Κοµ-

µουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας και ακολουθεί ο κ. Σαράκης. 
Παρακαλώ, κυρία Δάγκα, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Όντως, κύριε Υπουργέ, µας χω-

ρίζει άβυσσος από το τι θεωρεί ο καθένας υπεύθυνη στάση, γιατί
υπεύθυνη στάση για το ΚΚΕ είναι µε κριτήριο τις ανάγκες και τα
δικαιώµατα των εργαζοµένων να καταθέτει την πρόταση νόµου
πάνω από 627 συνδικαλιστικών οργανώσεων για αυξήσεις στους
µισθούς, για επαναφορά των συλλογικών διαπραγµατεύσεων και
να καταργηθεί ο απαράδεκτος νόµος Βρούτση, Αχτσιόγλου και
τώρα Κεραµέως, υπεύθυνη στάση είναι η επαναφορά του δέκα-
του τρίτου και δέκατου τέταρτου µισθού και της δέκατης τρίτης
και δέκατης τέταρτης σύνταξης, υπεύθυνη στάση για το ΚΚΕ
είναι να οριοθετεί όλα αυτά τα κρίσιµα αιτήµατα των βιοπαλαι-
στών, ελευθεροεπαγγελµατιών, αυτοαπασχολούµενων που θα
πληρώσουν παραπάνω φόρους µε το τεκµαρτό εισόδηµα, δη-
λαδή για ανύπαρκτα εισοδήµατα. Αυτό είναι υπεύθυνη στάση για
το ΚΚΕ. Τώρα για σας οπωσδήποτε είναι η σταθερότητα στη
στρατηγική του κεφαλαίου για την κερδοφορία και την ανταγω-
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νιστικότητα των επιχειρηµατικών κολοσσών. 
Τώρα αν απευθύνεστε στα κόµµατα της βολικής Αντιπολίτευ-

σης -ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ και άλλων κοµµάτων, αστικών κοµµάτων
που κυβέρνησαν- που βγάζει µάτι η οµοφωνία σας στις νατοϊκές
δεσµεύσεις στο µεσοπρόθεσµο, στα «µατωµένα» πλεονάσµατα,
στους «κόφτες» δαπανών για τις ανάγκες των εργαζοµένων του
λαού και της νεολαίας µόνο και µόνο για να εξασφαλίσετε επιδο-
τήσεις και φοροαπαλλαγές και άλλα προνόµια για τους βιοµήχα-
νους, τους εφοπλιστές και τους κάθε λογής στρατηγικούς
επενδυτές, εκεί είναι ελεύθερο το πεδίο. Γιατί, αν θέλετε, αυτό
σηµαίνει κοστολογηµένες προτάσεις στα όρια των αντοχών της
καπιταλιστικής οικονοµίας. 

Και αναρωτιόµαστε πραγµατικά: Θεωρείτε πρόοδο, όπως είπε
ο Υπουργός Παιδείας, να συγχωνεύονται µόνο στη Γ’ Αθήνας
τριάντα τρία νηπιαγωγεία και τέσσερα δηµοτικά σχολεία, δεκά-
δες τµήµατα σχολείων µε εικοσιπεντάρια τµήµατα µαθητών; Είναι
κατάκτηση να υπάρχουν οκτακόσια πενήντα ένα κενά σε παράλ-
ληλη στήριξη µόνο στη Γ’ Αθήνας, ενώ να µιλάτε για διαδραστι-
κούς πίνακες στα σεισµόπληκτα σχολεία στο Αιγάλεω και αλλού,
που παραµένουν εδώ και πεντέµισι χρόνια σεισµόπληκτα; Αυτά
είναι τα αποτελέσµατα του εξορθολογισµού των δαπανών σε
σχολικές υποδοµές, σε εκπαιδευτικούς, που υποβαθµίζει συνε-
χώς τα µορφωτικά δικαιώµατα των παιδιών.

Το πιο επικίνδυνο είναι αυτό που κάνετε µε τους εκβιασµούς
απέναντι κυρίως στους εργαζόµενους στον λαό και στη νεολαία,
που τους καλείτε να συµβιβαστούν µε αυτή την άθλια πραγµατι-
κότητα, να αποδεχτούν τα δισεκατοµµύρια ευρώ και για τις να-
τοϊκές δαπάνες και να παραιτηθούν από τα σύγχρονα δικαιώµατά
τους στην υγεία, στην παιδεία, στην πρόνοια και αλλού. Δηλαδή,
οι φοιτητές και οι φοιτήτριες να παραιτηθούν από τη φοιτητική
µέριµνα σε συνθήκες που δυο µέρες πλεύσης της φρεγάτας στην
Ερυθρά Θάλασσα κοστίζουν όσο η κρατική χρηµατοδότηση ενός
έτους για τον εξοπλισµό των εστιών.

Και, βέβαια, υπάρχει η σκληρή πραγµατικότητα που ζουν οι ερ-
γατικές λαϊκές οικογένειες µε το λεηλατηµένα εισόδηµα την ώρα
που οι εισηγµένες στο χρηµατιστήριο επιχειρήσεις µετράνε 22
δισεκατοµµύρια ευρώ κέρδη τα τελευταία δύο χρόνια αποκαλύ-
πτει και το χρεοκοπηµένο ψέµα της καπιταλιστικής ανάπτυξης
για όλους, που δεν είναι δικό σας προνόµιο της Κυβέρνησης. Το
έχουν αξιοποιήσει και όλοι οι υπόλοιποι. 

Αυτά αποτυπώνονται και στις προτεραιότητες της Κυβέρνησης
µέσω του προϋπολογισµού σε σχέση µε το στεγαστικό. Και, αλή-
θεια, ποιον ωφελούν αυτά τα προγράµµατα στεγαστικής πολιτι-
κής της Κυβέρνησης πραγµατικά; Η κρατική παρέµβαση των
προγραµµάτων επιδότησης της αγοράς, κατασκευής ή ανακαίνι-
σης κατοικιών στην πραγµατικότητα τροφοδοτεί την κερδοφορία
των κατασκευαστικών οµίλων, των οµίλων της εκµετάλλευσης και
διαχείρισης ακινήτων, της βιοµηχανίας δοµικών υλικών, των τρα-
πεζικών οµίλων. Επιβάλλουν τον τραπεζικό δανεισµό είτε για την
απόκτηση κατοικίας ή για την ενεργειακή αναβάθµιση του ακινή-
του. Σε απλά ελληνικά οι εργαζόµενοι και οι εργαζόµενες παρα-
µένουν ενοικιαστές του σπιτιού τους και όµηροι της επόµενης
γενιάς πλειστηριασµών, όπως έγινε και µε τις οικογένειες των
Ροµά και µε πολλές άλλες κατηγορίες, ενώ έχει ελάχιστο αποτύ-
πωµα στους νέους και τις νέες που αναζητούν φθηνή ποιοτική
στέγαση σε συνθήκες που πάνω από το 70% των νέων µέχρι τριά-
ντα τεσσάρων τεσσάρων ετών µένουν στο παιδικό δωµάτιο
ακόµα.

Η αντιπαράθεση που σας κάνουν και το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ
και οι άλλοι είναι βούτυρο στο ψωµί σας, γιατί η πραγµατικότητα
είναι ότι µαζί -Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ -συναινέσατε
στην κατάργηση του Οργανισµού Εργατικής Κατοικίας, αφού χα-
ντακώσατε τον λαό µε τον ΕΝΦΙΑ και τους πράσινους φόρους και
σήµερα συναινείτε στην παραχώρηση της ακίνητης περιουσίας
του οργανισµού µέσω ΣΔΙΤ για την εγγυηµένη κερδοφορία των
κατασκευαστικών οµίλων. Όχι µόνο δεν αµφισβητούν όλοι οι υπό-
λοιποι, αλλά συναινούν στην πολιτική που υλοποιείτε, δηλαδή τη
στήριξη των τραπεζικών οµίλων. Εδώ είναι και οι ανακεφαλαιοποι-
ήσεις και ο αναβαλλόµενος φόρος στα προγράµµατα «ΗΡΑΚΛΗΣ
1, 2, 3» κ.λπ..

Και αυτή είναι η κανονικότητα σε όλα τα κράτη-µέλη της Ευ-

ρωπαϊκής Ένωσης των είκοσι εκατοµµυρίων ανθρώπων που αντι-
µετωπίζουν πρόβληµα στέγασης, του ενός εκατοµµυρίου αστέ-
γων. Αυτή την κανονικότητα υπηρετούν και οι κυβερνήσεις σε
Πορτογαλία και Ισπανία, που τις χειροκροτούν κιόλας ΠΑΣΟΚ και
ΣΥΡΙΖΑ.

Και αναρωτιόµαστε πραγµατικά: Είναι προοδευτικό το µέτρο
της Κυβέρνησης του σοσιαλδηµοκράτη Σάντσεθ, που αξιοποιεί
κατασχεµένα σπίτια και ακίνητα των υπερχρεωµένων νοικοκυριών
που τα έχουν παρκάρει σε µια bad bank για να απαλλαγούν οι
τραπεζικοί όµιλοι από τα κόκκινα δάνεια; Είναι αυτό προοδευτική
λύση ως δήθεν κοινωνική στέγη για τα φτωχότερα λαϊκά νοικο-
κυριά;

Και προφανώς τσιµουδιά δεν βγάζει κανείς για τις προτάσεις
νόµου που έχει καταθέσει το ΚΚΕ για την προστασία της πρώτης
κατοικίας, ιδιαίτερα για την προστασία της πρώτης κατοικίας των
οικογενειών που έχουν άτοµα µε ειδικές ανάγκες µε αναπηρία.

Κύρια αιτία για το στεγαστικό πρόβληµα είναι η αντιµετώπιση
της κατοικίας ως εµπορεύµατος, που στερεί µια βασική ανάγκη
σε εκατοµµύρια εργαζόµενους, που από τη δουλειά τους χτίζουν
όλο αυτό τον πλούτο. 

Όµως, φωτίζει και την αναγκαιότητα της ανατροπής αυτού του
σάπιου συστήµατος που έχει στο DNA του την καπιταλιστική
εκµετάλλευση, τη φτώχεια, τη γενικευµένη ανασφάλεια, τους
ιµπεριαλιστικούς πολέµους, την προσφυγιά. Γιατί απαιτείται µια
ανώτερη µορφή οργάνωσης της κοινωνίας και της οικονοµίας,
όπου βασικές ανάγκες και δικαιώµατα του λαού µας, όπως η κα-
τοικία, το νερό, η ενέργεια, τα καύσιµα, η ίδια η εργατική δύναµη
δεν θα αποτελούν εµπορεύµατα γιατί µόνο στο έδαφος της κοι-
νωνικής ιδιοκτησίας της γης και των µέσων παραγωγής µπορούν
να σχεδιαστούν και φθηνές και σύγχρονες και ασφαλείς κατοι-
κίες, αναπλάσεις και επεκτάσεις πόλεων µε κριτήριο τις σύγχρο-
νες λαϊκές ανάγκες. 

Ο κεντρικός επιστηµονικός σχεδιασµός, που γνώµονα θα έχει
την κοινωνική ευηµερία και όχι το καπιταλιστικό κέρδος, µπορεί
να συµβάλλει στη διαµόρφωση πόλεων µε επαρκείς πνεύµονες
πρασίνου, µε ζώνες λαϊκού αθλητισµού και πολιτιστικής δραστη-
ριότητας.

Όσο κι αν ενοχλούνται τα τρολ της Νέας Δηµοκρατίας, ο σο-
σιαλισµός που γνωρίσαµε τον 20ο αιώνα εξασφάλισε στέγη για
όλον τον πληθυσµό, για νέους ανθρώπους αµέσως µετά την ενη-
λικίωσή τους, ζητήµατα που ο καπιταλισµός δεκαετίες τώρα ούτε
πρόκειται ούτε µπορεί να λύσει.

Όσο εσείς, λοιπόν, θα υπερασπίζεστε το άθλιο νοµοθετικό
πλαίσιο που βγάζει σε πλειστηριασµό τα σπίτια, τα όνειρα, τις
ζωές δεκάδων χιλιάδων οικογενειών, όσο θα υπερασπίζεστε αυτή
την αλυσίδα που χτίσατε όλοι σας -Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ, ΣΥ-
ΡΙΖΑ-, το ΚΚΕ  θα βρισκόµαστε στις γειτονιές, στα Πατήσια, στην
Πετρούπολη, στο Αιγάλεω, στην Αγία Βαρβάρα µαζί µε τους υπό-
λοιπους εργατικούς λαϊκούς φορείς για να υπερασπιστούµε τα
σπίτια του λαού από τα κοράκια, εκεί που µοιραζόµαστε στιγµές
αγωνίας, αλλά και συγκίνησης και αλληλεγγύης.

Να είστε σίγουροι ότι τα εργατικά λαϊκά εµπόδια θα πολλαπλα-
σιαστούν µέχρι ο λαός µας να περάσει στην αντεπίθεση. Θα φρο-
ντίσει το ΚΚΕ, το εργατικό λαϊκό κίνηµα γι’ αυτό.

Ευχαριστώ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κυ-

ρία συνάδελφε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, είκοσι τρεις φοιτήτριες και φοιτητές από το Πανεπιστή-
µιο Κρήτης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Στο Βήµα βρίσκεται για την οµιλία του ο Ανεξάρτητος Βουλευ-
τής κ. Σαράκης.

Ορίστε, κύριε Σαράκη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και

θα ήθελα την ανοχή σας για τον χρόνο. 
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Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
στην εποχή της παραφροσύνης και της παραπληροφόρησης
οφείλουµε από αυτό το Βήµα να λέµε αλήθειες.

Στη χώρα µας καλλιεργείται τα τελευταία χρόνια ο µύθος της
καλής πορείας της οικονοµίας και της ανάπτυξης, ενώ η πραγµα-
τικότητα είναι ότι το ΑΕΠ εµφανίζει µία τριτοκοσµική εικόνα στη
διάρκεια της διακυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη. Γιατί ατµοµηχανή
της εθνικής µας οικονοµίας για το 2023 ήταν ο τζόγος, 36 δισε-
κατοµµύρια, που ανήλθε στο 15% του ΑΕΠ, δηλαδή µε άλλα
λόγια τζόγος, κόκκινα δάνεια, funds και πλειστηριασµοί ξεπέρα-
σαν το 25% του ΑΕΠ. Στο µόλις 13% του ΑΕΠ αντιστοιχεί ο του-
ρισµός, στο 12% η βιοµηχανία, µόλις στο 3,6% ο αγροτικός
τοµέας και οι περιβόητες ξένες επενδύσεις ανέρχονται στο 2,2%
του ΑΕΠ, που κυρίως πρόκειται για επενδύσεις σε ακίνητα, είτε
απευθείας από τους ιδιώτες είτε µέσω των πλειστηριασµών.

Το δηµόσιο χρέος έχει φθάσει τον Σεπτέµβριο του 2024 στα
407 δισεκατοµµύρια, δηλαδή στα πεντέµισι µόλις χρόνια ο «Μεσ-
σίας» και ο αυτοβαυκαλιζόµενος υπέρτερος όλων των πολιτικών
Κυριάκος Μητσοτάκης αύξησε το δηµόσιο χρέος σχεδόν όσο
όλοι µαζί το έκαναν οι οκτώ προκάτοχοί του από τη Μεταπολί-
τευση µέχρι και το 2019. Είναι βέβαιον, σύµφωνα µε τη Στατι-
στική, ότι στο τέλος της λήξης της θητείας του το 2027 θα
καταφέρει να προσθέσει άλλα 83 δισεκατοµµύρια και ίσως να το
ξεπεράσει.

Η Κυβέρνηση επιχαίρει για την πρόωρη εξόφληση των δανείων
ύψους 15,7 δισεκατοµµυρίων, κάνοντας χρήση του περιβόητου
µαξιλαριού των 37 δισεκατοµµυρίων του 2018 και των ταµειακών
διαθεσίµων. Η Ελλάδα θα χρησιµοποιήσει τα 5 δισεκατοµµύρια
ευρώ από τα 15,7 δισεκατοµµύρια για την πρόωρη αποπληρωµή
µέρους των διακρατικών δανείων του πρώτου µνηµονίου ύψους
7,93 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Τα υπόλοιπα 2,93 δισεκατοµµύρια
ευρώ θα προέλθουν από τα ταµειακά διαθέσιµα. Η Ελλάδα θα
χρησιµοποιήσει το εναποµείναν µαξιλάρι του δηµοσίου τοµέα,
δηλαδή 10,7 δισεκατοµµύρια ευρώ, για την πρόωρη αποπληρωµή
ισόποσων δανείων των µνηµονίων σε δύο δόσεις, το 2025 και το
2026. Με άλλα λόγια, στεγνώνουν τα δηµόσια ταµεία για να καλ-
λιεργήσει το φιλοευρωπαϊκό προφίλ του ο Πρωθυπουργός.

Βάσει των δεδοµένων που παρουσιάζει ο Οργανισµός Διαχεί-
ρισης Δηµοσίου Χρέους, οι φορείς της γενικής κυβέρνησης, δη-
λαδή τα ασφαλιστικά ταµεία και οι Οργανισµοί Άσκησης Κοινω-
νικής Πολιτικής, φέρονται να διαθέτουν συνολικά ταµειακά δια-
θέσιµα 99,7 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Ωστόσο, αξιότιµοι συνάδελφοι, κανείς αρµόδιος Υπουργός δεν
διευκρινίζει ποιοι είναι οι δηµόσιοι οργανισµοί που έχουν -αν
έχουν- στους κουµπαράδες τους αυτά τα εξωπραγµατικά ταµει-
ακά διαθέσιµα, ενώ παραµένει µέχρι και σήµερα αναπάντητη η
σχετική ερώτηση του πρώην µέλους της Νέας Δηµοκρατίας και
νυν Ανεξάρτητου Βουλευτή Μάριου Σαλµά.

Ενώ βιάζεται η Κυβέρνηση να προπληρώσει τους δανειστές
µας, σήµερα το δηµόσιο παραµένει ο νούµερο «1» στρατηγικός
κακοπληρωτής. Στα 3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ αυξήθηκαν οι οφει-
λές του ελληνικού δηµοσίου προς τους ιδιώτες και τους φορο-
λογούµενους τον Οκτώβριο, σύµφωνα µε τα στοιχεία του Γενικού
Λογιστηρίου. Ειδικότερα, οι οφειλές σε ιδιώτες προµηθευτές
ανήλθαν σε 2,8 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ οι εκκρεµείς επιστρο-
φές φόρων έφτασαν στα 682 εκατοµµύρια ευρώ, για να διαµορ-
φωθεί το συνολικό χρέος στα 3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ, έχουµε αύξηση 11,5% στο έλλειµµα
του εµπορικού ισοζυγίου της χώρας τον Οκτώβριο. Το αρνητικό
εµπορικό ισοζύγιο είναι ο µόνος δείκτης που µπορεί να αξιολο-
γήσει το παρόν και το µέλλον της ελληνικής οικονοµίας, ενώ το
χρέος των ιδιωτών και των επιχειρήσεων ανέρχεται πλέον σε 350
δισεκατοµµύρια στις τράπεζες και στους servicers στο δηµόσιο
και στα ασφαλιστικά ταµεία.

Με βάση τις ανακοινώσεις της ΑΑΔΕ οι ληξιπρόθεσµες οφειλές
ποσών προσώπων και επιχειρήσεων ανέρχονται στο ποσό των
107,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Ωστόσο, το Ελεγκτικό Συνέδριο
αποκαλύπτει πως υπάρχει και ένα κρυφό χρέος στα τελωνεία. Συ-
γκεκριµένα, το Ελεγκτικό Συνέδριο αποκαλύπτει πως στις 31 Δε-
κεµβρίου 2023 οι ληξιπρόθεσµες απαιτήσεις τελωνείων από
φόρους, δασµούς και πρόστιµα ανήλθαν στο ποσό των 6,5 δισε-

κατοµµυρίων ευρώ. Έτσι, το συνολικό ιδιωτικό χρέος στο δηµό-
σιο πλησιάζει τα 114 δισεκατοµµύρια ευρώ. Και θα πρέπει να
δούµε πώς πηγαίνουν οι ρυθµίσεις, όπως ακριβώς έχετε διαµορ-
φώσει αυτό το νοµοθετικό πλαίσιο µε τα funds και µε τους ser-
vicers.

Η καταγραφή και η αξιολόγηση των πραγµατικών δεδοµένων,
λοιπόν, είναι ότι ένας στους δύο χάνει τις ρυθµίσεις του µε τους
servicers µε το δηµόσιο και µε τον ΕΦΚΑ, ενώ χάνεται το 45% των
ρυθµίσεων του εξωδικαστικού µηχανισµού.

Είναι βέβαιον, λοιπόν, ότι στο ΑΕΠ του 2025 η ατµοµηχανή της
οικονοµίας µας θα είναι οι πλειστηριασµοί. Αυτή είναι η πραγµα-
τικότητα.

Οι έµµεσοι φόροι, παράλληλα, ξεπέρασαν για πρώτη φορά
στην ιστορία τους τους άµεσους φόρους. Η Ελλάδα έχει από
τους υψηλότερους συντελεστές ΦΠΑ στην Ευρώπη, την τρίτη
ακριβότερη βενζίνη στην Ευρωπαϊκή Ένωση λόγω φόρων και
είναι στην τρίτη θέση στην έµµεση φορολογία ανάµεσα στις
χώρες του ΟΟΣΑ.

Από πού, λοιπόν, δικαιολογείται η αισιοδοξία, από τη στιγµή
που η ανάπτυξη δεν προβλέπεται να υπερβεί το 2,6%; Προφα-
νώς, η ακρίβεια διατηρείται, από τη στιγµή που οι φόροι κατανά-
λωσης είναι αναλογικοί, αυξάνονται δηλαδή ανάλογα µε την
αύξηση των τιµών, ως έγκληµα εκ προθέσεως τελούµενο.

Η Κυβέρνηση έχει πλήρη επίγνωση του τι πράττει, όχι µόνον
δεν µειώνει τους φόρους κατανάλωσης για να επιβάλει τη µείωση
των τιµών, αλλά προσδοκά στην αύξηση των τελευταίων, για να
γεµίσει τα κρατικά ταµεία που, δυστυχώς, ελάχιστα ανταποδο-
τικά λειτουργούν για τον µέσο πολίτη.

Η ανεργία στη χώρα µας είναι πλέον στην τρίτη θέση µεταξύ
των τριάντα οκτώ χωρών του Οργανισµού για την Οικονοµική
Ανάπτυξη και Συνεργασία, όσον αφορά το ύψος της ανεργίας τον
Οκτώβριο του 2024.

Παράλληλα, έχουµε µείωση των εσόδων από τον τουρισµό. Ο
τουρισµός που θεωρητικά είναι η βαριά βιοµηχανία της πατρίδας
µας ασθενεί. Εκατοντάδες ξενοδοχεία όλων των κατηγοριών κα-
θηµερινά στους πλειστηριασµούς. Αρκεί να ανατρέξετε στην
πλατφόρµα e-Auction, όπου εκεί διενεργούνται οι πλειστηριασµοί
και θα δείτε ποια είναι η πραγµατικότητα. Πωλούνται ταυτόχρονα
τουριστικές επιχειρήσεις σε όλη την επικράτεια, ακόµα και στις
Κυκλάδες, ακόµα και στην Αθηναϊκή Ριβιέρα. Και όπως διαβά-
ζουµε στον Τύπο σε διαπραγµατεύσεις βρίσκεται ακόµα και η
ναυαρχίδα του ξενοδοχειακού τουρισµού, το «Costa Navarino».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα απλώς την ανοχή σας.
Για τις συναλλαγές στις τράπεζες έχουν ειπωθεί πάρα πολλά

και από τους συναδέλφους. Απλώς θέλω να επισηµάνω για τις
τράπεζες ότι η ποινική ασυλία και το ακαταδίωκτο των τραπεζι-
τών για όλα τα οικονοµικά αδικήµατα που διαπράττουν κατά τη
διάρκεια της θητείας τους και η φορολογική ασυλία των τραπε-
ζών το µόνο που διασφαλίζει είναι την ευηµερία των µετόχων και
κατοχυρώνει την ασυδοσία τους.

Και εδώ θέλω την προσοχή σας, συνάδελφοι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Και µε αυτό ολοκλη-

ρώστε, παρακαλώ.
ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, οι Ανεξάρτητοι µιλάνε

λίγο, δώστε µου λίγο χρόνο.
Η προαναγγελθείσα µείωση, αυτή που διαβάζουµε ότι έρχεται

αύριο από τον Πρωθυπουργό, των προµηθειών συναλλαγών το
2025 δεν είναι αποτέλεσµα µιας κυβερνητικής παρέµβασης και
του Πρωθυπουργού, αλλά οφείλεται αποκλειστικά στην ενσωµά-
τωση στο Εθνικό µας Δίκαιο της σχετικής οδηγίας 886, η οποία
εξεδόθη στις 13 Μαρτίου του 2024. Στο άρθρο 5β της οδηγίας
αναφέρεται ρητά και ξεκάθαρα ότι από το 2025 οφείλει η πατρίδα
µας να συµµορφωθεί και να κοστίζουν τα εµβάσµατα ανάλογα µε
τις επιταγές της Ευρωπαϊκής Ένωσης και να υπάρξει σύγκλιση
στις προµήθειες, όπως στις υπόλοιπες τράπεζες των ευρωπαϊκών
χωρών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Και παρακαλώ, ολο-
κληρώστε, κύριε συνάδελφε.

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.

4846 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Η απειλή για αύξηση του ΕΝΦΙΑ στα κλειστά ακίνητα των τρα-
πεζών είναι ακόµα ένα επικοινωνιακό πυροτέχνηµα, αφού τα ακί-
νητα των πλειστηριασµών δεν καταλήγουν στις ίδιες τις τρά-
πεζες, αλλά στα funds που ελέγχουν τα κόκκινα δάνεια και τις θυ-
γατρικές τους εταιρείες της «Real Estate One». Τι λέει ο νόµος
για αυτές τις εταιρείες τις θυγατρικές που έχουν τα ακίνητα στην
κατοχή τους; Ότι απαλλάσσονται του ΕΝΦΙΑ. Άρα, λοιπόν, η
τυχόν επιβολή ΕΝΦΙΑ στα ακίνητα των τραπεζών είναι ένα
γράµµα κενό, άλλο ένα πυροτέχνηµα της Κυβέρνησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι τράπεζες αυτή τη στιγµή…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,

πάνω από δέκα λεπτά δεν θα επιτρέψω σε κανέναν να µιλήσει.
ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κοιτάξτε λίγο, κά-

ποιοι µίλησαν επτά λεπτά.
ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Αυτούς που µίλησαν

επτά λεπτά να τους σεβαστούµε; 
ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Κάποιοι έχουν µιλήσει και παραπάνω.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Πρέπει να τους σε-

βαστούµε. Υπάρχει ένας Κανονισµός, υπάρχει µια µεγάλη ανοχή
από το Προεδρείο, από ό,τι βλέπετε, αλλά υπέρβαση αυτής της
ανοχής δεν µπορεί να γίνεται. Μια φράση, παρακαλώ, για να κλεί-
σετε, µία φράση!

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, αυτό δεν είναι δηµο-
κρατία!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ακούστε, δηµοκρα-
τία είναι να τηρούµε τους κανόνες. Ξέρετε, η δηµοκρατία µας
υπάρχει µε τον σεβασµό των κανόνων.

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Εµείς σεβόµαστε τον χρόνο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ωραία, ο κανόνας

δεν είναι επτά λεπτά και εσείς µιλήσατε δέκα; 
ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ:... αλλά κι εσείς θα πρέπει να σεβαστείτε

ότι οι Ανεξάρτητοι Βουλευτές έχουν περιορισµένα δικαιώµατα
από τον Κανονισµό της Βουλής. Μας δίνετε, λοιπόν, µία ευκαιρία
να τοποθετηθούµε επί της κορυφαίας διαδικασίας του προϋπο-
λογισµού…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Βεβαίως, όπως όλοι
οι υπόλοιποι Βουλευτές. 

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: …και µε διακόπτετε συνεχώς. 
Έχετε κάποιο προσωπικό πρόβληµα µαζί µου; Έχετε πρό-

βληµα µαζί µου…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Σαράκη, δεν

έχω αφήσει κανέναν Βουλευτή, όπως νοµίζω και κανείς από το
Προεδρείο, να µιλήσει πάνω από δέκα λεπτά. Καταλαβαίνετε
τώρα τι κουβεντιάζουµε; Ότι ενώ δικαιούστε επτά λεπτά από τον
Κανονισµό, θέλετε να µιλήσετε πόσο; Για να γνωρίζω!

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Την τελευταία φράση µόνο στους γονείς
µου δίνω το δικαίωµα να µου την πουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Πόσα λεπτά θέλετε
να µιλήσετε, κύριε Σαράκη; 

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Την τελευταία φράση µόνο στους γονείς
µου!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Σαράκη, ολο-

κληρώστε µε µια κουβέντα, παρακαλώ πολύ!
ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, ναι! Δεν έχασε η Βε-

νετιά βελόνι! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δουλειά µου είναι να

τηρώ τον Κανονισµό. Και ξέρετε ότι το κάνω µε µεγάλη ανοχή. 
ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Πάνω απ’ όλα η δηµοκρατία!
Οι τράπεζες, λοιπόν, ενώ διαπράττουν ασυδοσία, σήµερα µοι-

ράζουν µέρισµα στους µετόχους τους, κάτι που είναι πρόσκληση. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική κοινωνία φτωχοποι-

είται και οδηγείται σε ψυχολογικά αδιέξοδα. Ευηµερεί και πάλι η
ολιγαρχία µέσω των καρτέλ και της πολιτικής των απευθείας ανα-
θέσεων δισεκατοµµυρίων για έργα και υπηρεσίες. Η κοινωνία δεν
βλέπει φως και µεγάλη µερίδα αυτής επιβιώνει από την παραοι-
κονοµία και τη διαφθορά. Βλέπουµε τα φαινόµενα στην Αστυνο-
µία, στην Πολεοδοµία, στην εφορία. Η διαφθορά έχει πλέον

µορφή πανδηµίας µε υπερκοµµατικούς φορείς µετάδοσης. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Σαράκη, πα-

ρακαλώ!
ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Οφείλουµε, όµως, να αναγνωρίσουµε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Σαράκη, πα-

ρακαλώ!
ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Σαράκη, πα-

ρακαλώ τελειώσατε! Τελειώσατε, κύριε Σαράκη!
ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Είναι η τελευταία παράγραφος, κύριε

Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Λυπάµαι πάρα πολύ!

Καµµία ασέβεια προς το Προεδρείο και τον Κανονισµό. Όχι προς
το Προεδρείο, αλλά προς τον Κανονισµό! 

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Δεν είναι ασέβεια, κύριε Πρόεδρε. Ασέ-
βεια…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ!
ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Οφείλουµε, όµως, να αναγνωρίσουµε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Σαράκη, δεν

ακούγεστε! Να µη γράφεται τίποτα στα Πρακτικά. Φέρνετε σε δύ-
σκολη θέση το Προεδρείο άνευ λόγου. Σας διέκοψα στα δέκα
από τα επτά λεπτά! Παρακαλώ! Όλοι οι άλλοι κατέβηκαν στα
εννέα λεπτά το περισσότερο. Παρακαλώ, κύριε Σαράκη!

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Να κλείσω; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ναι, παρακαλώ, κύ-

ριε Σαράκη, κλείστε µε µία κουβέντα. 
ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Οφείλουµε, όµως, να αναγνωρίσουµε και

κάποια οικονοµικά θαύµατα της Κυβέρνησης…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Με µία κουβέντα,

κύριε Σαράκη, όχι µε standards. Πάλι µε στοιχεία µιλάτε. Πείτε
µόνο µία κουβέντα! 

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Ε, τι να πω; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Και γι’

αυτό καταψηφίζω τον προϋπολογισµό! Αυτό να πείτε!
ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Θα ψηφίσω µόνο σε ό,τι αφορά τις αµυ-

ντικές δαπάνες και θα καταψηφίσω τον προϋπολογισµό και την
οικονοµική πολιτική της Κυβέρνησης, γιατί βλέπει τους λίγους
και αδιαφορεί για το µέλλον των πολλών.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Σαράκη.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Τσίµαρης από το ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλ-

λαγής και αµέσως µετά η Υπουργός Πολιτισµού κ. Μενδώνη. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Και µετά, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μετά θα µιλήσουν

άλλοι δύο συνάδελφοι και µετά ο Υπουργός Υγείας κ. Γεωργιά-
δης. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σήµερα ενώπιον ενός
προϋπολογισµού-καθρέφτη της πολιτικής βούλησης της Κυβέρ-
νησης. Την ώρα που οι συµπολίτες µας αγωνίζονται να αντιµετω-
πίσουν την ακρίβεια, αυτός ο προϋπολογισµός δείχνει µια
ξεκάθαρη προτεραιότητα να εξυπηρετήσει τα µεγάλα συµφέρο-
ντα εις βάρος των πολλών. 

Οι προϋπολογισµοί που έχετε καταθέσει από το 2019 µέχρι και
σήµερα θα έχουν ένα κυρίαρχο χαρακτηριστικό, την ανισότητα.
Σε µια περίοδο που η χώρα εξήλθε από τις σκληρές µεταρρυθµί-
σεις µε µια δηµοσιονοµική επέκταση από τις µεγαλύτερες στην
Ευρωπαϊκή Ένωση και µε ένα Ταµείο Ανάκαµψης να τρέχει, η Κυ-
βέρνηση επέλεξε µια πρόσκαιρη επιδοµατική πολιτική για τους
πολλούς και µεγάλα δώρα για τους λίγους και εκλεκτούς. Και το
πιο οδυνηρό είναι ότι το µείγµα των πολιτικών σας οδήγησε σε
γιγάντωση της φτώχειας, όπως αποδεικνύουν οι πρόσφατες εκ-
θέσεις του ΟΟΣΑ µε κεντρικό άξονα την ακρίβεια και το υπέρο-
γκο κόστος ζωής. 

Σύµφωνα µε την EUROSTAT, η Ελλάδα είναι προτελευταία
στην Ευρωπαϊκή Ένωση στο κατά κεφαλήν ΑΕΠ ως αγοραστική
δύναµη. Η Κυβέρνηση επαίρεται για την αύξηση των εσόδων. Τα
συνολικά φορολογικά έσοδα αναµένεται να αυξηθούν µε τριπλά-
σια ταχύτητα σε σχέση µε την αύξηση του εθνικού εισοδήµατος,
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κάτι που αποδεικνύει τη φοροµπηχτική σας πολιτική. Και παρά
τη σηµαντική αύξηση των εισπράξεων φορολογικών εσόδων, δεν
υπάρχει καµµία ουσιώδης µείωση φορολογικών συντελεστών,
αλλά και καµµία πρόθεση για τιµαριθµοποίηση των κλιµακίων του
φόρου εισοδήµατος, προκειµένου να περιοριστεί η αφαίµαξη ει-
σοδηµάτων των εργαζοµένων. 

Αποκρύπτεται πως η σχέση έµµεσων άµεσων φόρων αγγίζει το
1,63 προς 1, όταν στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι 1 προς 1 µε τα
οριστικά στοιχεία του ΟΟΣΑ για το 2022 να φέρνουν στο φως τη
θλιβερή πρωτιά της χώρας στους έµµεσους φόρους. Τα κέρδη
των επιχειρήσεων, των τραπεζών και οι αξίες των ακινήτων έχουν
φτάσει στα επίπεδα της προ µνηµονίων εποχής, την ίδια στιγµή
που οι µισθοί και οι συντάξεις υπολείπονται κατά πολύ από τα
επίπεδα εκείνα της περιόδου.

Τι κάνετε για τους συνταξιούχους; Το 2015 ο ΣΥΡΙΖΑ αύξησε
τις ασφαλιστικές εισφορές υγείας στο 6% για την κύρια σύνταξη
και επέβαλε στην επικουρική 4%, µε συνέπεια τη µετακύλιση µέ-
ρους της χρηµατοδότησης του ΕΟΠΥΥ στους συνταξιούχους.
Τότε ζητούσατε να αρθεί αυτό το άδικο µέτρο. Εµείς στο ΠΑΣΟΚ
εξακολουθούµε να το ζητάµε. Τι έχετε κάνει γι’ αυτούς; Από τη
µια πλευρά διατηρούµε τις αυξηµένες ασφαλιστικές εισφορές
υγείας των συνταξιούχων και από την άλλη, καλούνται αυτοί και
οι υπόλοιποι πολίτες να καλύψουν µε µεγαλύτερες δαπάνες τη
συµµετοχή ή και εξ ολοκλήρου την προµήθεια των φαρµάκων
τους. 

Οι ιδιωτικές δαπάνες υγείας ανέρχονται πάνω από το 30% της
συνολικής δαπάνης των νοικοκυριών καλύπτοντας την πρώτη
θέση σε όλη την Ευρώπη, ενώ είναι διπλάσιες του µέσου όρου.
Η καθολική δωρεάν δηµόσια παροχή υπηρεσιών υγείας δεν εκ-
πληρώνεται το 2025. 

Η αύξηση στη χρηµατοδότηση του κρατικού προϋπολογισµού
για την υγεία ανέρχεται στα 938 εκατοµµύρια ευρώ. Ας δούµε,
όµως, πού θα πάει αυτή η αύξηση. Η µεγαλύτερη κατηγορία δα-
πανών αφορά την ενδονοσοκοµειακή περίθαλψη, τα φάρµακα και
τα ιατρικά βοηθήµατα, περίπου 5,5 δισεκατοµµύρια, ενώ λιγό-
τερο από το 1/4 των πόρων διοχετεύονται στην πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας, στη δηµόσια υγεία και την επείγουσα εξωνοσο-
κοµειακή φροντίδα. Αυτό σηµαίνει ότι οι πολυδιαφηµιζόµενες µε-
ταρρυθµίσεις σας για την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας απο-
δεικνύονται τελείως ανεπαρκείς να εξισορροπήσουν το σύστηµα
και να ανταποκριθούν στις πραγµατικές ανάγκες των πολιτών. 

Για τον ΕΟΠΥΥ δίνετε 47% αυτής της αύξησης, λόγω των απω-
λειών που θα είχε από τη µείωση κατά 1% στις ασφαλιστικές ει-
σφορές του κλάδου υγείας που κατανέµονται ως εξής: 0,5%
στους εργαζόµενους και 0,5% στις εργοδοτικές εισφορές. Ου-
σιαστικά, δηλαδή, οι εργαζόµενοι µέσω της φορολογίας τους,
απ’ όπου και κατά κύριο λόγο συγκεντρώνονται τα έσοδα του
κρατικού προϋπολογισµού, θα πληρώσουν και τη δική τους ει-
σφορά και αυτή των εργοδοτών. Έτσι, αυτό το 0,5% που θα δουν
ως αύξηση θα µετατραπεί µέσω της άµεσης και έµµεσης φορο-
λογίας σε 1%. Άρα, τους δίνετε ένα και παίρνετε δύο. 

Επιπλέον, οι αυξήσεις αυτές που έρχονται στον προϋπολογι-
σµό για την υγεία θα κατανεµηθούν σε προηγούµενες απλήρω-
τες υποχρεώσεις των δηµοσίων µονάδων υγείας. Αναµένουµε
ακόµα το πόρισµα του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου για το 1,3 δισ.
που χρωστούν τα νοσοκοµεία στα αναλώσιµα και όχι στην κά-
λυψη αναγκών, καθώς και στα λειτουργικά έξοδα των δηµοσίων
µονάδων υγείας. 

Οι προσλήψεις µόνιµου προσωπικού ακόµα και να επιτευχθεί
ο στόχος του προϋπολογισµού του 2025 θα οδηγήσουν σε
οριακή κάλυψη των οργανικών θέσεων, αυτών του 2022, δηλαδή
ελλειµµατικά ισοζύγια και στο στελεχιακό δυναµικό, όπου οι
προσλήψεις θα αφορούν κυρίως και ανακύκλωση προσωπικού.
Απλά αυτοί που έχουν συµβάσεις θα γίνουν µόνιµοι.

Η κατάσταση θα επιδεινωθεί και θα συνεχιστεί η πολιτική της
κινητικότητας των υγειονοµικών, της αξιοποίησης των ιδιωτών
γιατρών, της παράτασης του εργάσιµου βίου και της αξιοποίησης
συνταξιούχων, των διπλοβαρδιών των νοσηλευτών, της υπερε-
φηµέρευσης των γιατρών, όλα τα αρνητικά δηλαδή που έχουµε
δει, µε αποτέλεσµα να έχουµε αρνητικά αποτελέσµατα για την
ποιότητα και την ασφάλεια των υπηρεσιών προς τους ασθενείς,

αλλά και για τους όρους εργασίας των υγειονοµικών. Πρόκειται,
δηλαδή, για όλα αυτά που δηµιουργούν τους όρους αποτροπής
και όχι προσέλκυσης στο ΕΣΥ.

Αναµένουµε να δούµε πότε θα εισάγετε προς νοµοθέτηση την
ένταξη των νοσηλευτών των πληρωµάτων του ΕΚΑΒ στα βαρέα
και ανθυγιεινά, µετά την τελευταία κατάθεση τροπολογίας από
το ΠΑΣΟΚ. Ελπίζουµε να είναι εξίσου γρήγορη, όπως και η εναλ-
λαγή των ΚΥΑ, για τον ορισµό προσωρινής διοίκησης του
ΕΟΠΑΕ, όπου µέσα σε σαράντα οκτώ ώρες παραιτήθηκε -ή «πα-
ραιτήσατε»;- ο πρώτος διορισµένος διοικητής για να διορίσετε
τον κ. Θεοχάρη. Εγείρονται πολλά ερωτηµατικά σε αυτή τη δια-
δικασία και θα παρακολουθούµε τις εξελίξεις πολύ στενά γι’ αυτό
το συµβάν, όπως και τη λειτουργία του οργανισµού.

Είστε η Κυβέρνηση των ετεροχρονισµένων αντιδράσεων, των
αβίαστων υποσχέσεων και των τελικώς ελάχιστων πράξεων. Στην
Ήπειρο, στα Γιάννενα, εξαιτίας της πολιτικής σας αβλεψίας, λι-
µνάζουν εδώ και χρόνια έργα, όπως η οριοθέτηση της λίµνης
Παµβώτιδας και η έκδοση του σχετικού προεδρικού διατάγµα-
τος, έργο που θα αναβαθµίσει περιβαλλοντικά την περιοχή και
θα οριοθετήσει δοµηµένα σε θεσµικό πλαίσιο την οικονοµική
δραστηριότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω σε ένα λεπτό. 
Λιµνάζουν τα διαχειριστικά σχέδια βόσκησης που αφορούν στο

σύνολο την ελληνική επικράτεια και το πρόστιµο από την Ευρω-
παϊκή Ένωση είναι προ των πυλών. Λιµνάζει η επέκταση του δι-
κτύου υψηλής ταχύτητας δεδοµένων και συνδεσιµότητας, σε µια
περιοχή που πλέον φιλοδοξεί να καθιερωθεί ως κόµβος υψηλής
τεχνολογίας της νότιας Ευρώπης, µετά και την εγκατάσταση ση-
µαντικών εταιρειών ψηφιακής καινοτοµίας. 

Από το 2019 έως και σήµερα δεν έχετε να επιδείξετε ούτε ένα
έργο µε τη σφραγίδα σας, από τη µελέτη έως την υλοποίησή του.
Μόνο δυσµενείς για τη χώρα συµφωνίες παραχώρησης οικονο-
µικών υποδοµών, όπως η Εγνατία και το λιµάνι της Ηγουµενίτσας,
που θα πληρώνουν ακριβά οι πολίτες. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ανάπτυξη υπάρχει όταν
ευηµερούν οι άνθρωποι και όχι µόνο οι αριθµοί. Υπάρχει τρόπος,
όταν υπάρχει πολιτική βούληση. Εµείς θα αγωνιστούµε για τον
άλλον δρόµο, να αλλάξουµε µια καθεστωτική νοοτροπία που κρα-
τάει τη χώρα µας πίσω, µια πελατειακή πολιτική. Η δηµοκρατία
στηρίζεται στον λαό, στη συµµετοχή, στην κοινωνική δικαιοσύνη.
Αυτή είναι η δύναµή της. Και η δική µας δύναµη, από ιδρύσεως
του κινήµατος µας, είναι οι πολίτες και η εξυπηρέτηση των ανα-
γκών τους. 

Ο προϋπολογισµός σας δεν επιλύει τις κοινωνικές αδικίες και
δεν επιλύει τις υπάρχουσες ανισότητες. Γι’ αυτό θα τον καταψη-
φίσουµε. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, τριάντα δύο µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο Νέου Μαρµαρά Χαλκιδι-
κής.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα η Υπουργός Πολιτισµού, η κ. Μενδώνη. 
Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η προχθεσινή αναβάθµιση της πι-

στοληπτικής ικανότητας της χώρας, αλλά και η χθεσινή απόδοση
των ελληνικών οµολόγων δηλώνουν, για µια ακόµη φορά, ότι η
πατρίδα µας έχει ξεπεράσει τις απώλειες διαδοχικών κρίσεων,
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ότι σηµειώνει αξιοσηµείωτες επιδόσεις στα κύρια οικονοµικά µε-
γέθη και προωθεί µε ευθύνη και αυτοπεποίθηση το µεγάλο στοί-
χηµα του µετασχηµατισµού του οικονοµικού µας προτύπου. 

Σε αυτήν την πραγµατικά εθνική προσπάθεια, που κοιτάζει
βαθιά στο µέλλον, καθοριστική συµβολή έχει ο πολιτισµός. Ο πο-
λιτισµός και οι υπηρεσίες του δεν είναι απλοί δέκτες πιστώσεων.
Αντιθέτως, ο πολιτισµός είναι φορέας αυτοτελούς και εγγενούς
αναπτυξιακής δυναµικής, αποτελώντας σηµαντικό δίαυλο µεγέ-
θυνσης και ακριβοδίκαιης ανακατανοµής του εθνικού πλούτου,
µήτρα απασχόλησης και κατά συνέπεια, µηχανισµός βελτίωσης
της ποιότητας ζωής των πολιτών και ανοδικής κοινωνικής κινητι-
κότητας. 

Σήµερα, µε ευρωπαϊκούς, κυρίως, πόρους του ΕΣΠΑ και του
Ταµείου Ανάκαµψης, το Υπουργείο Πολιτισµού υλοποιεί το µεγα-
λύτερο πρόγραµµα έργων πολιτιστικών υποδοµών και δράσεων,
περισσότερα από οκτακόσια τριάντα έργα συνολικού προϋπολο-
γισµού 1,25 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Μόνο από το Ταµείο Ανά-
καµψης χρηµατοδοτούνται διακόσια δεκατέσσερα έργα συνο-
λικού προϋπολογισµού 610 εκατοµµυρίων. Πρόκειται για τους
περισσότερους πόρους που διέθετε ποτέ, για ανάλογο χρονικό
διάστηµα, το Υπουργείο Πολιτισµού και οι οποίοι αξιοποιούνται
στο έπακρον. Έργα και δράσεις που καλύπτουν κάθε πτυχή του
πολιτισµού, την πολιτιστική κληρονοµιά όλων των µορφών και
όλων των περιόδων, τη σύγχρονη δηµιουργία, τον ψηφιακό µε-
τασχηµατισµό, στα οποία απασχολούνται χιλιάδες εργαζόµενοι
όλων των ειδικοτήτων. 

Αναφέρω ενδεικτικά ότι νωρίτερα σήµερα το πρωί εγκαινιά-
σαµε το ανακαινισµένο Αρχαιολογικό Μουσείο στο Αίγιο στην
αποκατασταθείσα παλαιά αγορά της πόλης. Πρόκειται για το ει-
κοστό έβδοµο µουσείο, από το 2020 έως σήµερα, που το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού αποδίδει στους πολίτες και στους επισκέπτες
της χώρας µας, από την Εθνική Πινακοθήκη -για τα διακόσια χρό-
νια- έως το Μουσείο Αιγίου, είκοσι επτά µουσεία!

Η διασύνδεση του πολιτισµού µε τις λοιπές παραγωγικές δρα-
στηριότητες αποτέλεσε -και αποτελεί- βασικό άξονα των πολιτι-
κών µας. Το έτος που κλείνει το Υπουργείο Πολιτισµού συνέχισε
τα έργα αποκατάστασης και αναστήλωσης των µνηµείων της
Ακρόπολης, αλλά και της µετατροπής του πρώην βασιλικού κτή-
µατος του Τατοΐου σε έναν υπερτοπικό πυρήνα αναψυχής και πο-
λιτισµού, όπως και της µετασκευής του κτηρίου του παλαιού Σιλό
στον Πειραιά, σε Εθνικό Μουσείο Εναλίων Αρχαιοτήτων. Πρόκει-
ται για έργα που εξελίσσονται απρόσκοπτα, ώστε να παραδο-
θούν τηρουµένων των χρονοδιαγραµµάτων. 

Στις θεσµικές τοµές επισηµαίνεται η σύσταση δύο νέων φο-
ρέων του Εθνικού Κέντρου Κινηµατογράφου Οπτικοακουστικών
Μέσων Και Δηµιουργίας και του Ελληνικού Ιδρύµατος Βιβλίου και
Πολιτισµού. Οι δύο οργανισµοί λειτουργούν και σταδιακά ενι-
σχύονται µε προσωπικό και πόρους, προωθώντας την επαφή του
ελληνικού κοινού µε την εγχώρια παραγωγή στους αντίστοιχους
τοµείς και κυρίως ενισχύοντας την εξωστρέφειά τους και το άνοι-
γµά τους στο παγκόσµιο ακροατήριο. 

Η θεσµοθέτηση νέου ενισχυµένου πλαισίου για τη διαφύλαξη
και ανάδειξη της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς συνιστά πράξη
µε µεταρρυθµιστικό πρόσηµο, καθώς συνδέεται µε τον κίνδυνο
που δηµιουργεί στο άυλο πολιτιστικό απόθεµα η κλιµατική αλ-
λαγή, αλλά και µε την αξιοποίησή του στη δηµιουργία µιας νέας
γενιάς επαγγελµατιών χειροτεχνών και στην ενδυνάµωση ανάλο-
γων µικρών επιχειρήσεων. Με τη στρατηγική αυτή, την οποία ήδη
εφαρµόζουµε στο έργο «Ανασύσταση – Ανάπτυξη - Επαναπροσ-
διορισµό της ελληνικής χειροτεχνίας, ανάπτυξη δεξιοτήτων και
αποκατάσταση κτηρίων για εκπαιδευτικές δοµές χειροτεχνίας»,
που υλοποιεί το Υπουργείο Πολιτισµού µε πόρους 10 εκατοµµυ-
ρίων από το Ταµείο Ανάκαµψης, διασώζεται και αναδεικνύεται ο
µοναδικός πλούτος της ελληνικής χειροτεχνίας ως στοιχείο
άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς, αλλά και ως δυναµικός τοµέας,
βασικός µοχλός οικονοµικής ανάπτυξης, δηµιουργώντας θέσεις
εργασίας µε την ανάπτυξη ολόκληρων αλυσίδων αξίας, από τη
βιώσιµη προµήθεια πρώτων υλών και υλικών ως τις εξαγωγές. 

Δεκάδες είναι οι δράσεις και τα έργα που αφορούν στην κα-
θολική προσβασιµότητα στους αρχαιολογικούς χώρους, στα µνη-
µεία, τα µουσεία, τους χώρους πολιτισµού, αλλά και στα ίδια τα

πολιτιστικά άυλα αγαθά µέσω ειδικών προγραµµάτων, όπως αυτό
για τις κινηµατογραφικές ταινίες που υλοποιεί το Φεστιβάλ Κινη-
µατογράφου Θεσσαλονίκης. 

Οι ίσες ευκαιρίες και η εξασφάλιση καθολικής πρόσβασης
όλων, ανεξαιρέτως, των ατόµων και των κοινωνικών οµάδων, βρί-
σκεται για την Κυβέρνηση στον πυρήνα της δηµοκρατίας. Γι’
αυτό, άλλωστε, υπάρχει και το Εθνικό Σχέδιο, το οποίο υπηρετεί-
ται απολύτως από όλα τα υπουργεία. 

Εκατοντάδες ήταν και το 2024 οι αρχαιότητες που επαναπα-
τρίστηκαν, χάρη στη δυναµική και τεκµηριωµένη διεκδίκηση πα-
ρανόµως εξαχθέντων πολιτιστικών αγαθών, στην οποία απο-
δύεται συστηµατικά και µεθοδικά το Υπουργείο τα τελευταία χρό-
νια. Με σύστηµα και µέθοδο εργαζόµαστε πάντα για την επανέ-
νωση των γλυπτών του Παρθενώνα. Δεν µπορώ, βέβαια, να
παραλείψω την απόδοση του µετρό Θεσσαλονίκης στους κατοί-
κους και στους επισκέπτες της πόλης, ενός εµβληµατικού έργου,
που αναβαθµίζει την ποιότητα ζωής των πολιτών και την ελκυστι-
κότητα της πόλης, αλλά και ενός µείζονος έργου πολιτισµού. 

Επισηµαίνω δύο σηµεία: Πρώτον, στο πλαίσιο του έργου διε-
ξήχθη η µεγαλύτερη ανασκαφική έρευνα σωστικού χαρακτήρα
που πραγµατοποιήθηκε ποτέ στη χώρα. 

Δεύτερον, η Θεσσαλονίκη διαθέτει σε διεθνές επίπεδο τον µε-
γαλύτερο αρχαιολογικό χώρο, τον µοναδικό θα έλεγα, ενταγµένο
εντός µείζονος τεχνικού κοινωφελούς έργο. 

Για το 2025, ο προϋπολογισµός του Υπουργείου Πολιτισµού
ανέρχεται σε 575 εκατοµµύρια ευρώ, πόροι που κατανέµονται
ισόρροπα και αναλογικά στη συντήρηση και ανάδειξη της πολιτι-
στικής κληρονοµιάς και στην ενθάρρυνση και στήριξη της σύγ-
χρονης δηµιουργίας. 

Ιδιαίτερα αυξηµένα είναι τα ποσά που αφορούν στις δηµόσιες
επενδύσεις. Προς σύγκριση: Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων
2018: 27.985.000. 2019: 35.304.000. 2025: 318.000.000. Δεν χρει-
άζονται περαιτέρω σχόλια. 

Επιπλέον αυτών, η πολιτική που εφαρµόζουµε στον Οργανισµό
Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων αυξάνει συνεχώς
τα έσοδά του. Το αποτέλεσµα είναι η σταθερά αυξανόµενη συ-
νεισφορά του ΟΔΑΠ στα έσοδα του Υπουργείου. Οι πόροι αυτοί
ανατροφοδοτούν την αρχαιολογική υπηρεσία και υποστηρίζουν
τους εποπτευόµενους πολιτιστικούς οργανισµούς µας. 

Να προσθέσω ακόµα πολύ σηµαντικά κεφάλαια, τα οποία ενι-
σχύουν τον προϋπολογισµό του Υπουργείου, προερχόµενα από
ιδιωτικές δωρεές. Πιστεύουµε απολύτως στη σύµπραξη του ιδιω-
τικού µε τον δηµόσιο τοµέα. 

Αναφέρω ενδεικτικά για το 2024 τα 10 εκατοµµύρια ευρώ από
την Ένωση Ελλήνων Εφοπλιστών για την αποκατάσταση των πλη-
γέντων µνηµείων στη Θεσσαλία και τα 40 εκατοµµύρια ευρώ του
ζεύγους Σπύρου και Ντόροθι Λάτση για την ολοκλήρωση περισ-
σότερων από εκατόν είκοσι µελετών που απαιτεί το έργο της
αποκατάστασης και επέκτασης του Εθνικού Αρχαιολογικού Μου-
σείου. 

Πρόσφατες µελέτες για τη συµβολή του πολιτισµού στην
εθνική οικονοµία καταδεικνύουν ότι επενδύσεις ύψους 453 εκα-
τοµµυρίων ευρώ σε έργα και δράσεις που υλοποίησαν οι υπηρε-
σίες του Υπουργείου Πολιτισµού και οι εποπτευόµενοι φορείς
του, µε πόρους του ΕΣΠΑ 2014-2020, αποφέρουν συνολικά 1,56
δισεκατοµµύρια ευρώ στην εθνική οικονοµία, δηλαδή κάθε 1
ευρώ που επενδύεται επιστρέφει στο εθνικό εισόδηµα 3,44 ευρώ.
Αυτά τα µεγέθη είναι ενδεικτικά για τις έµµεσες και επαγωγικές
επιπτώσεις του πολιτισµού στην οικονοµία.

Οι αριθµοί που παρέθεσα δεν είναι απλά λογιστικά µεγέθη. Κα-
ταδεικνύουν τη συνέπεια µε την οποία υπηρετούµε τα τελευταία
πεντέµισι χρόνια ένα δυναµικό, λειτουργικό και αναπτυξιακό µο-
ντέλο πολιτιστικής πολιτικής, µε βάση την επιστηµονική γνώση,
τη µέγιστη και βέλτιστη αξιοποίηση των διαθέσιµων χρηµατοδο-
τικών εργαλείων, καθώς και την ορθολογική αξιοποίηση των υφι-
στάµενων υλικών και ανθρώπινων πόρων, µε στόχο την επίτευξη
πολλαπλασιαστικού αποτελέσµατος και οικονοµίας κλίµακας. 

Προτεραιότητά µας είναι η ανάπτυξη δηµοσίων, ρεαλιστικών
πολιτικών, µε απτά και µετρήσιµα αποτελέσµατα στην ποιότητα
ζωής των πολιτών, στην πολιτιστική επιχειρηµατικότητα, στην οι-
κονοµική ανάπτυξη. Η ανάδειξη του πολιτιστικού και δηµιουργι-
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κού τοµέα ως ολοκληρωµένου, βιώσιµου, αναπτυξιακού εργα-
λείου, που καλλιεργεί οικοσυστήµατα επιχειρηµατικότητας, συµ-
βάλλοντας καθοριστικά στην κοινωνική συνοχή, αποτελεί τη
σύνοψη των πολιτικών µας. 

Πρωταγωνιστές στην προσπάθεια αυτή είναι οι δηµιουργοί, οι
καλλιτέχνες, οι επαγγελµατίες του χώρου, οι εργαζόµενοι στο
Υπουργείο Πολιτισµού και στους δηµόσιους πολιτιστικούς φο-
ρείς, οι οποίοι συγκροτούν µία πλειοψηφία που εκφράζει την
ισχυρή και δηµιουργική Ελλάδα. Είναι αυτοί που διαµορφώνουν
τη σύγχρονη πολιτιστική φυσιογνωµία της χώρας, αναδεικνύο-
ντάς την σε παγκόσµια επικράτεια πολιτισµού. 

Προχωρούµε, σε συνεργασία µε το Υπουργείο Παιδείας, την
ίδρυση της Ανώτατης Σχολής Παραστατικών Τεχνών, στην οποία
εντάσσονται ως ισάριθµες δοµές οι πέντε κρατικές καλλιτεχνικές
σχολές. Στις θεσµικές πρωτοβουλίες που σχεδιάζουµε περιλαµ-
βάνεται η δεύτερη φάση της λειτουργίας του Αρχαιολογικού Κτη-
µατολογίου, η θεσµοθέτηση της πολιτιστικής συνταγογράφησης
και ο εκσυγχρονισµός του πλαισίου που διέπει την Αρχαιολογική
Υπηρεσία.

Συνεχίζουµε µε αµείωτη ένταση τις µεγάλες παρεµβάσεις µας,
όπως την περάτωση του Εθνικού Μουσείου Εναλίων Αρχαι-
οτήτων, την αναβάθµιση -κτηριακή και θεσµική- της Σχολής Μαρ-
µαροτεχνίας στην Τήνο, του παλαιού Μουσείου στην Ακρόπολη
των Αθηνών, τα βυζαντινά και οθωµανικά µνηµεία της Θεσσαλο-
νίκης, αλλά και την αναβάθµιση των υποδοµών των φορέων του
σύγχρονου πολιτισµού, του Κρατικού Ωδείου Θεσσαλονίκης, της
Κρατικής Σχολής Ορχηστρικής Τέχνης, του REX, του Εθνικού Θε-
άτρου, καθώς και τον ψηφιακό µετασχηµατισµό των πολιτιστικών
οργανισµών µας, ώστε να εξασφαλιστεί η βιωσιµότητα και η
ανταγωνιστικότητά τους στο µέλλον.

Το 2025 είναι σηµαντικό για το Τατόι, καθώς ολοκληρώνονται
οι µουσειακές υποδοµές του. Στο «Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Συµ-
βάσεων Στρατηγικής Σηµασίας» για το 2025 έχει ενταχθεί η ωρί-
µανση και η διενέργεια διαγωνισµού για τους χώρους εστίασης
και φιλοξενίας στο κτήµα, δείγµα και αυτό του δρόµου που έχει
διανυθεί, ώστε να βρισκόµαστε στο σηµείο να προγραµµατίζουµε
την ανάπτυξη των ήπιων χρήσεων που θα πλαισιώνουν τις πολι-
τιστικές λειτουργίες, αλλά και του χαρακτήρα της ανάπλασης και
της αποκατάστασης του χώρου ως αναπτυξιακού πόλου της Ατ-
τικής. 

Η µνεία είναι ενδεικτική, καθώς σε κάθε γωνιά της χώρας βρί-
σκονται σε εξέλιξη δεκάδες έργα, χάρη στην αφοσίωση και την
ικανότητα των υπηρεσιών µας. Επιγραµµατικά περιορίζοµαι να
υπενθυµίσω ότι συνεχίζουµε να υπηρετούµε δύο µείζονες στό-
χους: την καθολική προσβασιµότητα στα πολιτιστικά αγαθά και
τη θωράκιση της πολιτιστικής κληρονοµιάς, υλικής και άυλης,
από τις επιπτώσεις της κλιµατικής αλλαγής. Εντός του 2025 ολο-
κληρώνουµε το Εθνικό Στρατηγικό Σχέδιο για την πρόληψη των
επιπτώσεων της κλιµατικής αλλαγής στο πολιτιστικό µας από-
θεµα.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο πολιτισµός δια-
περνά και επηρεάζει σχεδόν όλες τις πτυχές της κοινωνικής ζωής
και της παραγωγικής δραστηριότητας. Διακρίνεται από ισχυρή
κοινωνικοοικονοµική δυναµική. Συνιστά εξέχον κοινωνικό αγαθό,
αλλά και πολύτιµο αναπτυξιακό πόρο, που πρέπει να λαµβάνεται
υπ’ όψιν οριζόντια στη χάραξη πολιτικών που είναι καθοριστικές
για την κοινωνική συνοχή και την ανάπτυξη, ιδιαίτερα σήµερα που
η µακροπρόθεσµη βιωσιµότητα και η αειφορία αποτελούν καίρια
ζητούµενα. 

Την κεντρική αυτή αντίληψη απηχεί το σύνολο των δηµοσίων
πολιτικών πολιτισµού που εφαρµόζουµε, αυτόν που υπηρετεί και
ενισχύει ο προϋπολογισµός του 2025, τον οποίον σας καλώ, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, να υπερψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κυ-
ρία Υπουργέ.

Τον λόγο τώρα θα πάρουν από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Δαβά-
κης και στη συνέχεια η κ. Μπακογιάννη και θα ακολουθήσει η οµι-
λία του Υπουργού Υγείας κ. Άδωνι Γεωργιάδη.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είχα ζη-

τήσει µία παρέµβαση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θέλετε τώρα; Βε-

βαίως.
Κύριε Δαβάκη, ζητώ συγγνώµη, είναι µία παρέµβαση που πρέ-

πει να γίνει στην οµιλία της κυρίας Υπουργού. 
Ο κ. Ζαµπάρας, λοιπόν, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

ΣΥΡΙΖΑ για παρέµβαση. Ζητώ και πάλι συγγνώµη, κύριε Δαβάκη,
µπορείτε να περιµένετε. 

Ορίστε, κύριε Ζαµπάρα, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία Υπουργέ, ακούσαµε την τοποθέτησή σας σε σχέση µε

τον προϋπολογισµό, µία άκρως, θα έλεγα, γενικόλογη τοποθέ-
τηση, όπου διακρίναµε και πάρα πολλά «θα», πράγµατα δηλαδή
που πρόκειται να γίνουν, πράγµατα τα οποία παραπέµπονται,
κατά την άποψή µας, στις ελληνικές καλένδες. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να βάλω στη δηµόσια κουβέντα κάποια συ-
γκεκριµένα ζητήµατα. Μιλήσατε για τα έργα που έχουν ενταχθεί
στο Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Κατά την άποψή µας,
το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας αποτελούσε –βάζω αό-
ριστο, γιατί χάθηκε η ευκαιρία για το τρένο αυτό- µια µεγάλη ευ-
καιρία για τη χώρα µας για να αλλάξουµε το παραγωγικό µοντέλο
και να βγούµε µπροστά. 

Πράγµατι, το Υπουργείο Πολιτισµού έχει εντάξει αρκετά έργα
στο Ταµείο Ανάκαµψης, διακόσια δεκατέσσερα έργα. Την ίδια
στιγµή, όµως, κυρία Υπουργέ, από τον Μάρτιο του 2024, εβδο-
µήντα ένα έργα που είναι ενταγµένα στο πρόγραµµα αυτό, προ-
ϋπολογισµού 210 εκατοµµυρίων, έχουν µηδενική σχεδόν
απορροφητικότητα, δηλαδή από 0 έως 1,6%. Άρα, το ζήτηµα που
µπαίνει δεν είναι µόνο η ένταξη των έργων στο Ταµείο Ανάπτυ-
ξης, αλλά οι ρυθµοί υλοποίησης, τα χρονοδιαγράµµατα, που µοι-
ραία για το συγκεκριµένο πρόγραµµα είναι στενά. Συνεπώς, θα
πρέπει να µας δώσετε µία απάντηση τι γίνεται µε την συγκεκρι-
µένη στοχοθεσία που έχετε θέσει, σε σχέση µε το πρόγραµµα. 

Την ίδια στιγµή –και το λέω εµβόλιµα αυτό, γιατί έχει απόλυτη
σηµασία- έχουµε υποστελέχωση σήµερα και πάρα πολλά λει-
τουργικά κενά σε σηµαντικές πολιτιστικές δοµές. Στα πέντε µε-
γάλα µουσεία της χώρας, που έχετε µετατρέψει από νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου σε νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δι-
καίου, η υποστελέχωση και η υπολειτουργία κυριαρχεί. Έχουµε,
επίσης, ΔΗΠΕΘΕ στη χώρα µας που εκπέµπουν σταθερά SOS,
αποδεικνύοντας ότι δεν υπάρχει στρατηγικός σχεδιασµός -και σε
αυτό θέλω να καταλήξω, κυρία Υπουργέ- για την περιφερειακή
πολιτιστική ανάπτυξη.

Είναι προφανές, λοιπόν –και κλείνω- ότι η συζήτηση που αφορά
τον πολιτισµό, κυρία Υπουργέ, δεν µπορεί να αντιµετωπίζεται -κι
αυτό κάνετε κι αυτό αποτυπώθηκε και στη σηµερινή σας τοπο-
θέτηση- σε µία λογική κόστους-οφέλους. Αυτή είναι η λογική που
κυριαρχεί, δυστυχώς –θα έλεγα εγώ- και για το ζήτηµα του πολι-
τισµού και ειδικά όταν µιλάµε για µια χώρα σαν την Ελλάδα. Μι-
λάτε δηλαδή περισσότερο µε µία αντίληψη οικονοµικού
περιεχοµένου και όχι πολιτιστικού περιεχοµένου, που είναι κρί-
σιµο στοιχείο για τη χώρα µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ορίστε, κυρία Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Κύριε Βου-

λευτά, ευχαριστώ για την παρατήρηση, αλλά φαίνεται ότι έχετε
µείνει λίγο πίσω στην πληροφόρηση. Έχουν ενταχθεί –όπως είπα
και εγώ, το είπατε κι εσείς- διακόσια δεκατέσσερα έργα. Λέτε ότι
τον Μάρτιο κάποια από αυτά τα έργα –εβδοµήντα ένα σηµείωσα-
δεν είχαν απορροφητικότητα. Από τον Μάρτιο µέχρι σήµερα έχει
µεσολαβήσει ένα µεγάλο χρονικό διάστηµα για ένα τέτοιο πρό-
γραµµα, όπως είναι το Ταµείο Ανάκαµψης.

Το Υπουργείο Πολιτισµού ξεπερνά τον στόχο που έχει τεθεί
από το Υπουργείο Οικονοµίας και Οικονοµικών για το 2024. Είχε
τεθεί ένα πλαφόν 107 εκατοµµυρίων, το ξεπερνούµε κατά πολύ. 

Μην ανησυχείτε. Καµµία παρέµβασή µας δεν είναι στο «θα»,
διότι όλο µας το πρόγραµµα είναι κοστολογηµένο, µε συγκεκρι-
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µένες παρεµβάσεις …
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Το ποσοστό απορροφητι-

κότητας;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Ζαµπάρα,

ακούστηκε η ερώτηση. Να ακουστεί η απάντηση.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Με συγκεκρι-

µένες παρεµβάσεις και µε συγκεκριµένα χρονοδιαγράµµατα, τα
οποία τηρούνται. Στο τέλος του 2025, όταν θα ολοκληρώνεται το
Ταµείο Ανάκαµψης, τότε λυπάµαι, διότι δεν θα έχετε να πείτε τί-
ποτε για τα έργα πολιτισµού, διότι όλα θα έχουν ολοκληρωθεί
εµπρόθεσµα. Έχουν γνώση οι φύλακες. Αυτό είναι το ένα.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Μακάρι, κυρία Υπουργέ. Εδώ θα
είµαστε.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Το ευχόµαστε.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Δεύτερον, για

να φανεί η ελλιπής πληροφόρηση που έχετε, είπατε µόλις ότι τα
πέντε µουσεία από νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου µετετρά-
πησαν σε νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου. Πλανάσθε πλάνην
οικτράν. Τα πέντε µουσεία ήταν δηµόσιες υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού επιπέδου διεύθυνσης και έγιναν νοµικά πρό-
σωπα δηµοσίου δικαίου. Όταν λοιπόν αγνοείτε το βασικό στά-
τους, αφήστε τις συζητήσεις για επιµέρους ζητήµατα. Τα αγνο-
είτε και αυτά. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Υπάρχει υποστελέχωση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Ξανθόπουλε!
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είναι έτσι, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι, κύριε Ξανθό-

πουλε. Θα πάρει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος
για την τελευταία του παρέµβαση, αν θέλει. Τέλος. Παρακαλώ,
κύριε Ξανθόπουλε.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν µπορεί να ρωτάµε …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Ξανθόπουλε,

παρακαλώ!
Κυρία Υπουργέ, συνεχίστε.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Τα ΔΗΠΕΘΕ

το 2024 έλαβαν από το Υπουργείο Πολιτισµού τη µεγαλύτερη επι-
χορήγηση που έχουν λάβει τα τελευταία χρόνια, ακριβώς γιατί
µας ενδιαφέρει να τα ενισχύσουµε, εποµένως αυτά τα οποία λέτε
δεν τεκµαίρονται από πουθενά.

Τέλος, θα έπρεπε να ξέρετε ότι εξαιτίας της διασποράς των
µνηµείων και όχι µόνο, αλλά και των πολιτιστικών φορέων, το
Υπουργείο Πολιτισµού είναι ένα Υπουργείο που σχετίζεται άµεσα
µε την περιφερειακή πολιτική. Είναι το µόνο Υπουργείο που έχει
υπηρεσίες ανά νοµό και σε κάποιες περιπτώσεις όχι µία, αλλά πε-
ρισσότερες. Εποµένως, το Υπουργείο Πολιτισµού και εξαιτίας
αυτού του λόγου, αλλά και της διασποράς του γλυπτοµνηµειακού
αποθέµατος, ασκεί κατά κύριο λόγο περιφερειακή πολιτική. 

Θέλετε να σας υπενθυµίσω τι παραλάβαµε από εσάς το 2019;
Σας είπα τα νούµερα του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων:
27 εκατοµµύρια. Είναι 318 εκατοµµύρια σήµερα και αµφισβητείτε
το τι κάνει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κυ-

ρία Υπουργέ.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Δεν µας απαντήσατε, ό-

µως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Πάντα υπάρχει η δυ-

νατότητα του κοινοβουλευτικού ελέγχου, κύριοι συνάδελφοι.
Ζητώ συγγνώµη από τον κ. Δαβάκη και του δίνω τον λόγο.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Όταν λέτε εδώ …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν έχετε τον λόγο.

Έδωσα τον λόγο στον κ. Δαβάκη. Παρακαλώ!
Ορίστε, κύριε Δαβάκη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Παρακολουθώντας τον διάλογο των

συναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ µε την κυρία Υπουργό την ώρα που βρι-
σκόµουν επί του Βήµατος, µού γεννήθηκε η σκέψη -κάτι µε το
οποίο νοµίζω ότι δεν θα διαφωνήσει κανένας- ότι η συζήτηση του
προϋπολογισµού έχει ένα βασικό στοιχείο απολογισµού της Κυ-

βέρνησης και καλύτεροι µάρτυρες παντός άλλου και των στηρι-
ζόντων την Κυβέρνηση Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά
και –πιστεύω- άλλων συναδέλφων των άλλων πτερύγων, είναι
αυτά τα οποία συµβαίνουν στον τόπο µας, στην εκλογική µας πε-
ριφέρεια. 

Αγαπητέ συνάδελφε, επειδή ρωτήσατε την κ. Μενδώνη, έχω να
σας πω ότι παρότι έχουµε και επιµέρους άλλα ζητήµατα, έργα
πολιτισµού τα οποία είχαν σχεδιαστεί και εξαγγελθεί τριάντα χρό-
νια τώρα, έχουν έρθει στη φάση της υλοποίησης. Το νέο Μουσείο
της Σπάρτης το οποίο ξεκινά από το 2025, τα παλάτια των Πα-
λαιολόγων στον αρχαιολογικό χώρο του Μυστρά τα οποία µε ερ-
γώδεις ρυθµούς βρίσκονται σε µια φάση αποπεράτωσης, ζητή-
µατα που έχουν να κάνουν µε τον φωτισµό του κάστρου της Μο-
νεµβασιάς, του βράχου της Μονεµβασιάς και την αξιοποίηση της
Άνω Πόλης και άλλα ζητήµατα, µέσα στο 2025 θα είναι πραγµα-
τικότητα. Να µην αναφέρω άλλα θέµατα τα οποία σχετίζονται µε
την πολιτιστική πολιτική που έχουν γίνει σηµαντικά βήµατα πάνω
στον τοµέα αυτόν από την παρούσα πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού. 

Εντάξει, η άσκηση αντιπολίτευσης είναι και θεµιτή και αναγκαία
στη δηµοκρατία, αλλά όταν αντιπολιτευόµεθα την πραγµατικό-
τητα, µας βλέπει ο ελληνικός λαός και αντιλαµβάνεστε όλοι ότι
χάνει την εµπιστοσύνη, την όποια εµπιστοσύνη τού έχει µείνει στο
λεγόµενο πολιτικό σύστηµα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Στη Σπάρτη όλα καλά, δηλαδή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεν είναι όλα καλά, αλλά οφείλω να

πω ότι υπάρχουν σηµαντικά θετικά πρόσηµα, κύριε συνάδελφε,
τα οποία κανένας δεν µπορεί να προσπεράσει.

Επανέρχοµαι τώρα. Ο προϋπολογισµός του 2025 είναι συνέ-
χεια προϋπολογισµών που έχουν φέρει την ανάπτυξη σε ένα αβέ-
βαιο και ασταθές διεθνές περιβάλλον. Η πολιτική µείωσης
φόρων, η πάταξη της φοροδιαφυγής και το φιλοεπενδυτικό κλίµα
έχουν αρχίσει να αποδίδουν καρπούς και προσδοκία όλων µας
είναι αυτός ο προϋπολογισµός να αποδώσει τα µέγιστα, που προ-
οιωνίζεται ότι θα αποδώσει τα µέγιστα. Περιλαµβάνει διάφορα
θετικά µέτρα χωρίς επιβαρύνσεις για τους πολίτες, δώδεκα µει-
ώσεις φόρων που προστίθενται στις µειώσεις που έχουν γίνει από
το 2019. Επίσης περιλαµβάνει νέα αύξηση των συντάξεων, νέα
αύξηση των µισθών του δηµοσίου, αύξηση του φοιτητικού στε-
γαστικού επιδόµατος για τα περιφερειακά πανεπιστήµια και
άλλες ενισχυτικές κινήσεις. 

Δυστυχώς, οι καλές επιδόσεις της ελληνικής οικονοµίας, οι µει-
ώσεις φόρων και οι αυξήσεις σε µισθούς και συντάξεις δεν είναι
ορατές από τους πολίτες εξαιτίας κυρίως της ακρίβειας και των
αυξήσεων στο ρεύµα. Εδώ πρέπει να ενταθεί η προσπάθεια της
Κυβέρνησης, αλλά γνωρίζουµε ότι είναι µια µακροχρόνια µάχη.
Μαγικές λύσεις κάποτε υπήρχαν και είδαµε πού κατέληξαν. 

Θέλω να σταθώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτό το ση-
µείο στις αυξηµένες δαπάνες για την υγεία που προβλέπονται
στον προϋπολογισµό, όπως επίσης αυξηµένες δαπάνες για την
εθνική µας άµυνα. Σηµαντικές δαπάνες, αύξηση δαπανών νοµο-
θετήθηκε πρόσφατα από το Υπουργείο Υγείας για την προσέλ-
κυση γιατρών του ΕΣΥ. Κατάταξη όλων των υγειονοµικών µονά-
δων του νοµού µου, του Νοµού Λακωνίας στην κατηγορία των
άγονων, προκειµένου να προσελκυθούν γιατροί. Αυτό είναι κάτι
πολύ σηµαντικό και ευελπιστούµε ότι θα δώσει απτά αποτελέ-
σµατα, αλλά και όλα αυτά τα οποία συνθέτουν ένα κλίµα µετά
την πανδηµία, όλη αυτήν την αφαίµαξη την οικονοµική του κρα-
τικού προϋπολογισµού στο έκτακτο γεγονός, έχουν να προστε-
θούν σε σηµαντικά ζητήµατα. Αλλά και η σύζευξη του ιδιωτικού
τοµέα, του Ιδρύµατος Νιάρχου στη Σπάρτη µε τον κυβερνητικό
παράγοντα είναι κάτι πολύ σηµαντικό, αφού το 2027 θα έχουµε
ένα νέο νοσοκοµείο στον Νοµό Λακωνίας. 

Επίσης, µέτρα όπως η επιστροφή του ειδικού φόρου κατανά-
λωσης στους αγρότες αµαυρώνονται, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, από τις αστοχίες στις πληρωµές από τον ΟΠΕΚΕΠΕ, όπως
πρόσφατα έγινε µε το θέµα των προκαταβολών στα βιολογικά
προϊόντα, κάτι το οποίο συνέβη και την περασµένη άνοιξη µε την
εξισωτική αποζηµίωση. Είναι κάτι πολύ σηµαντικό. Δεν υπάρχει
αυτήν τη στιγµή Υπουργός από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης, αλλά τα λέµε για να τα ακούσει η Κυβέρνηση και θεωρώ ότι
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τα λέµε προς την κατεύθυνση τη σωστή και τη βελτιωτική προς
την πολιτική η οποία ασκείται. 

Το ζήτηµα του ΟΠΕΚΕΠΕ είναι κάτι πάρα πολύ σηµαντικό.
Υπάρχει σοβαρό ζήτηµα. Έχει τεθεί σε εποπτεία από τον Υπουρ-
γό Αγροτικής Ανάπτυξης κ. Τσιάρα και αισθάνοµαι ότι η κατα-
νοµή των επιδοτήσεων, βασικού συστατικού ανάπτυξης για τον
αγροτικό τοµέα µέσα σε ένα περιβάλλον αυξηµένου κόστους πα-
ραγωγής, αθέµιτου ανταγωνισµού και της λεγόµενης κλιµατικής
αλλαγής, είναι επιτακτική ανάγκη για την κυβερνητική πολιτική.

Η εµπειρία µας µέχρι σήµερα έχει δείξει ότι υπάρχει επίσης τε-
ράστια καθυστέρηση στην υλοποίηση των έργων αγροτικών υπο-
δοµών. Στον Νοµό Λακωνίας -γιατί λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά
τους- έχουµε δύο σηµαντικά εγγειοβελτιωτικά έργα, το φράγµα
της Κελεφίνας και το κλειστό δίκτυο Τρινάσου, δύο έργα τα οποία
είχαν σχεδιαστεί το 2008 µε το σχέδιο «Αλέξανδρος Μπαλτα-
τζής». Τα τελευταία πέντε χρόνια έχουν γίνει εργώδεις προσπά-
θειες και εργώδη βήµατα, σηµαντικά βήµατα προς την κατεύ-
θυνση της υλοποίησής τους –είναι δεδοµένο αυτό- και τώρα βρι-
σκόµαστε στη θέση να ενταχθεί το συγκεκριµένο έργο, το ΤΟΕΒ
Τρινάσου και να προχωρήσει ο ταµιευτήρας της Κελεφίνας.

Αναφέρω τα δυσµενή όσον αφορά την αγροτική παραγωγή,
διότι πραγµατικά µέσα σε πέντε χρόνια έγιναν πράγµατα τα
οποία δεν είχαν γίνει τα τελευταία είκοσι χρόνια που είχαν σχε-
διαστεί αυτά τα έργα, κάτι που δείχνει πως όταν θέλουµε να δια-
τηρούµε την αξιοπιστία µας ως πολιτικοί παράγοντες, πρέπει να
αναγνωρίζουµε την πραγµατικότητα. Υπάρχουν σηµαντικοί άν-
θρωποι οι οποίοι αυτήν τη στιγµή χειρίζονται τα συγκεκριµένα ζη-
τήµατα, τα οποία έχουν συγκεκριµένα αποτελέσµατα.

Θέλω να αναφερθώ επίσης σε κάτι το οποίο νοµίζω ότι πρέπει
να προσέξει η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης. Τον Ιούνιο του 2023, αµέσως µετά τις εκλογές, µετε-
φέρθη η αρµοδιότητα της Διεύθυνσης Τεχνικών Έργων και
Αγροτικών Υποδοµών από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
στο Υπουργείο Υποδοµών. 

Η συγκεκριµένη διεύθυνση που σας λέω, είναι αυτή η οποία
έκανε όλα τα αρδευτικά έργα µε βαθιά θεσµική µνήµη, µε σηµα-
ντική εµπειρία και έχει µεταφερθεί στο Υπουργείο Υποδοµών. Νο-
µίζω ότι πρέπει να επανεξεταστεί το ζήτηµα αυτό, δεδοµένου ότι
υπάρχουν προβλήµατα, όπως και για αναµενόµενα έργα, οδικά
έργα τα οποία σχετίζονται µε τον τόπο µας και ζητήµατα τα οποία
έχουν να κάνουν µε την ανάπτυξή τους. 

Θέλω να σταθώ για λίγο -και ζητώ µια ανοχή γιατί ήταν λίγο πε-
ριπετειώδης η σηµερινή οµιλία µου κύριε Πρόεδρε- να σταθώ
στις αµυντικές δαπάνες. Το εξοπλιστικό πρόγραµµα το οποίο
εκτελείται τα τελευταία πέντε χρόνια, αποτελεί µια ιστορική πρα-
γµατικότητα στον τοµέα στην υπόθεση που λέγεται αµυντικές δα-
πάνες της χώρας µας. Ειπώθηκε απ’ όλα τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης ότι είναι µεγάλες οι αµυντικές δαπάνες. Όταν η
Τουρκία αυτή τη στιγµή καταναλώνει 26,8 δισεκατοµµύρια έναντι
δεκατεσσάρων φορών λιγότερο από την Ελλάδα, όταν υπάρχει
ενεργής απειλή από την γείτονα, η χώρα µας µε το εξοπλιστικό
πρόγραµµα το οποίο εφαρµόζει, παρέχει ένα σηµαντικό παράγο-
ντα αποτροπής. Είναι παράγων αποτροπής αυτό το οποίο γίνεται
µε τις Belharra, µε την αναβάθµιση των F-16 -µια αναβάθµιση που
είναι πολύ σηµαντική σε αυτή την πλατφόρµα- µε τα Rafale όπου
ένα σµήνος βρίσκεται ήδη στην Τανάγρα, καθώς επίσης και τον
προγραµµατισµό των F35. 

Αυτό δε γίνεται για να κάνουµε πόλεµο µε κανέναν, αλλά γίνε-
ται για να σηµάνει την αποτροπή, τη δύναµη αποτροπής, τον πα-
ράγοντα σταθερότητας που έχει η χώρα µας, έναν παράγοντα
τον οποίο λαµβάνει ιδιαίτερα υπ’ όψιν και η γείτονα, αλλά και η
Ευρωπαϊκή Ένωση και οι Ηνωµένες Πολιτείες. 

Αυτό το οποίο πρέπει να κοιταχθεί πλέον, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, είναι τα ζητήµατα προσωπικού, τα οποία µε την εξαγ-
γελία του προγράµµατος κατοικιών έχουν πάρει ένα πολύ
σηµαντικό δρόµο µε πέντε χιλιάδες κατοικίες για τα στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων, καθώς επίσης και ζητήµατα του στρατού
ξηράς, αλλά αυτό είναι εξειδικευµένο ζήτηµα και πρέπει να το
δούµε και στην επιτροπή εξοπλισµών.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Μπακογιάννη. 
ΘΕΟΔΩΡΑ (ΝΤΟΡΑ) ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ο κόσµος γύρω µας αλλάζει ραγδαία και προς το χει-
ρότερο. Ο πόλεµος στην Ουκρανία µαίνεται και η µόνη συζήτηση
που υπάρχει για την ευρωπαϊκή Ουκρανία είναι η εµβέλεια των
πυραύλων, οι οποίοι θα σκοτώνουν εκατέρωθεν Ουκρανούς και
Ρώσους στρατιώτες. Ο χειµώνας έχει µπει και η κατάσταση στην
Ουκρανία είναι τραγική. Έχουµε φτάσει στο σηµείο στη νότια
Σουηδία να κατηγορούν τη Γερµανία, διότι πληρώνουν 5 δολάρια
ανά δεκάλεπτο ντους, κατά χθεσινή δήλωση της Υπουργού τους.

Στη Μέση Ανατολή ξαναχαράσσεται ο χάρτης. Οι ανησυχίες
για τις εξελίξεις στη Συρία είναι τεράστιες σε παγκόσµιο επίπεδο.
Η συζήτηση που έχει ανοίξει σε κάθε επίπεδο είναι εφιάλτης. Θα
υπάρξει επίθεση του Ισραήλ στο Ιράν; Θα διαµελιστεί η Συρία;
Θα αφεθούν ελεύθεροι και θα περάσουν στην Ευρώπη κάπου δε-
καπέντε χιλιάδες τζιχαντιστές που βρίσκονται στις φυλακές των
Κούρδων; Ο κόσµος βρίσκεται σε αναταραχή και κανένας δεν
µπορεί να προβλέψει τι πραγµατικά θα κάνει τελικά ο νέος Αµε-
ρικανός Πρόεδρος από τις 20 Ιανουαρίου και µετά. 

Μέσα σε αυτό το περιβάλλον η Ελλάδα είναι µια όαση σταθε-
ρότητας όχι µόνο σε περιφερειακό, αλλά και σε ευρωπαϊκό επί-
πεδο, ειδικά αν λάβει κανείς υπ’ όψιν του ότι οι δύο µεγάλες
ατµοµηχανές της Ευρώπης η Γερµανία και η Γαλλία βρίσκονται
σε κρίση. Στη Γερµανία χιλιάδες εργαζόµενοι φοβούνται απολύ-
σεις από τις αυτοκινητοβιοµηχανίες και η γερµανική οικονοµία
φλερτάρει µε την ύφεση. Στη Γαλλία αναζητείται κυβέρνηση, κυ-
ρίως αναζητούνται οι ψήφοι που θα υποστηρίξουν µια κυβέρνηση
για τριάντα µόνο µήνες. Τα spread της Γαλλίας και της Ιταλίας
έχουν περάσει τα spread της Ελλάδας. Μέσα σε αυτή την κατά-
σταση καλούµαστε να ψηφίσουµε τον προϋπολογισµό.

Έριξα µια µατιά σε αυτά τα οποία λέγατε στους προηγούµε-
νους πέντε προϋπολογισµούς. Φοβάµαι, κύριοι συνάδελφοι, ότι
θα πρέπει λίγο να αλλάξετε το αφήγηµά σας, διότι αυτό το εµπό-
ριο µιζέριας το οποίο επί έξι χρόνια παρακολουθούµε δεν είχε τε-
λικά καµµία ανταπόκριση στον ελληνικό λαό. Άκουσα αυτές τις
µέρες από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι όλα τα πράγµατα
πάνε στραβά, στραβά σκεπτόµαστε, στραβά σχεδιάζουµε,
στραβά υλοποιούµε και αναρωτιέµαι ειλικρινά εάν ζούµε στην ίδια
χώρα και στην ίδια χώρα αν ζήσαµε τα τελευταία δεκαπέντε χρό-
νια ή πέσατε ξαφνικά, κύριοι συνάδελφοι, από τον ουρανό χθες. 

Ο ελληνικός λαός ξέρει τις δυσκολίες και είναι πράγµατι πολ-
λές. Δεν ξεχνάει όµως ότι βγήκαµε από ένα δεκάχρονο µνηµόνιο.
Δεν είναι τυχαίο σήµερα ότι όλος ο κόσµος και πάντως δύο από
τις σοβαρότερες και µεγαλύτερες εφηµερίδες του κόσµου µιλάνε
για το οικονοµικό θαύµα της Ελλάδας και µας φέρνουν ως πα-
ράδειγµα. Οι ίδιες εφηµερίδες οι οποίες πέντε χρόνια πριν κατα-
κεραύνωναν την Ελλάδα και την παρουσιάζουν ως µαύρο πρό-
βατο. 

Θα µου πείτε, και τι µας νοιάζει εµάς, µαζί µας, τι γράφει ο διε-
θνής Τύπος; Κοιτάξτε όµως τους δείκτες, υπερδιπλάσιος ρυθµός
ανάπτυξης από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο, πρώτοι στην αύξηση
του όγκου επενδύσεων, αύξηση του µέσου µισθού, πρώτοι στην
αποκλιµάκωση του δηµοσίου χρέους. Άκουσα κάποιον που είπε
«και γιατί πρέπει να πληρώνουµε το δηµόσιο χρέος νωρίτερα;».
Να θυµίσω σε µερικούς νεότερους ότι λόγω αυτού του δηµόσιου
χρέους µπήκαµε στο µνηµόνιο; Το ότι το πληρώνουµε, είναι ένα
δείγµα αυτοπεποίθησης της ελληνικής οικονοµίας και βεβαίως
ένας από τους λόγους για τους οποίους πέφτουν τα spead, πε-
ραιτέρω αναβάθµιση πιστοληπτικής βαθµίδας.

Λέει, ναι οι µεγάλοι πάνε καλά -γιατί ακούω πολλή κουβέντα γί-
νεται γι’ αυτό- η ανάπτυξη πάει καλά, αλλά αυτό δεν φτάνει στον
µέσο πολίτη. Ένας από τους κυριότερους δείκτες στην οικονοµία
είναι η µείωση των ανισοτήτων. Για µένα είναι ο σηµαντικότερος
δείκτης. Και αυτή η µείωση των ανισοτήτων καταγράφεται για
πρώτη φορά µετά από µία εικοσαετία τα τελευταία τέσσερα χρό-
νια στην Ελλάδα. Δηλαδή η ψαλίδα ανάµεσα σε πλούσιους και
φτωχούς, η οποία είναι το βασικό πρόβληµα κάθε δηµοκρατικής
κοινωνίας, αντί να ανοίγει όπως άνοιγε, επί Νέας Δηµοκρατίας
κλείνει. 

4852 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Θα µου πείτε κλείνει αρκετά; Όχι. Τελειώσαµε τη δουλειά; Όχι.
Έχουµε πολλή δουλειά να κάνουµε; Ναι. Πρέπει να αυξήσουµε
το εθνικό εισόδηµα που είναι ο εθνικός στόχος; Ναι. Αλλά είµαστε
σε καλό δρόµο να το κάνουµε.

Άκουσα την κριτική για το Ταµείο Ανάκαµψης. Το Ταµείο Ανά-
καµψης –λέει- βοηθάει µόνο τους πλούσιους. Βρε παιδί µου εγώ
Βουλευτής επαρχίας είµαι, στα Χανιά -για όσους δεν ξέρετε είναι
το κέντρο του κόσµου µετά τους Δελφούς- 100 εκατοµµύρια δί-
νονται από το Ταµείο Ανάκαµψης, το 50% σε µεγάλες επιχειρή-
σεις και το 50% σε µικρές επιχειρήσεις. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι
είναι σωστός ο τρόπος µε τον οποίο µοιράζεται το Ταµείο Ανά-
καµψης. 

Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ότι είµαστε σε σωστό
δρόµο, νοµίζω δεν αµφισβητείτε. Ότι πρέπει να επιταχύνουµε
ρυθµούς; Ναι. Ότι πρέπει να καταπολεµήσουµε τις καθυστερή-
σεις; Ναι. Ότι έχουµε ακόµα γραφειοκρατικές αγκυλώσεις; Ναι.
Ότι θα συνεχίσουµε µε τον ίδιο και ακόµα δυναµικότερο τρόπο;
Ναι και πρέπει να το κάνουµε, γιατί το χρωστάµε αυτό στον ελ-
ληνικό λαό. 

Θέλω όµως να κάνω και µία παρατήρηση -κύριε Πρόεδρε επι-
τρέψτε µου- την οποία θέλω να καταθέσω ως Πρόεδρος της Επι-
τροπής Εξωτερικών και Άµυνας. Η Επιτροπή Εξωτερικών και
Άµυνας οµόφωνα, όλα τα κόµµατα, συµφωνήσαµε να µεταφέ-
ρουµε στην Κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ, το µήνυµα ότι ο προϋπο-
λογισµός του Υπουργείου Εξωτερικών είναι εξαιρετικά χαµηλός.
Και επειδή όλοι εδώ συµφωνούµε για τις αµυντικές δαπάνες -δεν
υπάρχει αµφιβολία εκτός από µερικές εξαιρέσεις, αλλά είναι άνευ
σηµασίας…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Άνευ σηµασίας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία
Κωνσταντοπούλου.

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΝΤΟΡΑ) ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Όσο και να φωνάζετε,
συνοµιλήτριά µου δεν θα καταστείτε. 

Αυτό περίπου µας βρίσκει όλους σύµφωνους. Αλλά πρέπει να
µιλήσουµε µε το Υπουργείο Εξωτερικών. Το Υπουργείο Εξωτερι-
κών προηγείται του Υπουργείου Αµύνης, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, και εγώ πιστεύω στην ελληνική διπλωµατία και η ελληνική
διπλωµατία πρέπει να στηριχθεί. Και για να στηριχθεί, πρέπει να
στηριχθεί οικονοµικά.

Πρέπει να δοθούν κίνητρα στα παιδιά για να µπουν στο Υπουρ-
γείο Εξωτερικών. Οι απαιτήσεις για να µπει κάποιος στο Υπουρ-
γείο Εξωτερικών, όπως ξέρετε, είναι εξαιρετικά υψηλές, οι
εξετάσεις είναι εξαιρετικά δύσκολες. Ένα νέο παιδί το οποίο κα-
λούµε εµείς να υπηρετήσει στο Υπουργείο Εξωτερικών σήµερα
στην ιδιωτική οικονοµία βρίσκει ευκολότατα δουλειά και µε εξαι-
ρετικά καλές αµοιβές. 

Πρέπει λοιπόν ο προϋπολογισµός του Υπουργείου Εξωτερικών
να αυξηθεί, διότι δεν θα ξαφνιάσει κανέναν αυτό το οποίο θα πω.
Εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανήκω σε αυτούς που είναι
περήφανοι για την ελληνική διπλωµατία και είµαι περήφανη για
τον τρόπο µε τον οποίο ασκείται η διπλωµατία µας και είµαι πε-
ρήφανη διότι υπάρχουν αποτελέσµατα. 

Διότι η χώρα σήµερα µε αυτοπεποίθηση, µε πατριωτισµό, µε
επιχειρήµατα, µε βάση το Διεθνές Δίκαιο, έχει κερδίσει τη θέση
της και στο ευρωπαϊκό, αλλά και στο διεθνές επίπεδο και αυτό
έχει πάρα πολύ µεγάλη σηµασία. 

Άρα, σας καλώ να ψηφίσετε όλοι αυτόν τον προϋπολογισµό,
γιατί είναι προϋπολογισµός πολιτικής, οικονοµικής και κοινωνικής
σταθερότητας. Διότι αυτός ο προϋπολογισµός θα επιτρέψει
στους Έλληνες πολίτες να µπουν στο 2025 µε µεγαλύτερη αισιο-
δοξία απ’ ό,τι πέρυσι, πάνω από όλα όµως, µε µεγαλύτερη ασφά-
λεια. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κυ-
ρία συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο Υπουργός Υγείας κ. Άδωνις Γεωργιάδης,
ο οποίος αναζητείται.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είναι ο κ. Βορίδης εδώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία

Κωνσταντοπούλου! Παρακαλώ αφήστε να προεδρεύσω.
Λοιπόν τον λόγο, µε βάση τον κατάλογο, έχει στη συνέχεια ο

κ. Γιαννούλης. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αν θέλετε, κύριε Γεωργιάδη, παρακαλώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

συνάδελφε. Ήθελε να ακούσει και τον κ. Γιαννούλη ο κ. Γεωργιά-
δης. 

Κύριε Γιαννούλη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κοιτάξτε, να κάνουµε µια έντιµη

συµφωνία. Είναι τιµή µου να διαδέχοµαι την κ. Μπακογιάννη.
Χαρά µου να σας παραχωρήσω το Βήµα για να µπορούµε να κά-
νουµε κριτική.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Όχι,
όχι, ξεκινήσατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχει δοθεί ο λόγος.
Παρακαλώ, κύριε Γιαννούλη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από δέκα-δώδεκα χρόνια

είχα την τιµή να είµαι δηµοσιογραφικά συνοµιλητής της κ. Μπα-
κογιάννη την εποχή που ήταν θερµότατη υποστηρικτής της εθνι-
κής συνεννόησης που δεν περιλαµβάνει ούτε αφοµοίωση κοµ-
µάτων ούτε συνένωση κοµµάτων ούτε απεµπόληση ιδεών και
αξιών. 

Υπήρχε ένα ζήτηµα για την εθνική συνεννόηση την εποχή που
µπαίναµε στην κρίση. Δεν απαιτώ από εσάς, κυρία Μπακογιάννη,
να το θυµάστε, αλλά εγώ το θυµάµαι χαρακτηριστικά που λέγαµε
ότι σηµείο εκκίνησης για να µπορούµε να συνεννοηθούµε σε
αυτόν τον τόπο είναι να υπάρχει µια εθνική συνεννόηση που θα
βλέπουµε την ίδια εικόνα ταυτόχρονα και όλοι την ίδια, χωρίς
αποκλίσεις τραγικά µεγάλες. 

ΘΕΟΔΩΡΑ (ΝΤΟΡΑ) ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Δεν έχω αλλάξει άπο-
ψη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Εύχοµαι να είναι ακριβές αυτό που
λέτε, αλλά δεν είστε εσείς πρωθυπουργός της χώρας. 

Έχω την εντύπωση ότι η Κυβέρνηση υπό την ηγεσία του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη έχει πάρει αποστάσεις από αυτήν την αξιακή
προσέγγιση που είχατε εσείς για ένα µίνιµουµ εθνικής συνεννόη-
σης σε ζητήµατα όπως η παιδεία, η δηµόσια υγεία, οι µεταφορές,
το παραγωγικό µοντέλο ανάπτυξης της χώρας για τα επόµενα
χρόνια που δεν θα επηρεάζεται από µικρόνοες και ψηφοθηρικές
πρακτικές. 

Βλέπουµε όµως ότι στους έξι προϋπολογισµούς -αυτός είναι
ο έκτος που θα ψηφιστεί από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας- λείπει χαρακτηριστικά αυτό για το οποίο συζητούσαµε πριν
δέκα-δώδεκα χρόνια, ο σχεδιασµός και η προβολή στο µέλλον
για πράγµατα που δεν θα χρειάζεται να νοµοθετούµε και να ξε-
νοµοθετούµε, µια πρακτική που τη βλέπουµε σε αυτή την Αί-
θουσα πολύ συχνά, αλλά θα είναι εθνική στρατηγική. 

Θα έχει τις ιδεολογικές αποχρώσεις που µειώνουν -πολύ
σωστά αναφέρατε- τις κοινωνικές ανισότητες, αλλά θα τις µει-
ώνουν, δεν θα προσποιούµαστε ότι µειώνονται οι κοινωνικές ανι-
σότητες, δεν θα προσποιούµαστε ότι το εισόδηµα των Ελλήνων
σήµερα καταπίνεται από την ανοχή σε παραγωγικές δραστηριό-
τητες οι οποίες παράγουν υπερκέρδη για λίγους και προσφέρουν
δυστυχώς οικονοµική βάσανο και ωδίνες για τους περισσότε-
ρους. 

Μια µικρή διακοπή για τις δηµόσιες σχέσεις του Υπουργού και
συνεχίζω.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ πολύ δεν

θέλω ανησυχία µέσα στην Αίθουσα.
Συνεχίστε, κύριε Γιαννούλη, και αφήστε το Προεδρείο να το

κατευθύνω εγώ. Παρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Όχι, δεν παρεµβαίνω στο έργο σας.

Να τελειώσει ο κ. Γεωργιάδης και ευχαρίστως. Είναι η ώρα του
PR.

Λοιπόν, σε αυτό που σας περιγράφω, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, χρειάζεται να ξαναδούµε τα πράγµατα από την αρχή µε
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γενναιότητα, γιατί, κυρία Μπακογιάννη, εγώ να δεχθώ ότι είναι
πεσιµιστική, µπορεί να είναι υπερβολική η εικόνα ή αναγκαία πο-
λιτικά ότι όλα είναι µαύρα. 

Αλλά από την άλλη, ξέρετε, είναι και πολύ κατώτερη των περι-
στάσεων η αλαζονεία να περιγράφουµε την Ελλάδα ως µια ιδα-
νική χώρα όπου στα κρίσιµα σηµεία, τα οποία σας ανέφερα,
υπάρχουν επιτεύγµατα και στόχοι που επιτεύχθηκαν και έχουν
αλλάξει προς το καλύτερο τη ζωή των πολιτών.

Λυπάµαι πάρα πολύ, αυτό δεν µπορούµε να το δούµε στον
κόσµο της εργασίας, δεν µπορούµε να το δούµε στους δηµοσί-
ους υπαλλήλους, δεν µπορούµε να το δούµε στους εποχικούς
εργαζόµενους, δεν µπορούµε να το δούµε στους εκπαιδευτικούς,
δεν µπορούµε να το δούµε σε µια σειρά οµάδων εργαζοµένων,
γιατί απλά δεν υπάρχει. 

Δεν χρειάζεται πολιτική φλυαρία για να σας αποδείξω ή να σας
ζητήσω να παραδεχτείτε ότι υπάρχει ένα µεγάλο ποσοστό της
ελληνικής κοινωνίας σήµερα που δυσκολεύεται να τα βγάλει
πέρα. Και όσο και αν καλλωπίζουµε την εικόνα µε δείκτες, στατι-
στικές αποτυπώσεις που δεν τις αµφισβητώ, αλλά και τις υπερ-
τιµώ, θα σας πω ένα παράδειγµα. 

Είπατε απαξιωτικά σχεδόν για την πολιτική άποψη που εκφρά-
στηκε από µια πτέρυγα της Βουλής ότι γιατί να προτάξουµε την
αποπληρωµή του χρέους έναντι της κάλυψης κάποιων κοινωνι-
κών δαπανών. Αυτή είναι µια άποψη. Εγώ δεν την ειρωνεύοµαι
ούτε σαρκάζω αυτήν την άποψη. 

Αλλά από την άλλη πλευρά, θέλω να σας θυµίσω ότι τα εύσηµα
και οι διθύραµβοι που βλέπουµε για την εκτίµηση των οίκων αξιο-
λόγησης, θέλω να σας θυµίσω τι είναι οι ίδιοι οίκοι οι οποίοι όταν
η Ελλάδα είχε χρεοκοπήσει µε κρυφό έλλειµµα 15,6% µας κατέ-
τασσαν σε πολύ ικανοποιητικό επίπεδο. Είναι οι ίδιοι οίκοι, έχουν
την ίδια αξιοπιστία. 

Και δεν είναι, πιστεύω, το ιερό τοτέµ το οποίο θα καθορίσει την
κοινωνική πολιτική ή αυτό που απέδωσα σε εσάς και δεν ντρέπο-
µαι να το κάνω ούτε πολιτικά ούτε επαγγελµατικά, την ανάγκη
εθνικής συνεννόησης και µιας κοινής αντίληψης για την πραγµα-
τικότητα.

Λυπάµαι επίσης γιατί είναι ο έκτος προϋπολογισµός ο οποίος
δεν δίνει προοπτική, δεν προβάλλει στο µέλλον ζητήµατα που
έχουν µε τις επόµενες γενιές. 

Οι περισσότεροι νέοι άνθρωποι στην Ελλάδα σήµερα είναι
απογοητευµένοι, ξέρετε, όχι µόνο από τις κοµµατικές δυνάµεις
που εκπροσωπούνται σε αυτό το Κοινοβούλιο ή συγκροτούν αυτό
που λέµε το δηµοκρατικό τόξο. Είναι απογοητευµένοι από τον
τρόπο που ασκείται η πολιτική και ασκείται δυστυχώς µε µια µο-
νοµέρεια και µια ιδιοτέλεια που την καθιστά αξιόπιστη αδίκως για
όλους. Και δεν πιστεύω ότι αυτό πρέπει να συµβαίνει. 

Αλλά πώς να µην συµβεί όταν συζητάµε επί δυόµισι χρόνια µε
προτάσεις συγκεκριµένες και εσείς περιγράφετε -όχι εσείς προ-
σωπικά-, η Κυβέρνηση περιγράφει ως λαϊκισµό την αγωνία και
την κατάθεση προτάσεων, τρόπων, µεθόδων, διαδικασιών, µε-
ταρρυθµίσεων, αλλαγών και εσείς η µόνιµη επωδός, όταν απο-
δυναµώθηκε το αλαζονικό επιχείρηµα του 41%, ήταν ο λαϊκισµός
και η έλλειψη κοστολόγησης. 

Δεν γίνεται έτσι δηµόσιος διάλογος ή αν γίνεται ή αν συνεχίσει
να γίνεται µε αυτόν τον τρόπο και σε αυτόν τον τόνο, βαδίζουµε
ολοταχώς σε αδιέξοδα. Και να ξέρετε ότι δεν θα είναι υπεύθυνη
και πάλι, µε τη γνωστή επικοινωνιακή µανιέρα, η ανεύθυνη αντι-
πολίτευση. Θα είναι υπεύθυνη η Κυβέρνηση η οποία βγάζει στη
δηµοσιότητα δια του κ. Σκέρτσου το σλόγκαν «Ποτέ ξανά», αλλά
ξεχνά να υπογραµµίσει ή να βάλει ως υπότιτλο «Ποτέ ξανά µε
τους ίδιους στον ρόλο του θύτη». Διότι δεν µπορώ να αποκόψω
εσάς από την ιστορική στιγµή για τη χώρα µας και τη διπλωµατία
στη Σύνοδο του Βουκουρεστίου.

Δεν έχω τη µνησικακία του Αντώνη Σαµαρά να το κάνω. Το ίδιο
απαιτώ να έχουµε όλοι σε κάθε ιστορικό επίτευγµα που έχει βάλει
αποτύπωµα στην ανάπτυξη και στην πρόοδο της χώρας. 

Η καταψήφιση του προϋπολογισµού, ξέρετε, δεν είναι ούτε γι-
νάτι ούτε πολιτικό στερεότυπο, είναι αγωνία. Όταν θα το κατα-
λάβετε, ίσως ωφεληθεί η χώρα ακόµη περισσότερο, µέχρι τη
στιγµή που θα έχετε τη διακυβέρνηση αυτής της χώρας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Το λόγο έχει ο Υπουργός Υγείας κ. Άδωνις Γεωργιάδης.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Καλά Χριστούγεννα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Βιάζεστε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Τι

βιάζοµαι; Σε δυο εβδοµάδες θα είναι τα Χριστούγεννα, σε δεκα-
πέντε µέρες ή λιγότερο. Να µη λέµε και τα «Καλά Χριστούγεννα»;
Κι αυτό σας πειράζει; 

Ευτυχώς, στον δυτικό κόσµο ξαναβρήκαµε σιγά-σιγά τον
εαυτό µας και θα µπορούµε να λέµε και «Καλά Χριστούγεννα».
Παραλίγο να απαγορευτεί, όπως πηγαίναµε. Δείτε τι έγινε στο
Ηνωµένο Βασίλειο µε τα χριστουγεννιάτικα δέντρα και τις φάτνες
τα προηγούµενα χρόνια.

Μαθαίνω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θα υπερψηφίσει τις αµυντικές δαπάνες.
Έτσι ακούγεται έξω. Εάν, πράγµατι, συµβεί αυτό…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Από πού το µάθατε; Έχετε πληρο-
φορίες;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αν,
πράγµατι, συµβεί αυτό –µπορεί να κάνω λάθος- θέλω να καλω-
σορίσω τον ΣΥΡΙΖΑ σε µια οδό ωριµότητας. Και µάλιστα, σε ένα
πνεύµα οµοψυχίας στη Βουλή, από ό,τι βλέπω, και οι Βουλευτές
που πρόσκεινται στον κ. Κασσελάκη θα ψηφίσουν τις αµυντικές
δαπάνες. Άρα, και οι µεταξύ σας καβγάδες αρχίζουν σιγά-σιγά
να µειούνται, πράγµα που είναι καλό για τη δηµοκρατία και τη
χώρα. Καλωσορίζω, λοιπόν, τον ΣΥΡΙΖΑ -εάν πράγµατι αυτή η
απόφαση ευσταθεί- στην οδό της ωριµότητας και της εθνικής
οµοψυχίας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Αν όχι, τι θα κάνετε;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αν

όχι, θα παραµείνετε ο παλιός ΣΥΡΙΖΑ µε τον οποίο σπάγαµε
πλάκα.

Πάµε τώρα στο συγκεκριµένο που µε ενδιαφέρει. Μια συζή-
τηση περί του προϋπολογισµού έχει δύο σκέλη, ένα κοµµάτι του
Υπουργού και ένα γενικό. 

Θέλω να πω δυο λόγια για το γενικό. Όταν µιλάµε για τον προ-
ϋπολογισµό του κράτους, µιλάµε κατά βάθος για την οικονοµία.
Ας µην τσακωνόµαστε µεταξύ µας για το αν η οικονοµία πάει
καλά ή άσχηµα, γιατί είναι πολύ φυσιολογικό τα κόµµατα Αντιπο-
λιτεύσεως να λένε πόσο άσχηµα πάει η οικονοµία και είναι πολύ
φυσιολογικό η εκάστοτε Κυβέρνηση να λέει πόσο καλά πηγαίνει
η οικονοµία. Εγώ δεν θυµάµαι καµµία Κυβέρνηση να λέει πόσο
άσχηµα πηγαίνει η οικονοµία. Αυτή είναι η λογική της Κυβέρνη-
σης. 

Υπάρχει, όµως, πάντα ένας αδέκαστος κριτής, ο οποίος πρά-
γµατι κρίνει και δεν κρίνει θεωρητικά, κρίνει βάζοντας λεφτά πώς
πηγαίνει η οικονοµία ενός εκάστου κράτους. Αυτές είναι οι περί-
φηµες αγορές. Είναι οι αγορές τις οποίες κάποτε ο κ. Τσίπρας
θα ήλεγχε µε κάτι νταούλια που είχε κρυµµένα. Δεν τα εµφάνισε
ποτέ αυτά τα νταούλια. Εξαφανίστηκαν στην πορεία διακυβερνή-
σεώς του. Και οι αγορές πώς ρυθµίζονται, πώς κανονίζουν, πώς
στοιχηµατίζουν; Γιατί το επιτόκιο είναι ένα στοίχηµα. Μετράνε τα
οικονοµικά ενός εκάστου κράτους και αναλόγως πληρώνουν
βάσει του ρίσκου που θεωρούν ότι αυτό το κράτος έχει στο να
πάρουν τα λεφτά τους πίσω. Μεγαλύτερο το ρίσκο, υψηλότερο
το επιτόκιο. Μικρότερο το ρίσκο, χαµηλότερο το επιτόκιο. 

Αγαπητέ κύριε Υφυπουργέ των Οικονοµικών, σας βλέπω εκεί
και θέλω να σας συγχαρώ, γιατί δεν βλέπω άλλον από το οικονο-
µικό επιτελείο, για να συγχαρώ και τους υπόλοιπους, τον Υπουρ-
γό και τον Αναπληρωτή Υπουργό. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Τρεις µέρες έχει λιώσει εκεί.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Είναι

εξαιρετικά εργατικός. Τολµώ να σας πω ότι έχω καθηµερινή συ-
νεργασία µαζί του και θέλω να του δώσω τα εύσηµα γενικώς.
Είναι εξαιρετικά εργατικός. 

Θέλω να δώσω συγχαρητήρια. Πολύς κόσµος δεν έχει κατα-
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λάβει πόσο τεράστια εθνική επιτυχία είναι να δανείζεται η Ελλάδα
στο διετές οµόλογο κάτω από την Οµοσπονδιακή Δηµοκρατία
της Γερµανίας, στο δεκαετές οµόλογο κάτω από τη Γαλλία και
την Ιταλία, στο δεκαετές οµόλογο να έχουµε πλέον απόσταση
από τη Γερµανία µόλις 0,75%. Εάν σας λέγαµε πριν από πέντε
χρόνια ότι η Ελλάδα θα δανείζεται µε χαµηλότερο επιτόκιο από
τη Γερµανία, το πιθανότερο είναι ότι θα µας λέγατε «και πού να
σφίξουν οι ζέστες». Κι όµως, αυτό συµβαίνει! Και αυτό δεν έχει
να κάνει µε τα κόµµατα, δεν έχει να κάνει µε το τι πιστεύει ο κα-
θένας µας. Έχει να κάνει µε το τι λεφτά βάζουν στο τραπέζι αυτοί
οι οποίοι καταλαβαίνουν πώς δουλεύουν οι οικονοµίες. Και αυτοί
λένε ένα απλό πράγµα: «Η ελληνική οικονοµία πάει καλά.»

Πάµε τώρα αυτό το «η ελληνική οικονοµία πάει καλά» να το συ-
γκεκριµενοποιήσουµε στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, που ενδιαφέ-
ρει τον συγκεκριµένο Υπουργό. Το 2025, στον προϋπολογισµό
τον οποίο πρότεινα να υπερψηφίσουµε οι Βουλευτές της Συµπο-
λίτευσης, µέσα σε όλα τα οποία θα ψηφίσουµε θα είναι η για
πρώτη φορά άνω των 3 δισεκατοµµυρίων ευρώ πίστωση στον
προϋπολογισµό του κράτους για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, για
τα εκατόν είκοσι έξι δηµόσια νοσοκοµεία. Δεν λέω γενικά για την
υγεία. Λέω µόνο για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, µόνο για τα εκα-
τόν είκοσι έξι νοσοκοµεία. Τα 3 δισεκατοµµύρια, 3.100.000.000
για την ακρίβεια, είναι -για να καταλάβετε- 100% πάνω από ό,τι
ήταν την εποχή του ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί το λέω αυτό; Διότι είχα βαρεθεί
να ακούω στην αρχή της θητείας µου ότι το ΕΣΥ καταρρέει και
θέλω να ακούσει καθαρά ο ελληνικός λαός -επειδή ο Κυριάκος
Μητσοτάκης είχε υποσχεθεί προεκλογικά ότι το ΕΣΥ θα είναι η
προτεραιότητα της κυβερνήσεως του- και όσοι λένε αυτήν την
τεράστια ανοησία ότι το ΕΣΥ καταρρέει να γνωρίζουν ότι αυτή η
Κυβέρνηση δαπανά το 2025 για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας 100%
περισσότερα χρήµατα από όσα δαπανούσε για το ίδιο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας και τον ίδιο αριθµό νοσοκοµείων η πρώτη φορά
Αριστερά. 

Επίσης, το 2025 θα είναι ένα έτος όπου έχω µια µεγάλη τύχη
ως Υπουργός Υγείας της Ελλάδας και εσείς οι Βουλευτές της Συ-
µπολιτεύσεως, γιατί στηρίζετε αυτήν την Κυβέρνηση. Θα ολοκλη-
ρωθούν λόγω του Ταµείου Ανάκαµψης τα περισσότερα έργα
ανακαίνισης των κτηριακών υποδοµών των νοσοκοµείων του ΕΣΥ
που έχουν γίνει από την ίδρυσή του, από τη δεκαετία του ‘80. Συ-
γκεκριµένα, αυτήν τη στιγµή που µιλάµε, σε όλα τα δηµόσια νο-
σοκοµεία της χώρας ανακαινίζονται τα Τµήµατα Επειγόντων
Περιστατικών. Δίνω ένα παράδειγµα, το πιο εµβληµατικό. 

Όσοι αµφισβητούν αυτά που λέω δεν έχουν παρά να πάνε
αύριο να δουν µε τα µάτια τους το εργοτάξιο στο Νοσοκοµείο
«Αττικόν». Λέω το Νοσοκοµείο «Αττικόν», γιατί είναι µία από τις
µεγάλες ναυαρχίδες του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Εκεί το
Τµήµα Επειγόντων Περιστατικών είχε χίλια τετραγωνικά µέτρα
έκταση. Σήµερα που µιλάµε ήδη η εργολαβία δουλεύει και πι-
στεύω ότι θα το παραλάβουµε και θα το έχουµε πριν το Πάσχα.
Θα έχουµε τα νέα ΤΕΠ του «Αττικόν» -ακούστε τον αριθµό- µεγέ-
θους πέντε χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων! Όχι απλώς το ανα-
καινίζουµε, αλλά το ξαναχτίζουµε το Τµήµα Επειγόντων Περιστα-
τικών στο µεγαλύτερο νοσοκοµείο της χώρας πέντε φορές µεγα-
λύτερο. 

Παρόµοια έργα γίνονται σχεδόν σε όλα τα νοσοκοµεία της
χώρας, όχι µόνο στα Τµήµατα Επειγόντων Περιστατικών, αλλά
και σε πάρα πολλές κλινικές, εκεί όπου κυρίως είχαµε πολύ παλιά
κτήρια τα οποία είχαν να ανακαινιστούν πραγµατικά πάρα πολλά
χρόνια. Θα ξεχωρίσω από όλα για την περιοχή του Πειραιώς, για
το «Τζάνειο» και το «Μεταξά», όπου εκεί η ανακαίνιση ήταν πρα-
γµατικά συγκλονιστική καθ’ ολοκληρία. Γίνονται καινούργια όλα
τα νοσοκοµεία, όλοι οι όροφοι αυτών των νοσοκοµείων, εκτός
από τα Τµήµατα Επειγόντων Περιστατικών. 

Η συνολική δαπάνη για τη κτηριολογική ανακαίνιση των νοσο-
κοµείων και των κέντρων υγείας του Εθνικού Συστήµατος Υγείας
µέσα στο 2025 είναι άνω των 500.000.000, πάνω από µισό δισε-
κατοµµύριο ευρώ. Αυτό είναι επιπλέον από τα 3.100.000.000 για
το ΕΣΥ. Άρα, 3.100.000.000 συν 500.000.000. Και εκτός από αυτά
τα 500.000.000, έχουµε επιπλέον 100.000.000 πάλι από το Ταµείο
Ανάκαµψης, που είναι για την αγορά ιατροτεχνολογικού εξοπλι-
σµού για τα νοσοκοµεία, για τα κέντρα υγείας. Είναι διαγωνισµοί

που ήδη είναι εν εξελίξει. Αυτό σηµαίνει πως θα αποκτήσουµε τε-
λείως καινούργιο ιατροτεχνολογικό εξοπλισµό στο σύνολο σχε-
δόν του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Αυτό είναι το ΕΣΥ που
καταρρέει κατά την Αντιπολίτευση.

Και χαίροµαι, γιατί µετά τις αρχικές φασαρίες που συνοδεύουν
λίγο τη φύση µου -οφείλω να πω πως µε συνοδεύει η φασαρία-,
τον τελευταίο χρόνο θα έχετε διαπιστώσει ότι πολλές φασαρίες
δεν ακούτε, καίτοι πηγαίνω κάθε µέρα σε διάφορα νοσοκοµεία.
Ακόµα και η συµµορία της µιζέριας βαρέθηκε να µε αποδέχεται
στα νοσοκοµεία και µετά να γίνονται καταγέλαστοι στην τοπική
κοινωνία. Για ποιον λόγο; Διότι όλοι στην πραγµατικότητα ξέρουν
ότι σήµερα τα νοσοκοµεία δουλεύουν καλύτερα από ποτέ. 

Ποια είναι η βασική ένσταση της Αντιπολιτεύσεως, κυρίες και
κύριοι της Συµπολιτεύσεως; Ότι έχουµε έλλειµµα προσωπικού.
Προσέξτε ποια είναι τα πραγµατικά στοιχεία. Εάν µετρήσεις το
προσωπικό µόνο µε το µόνιµο προσωπικό, όπως κάνουν συνήθως
οι συνδικαλιστές, ναι έχουµε λιγότερο µόνιµο προσωπικό από ό,τι
είχαµε το 2019. Εάν µετρήσεις το προσωπικό, όµως, µε το σύ-
νολο του υπηρετούντος προσωπικούς –όχι δηλαδή µόνο τους µό-
νιµους, αλλά και τις άλλες µορφές σχέσεων εργασίας- σήµερα
έχουµε περισσότερο προσωπικό. 

Προφανώς, εδώ έχουµε να κάνουµε και µε ένα ιδεολογικό ζή-
τηµα. Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, παραδείγµατος χάριν,
θα σας πει: «Δεν µε ενδιαφέρει καθόλου αν κάποιος είναι επικου-
ρικός ή αν είναι µε µπλοκάκι ή αν είναι µε οποιαδήποτε µορφή
ιδιωτικού έργου. Εµένα µε ενδιαφέρει µόνο ο µόνιµος».  

Εγώ θέλω να είµαι σε αυτήν την ιδεολογική διάσταση απολύ-
τως ειλικρινής. Εµένα µε νοιάζει να έχω γιατρούς, νοσηλευτές
και προσωπικό στο νοσοκοµείο. Ποια είναι η σχέση εργασίας του,
είναι τελείως δευτερεύον θέµα. Θέλω ο ασθενής να βρίσκει προ-
σωπικό. Σήµερα, λοιπόν, έχουµε σε σχέση µε το 2019 δέκα χιλιά-
δες περισσότερους γιατρούς και νοσηλευτές απ’ ό,τι είχαµε το
2019. Το λέω το νούµερο και το ξαναλέω. Σήµερα έχουµε στο σύ-
νολο του προσωπικού δέκα χιλιάδες περισσότερους γιατρούς και
νοσηλευτές απ’ ό,τι είχαµε το 2019. 

Άρα, για να ολοκληρώσω και να µην ξεφύγω από τον χρόνο και
αδικήσω τους συναδέλφους, το 2025 θα είναι ένα έτος που θα
ξοδέψουµε για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, µε τα λεφτά που σας
είπα του Ταµείου Ανάκαµψης, περίπου τα τριπλάσια απ’ όσο το
2019, αν βάλουµε δηλαδή και τα άλλα έργα που σας είπα συν τον
προϋπολογισµό, και θα έχουµε συν δέκα χιλιάδες εργαζόµενους
απ’ ό,τι είχαµε το 2019. Άρα, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη εµπράκτως αποδεικνύει και την στήριξή της και την από-
φασή της να ενισχύσει το σύστηµα υγείας που, κατά τα άλλα, το
ιδιωτικοποιούµε, έχουµε κάποια κρυφά σχέδια να το δώσουµε σε
ιδιώτες και διάφορα τέτοια. 

Για να κλείσω, θέλω να ξεκαθαρίσω ότι άφησα για τελευταία
τη µεγαλύτερη και εµβληµατικότερη δράση του Υπουργείου
Υγείας για το έτος 2025 που είναι όλο το σχέδιο «Σπύρος Δοξιά-
δης» και οι προληπτικές εξετάσεις που διενεργούνται µέσω
αυτού. Τις έχετε κοροϊδέψει. Τις έχετε χλευάσει. Μας έχετε κα-
τηγορήσει για λαµογιές µε τα τεστ για τον καρκίνο του παχέος
εντέρου, γιατί δεν θέλετε να πείτε έναν καλό λόγο για τα αυτο-
νόητα. Στην Ελλάδα µιλάγαµε για την ανάγκη της πρόληψης πε-
νήντα χρόνια. Η πρώτη κυβέρνηση που οργανωµένα και σε
µαζική κλίµακα εκτελεί πρόγραµµα αξίας µισού δισεκατοµµυρίου
ευρώ για την πρόληψη είναι η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη. 

Αυτήν την στιγµή τρέχουν παράλληλα τα προγράµµατα για την
πρόληψη του καρκίνου του µαστού µε τις δωρεάν ψηφιακές µα-
στογραφίες, για την πρόληψη του καρκίνου του τραχήλου της
µήτρας µε τον δωρεάν εµβολιασµό για τον HPV, για την πρόληψη
του καρκίνου του παχέος εντέρου µε όλο το screening από το
τεστ µέχρι την κολονοσκόπηση, µέχρι την επέµβαση στο χειρουρ-
γείο για την πρόληψη του καρκίνου του παχέος εντέρου και φυ-
σικά το πρόγραµµα που θα ξεκινήσει στις αρχές του 2025 -είπαµε
να το πάµε λίγο αργότερα, για να µην πέσουµε πάνω στις γιορ-
τές- για την πρόοδο των καρδιαγγειακών και εγκεφαλικών παθή-
σεων.

Πάνω από έξι εκατοµµύρια Ελληνίδες και Έλληνες είναι δι-
καιούχοι αυτών των δωρεάν προγραµµάτων. Αν σε αυτό προσθέ-
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σουµε τα δωρεάν απογευµατινά χειρουργεία και το µεγάλο σχέ-
διο που έχουµε ήδη αρχίσει να εφαρµόζουµε για τη µείωση της
αναµονής στις εφηµερίες του Εθνικού Συστήµατος Υγείας -και
µε αυτό κλείνω- θέλω να ξέρουν οι Βουλευτές της Συµπολιτεύ-
σεως που σήµερα θα µας δώσουν ψήφο θετική σε αυτόν τον προ-
ϋπολογισµό και του Υπουργείου Υγείας ότι το 2025 θα είναι το
έτος τοµή για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας µε τις περισσότερες και
τις µαζικότερες µεταρρυθµίσεις, που θα αλλάξουν παντελώς την
εικόνα του και θα βελτιώσουν τις παρεχόµενες υπηρεσίες υγείας
στους συµπολίτες µας. 

Να είστε καλά. Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ, και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τώρα υπάρχει ο κύκλος των παρεµβάσεων από όποιους Κοι-
νοβουλευτικούς Εκπροσώπους το επιθυµούν και έχουν και το δι-
καίωµα. 

Ξεκινάµε, βλέπω, από την Πλεύση Ελευθερίας. Τον λόγο έχει
ο κ. Καζαµίας για την πρώτη παρέµβαση. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µέσα σε αυτήν την φασαρία που είπατε ότι

είναι στη φύση σας να σας συνοδεύει, µας είπατε λίγο-πολύ ότι
το Εθνικό Σύστηµα Υγείας δεν καταρρέει. Αναρωτιέµαι γιατί δεν
µας είπατε ότι νοµίζουµε πως καταρρέει, αλλά αυτό δεν καταρ-
ρέει. Υπάρχουν, ξέρετε, τρεις δηµοσκοπήσεις πρόσφατα, οι
οποίες δείχνουν και οι τρεις ότι το δεύτερο µεγαλύτερο πρό-
βληµα για την ελληνική κοινωνία σήµερα, µετά την ακρίβεια, είναι
το σύστηµα υγείας και η υγεία. Το 32% των Ελλήνων έχει πρό-
βληµα µε το σύστηµα υγείας. Το νοµίζουν και αυτοί; 

Οι στατιστικές από την Ευρωπαϊκή Ένωση δείχνουν µία τε-
λείως διαφορετική εικόνα από αυτή που µας παρουσιάσατε. Σας
υπενθυµίζω ότι η EUROSTAT το 2021 δείχνει ότι η Ελλάδα -που
είπατε εσείς ότι διπλασιάσαµε τα έξοδα στην υγεία- ξοδεύει ανά
κάτοικο 1.800 ευρώ, την στιγµή που για την υγεία ο µέσος όρος
της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις δαπάνες ανά κάτοικο είναι ακρι-
βώς διπλάσιος. Ξοδεύουµε δηλαδή τα µισά για την υγεία ανά κά-
τοικο σε σχέση µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, σύµφωνα µε την
EUROSTAT. Είναι καλοί οι δείκτες αυτοί; Το νοµίζουµε και αυτό; 

Επίσης, στον αριθµό των νοσηλευτών παραµένουµε, σύµφωνα
µε τις τελευταίες στατιστικές του ΟΟΣΑ, ουραγοί στην Ευρώπη
των 38. Έχουµε 3,8 νοσηλευτές ανά χίλιους κατοίκους, την στι-
γµή που στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι πάνω από 9 -τριπλάσιος
αριθµός- κι εσείς έρχεστε εδώ και µας λέτε ότι τα πάµε καλά και
µε τους νοσηλευτές. 

Σύµφωνα µε τα πρόσφατα στοιχεία του ΟΟΣΑ του 2024, ξο-
δεύουµε 10% του κρατικού προϋπολογισµού στην υγεία, την στι-
γµή που ο µέσος όρος στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι 15%ως
ποσοστό. Και µας λέτε εσείς τώρα ότι προφανώς αυτά τα νοµί-
ζουµε, γιατί έχετε διπλασιάσει τις δαπάνες για την υγεία, στα
ακόµη πολύ χαµηλά, όµως, σε σχέση µε τον ευρωπαϊκό µέσο
όρο. 

Επίσης, έχουµε και την έκθεση-κόλαφο του ΟΟΣΑ που συνεχί-
ζει να δείχνει ότι ένας στους οκτώ Έλληνες, 12% των Ελλήνων
δεν έχουν πρόσβαση στις υπηρεσίες υγείας. Η συντριπτική πλει-
ονότητα αυτών δεν έχει πρόσβαση διότι βρίσκει πολύ ακριβή τη
δαπάνη για την υγεία. Το κράτος δεν της παρέχει, µε άλλα λόγια,
πρόσβαση στην υγεία η οποία να µπορεί να ανταποκρίνεται στο
εισόδηµά της. Κύριε Γεωργιάδη, η εικόνα που παρουσιάζετε είναι
εντελώς εκτός πραγµατικότητας. 

Και µιας και έχουµε την ευκαιρία τώρα που πέρασε λίγος χρό-
νος και ενδεχοµένως το ξανασκεφτήκατε, δεν µετανιώνετε που
είπατε ότι οι Έλληνες νοµίζουν ότι είναι φτωχοί, ενώ στην πρα-
γµατικότητα δεν είναι; Δεν νοµίζετε ότι, εκτός από χονδροειδής
ανοησία, το να λέτε ότι οι Έλληνες νοµίζουν πως είναι φτωχοί την
στιγµή που η συντριπτική πλειοψηφία των νοικοκυριών διαµαρ-
τύρεται για την ακρίβεια, είναι στην πραγµατικότητα µια βαθιά
προσβολή στο αίσθηµα των ανθρώπων αυτών που αγωνίζονται
καθηµερινά για να τα βγάλουν πέρα και πάλι δεν µπορούν εξαι-
τίας της Κυβέρνησής σας;

Ευχαριστώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύ-

ριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, θα

απαντήσετε συνολικά. Συγχωρήστε µε! Υπάρχουν και κάποιες
άλλες παρεµβάσεις, αλλά πρώτα να ανακοινώσω τους επισκέ-
πτες µας.

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία πα-
ρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα εννιά µέλη του Συλλόγου Γονέων
και Κηδεµόνων του 1ου Δηµοτικού Σχολείου Ξάνθης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νίκης η κ.
Κουρουπάκη.

ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας έχω επανειληµµένα παρακολουθήσει να

διατυµπανίζετε τις επιτυχίες της Κυβέρνησης στον τοµέα της
υγείας για την αύξηση των δαπανών για την υγεία που προβλέ-
πεται στο σχέδιο του προϋπολογισµού. Αν, όµως, οι δαπάνες για
την υγεία έχουν προσεγγίσει σε απόλυτες τιµές τα επίπεδα των
αρχών της προηγούµενης δεκαετίας, µετά από την κόλαση των
µνηµονίων, τον πακτωλό χρηµάτων που διατέθηκαν την περίοδο
του COVID, δεν είναι αυτός λόγος για αυτάρεσκες δηλώσεις. Σας
θυµίζω ότι είµαστε το δέκατο κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και, µετά από σαράντα τρία χρόνια παρουσίας µας σε
αυτή, η κατά κεφαλή δαπάνη για την υγεία βρίσκεται στο ήµισυ
του ευρωπαϊκού µέσου όρου. 

Το θέµα της υποστελέχωσης των νοσοκοµείων είναι γνωστό
σε όλους. Λαµβάνουµε διαρκώς µηνύµατα αγανάκτησης από τη
Βόρεια Ελλάδα λόγω των υποχρεωτικών µετακινήσεων των για-
τρών σε περιφερειακά νοσοκοµεία µε τεράστια κενά σε οργανι-
κές θέσεις. Οι γιατροί είναι στα όρια της εξαντλήσεως λόγω
τέτοιων πρακτικών. 

Θα περάσω σε κάτι σηµαντικό και γι’ αυτό θα ήθελα, κύριε Γε-
ωργιάδη, την προσοχή σας. Στην τοποθέτησή µου την περα-
σµένη Τετάρτη αναφέρθηκα στο γεγονός ότι βρισκόµαστε στην
τελευταία θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση αναφορικά µε τις εξυ-
πηρετούµενες ανάγκες για την οδοντιατρική περίθαλψη. Σας
έχω, επίσης, υποβάλει σχετική ερώτηση πρόσφατα γι’ αυτό. Μπο-
ρείτε, κύριε Υπουργέ, να µου πείτε για ποιον λόγο η ορθοδοντική
θεραπεία δεν καλύπτεται από τον ΕΦΚΑ και καταδικάζονται οι
ασθενείς να µένουν χωρίς θεραπεία ή να επιβαρύνονται οικονο-
µικά οι οικογένειές τους; 

Είναι γνωστό σε όλους µας ότι µια ορθοδοντική θεραπεία κο-
στίζει κατά µέσο όρο 2.500 µε 3.000 ευρώ. Πώς µια πολύτεκνη
οικογένεια θα ανταπεξέλθει οικονοµικά σε ένα τέτοιο κόστος; 

Επίσης, σας ρωτώ γιατί δεν έχει υπογραφεί ακόµα η συλλογική
σύµβαση µεταξύ του ΕΦΚΑ και της Οδοντιατρικής Οµοσπονδίας,
ώστε ο κάθε ασφαλισµένος να επιλέγει τον δικό του γιατρό, και
αν σε τελική ανάλυση υπάρχει κάποια εθνική στρατηγική για τη
στοµατική υγιεινή. 

Κύριε Υπουργέ, περιµένω στην Κυβέρνηση να είσαστε πιο
προσγειωµένοι όταν δίνετε εύσηµα στον εαυτό σας για αυξηµέ-
νες δαπάνες σε διάφορους τοµείς, µεταξύ άλλων και για το
Υπουργείο Υγείας. Δεν είναι τα λεφτά που δίνετε από την τσέπη
σας, είναι το προϊόν της υπερφορολόγησης του ελληνικού λαού
και της υπερχρέωσης της χώρας µας, µιας χώρας στις πλάτες
της οποίας προσθέσατε επί των ηµερών σας επιπλέον 60 δισε-
κατοµµύρια ευρώ δηµόσιο χρέος και η οποία βαδίζει ανοχύρωτη
στην επόµενη παγκόσµια χρηµατοπιστωτική κρίση. 

Αναγνωρίζουµε όσα θετικά γίνονται. Είναι θετική η απόφασή
σας για κάλυψη των εξετάσεων που µας προαναφέρατε, καθώς
και για τη γυναικεία γονιµότητα, και µάλιστα σας είχα προτείνει
πριν ενάµιση χρόνο περίπου την προσθήκη µέσω ΕΟΠΥΥ για την
αντιµυλλέριο ορµόνη, ιδίως στο σηµείο της δηµογραφικής κα-
τάρρευσης της χώρας που βρισκόµαστε. 

Δεν µπορώ όµως να αναγνωρίσω την πολιτική σας, όταν βλέπω
να επαναλαµβάνονται τα ίδια λάθη της δεκαετίας του 2000, η ίδια
µέθοδος εξωραϊσµού του δηµόσιου χρέους, η ίδια αλαζονεία και
τα ίδια αφηγήµατα περί κυβερνητικής επιτυχίας. 
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Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τελευταία παρέµ-

βαση και τρίτη για τον ΣΥΡΙΖΑ από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο κ. Ζαµπάρα. Λυπάµαι, αλλά κάποιοι έχουν συµπληρώσει
ήδη τις τρεις παρεµβάσεις. Δεν µπορεί να δοθεί ο λόγος για πε-
ραιτέρω. Η παρέµβαση αυτή του ΣΥΡΙΖΑ είναι η τρίτη.

Παρακαλώ, κύριε Ζαµπάρα, έχετε τον λόγο.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν είχα σκοπό να µιλήσω και να καταναλώσω

την τρίτη κατά σειρά παρέµβαση του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά πραγµατικά
µπήκατε ξανά, µε έναν τρόπο και έναν υπέρµετρο βερµπαλισµό,
να µας µιλήσετε και να µας πείτε ότι όλα στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας πάνε πολύ καλά και µάλιστα χρησιµοποιήσατε τη λέξη
«τοµή»! Τη λέξη «τοµή»! Πολύ βαριά λέξη για να περιγράψει την
κατάσταση που βιώνει ο κόσµος προσπαθώντας να έχει πρό-
σβαση στο σύστηµα υγείας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Ξέρετε οι λέξεις, κύριε Υπουργέ, έχουν η κάθε µια το ειδικό
της βάρος, τη σηµασία τους. Η λέξη τοµή παραπέµπει σε άλλες
εποχές και σε άλλες προσπάθειες που έγιναν στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας, µε πραγµατική, αν θέλετε, προσπάθεια ανταπόδο-
σης. 

Θα σας πω το εξής. Στις 12-12 µπασκέτα πλάκωσε δεκαεξά-
χρονο µαθητή στη Ρόδο, τον πήγαν στο νοσοκοµείο, αλλά δεν
λειτουργούσε ο αξονικός τοµογράφος. 

Τι είναι αυτό; Είναι λαϊκισµός; Όχι. Είναι ένα µεµονωµένο πε-
ριστατικό; Όχι. Είναι η συνωµοσία της µιζέριας, που µας κατηγο-
ρείτε; Όχι. Είναι η σκληρή κανονικότητα, κύριε Γεωργιάδη. Είναι,
δυστυχώς, η σκληρή κανονικότητα. Υπάρχει ένα µωσαϊκό περι-
στατικών σε όλη τη χώρα, τέτοιων περιστατικών δυστυχώς, και
θα το καταθέσω στα Πρακτικά, που αποκρυσταλλώνουν, δυστυ-
χώς, την πολύ άσχηµη κατάσταση στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Εσείς σπεύσατε -γιατί έχετε πολύ καλά και ισχυρά επικοινω-
νιακά αντανακλαστικά- µε ένα tweet να απαντήσετε ότι εκείνη τη
µέρα, εκείνη τη µέρα τυχαία, ο αξονικός είχε χαλάσει και τελικά
το παιδί αυτό ευτυχώς είναι καλά, γιατί πήγε σε ένα ιδιωτικό κέ-
ντρο και βρήκε νοσηλεία, θεραπεία και διάγνωση. 

Και λέω ότι τα στοιχεία, δυστυχώς, είναι άσχηµα, και εκ του
αποτελέσµατος των περιστατικών αυτών, αλλά αν θέλετε ας
µπούµε λίγο στο περιεχόµενο -και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ξύνοντας λίγο την ταµπέλα που λέγεται «Εθνικό Σύστηµα Υγείας»
και µπαίνοντας στο περιεχόµενο θα διαπιστώσουµε -κι είναι στοι-
χεία που δεν τα λέει ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ, το Κοµµουνιστικό
Κόµµα, η Πλεύση Ελευθερίας και τα υπόλοιπα κόµµατα της Αντι-
πολίτευσης- ανικανοποίητες, ακάλυπτες υγειονοµικές ανάγκες.
Θα καταθέσω στα Πρακτικά κι αυτόν τον πίνακα. 

Είµαστε δεύτεροι ως το πιο υψηλό ποσοστό των πολιτών που
δηλώνουν ότι οι υγειονοµικές ανάγκες τους µένουν ακάλυπτες,
µένουν ανικανοποίητες. Και για ποιον ακριβώς λόγο, κύριε
Υπουργέ; Too expensive. Δεν µπορούν να πληρώσουν τις δαπά-
νες αυτές, µιας και η αναλογία, κύριε Υπουργέ, µεταξύ δηµόσιου
συστήµατος και ιδιωτικής πρωτοβουλίας, ενώ στην υπόλοιπη Ευ-
ρώπη είναι 80-20 και σε κάποιες χώρες 90-10 υπέρ της δηµόσιας
περίθαλψης, στη χώρα µας είναι µόλις 62% οι δηµόσιες δαπάνες.
Τριακόσιες σαράντα χιλιάδες χειρουργεία αναβλήθηκαν τα τε-
λευταία χρόνια επί θητείας σας και επί των προηγούµενων
Υπουργών Υγείας. 

Άρα, µην λέτε συνεχώς για τα απογευµατινά χειρουργεία ότι
θα φέρουν τη µεγάλη επανάσταση. Θα αποτύχει και αυτό. Ανα-
φέρετε συνεχώς αριθµούς σε σχέση µε την ανάπτυξη και θα το
συσχετίσω, κύριε Υπουργέ, µε το ότι αυξάνεται το ΑΕΠ της
χώρας µας. Οι δαπάνες για την υγεία σε αυτόν τον προϋπολογι-
σµό του 2025 ως ποσοστό επί του ΑΕΠ είναι χαµηλότερες, από
5,48 στο 5,43. Άρα, µη χρησιµοποιείτε το ΑΕΠ α λα καρτ. Όποτε
σας βολεύει το χρησιµοποιούµε για να δείξουµε τη µεγάλη µεγέ-
θυνση και ανάπτυξη της οικονοµίας και όποτε δεν µας βολεύει
περιγράφουµε µόνο σε απόλυτο αριθµό τις δαπάνες για την
υγεία. 

Ανατιµήσεις επίσης σε τετρακόσια εξήντα ένα φάρµακα µε αυ-

ξήσεις 357%. Τα δηµόσια νοσοκοµεία έχουν συσσωρευµένα χρέη
1,25 δισ. Μέχρι τέλος του 2024 προβλέπεται να αποχωρήσουν
5.840 άνθρωποι από το ΕΣΥ και να προσληφθούν βαθµιαία 4.070. 

Αυτή είναι η κατάσταση, κύριε Υπουργέ, δυστυχώς. Αυτό δεν
είναι τοµή, είναι η µαύρη, δύσκολη κατάσταση -και δεν αποτε-
λούµε συνωµοσία της µιζέριας, περιγράφοντας, αναδεικνύοντας
και στηλιτεύοντας µέσα από τα επίσηµα στατιστικά στοιχεία την
κατάσταση στο ΕΣΥ. Και πραγµατικά επειδή µιλάτε διαρκώς,
κύριε Υπουργέ, και σήµερα και τις προηγούµενες φορές, για τα
τόσα καλά και τόσα καλά που έχετε κάνει στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, απορώ πραγµατικά πώς οι Ελληνίδες και οι Έλληνες δεν
τα αναγνωρίζουν.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο Υπουργός Υγείας. Κύριε Υπουργέ, όσο µπορείτε πιο σύντοµα. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Θα

πάω ανάποδα τώρα για να τα θυµάµαι καλύτερα. 
Κατ’ αρχάς όταν διαβάζετε ορισµένους πίνακες στατιστικής

πρέπει να τους διαβάζετε ολόκληρους. Έτος 2019, τελευταίο
έτος διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, ιδιωτικές δαπάνες υγείας -πηγή EU-
ROSTAT- 36,08%. Έτος 2023 -το τελευταίο στοιχείο που έχουµε-
ιδιωτικές δαπάνες υγείας 34%. Άρα, αυτό που λέµε «πρόοδος» -
γιατί αυτό σας είπα, ότι έχουµε πρόοδο- ακόµα και στις ιδιωτικές
δαπάνες, το «out of pocket» -επειδή το είπατε αγγλικά- πάµε κα-
λύτερα επί Κυριάκου Μητσοτάκη απ’ ό,τι επί Αλέξη Τσίπρα.

Αλλά η συζήτηση στη Βουλή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για
να έχει νόηµα πρέπει να έχει µια µορφή διαλογικής συζητήσεως,
δηλαδή ο ένας λέει ένα επιχείρηµα κι ο άλλος απαντάει σε αυτό.
Εγώ σας είπα για τα εκατόν είκοσι έξι νοσοκοµεία του ΕΣΥ η κυ-
βέρνηση της πρώτης φοράς Αριστεράς έδινε τον χρόνο
1.500.000.000. Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη δίνει το
2025 για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας 3.100.000.000. 

Ακόµα και στα δικά σας µαθηµατικά, της Αριστεράς, που
ούτως ή άλλως πιστεύετε µόνο στα παράλογα πράγµατα, ακόµα
και για εσάς τους παράλογους αριστερούς ανθρώπους -µην µε
κοιτάτε, για να είσαι αριστερός είσαι αναγκαστικά παράλογος,
δεν µπορείς να έχεις καµµία σχέση µε τη λογική- προσέξτε, λες
ότι είναι χειρότερο να ξοδεύει µια κυβέρνηση 3,1 από το να ξο-
δεύει 1,5. Ε, δεν γίνεται! Και προσέξτε, δεν αµφισβητήσατε ότι
δίνατε 1,5 ούτε αµφισβητήσατε ότι δίναµε 3,1, αλλά είπατε επί
εξίµισι λεπτά άρες µάρες κουκουνάρες.

Πάµε τώρα και στην ουσία. Είπατε για τη Ρόδο. Πράγµατι ένας
πατέρας, που χτύπησε το παιδί του στην µπασκέτα, πήγε την Τε-
τάρτη για αξονική τοµογραφία στη Ρόδο, στο νοσοκοµείο εννοώ.
Την Τετάρτη είχε χαλάσει το µηχάνηµα, ούτε την Τρίτη, ούτε την
Πέµπτη.

Το νοσοκοµείο κάλεσε αµέσως την εταιρεία, όπως λέει η σύµ-
βαση. Η εταιρεία πήγε την Πέµπτη το πρωί. Πέµπτη 11 η ώρα
µπήκε σε λειτουργία ο αξονικός. Έφυγε αυτός ο πατέρας και
πήγε τη µέρα που δεν δούλευε. Και το νοσοκοµείο έχει πάγια
σύµβαση. Τί σύµβαση έχει; Αν δεν δουλεύει ο αξονικός, να πη-
γαίνουν στο διπλανό ιδιωτικό κέντρο και τα έξοδα θα τα πληρώ-
νουµε εµείς.

Προσέξτε και το καλύτερο τώρα. Γιατί χάλασε το µηχάνηµα;
Γιατί ο αξονικός τοµογράφος στο Νοσοκοµείο της Ρόδου είναι
µηχάνηµα δεκαετίας και χαλάει. Τι σας είπα πριν; Ότι φέτος από
το Ταµείο Ανάκαµψης παίρνουµε µηχανήµατα. Ένα από τα µηχα-
νήµατα που παίρνουµε είναι ένας καινούργιος ατοµικός αξονικός
τοµογράφος για το Νοσοκοµείο της Ρόδου, για να µη χαλάει.
Άρα και την ηµέρα εκείνη χάλασε για µία µέρα και πληρώσαµε
εµείς τα έξοδα για την αξονική τοµογραφία και αγοράζουµε και-
νούργιο αξονικό τοµογράφο. Ε, να µη σας πω ότι είστε λαϊκιστής;
Τι να σας πω, µπράβο; Είστε, τουλάχιστον, αδιάβαστος, αν δεν
είστε λαϊκιστής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πάµε, λοιπόν, τώρα. Παίρνετε -αυτό το κάνουν και τα µέσα-

ένα περιστατικό και το κάνετε σχοινί- κορδόνι. Ξέρετε πόσα πε-
ριστατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαχειρίζεται το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας κάθε µέρα; Τον αριθµό τον ξέρετε; Ογδόντα
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πέντε χιλιάδες. Εσείς λέτε σε έναν οργανισµό που διαχειρίζεται
την ηµέρα ογδόντα πέντε χιλιάδες περιστατικά, αν ένας κακόπι-
στος θέλει να βρει ένα που πήγε στραβά να µη βρει από τα ογδό-
ντα πέντε χιλιάδες; Είκοσι πέντε εκατοµµύρια περιστατικά τον
χρόνο διαχειρίζεται το ΕΣΥ. Και βρίσκεται ένας πατέρας που δια-
µαρτυρήθηκε -και καλά έκανε ο άνθρωπος που διαµαρτυρήθηκε-
γιατί έτυχε εκείνη η άτυχη στιγµή που για λιγότερο από είκοσι
τέσσερις ώρες δεν δούλεψε ο αξονικός τοµογράφος. Και διαµαρ-
τυρήθηκε αυτός και καλά έκανε.

Εσείς είπατε, ότι ακυρώθηκαν πολλά χειρουργεία αυτή την τε-
τραετία. Βέβαια ακυρώθηκαν, αφού µέσα στον COVID -και το ξέ-
ρετε- δύο χρόνια δεν γίνονταν χειρουργεία τακτικά. Αυτό
δηµιούργησε πολύ µεγάλη πίεση στο σύστηµα και αυτήν την
πίεση τώρα την λύνουµε µε τα δωρεάν απογευµατινά χειρουρ-
γεία, τα οποία τα καταψηφίσατε.

Πάµε τώρα στην κυρία από τη Νίκη. Ακούστε, όταν µιλάµε στη
Βουλή, πρέπει να κοιτάµε το εξής µέγεθος. Αν έχουµε πρόοδο,
αν πηγαίνουµε προς τα εµπρός ή αν πηγαίνουµε προς τα πίσω.
Εγώ δεν ισχυρίστηκα ότι το Εθνικό Σύστηµα Υγείας δεν έχει προ-
βλήµατα. Δεν υπάρχει κανένα εθνικό σύστηµα υγείας στον πλα-
νήτη που δεν έχει προβλήµατα. Σε όποια χώρα και να πάτε, οι
άνθρωποι διαµαρτύρονται για το σύστηµα της υγείας στις δηµο-
σκοπήσεις. Και θα έρθω µετά στον κ. Καζαµία. 

Το θέµα είναι, σήµερα αυτή η Κυβέρνηση πηγαίνει το σύστηµα
υγείας προς τα µπρος ή προς τα πίσω; Σε αυτό δεν απαντήσατε.
Είναι καλύτερα τα 3 δισεκατοµµύρια από το 1,5 ή χειρότερα;
Εσείς µπορεί να λέτε ότι θα έπρεπε να δίνουµε 4, 5, 6, ό,τι θέλετε
µπορείτε να πείτε. Εµείς σας λέµε ότι σε αυτόν τον προϋπολογι-
σµό δίνουµε πάνω από τα διπλάσια από όσα δίναµε πριν την Κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη. Και αυτό, πράγµατι, είναι πρόοδος, αγαπη-
τοί συνάδελφοι.

Τώρα στα άλλα που είπατε για την υπερφορολόγηση κ.λπ., µην
µπλέξω. Έχουµε µειώσει και φόρους και ασφαλιστικές εισφορές
περισσότερα από κάθε άλλη κυβέρνηση του παρελθόντος. Τα
επιπλέον έσοδα του κράτους είναι προϊόν της ανάπτυξης της ελ-
ληνικής οικονοµίας. Και σας είπα ότι πέφτουν τα επιτόκια δανει-
σµού. Για να πέφτουν τα επιτόκια δανεισµού, πάει να πει ότι οι
αγορές κρίνουν, -και οι αγορές κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι άνθρωποι που βάζουν τα λεφτά τους, δεν το λένε µε τα
λόγια, το πάνε µε το χρήµα- και λένε ότι το ρίσκο στην Ελλάδα
πέφτει. Γιατί το ρίσκο στην Ελλάδα πέφτει; Γιατί η οικονοµία πη-
γαίνει καλύτερα. Γι’ αυτό το ρίσκο στην Ελλάδα πέφτει. Αυτό
µπορεί να µη σας αρέσει. Εγώ το θεωρώ πολύ µεγάλη εθνική επι-
τυχία. 

Για τα ορθοδοντικά και τα άλλα που είπατε, τα θεωρώ σηµα-
ντικά, γιατί πράγµατι στην οδοντιατρική κάλυψη η Ελλάδα παρα-
µένει πολύ χαµηλά, πάλι όµως, δεν είµαστε χειρότερα από ό,τι
ήµασταν. Όλα όσα είπατε, ίσχυαν πάντα. Εξακολουθούµε να µην
έχουµε βρει λύση γι’ αυτά.  

Προχθές είχα συνάντηση µε τον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας
στο γραφείο µου για να µας δώσει ένα σχέδιο, πώς µπορούµε τα
χρήµατα που έχουµε και από πού να εξοικονοµήσουµε, για να
παρέχουµε µεγαλύτερες παροχές υγείας για την οδοντιατρική
κάλυψη. Διότι πράγµατι η Ελλάδα εκεί παραµένει χαµηλά. Δεν εί-
µαστε χειρότερα από πριν, αλλά δεν είµαστε καλύτερα, ενώ εγώ
θέλω παντού να πηγαίνουµε προς τα εµπρός.

Πάω τώρα στον κ. Καζαµία. Κύριε Καζαµία, είστε µάγος. Προ-
σέξτε, δύο µαγείες που κάνατε. Καζαµίας, όνοµα και πράµα. Λέτε
για την φοβερή µελέτη του ΟΟΣΑ που λέει ότι οι νοσηλευτές
στην Ελλάδα είναι λιγότεροι από τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες.
Σωστό. Όµως, η ίδια µελέτη λέει ότι οι γιατροί στην Ελλάδα είναι
περισσότεροι από όλες τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Αυτό δεν
το αναφέρατε. Γιατί δεν το αναφέρατε; Δηλαδή σας αρέσει η µε-
λέτη του ΟΟΣΑ όταν λέει το αρνητικό, αλλά δεν σας αρέσει η µε-
λέτη του ΟΟΣΑ όταν λέει το θετικό. Για να είστε τίµιος έπρεπε
να πείτε, «πράγµατι, κύριε Υπουργέ, έχετε δίκιο, έχουµε τους πε-
ρισσότερους γιατρούς στα δηµόσια νοσοκοµεία από κάθε άλλο
πολίτη της Ευρώπης.». Γιατί αυτό λέει ο ΟΟΣΑ, αλλά έχουµε λι-
γότερους νοσηλευτές. Να σας πω µπράβο. Εσείς δεν είπατε
αυτό. Άρα η µελέτη του ΟΟΣΑ έχει συν και πλην για την Ελλάδα. 

Όµως, το καλύτερο είναι µε τον πίνακα της EUROSTAT. Αφού

αναφέρατε διάφορους πίνακες της EUROSTAT για τη µέση δα-
πάνη που κάνουµε ανά κάτοικο κ.λπ., όπως είπατε, µε ψέξατε και
λίγο ειρωνικά στην αρχή, για το αν πράγµατι νοµίζουµε ότι το σύ-
στηµα καταρρέει. Αν το νοµίζουµε! Δεν ξέρετε ότι ο πίνακας στον
οποίο αναφέρθηκα είναι της EUROSTAT; Ξέρετε τι λέει ο πίνακας
αυτός της EUROSTAT; Μετράει στις είκοσι επτά χώρες της Ευ-
ρώπης, πόσοι από τους εκατό δηλώνουν φτωχοί και πόσοι είναι
πραγµατικά φτωχοί, βάσει του εισοδήµατός τους και του µέσου
κόστους ζωής στη χώρα τους. Η Ελλάδα σε αυτόν τον δείκτη,
αγαπητέ κύριε συνάδελφε, σύµφωνα µε την EUROSTAT -που
εσείς την κρίνετε αξιόπιστη και την αναφέρετε- είναι η χώρα της
Ευρώπης µε υπερτριπλάσια διαφορά από τη δεύτερη, όπου οι
περισσότεροι λένε ότι είναι φτωχοί, ενώ κατά τη EUROSTAT δεν
είναι. Εγώ δεν ξέρω αν έχει δίκιο η EUROSTAT ή άδικο. Είναι µια
µεγάλη συζήτηση αυτή. Όµως, αν εσείς κρίνετε αξιόπιστη την
EUROSTAT για το ένα, δεν µπορείτε να κρίνετε αναξιόπιστη την
EUROSTAT για το άλλο. Άρα αν δεχθείτε ως βάση συζήτησης την
EUROSTAT, θα τη δεχθείτε για όλα και τότε θα προσχωρήσετε
στη δική µου θέση, ότι πράγµατι δηλώνουν περισσότεροι φτωχοί
από όσοι είναι στην πραγµατικότητα. Γιατί αυτό λέει η EURO-
STAT. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Δεν λέει αυτό η EUROSTAT. Την
ερµηνεύετε, όπως θέλετε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αυτό
ακριβώς λέει. 

Και πάµε και στο τελευταίο. Δηµοσκοπήσεις. Μάλλον εσείς δεν
διαβάζετε καλά. Διότι οι δηµοσκοπήσεις είναι ένα µέγεθος που
το διαβάζουµε στη συνέχειά του. Όλες οι τελευταίες δηµοσκο-
πήσεις έδειξαν ότι η δυσαρέσκεια για την υγεία πέφτει, δεν ανε-
βαίνει. Ναι, είναι πάντα µέσα στα πρώτα τρία. Αλίµονο να µην
είναι η υγεία µέσα στα πρώτα τρία. Όµως σε ποσοστό πέφτει.
Και εδώ θα σας πω κάτι που δεν ήθελα να πω αλλά µε αναγκά-
ζετε. Το οξύµωρο που συµβαίνει είναι ότι ανεβαίνει η δική µου
δηµοτικότητα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν µπορείτε να φανταστείτε σε πόσο δύσκολη θέση µε φέρνει

αυτό. Εγώ είµαι ένας πολιτικός που έχω επιλέξει από την πρώτη
µέρα που µπήκα στην πολιτική να µη µε ενδιαφέρει η δηµοτικό-
τητά µου. Τσακώνοµαι, βγαίνω στα κανάλια, λέω τη γνώµη µου,
µπαίνω στον καβγά. Γιατί; Διότι δεν µε ενδιαφέρει η δηµοτικότητά
µου. Αν µε ενδιέφερε η δηµοτικότητά µου, θα ήµουν κύριος, θα
έκανα µια ωραία εµφάνιση στο instagram, θα µε ρωτούσαν δεν
θα έλεγα τίποτα, θα έλεγα κάτι για µια εθνική επέτειο και θα
ήµουν µια χαρά. Εγώ δεν κάνω αυτό. Έχω πει θα πάµε σε καβγά
κι ας χάνω σε δηµοτικότητα. Ξέρετε, πόσο µεγάλο άγχος µου
προκαλεί ξαφνικά ότι ενώ εγώ είµαι Υπουργός Υγείας της Ελλά-
δος, µπαίνω σε όλους τους καυγάδες, επιτίθεµαι στη συµµορία
της µιζέριας από το πρωί ως το βράδυ και η δηµοτικότητά µου
ανεβαίνει; Γιατί ανεβαίνει, κύριε συνάδελφε; Οι δηµοσκοπήσεις
το λένε όχι εγώ. Γιατί; Δεν σας κάνει εντύπωση; 

Γιατί; Διότι ο κόσµος εκτιµά και τα δωρεάν απογευµατινά χει-
ρουργεία, που εσείς τα καταψηφίσατε. Η κ. Κωνσταντοπούλου
που γελάει, είπε να µη γίνουν δωρεάν απογευµατινά χειρουργεία,
να µη γίνουν. Εµείς είπαµε να γίνουν. Κάθε απόγευµα εκατοντά-
δες συµπολίτες µας βρίσκουν την υγεία τους, ενώ η Κωνσταντο-
πούλου ήθελε να µην την βρουν. Αυτή είναι διαφορά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η δηµοτικότητα µου ανεβαίνει, γιατί οι άνθρωποι στα ΚΑΠΗ

που ξαφνικά πηγαίνουν µια φορά τον µήνα και τους κάνουν δω-
ρεάν εξέταση στο ΚΑΠΗ, χαίρονται. Γι’ αυτό ανεβαίνει η δηµοτι-
κότητά µου. Η δηµοτικότητά µου ανεβαίνει γιατί σιγά-σιγά ο
χρόνος στην εφηµερία πέφτει. Γι’ αυτό ανεβαίνει η δηµοτικότητά
µου. Ούτε τους καβγάδες σταµάτησα, ούτε τις φασαρίες, όπως
αποδεικνύει και η προηγούµενη συζήτηση. 

Άρα, αν θέλετε να διαβάζετε δηµοσκοπήσεις, θα τις διαβάζετε
ολόκληρες, όχι α λά καρτ.

Κλείνω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε. 
Για να εκφράσω τη θέση µου σωστά: Έχει προβλήµατα το

Εθνικό Σύστηµα Υγείας; Πάρα πολλά είναι η απάντηση. Πρέπει
να σκιστούµε για να τα λύσουµε; Ναι και ειλικρινά κι εγώ κι όλη η
οµάδα του Υπουργείου Υγείας είµαστε από πάνω για να τα λύ-

4858 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σουµε. Κάθε µέρα µπορεί να προκύψει ένα καινούργιο πρό-
βληµα; Ναι κάθε µέρα µπορεί να προκύψει ένα καινούργιο πρό-
βληµα. Αλλά αφού τα έχουµε πει όλα αυτ, είναι η κατάσταση
σήµερα λίγο καλύτερη από ό,τι ήταν χθες; Ναι είναι λίγο καλύ-
τερη. Ακόµα και τα νοσοκοµεία της Μακεδονίας που άκουσα προ-
ηγουµένως, ίσως δεν το ξέρετε, αλλά µε την πρώτη προκήρυξη
µε τα κίνητρα για τα περιφερειακά νοσοκοµεία, το κύριο σώµα
γιατρών που προσλάβαµε µε αυτά τα κίνητρα είναι στη Μακεδο-
νία. Και µέχρι τις 20 Δεκεµβρίου προκηρύσσουµε άλλους είκοσι
πέντε γιατρούς για περιφερειακά νοσοκοµεία και µε θεσµικά κί-
νητρα για τα νοσοκοµεία της Μακεδονίας. 

Έτσι λύσαµε το πρόβληµα σε νοσοκοµεία όπως της Ξάνθης,
των Σερρών, της Κοζάνης κ.λπ.. Μας έχει µείνει το πρόβληµα
στην Δράµα. Θα το λύσουµε και στην Δράµα µε την νέα προκή-
ρυξη. Ακριβώς, διότι τα κίνητρα που εσείς δεν τα ψηφίσατε, τα
οικονοµικά δουλεύουν. Και πάλι αυτά η Νέα Δηµοκρατία, τα ψή-
φισε µόνη της µέσα στη Βουλή. Διότι δυστυχώς, το βασικό πρό-
βληµα της ιδεολογικής ηγεµονίας της Αριστεράς είναι το εξής:
Μπορεί να υπάρξει αριστερή ιδεολογία, χωρίς µιζέρια; Όχι. 

Πουλάτε µιζέρια! Αυτό πουλάτε. Κλάψα, µιζέρια και γκρίνια. Ο
λόγος που χάνετε είναι γιατί η Ελλάδα επί Νέας Δηµοκρατίας του
Κυριάκου Μητσοτάκη πάει καλύτερα!

Να είστε καλά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Για να ενηµερώσω

το Σώµα, έχει ζητήσει…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Έχω ζητήσει τον λόγο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να κάνω µια ενηµέ-

ρωση.
Επί προσωπικού ζητήσατε τον λόγο;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Μάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λοιπόν, ζήτησε τον

λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κ. Κόντης. Έτσι δεν είναι,
κύριε Κόντη; Για την οµιλία σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία. Μετά τον κ.

Κόντη, είναι τέσσερις οµιλητές, ο κ. Αµπατιέλος, ο κ. Γαυγιωτά-
κης, ο κ. Μπούµπας και ο κ. Δουδωνής. Ολοκληρώνεται ο κατά-
λογος µε τους συγκεκριµένους συναδέλφους. Θα πάρουν τον
λόγο οι δύο εναποµείναντες Υπουργοί, ο κ. Βορίδης και ο κ.
Γκιουλέκας. Αυτή είναι η διαδικασία ως το τέλος της σηµερινής
συνεδρίασης.

Κυρία Κωνσταντοπούλου, σε τι συνίσταται το προσωπικό;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το προσωπικό, όπως ξέρετε, συνίσταται στη διαστρέβλωση

της θέσεως Βουλευτή ή πολιτικού κόµµατος. Ο κ. Γεωργιάδης
ισχυρίστηκε ψευδέστατα ότι η Πλεύση Ελευθερίας είναι κατά των
δωρεάν απογευµατινών χειρουργείων.

Αυτή η διαστρέβλωση, βεβαίως, απέναντι στο πολιτικό κόµµα,
την Κοινοβουλευτική Οµάδα και την πολιτική Αρχηγό που είναι
σταθερά εδώ και σας θέτουν τα ζητήµατα της δηµόσιας υγείας
και επισκέπτονται όλα τα νοσοκοµεία, είτε µιλάµε για το Γενικό
Νοσοκοµείο Νίκαιας όπου είναι στο 50% του οργανογράµµατος
η πλήρωση των οργανικών θέσεων είτε µιλάµε για το Νοσοκοµείο
της Κέρκυρας, που λειτουργεί µε το 32% των διοικητικών υπαλ-
λήλων, είτε µιλάµε για το Νοσοκοµείο της Αλεξανδρούπολης,
που περιµένουν να συνταξιοδοτηθούν στην κοινωνική υπηρεσία
και δεν υπάρχει διάδοχος, είτε µιλάµε για τα νοσοκοµεία όλης
της χώρας και τα κέντρα υγείας που τα έχετε αποδεκατίσει, εµείς
είµαστε εκεί, είµαστε και είµαι προσωπικά κοντά στους ανθρώ-
πους που δίνουν τη µάχη της υγείας, την ώρα που εσείς προσπα-
θείτε να σµπαραλιάσετε ό,τι έχει αποµείνει.

Είµαστε αυτοί που σας λέµε και σας είπαµε εξαρχής…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αυτό δεν είναι προ-

σωπικό τώρα. Αυτό είναι τοποθέτηση.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είναι απολύτως και να µου επιτρέψετε να ολοκληρώσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το προσωπικό είναι

σε ό,τι αφορά τη διαστρέβλωση, κατά τη γνώµη σας…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Διαστρέβλωσε τις θέσεις µας. Κύριε Λαµπρούλη, στα-
µατήστε να το κάνετε αυτό!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα µε αφήσετε να
µιλήσω; Δεν κατάλαβα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Παρέχετε διαρκώς υπηρεσία στη Νέα Δηµοκρατία,
εσείς προσωπικά!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας έδωσα τον
λόγο, όπως ζητήσατε, επί προσωπικού.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Παρέχετε διαρκώς υπηρεσία στη Νέα Δηµοκρατία!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το προσωπικό που
προέκυψε αφορούσε τη διαστρέβλωση της θέσης σας σε ό,τι
αφορά τα απογευµατινά χειρουργεία. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): …(Δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δώσατε την απά-
ντηση;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όχι, δεν την έδωσα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εάν ολοκληρώσατε
το συγκεκριµένο θέµα επί προσωπικού, να ακούσουµε αν θέλει
να µιλήσει και ο Υπουργός.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν ολοκλήρωσα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τα υπόλοιπα, όσα
τοποθετήστε, λογίζονται ως παρέµβαση και ως γνωστό, παρέµ-
βαση δεν δικαιούστε, διότι ήδη έχετε εξαντλήσει τις τρεις παρεµ-
βάσεις.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν ολοκλήρωσα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Από εκεί και πέρα,
θέλετε να µιλήσετε;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, θέλω να ολοκληρώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ε, τι άλλο να σας
πω.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ευχαριστώ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εφόσον δεν δεί-
χνετε εσείς η ίδια κατανόηση στη διαδικασία, µιλήστε όσο θέλετε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όχι, σε εσάς καµµία και σε αυτό που κάνετε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μιλήστε όσο θέ-
λετε!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σε εσάς καµµία κατανόηση και σε αυτό που κάνετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σε εµένα; Στους συ-
ναδέλφους, όχι σε εµένα. Μην το βάζετε προσωπικά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σε εσάς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και αφήστε το πα-
ραµυθάκι αυτό.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): …που παρέχετε αυτή, την υπηρεσία από τη θέση του
Αντιπροέδρου της Βουλής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το παραµυθάκι επί
προσωπικού αφήστε το. Απέναντι στους συναδέλφους.

Ολοκληρώσατε;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να απαντήσει και ο

Υπουργός.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Πόσο δώσατε στον Υπουργό;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δώσατε δεκαπέντε λεπτά στον Υπουργό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και η κ. Κωνσταντο-

πούλου δεν δικαιούται επιπλέον.
(Θόρυβος-Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευ-

θερίας)
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Μα δεν το καταλαβαίνετε; Δεν το καταλαβαίνετε;
(Θόρυβος - Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Πλεύσης

Ελευθερίας)
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κάνετε και χειρονοµίες;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν το καταλαβαί-

νετε; Δεν ξέρετε τη διαδικασία; Με συγχωρείτε, πάρα πολύ.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Είναι ντροπή…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ντροπή δική σας

είναι! Όχι όποτε θέλουµε και όποτε µας συµφέρει «φταίει το Προ-
εδρείο», αλλά όταν δεν µας συµφέρει «δεν φταίει το Προεδρείο».

(Θόρυβος - Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευ-
θερίας)

Να σταµατήσει αυτό το παιχνιδάκι. Έχουµε συγκεκριµένη δια-
δικασία. Εάν δεν διαφωνούµε, να τα λύσουµε στη Διάσκεψη των
Προέδρων...

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μπορώ να έχω τον λόγο να ολοκληρώσω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): …όχι να τα λύνουµε
κάθε φορά µε φωνές και µε καβγάδες µέσα στην Ολοµέλεια.
Έλεος πλέον!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μπορώ να έχω τον λόγο να ολοκληρώσω; Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επί προσωπικού να
ολοκληρώσετε, εάν δεν ολοκληρώσατε, λοιπόν.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θέλω δύο λεπτά, για να ολοκληρώσω. Από το πρώτο
λεπτό που µε διακόψατε, κάνατε δυόµισι λεπτά αυτήν την ιστο-
ρία, παρέχοντας υπηρεσίες στον κ. Γεωργιάδη, ενώ παρεµβαί-
νω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ πο-
λύ, αφήστε τις προσωπικές αιχµές και τις κατηγορίες.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Καµµία προσωπική για εσάς, κύριε Λαµπρούλη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όποιος Αντιπρό-
εδρος ανεβαίνει σε αυτό το Βήµα…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κατεβείτε από το Βήµα! Κατεβείτε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σε αυτό το Βήµα
όποιος ανεβαίνει, είναι υποχρεωµένος να τηρεί µια διαδικασία.
Τίποτα περισσότερο από αυτό. Όπως ορίζει ο Κανονισµός.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Να κατεβείτε από εκεί!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είστε εκτός διαδι-
κασίας. Σας αφαιρώ τον λόγο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είκοσι πέντε λεπτά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θέλετε να απαντή-
σετε, κύριε Υπουργέ;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ναι,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε τον λόγο για
ένα λεπτό.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μα τι λέτε τώρα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν έχετε τον λόγο!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Μου αφαιρείτε τον λόγο και τον δίνετε στον Γεωργιάδη;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, δεν έχετε τον

λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Μου αφαιρείτε τον λόγο και τον δίνετε στον Υπουργό;
Δεν ντρέπεστε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα απαντήσει για το
προσωπικό που βάλατε και µέχρι εδώ. Θα συνεχίσει η διαδικασία,
όπως προείπα. Σας παρακαλώ! Υπάρχει διαδικασία ή όχι; Υπάρ-
χει!

Έχουµε όλοι συµφωνήσει σε αυτή τη διαδικασία. Έτσι θα πο-
ρευτούµε.

Λοιπόν, κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ, ολοκληρώστε γρή-
γορα την απάντηση επί προσωπικού που έβαλε η κ. Κωνσταντο-

πούλου, για να συνεχίσουµε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν έχω ολοκληρώσει και του δώσατε τον λόγο!
Κύριε Γεωργιάδη, το καταδέχεστε αυτό;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν

προεδρεύω εγώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Το καταδέχεστε;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν

προεδρεύω. Με µπερδέψατε.
Κύριε Πρόεδρε, πείτε µου τι θέλετε να κάνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συγγνώµη, τώρα θα

λύσουµε αυτό;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Να ολοκληρώσω την τοποθέτησή µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το επί προσωπικού

που ζήτησε η κ. Κωνσταντοπούλου, αφορούσε την απάντησή σας
σε σχέση µε τα απογευµατινά χειρουργεία. Πέστε την απάντηση
ή αυτό που θέλετε να πείτε για τα απογευµατινά χειρουργεία και
το κλείνουµε εδώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν ντρέπεστε; 

Επί προσωπικού εναντίον σας, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, θα

απαντήσετε εσείς;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Στη

Βουλή δεν έχει σηµασία τι έχει κάποιος στο µυαλό…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν ντρέπεστε λίγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ, ηρε-

µήστε!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αξιό-

τιµη κυρία Πρόεδρε της Πλεύσης Ελευθερίας, στη Βουλή δεν
έχει σηµασία για ποιον λόγο κάποιος καταψηφίζει. Μπορεί να κα-
ταψηφίζει για όποιον λόγο νοµίζει. Στη Βουλή το µόνο που µε-
τράει είναι η ψήφος.

Η Πλεύση Ελευθερίας για τα δωρεάν απογευµατινά χειρουρ-
γεία ψήφισε «όχι». Τελεία και παύλα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεύτερον, είπατε για το Νοσοκοµείο της Νίκαιας και λέω µόνο

αυτό -και κλείνω- για να καταλάβει ο κόσµος που µας ακούει το
µέγεθος της προπαγάνδας σας. Το Νοσοκοµείο της Νίκαιας έχει
σε σχέση µε το 2019, που παραλάβαµε την εξουσία, συν πενήντα
τέσσερις γιατρούς, συν εκατό νοσηλευτές, συν εκατό λοιπό προ-
σωπικό, 53% αύξηση του προϋπολογισµού και κάνουµε και 12,7
εκατοµµύρια ευρώ έργα από το Ταµείο Ανάκαµψης µε νέα ΤΕΠ,
νέες κλινικές και νέα χειρουργεία. Αυτό είναι το Νοσοκοµείο της
Νίκαιας, που µας ψέξατε κιόλας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει. Έληξε η

διαφωνία. Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµου-

νιστικού Κόµµατος κ. Καραθανασόπουλος.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, επί προσωπικού τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Μα δεν ντρέπεστε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν πα’ να φωνά-

ζετε; 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν ντρέπεστε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας επιστρέφω τα

λόγια που λέτε. Σας τα επιστρέφω.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ντροπή σας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δική σας όλη.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεκανίκι είστε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Καραθανασό-

πουλε, έχετε τον λόγο.
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Εκ µέρους της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του ΚΚΕ θεωρούµε απαράδεκτη, κατακρι-
τέα και καταδικαστέα την στάση της Προέδρου της Πλεύσης
Ελευθερίας, όταν στοχοποιεί τον Αντιπρόεδρο της Βουλής, µι-
λώντας ότι καλύπτει φαινόµενα έµφυλης βίας εχθές και σήµερα
ότι «κάνει πλάτες» στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και
στον Άδωνι Γεωργιάδη. Είναι απαράδεκτη αυτή η τακτική και κα-
ταδικαστέα!

(Χειροκροτήµατα)
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Επί προσωπικού θέλω τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κόντη, έχετε

τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Σπαρτιατών κ. Κόντης.
Δεν υπάρχει κανένα προσωπικό.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ντροπή σας! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα είναι Κοινοβου-

λευτικός Εκπρόσωπος. Έχει ζητήσει τον λόγο εδώ και µία ώρα.
Να µη δώσουµε τον λόγο και σε Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο;
Τι να σας πω άλλο;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεκανίκι είστε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κατά τα άλλα, διε-
τελέσατε και Πρόεδρος της Βουλής και ξέρετε από διαδικασίες.
Την τύφλα σας δεν ξέρετε!

Ελάτε, κύριε Κόντη, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είστε δεκανίκι του χειρίστου είδους!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αφήστε τα αυτά

τώρα! Αφήστε τα αυτά.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): ...(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ!

Ενοχλείτε τη διαδικασία.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Τι είπατε, κύριε Λαµπρούλη;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λέω, ενοχλείτε τη

συνέχιση της διαδικασίας. Σας παρακαλώ, ηρεµήστε!
Ελάτε, κύριε Κόντη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ψηφίζουµε

αύριο τον προϋπολογισµό για το 2025 και αυτός είναι ο δεύτερος
στον οποίο συµµετέχουµε εµείς ως Σπαρτιάτες.

Στην πραγµατικότητα, σε γενικά µεγέθη -και δεν θα πιαστώ στα
νούµερα- οι εργαζόµενοι έχουν µια µείωση των πραγµατικών µι-
σθών στην αγοραστική τους δύναµη, που είναι το πιο σηµαντικό,
έχουν υψηλό κόστος δανεισµού από τις τράπεζες και εξυπηρέ-
τηση δανείων και σίγουρα, υψηλό κόστος των ενοικίων, τα οποία
έχουν ανέβει τα τελευταία χρόνια σε δυσθεώρητα ύψη σχετικά
µε τα εισοδήµατά τους. Και έτσι, δεν είναι κρυφό -το παραδέ-
χτηκε η Κυβέρνηση- ότι η αύξηση του επιπέδου φτώχειας των
νοικοκυριών έχει µεγαλώσει, συµπεριλαµβανοµένης και της παι-
δικής φτώχειας.

Σε επίπεδο εθνικής οικονοµίας, στη µακροοικονοµία τα διαχρο-
νικά προβλήµατα παραµένουν τα ίδια. Βασική πηγή εσόδων είναι
οι έµµεσοι φόροι, δυσανάλογα µεγάλοι από τους άµεσους φό-
ρους και γι’ αυτόν τον λόγο, βλέπουµε ότι οι τιµές των προϊόντων
παραµένουν υψηλά, γιατί σίγουρα είναι µια πηγή εσόδων για την
Κυβέρνηση και για κάθε κυβέρνηση. Όταν ακριβαίνουν τα προ-
ϊόντα, ακριβαίνει το ποσοστό που εισπράττουν από τον ΦΠΑ και
η βενζίνη και το πετρέλαιο και όλα τα συµπαροµαρτούντα προ-
ϊόντα.

Είναι σταθερά παγιωµένη η µικρή παραγωγικότητα της ελλη-
νικής οικονοµίας. Δεν έχουµε µεγάλη βιοµηχανία να παράγει.
Βλέπουµε, αντίστοιχα, οι γείτονές µας ότι έχουν µεγαλώσει σε
παραγωγή σε οτιδήποτε υπάρχει στην Ελλάδα. Τουρκικά προ-
ϊόντα έχουν µπει στην παραγωγή και οι Τούρκοι εξάγουν προς τη

χώρα µας προϊόντα. Τα επτά στα δέκα προϊόντα, όπως οι καρα-
µπίνες, ας πούµε, για τους κυνηγούς, είναι τούρκικα σήµερα. Βιο-
µηχανικά προϊόντα έρχονται από την Τουρκία. Κάποτε έρχονταν
από την Κίνα και την Ασία.

Έχουµε µεγάλη φυσική ανεργία, η οποία υπάρχει ακόµη και
στην περίπτωση οικονοµίας, η οποία προσφέρει φαινοµενικά
πλήρη απασχόληση, επειδή έχουµε µικρή απασχόληση σε πολ-
λούς τοµείς και φαίνεται ότι υπάρχει µικρότερη ανεργία. Στην
πραγµατικότητα, έχουµε µεγάλη φυσική ανεργία και το µόνο που
µπορούµε να κάνουµε είναι να επικαλούµαστε οικονοµικούς αριθ-
µούς και βαθµίδες που µας δίνουν οι ξένοι οίκοι, οι οποίοι σί-
γουρα θέλουν να εξυπηρετήσουν τα δικά τους συµφέροντα.

Να πούµε ότι ο προϋπολογισµός µας είναι σχεδόν ισοσταθµι-
σµένος, την ίδια στιγµή, όπως είπα και πριν στον κύριο Υφυ-
πουργό Οικονοµίας, που η Γερµανία, ας πούµε, που θέλει να
κάνει κοινωνική πολιτική, τα τελευταία πέντε χρόνια έχει µόνιµο
αρνητικό ισολογισµό. Είχε το 2020, 160 εκατοµµύρια µείον, το
2021, 172 εκατοµµύρια αρνητικό, το 2022, 89 δισεκατοµµύρια -
όχι εκατοµµύρια- το 2023, 116 δισεκατοµµύρια και το 2024 60 δι-
σεκατοµµύρια. Και στον φετινό προϋπολογισµό του 2025, πάλι
έχει αρνητικό. Σύνολο είναι 600 δισεκατοµµύρια, αυτοί οι οποίοι
λένε σε εµάς να σφίγγουµε τη ζώνη. Οι φτωχοί οι Έλληνες να κά-
νουν το οτιδήποτε µπορούν για να πληρώνουν στην Ευρωπαϊκή
Ένωση τοκοχρεολύσια, τόκους, φόρους κ.λπ., ενώ αυτοί οι ίδιοι
δεν σέβονται αυτά που λένε και οι εντολές που δίνουν δεν τηρού-
νται από τους ίδιους. Οι ίδιοι οι Γερµανοί κάθε χρόνο µπαίνουν
µέσα 100 δισεκατοµµύρια στον προϋπολογισµό τους, ακριβώς
για να κάνουν κοινωνική πολιτική.

Υπάρχουν αυτές οι µανιώδεις τάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
τις οποίες έχουµε εναγκαλιστεί, χωρίς να σκεφτόµαστε το πού
θα οδηγήσουν την «πράσινη» και κλιµατική αλλαγή. Τα πάντα διέ-
πει η κλιµατική αλλαγή.

Οι ελληνικές τράπεζες, οι τέσσερις συστηµικές, έχουν υπερ-
κέρδη τα οποία φοβόµαστε να φορολογήσουµε. Ψάχνουµε να
βρούµε χρήµατα και δεν αγγίζουµε τα υπερκέρδη αυτά, τα 4 δι-
σεκατοµµύρια, 3 δισεκατοµµύρια -πόσο είναι;- τον χρόνο των συ-
στηµικών τραπεζών και κοιτάµε να τους πάρουµε µόνο επιφα-
νειακά κάποια 100 εκατοµµύρια, για να δείξουµε ότι πήραµε και
ψάχνουµε να βρούµε χρήµατα από εδώ και από εκεί, κόβοντας
από τους Έλληνες έναν µεγάλο αριθµό χρηµάτων και διαφόρων
επενδύσεων που δεν γίνονται, ο οποίος θα µπορούσε να τους
βοηθήσει στην καθηµερινότητά τους.

Την προηγούµενη χρονιά δώσαµε σε ιδιώτες λιµάνια τα οποία
ήταν λιµάνια κερδοφόρα, όπως της Καβάλας, της Ηγουµενίτσας,
της Θεσσαλονίκης. Προεκτείναµε τη δυνατότητα επένδυσης του
επενδυτή, ο οποίος δεν επένδυσε τα χρήµατα που έπρεπε να
επενδύσει, τα 500 εκατοµµύρια, στα πέντε πρώτα χρόνια. Δώ-
σαµε τη δυνατότητα σε άλλα πέντε χρόνια, ενώ την ίδια στιγµή
έβγαλε κέρδη, κάποια 300 εκατοµµύρια. Πουλήσαµε το υπόλοιπο
του διεθνούς αεροδροµίου µας σε ένα fund συνταξιούχων από
τον Καναδά, οι οποίοι πάλι προσπορίζονται κέρδη.

Έκλεισε η ΛΑΡΚΟ, η οποία είναι µια εταιρεία την οποία όλοι
ξέρουµε µε το νικέλιο και το τι µπορεί να προσφέρει στην ελλη-
νική οικονοµία και µάλιστα, µε τον νέο τρόπο εξόρυξης µετάλλων,
που δεν θα ήταν θερµικός, αλλά θα ήταν µε την υγρή παραγωγή
του µεταλλεύµατος.

Η Ευρωπαϊκή Ένωση που µας κάνει να σφίγγουµε τα ζωνάρια
και µας στέλνει εντολές, έδωσε 200 δισεκατοµµύρια, όπως είπε,
σε εξοπλισµούς -50, 50, 30- για την Ουκρανία σε έναν πόλεµο ο
οποίος δεν πρόκειται να τελειώσει ποτέ. Εάν πάει έτσι, θα διαιω-
νίζεται. Και ευτυχώς που βγήκε τώρα η Κυβέρνηση στην Αµερική
που αντιτίθεται σε αυτόν. Να δούµε αν το κάνει πράξη η νέα Κυ-
βέρνηση.

Είναι 200 δισεκατοµµύρια τα οποία πληρώνει -γιατί δεν έχει λε-
φτόδενδρα, όπως λέει η Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλιώς θα µας έδινε
χρήµατα- στα οποία σίγουρα συµµετέχουµε και εµείς µε ένα πο-
σοστό. Και στέλνουµε και χρήµατα και όπλα στον Ζελένσκι για
να συνεχίζει έναν πόλεµο ο οποίος δεν θα έχει στο τέλος έκβαση
θετική υπέρ του, εκτός και αν πιστεύουµε κάτι τέτοιο.

Η «πράσινη» αυτή ενέργεια, η οποία θεωρητικά έρχεται για να
φτιάξει τη ζωή µας, έχει παρέµβει άσχηµα και δυναµικά στον µε-
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γάλο χώρο της ελληνικής ναυτιλίας, ο οποίος είναι ο στυλοβάτης,
ο πυλώνας µαζί µε τον τουρισµό της εθνικής οικονοµίας. Οι Έλ-
ληνες εφοπλιστές έχουν παραγγείλει τριακόσια εβδοµήντα τρία
πλοία τα τελευταία χρόνια, τα οποία πρόκειται να παραλάβουν
µέχρι και το 2030 και έρχεται πλέον η Ευρωπαϊκή Ένωση να τους
κάνει να αλλάξουν τον τύπο των πλοίων, µε την προοπτική της
µπλε αµµωνίας µέχρι να φτάσουµε στην πράσινη αµµωνία, να
καίνε την τοξική και διαβρωτική αµµωνία ως καύσιµο, χωρίς να
υπάρχει κάποια σοβαρή µελέτη. Απλώς το λένε κάποιοι καρεκλο-
κένταυροι στις Βρυξέλλες και το κράτος υποσχέθηκε στους εφο-
πλιστές και ακτοπλόους και ποντοπόρους ότι για αυτό το
πρόβληµα θα κάνουν µια µελέτη. Την έκανε τη µελέτη η Ernst &
Young -υπάρχει αυτή η µελέτη- και θα τους βοηθήσει µε funds
από το εξωτερικό να έρθουν πόροι 11 δισεκατοµµυρίων, οι οποίοι
δεν έρχονται µέχρι σήµερα και τους ψάχνουν οι εφοπλιστές να
τους βρουν. Διότι και εγώ, αν αγόραζα ένα πλοίο 200 εκατοµµύ-
ρια ή 100 εκατοµµύρια και µου έλεγαν σε έναν χρόνο «άλλαξέ το,
πούλησέ το και πάρε ένα µε την πράσινη ανάπτυξη», θα ζητούσα
να µου το πληρώσουν ή να µου βρουν το funding για να πάρω το
πλοίο.

Η υπόσχεση αυτή, που σίγουρα δεν ήρθε µόνη της από την Ελ-
λάδα, από την Κυβέρνηση, αλλά η Ευρωπαϊκή Ένωση θα είπε
«κάντε το και εµείς θα σας βρούµε τους πόρους», έχει µείνει στο
κενό και χθες, είδα ότι υπάρχει η διαµαρτυρία τους, όπως υπάρ-
χει και η διαµαρτυρία του κ. Προκοπίου, ο οποίος έχει αναλάβει
τα Ναυπηγεία του Σκαραµαγκά.

Και τι λέει ο κ. Προκοπίου; Εάν ακούµε τις εντολές πλέον των
πολιτικών µε αυτή την πράσινη ανάπτυξη, πρέπει να πάµε να αυ-
τοκτονήσουµε, να κλείσουµε τις εταιρείες και τα πλοία. Διότι δεν
γίνεται κάθε τρεις και λίγο να ψάχνουµε να βρούµε καύσιµο.

Φέτος το καλοκαίρι, η Μεσόγειος µπαίνει σε κατάσταση ECA.
Και το είπα και χθες στον κύριο Υπουργό. Τι είναι η ECA; Όλα τα
πλοία στη Μεσόγειο θα καίνε gasoil. Τι είναι το gasoil; Είναι αυτό
που χρησιµοποιούσαµε εµείς στα πλοία, όταν ήµασταν µόνο στο
λιµάνι για φωτισµό. Τότε το καίγαµε για τις ηλεκτροµηχανές. Θα
το καίνε ως fuel. Τι σηµαίνει αυτό. Σηµαίνει 30% κόστος παρα-
πάνω. Τι σηµαίνει αυτό; Τα ακτοπλοϊκά εισιτήρια θα πάνε στη
στρατόσφαιρα φέτος. Θα πηγαίνει κάποιος σε ένα νησί και θα
θέλει 500 ή 700 ευρώ, γιατί η Ευρωπαϊκή Ένωση θέλει να επιβά-
λει την πράσινη αυτή ανάπτυξη, η οποία δεν υπάρχει.

Έχει έρθει χωρίς προοπτικές και χωρίς µέλλον, µε αβεβαι-
ότητα και βλέπω ότι η Αµερική τώρα την εγκαταλείπει και θα την
εγκαταλείψει και θα µείνει η κ. Φον ντερ Λάιεν να µας µιλάει για
πράσινη ανάπτυξη. Και πείτε εσείς αν έχουν άδικο µετά να δια-
µαρτύρονται και να ζητούν χρήµατα. Ήδη περιµένουν τα χρή-
µατα και δεν είναι όλοι οι εφοπλιστές µεγάλοι. Υπάρχουν και
εφοπλιστές µε τα µικρά και ιδιώτες.

Εγώ έχω φίλους πρώην καπετάνιους που έχουν µικρό καρα-
βάκι και µεταφέρουν από το ένα νησί στο άλλο αυτοκίνητα. Αυτοί,
οι άγονες γραµµές και αυτά τα σκάφη, περίµεναν να πάρουν το
επίδοµα των 150 εκατοµµυρίων που τους είχαν υποσχεθεί, υπο-
τίθεται για αυτό, από τα ΕΣΠΑ. Δεν ήρθε τίποτα. Δεν το έχουν
πάρει και διαµαρτύρονται. Και αυτά τα λέω, γιατί είµαι αποδέκτης
αυτών των παραπόνων και γι’ αυτό και τα µεταφέρω, γιατί είναι
πραγµατικότητα.

Ο Γενικός Γραµµατέας του ΝΑΤΟ, ο κ. Μαρκ Ρούτε, σε συνερ-
γασία µε τον κ. Ντράγκι, ο οποίος είπε πως υπάρχει πτώχευση
της οικονοµικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ήρθε και
µας προϊδεάζει και λέει ότι, όχι µόνο υπάρχει πτώχευση, αλλά να
ετοιµαστούµε για έναν µεγάλο πόλεµο.

Τι σηµαίνει αυτό; Υπάρχουν οικονοµικά σχέδια; Λέει ο καινούρ-
γιος γενικός γραµµατέας του ΝΑΤΟ ότι σε τρία µε τέσσερα χρό-
νια πρέπει να είµαστε έτοιµοι για έναν µεγάλο πόλεµο; Τα τρία
µε τέσσερα χρόνια δεν είναι σε τρεις αιώνες, είναι µεθαύριο. 

Εάν, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τα λέει και τα πιστεύει, να το απο-
δεχθούµε και να ετοιµαστούµε. Εάν τα λέει και είναι λόγια του
αέρα, να τους πούµε εκεί στο ΝΑΤΟ να τον πάρουν και να τον αλ-
λάξουν, αν λέει τέτοιες βλακείες. Διότι στην ουσία µάς λέει να εί-
µαστε έτοιµοι για έναν πόλεµο πολύ δύσκολο και µεγαλύτερο
από αυτόν που συµβαίνει στην Ουκρανία. Σίγουρα και εσείς δεν
το θέλετε αυτό ως Κυβέρνηση. Νοµίζω ότι πρέπει όλη η Ευρω-

παϊκή Ένωση να τον ρωτήσει τι εννοεί. 
Αυτός ο προϊδεασµός για έναν µεγάλο πόλεµο από πού προ-

κύπτει; Τι θέλει να µας πει; Και τι είναι ο µεγάλος πόλεµος; Θα
εµπλακούµε όλοι σε έναν πυρηνικό πόλεµο; Να γίνουµε όλοι
preppers, να µαζεύουµε τροφές και να κάνουµε καταφύγια. Αυτό
εννοεί; Δεν το κατάλαβα. Το διάβασα. Πραγµατικά είναι κάτι που
φοβίζει τον κόσµο. 

Δεν µπορεί να σε κάνει να σχεδιάζεις -και εσάς- οικονοµική πο-
λιτική, σκεπτόµενος ότι σε τέσσερα χρόνια θα έχουµε πόλεµο.
Μπορείτε να σχεδιάσετε κάτι; Εγώ το λέω και δίνω τροφή για
σκέψη. Δεν κάνω ούτε ανάλυση οικονοµική σε αυτό που είπε.
Αλλά µου έκανε τροµερή εντύπωση. Και δεν το είπε σε µια κου-
βέντα καφενείου, το είπε σε προειδοποίηση όλης της χώρας.

Όλες οι επενδύσεις γενικά στην Ευρωπαϊκή Ένωση έχουν
στόχο κλιµατική αλλαγή και πράσινη ενέργεια, την οποία βέβαια
δεν βλέπουµε. Σιγά-σιγά θα αρχίσουν να παλαιώνουν και οι ανε-
µογεννήτριες. Ήδη στη νότια Εύβοια έχουν γίνει ερείπια. Και θα
έχουµε θέµα µε την αποθήκευση υλικών, τα οποία είναι πολύ βλα-
βερά για το περιβάλλον. Ταυτόχρονα θάψαµε και την πρωτογενή
παραγωγή. Και στην υγεία εγώ θέλω βασικά να δω να γίνονται
πράξη αυτά που λέτε µε την επένδυση και δεν θέλω να αµφι-
σβητώ ότι δεν θέλετε να γίνουν. Να τα δούµε να γίνονται πράξη. 

Επίσης, να κοιτάξουµε τον απόδηµο Ελληνισµό. Δεν είναι δυ-
νατόν, κύριε Υπουργέ, να υπάρχει στη Γενική Γραµµατεία Από-
δηµου Ελληνισµού έξοδο για τους Έλληνες του εξωτερικού
60.000 ευρώ. Αυτός είναι ο προϋπολογισµός, αν δεν κάνω λάθος.
Όχι 60 εκατοµµύρια ευρώ, αλλά 60.000 ευρώ. Δεν πρέπει να κοι-
τάµε; Στο Ρίο Ντε Τζανέιρο εγώ πάντα όταν έµενα, υπήρχε προ-
ξενείο; Δεν υπάρχει προξενείο πλέον. Οι κάτοικοι της ευρύτερης
περιοχής του Ρίο, που είναι µια µεγάλη περιοχή και έχει πάρα
πολλούς Έλληνες, πρέπει να πάνε στο Σάο Πάολο που είναι 600
χιλιόµετρα µακριά. Δεν υπάρχει. Και έχει πολλούς Έλληνες εκεί.
Έχει πάνω από δέκα χιλιάδες Έλληνες. 

Πρέπει να αυξηθούν τα έξοδα για τους απόδηµους Έλληνες,
να φτιάξουµε σχολεία. Αυτά να κοιτάξουµε, και πώς να πάµε τον
πολιτισµό µας στη Νότια Αµερική. Δεν µπορούµε να περιµένουµε
από το Ίδρυµα «Τσάκος» να έχει ελληνικό σχολείο στην Ουρου-
γουάη και να το τροφοδοτούν ιδιώτες ή από τον Ανδρέα Δρακό-
πουλο να φτιάξει ένα νοσοκοµείο. Είναι ωραία αυτά, αλλά πρέπει
και εµείς να αγκαλιάσουµε τη δηµόσια υγεία µας, να φροντί-
σουµε τα νοσοκοµεία µας.

Σχετικά µε τα στρατιωτικά νοσοκοµεία µας που γίνεται λόγος
να µπουν στο ΕΣΥ, να απορριφθεί εκ των προτέρων η ιδέα αυτή,
γιατί είναι τα µόνα νοσοκοµεία που έχουν ξεφύγει από µολύνσεις
βακτηριακές, από ενδονοσοκοµειακές µολύνσεις και τα λοιπά.
Διατηρούν ένα επίπεδο. Να φτάσουµε το ΕΣΥ στο επίπεδο των
στρατιωτικών νοσοκοµείων, όχι να µπουν σε ώσµωση και να γί-
νουν το ίδιο µε αυτά τα οποία είχαν φτάσει σε ένα σηµείο, και
θεωρώ και εγώ ότι υπάρχει βήµα προς τα µπροστά και µπορούµε
να τα δούµε να γίνονται καλύτερα. Αυτά εν ολίγοις. 

Εµείς θέλουµε να είµαστε καλόπιστοι. Στις εθνικές δαπάνες εί-
µαστε υπέρ κάθε δαπάνης για την άµυνα, ό,τι και να σηµαίνει
αυτό. Οι Τούρκοι καιροφυλακτούν και πραγµατικά ποτέ δεν ησυ-
χάζουν. Περιµένουν την κατάλληλη στιγµή για να µας βρουν αδύ-
ναµους. Και δεν θέλουµε να τους δώσουµε αυτή τη δυνατότητα.
Πιστεύουµε ότι η Ελλάδα πρέπει να είναι δυνατή, ειδικά στην
άµυνα στα νησιά µας και σε όλο το Αιγαίο. Και για αυτόν τον λόγο
τους Τούρκους τους έχουµε σε κατάσταση αποτροπής όλα αυτά
τα χρόνια. Αλλιώς θα είχαν κάνει το ίδιο που έκαναν και στην
Κύπρο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε και κα-
λούµε στο Βήµα τον Νίκο Αµπατιέλο από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας. Μετά θα πάρουν τον λόγο ο κ. Γαυγιωτάκης, ο
κ. Βορίδης, οι υπόλοιποι συνάδελφοι Βουλευτές από τον κατά-
λογο και ο κ. Γκιουλέκας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΜΠΑΤΙΕΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι, αυτό που ήρθε
για να µείνει και πρέπει να µείνει στον λαό µας, µε βάση τον προ-
ϋπολογισµό του 2025 -το ξέρει βέβαια καλά, το ζει- είναι ότι φέρ-
νει έναν ακόµα αντιλαϊκό, ταξικό, προϋπολογισµό, που είναι και

4862 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



το νιώθει. Έχει τέτοια ερωτήµατα ο κ. Γεωργιάδης. Και δυστυχώς
θα νιώσουν το τι προϋπολογισµός είναι τα πολλά εκατοµµύρια
εργαζοµένων και βιοπαλαιστών της χώρας. 

Είπε ο Υπουργός Οικονοµίας στην αρχή της συζήτησης, και το
επαναλαµβάνουν µονότονα πάρα πολλοί Βουλευτές της Κυβέρ-
νησης, ότι είναι, λέει, κερδισµένη η Ελλάδα γιατί δεν υπήρχε καµ-
µία παρατήρηση, ήταν άψογο το σχέδιο του προϋπολογισµού
που δόθηκε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στην Κοµισιόν -εµείς µόνο
και άλλες οκτώ χώρες- και πρέπει να πανηγυρίζουµε τώρα για
αυτό. 

Για εξηγήστε το λίγο αυτό. Στο δια ταύτα τι σηµαίνει; Γιατί πρέ-
πει ο ελληνικός λαός; Τι κερδίζει από τη συγκεκριµένη εξέλιξη;
Η αλήθεια ποια είναι; Είστε οι καλύτεροι µαθητές, οι πιο επιµελείς
του συµφώνου σταθερότητας αυτού του στενού κορσέ για τα ερ-
γατικά, λαϊκά δικαιώµατα, οι καλύτεροι µαθητές των µατωµένων
πλεονασµάτων, του κόφτη δαπανών και ξερό ψωµί για τον λαό
για να γεµίζει ο κουβάς για το κεφάλαιο και να µοιράζει το κράτος
παντεσπάνι. Συγχαρητήρια λοιπόν! Δέκα µε τόνο! Να το ακού-
σετε από αυτούς, γιατί από άλλους, από τον ελληνικό λαό, δεν
πρόκειται.

Έχει νέα στοιχεία ο προϋπολογισµός; Έχει και είναι αποκαλυ-
πτικά. Και αυτά κυρίως αφορούν την επιτάχυνση της πορείας
προς την πολεµική οικονοµία. Αυτό δηλαδή που πάει χέρι-χέρι
και µε τη µεγαλύτερη εµπλοκή στα σχέδια ΝΑΤΟ, ΗΠΑ και Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Να τα ξαναπεί το ΚΚΕ; Ή να τα πει µε τα λόγια
που το είπε και µεταφέρουµε εδώ ο Ρούτε, ο νέος γενικός γραµ-
µατέας του ΝΑΤΟ; Κανένας άλλος, πλην ΚΚΕ, δεν βγάζει άχνα
για αυτές τις πολύ σοβαρές, κυνικές δηλώσεις των τελευταίων
ηµερών. 

Τι λέει; Λέει ότι είναι καιρός να αλλάξουµε νοοτροπία και να
στραφούµε σε µια νοοτροπία εν καιρώ πολέµου. Και διαµαρτύ-
ρεται ιδιαίτερα για τις κυβερνήσεις των ευρωπαϊκών χωρών ότι
δεν πρέπει να αρνούνται να ξοδεύουν και να επενδύουν σε πολε-
µικούς εξοπλισµούς, γιατί αντίθετα ξοδεύουν εύκολα έως και το
ένα τέταρτο του εθνικού τους εισοδήµατος σε συντάξεις, συστή-
µατα υγείας και κοινωνικής ασφάλισης. Φανταστείτε ακόµα και
αυτή η σηµερινή άθλια κατάσταση, που σε καµµία περίπτωση δεν
καλύπτει τις ανάγκες σε αυτούς τους τοµείς, είναι βάρος, είναι
περιττό κόστος και πρέπει να κοπούν τώρα αυτά -συντάξεις και
δαπάνες υγείας- και να γίνουν όπλα και πολεµοφόδια. 

Άρα, προκύπτει ένα ερώτηµα. Ποιος τελικά παρουσιάζει πα-
ράλληλη πραγµατικότητα; Ο Ρούτε ή εσείς; Γιατί η κουβέντα
µέχρι εδώ στη Βουλή είναι µια άλλη πραγµατικότητα που συζη-
τάτε. Για την αφοσίωσή σας, δε, σε αυτήν τη γραµµή και το τι
µέλλει γενέσθαι, δεν αφήνετε και πολλά στη φαντασία. Είστε ση-
µαιοφόροι τόσα χρόνια και πριν από µερικές ηµέρες που τον υπο-
δέχτηκε ο Πρωθυπουργός, δήλωσε την αφοσίωσή του στο
νατοϊκό πολεµικό προσκλητήριο, περήφανος για την Ελλάδα που
σπαταλάει πάνω από το 3% του ΑΕΠ, αυτά τα χρήµατα του ελ-
ληνικού λαού της φοροληστείας που συζητάµε σήµερα. 

Σκεφτείτε ότι µόνο ένας χρόνος στο ΕΜΠ, το Εθνικό Μετσόβιο
Πολυτεχνείο, που κοστίζει περίπου και δίνει το κράτος, µε βάση
τα στοιχεία, 5 εκατοµµύρια, είναι όσο είναι µία βδοµάδα η φρε-
γάτα στην Ερυθρά Θάλασσα. Για άλλη µια φορά αποκαλύπτεται
το κυβερνητικό ψέµα ότι αυτές οι δαπάνες που η Κυβέρνηση κλέ-
βει από το λαϊκό εισόδηµα, την υγεία, την παιδεία και από άλλες
κρίσιµες ανάγκες, λέτε ξαναλέτε και επιµένετε ότι αφορούν την
άµυνα της χώρας. Αλήθεια; Για την άµυνα της χώρας ήταν οι
έπαινοι του γενικού γραµµατέα του ΝΑΤΟ σε αυτήν τη συνά-
ντηση που έλεγα πριν; Κάτι θα ξέρει παραπάνω και αυτός, δεν
µπορεί. 

Έπαινοι προς την Κυβέρνηση; Όχι. Στήριξη του καθεστώτος
Ζελένσκι. Για αυτό πήρατε τα µπράβο. Υπέρογκες στρατιωτικές
δαπάνες και ταυτόχρονα ο ρόλος της Ελλάδας στη σταθερότητα
της νοτιοανατολικής πτέρυγας της συµµαχίας, εν µέσω δύο πο-
λέµων -που για τον λαό και για τη χώρα σηµαίνουν ανασφάλεια
στερήσεις και µεγάλους κινδύνους- αυτά είναι που πρόκειται να
ψηφίσει το ΠΑΣΟΚ αύριο, µε βάση δήλωσή του, σε αυτή την
εθνική προσπάθεια, και επειδή ο Ντράγκι ανοίγει προοπτικές,
όπως και ο ΣΥΡΙΖΑ, από ό,τι ανακοίνωσε πρόσφατα µε επιφυλά-
ξεις. Γιατί υπάρχουν επιφυλάξεις; Τόσα χρόνια µε τις ΗΠΑ και το

ΝΑΤΟ τους στηρίξατε και έχετε διαµορφώσει και έχετε ανοίξει
το έδαφος. 

Ευτυχώς στη χώρα µας υπάρχει το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας που ακόµη και αυτή η επίσκεψη δεν πέρασε στο ντούκου
εδώ στην Αθήνα. Τέτοιες επισκέψεις σηµατοδοτούν επικίνδυνες
εξελίξεις. Έγινε πολύ µαζική διαδήλωση καθηµερινή, πρωί, όπου
χιλιάδες εργαζόµενοι βροντοφώναξαν «έξω η Ελλάδα από τον
πόλεµο», και που εκφράζουν την πλειοψηφία του ελληνικού λαού.
Και το πόσο άνευ σηµασίας είναι αυτές οι δυνάµεις, που είπε η
κ. Μπακογιάννη, µη βιάζεστε, αφήστε το, το έχει κρίνει η ιστορία
και θα το κρίνει πολύ ακόµα περισσότερο στο µέλλον.

Το ασταθές και αναθεωρητικό περιβάλλον που λέτε, οι Βου-
λευτές βέβαια της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί το λέτε; Για να δι-
καιολογήσετε την ακρίβεια, τα προβλήµατα, όλα αυτά που
προκύπτουν ως δικαιολογία δηλαδή για την αντιλαϊκή σας πολι-
τική. Δεν λέτε ότι το ενισχύει ακριβώς αυτή η πολιτική σας που
υλοποιείτε και στα του οίκου, εδώ της Ελλάδας, που είναι η πο-
λιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και που τροφοδοτεί και οξύνει
τις ιµπεριαλιστικές συγκρούσεις και τους σχεδιασµούς. 

Από τη µία, δήθεν, καταγγέλλετε τον αναθεωρητισµό γενικά
και από την άλλη, µε τις δηλώσεις σας και την στάση σας, τον νο-
µιµοποιείτε. Τι άλλο είναι, όταν η δήλωση της Κυβέρνησης για τη
Συρία είναι να φορέσουµε κοστούµι και γραβάτα στους τζιχαντι-
στές να τους παρουσιάσουµε ως απελευθερωτές, µη τυχόν και
διαταραχτεί η νατοϊκή γραµµή;  Και οι υπόλοιποι δεν πάτε πίσω
σε αυτά. 

Βεβαίως, ως προς την εµπλοκή της χώρας σε αυτούς τους
σχεδιασµούς δεν θα τη βγάλετε «λάδι» µόνο µε αυτό, γιατί είναι
και συµβατικές υποχρεώσεις της συµµαχίας κ.λπ.. Έχουν πολύ
έντονο ταξικό πρόσηµο, όπως έχει και ο ίδιος ο προϋπολογισµός.
Γιατί και ο πόλεµος σε αυτήν τη φάση, που είναι λίγα χιλιόµετρα
µακριά -όχι και πάρα πολύ µακριά και αύριο δεν ξέρεις πού- για
κάποιους είναι δυστυχία, για τους πολλούς, για τους λαούς αλλά
για κάποιους άλλους, για τµήµατα του κεφαλαίου και στη χώρα
µας, είναι ευκαιρία επενδύσεων, ευκαιρία υψηλής κερδοφορίας. 

Ο λύκος στην αναµπουµπούλα χαίρεται και το έχει αποδείξει
η ελληνική αστική τάξη. Ιστορικά, δηλαδή, αυτό έχει επιβεβαιωθεί
100%. Τα κέρδη του εφοπλιστικού κεφαλαίου έχουν εκτιναχθεί
και λόγω της εµπόλεµης κατάστασης στη Μέση Ανατολή. Στον
περίπλου της Αφρικής που κάνουν τα πλοία, που διαρκεί και δέκα
και δεκαπέντε µέρες, αυτά δεν γίνονται για ανθρωπιστικούς λό-
γους. Τα ναύλα είναι, που υπάρχει ρεκόρ κερδοφορίας, ειδικά
για τα κοντέινερ αλλά και για άλλα. Αυτά φέρνουν αύξηση των
τιµών των εµπορευµάτων, η οποία µετακυλίεται, µέσω της ακρί-
βειας, πάλι στους λαούς και πάλι αυτοί οι άνθρωποι είναι τα θύ-
µατα, είτε στα πεδία των µαχών είτε συνολικά στη ζωή τους. Για
αυτά, τσιµουδιά τα υπόλοιπα κόµµατα! Τα κεφάλια µέσα, πάµε
σε δύσκολες εξελίξεις και οι εργαζόµενοι να µη µιλάνε, να µη
διεκδικούν, να µην αγωνίζονται.

Για αυτούς, λοιπόν, τους αναξιοπαθούντες εφοπλιστές, που
έχουν πεντακόσια καράβια υπό ναυπήγηση αυτήν την στιγµή που
µιλάµε -δύσκολες συνθήκες γενικά, αλλά όχι για όλους και εξω-
γενείς παράγοντες που επιδρούν-τι προβλέπετε στον προϋπολο-
γισµό; Προβλέπετε φοροαπαλλαγές, επιδοτήσεις, µειωµένους
φορολογικούς συντελεστές επί των κερδών. Το ίδιο και για τους
βιοµήχανους, τους µεγαλέµπορους, τους ενεργειακούς οµίλους
και τις τράπεζες. 

Το έχετε χτίσει όλοι αυτό το πλαίσιο και κάνετε δήθεν «µάχη»
-σε πάρα πολλά εισαγωγικά- για τη φορολόγηση των υπερκερ-
δών, λέει το ΠΑΣΟΚ, των τραπεζών. Τι να πρωτοπιάσεις; Μιλάς
για υπερκέρδη και κρύβεις τα κέρδη, τα τεράστια, τα αµύθητα
κέρδη που βγάζουν οι τράπεζες; Με την ίδια λογική µπορεί να πει
κάποιος ότι και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας κάνει µία κί-
νηση µε τα υπερκέρδη της ενέργειας, ενώ όλη η πολιτική της,
από το άλφα µέχρι το ωµέγα, έχει φτάσει να είναι πανάκριβο το
ρεύµα και να κάνουν ρεκόρ κερδοφορίας οι µεγάλοι ενεργειακοί
όµιλοι. 

Τι να πούµε για τον αναβαλλόµενο φόρο; Εσείς τον ψηφίσατε.
Δεν τον ψήφισε άλλος. Η συγκυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας -
ΠΑΣΟΚ τον ψήφισε. Και το ερώτηµα είναι ένα: Πριν από µερικά
χρόνια, για να σώσετε τις τράπεζες -να σώσετε την κοινωνία,
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λέτε-, «γδάρατε», κυριολεκτικά, τον ελληνικό λαό, για να τις ανα-
κεφαλαιοποιήσετε κ.λπ.. Αν ξαναχρειαστούν οι τράπεζες σώσιµο
-δεν ξέρεις ποτέ, κρίση έχουµε µπροστά- τι θα κάνετε; Και οι πέ-
τρες ξέρουν τι θα κάνετε. Η ιστορία έχει γράψει, η στρατηγική
σας σύµπλευση, όπως και του ΣΥΡΙΖΑ, είναι πασιφανής. 

Τέλος, λέτε ότι είναι κοινωνικά προσανατολισµένος προϋπο-
λογισµός. Με µία έννοια, είναι προσανατολισµένος, ώστε το 95%
της κοινωνίας, η µεγάλη πλειοψηφία δηλαδή της κοινωνίας, να
πληρώνει τους φόρους και το 5% των φόρων αυτοί που λυµαίνο-
νται τον πλούτο που παράγουν οι εργαζόµενοι. Στην πράξη, δη-
λαδή, τι αποδεικνύεται και από αυτό το θέµα που συζητούµε; Δεν
συναντιούνται πουθενά συµφέροντα εκµεταλλευτών και εκµεταλ-
λευοµένων.

Αυτό είναι το καθοριστικό στοιχείο της πολιτικής σας και αυτό
θα είναι το καθοριστικό στοιχείο που θα σηµαδέψει την κοινωνική
εξέλιξη στην αναγκαιότητα ανατροπής της σηµερινής µιζέριας -
γιατί αυτή είναι η µιζέρια- στην ανατροπή της εκµεταλλευτικής
κοινωνίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Γαυγιωτάκης, Ανεξάρτητος Βουλευτής. Θα ακολουθή-
σει ο κ. Βορίδης. Μετά τον κ. Βορίδη θέλει να κάνει µία παρέµ-
βαση ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας
Αριστεράς κ. Χαρίτσης. Ακολούθως, θα συνεχίσουµε µε τον κ.
Μπούµπα, τον κ. Δουδωνή, την κ. Κασιµάτη και τον κ. Γκιουλέκα. 

Κύριε Γαυγιωτάκη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν µιλήσω για τον επικείµενο

προϋπολογισµό, θα ήθελα να αναφερθώ επί της προτάσεως τρο-
πολογίας του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ που αφορά στη χρηµατο-
δότηση του κόµµατος Σπαρτιάτες. Είµαι βέβαιος, βέβαια, πως
όλοι συµφωνείτε πως στα θέµατα ελέγχου της νοµιµότητας των
επιχορηγήσεων όλων των κοµµάτων έχουµε την ίδια ευαισθησία
αλλά και την απόλυτη αυστηρότητα.

Ο συµπατριώτης µας κ. Ανδρουλάκης διαπράττει ένα σοβαρό
νοµικό σφάλµα. Και τούτο, διότι η επιχορήγηση των Σπαρτιατών
έχει ως νοµική βάση την απόφαση του Αρείου Πάγου 95/2023, η
οποία αφορά στην ανακήρυξη των υποψηφίων στις εθνικές εκλο-
γές του Ιουνίου 2023, από την οποία κρίθηκε αµετάκλητα, µε δύ-
ναµη δεδικασµένου, έναντι πάντων δηλαδή, ανεπίδεκτη αµφισβή-
τησης κρίση ότι το κόµµα «Σπαρτιάτες» συµµετείχε νόµιµα στις
εθνικές εκλογές του Ιουνίου του 2023. 

Η απόφαση, στην οποία αναφέρεται ο κ. Ανδρουλάκης, όταν
λέει ότι ο πραγµατικός αρχηγός, κατά την κρίση του Ανώτατου
Δικαστηρίου, είναι καταδικασµένος εγκληµατίας, είναι η µεταγε-
νέστερη, µε αριθµό 1/2024 και αφορά στις ευρωεκλογές της 9ης

Ιουνίου 2024. Τώρα, εάν ο κ. Ανδρουλάκης διακρίνει αντιφατικές
δικαστικές αποφάσεις, ας προσφύγει πρώτα µε βάση το Σύντα-
γµα και τους νόµους και µετά να φέρει στη Βουλή τροπολογία
όπως ο ίδιος επιθυµεί. 

Αναφορικά µε τα θέµατα δηµοσιονοµικού ελέγχου και χρηστής
δηµοσιονοµικής διαχείρισης των δηµοσίων επιχορηγήσεων -από
όλα τα κόµµατα, εννοούµε- και εδώ ο κ. Ανδρουλάκης προσήλθε
καθυστερηµένος. Εγώ προσωπικά µε δύο επιστολές µου προς
τον Πρόεδρο της Βουλής έχω θέσει το θέµα αυτό, όχι µόνο για
τους Σπαρτιάτες, αλλά και για όλα τα κόµµατα. Και εννοώ και το
δικό σας, του ΠΑΣΟΚ. 

Για την ταµπακιέρα, λοιπόν, του κόµµατός σας, δεν λέτε τί-
ποτα. Αποκρύπτετε ένα ιδιωτικό συµφωνητικό, που έχετε υπο-
γράψει µε άλλους για την κατανοµή των κρατικών επιχορηγή-
σεων στον ιδιότυπο συνασπισµό κοµµάτων, µε επικεφαλής το
ΠΑΣΟΚ. Ποιος οφείλει στις τράπεζες; Με ποια κριτήρια γίνεται
αυτή η κατανοµή; Είναι νόµιµο αυτό το ιδιωτικό συµφωνητικό που
έχει υπογράψει; 

Είναι ερωτήµατα, που θα ήθελα να απαντηθούν, πρώτα από
όλα. Για του λόγου το αληθές, θα καταθέσω στα Πρακτικά, στο
Σώµα, την απόφαση του Γενικού Διευθυντή του Εσωτερικών ΦΕΚ
1274/2024. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Γαυγιωτάκης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ξέρουµε, όµως, πόσα χρωστάτε. Θέλουµε, όµως, να σας ρω-
τήσουµε σε πόσες δόσεις έχετε ρυθµίσει; Έχετε εξοφλήσει; Εάν
όχι, πόσα χρωστάτε ακόµη; Γιατί αυτά είναι οφειλές του ελληνι-
κού λαού. Αυτός θα πληρώσει, όπως πληρώνει και τους δανει-
στές µε την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών. Για να είµαστε
εξηγηµένοι, εδώ οφείλετε µια απάντηση. 

Εµείς στο κόµµα Εθνική Συσπείρωση - ΠΑΡΟΝ, που έχω την
τιµή να εκπροσωπώ, δίνω ρητή υπόσχεση ότι θα επιµείνω και θα
ενηµερώσω όλους, πάνω στη βάση της αλήθειας, της διαφάνειας
και της µη κατασπατάλησης των χρηµάτων των φορολογουµέ-
νων. 

Τώρα πάµε στον προϋπολογισµό. Σήµερα έπρεπε να συζη-
τούµε για την ακρίβεια. Το δεύτερο που έπρεπε να συζητούµε
περισσότερο είναι το δηµογραφικό. 

Θα σας αναφέρω, όµως, για τον προϋπολογισµό πέντε στοι-
χεία που εµείς τα έχουµε δει και αξίζει να σας τα πω. Έλεγε, λοι-
πόν, ο Πρωθυπουργός ότι περιλαµβάνει δώδεκα αυξήσεις απο-
δοχών και δώδεκα µειώσεις φόρων. Λέει ότι η ψαλίδα κλείνει και
ό,τι µας χωρίζει πλέον από τα ευρωπαϊκά εισοδήµατα σχεδόν ισο-
σκελίζεται. Οι µισθοί Βουλγαρίας πάντως, βρίσκονται ακόµα σε
τροµερή απόσταση από αυτούς της Ευρώπης. Αυτή η ψαλίδα,
βέβαια, δεν κλείνει.

Λέει επίσης ότι νοικοκυρεύεται κι άλλο το δηµόσιο χρέος µει-
ώνοντάς το κατά πέντε µονάδες του ΑΕΠ. Το δηµόσιο χρέος ξέ-
ρουµε ότι αυξάνεται κατά 1,2 δισεκατοµµύρια κάθε χρόνο από
το 2013 έως το 2032, λόγω των αναβαλλόµενων τόκων του δεύ-
τερου µνηµονίου. Πάνω από 6 δισεκατοµµύρια έχει αυξηθεί το
δηµόσιο χρέος το 2023 σύµφωνα µε τα στοιχεία του Γενικού Λο-
γιστηρίου του Κράτους.

Λένε επίσης ότι κλείνει το επενδυτικό κοινό που άφησε η οικο-
νοµική κρίση. Οι δηµόσιες δαπάνες υπερδιπλασιάστηκαν, υγεία,
παιδεία, ασφάλεια και πολιτική προστασία. Εµείς ακούσαµε τον
Πρόεδρο του ΣΕΒ που είπε το εξής, ότι αυτό το κενό δεν καλύ-
πτεται διότι ο πληθωρισµός στα τρόφιµα δεν θα µειωθεί όσο
έχουµε κλιµατική κρίση. Κάτι ξέρει, λοιπόν, ο Πρόεδρος του ΣΕΒ
κι εµείς το ανακαλύψαµε.

Θα σας παρουσιάσω και θα καταθέσω για την ακρίβεια που έρ-
χεται από 1-1-2025. Έχω στα χέρια µου -και οφείλετε να µιλήσετε
στον ελληνικό λαό- χίλιους πεντακόσιους κωδικούς, αυξήσεις στα
πάντα από 5% έως 52%.

Θα τα καταθέσω.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Γαυγιωτάκης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Οφείλετε εδώ να µας πείτε τι µέλλει γενέσθαι. Πώς θα αναχαι-
τίσετε αυτήν την ακρίβεια που έρχεται. Δεν θέλω να σας ανα-
φέρω επιγραµµατικά τα είδη και τα τρόφιµα.

Προσφάτως παρακολουθούσα τον Πρωθυπουργό σε µια τηλε-
διάσκεψη µε τους µαθητές να τους ρωτά και µια ερώτηση από
όλες ήταν για το κόστος ζωής. Λέει ο Πρωθυπουργός, λοιπόν,
ότι έχουµε φτάσει πια σε ένα πεδίο όπου βλέπουµε ευτυχώς ότι
οι τιµές, ειδικά στα σούπερ µάρκετ, έχουν σταµατήσει να αυξά-
νονται, αλλά οι µισθοί θα συνεχίσουν να αυξάνονται. «Άρα, για
τα επόµενα δύο-τρία χρόνια πιστεύω…», λέει, «… δεν θα έχουµε
µεγάλες αυξήσεις τιµών. Αυτό είναι κάτι που ήδη βλέπουµε, αλλά
θα έχουµε πιο σηµαντικές αυξήσεις µισθών. Άρα, του χρόνου θα
είναι καλύτερα από φέτος και του παραχρόνου θα είναι καλύτερα
από του χρόνου.»

Εδώ έχω τα στοιχεία. Μπορείτε να δείτε ότι όλα σχεδόν τα προ-
ϊόντα ευρείας κατανάλωσης είναι αυξηµένα από 5% έως 52%. Το
«καλάθι της νοικοκυράς», λοιπόν, θα µπορούµε να το λέµε «κα-
λάθι της αµαρτίας». Συµµετέχουν εταιρείες εθελοντικά -πήραµε
κι αυτό το χαρτί το οποίο δεν θα µπορέσω να σας καταθέσω- λέ-
γοντας ότι στους παρακάτω κωδικούς που σας έχω δώσει οι
τιµές θα ισχύουν από 1-1-2025, λόγω του ότι συµµετείχαν στην
εθελοντική µείωση των τιµών του Υπουργείου µέχρι 31-12-2024.

Συµµετέχουν, λοιπόν, ξανά, και θα συµµετέχουν οι εταιρείες
εθελοντικά, φοβούµενοι βέβαια τους ελέγχους και θα επανέλ-
θουν δριµύτεροι. Αυτοί δεν θα χάσουν όπως κι εσείς πιστεύω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
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κύριε Γαυγιωτάκη. Έχετε ήδη περάσει τα εννέα λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ: Δώστε µου ένα λεπτό, κύριε Πρό-

εδρε. Σας ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2060 η Ελλάδα θα χάσει 20%

του πληθυσµού της. Αυτό σύµφωνα µε τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ
δεν τα λέµε εµείς. Εξαγγείλατε αύξηση του επιδόµατος για το
νέο παιδί και καλά κάνατε και το επίδοµα µητρότητας. Αυξήσατε
το αφορολόγητο για εξαρτώµενα τέκνα και πολύ σωστά. Αυξή-
σατε το οικογενειακό επίδοµα για το πρώτο, για το δεύτερο και
για το τρίτο παιδί

και πολύ καλά κάνατε.
Εµείς ακούσαµε όµως ότι τα προνοιακά επιδόµατα, όταν θα ει-

σαχθούν τα νέα κριτήρια πέραν του εισοδηµατικού κινητής και
ακίνητης περιουσίας, θα εξαιρεθούν εκατόν σαράντα πολύτεκνες
οικογένειες. Γιατί σίγουρα ένα µεγάλο αυτοκίνητο που οφείλει να
το έχει ένας πολύτεκνος, δεν θα µπορεί να µεταφέρει, θα φορο-
λογηθεί σαν είδος πολυτελείας, «πολυτελής διαβίωση» όπως
λέτε. Το ίδιο κι ένα µεγάλο σπίτι για να στεγάσει την οικογένειά
του. Κι αυτό είναι πολυτελής διαβίωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γαυγιωτάκη,
σας παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΜΙΧΑΗΛ ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ: Απλώς σας υπενθυµίζω ότι δεν
υπάρχει εκπτωτική πολιτική στον ΕΝΦΙΑ λόγω στεγαστικών ανα-
γκών. Εκθέσεις του ΟΗΕ αναφέρουν έως είκοσι πέντε τετραγω-
νικά ανά άτοµο ως ελάχιστο χώρο διαβίωσης.

Δεν έχουν έκπτωση στα τέλη κυκλοφορίας, δεν έχουν έκπτωση
στο ηλεκτρικό ρεύµα τα θεωρούµενα µεσαία και άνω εισοδή-
µατα. Οι πολύτεκνοι πρέπει να εξαιρεθούν από τα εισοδηµατικά
κριτήρια. Είναι µια απόφαση του Σ.τ.Ε. του 2022. Γιατί δεν εφαρ-
µόζεται; Αλλάξτε πολιτικές. Στηρίξτε την οικογένεια, στηρίξτε τις
πολύτεκνες οικογένειες. Τη στήριξη της οικογένειας µην την βλέ-
πετε ως δαπάνη, είναι επένδυση για το µέλλον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, κύριε Γαυ-
γιωτάκη. Σας παρακαλώ, ξεπεράσαµε και τα έντεκα λεπτά. Σας
παρακαλώ, ανοχή, ανοχή, αλλά υπάρχει και ένα όριο.

ΜΙΧΑΗΛ ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.
Οφείλω να σας πω ότι εάν δεν αλλάξετε τακτική και πρακτική

φοβάµαι ότι η Ελλάδα θα έχει την τύχη του Κοσσυφοπεδίου. Και
ξέρετε τι εννοώ.

Σας ευχαριστώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τελικά δεν µας είπατε αν θα ψηφίσετε τον

προϋπολογισµό.
ΜΙΧΑΗΛ ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ: Θα ψηφίσουµε, κύριε Πρόεδρε, οτι-

δήποτε αφορά τις δαπάνες του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Επικρατείας κ. Βορίδης.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατάλαβα ότι και σ’ αυτήν τη συ-

ζήτηση η Αντιπολίτευση πρόκειται να καταψηφίσει τον προϋπο-
λογισµό. Δεν εκπλήσσοµαι. Απλώς χρειάζεται µια κάποια αιτιο-
λογία. Και προσπαθώ να δω τι είναι αυτό που καταψηφίζετε. Το
πρόβληµά σας µε αυτόν τον προϋπολογισµό, όπως και µε τους
προϋπολογισµούς που έχει φέρει η Κυβέρνησή µας, σε αντίθεση
µε άλλους των χρόνων της κρίσης, είναι το εξής. Ο προϋπολογι-
σµός αυτός έχει µια πρόβλεψη για περαιτέρω αποκλιµάκωση της
ανεργίας. Ο προϋπολογισµός αυτός έχει πρόβλεψη για αύξηση
των συντάξεων. Ο προϋπολογισµός αυτός έχει πρόβλεψη για αύ-
ξηση των µισθών. Έχει πρόβλεψη για µείωση των φόρων. Έχει
πρόβλεψη για έναν από τους µεγαλύτερους ρυθµούς ανάπτυξης
στην Ευρώπη. Έχει πρόβλεψη για περαιτέρω αποκλιµάκωση του
δηµοσίου χρέους. Είναι πρόβληµα να αιτιολογήσετε το «κατά».
Είναι σαν να λέτε «όχι» σε όλα αυτά. Και αν λέτε «όχι» σε όλα
αυτά, πρέπει να δούµε σε τι θέλετε να πείτε «ναι».

Έχω ακούσει, έχω διαβάσει και παρακολουθώ την επιχειρηµα-
τολογία. Άκουσα παραδείγµατος χάριν µια επιχειρηµατολογία η
οποία λέει ότι αυτός ο προϋπολογισµός είναι προϋπολογισµός
υπερφορολόγησης.

Λέει παραδείγµατος χάριν ο εισηγητής της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης κ. Κουκουλόπουλος: Στον αντίποδα των αριθµών και
των κυβερνητικών επιτυχιών υπάρχει µια άλλη πραγµατικότητα.

Έτσι λέει ο κ. Κουκουλόπουλος. Το 2024 θα πληρώσουµε 15 δι-
σεκατοµµύρια περισσότερους φόρους από το 2019. Με δυο
λόγια, ενώ από το 2000 ως το 2024 έχουµε αύξηση του εισοδή-
µατος του ΑΕΠ κατά 10%, πληρώνουµε παραπάνω φόρους. Αυτό
το στοιχείο από µόνο του δείχνει αν υπάρχει υπερφορολόγηση.
Είναι κλασικό επιχείρηµα. Και µάλιστα τι λέει; Έχουµε αύξηση
των φόρων κατά 3,1 δισεκατοµµύρια. Έχω µια ερώτηση για το
ΠΑΣΟΚ. Υποθέτω ότι αυτό σηµαίνει ότι προτείνετε µείωση των
φόρων. Αν έχουµε υπερφορολόγηση, σηµαίνει ότι πρέπει να µει-
ώσουµε τη φορολογία περαιτέρω από ό,τι µειώνουµε τους φο-
ρολογικούς συντελεστές. Σωστά; Σωστά. Δεν γίνεται αλλιώς..

Μειώνοντας τη φορολογία έχουµε -τα λέω στο ΠΑΣΟΚ γιατί
υποτίθεται ότι είναι το δηµοσιονοµικά υπεύθυνο ΠΑΣΟΚ- δύο λύ-
σεις. 

Είπε στην εισαγωγή του ο κ. Κουκουλόπουλος -σωστά κατά τη
γνώµη µου και µπράβο του- ότι «εµείς δεν είµαστε της δηµοσιο-
νοµικής εκτροπής, είµαστε της δηµοσιονοµικής πειθαρχίας και
σταθερότητας και καλώς υπάρχουν αυτοί οι δηµοσιονοµικοί στό-
χοι», δηλαδή οι στόχοι του πρωτογενούς πλεονάσµατος.

Άρα δεν θα κάνετε ελλείµµατα αλλά θα αφαιρέσετε φόρους.
Για να µην κάνετε ελλείµµατα και να αφαιρέσετε φόρους, έχετε
να λύσετε µία εύκολη άσκηση: Πρέπει να κόψετε δαπάνες. Και
ακούω καµµία ιδέα! Δεν γίνεται αλλιώς. Αυτός είναι ο όρος. Πρέ-
πει να κόψετε δαπάνες. Ταυτόχρονα όµως λέτε: «είναι µικρές οι
αυξήσεις των µισθών». Άρα τι λέτε; Να αυξήσουµε τους µισθούς
στο δηµόσιο. Τι λέτε; Χρειαζόµαστε περισσότερες δαπάνες για
την υγεία. Μάλιστα. Τι λέτε; Ψηφίζουµε τις αµυντικές δαπάνες.
Ναι, πώς θα γίνει αυτό το µαγικό; Αυτά όλα µαζί δεν γίνονται. 

(Γέλωτες από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Γιατί τώρα γελάνε οι της Νέας Αριστεράς; 
Κάτι πρέπει να πείτε για να έχετε µια στοιχειωδώς συγκροτη-

µένη και συνεκτική κριτική. Τι σας είπε ο Τσακαλώτος; «Δεν µου
αρέσουν εµένα οι αµυντικές δαπάνες. Θέλω να τις βγάλετε». Εγώ
δεν συµφωνώ, γιατί έχει συνέπειες για όλους αυτούς που κατα-
λαβαίνουν. Καταλαβαίνω ότι και ο ΣΥΡΙΖΑ δεν συµφωνεί ή ελπίζω
να µη συµφωνεί ή έτσι άκουσα. Άκουσα ότι θα ψηφίσετε τις αµυ-
ντικές δαπάνες. Καταλαβαίνω ότι και άλλες πτέρυγες θα ψηφί-
σουν τις αµυντικές δαπάνες. Γιατί; Για να ενισχύσουµε την
αποτροπή, για να ενισχύσουµε τη διασφάλιση και υπεράσπιση
της εθνικής µας κυριαρχίας. Σωστά. 

Λέει και κάτι άλλο ο κ. Τσακαλώτος: Εγώ σας προτείνω να αυ-
ξήσουµε τη φορολογία. Ναι, πώς γίνεται να υπάρχει υπερφορο-
λόγηση και ταυτόχρονα να αυξήσουµε τη φορολογία; Ένα από
τα δύο θα κάνετε: 

Το ένα είναι να πάτε σε αυτά που λένε ορισµένοι της Αριστε-
ράς, δηλαδή να αυξήσετε τη φορολογία στα µερίσµατα. 

Εγώ δεν θέλω να αυξήσω τη φορολογία στα µερίσµατα και θα
εξηγήσω γιατί. Δεν το θέλει ο προϋπολογισµός αυτό. Γιατί δεν
θέλει ο προϋπολογισµός να αυξήσει τη φορολογία στα µερί-
σµατα; Διότι µέσα από την πολιτική της µείωσης της φορολογίας
εισοδήµατος και µερισµάτων στα νοµικά πρόσωπα έχουµε επιτύ-
χει αυτούς τους ρυθµούς ανάπτυξης, έχουµε φτιάξει τις θέσεις
εργασίας, έχουµε επιτύχει την επιτάχυνση της οικονοµίας. 

Αυτοί λένε -είναι Αριστεροί οι άνθρωποι αυτοί- να φορολογή-
σουµε τα µερίσµατα, να αυξήσουµε τη φορολογία εισοδήµατος
στα νοµικά πρόσωπα. 

Εσείς τι λέτε; Πώς είναι δυνατόν να γίνουν όλα µαζί; 
Λέτε µετά ότι το πρόβληµά µας είναι ο ΦΠΑ και η σχέση έµµε-

σων - άµεσων φόρων. Θαυµάσια. Αυτό σηµαίνει ότι και πολλοί
είναι οι φόροι -έτσι λέτε- και άρα θέλετε να τους µειώσετε και θέ-
λετε να µειώσετε τους έµµεσους φόρους, άρα να µειώσετε τον
ΦΠΑ. Μία λύση µένει: να αυξήσετε θεαµατικά την άµεση φορο-
λογία.

Θέλετε, µιας και είστε υπεύθυνη και σοβαρή Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση, να µας πείτε ποιους φόρους θα αυξήσετε και µάλιστα
πολύ, για να το ξέρει και ο κόσµος που έχει αρχίσει να σας συ-
µπαθεί; Για να το λήξουµε αυτό;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Το αισθάνεσθε και εσείς; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ναι. Και λέω επίσης ότι αυτή η αίσθηση είναι ένα κολοσσιαίο
σφάλµα.
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Εσείς το λέτε αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ναι. Εγώ το λέω, δεν µπορώ να µιλήσω για εσάς. Άµα µου άρε-
σαν αυτά που λέτε θα ήµουν ΠΑΣΟΚ. Δεν µου έχει τύχει τελευ-
ταία αυτό. 

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: You never know!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ε, όχι και έτσι! Είπαµε!
Άρα τι λέω; Ότι εν τέλει έχετε επιστρέψει σε µία πολιτική του

«ό,τι να ‘ναι», ότι έχετε επιστρέψει σε µία πολιτική σύµφωνα µε
την οποία ανεύθυνα υιοθετείτε αιτήµατα χωρίς εν συνεχεία αυτά
να έχουν ένα ειδικό περιεχόµενο. Λέω ότι εν τέλει ξαναβρίσκετε
τον παλιό καλό σας εαυτό, αυτόν τον εαυτό ο οποίος ευθύνεται
γι’ αυτά τα οποία έχει περάσει αυτή η χώρα. Αυτό, όµως, είναι
και ένα ευρύτερο ζήτηµα.

Και έρχοµαι τώρα σε αυτά τα οποία προτείνει υποτίθεται δη-
µοσιονοµικά η Αριστερά. 

Λέει, λοιπόν, ο κ. Τσακαλώτος: Τι κάνει η κυβέρνηση της Δε-
ξιάς; Χαρίζει φόρους στους πλούσιους. Πάµε να δούµε φόρους
για τους πλούσιους. Να µειώσουµε τις ασφαλιστικές εισφορές ή
όχι; Είναι για τους πλούσιους αυτό; Δηλαδή το ότι οι επιχειρήσεις
ελαφρύνονται, όλες οι επιχειρήσεις, η µικρή επιχείρηση, η µεσαία
επιχείρηση από ένα δυσθεώρητο κόστος, αυτό είναι για τους
πλούσιους; Να µειώσουµε και να καταργήσουµε το τέλος επιτη-
δεύµατος στους ελεύθερους επαγγελµατίες. Αυτό είναι για τους
πλούσιους; Να µειώσουµε και να καταργήσουµε τον ειδικό φόρο
στο πετρέλαιο; Αυτό είναι για τους πλούσιους; Οι αγρότες που
δεν θα πληρώνουν αυτόν τον φόρο είναι οι πλούσιοι; Να καταρ-
γήσουµε την αυτοτελή φορολόγηση των γιατρών στο ΕΣΥ. Αυτό
είναι για τους πλούσιους γιατρούς του ΕΣΥ; Να καταργήσουµε
το 30% επί των συντάξεων των απασχολούµενων συνταξιούχων.
Για τους πλούσιους; Να καταργήσουµε την ειδική εισφορά αλλη-
λεγγύης στον δηµόσιο τοµέα. Για τους πλούσιους; 

Έχουµε εξήντα φοροαπαλλαγές, εξήντα καταργήσεις φορών
οι οποίες αφορούν το σύνολο του ελληνικού λαού. Και έρχεται η
Αριστερά και µας λέει ότι κάνουµε πολιτική υπέρ των πλουσίων.
Άρα να ξεχωρίζουµε τα πράγµατα. 

Και πάω σε αυτούς που διαφωνούν από υποτίθεται µια άλλη
σκοπιά, αλλά δεν έχουµε ακούσει το παραµικρό γιατί διαφωνείτε
στη δηµοσιονοµική µας πολιτική. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω -και κλείνω, κύριε
Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ, δεν θα πάρω άλλο χρόνο- το εξής:
Εδώ υπάρχει µία απεικόνιση από την πλευρά της Αντιπολίτευσης
η οποία είναι κυριολεκτικά µία µαγική εικόνα. Η χώρα εµφανίζεται
περίπου καθηµαγµένη, κατεστραµµένη, περίπου µία χώρα η
οποία καταρρέει, ότι αύριο το πρωί δεν υπάρχει τίποτε.

Υπάρχουν αυτές οι συγκεκριµένες επιτυχίες, ένα από τα µεγα-
λύτερα και εγκυρότερα οικονοµικά περιοδικά στον κόσµο έβγαλε
το 2022 την Ελλάδα πρώτη οικονοµία στον κόσµο, το 2023 πρώτη
οικονοµία στον κόσµο, το 2024 τέταρτη οικονοµία στον κόσµο,
έχουν αποκλιµακωθεί σε τέτοιο βαθµό -σας το είπαν οι συνάδελ-
φοί µου- τα επιτόκια δανεισµού, δηλαδή δανείζεται αυτή η χώρα
καλύτερα από τη Γαλλία, καλύτερα από την Ιταλία και σε ορι-
σµένα οµόλογα καλύτερα από τη Γερµανία, όλοι οι οίκοι που
αξιολογούν την πιστοληπτική ικανότητα µάς αναβαθµίζουν. Οι
επενδυτές δεν ξέρουν τίποτε, οι διεθνείς οικονοµολόγοι δεν ξέ-
ρουν τίποτε, αυτοί οι οποίοι αξιολογούν τον πιστοληπτικό κίνδυνο
δεν ξέρουν τίποτε, αλλά η Αριστερά στην Ελλάδα τα ξέρει καλά!
Καµµία ανησυχία. Η Αντιπολίτευση τα ξέρει καλά. Τα έχετε κατα-
λάβει όλα, το τι συµβαίνει σε αυτήν τη χώρα! Πώς βρίσκεστε σε
αυτήν τη θεαµατική αναντιστοιχία; Πώς το εξηγείτε;

Και γυρνάµε στην «αγαπηµένη» συζήτηση που έχουµε µε τον
κ. Τσακαλώτο από την προηγούµενη φορά! Έχουµε µία εκκρε-
µότητα στην οποία δεν έχω λάβει απάντηση.

Αφού είναι έτσι απλά τα πράγµατα και εµείς έχουµε µία περιο-
ριστική πολιτική και είναι «στενός κορσές» και είναι µία πολιτική
η οποία είναι µεροληπτική και ταξική και είναι για τους µεγάλους
κι εσείς όλοι -όλοι!- έχετε έρθει στις εκλογές, µηδενός εξαιρου-
µένου, δεξιών τε και αριστερών, και λέτε µαξιµαλιστικά πρά-
γµατα, όπως «Θα δώσουµε κάτι παραπάνω, θα κόψουµε από

τους φόρους παραπάνω, θα αυξήσουµε τους µισθούς παρα-
πάνω, θα αυξήσουµε τις δαπάνες, θα δώσουµε πιο πολλά για την
παιδεία, θα δώσουµε πιο πολλά για την υγεία» έχετε καµµία απά-
ντηση γιατί καταψήφισε ο ελληνικός λαός αυτά τα προγράµµατα
και ψήφισε ένα πιο περιοριστικό πρόγραµµα; Έχετε καµµία απά-
ντηση γιατί πεντέµισι χρόνια µετά η Νέα Δηµοκρατία παραµένει
κυρίαρχη και ηγεµονική και εσείς µετράτε τα κοµµάτια σας και
τις διασπάσεις σας; Έχετε καµµία απάντηση γιατί πεντέµισι χρό-
νια µετά η Συµπολίτευση είναι αρραγής, ενωµένη και συγκροτη-
µένη και εσείς δεν µπορείτε να συνεννοηθείτε στο παραµικρό
µεταξύ σας;

Η απάντηση είναι µία: Έχει σπάσει επιτέλους η ιδεολογική ηγε-
µονία της Αριστεράς. Βρισκόµαστε σε ένα άλλο πολιτικό, ιδεο-
λογικό και κοινωνικό περιβάλλον και αυτή είναι η πρώτιστη, κύρια
και µεγάλη επιτυχία της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μισό λεπτό, να τα

βάλουµε σε µία σειρά, περιµένετε. 
Έχουν ζητήσει να κάνουν παρεµβάσεις και οι Κοινοβουλευτικοί

Εκπρόσωποι, βεβαίως, αλλά και τρεις Πρόεδροι Κοινοβουλευτι-
κών Οµάδων: Ο κ. Φάµελλος, ο κ. Χαρίτσης και ο κ. Νατσιός. Δεν
βλέπω άλλον. Για να τα πούµε όλα, ο κ. Χαρίτσης είχε πάρει εδώ
και ώρα τηλέφωνο και ζήτησε να πάρει τον λόγο µετά τον κ. Βο-
ρίδη. Με βάση τον Κανονισµό, είµαι υποχρεωµένος να δώσω τον
λόγο στον κ. Φάµελλο που είναι Πρόεδρος της τρίτης Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας, µετά στον κ. Χαρίτση, στον κ. Νατσιό και µετά
θα πάρουν τον λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Εσείς
κύριε Μάντζο, ήδη είπατε ότι θέλετε τον λόγο και δεν ξέρω αν
και κάποιος άλλος τον ζητήσει στην πορεία. 

Οπότε, έχετε τον λόγο, κύριε Φάµελλε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, τρεις Βουλευ-

τές µείναµε να µιλήσουµε και περιµένουµε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, έχουν µείνει και

τρεις Βουλευτές. Τι να κάνουµε τώρα; Να κατεβάσουµε τους
Προέδρους, να µη µιλήσουν οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι;

Συγγνώµη, κύριε Φάµελλε. Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, δεν περίµενα

ότι θα µπω στην Αίθουσα για να θέσω ένα επείγον και έκτακτο
ζήτηµα ακούγοντας αυτό το κλείσιµο της οµιλίας του κ. Βορίδη
που προσπαθούσε να αποδείξει ότι η Συµπολίτευση είναι ενιαία
και δυνατή, µάλλον για να δικαιολογήσει τα σοβαρά προβλήµατα
που έχει µε την εσωτερική αντιπολίτευση ο κ. Μητσοτάκης και τις
πρόσφατες διαγραφές που κάνατε, αλλά εν πάση περιπτώσει,
κύριε Βορίδη, δεν ξέρω αν εσείς διαπιστώνετε ότι υπάρχει ηγε-
µονία ή όχι του χώρου της Συµπολίτευσης. Ο λόγος που εγώ
πήρα αυτή τη στιγµή την πρωτοβουλία να µιλήσω στην Ολοµέ-
λεια είναι γιατί από αυτά που µεταφέρονται από τη Θεσσαλονίκη
υπάρχει ένα σοβαρότατο πρόβληµα ασφάλειας στη λειτουργία
της κοινωνίας µας και η Κυβέρνηση είναι απούσα. 

Θέλω να σας πω, λοιπόν -και κύριε Πρόεδρε, γι’ αυτό πήρα τον
λόγο µόνο για δύο λεπτά- ότι πριν από λίγο µας ενηµέρωσαν ότι
υπήρξε µία σοβαρή βλάβη στο µετρό που πρόσφατα εγκαινιά-
στηκε στη Θεσσαλονίκη και για να µπορέσουν να αντεπεξέλθουν
στη λειτουργία ή εν πάση περιπτώσει στην αποκατάσταση της
βλάβης και να διαχειριστούν τη µείζονα κρίση χρειάστηκε να στα-
µατήσουν οι συρµοί, οι επιβάτες να περπατήσουν µέσα σε σή-
ραγγα για να µπορέσουν να φτάσουν στον επόµενο σταθµό -δεν
είναι κάτι το οποίο αµφισβητείται-, να διακοπούν δροµολόγια µε
ένα επακόλουθο αρνητικό ντόµινο, να λειτουργήσουν κάποιες
διαδροµές σε αντίθετη κατεύθυνση και να µην εξυπηρετηθούν ή
να δηµιουργηθεί ένα σοβαρό πρόβληµα στη λειτουργία του
µετρό. 

Κάποιος θα έλεγε -και εγώ θα το δεχόµουν και ως µηχανικός
θα το δεχόµουν- ότι βλάβες και αδυναµίες υπάρχουν σε όλα τα
συστήµατα και στα πιο σύγχρονα. Όµως εδώ υπάρχει ένα ζή-
τηµα, το οποίο είχε τεθεί επανειληµµένα και το θέσαµε και εµείς
την περίοδο των εγκαινίων. Υπήρξε µια έντονη συζήτηση στην
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πόλη σχετικά µε το κατά πόσον είχαν ολοκληρωθεί όλες οι απαι-
τούµενες ενέργειες και υπάρχουν τα απαιτούµενα πρωτόκολλα
και όσον αφορά τον χρόνο που χρειάστηκε για να γίνουν όλες
αυτές οι ενέργειες προετοιµασίας, γιατί είµαι σίγουρος ότι κανείς
από εµάς δεν θα ήθελε να ξεκινά ένα τόσο σηµαντικό έργο, για
την πόλη µας εν προκειµένω, και να παρουσιάζει προβλήµατα.
Γιατί το θέλαµε, το περιµέναµε και µάλιστα να σας πω ότι και ως
κυβέρνηση κάναµε ό,τι µπορούσαµε για να γίνει γρήγορα. Δεν το
κάνατε εσείς, αλλά σε κάθε περίπτωση εγώ λέω «κάλλιο αργά
παρά ποτέ». Υπήρξε, λοιπόν, και υπάρχει ένα µεγάλο ερώτηµα
και µια συζήτηση που επηρεάζει και τον τεχνικό κόσµο, αλλά
πάνω απ’ όλα επηρεάζει τη λειτουργία της κοινωνίας για το αν
υπάρχουν όλες οι προδιαγραφές ασφαλείας και όλα τα πρωτό-
κολλα για να µην υπάρχουν προβλήµατα σαν αυτό που µάλλον
συνέβη σήµερα. 

Ενηµερωθήκαµε προφανώς από τα µέσα ενηµέρωσης και από
κάποιους γνωστούς που δυστυχώς ζήσανε αυτό το περιστατικό
σήµερα και ελπίζω να βρούµε τρόπο να το υπερβούµε.

Νοµίζω ότι µιας και συζητάµε για ένα µείζον θέµα, όπως είναι
ο προϋπολογισµός -και για να µην υποτιµήσω τη σειρά των οµι-
λητών- πρέπει άµεσα να έρθει ο κ. Σταϊκούρας στη Βουλή. Πρέπει
πλέον να έχουµε επίσηµες απαντήσεις εδώ για το αν έχουν ολο-
κληρωθεί όλες οι διαδικασίες δοκιµών και ασφάλειας, για το αν
οφείλεται το σηµερινό περιστατικό σε οποιοδήποτε έλλειµµα.
Εγώ εκ των προτέρων σας λέω ότι δεν θα θέλαµε να οφείλεται
σε οποιοδήποτε έλλειµµα, αλλά πρέπει πλέον να δώσουµε απα-
ντήσεις στην κοινωνία διότι η Θεσσαλονίκη µε πολύ µεγάλη κα-
θυστέρηση, εξαιτίας της Κυβέρνησής σας, έχει ένα έργο το
οποίο το χρειαζόταν εδώ και πολύ καιρό. Πρέπει να δοθεί άµεσα
µια απάντηση για το ποιο είναι το επίπεδο ασφάλειας για να µην
ανοίξει οποιοδήποτε άλλο αρνητικό ντόµινο. 

Εµείς δεν θέλουµε να υπάρξει καµµία ανησυχία αλλά πρέπει
να δοθούν απαντήσεις και πρέπει να έρθει εδώ ο Υπουργός για
να δώσει τις απαντήσεις και οι απαντήσεις αυτές πρέπει να έχουν
και τα χαρακτηριστικά της λογοδοσίας. Διότι δεν πρέπει να ανοί-
ξουµε οποιαδήποτε άλλη συζήτηση, γιατί υπενθυµίζω ότι σήµερα
έχει έρθει και ένα άλλο περιστατικό στη δηµοσιότητα, ένα περι-
στατικό που µπορεί να είναι µικρότερης σηµασίας, ενός εκτρο-
χιασµού στο πρώτο χειµερινό δροµολόγιο του τρένου στο Πήλιο,
του µικρού τοπικού τρένου, του παραδοσιακού, του «Μου-
τζούρη» που λέµε. 

Σε κάθε περίπτωση εγώ δεν θέλω και θα είµαι ο τελευταίος που
θα δηµιουργήσει οποιοδήποτε θέµα ανησυχίας στην κοινωνία,
αλλά δεν µπορώ, κύριε Βορίδη, να ακούω ωραία µεγάλα λόγια
για ηγεµονία όταν έχουµε βασικά θέµατα λειτουργίας των υπο-
δοµών στη χώρα µας. Και ξέρετε ότι έχουµε µια ανοιχτή συζή-
τηση -που δεν θα τη συνδέσω εγώ καθόλου άλλο σήµερα- για τα
γενικότερα θέµατα ασφάλειας στη λειτουργία των υποδοµών. 

Έχουµε ένα βασικό ζήτηµα, λοιπόν. Να έρθει ο Υπουργός, κ.
Σταϊκούρας, στη Βουλή να µας ενηµερώσει τι ακριβώς γίνεται για
τα θέµατα ασφάλειας, να επιλυθούν όλα τα ζητήµατα πρωτοκόλ-
λων και προδιαγραφών, γιατί εµείς θέλουµε σύγχρονα έργα και
στη Θεσσαλονίκη και σε όλη την Ελλάδα. Διότι αυτό πραγµατικά
σηµαίνει αποτελεσµατική κυβέρνηση. Οτιδήποτε άλλο νοµίζω ότι
µας πάει προς τα πίσω. Εµείς θέλουµε να είµαστε στην πρωτο-
πορία της Ευρώπης. 

Καλά κάνετε και ανησυχείτε, αλλά το ερώτηµα είναι: µήπως
ανησυχείτε εκ των υστέρων, κύριε Καλαφάτη; Καλά κάνετε και
προσπαθείτε να ενηµερωθείτε. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Άµεσα κινούµαστε εµείς. 
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Έχουµε απαντήσεις.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία): Εγώ, λοιπόν, γι’ αυτό πήρα τον λόγο.
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Παρακαλώ να έρθει ο Υπουρ-

γός…
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: (Δεν ακούστηκε)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ήρεµα, κύριε Παππά!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία): Δεν κατάλαβα, υπάρχει κάποια ελαφρότητα στο
θέµα, θεωρείτε ότι δεν είναι σοβαρό ζήτηµα;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Απευθυνθήκατε σε µένα, γι’ αυτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, θα υπάρξει

ενηµέρωση για το συµβάν. 
Μη διακόπτετε, κύριοι συνάδελφοι. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία): Εµείς, λοιπόν, τα ζητήµατα τα βάζουµε σοβαρά
και τα βάζουµε στη Βουλή και νοµίζω ότι µας ενδιαφέρει όλους
και προφανώς θα ακούσουµε και τις υπόλοιπες τοποθετήσεις
γιατί µας ενδιαφέρουν και οι απαντήσεις που θα δοθούν. Σε κάθε
περίπτωση ειδοποιήστε τον κ. Σταϊκούρα να έρθει, γιατί περιµένω
και απαντήσεις από τον αρµόδιο Υπουργό ο οποίος έχει ευθύνη
και της λογοδοσίας έναντι της Ολοµέλειας. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

είναι άλλοι δύο Πρόεδροι Κοινοβουλευτικών Οµάδων και δύο Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι να µιλήσουν. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Θα βάλουµε ευρύτερα θέµατα, όµως,…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πιθανόν, δεν ξέ-
ρουµε, και οι υπόλοιποι πολιτικοί Αρχηγοί µπορεί να θέλουν να
βάλουν και αυτό το θέµα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Καλέστε τον Υπουργό, κ. Σταϊκούρα,
να έρθει να µιλήσει έγκυρα, αυτός είναι αρµόδιος. Κάντε του ένα
τηλέφωνο. Τα παιδιά µας ταξιδεύουν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, κα-
λύτερα να µαζέψετε όλη την εικόνα και στο τέλος να δώσετε µια
συνολική απάντηση.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Εγώ απλώς το είπα, διότι αυτό είναι ένα ειδικό θέµα, να πούµε
τώρα δύο πράγµατα, αν το κρίνετε  σκόπιµο. Αλλιώς, εγώ δεν έχω
πρόβληµα. Ό,τι κρίνετε, κύριε Πρόεδρε. Εγώ δεν θα µιλήσω γε-
νικά τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλά, εγώ δεν
µπορώ να µιλήσω εξ ονόµατος του κ. Σταϊκούρα ή για το τι θα
κάνει ο κ. Σταϊκούρας. 

Εντάξει, να σας δώσω τον λόγο. Ενδεχοµένως να διαφωτίσει
το ζήτηµα αυτό η παρέµβασή σας. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Ζητώ τον λόγο για δέκα δευτερόλεπτα.

Δεν ξέρω, ο κ. Σταϊκούρας θα ειδοποιηθεί, θα έρθει κ.λπ.. 
Λέω το εξής: Εκείνο το οποίο έγινε είναι ότι υπήρξε µία βλάβη.

Ακολουθήθηκε πλήρως το πρωτόκολλο ασφαλείας. Δεν έχει
υπάρξει οποιοσδήποτε κίνδυνος ή οποιοδήποτε ζήτηµα ασφα-
λείας. Θα εκδοθεί αναλυτική ενηµέρωση από την εταιρεία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Το µάθατε τώρα αυτό;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ναι, είµαι σε επικοινωνία µε τον αρµόδιο Υπουργό κ. Ταχιάο. Ελ-
πίζω να σας έχω καλύψει ως προς τις διευκρινίσεις της πηγής
πληροφορήσεώς µου. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Όχι. Είναι δυνατόν µε sms να απα-
ντά Υπουργός;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Άρα λοιπόν αφού σας είπα αυτά, θα υπάρξει –επαναλαµβάνω-
περαιτέρω ενηµέρωση και εποµένως νοµίζω ότι µπορούµε να πε-
ριµένουµε όλοι. Θα υπάρξει πλήρης ενηµέρωση από την εται-
ρεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς
κ. Χαρίτσης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Τριάντα χρόνια έργο, χαλάει!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ήταν άµεση η ανταπόκριση της Κυ-

βερνήσεως. 
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: (Δεν ακούστηκε)…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, ηρεµή-

στε!
Κύριε Χαρίτση, έχετε τον λόγο.
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ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΞΗΣ) ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς): Περιµένω. Και πα-
ρακαλώ µηδενίστε τον χρόνο, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα υπάρξει ανοχή. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Θα σεβαστείτε τον οµιλητή, τον Πρόεδρο; Σας παρακαλώ!
Ξεκινήστε την οµιλία σας, κύριε Χαρίτση.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΞΗΣ) ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινο-

βουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς): Κύριε Πρόεδρε,
µπορώ να ξεκινήσω µιας και σταµάτησε ο διάλογος. Ευχαριστώ. 

Κύριε Βορίδη, πρέπει να παραδεχτείτε το ότι τηρήθηκαν τα
πρωτόκολλα ασφαλείας δεν συνιστά πειστική απάντηση για ένα
ζήτηµα το οποίο είναι πραγµατικά ανατριχιαστικό, αν δείτε και τα
βίντεο τα οποία κυκλοφορούν αυτή την ώρα στα µέσα κοινωνικής
δικτύωσης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Υπάρχει ένα πολύ σοβαρό ζήτηµα ασφαλείας. Όταν εγκαινιά-

στηκε το µετρό, εµείς είχαµε ότι, παρ’ ότι η Κυβέρνησή σας βα-
ρύνεται µε το έγκληµα που έγινε στα αρχαία και µε το γεγονός
ότι δόθηκαν δεκάδες εκατοµµύρια ως υπέρογκες αποζηµιώσεις
στον εργολάβο από δηµόσιο χρήµα, το βασικό ζήτηµα το οποίο
πρέπει να δούµε είναι το ζήτηµα της ασφάλειας. Ελπίζουµε τα
προβλήµατα να σταµατήσουν εδώ. 

Έρχοµαι, κύριε Βορίδη, στη οµιλία σας. Μας κάνατε πάλι µια
έκπληξη σήµερα. Δεν το περίµενα ότι θα κάνετε οµιλία για το οι-
κονοµικό success story της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. 

Ακούσαµε τον κ. Βορίδη να µας κάνει µια ανάλυση για το φο-
ρολογικό πρόγραµµα της Κυβέρνησης, για το πώς ευνοεί την κοι-
νωνική πλειοψηφία και όχι τους έχοντες και κατέχοντες. 

Αλήθεια, κύριε Βορίδη, η µείωση στο φόρο συγκέντρωσης κε-
φαλαίου, η µείωση στον φόρο των µερισµάτων στο κατώτερο επί-
πεδο από οποιαδήποτε άλλη χώρα στην Ευρώπη, η µείωση στον
συµπληρωµατικό ΕΝΦΙΑ για τις µεγάλες ακίνητες περιουσίες, η
µείωση στον φόρο για τις χρηµατιστηριακές συναλλαγές, η µεί-
ωση στον φόρο για τα stock options, η µείωση στον φόρο για τα
σκάφη, η µείωση στον φόρο για τα κέρδη των επιχειρήσεων, όλα
αυτά είναι µία φορολογική πολιτική η οποία αφορά τους φτω-
χούς, όπως µας είπατε; Αλήθεια τώρα; Αυτή είναι η φορολογική
πολιτική η οποία αφορά τους φτωχούς;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Και βεβαίως την ίδια στιγµή, κύριε Βορίδη, την τελευταία τριε-

τία έχουµε 600% αύξηση κερδών για τις εταιρείες ενέργειας, 12
δισ. υπερκέρδη για τις αγαπηµένες σας συστηµικές τράπεζες,
550% αύξηση κερδών -είναι ρεκόρ εικοσαετίας- στις εισηγµένες
στο Χρηµατιστήριο Αξιών Αθηνών. 

Αυτή είναι η πολιτική την οποία ακολουθεί η Κυβέρνησή σας,
µια πολιτική η οποία είναι εξόχως ταξική, σε βάρος της κοινωνι-
κής πλειοψηφίας, σε βάρος των εργαζοµένων, σε βάρος των µι-
σθωτών, σε βάρος των συνταξιούχων, σε βάρος της πλειοψηφίας
του ελληνικού λαού, υπέρ των µεγάλων και ισχυρών φίλων που
στηρίζονται και στηρίζουν -βεβαίως µε το αζηµίωτο- την Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη. Αυτό είναι το αποτέλεσµα της πολιτικής σας. 

Οφείλω, όµως, κύριε Βορίδη, να παραδεχτώ ότι στην οµιλία
σας είπατε και κάτι το οποίο είναι σωστό. Παρουσιάσατε ουσια-
στικά το στρατηγικό αδιέξοδο εκείνων των δυνάµεων της Αντιπο-
λίτευσης οι οποίες από τη µία λέµε «ναι, µείωση των φόρων
στους πάντες» και από την άλλη, όµως, «είναι καλύτερο κοινωνικό
κράτος, αύξηση των δαπανών για την υγεία, αύξηση των δαπα-
νών για την παιδεία, αύξηση των µισθών». Δεν γίνονται όλα.
Όντως δεν γίνονται όλα. Κι εµείς είµαστε απολύτως καθαροί. 

Λέµε, λοιπόν, η µόνιµη φορολόγηση του µεγάλου πλούτου, η
µόνιµη φορολόγηση των µεγάλων εισοδηµάτων, η µόνιµη φορο-
λόγηση της µεγάλης ακίνητης περιουσίας είναι προϋπόθεση για
να έχουµε στήριξη του κοινωνικού κράτους, είναι προϋπόθεση
για να έχουµε ενίσχυση του εισοδήµατος των µισθωτών και των
εργαζοµένων, είναι προϋπόθεση για να στηριχθεί η κοινωνική
ευαισθησία σε αυτές τις πολύ δύσκολες συνθήκες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Αυτά, όµως, θα τα πούµε αναλυτικά και αύριο. 
Υπάρχει και ένας άλλος λόγος, νοµίζω, που σας κάνει να είστε

τόσο άνετος για να κάνετε µια οµιλία και να παρουσιάζετε ένα

success story για µια πολιτική η οποία είναι πραγµατικά πάρα
πολύ επιβαρυντική και καταστροφική για την κοινωνική πλει-
οψηφία. 

Δυστυχώς, έχετε απέναντί σας την Αντιπολίτευση η οποία
στρατηγικά δεν σας αντιπολιτεύεται, δεν σας ζορίζει, δεν σας ξε-
βολεύει, κύριε Βορίδη, και κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη. 

Πριν από λίγες µέρες ήταν εδώ στην Αθήνα ο νέος Γενικός
Γραµµατέας του ΝΑΤΟ, ο κ. Ρούτε, ο οποίος µας είπε και µας κά-
λεσε όλους στην Ευρώπη να δαπανήσουµε περισσότερα για την
άµυνα, λόγω του κινδύνου από τη Ρωσία. Έκανε αυτή την κυνική
δήλωση και ουσιαστικά µας προϊδέασε για την νοµοτέλεια του
πολέµου που έρχεται. Αυτά µας έλεγε ο κ. Ρούτε εδώ στην Αθήνα
µετά τη συνάντησή του µε τον Πρωθυπουργό. 

Τροµοκρατεί η ελίτ της Ευρώπης αυτή τη στιγµή και το ΝΑΤΟ
και η Ευρωπαϊκή Ένωση τις ευρωπαϊκές κοινωνίες, έτσι ώστε να
µη διεκδικούν πολιτικές για τη στήριξη του κοινωνικού κράτους,
να µη διεκδικούν πολιτικές για τη στήριξη του εισοδήµατος των
εργαζοµένων, να µη διεκδικούν πολιτικές για την αντιµετώπιση
του πραγµατικού εχθρού που έχουµε και είναι η κλιµατική κρίση
και οι φυσικές καταστροφές που τη συνοδεύουν. 

Έκανε µια δήλωση ο κ. Ρούτε που εξυπηρετεί, βεβαίως, τους
ιµπεριαλιστικούς ανταγωνισµούς και εξυπηρετεί, βεβαίως, τη βιο-
µηχανία του πολέµου. Και βεβαίως, εντάξει το ξέραµε ότι η Κυ-
βέρνησή σας και το κόµµα σας -η Νέα Δηµοκρατία δεν το έχει
κρύψει- είναι το επίσηµο παράρτηµα του κ. Ρούτε εδώ στην Ελ-
λάδα. Επιµένετε σε µια αδιέξοδη κούρσα υπερεξοπλισµών, επι-
βαρύνετε τα δηµόσια οικονοµικά µε αδιαφανείς προµήθειες,
συνεχίζετε στον δρόµο που τόσο κόστισε στη χώρα µας στο πα-
ρελθόν, µε λεφτά που πετιούνται από το παράθυρο και λεφτά
που καταλήγουν σε τσέπες µεσαζόντων και αφαιρούνται, βε-
βαίως, από τις ανάγκες της οικονοµίας µας. 

Το ΠΑΣΟΚ, έσπευσε να πάρει θέση να πει ότι θα υπερψηφίσει
τους εξοπλισµούς παρ’ ότι -επιτρέψτε µου να πω- είναι το κόµµα
το οποίο θα έπρεπε να γνωρίζει περισσότερα από οποιονδήποτε
άλλο, λόγω και του «αµαρτωλού» παρελθόντος, τι σηµαίνει αυτό
το αδιαφανές εµπόριο της διαπλοκής και της διαφθοράς. Νοµίζω
το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, κυρίες και κύριοι του ΠΑΣΟΚ. 

Σήµερα µάθαµε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ προσχωρεί στο ίδιο στρατόπεδο,
στο στρατόπεδο όπλων και των εξοπλισµών. Υπερψηφίζει…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Καλό
είναι αυτό.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΞΗΣ) ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς): Καλό για εσάς,
κύριε Γεωργιάδη.

Και διαβάζω ότι στο σκεπτικό του Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ για
την υπερψήφιση, για να την αιτιολογήσει είναι ότι δεν έχουν δια-
φοροποιηθεί οι δαπάνες για τα εξοπλιστικά προγράµµατα σε
σχέση µε πέρυσι και, δυστυχώς, πολύ φοβάµαι και αναγκάζοµαι
να σχολιάσω ότι αυτό το οποίο δεν έχει διαφοροποιηθεί σε σχέση
µε πέρυσι είναι η πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ δεν έχει διαφοροποιηθεί
σε σχέση µε πέρυσι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Τα ίδια που ψήφιζε και πέρυσι, µε διαφορετικό Πρόεδρο τον κ.

Κασσελάκη, ψηφίζει και φέτος µε διαφορετικό Πρόεδρο τον κ.
Φάµελλο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Συναινούν, λοιπόν, και το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ στο παράγ-

γελµα του κ. Ρούτε και στην πολιτική της Κυβέρνησης του κ. Μη-
τσοτάκη. 

Αύριο, όµως, να ξέρετε, κύριε Βορίδη, ότι εδώ σε αυτήν την Αί-
θουσα, µέσα σε αυτό το πλαίσιο το περιβάλλον της συναίνεσης
θα ακουστεί και ένα ηχηρό «όχι», που φαίνεται ότι για µία ακόµη
φορά, όπως και πέρυσι, θα ακουστεί µόνο από τη Νέα Αριστερά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Εµείς δεν θα δώσουµε λευκή επιταγή στον κ. Μητσοτάκη, όχι

µόνο γιατί δεν τον εµπιστευόµαστε καθόλου µε τις δαπάνες των
5 δισ. -εδώ που τα λέµε τον κ. Μητσοτάκη δεν µπορείς να τον
εµπιστευτείς ούτε για δαπάνες 5 ευρώ, όχι 5 δισ., αλλά γιατί αµ-
φισβητούµε στην ουσία της αυτή τη λογική των υπερεξοπλισµών,
κύριε Βορίδη.
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Θέλουµε να σπάσει επιτέλους και στον δηµόσιο διάλογο στη
χώρα µας και στην ελληνική κοινωνία αυτό το ταµπού της αδια-
φάνειας και να µπει φραγµός επιτέλους σε αυτήν τη λογική του
πολέµου, που φαίνεται να προσπαθεί να κυριαρχήσει αυτή τη στι-
γµή σε όλη την Ευρώπη και στη χώρα µας, προεξάρχουσας της
Κυβέρνησής σας. 

Μάλιστα ακούσαµε το µεσηµέρι και τον συνάδελφό σας Υ-
πουργό Εθνικής Άµυνας, τον φίλτατό σας κ. Δένδια, συναγωνιστή
όπως λέτε –µπράβο, ναι, συναγωνιστής σας, λοιπόν, ο κ. Δένδιας-
που µας είπε ότι πρέπει να έχουµε κανόνια για να έχουµε βού-
τυρο. Είναι µια φράση που παραπέµπει στον Α’ Παγκόσµιο Πό-
λεµο, είπε ο συναγωνιστής σας, λοιπόν, ο κ. Δένδιας. 

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι ένας λαός πρέπει να έχει τα µέσα
για να υπερασπιστεί την ελευθερία του. Εδώ όµως δεν συζητάµε
γι’ αυτό. Αυτό για το οποίο συζητάµε είναι ότι εδώ έχουµε έναν
πακτωλό χρηµάτων που δαπανάται σε αδιαφανείς και ανεξέλε-
γκτες δαπάνες υπερεξοπλισµών, σε ένα πάρτι το οποίο έχει στη-
θεί από την Κυβέρνηση Μητσοτάκη. 

Κι εµείς, λοιπόν, απαντάµε στον κ. Δένδια, απαντάµε σε εσάς,
κύριε Βορίδη, σε εσάς, κύριε Γεωργιάδη, και, βεβαίως, στον Πρω-
θυπουργό, κ. Μητσοτάκη, ότι θέλουµε βούτυρο, θέλουµε ψωµί
και τριαντάφυλλα, όπως ήταν και το σύνθηµα τότε, για τον κόσµο
όµως που δουλεύει, για τον κόσµο της εργασίας, για τον κόσµο
που παράγει, για τον κόσµο των 800 ευρώ, που βλέπει ότι δεν
βγαίνει ο µήνας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Θέλουµε, λοιπόν, βούτυρο γι’ αυτόν τον κόσµο και όχι να ξο-

δεύονται δισεκατοµµύρια χωρίς έλεγχο και χωρίς καµµία λογο-
δοσία. 

Αυτή, λοιπόν, η Αριστερά, που θα πει το µεγάλο όχι αύριο,
κύριε Βορίδη, είναι η Αριστερά µε την οποία δεν θα ξεµπερδέ-
ψετε, η Αριστερά που δεν κάνει αντιπολίτευση στα λόγια. Δεν
µπορείς να λες ότι είσαι µαχητική αντιπολίτευση στα λόγια και να
συναινείς στρατηγικά στον κ. Μητσοτάκη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Συναίνεση, λοιπόν, από εµάς δεν θα βρείτε. Μπορεί να έχετε

µια πολύ ωραία ατµόσφαιρα εσείς µε το ΠΑΣΟΚ και µε τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Εµείς θα τη χαλάσουµε αυτή την ατµόσφαιρα της συναίνε-
σης, µε πρώτο βήµα την καταψήφιση αύριο των υπερεξοπλισµών
του κ. Μητσοτάκη, να µπει επιτέλους ένας φραγµός στη λογική
του πολέµου, να µπει ένας φραγµός στη λογική µετατροπής της
Ευρώπης σε πολεµική οικονοµία, και για να ανοίξει ο δρόµος και
στη χώρα µας για µια αξιόπιστη και µαχητική αριστερή αντιπολί-
τευση, που έχει ανάγκη σήµερα η ελληνική κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τώρα
τον λόγο στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Νίκη κ.
Νατσιό. Ακολουθεί η κ. Ευθυµίου, ο κ. Μάντζος και ο κ. Καραθα-
νασόπουλος και αν δεν υπάρχει άλλος, θα πάρει τον λόγο ο
Υπουργός.

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όταν έκανε τα εγκαίνια το µετρό, αγαπητοί κύριοι Υπουργοί,

κύριοι συνάδελφοι, ακούγαµε διθυράµβους, «το πιο σύγχρονο»
κ.λπ.. Ο κύριος Πρωθυπουργός πήγε στην Ευρώπη, το διαφήµιζε,
ότι το µετρό θα άλλαζε τη ζωή των Θεσσαλονικέων. Με βάση
αυτό το σηµερινό επεισόδιο όντως άλλαξε τη ζωή των Θεσσαλο-
νικέων. Τους προσθέτει έναν φόβο ακόµη, το να µπαίνουν µες
στο µετρό. Έτσι ακριβώς είναι. 

Και σας θυµίζω, αγαπητοί µου συνάδελφοι, µια εβδοµάδα πριν
γίνει –εσείς το ονοµάζετε δυστύχηµα, δεν είναι δυστύχηµα, είναι
έγκληµα, το µόνο δυστύχηµα είναι ότι ήσασταν τότε εσείς Κυβέρ-
νηση. 

Ο κ. Καραµανλής, τότε Υπουργός Μεταφορών, δήλωνε, όπως
δηλώνατε και τώρα πριν το µετρό, σας θυµίζω τη φράση, που
έµεινε στην ιστορία, «Είναι ντροπή και ντρέποµαι που θέτετε θέ-
µατα ασφαλείας για τον ΟΣΕ, για τους σιδηροδρόµους. Θα
ήθελα να ανακαλέσετε αµέσως. Είναι ντροπή. Διασφαλίζουµε την
ασφάλεια.». Αυτά τα «σπασµένα ελληνικά», που λέει κι ο Σεφέ-

ρης, «µεταφέροντας σπασµένες λέξεις από ξένες γλώσσες».
«Διασφαλίζουµε την ασφάλεια.» 

Και συνέβη αυτό που συνέβη το τραγικό στα Τέµπη, το
έγκληµα των Τεµπών. Σήµερα είχαµε αυτό το επεισόδιο στο
µετρό. 30.000 για ένα «µ», 30.000 για να βρούµε ένα σήµα που
έχει ένα «µ». Πού ακούστηκε αυτό; Και σε παιδιά του δηµοτικού
να το αναθέταµε, θα µας το έκαναν τσάµπα και θα µας το έκαναν
και καλύτερο. Γιατί τριάντα χιλιάρικα για ένα «µ», για ένα γράµµα
του ελληνικού αλφαβήτου; Τελοσπάντων. 

Έχω πει και προχθές, αγαπητοί, ότι η αξιοπιστία και η ποιότητα
ενός κράτους κρίνεται από το πώς φέρεται και συµπεριφέρεται
στις πιο αδύναµες και ευάλωτες οµάδες -το έχει πει κι ο Κού-
ντερα αυτό- στα παιδιά, τους νέους δηλαδή, και στους γέροντες
συνταξιούχους. 

Τα παιδιά σιγά-σιγά λιγοστεύουν. Ακούσαµε το µεσηµέρι τον
κύριο Υπουργό Εθνικής Αµύνης µε δραµατικούς τόνους να λέει
ότι το δηµογραφικό είναι θέµα ύπαρξης πλέον του κράτους και
του έθνους µας. Και έχω πει ότι στα χωριά της πατρίδας µας,
ιδίως στα ακριτικά, δεν ακούγεται πια το κουδούνι του σχολείου.
Και να το ξέρουµε αυτό, όπου δεν ακούγεται το κουδούνι του
σχολείου και δεν ακούγεται η καµπάνα της εκκλησίας δεν υπάρ-
χει εκεί ρωµιοσύνη, δεν υπάρχει εκεί ελληνισµός, δεν υπάρχει
ζωή. Δύο ήχους πρέπει να ακούει ο λαός, ιδίως στις ακριτικές πε-
ριοχές, η καµπάνα, «Ορθοδοξία Ελληνοσώτηρα» όπως την ονο-
µάζει ως ο Ζαµπέλιος, ο Σπυρίδων -το ξέρετε- 19ος αιώνας, και
το κουδούνι του σχολείου. Χαίρονται και γαληνεύουν έτσι κι οι
κάτοικοι των χωριών. Όπως λέει και ο Λευτέρης Παπαδόπουλος,
«Υπερασπίσου το παιδί, γιατί αν γλιτώσει το παιδί, υπάρχει ελ-
πίδα», σε εκείνο το πολύ ωραίο στιχούργηµά του. 

Υπάρχουν όµως εκατοντάδες χιλιάδες χαµηλοσυνταξιούχοι,
που λόγω της κατάργησης του ΕΚΑΣ κυριολεκτικά ζουν σε συν-
θήκες απόλυτης φτώχειας. Έχω µια επιστολή ενός τέτοιου αν-
θρώπου και λέει µεταξύ άλλων «Με την ακρίβεια να έχει φτάσει
σε δυσθεώρητα ύψη συνεχίζουµε να πορευόµαστε το υπόλοιπο
της ζωής µας έχοντας ως µοναδική µας παρέα τη φτώχεια, τη
µοναξιά, τα γηρατειά µας και τις ασθένειές µας. Και δεν µας φτά-
νει µόνο αυτό. Ζούµε µε 400 ευρώ.» Επαναλαµβάνω τα λόγια του
συνταξιούχου. Και πλέον µε τη συµµετοχή 25% στα φάρµακα επι-
βαρύνεται η θέση τους. 

Θα πω κάτι και για τις τράπεζες και θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε.
Περιµένετε αύριο, όπως περιµένουν τα νήπια τον Άη Βασίλη, για
να εξαγγείλει αυτά που θα εξαγγείλει ο Πρωθυπουργός για τις
τράπεζες, το µάννα εξ ουρανού που θα σώσει την ελληνική οικο-
νοµία. Ακούσαµε,, λοιπόν τον Πρωθυπουργό να δηλώνει πως την
Κυριακή θα ανακοινώσει φόρο, ή εισφορά ή ό,τι άλλο για τις συ-
στηµικές τράπεζες οι οποίες εµφανίζουν υπερκέρδη τα τελευταία
τρία χρόνια. 

Όλη η τοποθέτηση των στελεχών της Νέας Δηµοκρατίας
εστιάζει εκεί, λες και µια νοµοθέτηση εισφοράς των τραπεζών θα
σώσει την ελληνική οικονοµία, η οποία καταγράφει δυσθεώρητο
δηµόσιο χρέος άνω των 400 δισ. ευρώ, εµπορικό έλλειµµα θη-
ριώδες άνω των 25 δισ. ευρώ για το 2024, ένα µονίµως αρνητικό
ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών, έναν σχεδόν διπλασιασµό των
εισαγωγών έναντι των εξαγωγών, ένα επίσης δυσθεώρητο ιδιω-
τικό χρέος άνω των 376 δισ. ευρώ. 

Να δούµε, λοιπόν, πάλι τι δώσατε ως µνηµονιακές κυβερνήσεις
στις αγαπηµένες σας ιερές αγελάδες, τις τράπεζες και να δούµε
τελικά τι θα νοµοθετήσετε να εισφέρουν για να γελάσουµε όλοι
µαζί την Κυριακή. 

Τους χαρίσατε -θυµίζουµε στον λαό µας- 47 δισ. ευρώ των ανα-
κεφαλαιοποιήσεων και τα επιπλέον 5,1 δισ. ευρώ τόκων των εν
λόγω κεφαλαίων, τα οποία δεν επέστρεψαν και επιβάρυναν το
δηµόσιο χρέος και όλους τους Έλληνες πολίτες. 

Τους χαρίζετε τους φόρους µε τον αναβαλλόµενο φόρο ύψους
19 δισ. Ευρώ, βασιζόµενο στον νόµο Χαρδούβελη για σαράντα
έτη, από το 2014 και τους νόµους που ακολούθησαν, και επιτρέ-
πουν τον εταιρικό µετασχηµατισµό, ώστε να µη χρειαστεί ποτέ
να τον καταβάλουν. Όλα αυτά εν µέσω φοροληστείας των νοικο-
κυριών και των µικροµεσαίων επιχειρήσεων. 

Οπότε και οι τράπεζες γλεντάνε τα κέρδη τους, τα οποία ανήλ-
θαν σε 3,76 δισ. ευρώ το 2022, 4,5 δισ. ευρώ το 2023 και 3,5 δισ.
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ευρώ το πρώτο εννεάµηνο του 2024. Όλα αυτά αφορολόγητα.
Δηλαδή οι τράπεζες καταγράφουν ηµερησίως άνω των 11,7 εκα-
τοµµυρίων ευρώ κέρδη. Τα έσοδά τους από προµήθειες εκτοξεύ-
τηκαν από το 2020 ως το 2023 κατά 72,5% ανά τράπεζα. 

Λεηλατούν, εν ολίγοις, τις καταθέσεις των Ελλήνων πολιτών µε
τα σχεδόν µηδενικά επιτόκια καταθέσεων, οπότε και δεν περιλαµ-
βάνουν τον πληθωρισµό και κατατρώγουν την αγοραστική αξία
των καταθετών, ενώ τα επιτόκια χορηγήσεων είναι από τα υψη-
λότερα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Τις εξασφαλίζετε µε 19 δισεκατοµµύρια ευρώ εγγυήσεις του
ελληνικού δηµοσίου για την τιτλοποίηση των «κόκκινων» δανείων,
ώστε αν δεν εκπλειστηριάσουν τα σπίτια και ακίνητα των Ελλήνων
πολιτών µέσω των funds, στις οποίες οι ίδιες είναι συνιδιοκτήτες,
να καταπέσουν οι εγγυήσεις και να πληρωθούν. Παράλληλα, οι
αγαπηµένες σας τράπεζες, γύρισαν την πλάτη στα νοικοκυριά
και τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις όλη την κρίσιµη περίοδο των
µνηµονιακών χρόνων. 

Σύµφωνα µε στοιχεία της έκθεσης χρηµατοπιστωτικής σταθε-
ρότητας της Τράπεζας της Ελλάδος, Απρίλιος του 24, για την
χρηµατοδότηση της ελληνικής οικονοµίας από την ανάληψη της
διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας τον Ιούλιο του 2019 έως
τον Αύγουστο του 2024, η χρηµατοδότηση του ιδιωτικού τοµέα
παρουσίασε µείωση στο 26% των νοικοκυριών, µείωση κατά
51,1%, ενώ η χρηµατοδότηση της γενικής κυβέρνησης αύξηση
κατά 87,7% και η αγορά χρεογράφων κατά 91,6%. 

Λέτε στο αφήγηµα σας πως διασώσατε τις τράπεζες µε τόσα
δεκάδες δισεκατοµµύρια ευρώ για να µη χαθούν οι αποταµιεύ-
σεις. Γιατί τώρα δεν φορολογείτε τα υπερκέρδη τους; Γιατί δεν
καταργείτε τον αναβαλλόµενο φόρο; Γιατί οι τράπεζες σας, στις
οποίες τόσο ευνοϊκά φέρθηκαν οι µνηµονιακές κυβερνήσεις σας,
δεν χρηµατοδοτούν τα νοικοκυριά και τις επτακόσιες πενήντα χι-
λιάδες µικροµεσαίες επιχειρήσεις από τις οποίες µόνο σαράντα
οχτώ χιλιάδες είναι επιλέξιµες από τις τράπεζες για χρηµατοδό-
τηση; Γιατί δεν σπάτε το καρτέλ των συστηµικών τραπεζών στις
προµήθειες, για το οποίο η Επιτροπή Ανταγωνισµού σας επέβαλε
πρόστιµο 41.000.000 ευρώ; Μπορούν οι τράπεζες να χρηµατο-
δοτούν το δηµόσιο χρέος της γενικής κυβέρνησης µε αγορά χρε-
ογράφων άνω των 35 δισεκατοµµυρίων ευρώ και δεν µπορούν να
χρηµατοδοτούν νοικοκυριά και επιχειρήσεις και την οικονοµία; 

Και τελειώνω. Πότε οι αγαπηµένες σας τράπεζες θα επιτελέ-
σουν τον κρίσιµο κοινωνικό τους ρόλο, υποστηρίζοντας και χο-
ρηγώντας χαµηλότοκα δάνεια; Είµαστε σίγουροι αγαπητοί µου,
επιστρατεύοντας και µια άλλη αρχαία παροιµία που έλεγε «έτε-
κεν όρος και ώδινεν µυν», δηλαδή κοιλοπονούσε βουνό…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Είναι
«ώδινεν όρος και έτεκε µυν».

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος – ΝΙΚΗ): Ναι, ώδινεν όρος και έτεκε µυν.  

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Εί-
πατε έτεκεν όρος και ώδινεν µυν.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος – ΝΙΚΗ): Αυτό είπα; Συγγνώµη. Το λέω
σωστά. Κοιλοπονούσε βουνό γέννησε ποντίκι. Ο µυς είναι το πο-
ντίκι. Νοµίζω ότι η εξαγγελία του κ. Μητσοτάκη ακριβώς αυτό θα
είναι. Έχετε επιδοθεί, όπως είπα, σε διθυράµβους. Αναµένουµε
κάτι µεγάλο αλλά το πρόβληµα παραµένει. Δεν πειράζετε τις αγα-
πηµένες σας τράπεζες διότι τους χρωστάτε µισό δισεκατοµµύριο
ευρώ και χέρι το οποίο µας «ευεργετεί» δεν το δαγκώνετε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Πρόεδρο. 

Τον λόγο έχει ο κ. Μάντζος. Κύριε Μάντζο, είναι η τρίτη παρέµ-
βασή σας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Τρίτη και τελευταία, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ενηµερωτικά το

λέω. Μετά θα µιλήσουν η κ. Ευθυµίου, ο κ. Καραθανασόπουλος
και µετά ο κύριος Υπουργός. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Οι Βουλευτές πότε θα µιλή-
σουν, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μετά από τον κύριο

Υπουργό. Μετά τις απαντήσεις του κ. Βορίδη, θα πάρετε τον
λόγο οι εναποµείναντες Βουλευτές και θα κλείσουµε µε τον κ.
Γκιουλέκα. 

Ορίστε, κύριε Μάντζο, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Σε συνέχεια όσων ειπώθηκαν για το

πολύ σοβαρό περιστατικό στο µετρό Θεσσαλονίκης, θα ήθελα να
θυµίσω στο Σώµα και στους Υπουργούς τους παριστάµενους ότι
το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής από την 1η Νοεµβρίου έχει υποβάλει
γραπτή ερώτηση προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών
σε σχέση µε την ετοιµότητα του έργου και τα πιστοποιητικά
ασφαλείας του έργου, την υπέρβαση των χρονοδιαγραµµάτων
και όλα τα τεχνικά χαρακτηριστικά του έργου, η οποία παραµένει
ακόµη αναπάντητη. 

Στην ερώτηση εκείνη, πράγµατι, ρωτούσαµε εάν τα πιστοποι-
ητικά ασφαλείας έχουν ελεγχθεί και αν έχουν παρασχεθεί όλες
οι δέουσες αδειοδοτήσεις. Είκοσι πέντε ηµέρες µετά, στις 26 Νο-
εµβρίου, τέσσερις ηµέρες πριν από τα εγκαίνια, η Κυβέρνηση
ήρθε µε τροπολογία σε αυτήν εδώ τη Βουλή και από αυτήν εδώ
τη θέση ελέγξαµε την Κυβέρνηση για τον χρόνο που έφερε αυτή
ακριβώς την τροπολογία, µε την οποία ουσιαστικά οµολογούσε
ότι δεν είχε προβλέψει την διαδικασία τη νοµοθετική για την αδει-
οδότηση του αστικού σιδηροδρόµου. 

Η τροπολογία αυτή εφαρµόστηκε, προφανώς βεβιασµένα και
τα πιστοποιητικά ασφαλείας είναι απορίας άξιο πότε και αν αξιο-
λογήθηκαν, ώστε να υπάρχουν οι δέουσες αδειοδοτήσεις. 

Το λέµε αυτό, διότι ο κ. Σταϊκούρας θα πρέπει να απαντήσει
ακριβώς σε αυτές τις ερωτήσεις και σε αυτές τις ενστάσεις, τις
οποίες εµείς εγκαίρως έχουµε υποβάλει. 

Όσον αφορά στη συζήτηση που προηγήθηκε δεν συµµετέχω
στις ιδεολογικές αγωνίες, τα ιδεολογικά συµπλέγµατα του κ. Βο-
ρίδη για την κατανίκηση της Δεξιάς επί της Αριστεράς και άλλες
τέτοιες, αν θέλετε, ανιστόρητες αναγνώσεις. Θα µείνω σε αυτά
που απευθύνονται σε εµάς και θα κλείσω µε µια εξιστόρηση, η
οποία έχει ενδιαφέρον για εµάς και το ΠΑΣΟΚ. 

Είπατε ότι εµείς καταψηφίζουµε έναν προϋπολογισµό, ο
οποίος, κατά τα λοιπά, είναι ένας προϋπολογισµός που µας οδη-
γεί στη «Γη της Επαγγελίας». Το γεγονός ότι έχουµε όση έχουµε
ανάπτυξη, το γεγονός ότι έχουµε όσες έχουµε αυξήσεις σε µι-
σθούς και συντάξεις, το γεγονός ότι έχουµε όση έχουµε οικονο-
µική πρόοδο, είναι αποτέλεσµα θυσιών, κόπων, πόνου ενός
ολόκληρου λαού, εξαιτίας της πτώχευσης που οι άφρονες δηµο-
σιονοµικές πολιτικές του κόµµατος που τώρα εκπροσωπείτε,
οδήγησαν αυτή τη χώρα. Κόπου, πόνου και θυσιών, το πολιτικό
κόστος των οποίων, ανέλαβε µόνο η παράταξη του ΠΑΣΟΚ - Κι-
νήµατος Αλλαγής. 

Αυτό, λοιπόν, είναι µια κοινή παραδοχή και πρέπει να την κά-
νουµε εδώ, γιατί είναι και µια άσκηση ιστορικής αυτοκριτικής και
αυτοσυνείδησης, για να µην επαναληφθούν τα λάθη. Από τον
προϋπολογισµό, λοιπόν, αυτό, τον οποίο καταψηφίζουµε, λείπει
µια βασική αρετή, η οποία για τη δική µας ιδεολογία είναι θεµέ-
λιο, η φορολογική δικαιοσύνη. Είναι λογικό να µην το κατανοείτε,
διότι υπάρχουν ιδέες και ιδεολογίες και σε αυτό ξέρω ότι συµ-
φωνούµε, κύριε Υπουργέ. Η φορολογική δικαιοσύνη σηµαίνει φο-
ροδοτική ικανότητα, να συµµετέχουν στα φορολογικά βάρη όλες
και όλοι, τα φυσικά πρόσωπα, τα νοµικά πρόσωπα, οι επιχειρή-
σεις, σύµφωνα µε τη δυνατότητά τους να πληρώνουν τους φό-
ρους. Είστε εξαίρετος νοµικός, γνωρίζετε ότι αυτό είναι συνταγ-
µατική επιταγή. Φορολογική δικαιοσύνη σηµαίνει να είναι τιµα-
ριθµοποιηµένη η φορολογική κλίµακα στους µισθωτούς και
στους συνταξιούχους, να µη στέκονται εκείνοι σαν τα κλασικά
υποζύγια και να παίρνουν όλο το βάρος της κρίσης και των φο-
ρολογικών βαρών. Φορολογική δικαιοσύνη σηµαίνει να µην υπάρ-
χουν φορολογικές απαλλαγές εκεί όπου δεν χρειάζονται άλλα
εκεί που χρειάζονται. Δεν µπορεί να είµαστε, σύµφωνα µε τον
ΟΟΣΑ πρώτοι στην ευνοϊκή µεταχείριση του πλούτου και τελευ-
ταίοι στη µεταχείριση των οικογενειών. 

Στον ΟΟΣΑ επαναλαµβάνω, φορολογική δικαιοσύνη σηµαίνει
ναι, αναλογία άµεσων και έµµεσων φόρων και σηµαίνει µια άλλη
αρχιτεκτονική, µια άλλη φιλοσοφία, έναν άλλο προϋπολογισµό,
µια άλλη οικονοµική πολιτική. 

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε την ανοχή σας. Είναι τελευταία
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παρέµβαση και χαίροµαι που γίνεται στον κ. Βορίδη για να κλείσει
και µε µια πολιτική -αν θέλετε- σφραγίδα όλη αυτή η πολυήµερη
και πολύ παραγωγική διαδικασία. 

Σας άκουσα να απευθύνεστε στο ΠΑΣΟΚ ως την Αντιπολίτευση
του «ό,τι να ναι», του λαϊκισµού και των επικίνδυνων µεγάλων
λόγων. Θα µου επιτρέψετε µια εξιστόρηση, επειδή η πολιτική
είναι άθροισµα συµβάντων και ιστορικών εµπειριών. Μια µικρή
εξιστόρηση και επειδή είναι γιορτές να το κάνουµε και λίγο πιο
λογοτεχνικό. 

Σκηνή πρώτη, χειµώνας 2022, ενεργειακή κρίση, ένα κόµµα της
αντιπολίτευσης ζητά από την κυβέρνηση να βρει και να υπολογί-
σει τα υπερκέρδη και να τα φορολογήσει. Η κυβέρνηση και ο
Πρωθυπουργός ο ίδιος λέει ότι «υπερκέρδη δεν υπάρχουν, αυτά
είναι λαϊκισµοί». Έρχεται η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και η Αρµόδια
Ρυθµιστική Αρχή και λέει υπάρχουν υπερκέρδη. Ξαφνικά ο Πρω-
θυπουργός το ανακαλύπτει κι έρχεται εδώ και τελικά τα φορολο-
γεί, έστω και µε µικρή φορολογητέα βάση, έστω και µε τον
χαµηλότερο συντελεστή που προτείνει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
τα φορολογεί.

Σκηνή δεύτερη, επίσης 2022. Η Αντιπολίτευση και ο πρόεδρός
της θέτουν το ζήτηµα της στεγαστικής κρίσης. Και τι λένε; Οι
τιµές των ακινήτων έχουν φτάσει στο 2008. Η κεντρική τράπεζα
αυτού του κράτους λέει ότι έχουµε πάει 72% πάνω στις τιµές των
ακινήτων. Και τι λέει αυτή η αντιπολίτευση; Να καταργηθεί η
Golden Visa, να ανασταλεί έστω εκεί όπου υπάρχουν µεγάλες αυ-
ξήσεις των ακινήτων, να ρυθµιστεί η βραχυχρόνια µίσθωση. Τι
λέει η κυβέρνηση; «Αυτά είναι λαϊκισµοί.». Τι κάνει; Μέτρα, ηµί-
µετρα, ασθµαίνοντας, τραπεζικά δάνεια. Αύξηση του ορίου της
Golden Visa, νέες εξαγγελίες για µέτρα. 

Σκηνή τρίτη, πάµε πιο πίσω, 2020, ο κόσµος στην πανδηµία. Το
κόµµα της αντιπολίτευσης, αυτό το ίδιο το κόµµα της αντιπολί-
τευσης, το επίµονο, προτείνει την αυτοτελή φορολόγηση των
εφηµεριών των γιατρών του δηµοσίου συστήµατος. Η κυβέρνηση
αρνείται και λέει «δεν πειράζει, τους χειροκρότησαµε από τα
µπαλκόνια, όλα πάνε καλά.». Τέσσερα χρόνια µετά το κάνει, ακρι-
βώς αυτό. Την αυτοτελή φορολόγηση των εφηµεριών των για-
τρών. 

Σκηνή τέταρτη, ξανά στην πανδηµία 2020. Το κόµµα αυτό της
Αντιπολίτευσης τι κάνει; Προτείνει την ένταξη των νοσηλευτών
και των γιατρών του υγειονοµικού και νοσηλευτικού προσωπικού
στα βαρέα και ανθυγιεινά επαγγέλµατα. Λέει η Κυβέρνηση, όχι.
Παραγγέλνει µελέτη, το Υπουργείο Εργασίας την παίρνει στα
χέρια του, το Υπουργείο Εργασίας παίρνει µια εισήγηση που λέει,
ναι να το κάνουµε και η Κυβέρνηση λέει όχι είναι λαϊκισµός. Ο
αρµόδιος Υπουργός στους νοσηλευτές και τους γιατρούς το
τάζει και µια και δυο και τρεις φορές. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Τι γίνεται φέτος; Έρχεται το Υπουργείο Υγείας και λέει, µετά
από νέα τροπολογία της Αντιπολίτευσης, «αυτή τη φορά ας πάει
και το παλιάµπελο, θα το κάνουµε για τους νοσηλευτές, γιατί
είναι άδικο να συµβαίνει τόσα χρόνια στον ιδιωτικό τοµέα και όχι
στο δηµόσιο». Λαϊκιστές αυτοί που το πρότειναν, µεταρρυθµιστές
αυτοί που το κάνουν µε τέσσερα χρόνια καθυστέρηση.

Σκηνή πέµπτη, 2022, κρίση ακρίβειας. Αυτό το ίδιο επίµονο και
λαϊκίστικο κοµµάτι της αντιπολίτευσης ζητά τη µείωση του φόρου
προστιθέµενης αξίας στα βασικά καταναλωτικά αγαθά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Εκείνο το άλλο κόµµα, που τώρα κυ-
βερνά, πριν από πολλά χρόνια, µέσα στη βαθιά κρίση, πρότεινε
ακριβώς αυτό, τη µείωση όχι µόνο στα βασικά αγαθά, αλλά ορι-
ζόντια µείωση του φόρου προστιθέµενης αξίας και τώρα βαφτίζει
το άλλο κόµµα της αντιπολίτευσης λαϊκίστικο και επικίνδυνο.

Σκηνή έκτη και τελευταία, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για
την ανοχή σας. Επιστροφή στο παρόν, 2024. Αυτό το ίδιο επίµονο
κόµµα της Αντιπολίτευσης που φωνάζει πολύ, ανοίγει τον φάκελο
των τραπεζών δύο χρόνια µετά, αφότου η Κυβέρνηση µε τα πε-
ρίφηµα «µπινελίκια» του τότε Υπουργού είχε καλέσει τους τέσ-
σερις συστηµικούς τραπεζίτες και τους είχε «τραβήξει το αυτί»,
έκτοτε δεν έκανε τίποτα για τις παράνοµες καταχρηστικές χρεώ-

σεις, το µεγάλο άνοιγµα των επιτοκίων δανεισµού και χορηγή-
σεων και για τις παράνοµες προµήθειες.

Έρχεται αυτό το κόµµα και λέει «να φορολογήσουµε εκτάκτως
τις τράπεζες, να καταργήσουµε τις παράνοµες καταχρηστικές
χρεώσεις και να εφαρµόσουµε δικαστικές αποφάσεις, που λένε
ότι όταν µειώνεται το επιτόκιο της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τρά-
πεζας, πρέπει να µειώνεται και το επιτόκιο στον εσωτερικό δα-
νεισµό». Αυτό. Η Κυβέρνηση τι λέει; «Είστε λαϊκιστές. Θα έρθει ο
Πρωθυπουργός µας και θα σας πει τα καλά µέτρα αύριο, όταν
θα το αποφασίσει».

Κύριε Υπουργέ, βγείτε για λίγο από το κοστούµι του Υπουργού
Επικρατείας και φανταστείτε ότι όλα αυτά συµβαίνουν σε µια
άλλη χώρα και πείτε, εσείς, όλο αυτό πώς θα το περιγράφατε;
Μια λαϊκίστικη Αντιπολίτευση του «ό,τι να’ ναι», που λέει ό,τι
θέλει, αρκεί να είναι αρεστή στους πολίτες ή µια Κυβέρνηση, η
οποία λαχανιασµένη τρέχει πίσω από τις εξελίξεις και προσπαθεί
µε µέτρα και ηµίµετρα, εντελώς καθυστερηµένη και ανεπαρκής,
να απαντήσει στις προκλήσεις των πολιτών;

Αν αυτό σας θυµίζει κάτι, καλώς ήρθατε στην Ελλάδα και καλό
είναι να συνηθίσετε, που δυστυχώς για εσάς, αυτή εδώ η χώρα
και αυτός ο λαός άρχισε ξανά να συµπαθεί το ΠΑΣΟΚ. Αν πάλι
δεν σας θυµίζει τίποτα, κύριε Βορίδη, καλά Χριστούγεννα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Ευθυµίου, έχετε
τον λόγο.

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Η τοποθέτησή µου θα περιοριστεί στο
θέµα του µετρό Θεσσαλονίκης. Έχει δώσει επαρκέστατες απα-
ντήσεις ο Υπουργός.

Θα ήθελα µόνο να πω ότι µετά από επικοινωνία µε το αρµόδιο
Υπουργείο, η κυκλοφορία έχει αποκατασταθεί. Υπήρξε µία βλάβη
στις ενδείξεις του τρένου. Τα συστήµατα είναι πλέον τόσο αυτο-
µατοποιηµένα, που αµέσως σταµατούν. Τηρήθηκαν όλα τα πρω-
τόκολλα ασφαλείας. Δεν υπήρξε κανένας κίνδυνος για τους
επιβάτες, οι οποίοι οδηγήθηκαν, µέσω του πεζοδιαδρόµου, στην
επόµενη έξοδο, συνοδεία του προσωπικού που υπάρχει εκεί. Θα
βγει σχετική ανακοίνωση από την εταιρεία. Η ηλεκτροδότηση
αποκαταστάθηκε 7.34’.

Να πω ότι για τα θέµατα που έθεσε και ο Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος, ο κ. Μάντζος, τα πρωτόκολλα αυτά ασφαλείας έχουν
υποβληθεί σε αυστηρότατους ελέγχους. Η τελική πιστοποίηση
ασφαλείας δίνεται από µια εταιρεία, η οποία είναι παγκόσµιας εµ-
βέλειας, την «TUV RHEINLAND». Δεν υπάρχει, λοιπόν, κανένα
θέµα ασφαλείας. Ας µη δηµιουργούµε τέτοια ζητήµατα.

Σας ξαναλέω ότι ήταν τόσο αυτοµατοποιηµένα όλα τα συστή-
µατα, που αµέσως σταµάτησαν, ακριβώς γιατί υπάρχουν πολύ
συγκεκριµένα και αυστηρά πρωτόκολλα ασφαλείας που τηρού-
νται.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Ευθυµίου.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι. Τον λόγο έχει ο

κ. Καραθανασόπουλος.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Για είκοσι δευτερόλεπτα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, δεν έχετε τον

λόγο. Έχετε ολοκληρώσει τις παρεµβάσεις σας.
Κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Χρειάζεται πιο επαρκής εξήγηση

τώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ, δεν

έχετε τον λόγο. Έχετε ολοκληρώσει τις παρεµβάσεις σας, δεν
µπορώ να κάνω κάτι άλλο.

Κύριε Καραθανασόπουλε, παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Η λογική του «πάµε και

όπου βγει» ξαναγράφεται σήµερα µε δύο περιστατικά και το τρε-
νάκι στο Πήλιο και το µετρό της Θεσσαλονίκης, που είναι πολύ
πιο σοβαρό. Αυτό είναι.

Εδώ υπάρχουν αλλεπάλληλα κρούσµατα, όσον αφορά την
ασφάλεια των σιδηροδροµικών µεταφορών, των συγκοινωνιακών
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µεταφορών και η Κυβέρνηση λέει «όλα καλά καµωµένα». Δηλαδή,
δεν είναι πρωτόγνωρες σκηνές να βλέπουµε στις σήραγγες του
µετρό της Θεσσαλονίκης ο κόσµος να προσπαθεί να φτάσει στην
αποβάθρα; Είναι κάτι απλό; Δηλαδή, ποιο θα ήταν το επικίνδυνο;

Το λέµε αυτό, γιατί ως ΚΚΕ στις 2 Οκτώβρη 2024 -είναι ο αριθ-
µός πρωτοκόλλου- καταθέσαµε ερώτηση στον Υπουργό Υποδο-
µών και Μεταφορών για την ασφαλή λειτουργία του µετρό
Θεσσαλονίκης. Βάζαµε συγκεκριµένα ζητήµατα. Τι ρωτούσαµε,
ανάµεσα στα άλλα; Ότι το πολυδιαφηµισµένο σύστηµα αυτόµα-
του χειρισµού των συρµών, όπως επίσης και άλλα κρίσιµα συστή-
µατα ασφαλείας και λειτουργίας, το κεντρικό σύστηµα διαχείρι-
σης των εξοπλισµών των σταθµών και το σύστηµα διαχείρισης
εναέριων πυρκαγιάς έχουν αρκετά προβλήµατα, τα οποία είναι
αδύνατον να επιλυθούν από την κοινοπραξία κατασκευής και να
γίνουν οι επαρκείς δοκιµές µέσα στους εναποµείναντες δύο
µήνες από την ηµεροµηνία λειτουργίας του µετρό.

Η απάντηση του Υπουργείου, του µετρό Θεσσαλονίκης ήταν
ότι όλες οι δοκιµές των συστηµάτων και τα δοκιµαστικά δροµο-
λόγια των συρµών εκτελούνται σύµφωνα µε τις συγκεκριµένες
διαδικασίες. Δεν υπάρχει καµµία απολύτως περίπτωση να διακιν-
δυνεύσει η ασφάλεια του επιβατικού κοινού. Αυτή ήταν η απά-
ντηση.

Πώς τώρα αυτά τα δύο ζητήµατα συνδυάζονται, η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας ξέρει πολύ καλά. Διότι ακριβώς τα θέµατα
ασφαλείας, τα θέµατα προστασίας της ανθρώπινης ζωής µπαί-
νουν σε δεύτερη µοίρα, στη λογική του κόστους – οφέλους. Αυτό
είναι το µεγάλο πρόβληµα, κύριοι της Κυβέρνησης, γιατί ακριβώς
ακολουθείτε τις πολιτικές των προηγούµενων κυβερνήσεων και
συνολικά της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Κύριε Βορίδη, είναι εύκολο να απαντάτε στη βολική αντιπολί-
τευση του ΠΑΣΟΚ, των υπόλοιπων µορφωµάτων της σοσιαλδη-
µοκρατίας, ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Αριστερά, γιατί ακριβώς έχουν τις ίδιες
στρατηγικές επιλογές µε εσάς. Εσείς συνεχίζετε το έργο των
προηγούµενων κυβερνήσεων, των κυβερνήσεων του ΣΥΡΙΖΑ.
Άρα, λοιπόν, η κριτική που σας κάνουν είναι σε πολλά επιµέρους
ζητήµατα και πολλά από αυτά µπορείτε µε πολύ εύκολο τρόπο
να τα ξεπεράσετε.

Όµως, στην πραγµατική κριτική που σας ασκεί η λαϊκή αντιπο-
λίτευση του ΚΚΕ, που είναι από άλλη πλευρά και από άλλη λο-
γική, σε αυτή δεν µπορείτε να απαντήσετε, γιατί ακριβώς είσαστε
ταξικά προσανατολισµένοι στο να υπηρετείτε µε το σύνολο των
πολιτικών σας τις ανάγκες και τα συµφέροντα αναπαραγωγής
του κεφαλαίου και κερδοφορίας τους και να τα θωρακίζετε. Είτε
αυτές είναι οι επιλογές της πολεµικής οικονοµίας είτε είναι οι επι-
λογές της φορολογικής πολιτικής, είναι ένα εργαλείο αναδιανο-
µής του πλούτου. Παίρνετε τα πολλά από τους πολλούς, από τον
λαό, για να τα δώσετε στους λίγους. Το 95% της φορολογίας τα
λαϊκά στρώµατα επιβαρύνει και τα µέτρα, επί της ουσίας, που
απαλλάσσουν αντικειµενικά τους επιχειρηµατικούς οµίλους, είναι
αυτά τα οποία παίρνετε συνεχόµενα. Εφοπλιστικό κεφάλαιο, εθε-
λοντική εισφορά; Γιατί δεν το κάνουν και για τους µισθωτούς και
για τους συνταξιούχους, αφού είναι µια καλή πρακτική;

Το λέµε αυτό, γιατί ακριβώς εµείς λέµε ότι πρέπει να φορολο-
γηθεί το κεφάλαιο και να απαλλαγεί ο λαός από το σύνολο των
δαπανών.

Στο κάτω-κάτω της γραφής, η ίδια αντίληψη είναι και σε αυτή
την πρόταση που έκανε τώρα ο κ. Χαρίτσης ξαφνικά, της Νέας
Αριστεράς, ότι, λέει, για πρώτη φορά θα πούµε ένα µεγάλο «όχι»
στα εξοπλιστικά προγράµµατα. Πού ήσασταν;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΞΗΣ) ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς): Και πέρυσι.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Λέω, πού ήσασταν; Σας
είπα έναν στίχο ενός τραγουδιού. Δεν θέλω να τον επαναλάβω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Καραθανασό-
πουλε, στο Προεδρείο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν θέλω να επαναλάβω
αυτόν τον στίχο που σας είπα. Αλλά θα πούµε την πραγµατικό-
τητα.

Δηλαδή, δεν ήσασταν µέλος του υπουργικού συµβουλίου που
αναβάθµισε τη στρατηγική συµφωνία µε τις Ηνωµένες Πολιτείες;
Που παραχωρήσατε τις νέες βάσεις στους αµερικανονατοϊκούς

σε όλη την Ελλάδα; Που ψηφίσατε και ως αντιπολίτευση το σύ-
νολο των εξοπλιστικών προγραµµάτων -ενιαίος ΣΥΡΙΖΑ- και τα F-
16 Viper και τις Μπελαρά και τα Ραφάλ, εκτός από τη δεύτερη
παρτίδα, τη συµπληρωµατική; Και τώρα λέτε ότι δεν ψηφίζουµε;

Και στο κάτω-κάτω της γραφής, αποφασίστε µε ποιους είστε;
Είστε µε τον Μάριο Ντράγκι και την πολεµική οικονοµία την οποία
θέλει µε την πρότασή του να κάνει ή όχι; Διότι δεν µπορεί να είστε
και µε τα δύο, δύο µέτρα και δύο σταθµά! Εδώ εκθειάζατε την
έκθεση Ντράγκι µέχρι πριν από λίγο. Ο κ. Τσακαλώτος δηλώνει
πιστός υπερασπιστής της έκθεσης Ντράγκι.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΞΗΣ) ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς): Όχι.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν µπορείτε να πατάτε
σε δύο βάρκες.

Αυτά είναι απλά και µόνο για να συσκοτίσετε και να προσπα-
θήσετε να διαφοροποιηθείτε από τον υπόλοιπο ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό
είναι, δεν είναι τίποτα άλλο. Είναι η αγωνία της διαφοροποίησης
και όχι ότι διαφωνείτε στα ουσιαστικά ζητήµατα, στις στρατηγικές
επιλογές µε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας, θα ήθελα να καταθέσω στα Πρα-
κτικά την ερώτηση της 2 Οκτωβρίου και την απάντηση.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Καραθανασόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καραθανασόπουλο.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, για το ζήτηµα το οποίο ετέθη και αφορά στη βλάβη

στο µετρό, έχει εκδοθεί ανακοίνωση από την εταιρεία που περι-
γράφει το περιστατικό.

Επιτρέψτε µου για την ενηµέρωση του Σώµατος να την ανα-
γνώσω:

Σήµερα, Σάββατο 14-12-2024 και ώρα 17.59’, µεταξύ των σταθ-
µών Φλέµινγκ και Ευκλείδη ακινητοποιήθηκε συρµός στην κατεύ-
θυνση προς τον νέο σιδηροδροµικό σταθµό λόγω διακοπής της
ηλεκτροδότησης της γραµµής. Καθώς δεν κατέστη εφικτή η επα-
ναφορά της ηλεκτροδότησης από το κέντρου ελέγχου, σε εφαρ-
µογή του σχετικού για την περίπτωση πρωτοκόλλου, ο συρµός
εκκενώθηκε και οι επιβάτες µετέβησαν µέσω του υφισταµένου
πεζοδιαδρόµου του σήραγγας, συνοδεία του προσωπικού, µε
απόλυτη ασφάλεια στον πλησιέστερο σταθµό.

Στο σηµείο µετέβησαν τεχνικοί της εταιρείας και του κατα-
σκευαστή, προκειµένου να διαπιστώσουν τα αίτια του συµβάντος
και να προβούν στις απαιτούµενες ενέργειες για την επίλυσή του.
Λόγω του προβλήµατος που ανέκυψε οι συρµοί που ήταν στο δί-
κτυο ακινητοποιήθηκαν προσωρινά στους σταθµούς για διά-
στηµα λίγων λεπτών, έως ότου τεθεί σε εφαρµογή το εναλλα-
κτικό σενάριο κυκλοφορίας µεταξύ των σταθµών «Πανεπιστήµιο»
και «Ανάληψη». Η ηλεκτροδότηση επανήλθε στις 19.34’, ο συρ-
µός αποµακρύνθηκε και πλέον έχει αποκατασταθεί η κυκλοφο-
ρία.

Πρέπει να σηµειωθεί ότι από το συµβάν δεν προέκυψε κανένα
πρόβληµα ασφαλείας για τους επιβάτες. Οι διαδικασίες που ακο-
λουθήθηκαν ήταν οι προβλεπόµενες από τα πρωτόκολλα τα
οποία έχουν υποβληθεί σε αυστηροτάτους ελέγχους και στην πιο
έγκυρη πιστοποίηση.

Αυτά έγιναν, λοιπόν, και θα µου επιτρέψετε να πω ότι δεν είναι
σωστό να επιχειρείται πολιτική αξιοποίηση µιας διακοπής ηλε-
κτροδότησης την ώρα που δεν έχει υπάρξει το παραµικρό. Σας
εκθέτει αυτό, χωρίς να περιµένετε να έχετε την ενηµέρωση, χω-
ρίς να δείτε αν έγιναν τα πράγµατα καλά. Μήπως δεν έχετε ακού-
σει ότι τέτοιες διακοπές ηλεκτροδοτήσεως συµβαίνουν σε όλα
τα µετρό στον κόσµο; Δεν το έχετε ακούσει.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µη θυµίζετε τον
Κώστα Καραµανλή!

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Εγώ δέχοµαι ότι δεν το έχετε ακούσει. Δεν έχετε αυτή την πείρα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Μη θυµίζετε τον Κώστα Καραµανλή!
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Γιαννούλη, µη
διακόπτετε, παρακαλώ!

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Ενηµερωθείτε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, εκτίθεστε!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Και πολιτική αξιοποίηση πάνω σε κάτι για το οποίο εφαρµόστηκαν
πλήρως τα πρωτόκολλα ασφαλείας, δεν υπήρξε το παραµικρό
πρόβληµα, δεν υπήρξε ο παραµικρός κίνδυνος, µε συγχωρείτε
αλλά σας αφήνει έκθετους γιατί δείχνει ότι…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Μη θυµίζετε Κώστα Καραµανλή!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Γιαννούλη, µην

το ξανακάνετε, σας παρακαλώ!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Αφήστε, σας παρακαλώ πολύ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Το είπαµε πολύ ήρεµα. Απαντάτε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Γιαννούλη,

ακούτε; Μην το ξανακάνετε, σας παρακαλώ!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Η δε σύγκρισις της εφαρµογής του πρωτοκόλλου, από την οποία
δεν προέκυψε κανένα ζήτηµα ασφαλείας µε το τραγικό συµβάν
των Τεµπών δείχνει τη δική σας πρόθεση. Εσάς εκθέτει.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Δεν είπα για τα Τέµπη! Είπα «Τέ-
µπη»;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Ναι, άκουσα. Πώς δεν άκουσα; Μια χαρά τα άκουσα!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Είπα να µην υποδύεστε τον Κώστα
Καραµανλή. Μην παγιδεύεστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Γιαννούλη, θέ-
λετε να κάνω κάτι άλλο;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Είµαι σαφής.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Λοιπόν, ενηµερώθηκε το Σώµα…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ακούσατε από µένα τη λέξη «Τέ-

µπη»;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Γιαννούλη, θέ-

λετε να σας βγάλω έξω;
Κύριε Γιαννούλη, µην το ξανακάνετε. Σας παρακαλώ! Δεν είναι

τρόπος αυτός. Δεν µπορείτε να µιλάτε, όταν δεν έχετε τον λόγο.
Καταλάβετέ το, σας παρακαλώ.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Είστε ο µόνος που µίλησε για το συµβάν στην Αίθουσα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Σε µένα το λέτε; Σε ποιον το λέτε;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Πρέπει να σας κατονοµάσω; Πάρτε τα Πρακτικά να διαβάσετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, αν θέ-

λετε, στο Προεδρείο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Θα παίξουµε την κολοκυθιά;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Δεν κατονόµασα κανέναν, κύριοι συνάδελφοι, γιατί ξέρει όποιος
έχει µιλήσει.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Θέλει σοβαρότητα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Γιαννούλη, γιατί

το κάνετε αυτό;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Κύριε Γιαννούλη, πάµε λίγο παρακάτω τώρα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Γιατί το κάνετε αυτό;
Κύριε Υπουργέ, στο Προεδρείο, σας παρακαλώ. Μη λέτε ονό-

µατα.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ωραία, την πρόοδον, την πρόοδον.
Ολοκληρώσαµε. Πάµε τώρα ως προς αυτό στο εξής.
Κύριε Χαρίτση, πρώτον, η θέση σας να µην ψηφίσετε τις αµυ-

ντικές δαπάνες δεν σας τιµά. Γιατί δεν σας τιµά; Διότι ή αναγνω-
ρίζετε την ανάγκη η χώρα να έχει ισχυρή δύναµη αποτροπής
απέναντι σε πιθανές επιβουλές ή λέτε ότι αυτό δεν σας ενδιαφέ-
ρει. Ένα από τα δύο. Μπορείτε να έχετε µια συνεπή θέση. Τα
έλεγε παλιότερα η Αριστερά, τα κράτη δεν έχουν να χωρίσουν
τίποτα µεταξύ τους, είναι αγαπηµένοι οι λαοί. Κάτι τέτοια δεν λέ-
γατε;

Άρα, λοιπόν, µπορεί να έχετε αυτή τη θέση αλλά η πραγµατι-

κότητα είναι ότι η Τουρκία εξοπλίζεται έντονα και βαριά και είναι
µια χώρα η οποία έχει πολύ συγκεκριµένες απόψεις, οι οποίες
είναι σε ευθεία σύγκρουση µε τη δική µας εθνική κυριαρχία.

Η ερώτηση προς το Σώµα και προς εσάς, κύριε Χαρίτση, και
προς το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, κύριε Καραθανασό-
πουλε, είναι µία και πάρα πολύ απλή.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είναι σύµµαχός σας
η Τουρκία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Καραθανασό-
πουλε, µην κάνουµε όλο τέτοια!

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Θέλουµε η Ελλάδα να µπορεί να προστατεύει αποτελεσµατικά
την εθνική της κυριαρχία; Όποιος απαντάει ναι ψηφίζει τις αµυ-
ντικές δαπάνες. Όποιος απαντάει όχι πρέπει να αιτιολογήσει το
όχι του, γιατί δεν τον ενδιαφέρει η αποτελεσµατική υπεράσπιση
της εθνικής µας κυριαρχίας.

Άρα, επειδή βρήκατε, κύριε Χαρίτση, να κόψετε τα λεφτά από
αυτό -από αυτό ζητήσατε να κόψετε λεφτά- λέω, λοιπόν, ότι είστε
βαριά πολιτικά εκτεθειµένος.

Πάµε, όµως, στα επόµενα. Αυτό αφορά και τον κ. Μάντζο, αφο-
ρά και τον κ. Χαρίτση. Σας είπαµε εµείς ότι θέλουµε βαριά φορο-
λογία των εταιρειών; Έχουµε πει ακριβώς το αντίθετο. Θέλουµε
να µειώσουµε τη φορολογική επιβάρυνση των νοµικών προσώ-
πων. Θέλουµε να µειώσουµε τη φορολογία των µερισµάτων. Θέ-
λουµε να µειώσουµε τη φορολογία συγκέντρωσης κεφαλαίου.
Θέλουµε να µειώσουµε τις επιβαρύνσεις που έχει η επιχειρηµα-
τική δραστηριότητα στην Ελλάδα. Το αποκαλύψατε ως καινούρ-
γιο αυτό; Διότι είναι πάγια θέση µας.

Το ερώτηµα, κύριε Μάντζο, είναι το εξής: Η θέση αυτή δου-
λεύει, προσελκύει επενδύσεις, φτιάχνει θέσεις εργασίας, ενισχύει
την επιχειρηµατική δράση του κεφαλαίου; Η αντίθετη θέση, η
θέση της υπερφορολόγησης των εταιρειών, η θέση της υπερφο-
ρολόγησης των κερδών, η θέση της υπερφορολόγησης των µε-
ρισµάτων.

Έχω µια ερώτηση δε προς τον ΣΥΡΙΖΑ: Εσείς που έχετε πείρα
κυβερνητική και όταν το κάνατε αυτό, καλά πήγε; Δούλεψε; Εί-
χαµε µείωση της ανεργίας; Είχαµε µήπως αύξηση της οικονοµι-
κής δραστηριότητας; Μεγεθύνθηκε το ΑΕΠ;

Διότι εµείς εκείνο που κάνουµε είναι, κύριε Χαρίτση, ότι µει-
ώνουµε τους φορολογικούς συντελεστές και αυξάνουµε το ΑΕΠ
και κατ’ αποτέλεσµα -κοίτα στεναχώρια τώρα για την Αριστερά!-
έχουµε µεγαλύτερα φορολογικά έσοδα, στα οποία έρχεται το
ΠΑΣΟΚ και µας λέει ότι είναι πολλά τα φορολογικά έσοδα.

Παιδιά, να οργανωθείτε. Να δούµε πού θα καταλήξει η συζή-
τηση, γιατί έτσι που το πάτε δεν βγαίνει νόηµα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Είναι άδικα κατανεµηµένα.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Εµείς έχουµε µια συνεπή στάση σε αυτό. Και αυτή η στάση έχει
αποτέλεσµα. Έχει αποτέλεσµα και ως προς την οικονοµική δρα-
στηριότητα, έχει αποτέλεσµα και ως προς τα φορολογικά έσοδα.

Ξέρετε από πού είναι τα 3,1 δισεκατοµµύρια παραπάνω έσοδα,
κύριε Μάντζο, κύριε Χαρίτση, λοιποί; Το λέω και για τους υπόλοι-
πους, που κάτι ακούω. Θα ήθελα να ακούσω και από τα άλλα κόµ-
µατα πώς τοποθετούνται σε αυτά τα ζητήµατα.

Σας έχω πει, κύριε Πρόεδρε, η είσοδος στη Βουλή σηµαίνει υπο-
χρεώσεις. Αναφέροµαι στον κ. Νατσιό. Σηµαίνει ότι πια δεν µπο-
ρείς να µην τοποθετείσαι. Πρέπει να λες στον πολίτη τι πιστεύεις
και τι δεν πιστεύεις. Πρέπει να λες στο πολίτη όταν τελικά σε ψη-
φίζει τι πολιτική ψηφίζει, όχι µονοθεµατικά, όχι µια ευαισθησία,
αλλά σε µια γκάµα θεµάτων. Άρα, εδώ σε αυτά τα µεγάλα ζητή-
µατα, να ακούσω τα κόµµατα πώς τοποθετούνται γιατί δεν µιλάτε
για αυτά, γιατί δεν λέτε για αυτά. Ακούω διάφορες γενικότητες. 

Άρα, τα 3,1 δισεκατοµµύρια ευρώ τι είναι; Είναι έσοδα από τη
µείωση της ανεργίας. Πεντακόσιες χιλιάδες άνθρωποι έπιασαν
δουλειά. Και εποµένως έχουµε αυξηµένα έσοδα από αυτό. Είναι
έσοδα από τη φοροδιαφυγή. 

Γιατί δεν την πατάξατε τη φοροδιαφυγή, κύριε Γιαννούλη; Γιατί
δεν την πατάξατε;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Να σας απαντήσω; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, µην το κάνετε.

Έχετε δίκιο, αλλά µην το κάνετε.
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ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Γιατί δεν κάνατε τα POS; Γιατί δεν κάνατε τις ηλεκτρονικές συ-
ναλλαγές; Γιατί δεν τα κάνατε όλα αυτά;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν γίνεται όµως. Η
γενικότητα είναι ωραία. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Δύο λεπτά. 

Άρα, είναι έσοδα από αυτό. Και, ναι, είναι και έσοδα από την
αυξηµένη δραστηριότητα των νοµικών προσώπων. Βεβαίως.
Έχουν µεγαλύτερη κερδοφορία. Άρα, έχουµε µεγαλύτερα έσοδα
από τη φορολογία, µειώνοντας τον φορολογικό συντελεστή. Τι
δεν καταλαβαίνετε; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ο ΦΠΑ;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Τι δεν καταλαβαίνετε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ρωτάτε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Οι έµµεσοι φόροι; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριοι συνάδελφοι, τι

θα γίνει; Αφήστε τον Υπουργό να τελειώσει.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Μα, ρωτάει στο κενό.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Μου είπε ο κ. Χαρίτσης -ρητορικά είναι τα ερωτήµατα, να µην τα
απαντήσουµε εδώ ένα-ένα το εξής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, λέτε
ονόµατα, οπότε να περιµένετε απαντήσεις.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Μα, δεν θέλετε να ακούσετε τις απα-
ντήσεις, κύριε Υπουργέ, για αυτό το κάνετε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Με χαρά αλλά θα µας πάρει ώρα.

Λοιπόν, ο κ. Χαρίτσης –ακούστε µε- µου λέει: «Δεν είναι για
τους πλούσιους η µείωση, η κατάργηση της φορολογίας των
σκαφών;». Ποιων σκαφών; Βάρκες µέχρι επτά µέτρα. Θέλετε να
φορολογήσουµε τις βάρκες µέχρι επτά µέτρα; Το κεφάλαιο είναι
η βάρκα µε τα επτά µέτρα; Ο πλούτος είναι η βάρκα µε τα επτά
µέτρα; Ο συνταξιούχος, ο οποίος έχει το βαρκάκι και πάει ο ερα-
σιτέχνης αλιέας να κάνει το χόµπι του; Και ήρθε ο κ. Χαρίτσης
και η Αριστερά και µου είπε να του βάλω φόρο. Έτσι θα βγά-
λουµε τα λεφτά; 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Παρεµπιπτόντως, ξέρετε τη δηµοσιονοµική επίπτωση του συ-

γκλονιστικού αυτού µέτρου; Έτσι για να έχουµε και µια κουβέντα
να λέµε. Εβδοµήντα εκατοµµύρια ευρώ. Θα πάτε να φορολογή-
σετε τη βάρκα για να έχετε 70 εκατοµµύρια ευρώ στον προϋπο-
λογισµό. Είπαµε να µην τη φορολογήσουµε. Συγχωρείστε µας.
Είπαµε να µην το κάνουµε αυτό. Και λέµε και να µην το ξανασκε-
φτούµε, µιας και µας το προτείνετε.

Πάµε στο επόµενο. Κύριε Μάντζο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όσο µπορείτε, συντο-

µεύστε, κύριε Υπουργέ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν έχετε βάλει

φόρο; Κύριε Υπουργέ, δεν έχετε βάλει; Εσείς τον βάλατε. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Και τη βγάλαµε. Δεν την εισπράξαµε ποτέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, µην

κάνετε διαλόγους;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Δεν την εισπράξαµε ποτέ, κύριε συνάδελφε -ακούστε κάτι- και
όσοι την είχαν πληρώσει, τυχόν, τους τα γυρίσαµε πίσω.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Επειδή φωνάξαµε. Εσείς το βάλατε
και εµείς το βγάλαµε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Εσείς; Δεν σας άκουσα εγώ. Εγώ δεν σας άκουσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ να µην κάνετε διαλογική συζήτηση. Δεν γίνεται έτσι.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Εγώ πάντα λίγο έχω µια διαδραστική σχέση µε το Σώµα.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ζωηρεύει ο διάλογος, κύριε
Πρόεδρε. Ωραίο πράγµα είναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ναι, αλλά συγχωρεί-
στε µας, δεν γίνεται έτσι.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Να πω, όµως, το εξής. Κύριε Μάντζιο, για την ταµπακιέρα, επί-
σης, γιατί η ταµπακιέρα δεν µπορεί να αποφευχθεί. Κατάλαβα
λίγο έτσι τις αυτοαναφορικές και αυτοθαυµαζόµενες τοποθετή-
σεις για την κορυφαία σας συµβολή στη νοµοθετική διαδικασία,
ως ΠΑΣΟΚ εννοώ. Αλλά, ξέρετε; Η αλήθεια είναι ότι για το ζήτηµα
των τραπεζών, δεν περιµέναµε εσάς να µας πείτε κάτι. Διότι η
άποψή µας για τις τράπεζες είναι πάγια και σταθερή. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Δεν έκαναν τίποτα, ακινησία. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ακούστε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ακινησία είναι. Δυο έτη ακινησία.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Σας άκουσα. Σας άκουσα. Σας άκουσα. Εµείς τι λέµε; Όλα αυτά
θα λυθούν κυρίως και πρωτίστως µε την ενίσχυση του τραπεζικού
ανταγωνισµού. Και για να ενισχύσουµε τον τραπεζικό ανταγωνι-
σµό, κάναµε τον πέµπτο πυλώνα, που δεν σας άρεσε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Έφυγε σφαίρα ο ανταγωνισµός. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Θέλετε να αφήσετε γιατί έγινε πριν από είκοσι µέρες;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ελάτε τώρα! Τι λέτε; Σοβαρά; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Αλλά, κύριε Γιαννούλη, σας καταλαβαίνω.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Αφού είστε σοβαρός άνθρωπος.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Σας καταλαβαίνω στην τεράστια σύγχυση που έχετε περιπέσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, αν θέ-

λετε, ολοκληρώστε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Τι µε καταλαβαίνετε; Μιλάτε δεκα-

τέσσερα λεπτά σε κενό.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Διότι εσείς ως Αριστερός από τη µια µεριά θέλετε να πείτε «όχι»
σε όλα αυτά. Η λέξη ανταγωνισµός είναι αλλεργία. Σας αρέσει
το µεγάλο κράτος. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Βορίδη, δεν πιστεύετε και
εσείς αυτά που λέτε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Θα θέλατε να ρυθµίζουµε -µας το πρότειναν και αυτό- το επιτό-
κιο. Πώς να το ρυθµίσουµε το επιτόκιο; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Σας το εξήγησα, Άρειος Πάγος.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Δεν γίνεται αυτό. Απαγορεύεται. Απαγορεύεται η ρύθµιση του
επιτοκίου.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Δεν είναι ρύθµιση. Προσαρµογή εί-
ναι σε δικαστική απόφαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριοι συνάδελφοι,
ολοκληρώνει ο Υπουργός.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Τελειώνω. Θέλω να πω µισή κουβέντα προς το ΚΚΕ, αλλά και
προς τον κ. Χαρίτση και ενδεχοµένως προς λοιπούς, για τη θέση
µας…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: «Οι λοιποί» είναι αυτό που λέµε: οι
λοιπές δηµοκρατικές δυνάµεις.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Οι λοιπές δυνάµεις, ναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Γιαννούλη, σας
παρακαλώ, δεν γίνεται αυτό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Δεκαπέντε λεπτά υποµονή κάνω.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Και αλήθεια είναι προς κατεύθυνση υπολειποµένων βαδίζετε,
αλλά εν πάση περιπτώσει.

Για το ζήτηµα του ΝΑΤΟ ακούστε κάτι. Για εµάς η Ευρώπη, η
δύση, το ΝΑΤΟ είναι στρατηγικές επιλογές για τη χώρα. Θέλουµε
να είµαστε µε αυτές τις χώρες. Θέλω, επίσης, από την Αίθουσα
κάποιος να αρχίσει να σηκώνει το χέρι του και να λέει, να αµφι-
σβητεί αυτές τις επιλογές και πού θέλει να πάµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Εµείς.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ακούω ΚΚΕ, αλλά µέχρι χτες είχατε τη Σοβιετική Ένωση που θέ-
λατε να πάµε. Τώρα δεν την έχετε. Τώρα θέλετε να πάµε µε τους
Ρώσους;
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Όχι. Δεν θέλετε γιατί δεν είναι καθαρόαιµο, έχει µείνει ένα υπό-
λοιπο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δικοί σας είναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, σας

παρακαλώ να ολοκληρώσετε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Δυο λεπτά και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς λέµε ότι είµαστε εκεί. Μία αµυντική συµµαχία, κύριε Κα-

ραθανασόπουλε και κύριε Χαρίτση -και εσάς θέλω λίγο την
άποψή σας γιατί αυτοί λένε να φύγουν, εµείς λέµε να µείνουν,
θέλω να ακούσω και εσάς τι λέτε- έχει υποχρεώσεις. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΞΗΣ) ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς): Στη δηµοκρατική
οµαλότητα των…;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Αµυντική συµµαχία χωρίς υποχρεώσεις, δεν υπάρχει. Μία από τις
υποχρεώσεις που υπάρχει στην αµυντική συµµαχία, είναι ένα πο-
σοστό αµυντικών δαπανών επί του ΑΕΠ. Γιατί; Για να είναι αµυ-
ντική συµµαχία, για να έχει άµυνα, γιατί, άµα δεν ξοδεύεις, δεν
έχεις άµυνα. Σωστά. Η Ελλάδα το δικό της ποσοστό το βάζει. Το
βάζει γιατί είναι συνεπής στη συµµαχία; Το βάζει γιατί έχει έναν
συγκεκριµένο κίνδυνο που είναι κοντά της; Αλλά το βάζει. Τις δα-
πάνες εµείς τις κάνουµε. 

Κύριε Καραθανασόπουλε, γιατί στεναχωριέστε που έρχεται ο
γενικός γραµµατέας και λέει να τις κάνουν όλοι; Εµείς τις βά-
ζουµε. Οι υπόλοιποι δεν πρέπει να τις βάλουνε; Όλοι πρέπει να
τις βάλουνε. Μια χαρά, λοιπόν, έρχεται ο γενικός γραµµατέας
του ΝΑΤΟ και λέει ότι όλοι πρέπει να συνεισφέρουν τα συµφω-
νηθέντα. Η Ελλάδα τι έχει να χάσει από αυτό; Δεν σας κατάλαβα.
Θέλετε να µου το εξηγήσετε; Διότι εµείς παραπάνω να βάλουµε
δεν χρειάζεται, οι άλλοι πρέπει να βάλουν για να ενισχυθεί η αµυ-
ντική µας συµµαχία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, περι-
µένουν οι Βουλευτές για να µιλήσουν.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ πάρα πολύ.

Άρα, για µία ακόµη φορά αποδεικνύεται η απόλυτη έλλειψη συ-
νοχής και νοήµατος στην κριτική που δεχόµαστε από την Αντιπο-
λίτευση εν τω συνόλω της.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό, τον κ. Βορίδη.
Έχετε τον λόγο, κύριε Χαρίτση, έχετε δυνατότητα παρέµβα-

σης.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο επί

της διαδικασίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Λυπάµαι, δεν έχετε τη

δυνατότητα παρέµβασης.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Θέλω ένα λεπτό επί της διαδικασίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Επί της διαδικασίας;

Σας παρακαλώ τώρα!
Ο κ. Χαρίτσης έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Βιλιάρδο, υπήρξε ανοχή των

δεκαοκτώ λεπτών, και επί της διαδικασίας για είκοσι δευτερόλε-
πτα είναι πρόβληµα; Σοβαρολογείτε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχω δώσει τον λόγο
στον κ. Χαρίτση. Αν θέλετε να πείτε κάτι επί της διαδικασίας, θα
το πείτε αµέσως µετά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Εντάξει! Έλεος δηλαδή! Δεκαοκτώ
λεπτά ανοχή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Λέτε «έλεος» τη στι-
γµή που διακόπτετε συνεχώς. Δεν θα έπρεπε να το πείτε, αλλά
δεν πειράζει.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Και εγώ θα ήθελα τον
λόγο για λίγο, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Καραθανασό-
πουλε, δεν έχετε άλλη δυνατότητα παρέµβασης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Θα το δω, κύριε Κα-

ραθανασόπουλε, και αν είναι έτσι, θα πάρετε τον λόγο. 
Κύριε Χαρίτση, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΞΗΣ) ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινο-

βουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. Περίµενα να σταµατήσει ο διάλογος. 

Κύριε Υπουργέ, κύριε Βορίδη, κοιτάξτε να δείτε. Σταµατήστε
το εµπόριο του πατριωτισµού. Μην µας γυρνάτε σε σκοτεινές
εποχές που έζησε η πατρίδα µας πριν από πολλά χρόνια. Τις
έχουµε αφήσει πίσω µας. Το όχι στους αδιαφανείς υπερεξοπλι-
σµούς του κ. Μητσοτάκη -και λέω του κ. Μητσοτάκη γιατί ο κ. Μη-
τσοτάκης προχωράει σε συµφωνίες χωρίς κανέναν στρατηγικό
σχεδιασµό, χωρίς καν η ηγεσία των Ενόπλων Δυνάµεων να γνω-
ρίζει, χωρίς καν ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας πολλές φορές να
γνωρίζει τις συµφωνίες που υπογράφει όταν πηγαίνει στο Παρίσι
και στην Ουάσιγκτον για τις Μπελαρρά και τα F35- είναι ένα όχι
στην αδιαφάνεια και είναι ένα όχι σε µία ανεξέλεγκτη ιδιωτική
εσωτερική πολιτική, η οποία είναι επικίνδυνη για τα εθνικά µας
συµφέροντα. Η αποτρεπτική ικανότητα της χώρας δεν διασφα-
λίζεται µε αυτούς τους υπερεξοπλισµούς, που το µόνο που δια-
σφαλίζουν είναι οι τσέπες των εµπόρων όπλων.

Ακούστε να δείτε, πατριωτισµός και πατρίδα δεν είναι τα όπλα.
Πατριωτισµός και πατρίδα είναι η ευηµερία των κατοίκων αυτής
της χώρας, είναι η ευηµερία των πολιτών της. Πατριωτισµός και
πατρίδα είναι τα σχολεία και τα νοσοκοµεία. Πατριωτισµός και
πατρίδα είναι ο µισθός των εργαζοµένων και η στήριξή τους. Αυ-
τός είναι ο πατριωτισµός και σε αυτόν εσείς, δυστυχώς, παίρνετε
πάρα πολύ χαµηλό βαθµό. 

Έρχοµαι στο δεύτερο σκέλος της τοποθέτησης του κυρίου
Υπουργού.

Κύριε Βορίδη, εδώ ήσασταν ειλικρινής ως προς τα οικονοµικά.
Αυτό το οποίο περιγράψατε είναι ο ορισµός των triple done eco-
nomics. Τι µας είπατε; «Μειώνουµε τους φόρους στις επιχειρή-
σεις. Μειώνουµε τους φόρους στην ακίνητη περιουσία. Μειώ-
νουµε τους φόρους στους πλούσιους και σιγά-σιγά αυτό θα δια-
χυθεί, θα γίνει ανάπτυξη για όλους». Έλα, όµως, αυτό το σύ-
στηµα που δεν δουλεύει. Το µόνο, το οποίο δουλεύει, είναι ότι
µειώνει τις επιβαρύνσεις για αυτούς τους οποίους φοροελαφρύ-
νετε. 

Πρόσφατα, µελέτη καθηγητών του LSE και του King’s College
του Λονδίνου αποδεικνύει ακριβώς ότι σε τριάντα µειώσεις φο-
ρολογίας για τα εταιρικά κέρδη και για τη µεγάλη περιουσία,
αυτοί οι οποίοι τελικά ωφελούνται δεν είναι η κοινωνική πλει-
οψηφία, είναι µόνο αυτοί τους οποίους αφορά αυτή η µείωση των
φορολογικών 

επιβαρύνσεων. 
Ήσασταν, όµως, ειλικρινής στο εξής: «Φέρνει αποτέλεσµα η

πολιτική µας;» ρωτήσατε. Ναι, βεβαίως, φέρνει αποτέλεσµα η πο-
λιτική σας για τα υπερκέρδη των εταιρειών ενέργειας και των
τραπεζών. Φέρνει αποτέλεσµα η πολιτική σας για τα υπερκέρδη
των εισηγµένων στο χρηµατιστήριο. Φέρνει, δυστυχώς, αποτέλε-
σµα η πολιτική σας για τη µείωση της αγοραστικής δύναµης των
Ελλήνων πολιτών, της κοινωνικής πλειοψηφίας, των εργαζοµέ-
νων, των συνταξιούχων, της νεολαίας. Αυτό είναι το αποτέλεσµα,
το οποίο φέρνει δυστυχώς η πολιτική σας και πολύ φοβάµαι ότι
και τη νέα χρονιά µε τον προϋπολογισµό, τον οποίο καταθέσατε,
την ίδια ακριβώς πολιτική θα έχουµε. Γι’ αυτό και η κοινωνική
πλειοψηφία δεν έχει τίποτα να περιµένει από την Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Πρόεδρο της Νέας Αριστεράς. 

Ο κ. Καραθανασόπουλος έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Βορίδη, πρέπει να

βρίσκεστε σε πολύ δύσκολη θέση.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Γιατί;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Διότι, από τη µια, ήρεµα

νερά µε την Τουρκία και από την άλλη, κινδυνεύουµε µε την
Τουρκία; Αποφασίστε τι είναι, τέλος πάντων, διότι δεν µπορούν
να ισχύουν και τα δύο. Ένα το κρατούµενο.
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Δεύτερον, όλα αυτά τα εξοπλιστικά προγράµµατα -το ξέρετε
πολύ καλά- σχετίζονται µε τους σχεδιασµούς και τις αποφάσεις
του Συµβουλίου Κορυφής του ΝΑΤΟ στο Βίλνιους το 2023. 

Τι έλεγε αυτό; Πρώτον, ισχυροποίηση του νοτιοανατολικού
σκέλους του ΝΑΤΟ, εξοπλιστικά προγράµµατα για Ελλάδα και
Τουρκία, ώστε να το ισχυροποιήσουν. 

Δεύτερον, διευθέτηση των διαφορών. Η διευθέτηση των δια-
φορών Ελλάδας και Τουρκίας για το ΝΑΤΟ, τους Αµερικανούς
και την Ευρωπαϊκή Ένωση είναι συνδιαχείριση, άρα δηλαδή σε
βάρος των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων. Στο πλαίσιο αυτό, γί-
νονται και συζητήσεις. Αυτό είναι το ζητούµενο. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε όχι. Και λέµε όχι και στα εξοπλιστικά προ-
γράµµατα και στη µετατροπή της χώρας µας σε σηµαιοφόρο των
αµερικανονατοϊκών σχεδιασµών. Δεν πρωτοτυπείτε. Το είπε πριν
από έξι µήνες ο κ. Κασσελάκης για την ιερή αµυντική συµµαχία,
το ΝΑΤΟ. Αµυντική συµµαχία το ΝΑΤΟ; Στη Γιουγκοσλαβία τι
έκανε; Απειλούσε η Γιουγκοσλαβία το ΝΑΤΟ και τη διέλυσε; Απει-
λούσε το ΝΑΤΟ η Γιουγκοσλαβία και η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ
έδωσε γη και ύδωρ, για να έρθουν να περάσουν όλα τα νατοϊκά
στρατεύµατα από τη χώρα µας. Αλήθεια; Σε ποιον τα λέτε αυτά;
Για να πείσετε ποιον; Μας προστατεύει το ΝΑΤΟ από ποιον, από
τον σύµµαχό µας, που είµαστε στην ίδια ιµπεριαλιστική συµµα-
χία; 

Τέλος, για τη φορολογία, κύριε Πρόεδρε, και δεν θα πω τίποτε
άλλο. Είναι δεδοµένα. Εµείς για αυτά ακριβώς σας κάνουµε κρι-
τική, ότι απαλλάσσετε το µεγάλο κεφάλαιο και φορολογείτε τον
λαό. Έφερα ένα παράδειγµα χθες στον κ. Δήµα. Φωνή βοώντος εν
τη ερήµω το παράδειγµα! Έξι δισεκατοµµύρια είναι κοστολογηµέ-
νος ο ΕΦΑ, ο ειδικός φόρος ακινήτων. Από το 2002 ισχύει, αλλά
δεν εφαρµόστηκε ποτέ. Πόσους αφορά; Αφορά έντεκα χιλιάδες
εταιρείες. Έξι δισεκατοµµύρια και βάζετε ΕΝΦΙΑ στον ταλαίπωρο,
στο κεραµίδι του ταλαίπωρου! Να, λοιπόν, η ταξική σας πολιτική.
Εµείς λέµε ότι πρέπει να ανατραπεί αυτή η ταξική πολιτική, για να
µπορέσει να ανασάνει ο λαός και όχι οι κεφαλαιοκράτες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καραθανασόπουλο.

Κύριε Γιαννούλη, είπατε ότι θέλετε κάτι επί της διαδικασίας.
Μόνο επί της διαδικασίας έχετε τον λόγο, σας παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Απολύτως. 
Η διαδικασία προβλέπει, κύριε Πρόεδρε -και το λέω µε από-

λυτο σεβασµό στο πρόσωπό σας, και το δικό σας και του κ. Λα-
µπρούλη και του κ. Μπούρα-, την αξιακή βάση της ισηγορίας.
Είναι η πνευµατική βάση και του Κανονισµού της Βουλής. 

Θέλω, λοιπόν, µε βάση αυτό να σας πω ότι δεκαοκτώ λεπτά σε
κενό αέρος επίθεσης ενός Υπουργού, κατά τα άλλα πολύ έµπει-
ρου, δεινού ρήτορα, µε θεατράλε παρουσία και µε απόλυτη απο-
τελεσµατικότητα στο να δίνει και εικόνες ή να ειρωνεύεται πο-
λιτικούς χώρους, κόµµατα, πρόσωπα κ.λπ.…. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: …δεν είναι στοιχείο ισηγορίας.
Κλείνω σε ένα δευτερόλεπτο. Φαντάζοµαι ότι αυτή την ανοχή

την έχω.
Κύριε Βορίδη, όσο και αν προσπαθήσετε, στο δίπολο Αριστε-

ρά-Δεξιά θα είστε στην πλευρά των χαµένων. Ξέρετε γιατί;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Γιαννούλη,

αυτός ήταν ο λόγος;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ξέρετε γιατί, κύριε Βορίδη;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Γιατί;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Γιατί εµείς µε ευαισθησία, σοβαρό-

τητα και γνώση ζητάµε απαντήσεις και εσείς µας λέτε άλλα λόγια
να αγαπιόµαστε. Αυτό είναι το επιµύθιο αυτής της κουβέντας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Γιαννούλη. 

Κύριε Υπουργέ, θέλετε να απαντήσετε; Φαντάζοµαι όχι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ολοκληρώσαµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ. Προ-

χωρούµε στους οµιλητές. 
Τον λόγο έχει ο κ. Μπούµπας, Βουλευτής της Ελληνικής

Λύσης. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαρι-
στώ πολύ. 

Ο Ευριπίδης έλεγε ότι η εξουσία δεν αναδεικνύει τον άνθρωπο,
τον αποκαλύπτει. Κοιτάξτε τώρα τι γίνεται. Κατ’ αρχάς, δεν λέω
ότι υπάρχει καταστρατήγηση του Κανονισµού. Αυτό να το ακού-
σει και ο κ. Βορίδης πριν φύγει. Θα θυµηθείτε όλοι ότι εδώ µέσα
ήσασταν Βουλευτές. Ο βουλευτικός θώκος αποτελεί σεβασµό
στη δηµοκρατία. Διότι, όλοι εσείς οι Υπουργοί είστε αντιπρόσω-
ποι της Κυβέρνησης. Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι αντιπρο-
σωπεύετε την ιδεολογική πλεύση των κοµµάτων σας. Οι Βου-
λευτές δεν είναι αντιπρόσωποι, κύριοι. Είναι εκπρόσωποι του ελ-
ληνικού λαού, µε την ψήφο και τη λαϊκή ετυµηγορία του. 

Ο κ. Βορίδης έφυγε, γιατί µε αυτά που θα πούµε σήµερα, σε
λίγο, θα αποδείξουµε µέσα από τον αγροτικό τοµέα ότι παραβιά-
ζεται και το Σύνταγµα και τον Κανονισµό Διοικητικής Δικονοµίας. 

Κατ’ αρχάς, πρέπει να σας πω ότι ακούστηκε ένα ειρωνικό σχό-
λιο εις βάρος µου από το κόµµα της Νέας Αριστεράς. Όπως σέ-
βοµαι προσωπικά τον καθένα από εσάς ως προσωπική οντότητα,
απαιτώ να σέβεστε και εµένα προσωπικά και όλους τους συνα-
δέλφους Βουλευτές. Δόθηκαν εξηγήσεις από τον επικεφαλής και
Πρόεδρο, τον κ. Χαρίτση. Το προσπερνώ και το θεωρώ λήξαν.
Εδώ πρέπει να υπάρχει πλουραλισµός απόψεων. Δεν τους συµ-
φέρει και έχουν φύγει. Αυτός είναι ο σκοπός τους, να µακρηγο-
ρήσουν, να υπερθεµατίσουν, να υπερκεράσουν τον χρόνο, να µην
απαντήσουν στους Βουλευτές και δη της επαρχίας -για να µην
µπει και µια ρατσιστική δικλίδα για τους Βουλευτές της επαρχίας-
γιατί ξέρω ότι από µέσα σας οι περισσότεροι Βουλευτές, αν όχι
όλοι, συµφωνείτε ότι ο Βουλευτής είναι παραγκωνισµένος. Πη-
γαίνετε όµως να δείτε τι γίνεται στο ιταλικό κοινοβούλιο, όπου
πρώτα µιλούν οι Βουλευτές ως εκλεγµένοι του λαού και µετά οι
Κοινοβουλευτικοί και οι Υπουργοί. 

Προς πάσα κατεύθυνση είναι το µήνυµα, διότι όλοι ξεχνάτε
από πού ξεκινήσατε. Πάλι όταν θα βγείτε, θα ζητήσετε την ψήφο
του ελληνικού λαού. Δεν σας ψήφισε ο ελληνικός λαός ούτε για
Υπουργούς, ούτε για Υφυπουργούς, ούτε για Κοινοβουλευτικούς
Εκπροσώπους.

Λείπει ο κ. Γεωργιάδης. Έχει στείλει ένα έγγραφο στο Νοσο-
κοµείο των Σερρών για το κυλικείο που δεν λειτουργεί εδώ και
πέντε χρόνια, διότι είναι σε µια δικαστική διαµάχη. Το έγγραφο
του κ. Γεωργιάδη προς τη διοίκηση του νοσοκοµείου αναφέρεται
µε τη λέξη «Εντέλλεσθαι» και δεν εκτελείται η εντολή του. Το λέω,
για να δείτε ότι ούτε οι Υπουργοί εισακούγονται. Μην το λέµε γε-
νικά και αόριστα. Δεν είναι εδώ να µας απαντήσει. Αν θέλει κά-
ποια στιγµή για το «Εντέλλεσθαι», που είναι από το «εν» και
«τελώ» και σηµαίνει εκτέλεση εντολής, ας απαντήσει.

Πάµε λίγο τώρα στο θέµα µας, γιατί αυτός ο προϋπολογισµός
θολώνει τα νερά. Σε λίγες ώρες συνεδριάζει το µπλόκο, η Πανελ-
λήνια Ένωση Μπλόκων Αγροτών στη Νίκαια. Οι αγρότες είναι
πραγµατικά σε έξαρση. Οι αγρότες είναι θυµωµένοι και ετοιµά-
ζονται να βγουν στους δρόµους µε τα τρακτέρ τις επόµενες ηµέ-
ρες λίγο από πριν τα Χριστούγεννα.

Λείπει ο κ. Βορίδης. Γιατί κόπτεται η Κυβέρνηση για τον κατώ-
τατο µισθό; Ποιον κατώτατο µισθό; Αυτών που δουλεύουν τέσ-
σερις ώρες την ηµέρα και παίρνουν 400 ευρώ και ούτε; Αυτών
που δουλεύουν στα σουπερµάρκετ εξαµισάρια και δεν έχουν
ούτε το Σάββατο; Αυτή είναι η ποιότητα του εργαζόµενου στον
κατώτατο µισθό της Ελλάδας, που ο εργοδότης µπορεί να τους
απολύσει και να παρακρατήσει και το 10% της αποζηµίωσης και
που στο νοικοκυριό εξανεµίζεται όλος ο µισθός σε πέντε µέρες
για να πάρει τα βασικά αγαθά;

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλλαγής)
Κύριοι του ΠΑΣΟΚ, αν θέλετε, να µιλάτε πιο χαµηλόφωνα γιατί

ακολουθεί ο κ. Δουδωνής. Δεν κάνουµε πολλή φασαρία, γιατί
έφυγαν οι υπόλοιποι. Καλό είναι να το ακούσετε κι εσείς, ασχέ-
τως που είµαστε σε άλλα κόµµατα, διότι εδώ γίνεται παραβίαση
και του Συντάγµατος και του Κανονισµού Διοικητικής Δικονοµίας
και επειδή έχουµε και νοµικούς σε λίγο αυτά. Λείπουν, «την έκα-
ναν αυτοί», γιατί δεν µπορούν να απαντήσουν.

Λοιπόν να το αφήσουµε. Κάποτε, λέει χαριτολογώντας ένα
ρητό, έτσι µου είχε πει στην εκποµπή ένας ακροατής, πηγαίναµε
µε τα λεφτά στην τσέπη και βάζαµε τα τρόφιµα στο καλάθι, τώρα
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πάµε µε τα λεφτά στο καλάθι και βάζουµε τα τρόφιµα στην
τσέπη. Αυτή είναι η ακρίβεια σήµερα. Χαριτολογούµε.

Ακούστε τώρα και πάω γρήγορα.
Διαχειριστικά σχέδια βελτίωσης -ο κ. Βορίδης πέρασε από τον

θώκο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης- δεν έχουν προχω-
ρήσει. Εθνικούς χάρτες δεν έχουµε. Επιλέξιµες εκτάσεις δεν
έχουµε. Καταγεγραµµένο ζωικό κεφάλαιο δεν έχουµε. Τι πρό-
στιµα πληρώσαµε µέχρι τώρα; Πληρώσαµε 450 εκατοµµύρια
ευρώ. Ποιος τα πληρώνει; Ο ελληνικός λαός. Έτσι δεν µπορεί να
γίνει κατανοµή ενιαίων ενισχύσεων. Αγροτικά σχολεία µαθητείας.
Κλείσαµε την ΠΑΣΕΓΕΣ, κλείσαµε τα κέντρα ερεύνης των διαφό-
ρων φυλών ελληνικών. Στις εγκαταστάσεις του ΕΛΓΟ-ΔΗΜΗΤΡΑ
µπήκαν λαθροµετανάστες µέσα γιατί είναι εγκαταλελειµµένα.
Αντί δηλαδή να τα αναβαθµίσουµε, τα κάναµε άντρα λαθροµετα-
ναστών. Κέντρα σποροπαραγωγής δεν υπάρχουν. Κλείσαµε την
ΠΑΣΕΓΕΣ. Πάνε όλα από το κακό στο χειρότερο. Σταθερές χρή-
σεις γης δεν υπάρχουν. Χωροταξία για παραγωγή τροφής σε βο-
σκότοπους για αδειοδοτήσεις και κτηνοτροφικά πάρκα στις
καλένδες. 

Ακούστε τι ετοιµάζει ο ΕΛΓΑ, φίλοι αγρότες, που είστε στους
δρόµους. Το 50% θα καλύπτεται και µάλιστα µέσα µπαίνει και η
ξηρασία. Το υπόλοιπο 50% θα περάσει σε ιδιωτικό τοµέα. Και
πείτε µου εσείς, ποια ιδιωτική ασφαλιστική θα ασφαλίσει ένα χω-
ράφι που είναι κάτω από τον στρατηγό καιρό και τις θεοµηνίες;
Έλεγαν κάποτε κι αυτόν τον όρο. Αντιλαµβάνεστε τι ετοιµάζεται
για τον ΕΛΓΑ µε τον νέο Κανονισµό; Το πάνε σιγά-σιγά µε ελαφρά
πηδηµατάκια στην ιδιωτικοποίηση.

Λοιπόν, µείωση κόστους παραγωγής. Για τα δηµοπρατήρια
κουβέντα δεν γίνεται. Επιτέλους να θεσπιστούν δηµοπρατήρια
αγροτικών προϊόντων, όπως συµβαίνει στην Ιταλία, στο Βέλγιο
και σε άλλες χώρες της Γηραιάς. Κτηνοτροφία; Έλλειψη στα δια-
χειριστικά σχέδια βόσκησης µε παράνοµες ελληνοποιήσεις. Δεν
υπάρχει πλαίσιο γενετικής βελτίωσης. Δεν υπάρχει προστασία σε
αυτόχθονες φυλές αγροτικών ζώων.

Χαίροµαι που ο κ. Γκιουλέκας είναι στην Αίθουσα γιατί και ως
δηµοσιογράφος ξέρει πολλά ζητήµατα που θα µπορούσαµε να
τα αναλύσουµε.

Ακούστε λίγο σχετικά µε την αφρικανική πανώλη, ξέρετε ότι
έχουν παίξει ρόλο οι παράνοµες ελληνοποιήσεις και ότι έγιναν
εισαγωγές ζώων από τη Ρουµανία, όπου στη Ρουµανία υπήρξε
αφρικανική πανώλη; Γι’ αυτό γεµίσαµε αφρικανική πανώλη στην
Ελλάδα. Το λέει κανείς; Και έχω κι άλλα τόσα.

Είναι µικρός ο χρόνος.
Αναδασµοί. Δεν έχει προχωρήσει τίποτα. Γραφειοκρατία στο

µεγαλείο της. Τι έλεγε προηγουµένως για τα επτά µέτρα ο
Υπουργός; Στο εσωτερικό κοµµάτι, στα εσωτερικά νερά, λίµνες
και ποτάµια, δεν υπάρχουν ερασιτεχνικές άδειες αλιείας. Έχουν
σταµατήσει από το 2014. Είναι µια ανεξέλεγκτη κατάσταση. Στη
λίµνη Κερκίνη είναι όλοι οι Σκοπιανοί, ρηµάζουν τη λίµνη και έλεγ-
χος µηδέν. Ούτε οι διευθύνσεις έχουν το δικαίωµα να προχωρή-
σουν σε ελέγχους, ούτε η Αστυνοµία. Και είναι «το έλα να δεις»
µε την αλιεία σε λίµνες και ποτάµια, αλλά και σε κάποιες ακτές,
για να µην είναι µόνο η φορολόγηση.

Μελισσοκοµία. Παράνοµες ελληνοποιήσεις. Στα εκατό κιλά
µέλι βάζουµε ένα κιλό ελληνικό και το µετατρέπουµε όλο ελλη-
νικό. Χώρια το ότι ως Ελληνική Λύση κάναµε µια προσπάθεια επι-
τέλους για το µέτρο έντεκα για να µπορούν να αποζηµιωθούν οι
µελισσοκόµοι. Κι αυτή η Κυβέρνηση δεν τολµά να κάνει τη γυρο-
σκοπική, ανάλογα µε τη γύρη και τη σύσταση να υπάρχει και το
brand name, η ταυτοποίηση στο µέλι.

Σχέδια βελτίωσης; Έχουν τελµατώσει από το 2017. Κανείς δεν
µιλάει µε το µέτρο 411 και 413. Και υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι
έχουν γνωµοδοτηθεί θετικά και δεν τους δίνουν τα σχέδια βελ-
τίωσης. Δεν προχωράνε. Να πάρουν έστω από τους επιλαχόντες.

Πάµε τώρα, γιατί έχει πολύ µεγάλο ενδιαφέρον, σε αυτό που
λέγεται Εθνικό Σχέδιο Διαχείρισης. Συνδεδεµένες ενισχύσεις.
Βγαίνει λοιπόν η Υπηρεσία Διαχείρισης και λέει ότι υπάρχει τρύπα
αυτή τη στιγµή 31,90 εκατοµµύρια ευρώ. Στο καλαµπόκι έπρεπε
να υπάρχει επιδότηση 58 ευρώ και υπάρχει επιδότηση 38 ευρώ
το στρέµµα. Στα eco schemes τώρα, τα οικολογικά σχήµατα, δό-
θηκαν 430 εκατοµµύρια, δηλαδή πέντε εκατοµµύρια παραπάνω,

στο ένα λιγότερο –προσέξτε- και στο άλλο περισσότερο. Αλχη-
µείες. Αναδιανεµητική. Στις 25 Νοεµβρίου 2024 δόθηκαν 180 εκα-
τοµµύρια ευρώ συν 6,7 εκατοµµύρια παραπάνω. Στη βασική
ενίσχυση γίνεται «το έλα να δεις». Μιλάµε για 1.271.000.000 όπου
η διαχειριστική επιτροπή µε τη νέα ΚΑΠ λέει ότι έχουµε µείον 34,4
εκατοµµύρια ευρώ. Ο ΟΠΕΚΕΠΕ, δηλαδή, το αρµόδιο όργανο
κοινοτικών κονδυλίων και εγγυήσεων -µόνο εγγυήσεις δεν δίνει-
λέει ότι η τρύπα είναι 9 εκατοµµύρια ευρώ. Πείτε µου τώρα, στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, σε αυτό το ρεντίκολο, σε αυτό που γίνεται
σε αγροτικό επίπεδο ποιον θα πιστέψει; Το πρώτο πρόστιµο είναι
283 εκατοµµύρια ευρώ στις 24 Αυγούστου από την Εισαγγελέα
της Ευρώπης. Και ήδη τώρα βρίσκονται άνθρωποι που ελέγχουν
το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης.

Πάµε τώρα στα ωραία που είναι νοµικής φύσεως. Προσέξτε
τώρα τι γίνεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφοι,
µπήκατε στην παράταση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Τώρα. Θα ακουστούν αυτά,
κύριε Πρόεδρε.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Τι θέλετε, κύριε Ξανθόπουλε;

Ακούστε τώρα, γιατί είστε και νοµικός. Με γραπτό διαγωνισµό
του ΑΣΕΠ, λέει, θα γίνει η νέα σύσταση του Διοικητικού Συµβου-
λίου του ΟΠΕΚΕΠΕ. Και βγαίνει ο ίδιος ο Υπουργός και ακυρώνει
τον νόµο Κεραµέως, τον ΑΣΕΠ. Πώς το ακούτε; Πώς ηχεί στα
αυτιά σας; Ο ίδιος ο Υπουργός ακυρώνει νόµο της δικής τους
Κυβέρνησης για τον ΑΣΕΠ.

Πάµε λίγο τώρα. Παραβίαση µε µια τροποποιητική. Η υπ’ αριθ-
µόν 78078/9-12-2024 από τον ΟΠΕΚΕΠΕ παραβιάζει το άρθρο 95
παράγραφος 5 του Συντάγµατος, το άρθρο 13068 και το άρθρο
198 του Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας. Τι λέει; Αν κάποιος για
χρήµατα -και ολοκληρώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- που έχουν
να λάβουν οι αγρότες από λάθη του ΟΠΕΚΕΠΕ από το 2015 και
προσφύγει στη δικαιοσύνη µε κάθε ένδικο µέσο ή βοήθηµα και
βγει απόφαση από το αρµόδιο δικαστήριο, κύριε Παπαδάκη, που
είστε και δικηγόρος, και την αρµόδια διοικητική αρχή… Προσέξτε
τώρα βγαίνει ο ΟΠΕΚΕΠΕ µε τροποποιητική εγκύκλιο και λέει:
«Θα πληρωθεί µόνο για το έτος που βγήκε η δικαστική από-
φαση». Δηλαδή ο αγρότης δεν θα πάρει τα χρήµατα που του
οφείλει ο ΟΠΕΚΕΠΕ από το 2015. Πέντε χρόνια πάνε στράφι.
Πού είναι οι κυβερνητικοί να µας απαντήσουν; Γίνεται παραβίαση
της διοικητικής δικονοµίας; Γίνεται παραβίαση του Συντάγµατος;
Γίνεται παραβίαση του δηµοκρατικού πολιτεύµατος; Γίνεται. Εκεί
να µας απαντήσουν. Εδώ µιλάµε για ατασθαλίες και διαφορές και
κοπτόµεθα για να ψηφίσουµε έναν προϋπολογισµό ο οποίος δεν
είναι υπέρ του κοινωνικού συνόλου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Δεν µπορεί σήµερα ο πολίτης
να χρωστά 100 ή 300 ευρώ και να τον κυνηγάει η εφορία και το
κράτος να παρανοµεί ασύστολα και να χαίρει µιας άλλης προνο-
µιακής µεταχείρισης. Έτσι θα πάµε για προϋπολογισµό; Αυτό
είναι το κράτος που ευαγγελίζεται η Κυβέρνηση; Να το χαιρόµα-
στε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μπούµπα.

Καλείται στο Βήµα η κ. Νίνα Κασιµάτη Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ.
ΕΙΡΗΝΗ (ΝΙΝΑ) ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο

προϋπολογισµός του 2025 καταρτίζεται από την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας στη χρονιά ορόσηµο των πενήντα χρόνων
από τη Μεταπολίτευση και την ίδρυση της Γ’ Ελληνικής Δηµο-
κρατίας για την οποία έγινε πολλή συζήτηση.

Μόλις χθες ολοκληρώθηκε ένα περίβλεπτο συνέδριο, όπου ο
Πρωθυπουργός κ. Μητσοτάκης και άλλοι, όχι όλοι, αποπειράθη-
καν να ωραιοποιήσουν τις κατευθύνσεις του συστήµατος εξου-
σίας που λυµαίνεται τη χώρα για ίδιον όφελος, την έχει κατα-
στήσει χρεοκοπηµένη ουραγό των διεθνοπολιτικών εξελίξεων
στην Ανατολική Μεσόγειο και τον ελληνικό λαό πένητα, δεύτερο
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από το τέλος σε αγοραστική δύναµη στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
µετά από τη Βουλγαρία, έρµαιο της ακρίβειας και των προστα-
τευόµενών σας καρτέλ.

Δηλαδή να αθωώσουν εαυτούς, πολιτικούς προγόνους και φί-
λους, επιδιδόµενοι σε ένα απερίγραπτο gaslighting εις βάρος της
ιστορικής και βιούµενης πραγµατικότητας και να προβάλλουν τη
διαδροµή ως πρότυπο για τη µελλοντική πορεία. 

Ευτυχώς είχε προηγηθεί επιστηµονικό συνέδριο του Τµήµατος
Κοινωνικής Πολιτικής του Παντείου Πανεπιστηµίου και άλλων δια-
νοητικών φορέων, ακριβώς απέναντι στην επιχειρούµενη συστη-
µική ωραιοποίηση, για τον κριτικό απολογισµό που δεν έχει γίνει,
και παρακολουθήθηκε από φοιτητές και νέους ανθρώπους που
θα πάρουν την τύχη της χώρας στα δικά τους χέρια µε τη δύναµη
της γνώσης και της αλήθειας. 

Για να κατανοήσουµε το σήµερα, αξίζει να σηµειωθεί ότι ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός στόχευσε εναντίον δύο ηµιπεριόδων της
Μεταπολίτευσης:

Η µία είναι οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ τη δεκαετία του ‘80 όταν
η Ελλάδα δεν ντρεπόταν να µιλήσει για εθνική ανεξαρτησία και
κατέκτησε εξωτερικούς βαθµούς ελευθερίας και αυτονοµίας στο
διεθνές σύστηµα, ενώ εσωτερικά θέσπισε την ισότητα, τη δηµό-
σια δωρεάν παιδεία, το ΕΣΥ, εθνικές και κοινωνικές κατακτήσεις
δηλαδή, που ήταν και παραµένουν στο στόχαστρο της δεξιάς,
της δεξιάς σοσιαλδηµοκρατίας, του ακραίου κέντρου και της
ακροδεξιάς.

Η άλλη κυβέρνηση που στόχευσε ο Πρωθυπουργός ήταν η
πρώτη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το 2015, η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ για την ακρίβεια, που παρέλαβε το χάος της χρεοκοπίας
χωρίς πολλές διαθέσιµες επιλογές -καµµία για την ακρίβεια-,
αλλά θεωρώντας ότι εκπροσωπεί τη χώρα και όχι αποικία και θέ-
λησε -για φαντάσου θράσος!- να διαπραγµατευθεί τη σωτηρία
της χώρας διασώζοντας οτιδήποτε αν σώζεται και σας παρέδωσε
ρυθµισµένο το δηµόσιο χρέος και γεµάτα ταµεία.

Με αυτήν την επιλογή του ο κ. Μητσοτάκης δεν έδειξε απο-
στροφή προς αυτά τα κόµµατα, αλλά προς τον λαό όταν είναι
δρων υποκείµενο στην κυρίαρχη - κυριαρχούµενη χώρα µας και
διαθέτει το δικό του πολιτικό υποκείµενο για τη διακυβέρνηση. 

Απευθυνόµενη τώρα εγώ στον ελληνικό λαό από το Βήµα της
Βουλής των Ελλήνων, όπου έχω την τιµή να εκπροσωπώ τη Β’
Πειραιώς, καταθέτω πως είναι αναγκαίο να δούµε από αυτήν τη
σκοπιά, Έλληνες και Ελληνίδες, τις βασικές ορίζουσες, τις βασι-
κές αρχές και κατακτήσεις των παρατάξεων στο κατακερµατι-
σµένο κοµµατικό σύστηµα, για να ξεπεράσουµε την κρίση εκπρο-
σώπησης, µε τον ελληνικό λαό και πάλι δρώντα.

Ο προκείµενος προϋπολογισµός αναφέρεται στο έτος συµπλή-
ρωσης ήδη του πρώτου τετάρτου του 21ου αιώνα και µε αυτήν
την έννοια µας φέρνει αντιµέτωπους µε τον χαµένο χρόνο, µε τις
εθνικές απώλειες της δήθεν λύσης των µνηµονίων, τις διεθνοπο-
λιτικές απώλειες ως επακόλουθες και µε το έλλειµµα εθνικής
στρατηγικής που διέπει αυτή την Κυβέρνηση µαζί µε το µεταπρα-
τικό κεφάλαιο που υπηρετεί και υπηρετείται από το πολιτικό προ-
σωπικό που έχει τις ίδιες απόψεις και εγκαταβιοί οριζοντίως του
επίσης καρτελοποιηµένου πολιτικού συστήµατος. 

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι για να προοδεύσουµε και να ευτυ-
χήσουµε, για να ξεπεράσουµε τη συνθήκη καθυστέρησης, στην
οποία µας υποβάλλει η δυστοπία της γειτνίασης µε την ιµπερια-
λιστική Τουρκία, πρέπει η Ελλάδα να ενισχυθεί στο διεθνές σύ-
στηµα γεωοικονοµικά και γεωπολιτικά, όχι να υποχωρεί. 

Είναι προφανές ότι η Κυβέρνησή σας δεν βλέπει ότι απέναντι
δεν έχουµε απλώς µια περιφερειακή δύναµη, αλλά µια ιµπερια-
λιστική χώρα µε διακηρυγµένο casus belli και ιστορικό στόχο τη
«γαλάζια πατρίδα», δηλαδή την κατάποση της Ελλάδας µέχρι
ολόκληρη την Κύπρο, µια χώρα που κερδίζει συνεχώς τα στρα-
τηγικά της στοιχήµατα είτε σε επίπεδο εδαφικής επέκτασης είτε
σε επίπεδο επιρροής. Πάντως τώρα έχει φτάσει στη Δαµασκό. 

Στη σπαρασσόµενη Συρία, απέναντι από την κατεχόµενη από
την Τουρκία Κύπρο, οι χριστιανικοί πληθυσµοί, οι χριστιανικές
εθνότητες, όπως οι γκρεκολεβαντίνοι, αλλά και ο καταπιεζόµενος
λαός χωρίς κράτος, στον οποίο επίσης επιτίθεται η Τουρκία, οι
Κούρδοι, στενάζουν υπό τη φωτιά και το µαχαίρι των τζιχαντι-
στών, αντικρουόµενων συµφερόντων κρατικών δρώντων, µε την

παρούσα ελληνική Κυβέρνηση να τηρεί στάση παρατηρητή, αντί
να έχει οικοδοµήσει µια σταθερή παρουσία και όρους για την
προστασία τους.

Εσείς κάµπτετε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, το εθνικό
συµφέρον, προκειµένου να το προσαρµόσετε καθ’ οµολογίαν
σας στη στρατηγική των συµµάχων. Οι σύµµαχοι, όµως, δεν σέ-
βονται τους συµµάχους που δεν σέβονται τους εαυτούς τους.
Τους χρησιµοποιούν ως αναλώσιµους. Γι’ αυτό άλλωστε στην
Κάσο βρεθήκαµε µόνοι µας να κοιταζόµαστε µε τους Τούρκους
και µε το παράνοµο τουρκολυβικό µνηµόνιο να εφαρµόζεται στην
πράξη. 

Εσείς συρρικνώνετε παθητικά την αιγαιακή και µεσογειακή δυ-
ναµική της χώρας. 

Σας έχουµε νέα, κύριε Πρωθυπουργέ, κύριε Μητσοτάκη, κύριε
Γεραπετρίτη, Υπουργέ των Εξωτερικών, και κυρία Παπαδόπου-
λου, Υφυπουργέ, και άλλοι προκάτοχοί σας και όσοι σας καθο-
δηγούν σε αυτό που οι ίδιοι οµολογείτε ότι µοιάζει µε µειοδοσία:

Καταλαβαίνουµε ότι έχετε µεγάλη ανάγκη να µπείτε στα πα-
πούτσια της Τουρκίας, προκειµένου να επιτύχει η πολιτική δια-
πραγµάτευση που έχετε αναλάβει ως Κυβέρνηση να φέρετε σε
πέρας για να συµµορφωθεί η Τουρκία µε τους νατοϊκούς στό-
χους στην Ουκρανία. Σε λίγο θα ζητά ακόµα περισσότερα για τη
Συρία, όπως επίσης για εδώ, να υπάρξει συµφωνία συνεκµετάλ-
λευσης του Αιγαίου, στο όνοµα δήθεν της ειρήνης και της ευη-
µερίας. 

Καταλαβαίνουµε επίσης ότι πονάτε που η Τουρκία έχει απέρα-
ντη ακτογραµµή, όπως λέτε, στο Αιγαίο και στη Μεσόγειο, αλλά,
τι να κάνουµε, εµποδίζει τη θαλάσσια επέκτασή της προς µια
µικρή λεπτοµέρεια: τα ελληνικά νησιά, των οποίων η ακτογραµµή
προσµετράται στο και είναι επίσης ελληνικό έδαφος µε πλήρη τα
δικαιώµατα που αρύονται από το Διεθνές Δίκαιο της θάλασσας
για την ελληνική υφαλοκρηπίδα και την ΑΟΖ. 

Είµαστε θαλάσσια χώρα και από την απώτερη αρχαιότητα η
πρόσβαση στη θάλασσα είναι συνθήκη ιδιαίτερα ευνοϊκή για την
επέκταση της επιρροής µας και δεν σκοπεύουµε να την εκχωρή-
σουµε ούτε να την παζαρέψουµε γιατί απλούστατα µας ανήκει.
Δεν αποποιούµαστε το µέγεθος της θαλάσσιας χώρας µας γεω-
γραφικά και πολιτισµικά από το Αιγαίο, που είναι κυρίως ελληνικό
-και όχι «Τουρκοαιγαίο» ή «Turkaegean», όπως επιτρέψατε να κα-
τοχυρωθεί ως διεθνές σήµα- µέχρι την Ανατολική Μεσόγειο. Δη-
λαδή δεν αποποιούµαστε την προοπτική που συναρτάται µε τη
θαλάσσια ηγεµονία για την αυτοτέλεια και ανάπτυξη της χώρας
µας και του ελληνισµού περιφερειακά και παγκόσµια. 

Προφανώς, αν δεν υπήρχαµε θα ήταν όλα πιο εύκολα για την
«ανθρωπιστική» Τουρκία. Έτσι παρουσιάζει τον εαυτό της στη
φετινή έκθεση της δηµόσιας διπλωµατίας της, που εµείς από τη
µεριά µας βέβαια υποχρηµατοδοτούµε ως τοµέα δράσης του
Υπουργείου Εξωτερικών. Αυτά θα τα πούµε και στο νοµοσχέδιο
την ερχόµενη εβδοµάδα.

Έτσι, ερχόµαστε στο Κυπριακό, που επιδιώκετε να διαχωρί-
σετε από τα ελληνοτουρκικά διά της λύσεως που µπορεί να κα-
ταφέρει η Κυπριακή Δηµοκρατία, ενώ οι πολίτες της δικαιούνται
να απολαµβάνουν τα δικαιώµατα και του ευρωπαϊκού δικαίου.

Η Κυπριακή Δηµοκρατία, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης,
έχει ανάγκη την Ελλάδα να βάζει πιο ψηλά τον πήχη στους εταί-
ρους. Δεν µπορεί να αµύνεται µόνη της σε όλα τα επίπεδα ούτε
να εναπόκειται στην ευκαιριακή στήριξη των µεγάλων δυνάµεων.
Το ενιαίο αµυντικό δόγµα πρέπει να επαναφερθεί, γιατί µέχρι τη
λευτεριά και τη δικαιοκρατική αποκατάσταση η Ελλάδα παραµέ-
νει εγγυήτρια δύναµη και µόνο αν περπατήσει κανείς στη γραµµή
αντιπαράταξης µπορεί να καταλάβει τι σηµαίνει στα αλήθεια
τουρκική απειλή υλοποιηµένη και ζώσα.

Από την άλλη µεριά η Ευρωπαϊκή Ένωση αδυνατεί να συγκρο-
τήσει και να ασκήσει µια πραγµατικά κοινή εξωτερική πολιτική και
πολιτική άµυνας, όπως καλά γνωρίζουµε η Ελλάδα και η Κύπρος
στο πετσί µας και ευρισκόµενοι πλησίον της καµπύλης Μέσης
Ανατολής και Βόρειας Αφρικής σε µια περιοχή πλέον ασταθή. Η
δε θεσµική συγκρότηση της ΚΕΠΠΑ και της ΚΠΑΑ δεν µας παρέ-
χει εχέγγυα ως προς την τελική µορφή που θα λάβει, αλλά ούτε
αν και πώς θα προσεγγίζει την Τουρκία, αν δεν είµαστε διαρκώς
άγρυπνοι, ισότιµοι και ενεργητικοί εταίροι σε αυτήν τη διαµόρ-
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φωση της θέσµισης, µε ανυποχώρητες κόκκινες γραµµές και πα-
ράλληλα διεκδικώντας και απορροφώντας σταθερά ευρωπαϊκές
χρηµατοδοτήσεις για ανάπτυξη και συµπαραγωγή οπλικών συ-
στηµάτων µε την εγχώρια αµυντική βιοµηχανία, όπως και παροχή
στρατιωτικού υλικού τώρα που είµαστε υπό απειλή, όχι αργό-
τερα. 

Δεδοµένης, λοιπόν, της εξωτερικής πολιτικής που ακολου-
θείτε, αυτής που ευαγγελίζεστε, τάχα των ήρεµων νερών -και
µετά στην πράξη και εδώ στη Βουλή αλλάζετε το δόγµα- δεν βλέ-
πουµε άλλη άµυνα από αυτή που συνεπάγονται οι αµυντικοί εξο-
πλισµοί και η προβολή ισχύος, γιατί ό,τι χάνεται µε πόλεµο, δεν
κερδίζεται πίσω µε τη διπλωµατία, µόνο µε το εφαρµοσµένο
δόγµα αποτροπής πρωτευόντως και προφανώς µε την παρουσία
και την αυταπάρνηση των ανδρών και των γυναικών του στρατεύ-
µατος, που υπερασπίζονται την εδαφική ακεραιότητα της πατρί-
δας µας, στους οποίους πρέπει να δοθούν ακόµη περισσότερα
κίνητρα για την ένταξη και παραµονή τους σε αυτό, όπως και να
καταργηθεί η ελάχιστη βάση εισαγωγής. Έπρεπε να αδειάσουν
οι στρατιωτικές σχολές για να αντιληφθείτε πόσο επιζήµια είναι
για την ασφάλεια της χώρας, ενώ όπως σας είχαµε προειδοποι-
ήσει κλείνει τµήµατα στα κρατικά πανεπιστήµια της Θράκης και
του Αιγαίου, αδειάζοντας και από πολίτες και από συντελεστές
της οικονοµίας. 

Καταψηφίζουµε τον προϋπολογισµό σας, λοιπόν, πλην των
αµυντικών δαπανών, που είναι αναγκαίος όρος εθνικής επιβίω-
σης, εφόσον όµως αξιοποιούνται µε στρατηγική ευφυΐα, επιστη-
µοσύνη και σύνεση, ιδιότητες που αναγνωρίζω στα επιτελεία. 

Θα είµαστε εδώ να σας ελέγχουµε ότι δεν θα τα υπονοµεύετε
στην πράξη. Η Ελλάδα είναι πολύ µεγάλη και πολύ βαθιά ιστορικά
και πολιτισµικά για να πεθάνει στα δικά σας χέρια ή για να παρα-
δοθεί µε συνθήκη στην Τουρκία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Κασιµάτη. 
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Παναγιώτης Δουδωνής, Βουλευ-

τής του ΠΑΣΟΚ. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, σήµερα έχουµε 14 Δεκεµβρίου, οπότε θέλω να ξε-
κινήσω µε κάτι ευχάριστο. Σήµερα έχουµε γενέθλια, διότι στις 14
Δεκεµβρίου του 2022 ο κ. Σταϊκούρας είπε τα περίφηµα «µπινε-
λίκια» στις τράπεζες. Βέβαια, ήταν µια µέρα σαν κι αυτή. Και βλέ-
πετε το αποτέλεσµα δύο χρόνια µετά: προµήθειες – ρεκόρ,
τριπλάσιες από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο, τεράστια διαφορά επι-
τοκίου καταθέσεων και επιτοκίου χορηγήσεων, τράπεζες οι
οποίες δεν χορηγούν δάνεια σε άτοµα, φυσικά πρόσωπα και νο-
µικά πρόσωπα τα οποία έχουν την πιστοληπτική ικανότητα, και
βέβαια αυτό µε πολλαπλές συνέπειες για µια σειρά από προβλή-
µατα της ελληνικής κοινωνίας!

Για τα γενέθλια, λοιπόν, καταθέτω στα Πρακτικά σχετικό δη-
µοσίευµα, αν και είναι πάρα πολύ σκληρές οι εκφράσεις που χρη-
σιµοποίησε ο κ. Σταϊκούρας και δεν είναι κατάλληλες για ανη-
λίκους, έχει βία πολλή µέσα. Κατατίθεται, λοιπόν, στα Πρακτικά
ως µνηµείο της κυβερνητικής έλλειψης κάθε είδους συναίσθησης
του προβλήµατος που αντιµετωπίζει η ελληνική κοινωνία. 

Και βέβαια άκουσα τον κ. Βορίδη να λέει «έτσι προσελκύουµε
επενδύσεις». Τα λέει κι ωραία! Δηλαδή, εξαιρουµένης της πρα-
γµατικότητας, όλα είναι τέλεια! Παράδειγµα: Πού κινούνται οι
άµεσες ξένες επενδύσεις στη χώρα; Βουτιά - ρεκόρ το 2023. Πε-
ραιτέρω µείωση, µε τα στοιχεία του 2024, και κατά τα άλλα προ-
σελκύετε επενδύσεις! Πού είναι οι επενδύσεις και τι επενδύσεις
είναι αυτές που έρχονται; Ακίνητα και κατασκευές; Είναι επενδύ-
σεις οι οποίες θα προσθέσουν στην ελληνική οικονοµία, οι οποίες
θα οδηγήσουν στην αύξηση των µισθών; Είναι επενδύσεις ανα-
πτυξιακές ή είναι επενδύσεις στις οποίες κάποιοι πλούσιοι ανταλ-
λάσσουν περιουσιακά στοιχεία και καρπώνονται υπεραξίες;
Δυστυχώς, ανήκουν στη δεύτερη κατηγορία. Και λίγες και κακής
ποιότητας οι άµεσες ξένες επενδύσεις και οι επενδύσεις εν γένει. 

Και τώρα πάµε στο ζήτηµα του ΦΠΑ, το περίφηµο αυτό ζήτηµα.
Ειπώθηκε από την Κυβέρνηση ότι το ΠΑΣΟΚ λειτουργεί δηµοσιο-
νοµικά ανεύθυνα και ότι έτσι νοµίζει ότι θα κερδίσει, εν πάση πε-
ριπτώσει, τη Νέα Δηµοκρατία. Κοιτάξτε, είναι πάρα πολύ δύ-

σκολο αυτό το οποίο µας ζητάτε διότι η Νέα Δηµοκρατία έχει ήδη
κερδίσει εκλογές ψευδόµενη περί τον ΦΠΑ. Εδώ έχω το πρό-
γραµµα της Νέας Δηµοκρατίας του 2019 για λιγότερους φόρους
και µεγαλύτερο εισόδηµα. Εδώ λοιπόν κυκλωµένο -θα τα µελε-
τήσετε µετά, αλλά µπορεί να είχατε συµµετάσχει στην κατάρτισή
του, οπότε τα ξέρετε από πρώτο χέρι, κύριοι- γράφει το εξής:
«Μειώνουµε τον ΦΠΑ, µε καθιέρωση δύο βασικών συντελεστών
11% και 22%, από 13% και 24% σήµερα, µε διατήρηση του υπερ-
µειωµένου συντελεστή ΦΠΑ στο 6%. Κατατίθεται στα Πρακτικά
της Βουλής ως µνηµείο τού πώς υφαρπάσσεται η ψήφος του ελ-
ληνικού λαού, όπως υφαρπάχθηκε και η ψήφος των ελεύθερων
επαγγελµατιών, τους οποίους αγρίως φορολογήσατε µε τεκµή-
ρια τα οποία συνιστούν περαίωση για τους φοροφυγάδες. 

Αλλά µετά ήρθε ο κ. Σκέρτσος και είπε ότι η µείωση του ΦΠΑ
στην Ισπανία δεν απέδωσε και το λένε –λέει- όλοι αυτό. Ελάτε
όµως που διαβάζουµε και εµείς, δεν διαβάζετε µόνο εσείς, και
διαβάζουµε την πραγµατικότητα. 

Σας καταθέτω το κοµµάτι από την έκθεση της Τραπέζης της
Ισπανίας, όπου στη σελίδα 29 αναφέρει ότι η µείωση του ΦΠΑ
πέρασε στις τιµές των προϊόντων και οι Ισπανοί πολίτες κέρδισαν
1,32 δισεκατοµµύριο ευρώ από τη µείωση του ΦΠΑ. Έκθεση της
Τράπεζας της Ισπανίας, σελίδα 29. Τέρµα τα ψέµατα της Νέας
Δηµοκρατίας! 

Και λέει ο κ. Γεωργιάδης: «η συµµορία της µιζέριας στην
υγεία». Ξεκινάµε τώρα τα στοιχεία: Άνθρωποι στον κίνδυνο της
φτώχειας. Κατατίθεται στα Πρακτικά ο σχετικός πίνακας.

Αποτελέσµατα στη µείωση της φτώχειας, εκτός συντάξεων.
Κατατίθεται στα Πρακτικά ο σχετικός πίνακας. Άθλια η εικόνα της
Ελλάδας!

Κίνδυνος της φτώχειας και κοινωνικού αποκλεισµού. Άθλια η
εικόνα της Ελλάδας! Κατατίθεται στα Πρακτικά ο σχετικός πίνα-
κας. 

Ιατρικές ανάγκες οι οποίες δεν έχουν ικανοποιηθεί. Στα τάρ-
ταρα η Ελλάδα! Κατατίθεται στα Πρακτικά ο σχετικός πίνακας.

Και βέβαια επίσης, χρόνια αναµονής, ιατρικές ανάγκες που δεν
έχουν ικανοποιηθεί κ.λπ.. Η Ελλάδα είναι στα χειρότερα. Όλα
αυτά κατατίθενται στα Πρακτικά. 

Λέτε ότι θα λυθεί το στεγαστικό πρόβληµα, αυτό στο οποίο οι
τράπεζες δεν δίνουν δάνεια, στεγαστικά δάνεια για ένα νέο ζευ-
γάρι να πάρει σπίτι, γιατί την έχουν βολέψει µε τις προµήθειες
και τη διαφορά επιτοκίου καταθέσεων κι επιτοκίου χορηγήσεων,
παρά τα «µπινελίκια» του κ. Σταϊκούρα. Να τις συγχαρώ για τη
γενναιότητά τους! Είναι κάτι πραγµατικά τροµακτικό να το έχουν
αντιµετωπίσει αυτό και να επιµένουν. Λέτε λοιπόν ότι θα λύσετε
το πρόβληµα γιατί, όπως λέτε, θα διατεθούν τα αδιάθετα ακίνητα
των servicers, σωστά; Δηλαδή προσέξτε τη σκέψη της Κυβέρνη-
σης: Οι πτωχευµένοι της κρίσης του 2010-2018 θα χάσουν τα σπί-
τια τους για να λυθεί το πρόβληµα των νεόπτωχων του 2024!
Μιλάµε για τον απόλυτο κοινωνικό και οικονοµικό κανιβαλισµό,
και αυτό δεν είναι λύση, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης. 

Βέβαια έχουµε και τα θέµατα του Υπουργείου Εσωτερικών, στα
οποία οφείλω να αναφερθώ και να σας πω κάτι. Έχω εδώ έναν
δείκτη που αναφέρεται στο µερίδιο των δαπανών της κεντρικής
κυβέρνησης προς τις συνολικές δαπάνες του κράτους. Ο µέσος
όρος της Ευρώπης είναι 71,17%. Στην Ελλάδα ξέρετε πόσο είναι;
Είναι 92,7%. Έχουµε το πιο συγκεντρωτικό κράτος της Ευρώπης,
µε µια τοπική αυτοδιοίκηση η οποία στενάζει -κατατίθεται στα
Πρακτικά- και η οποία δεν µπορεί να λειτουργήσει. 

Όµως από την άλλη, έχουµε και έναν δείκτη στον οποίο η Κυ-
βέρνηση τα πηγαίνει καταπληκτικά -και σας συγχαίρω!-, τους µε-
τακλητούς. Ο αριθµός των µετακλητών έχει εκτοξευτεί! Μπράβο
σας! Εξαιρετική επίδοση! Κατατίθεται στα Πρακτικά ο σχετικός
πίνακας.

Όπως βέβαια έχω εδώ –και καταθέτω- και τις συνθέσεις της
Κυβέρνησης, καθώς και τον αριθµό των Υπουργών και Υφυπουρ-
γών. Δηλαδή πραγµατικά είναι εντυπωσιακό. Ξέρετε αυτό στην
Εκκλησία λέγεται και µητροπολίτης της πάλαι ποτέ διαλαµψάσης
µητροπόλεως, είναι τιτουλάριοι οι περισσότεροι. Έχετε βέβαια
το Μαξίµου, που είναι η πιο µικρή κυβέρνηση. Έχουµε ταυτοχρό-
νως την πιο µικρή και την πιο µεγάλη κυβέρνηση της Ελλάδος!
Αυτό είναι πολύ ενδιαφέρον, αλλά εν πάση περιπτώσει, νοµίζω
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ότι είναι προφανές το τι συµβαίνει: ένα υπερσυγκεντρωτικό µο-
ντέλο, ένα µοντέλο που από οικονοµικής απόψεως –θέλω ενάµισι
λεπτό, κύριε Πρόεδρε- έχει αποτύχει παντού, ένα µοντέλο το
οποίο δεν αφήνει την τοπική αυτοδιοίκηση να ανασάνει, ένα µο-
ντέλο που µε αντισυνταγµατικούς νόµους, όπως αναδείξαµε µε
την πρόταση αντισυνταγµατικότητας του ΠΑΣΟΚ, προσπαθεί να
αφαιρέσει τους πόρους από τους δήµους και να τους πάει σε µια
γενική γραµµατεία. Το ίδιο θέλει να κάνει και µε τις ΔΕΥΑ κ.λπ.. 

Κάπου όµως είναι γαλαντόµα στα οικονοµικά. Ξέρετε πού;
Στους «Σπαρτιάτες». Και δίνετε το δικαίωµα στους υπόδικους, µε
πραγµατικό αρχηγό τον Κασιδιάρη, να µας κάνουν και ψευδονο-
µικές αναλύσεις. Ο προϋπολογισµός τον οποίο καταθέτετε έχει
µέσα του χρήµατα για τους «Σπαρτιάτες», χρήµατα του ελληνι-
κού λαού, ενώ εδώ και οκτώ µήνες έχει εκδοθεί δικαστική από-
φαση στην οποία αναγνωρίζεται ως πραγµατικός αρχηγός ο
Κασιδιάρης. Και αυτό είναι ένα όνειδος που θα σας ακολουθεί
πάντα, ότι τα χρήµατα του ελληνικού λαού, 1 εκατοµµύριο µετά
την απόφαση, 1.700.000 συνολικά -και πόσα ακόµα;- διατίθενται
για τους σκοπούς ενός καταδικασµένου εγκληµατία. 

Και κάτι τελευταίο. Μιλάει ο κ. Γεωργιάδης για τη «συµµορία
της µιζέριας» και τα λέει και τα ξαναλέει. Εγώ µία συµµορία της
µιζέριας ξέρω, αυτήν που θέλει να καταδικάσει στη µιζέρια τον
ελληνικό λαό, και αυτή είναι η Νέα Δηµοκρατία! 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Δουδωνής κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Δουδωνή.
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Εσωτερικών κ. Γκιουλέκας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών):

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή έχω την τιµή να κλείνω τον
κατάλογο των οµιλητών αφού αύριο ουσιαστικά θα µιλήσουν πο-
λιτικοί Αρχηγοί -στην πορεία µου στη Βουλή είχα την τιµή και να
ανοίξω τον κατάλογο των οµιλητών, σήµερα κλείνω τον κατάλογο
των οµιλητών- απλώς θα ήθελα επιλεκτικά να σταθώ σε ορισµένα,
γιατί άκουσα κάποιους συναδέλφους µε έναν διαπρύσιο λόγο να
διαρρηγνύουν τα ιµάτιά τους, να εγκαλούν τους πάντες και πά-
ντως αυτή την «κάκιστη» Κυβέρνηση, η οποία «τα έχει καταστρέ-
ψει όλα, δεν έχει αφήσει τίποτα στην Ελλάδα». 

Και επειδή µιλήσατε, κύριε συνάδελφε που µόλις αποχωρή-
σαµε από το Βήµα, και για «µνηµεία» αναξιοπιστίας, θέλετε να
θυµηθούµε µνηµεία αναξιοπιστίας; Θα ήταν πάρα πολλά! 

«Λεφτά υπάρχουν» έλεγε κάποτε ο Αρχηγός σας. Ποιος ήταν;
Ο δικός σας Αρχηγός, το δικό σας κόµµα, το «υπεύθυνο» πολιτικά
κόµµα το οποίο λίγο αργότερα, µε τον ίδιο Αρχηγό, σε µία –πρα-
γµατικά- εδώ πρέπει να το αναγνωρίσουµε- επιλογή ενός ειδυλ-
λιακού τόπου στο Καστελόριζο, ανακοίνωνε στον ελληνικό λαό
ότι από τα λεφτά που υπήρχαν, µας οδηγούσε στο Διεθνές Νο-
µισµατικό Ταµείο και ότι µπαίνει η Ελλάδα σε ένα τούνελ χωρίς
άκρη, χωρίς φως. Αυτό το «µνηµείο» αναξιοπιστίας µήπως θεω-
ρείτε ότι έχει ξεχάσει ο ελληνικός λαός; Τα λέω αυτά επειδή
εγκαλέσατε τους πάντες και τα πάντα. 

Και ερωτώ επειδή άκουσα και άλλα πράγµατα και από συνα-
δέλφους και του κόµµατος του ΣΥΡΙΖΑ –πήγα να πω «της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης», αλλά υπήρξε βέβαια αυτή η αλλαγή-,
ήθελα λίγο να θυµηθώ κάτι καλό. Γιατί άκουσα να µας εγκαλείτε
για µια πολιτική η οποία σχεδόν έχει καταστρέψει την Ελλάδα και
βεβαίως, να λέτε ότι εσείς προσπαθήσετε να τη σώσετε. 

Πώς, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, προσπαθήσατε να σώ-
σετε την Ελλάδα; Με ένα µνηµόνιο που θα το σκίζατε και, τελικά,
το ψηφίσατε όλοι µε τα δύο χέρια; Προσπαθήσατε να σώσετε την
Ελλάδα, υποθηκεύοντας τη δηµόσια περιουσία για εκατό χρόνια;
Προσπαθήσατε να σώσετε την Ελλάδα, κάνοντας ένα δηµοψήφι-
σµα που παροτρύνατε τους Έλληνες να ψηφίσουν «Ναι» στην
αποχώρηση µας από αυτό το οποίο είχε καταφέρει η Ελλάδα, να
µπει στη ζώνη του ευρώ. Και τελικά κάνετε τη λέξη «κωλοτούµπα»
διεθνώς γνωστή ως ελληνική πατέντα, γιατί το «Όχι» του ελληνι-

κού λαού στην Ευρώπη, τελικά εσείς το κατάπιατε και το κάνατε
«Ναι»; Και θέλετε να µιλάτε εσείς για πολιτική αξιοπιστία και για
υπεύθυνη στάση; 

Αλλά επειδή άκουσα και άλλα πράγµατα, ότι, ξέρετε δήθεν συ-
ζητούµε µε την Τουρκία για το Αιγαίο και ότι θα το µοιράσουµε.
Βέβαια κάποιοι λένε κι άλλα, εσείς δεν τα αναφέρετε. Ευφυώς
δεν τα αναφέρετε, γιατί κάποιοι µιλούν για «Πρέσπες του Αι-
γαίου». Οι «Πρέσπες» είναι µια λέξη που καίει εδώ µέσα και ειδικά
εσάς. Γιατί ψάχνετε συνενόχους. Εγώ θυµάµαι, τέσσερα χρόνια
ως Πρόεδρος της Επιτροπής Άµυνας και Εξωτερικών, να εγκα-
λούµαι από τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί δεν φέρνει αυτή η
κακή Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τα µνηµόνια που συνο-
δεύουν τη Συµφωνία των Πρεσπών. 

Και για να σας θυµίσω, γιατί δεν έχει κοντή µνήµη ελληνικός
λαός, όταν ψηφίζατε τη Συµφωνία των Πρεσπών, εµείς την κα-
ταγγέλλαµε και την καταψηφίζαµε εδώ µέσα και ο ελληνικός
λαός ήταν στις πλατείες -η συντριπτική πλειοψηφία του ελληνι-
κού λαού- και αντιτίθετο σε αυτό, το οποίο εσείς κάνατε για να
«σώσετε» την Ελλάδα. Και χαρίσατε εθνότητα, χαρίσατε ιστορία,
χαρίσατε γλώσσα, χαρίσατε ονοµασία σε κάποιους που δεν τους
ανήκαν. Αυτά για να µην ξεχνιόµαστε, τι ακριβώς συνέβη. 

Και για το δηµοψήφισµα, για το «Όχι» στην Ευρώπη που λέ-
γατε, σας θυµίζω µόνον µε µια κουβέντα, ότι αυτή η κακιά Ευ-
ρώπη, που εσείς θα «πολεµούσατε» και θα χόρευαν µε τα
νταούλια που θα χτυπούσατε όλες οι αγορές στην Ευρώπη σας
θυµίζω ότι µε το Ταµείο Ανάκαµψης και το ΕΣΠΑ, πέραν όλων των
άλλων, εισέρρευσαν στα ελληνικά ταµεία 72 δισεκατοµµύρια
ευρώ, τα οποία κάλυψαν πάγιες και πολύ σηµαντικές ανάγκες. 

Και άκουσα και κάτι άλλο, ότι εµείς συζητήσαµε και άλλα θέ-
µατα θα µιλήσουµε, λέει, µε τους Τούρκους. Ο Πρωθυπουργός,
ο Κυριάκος Μητσοτάκης, αλλά κι όλοι οι αρµόδιοι Υπουργοί
έχουν ξεκαθαρίσει ότι δεν µπαίνει σε καµία περίπτωση, σε καµία
ατζέντα ελληνοτουρκικού διαλόγου, καµία µονοµερής διεκδίκηση
που αυθαίρετα και εντελώς αβάσιµα θέτει η Τουρκία. Η µόνη δια-
φορά, ο ορισµός της υφαλοκρηπίδας και -κατ’ επέκτασιν- της
ανεξάρτητης οικονοµικής ζώνης είναι αυτό που, υπό προϋποθέ-
σεις, η Ελλάδα δέχεται να συζητήσει. Τίποτε άλλο! Πού τα βλέ-
πετε όλα αυτά τα ευφάνταστα ότι εµείς προχωρούµε µε έναν
ενδοτισµό να συζητήσουµε, να µοιράσουµε το Αιγαίο, να µοιρα-
στούµε όλα τα υπόλοιπα, για να είµαστε δήθεν πειθήνιοι προς
τους συµµάχους µας. 

Έγινε µάλιστα και πολύς λόγος σήµερα το απόγευµα και
άκουγα στα δελτία ειδήσεων να λένε ότι «ξέρετε, τελικά ο ΣΥΡΙΖΑ
θα ψηφίσει τις αµυντικές δαπάνες». Ήταν είδηση αυτό! Αυτό το
αυτονόητο το κάνατε είδηση. Άκουσα εδώ µέσα και από κάποιες
πτέρυγες της Βουλής να λένε «Εµείς δεν ψηφίζουµε τις αµυντι-
κές δαπάνες». Επιτρέψτε µου να σας θυµίσω πω ότι αυτή τη στι-
γµή µαίνεται ένας πόλεµος πάνω από τα βόρεια σύνορά µας. Στη
Μέση Ανατολή υπάρχει µία εστία αναταραχής τεράστια και στη
Συρία υπάρχει αυτή η εναλλαγή που δεν ξέρουµε πού θα οδηγή-
σει -ευχόµαστε να οδηγήσει στο καλύτερο-, αλλά όλοι περιµέ-
νουµε και παρακολουθούµε τις εξελίξεις βήµα προς βήµα. 

Τι προτείνουν, λοιπόν, οι συνάδελφοι, εκτός του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας, το οποίο πρέπει να αναγνωρίσω ότι έχει
µια συνέπεια; Άσχετα αν διαφωνώ διαµετρικά και είµαι σε αντί-
θετη κατεύθυνση µε τον προσανατολισµό του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας, αναγνωρίζω, όµως, ότι έχει µια συνέπεια και
ακολουθεί µια συγκεκριµένη γραµµή. 

Οι άλλοι συνάδελφοι τώρα, προσφάτως, ανακάλυψαν ότι οι
«κακές» αµυντικές δαπάνες δεν µπορούν να µας οδηγήσουν που-
θενά και να πάρουµε τα λεφτά αυτά να τα κάνουµε νοσοκοµεία
και σχολεία. Σοβαρά, κύριοι συνάδελφοι; Λέτε εµείς να µην το
θέλουµε; Λέτε να θέλουµε να αγοράζουµε τανκς και κανόνια; Από
την άλλη πλευρά όµως µήπως είχε ακούσει κανείς για τη «Στρα-
τιά του Αιγαίου» που βρίσκεται από την άλλη πλευρά του Αιγαίου,
απέναντι από τα ελληνικά νησιά; Τι προτείνετε, δηλαδή, για να
καταλάβω; 

Γιατί εδώ δεν αρκεί να ερχόµαστε και να λέµε ωραία λόγια ότι
θα αυξήσουµε τις δαπάνες για την παιδεία, για την υγεία και ότι
θα µειώσουµε τους φόρους. Πρώτον, πρέπει να λέτε από πού θα
βρείτε τα χρήµατα και δεύτερον, σε ό,τι αφορά στις αµυντικές
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δαπάνες, όταν τις καταψηφίζετε, πρέπει να έχετε και την πρό-
ταση για να απαντήσετε στον ελληνικό λαό, να απαντήσετε στους
συµπολίτες µας που βρίσκονται έξω από εδώ και µας παρακο-
λουθούν, εάν σας ρωτήσουν «Είµαστε ασφαλείς;» Ναι, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να απαντήσουµε ότι βεβαίως η Ελ-
λάδα είναι ασφαλής χώρα. 

Καταψηφίζετε, λοιπόν, τις αµυντικές δαπάνες και τι προτείνετε;
Τι να κάνουµε; Μήπως αυτό που ακούστηκε από κάποιους πρώην
συντρόφους σας: «Ας το ρισκάρουµε, βρε αδερφέ, µε την Τουρ-
κία. Ας µην κάνουµε αµυντικές δαπάνες». Κι αν γίνει το κακό; Ε,
ας το ρισκάρουµε; Ε λοιπόν, όχι δεν θα το ρισκάρουµε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι! Δεν θα το ρισκάρουµε! 

Αυτό το οποίο εµείς ακολουθούµε είναι να αυξάνουµε την ισχύ
της χώρας, από το υστέρηµα του ελληνικού λαού, προκειµένου
πράγµατι να µπορούµε να απαντήσουµε κατηγορηµατικά στους
συµπολίτες µας που θα µας ρωτήσουν: ότι ναι, η Ελλάδα είναι
ασφαλής χώρα. Γιατί αυξάνει την ισχύ της µέσα από συνθήκες
και συµµαχίες,  όπως έγινε µε τη Γαλλία, όπως έγινε µε την Αίγυ-
πτο, όπως έγινε µε την αναβάθµιση της αµυντικής συµφωνίας µε
τις Ηνωµένες Πολιτείες. Και από την άλλη πλευρά, αναβαθµίζο-
ντας τις Ένοπλες Δυνάµεις, κατοχυρώνει την ειρήνη της και δίνει
µια απάντηση σε όλους, φίλους, εταίρους, συµµάχους, γείτονες,
ότι η Ελλάδα είναι µια χώρα που αγωνίζεται για την ειρήνη, αλλά
είναι και µια χώρα που δεν πρόκειται ποτέ να παραιτηθεί από τα
εθνικά της δίκαια και είναι σε θέση να προασπίζει αποτελεσµα-
τικά την εθνική της ακεραιότητα. Αυτές είναι υπεύθυνες πολιτικά
απαντήσεις. 

Και όταν κάποιοι έρχονται εδώ και κόπτονται για όλα αυτά τα
οποία δήθεν ξοδεύει αλόγιστα η ελληνική Κυβέρνηση για την
άµυνα της χώρας, είναι υποχρεωµένοι, παράλληλα, να πουν και
την αντιπρότασή τους. Τι ακριβώς αντιπροτείνουν για να µπορεί
η άµυνα της χώρας να είναι διασφαλισµένη; Τι ακριβώς αντιπρο-
τείνουν για να είναι σφραγισµένα τα σύνορά µας, τα χερσαία, τα
θαλάσσια, τα εναέρια σύνορά µας, οι ουρανοί, δηλαδή, και οι θά-
λασσές µας; 

Εκτός αν κάποιοι πιστεύουν ότι δεν έχουνε σύνορα οι θάλασ-
σες. Το ακούσαµε και αυτό κάποτε. 

Εν πάση περιπτώσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχοντας
την ευθύνη του χαρτοφυλακίου για τη Μακεδονία και τη Θράκη,
πραγµατικά θα ήθελα να αναφερθώ πολύ περισσότερο σε αυτά
τα θέµατα, αλλά δυστυχώς, αισθάνθηκα να προκαλούµαι, όταν
ξαφνικά κάποιοι θεώρησαν ότι απευθύνονται σε ανθρώπους που
έχουν κοντή µνήµη και όταν, από την άλλη, µας εγκάλεσαν για
πολιτική ανευθυνότητα και αναξιοπιστία. Εκείνοι που µε τη στάση
τους, όπως είπα προηγουµένως, δείχνουν µια πρωτοφανή ανευ-
θυνότητα χωρίς να προτείνουν τίποτε και απλώς αφήνοντας το
καράβι να πηγαίνει µόνο του. Ε, δεν πάει µόνο του το καράβι.
Εµείς θα το πάµε το καράβι. Και όσο ο ελληνικός λαός µας έδωσε
την εντολή µε την ψήφο του αυτό το καράβι να το οδηγήσουµε
σε ασφαλή νερά, θα συνεχίσουµε να το κάνουµε.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα µόνο να πω δυο λόγια
για τη Μακεδονία και τη Θράκη. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σε αυτό πρέπει όλοι να οµονοήσουµε από όποια πτέρυγα κι αν
είµαστε. Να πούµε δηλαδή ότι η Μακεδονία και η Θράκη δεν είναι
απλώς δυο περιφέρειες της Ελλάδος. 

Βεβαίως υποστηρίζουµε και θέλουµε την ισοµερή ανάπτυξη
όλης της πατρίδας µας. Η Μακεδονία και η Θράκη, όµως, έχουν
ιδιαιτερότητες, έχουν ευαισθησίες. Συνορεύουν µε τέσσερα
κράτη και έχουν χερσαία σύνορα. Και ξέρετε πολύ καλά ότι
πολλά ζητήµατα δηµιουργήθηκαν από κάποιους γείτονες για θέ-
µατα τα οποία αφορούν σε αυτήν την ευαίσθητη περιοχή. 

Τι πρέπει, λοιπόν, να κάνουµε και γιατί πρέπει να αγωνιστούµε;
Να δυναµώσουµε οικονοµικά, να δυναµώσουµε κοινωνικά αυτές
τις περιοχές, αλλά πάνω απ’ όλα να δυναµώσουµε εθνικά αυτές
τις περιοχές. Δεν είναι πολιτικοί οι λόγοι, και κοινωνικοί, και οικο-
νοµικοί µόνον. Κυρίως είναι εθνικοί οι λόγοι να αγωνιστούµε για
τη Μακεδονία και τη Θράκη. Και αυτή είναι η εντολή του Κυριά-
κου Μητσοτάκη, πραγµατικά να ανεβάσουµε πιο ψηλά τη Μακε-

δονία και τη Θράκη. 
Και επειδή άκουσα να αµφισβητείτε και τις επενδύσεις που γί-

νονται, σας λέω ότι τώρα στην πρωτεύουσα της Μακεδονίας, στη
Θεσσαλονίκη, υπάρχει µία εµβληµατική επένδυση της «PFIZER»,
υπάρχει µία εµβληµατική επένδυση της «MICROSOFT», υπάρχει
µία εµβληµατική επένδυση της «DIMAND», της «DELOITTE» και
ετοιµάζεται µια άλλη εµβληµατική επένδυση της «DEUTSCHE TE-
LEKOM». Αυτές οι εµβληµατικές επενδύσεις γίνονται πράξη εκεί
πάνω στον ελληνικό βορρά, σ’ αυτόν τον ελληνικό βορρά τον
οποίο υπηρετούµε. 

Και πραγµατικά µε την Κυβέρνησή µας έχουµε πει το εξής: Ότι
αποτελεί για εµάς απόλυτη προτεραιότητα τους ακρίτες του ελ-
ληνικού βορρά, της Μακεδονίας και της Θράκης, να τους υπο-
στηρίξουµε µε κάθε τρόπο, να ενδυναµώσουµε την επιχειρη-
µατικότητα, να κρατήσουµε τους κατοίκους στην περιοχή. Διότι
λειτουργώντας µε αυτόν τον τρόπο το όφελος δεν θα είναι το-
πικό, το όφελος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα είναι εθνικό. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Υφυπουργό κ. Γκιουλέκα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα µια παρέµ-
βαση να κάνω διαδικαστική, για καλό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ναι, κύριε Μάντζο, πα-
ρακαλώ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κατ’ αρχάς είναι πολύ θετικό -και
πρέπει να αναγνωριστεί και συγχαρητήρια στο Προεδρείο- ότι
ολοκληρώθηκε ο κατάλογος των οµιλητών µετά από µια µακρά
και πολυήµερη διαδικασία και ένα δεύτερο, επειδή πρέπει οι κοι-
νοβουλευτικές πρακτικές οι ορθές να επισηµαίνονται, θεωρώ, ότι
είναι πολύ τιµητικό και πρέπει να εξάρω την παρουσία του Υφυ-
πουργού Οικονοµικών όλες αυτές τις ηµέρες στο Κοινοβούλιο,
σε µια έντονη, αλλά -είµαι βέβαιος- πολύ παραγωγική συζήτηση.
Τιµά το Κοινοβούλιο µια τέτοια πρακτική και αισθάνθηκα την ανά-
γκη να το επισηµάνω στο τέλος αυτής της πολύ δύσκολης, αλλά
παραγωγικής διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μάντζο.

Και από το Προεδρείο, κύριε Υφυπουργέ, πράγµατι είναι εξαι-
ρετική η παρουσία σας όλες αυτές τις ηµέρες. Μπράβο σας. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ήθελα να πω ότι είµαι ο πρώ-
τος που το εισηγήθηκα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Σωστό, σωστό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχετε τα πρωτεία.
Θέλετε να πείτε κάτι, κύριε Υφυπουργέ;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Θέλω να ευχαριστήσω πολύ κατ’ αρχάς το
Προεδρείο για όλη τη διαχείριση και τη συζήτηση και από την
πλευρά µου να πω ότι και του κ. Μάντζου η παρουσία ήταν συνε-
χής εδώ και αξιοπρεπής πάντοτε, όπως και του κ. Ξανθόπουλου.

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό. 
Σας υπενθυµίζω ότι η συνεδρίαση θα ξεκινήσει αύριο στις

11.00’ µε τις δευτερολογίες των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων
και θα ακολουθήσουν οι οµιλίες των πολιτικών Αρχηγών µε αντί-
στροφη σειρά, σύµφωνα µε όσα έχουµε συµφωνήσει από την
αρχή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 22.25’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Κυριακή 15 Δεκεµβρίου 2024 και ώρα 11.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέχιση της συζήτη-
σης και ψήφιση επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολο-
γισµού οικονοµικού έτους 2025».
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